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Φαρμακοβιομηχανία
φωτεινό παράδειγμα 
Βαρόμετρο οι εξαγωγές

Σε ημερίδα του Πανεπιστημίου Λευκωσίας
οι μεγαλύτερες κυπριακές βιομηχανίες
φαρμάκων παρουσίασαν τα στοιχεία που
τις φέρνει στην κορυφή των εξαγωγών,
και την έλλειψη πολιτικής βούλησης εκ
μέρους της Πολιτείας για άμβλυνση προ-
βλημάτων. Σελ. 11

Για πώληση μεγάλου πακέτου κόκκινων
δανείων μέσα στο 2019 ετοιμάζεται η
Ελληνική τράπεζα. Στόχος να μειώσει
στο μισό τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια
(ΜΕΔ) της, τα οποία σήμερα ανέρχονται
στα 2,11 δισ. ευρώ. Στο πλαίσιο αυτό βρί-
σκεται σε συζητήσεις με ξένα fund για
πώληση μεγάλου πακέτου κόκκινων δα-

νείων, ύψους περίπου ενός δισ. ευρώ.
Πρόκειται ουσιαστικά για το μισό χαρ-
τοφυλάκιο των ΜΕΔ της. Δεν είναι η πρώ-
τη φορά που η Ελληνική επιχειρεί να πω-
λήσει δάνεια, καθώς τον Ιανουάριο του
2018 είχε προβεί στην πώληση δανείων
ύψους 145 εκατομμυρίων ευρώ στην
B2Kapital Cyprus Ltd. Οικονομική, σελ. 4

Από τις αρχές της δεκαετίας του 1970
μέχρι σήμερα, όλα τα κράτη του κόσμου
(πλην της Ελλάδας...) επέκτειναν τα χω-
ρικά τους ύδατα στα 12 μίλια. Ο εθιμικός
αυτός κανόνας αποτυπώθηκε και στο
άρθρο 3 της Συμβάσεως για το Δίκαιο
της Θάλασσας. Η αιγιαλίτιδα ζώνη (γνω-
στή και ως χωρικά ύδατα ή χωρική θά-

λασσα) είναι μια θαλάσσια ζώνη που βρί-
σκεται δίπλα ακριβώς στις ακτές ενός
κράτους. Περιλαμβάνει το νερό, τον βυθό
και το υπέδαφος και τον υπερκείμενο
εναέριο χώρο. Στη ζώνη αυτή, το παρά-
κτιο κράτος ασκεί πλήρη κυριαρχία. Όλα
όσα πρέπει να γνωρίζετε  για την αιγια-
λίτιδα ζώνη. Σελ. 18 

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΣ

Εκστρατεία για το ΕΛΙΑ στην Αθήνα
Το Μορφωτικό Ίδρυμα Εθνικής Τραπέζης (ΜΙΕΤ) κάνει άνοιγμα στην κοι-
νωνία για τη θωράκιση του Ελληνικού Λογοτεχνικού και Ιστορικού Αρχεί-
ου. «Είναι σημαντικό να μας γνωρίσουν περισσότεροι», λέει ο διευθυντής
του ΜΕΤ Διονύσης Καψάλης. Ζωή, σελ. 1

ΘΕΑΤΡΟ

Ένα έργο καθρέπτης της κοινωνίας μας
Η ηθοποιός Ράνια Σχίζα μιλάει στην «Κ» για τον ρόλο της Κάτιας, που υπο-
δύεται, στην παράσταση «Ο ήχος του όπλου» της Λούλας Αναγνωστάκη
που ανεβαίνει στη Νέα Σκηνή του ΘΟΚ. «Το έργο αυτό με αναστάτωσε,
ένιωσα έντονα ότι με αφορά». Ζωή, σελ. 3

ΕΠΕΤΕΙΟΣ

Ο ρόλος του επισκόπου Λεοντίου στον Β΄ Π.Π.
Η δρ ιστορίας Αναστασία Γιάγκου περιγράφει τον ρόλο του επισκόπου
Πάφου και τοποτηρητή του αρχιεπισκοπικού θρόνου την περίοδο της ει-
σόδου της Ελλάδας στον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο, το 1940. Ο Λεόντιος
διώχθηκε από τους Βρετανούς κατά τη δεκαετία του 1930. Ζωή, σελ. 8

ALFA ROMEO 

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Καθαρές
κουβέντες 

Πολλές φορές κατά τη διάρκεια όλων
αυτών των 44 και πλέον χρόνων έχει
ακουστεί η φράση πως τα δεδομένα
του Κυπριακού είναι κρίσιμα. Εκείνο
που τώρα ξεχωρίζει είναι ο τόνος που
έχουν προσδώσει εκτός Κύπρου σε αυ-
τό, με παράγοντες που δεν έχουν όφελος
να υπάρξει πρόοδος, να ροκανίζουν το
χρόνο. Αυτό το αισθάνονται άπαντες
εντός χώρας, εξού και η όποια διγλωσσία
δεν αποδίδει καλές υπηρεσίες. Χρει-
άζονται καθαρές κουβέντες για να ξέρει
η κοινωνία τι είναι καλύτερο να γίνει
στο τέλος, μια κοινωνία που αν τη ρω-
τήσουμε στην πραγματικότητα ήδη ξέ-
ρει τι θέλει εν πολλοίς. Το ζήτημα είναι
αν συνταιριάζει με αυτό που οι πολιτικοί
ταγοί έχουν κατά νου ή όχι, διότι αν
και δεν θέλουμε να το παραδεχθούμε
τα συμφέροντα των ολίγων δεν συμ-
βαδίζουν με αυτά των πολλών.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ

Διώξτε τις γουρούνες
από το πάρκο Ακάμα
Πλήρη διαφωνία με τη διακίνηση τε-
τράτροχων μοτοσυκλετών στο δασικό
πάρκο του Ακάμα εκφράζει ο γ.γ. των
Οικολόγων Γιώργος Περδίκης. Τονίζει
ότι πρέπει να απαγορευτεί πλήρως η
πρόσβασή τους, αφού επηρεάζουν
αρνητικά την ευαίσθητη χλωρίδα και
πανίδα. Χαρακτηρίζει εγκληματική
την καθυστέρηση που παρατηρείται
στην υλοποίηση του σχεδίου για τον
Ακάμα και επισημαίνει ότι υπάρχουν
πολλά επικίνδυνα σημεία στην πε-
ριοχή. Οικονομική, σελ. 6

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ

Προδοσία
η συνομοσπονδία
ή λύση δύο κρατών

«Οποιοσδήποτε δια-
νοηθεί να μας πάρει
προς την κατεύθυνση
της συνομοσπονδίας ή
των δύο κρατών δια-

πράττει μία προδοτική πράξη», λέει
ο γ.γ. του ΑΚΕΛ Άντρος Κυπριανού,
ξεκαθαρίζοντας πως το ΑΚΕΛ θα τις
πολεμήσει με όλη του τη δύναμη. Ο
ίδιος αποκαλύπτει πως μιλά με δι-
πλωμάτες με ξένα πολιτικά πρόσω-
πα και όλοι αυτοί λένε ότι ο Πρό-
εδρος συζητάει αυτά τα ζητήματα.
Λέει πού διαφωνεί με τον Αβέρωφ
Νεοφύτου και την άποψή του για τον
Κουντρέτ Οζερσάι. Σελ. 5

Επτά χρόνια ταξίδι για να φτάσουμε στον Ερμή
Δύο διαστημικά σκά-
φη που θα κινηθούν
από κοινού προς τον
Ερμή, αλλά θα τεθούν
σε διαφορετικές τρο-
χιές και θα κάνουν δια-
φορετικές παρατηρή-
σεις αποτελούν την
αποστολή «Μπέπι Κο-
λόμπο», μια κοινή της
Ιαπωνικής και της Ευ-
ρωπαϊκής Διαστημικής
Υπηρεσίας. Τα σκάφη
εκτοξεύθηκαν από τη
γαλλική Γουιάνα, με
έναν προωθητικό πύ-
ραυλο Ariane 5 και πρό-
κειται για δύο διαστημι-
κά σκάφη που θα τε-
θούν σε τροχιά γύρω
από τον Ερμή – εγχείρη-
μα δύσκολο λόγω της
εγγύτητάς του με τον
Ήλιο. Ο Ερμής είναι ο πιο
εσωτερικός πλανήτης
του ηλιακού μας συστή-
ματος και θα πρέπει να
περιμένουμε μέχρι τον
Δεκέμβριο του 2025 για
να έχουμε τις πρώτες
πληροφορίες. Σελ. 23

ΑΠΟ ΤΟΝ ΦΑΚΕΛΟ ΤΗΣ ΚΥΠΡΟΥ 

Αττίλας και μεγάλες δυνάμεις 

Ενώ έχει προκληθεί μεγάλη συζήτηση περί
της αλλαγής πλεύσης στο Κυπριακό από
πλευράς Προέδρου Αναστασιάδη, λόγω των
βολιδοσκοπήσεων που κάνει από το Κραν
Μοντάνα και εντεύθεν με άξονα τη λειτουρ-
γικότητα μιας λύσης, εντάσσοντας στη συ-

ζήτηση σενάρια από τη χαλαρή ομοσπονδία
μέχρι τα δύο χωριστά κράτη, την Παρασκευή
μετά τη συνάντησή με του τον Ακιντζί, για
πρώτη φορά μετά το ναυάγιο της Ελβετίας
τον Ιούλιο του 2017, μίλησε για ΔΔΟ, προ-
σθέτοντας όμως ως προϋπόθεση τη λειτουρ-

γικότητα. Δύο μέρες ενωρίτερα ο Πρόεδρος
είχε βάλει στο τραπέζι της συζήτησής του
με τον Νικόλα Παπαδόπουλο το σενάριο της
συνομοσπονδιακής λύσης έναντι εδάφους,
σημαίας και ονομασίας της Κ.Δ.  Γι’ αυτά έχει
ανοικτή συζήτηση με τον Τούρκο ΥΠΕΞ, ενώ

έχει ενημερώσει Μογκερίνι και Μέρκελ.
Εκείνο που όλοι πλέον αντιλαμβάνονται ότι
θα καθορίσει γεωστρατηγικά το μέλλον της
Κύπρου και της περιοχής είναι το αποτέλεσμα
των ενεργειακών ερευνών στην περιοχή, αρ-
χής γενομένης με το τεμάχιο 10. Σελ. 4 

Και η Συνομοσπονδία στο τραπέζι 
Ο Πρόεδρος έθεσε το ζήτημα ενώπιον του Νικόλα Παπαδόπουλου, ενώ είναι υπόψη και άλλων αρχηγών 

ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΑ

Τουρκική προβολή 
ισχύος και 
Κυπριακό-ΑΟΖ
Διπλωματικές πηγές παραδέχονται από τη
μία ότι οι λεονταρισμοί της Τουρκίας λαμ-
βάνουν χώρα αλλά δεν έχουν προς ώρας
αντίκτυπο στον ενεργειακό προγραμματισμό
της Δημοκρατίας, και από την άλλη πως
δεν αποκλείεται να γίνει τελικά η σύζευξη
μεταξύ Κυπριακού και υδρογονανθράκων,
με τον ρόλο των εταιρειών που εμπλέκονται
να θεωρείται κομβικός. Σελ. 6

Πώς έχει το στάτους κβο στο Αιγαίο
Εννέα ερωτήσεις και απαντήσεις για την αιγιαλίτιδα ζώνη

Πωλεί τα μισά ΜΕΔ της η Ελληνική
Μέσα στο 2019 θα ξεφορτωθεί κόκκινα δάνεια ενός δισ. ευρώ

Τούρκοι στρατιώτες προελαύνουν επί κυπριακού εδάφους την
20ή Ιουλίου 1974. «Η κυπριακή τραγωδία και η εξέλιξή της διδά-
σκουν ότι η ενότητα και η ομοψυχία του λαού μας αποτελούν
αναγκαία προϋπόθεση για την πρόοδο και την ευημερία», ση-
μειώνεται στον επίλογο της επιτροπής της Βουλής. Ένα έγκλη-
μα η προδοσία της Κύπρου, ένα δεύτερο έγκλημα η ατιμωρησία
των υπευθύνων, καθώς και τα διδάγματα που ποτέ δεν φάνηκε
να αντλήθηκαν, αποτυπώνονται με δραματική «μεγαλοπρέ-
πεια» στις χιλιάδες σελίδες του Φακέλου της Κύπρου. Σελ. 20

Διεθνής υποκρισία
για τον Κασόγκι
Κυνικό παζάρι με οίκο Σαούντ

Όλοι γνωρίζουν ότι το παλάτι έχει τα χέρια
του βαμμένα στο αίμα του δημοσιογράφου,
αλλά λίγοι τολμούν να διαταράξουν τις
σχέσεις τους με το Ριάντ. Μάλιστα, ο διά-
δοχος Μοχάμεντ μπιν Σαλμάν, την Τρίτη
στο Κάρλτον καταχειροκροτήθηκε από
αξιωματούχους των 5 ηπείρων. Σελ. 22

ΚΥΠΡΙΑΚΟ 

Αναζητούν φόρμα
βήμα-βήμα
Μετά τη συνάντηση Αναστασιάδη-Ακιντζί
της Παρασκευής, το βλέμμα είναι στραμμένο
στην κάθοδο της Τζέιν Λουτ με μόνο στόχο
την κατάθεση προτάσεων για ξεκλείδωμα
της διαδικασίας. H Τουρκία εσωκλείει σε
ενιαία εξίσωση το Κυπριακό, τα ενεργειακά
και τα ελληνοτουρκικά. Σελ. 8
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

Δεν ήξερε. Αυτό υποψιά-
ζομαι. Ο κυβερνητικός
εκπρόσωπος, όταν την
Πέμπτη απαντούσε γρα-
πτώς στον γ.γ.  του ΑΚΕΛ,
λέγοντας ότι «η συζήτηση

για τυχόν αποκέντρωση εξουσιών ή
θεσμικών λειτουργιών δεν αναιρεί κα-
θόλου το γεγονός ότι ο Πρόεδρος της
Δημοκρατίας συζητάει μόνο για ομο-
σπονδία». Τι δεν ήξερε ο κ. Προδρόμου;
Ότι την προηγούμενη μέρα, στο προ-
εδρικό γραφείο, ο Πρόεδρος Αναστα-
σιάδης είχε πει στον πρόεδρο του ΔΗΚΟ
Νικόλα Παπαδόπουλο, να μην ακούει
τα όσα περί χαλαρής ομοσπονδίας κυ-
κλοφορούν, διότι ο ίδιος στοχεύει σε
λύση συνομοσπονδίας. Την επομένη
ο κ. Προδρόμου απαντώντας γραπτώς
σε σειρά ερωτημάτων του γ.γ. του
ΑΚΕΛ, άρχισε με μια εισαγωγική πα-
ράγραφο πλήρους ειρωνείας: «Με τη
μηχανική επανάληψη, μπορεί να ελ-
πίζεις ότι θα βυθίσεις και άλλους σε
αυτή την ψευδαίσθηση – κάπου εδώ
όμως εκείνο που σήμερα αποκαλούν
«fake news» συναντά και την κοινή
συκοφαντία». Διερωτώμαι, ωστόσο,
στην περίπτωση ποιο είναι πιο κολά-
σιμο; Η συκοφαντία ή η διχοτόμηση.
Η ομοσπονδία που είναι εντός των
πλαισίων των ψηφισμάτων των Η.Ε.
και είναι ένα κράτος ή συνομοσπονδία
που είναι δύο ή περισσότερα κράτη
που διατηρούν την κυριαρχία τους και
μπορούν να αποσχιστούν από την συ-
νομοσπονδία όποτε αυτά κρίνουν; Αν
λοιπόν, σύμφωνα και με τις επιβεβαι-
ωμένες και από άλλες τρεις υψηλά ιστά-
μενες πηγές, οι προθέσεις Αναστασιάδη
είναι η συνομοσπονδία-δύο κράτη,
τότε δεν ήταν καθόλου τυχαία η δήλωση
του περί δύο ΑΟΖ στις 2/01/2018: «Αν
οι Τούρκοι επιλέγουν να προστατεύσουν
τα δικαιώματα των Τουρκοκυπρίων σε
μια ξεχωριστή, ανεξάρτητη οντότητα,
τότε θα πρέπει να περιοριστούν εις
όσα αναλογούν στην ΑΟΖ της εν λόγω
παρανόμου οντότητας. Και συνεπώς
δεν έχουν λόγο να αμφισβητούν τα κυ-
ριαρχικά δικαιώματα της Κυπριακής
Δημοκρατίας». Ήταν μια δήλωση που
κανονικώς εχόντων των πραγμάτων
θα έπρεπε να πάρει μαζί της στον βυθό
τον κ. Αναστασιάδη. Αντίθετα, όμως,
εν μέσω προεκλογικής εκστρατείας ο
Αναστασιάδης όχι μόνο δεν υπέστη

πλήγμα αλλά πήρε το σημαντικό 56%,
Γι’ αυτό και ενδεχομένως κι έκρινε ότι
αφού έφυγε από την Ελβετία κάνοντας
καβγά και αναλαμβάνοντας μερίδιο
του ναυαγίου και βγήκε από την κάλπη
ενισχυμένος, τότε η πλειοψηφία του
κόσμου δεν θέλει λύση ή μια τέτοια
λύση. Κι επειδή θεωρεί εαυτόν ειδήμονα
πλέον στην ανάγνωση της κοινής γνώ-
μης προχώρησε από τον Κραν Μοντάνα
και εντεύθεν στη διερεύνηση των προ-
θέσεων πρώτα της Άγκυρας και μετά
όλων των άλλων εμπλεκομένων στο
Κυπριακό, αν και ως φαίνεται τραβάει
μια μοναχική πορεία με οδηγό το «βλέ-
ποντας και κάνοντας» και όχι μια συγ-
κροτημένη στρατηγική.  Ίσως γιατί
εκτός των άλλων στο Σ.Α. είναι και η
αρκούδα που όποτε την χρειαστήκαμε
για να ξηλώσουμε το πουλόβερ τρα-
βούσε πρόθυμα την άκρια του. Ενδε-
χομένως επειδή νιώθει ότι μπορεί να
στηρίζεται και στο Ισραήλ που εμφανώς
δεν ευνοεί μια λύση με την Τουρκία
να έχει έστω και εμμέσως λόγο στην
Κύπρο και στα ενεργειακά. Ούτως εχόν-
των των πραγμάτων ο Νίκος Αναστα-
σιάδης, στους 16 σχεδόν μήνες από το
Κραν Μοντάνα έχει αναπτύξει «εμπι-
στευτικά» σε δεκάδες αξιωματούχους
πανταχόθεν  την άποψή του ότι ίσως
είναι προτιμότερο για τα συμφέροντα
του κυπριακού Ελληνισμού ένα βελού-
δινο διαζύγιο είτε ως διχοτόμηση, είτε
ως χαλαρή συνομοσπονδία. Εσχάτως
στην σύνοδο του Εθνικού Συμβουλίου
της 8ης Οκτωβρίου, ο Πρόεδρος είχε
αμολήσει τα περί «αποκεντρωμένης
ομοσπονδίας» πυροδοτώντας νέες συ-
ζητήσεις ενώ στο τελευταίο Εθνικό
Συμβούλιο της 22ας Οκτωβρίου απο-
κατέστησε και δικαίωσε και τον Τάσσο
Παπαδόπουλο που είπε το ΟΧΙ,  διότι,
όπως τόνισε, απαντώντας στον Άντρο
Κυπριανού, τώρα τα βιώνει και ο ίδιος…
Και 48 ώρες μετά αποκάλυψε τον υιό
του Τάσσου ότι στόχος του δεν είναι
η χαλαρή ομοσπονδία, που θα έχει τη
θετική ψήφος των Τ/κ (βλ. βέτο) αλλά
η συνομοσπονδία. Που αν τον άκουγε
ο Τάσσος μάλλον θα του έλεγε την ατά-
κα που περιέλαβε ο κ. Προδρόμου στη
γραπτή απάντησή του στον Άντρο Κυ-
πριανού: «Υπάρχει ένα χάσμα λογικής
που δεν μπορεί να ακολουθήσουμε»…

Χάσμα λογικής

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1Στα αίτια. Παραδίδονται μετά από 44
χρόνια τα έγγραφα που συνθέτουν τον

φάκελο της Κύπρου. Τώρα χρειάζεται
σοβαρή μελέτη και αντικειμενικό αποτέ-
λεσμα. Όχι μονομερείς αναγνώσεις. Πε-
ριμέναμε χρόνια, ας μη το μετατρέψουμε
σε μια ακόμη αιτία για καβγά. Έχουμε τό-
σες άλλες. 

2Στον Ορέστη. Εκεί που περίμενες να
έρθει καταιγίδα με τα όλα της, ήρθε

μια βροχή που τη λέγανε Ορέστη. Σαν τον
Healthy που περιμένεις με τα μπούνια να
κατέβει για λύση ΔΔΟ και αυτός κατεβαί-
νει με μια λύση που τη λένε συνομο-
σπονδία. 

3Στη λήθη. Μα είναι πλέον προφανές
πως για όλα τα κακά της μοίρας μας,

φταίει ο Χάρης. Ο μόνος εκ των ΥΠΟΙΚ
Ελλάδας και Κύπρου που διέσωσε τη δι-
κή του και την αξιοπρέπεια της χώρας
του. Ε ρε Βαρουφάκη που θέλετε μερικοί
Μπαρουφάκηδες. 

4Στη μονάδα. Όχι για να ξέρετε γιατί
πληρώνουμε και το ρεύμα χρυσό. Για

μια μονάδα. Την τρία. Που δεν δουλεύει.
Ξέρει κανείς γιατί; Να σας πω. Έπιασε

φωτιά το 2016. Δεν τη φτιάξαμε. Έτσι
πληρώνουμε ντίζελ αντί μαζούτ, που
καίει η μονάδα τρία. Κόστος διαφοράς
μαζούτ-ντίζελ; 1,5εκατ. ευρώ τον μήνα.
Μπαμ! 

5Στο κόστος. Άρα συνεχίζοντας, από το
2016 μέχρι σήμερα 33 εκατ. ευρώ! Και

ποιος το πληρώνει αυτό από το 2016 μέ-
χρι σήμερα; Εγώ και εσύ και οι βιομηχα-
νίες και όλοι. Και γιατί δεν τη φτιάξαμε τη
μονάδα; Γιατί βγαίναμε από τα μνημόνια

το 2016, τώρα βγήκαμε άρα έχουμε λε-
φτά να τα καίμε στο ρεύμα. Αντί στα
μπουζούκια, καλύτερα στο ρεύμα.

6Στον αέρα. Σηκώσανε όλοι σχεδόν οι
Τ/κ το μπαϊράκι να μιλήσουμε για το

αέριο για να μην έχουμε κρίση λέει. Για
το αέριο να μιλήσουμε ή πάλι με λόγια
του αέρα να ασχοληθούμε συμπατριώτες
Τ/κ; Που μυρίσατε διαφυγόντα κέρδη
από το γκάζι και δεν σας χωράνε οι τό-
ποι… Λα κάζα ντε φουμέλ έχουμε γίνει. 

7Στα πετούμενα. Ανησυχούν οι χωραΐ-
τες με τα ελικόπτερα της αστυνομίας

που πετάνε για να κόψουν την κίνηση
στους δρόμους. Που το σωστό με τα τόσα
ούφο ανάμεσά μας αγαπητοί συμπολίτες,
θα ήταν να υπερίπταται ο Έλιον Μασκ με-
λετώντας μας για το ταξίδι στον Άρη. 

8Στην ατάκα. Μέσα στο πλαίσιο του Oli-
vewood, της μετεξέλιξης της κυπρια-

κής Δημοκρατίας σε κινηματογραφικό
στούντιο, έρχεται λένε και ο Ντε Νίρο
στην Κύπρο. Να τον τσιμπήσει για ένα τα-
χύρυθμο ο Healthy. Τώρα που πυκνώ-
νουν οι συναντήσεις με το σύντροφο
Ακιντζί, το are you talking to me θα φανεί
χρήσιμο… 

9Στο τένις. Για το Κυπριακό, πάντως,
πήγαινε όλη τη βδομάδα μπαλάκι ο

Στεφάνου τον Προδρόμου και τούμπα,
για το ποιος έχει πει τι και πότε. Κι ύστε-
ρα μου λες μπαίνει ο Τσιτσιπάς στα ATP
Finals. Ρε εδώ έχουμε παγκόσμιους ma-
sters στο τένις, τον πιτσιρικά θα ζηλέ-
ψουμε; 

10Στο πισωγύρισμα. Ξέρετε πόσο
μπροστά πάνε οι πολιτικοί μας; Να

σα πω. Κάθε φορά που έχει εθνικό για το
Κυπριακό, ξεκινάνε να συζητάνε τα έγ-
γραφα που έχουν πέσει στο τραπέζι από
το 1960! Τσεκαρισμένο σας λέω. Τόσο
πολύ έχουμε ξεκαθαρίσει μεταξύ μας τι
λύση θέλουμε. Γνώριμες είναι οι κατα-
στάσεις που σας μεταδίδω ε; 
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Την Παρασκευή, ενώ όλα τα μάτια ήταν στραμ-
μένα στη συνάντηση Αναστασιάδη-Ακιντζί κά-
ποιοι είχαν άλλο ως κύριο θέμα συζήτησης: Τη
συντονισμένη από τρεις τουλάχιστον σκοπευ-
τές επίθεση κατά του Χάρη Γεωργιάδη. Πηγή
που γνωρίζει πρόσωπα και πράγματα  επέμει-
νε πως η επίθεση οργανώθηκε με επιμέλεια
πριν εξαπολυθεί και την απέδωσε στο «άχτιν»
γενικού ελεγκτή και γενικού εισαγγελέα κατά
του Χάρη και το γενικό «άχτιν» της Ειρήνης Χα-
ραλαμπίδου «κατά πάντων». 

Όπως μου ανέφερε: Η επίθεση κατά του Χάρη
από Οδυσσέα και Κληρίδη έχει ουρά... Ο γενι-
κός ελεγκτής ποτέ δεν χώνεψε το stop που
του έθεσε ο Χάρης όταν ήθελε να λάβει πολι-
τική απόφαση για τον δρόμο Πάφου-Πόλης
Χρυσοχούς. Ωστόσο, η μεγάλη... ήρθε όταν ο
Χάρης έκοψε τη φόρα και στον γενικό ελεγ-
κτή και στον γενικό εισαγγελέα που ήθελαν
οικονομική ανεξαρτησία, προσλήψεις και δα-
πάνες χωρίς έλεγχο. Πέρσι τέτοιο καιρό υπήρ-
ξε έντονη δημόσια συζήτηση για την πρόταση
νόμου που υπέβαλαν από κοινού η Ειρήνη Χα-
ραλαμπίδου και ο Γιώργος Περδίκης. Μια συ-
ζήτηση η οποία επανέρχεται συχνά-πυκνά,
ιδιαίτερα μέσα από τις σελίδες του «Φιλελεύ-
θερου». Σε βαθμό που βουλευτές και δημο-
σιογράφοι να διερωτώνται πια φανερά: «Ποια
γραμμή συνδέει τον Οδυσσέα, την Ειρήνη και
τον ‘Φιλελεύθερο’;».

Πρόσφατα, σε δημοσίευμα του «Φιλελεύθε-
ρου» για την οικονομική ανεξαρτησία της Βου-
λής υπήρξε και ιδιαίτερη αναφορά στην ανάγ-
κη οικονομικής αυτονόμησης και του γενικού
ελεγκτή και του γενικού εισαγγελέα. Μάλιστα,
ο «Φιλελεύθερος» έγραφε ως επιχείρημα:
«Αρκεί να αναφέρουμε ότι ο κ. Μιχαηλίδης,
για να προσλάβει έστω και μια καθαρίστρια
στην Υπηρεσία του, θα πρέπει πρώτα να εξα-
σφαλίσει τη σύμφωνη γνώμη του Χάρη Γεωρ-
γιάδη»...

Μέχρι προχθές που «Φιλελεύθερος», «Χαραυ-
γή», Ειρήνη και Οδυσσέας απέκτησαν κοινή
γλώσσα, κοινά επιχειρήματα και κοινές λέξεις
για να υποστηρίξουν από κοινού τα αιτήματα
του Οδυσσέα-Τσακ Νόρις! Και όλα σε μια ανε-
πανάληπτη σύμπτωση: Να γράφει το θέμα η Ει-
ρήνη και την ημέρα που ορίζεται για συζήτηση
στη Βουλή να βγαίνει το θέμα του «Φιλελευθέ-
ρου» και της «Χαραυγής» λες και το έγραψε ο
ίδιος ο Οδυσσέας! Τυχαίο; 
Παρακολουθώντας τη συζήτηση που έγινε στη

Βουλή διερωτάται κάποιος πώς συμβαίνει ο
γενικός ελεγκτής να χρησιμοποιεί νομικά επι-
χειρήματα και να ζητά ποινική δίωξη του Χάρη
ενώ ούτε νομικός είναι, ούτε νομικό τμήμα δια-
θέτει η υπηρεσία του... Από την άλλη, η τοπο-
θέτηση Κληρίδη, περί αντισυνταγματικότητας
της απόφασης του Υπουργικού σε κάποιους
προκάλεσε πονηρά χαμόγελα. Ένας βουλευ-
τής μάλιστα διερωτήθηκε: «Και τι έκανε ο γενι-
κός εισαγγελέας για να αποτραπεί αυτή η από-
φαση; Ποια συμβουλή έδωσε στον Χάρη και
στο Υπουργικό;»

Ο κοντός με τη γραβάτα επανήλθε με νέο σόου
στο Twitter! Για τον Φούλη αναφέρομαι που σε
λίγο θα μοιάζει με πρωταγωνιστή στο «Ο Βασι-
λιάς είναι γυμνός!». Αλήθεια τώρα πιστεύει
πως ο κόσμος γελά με το επαναλαμβανόμενο
χιούμορ που κάνει για το ύψος του; 

Τις προάλλες γέμισε το Twitter με φωτογρα-
φίες και κολλάζ με τον ίδιο να βρίσκεται δίπλα
από πανύψηλους αξιωματούχους που συνάν-
τησε στις Βρυξέλλες. Αργότερα ανάρτησε και
μια φωτογραφία του τέως υπουργού Μεταφο-
ρών Δημητριάδη τον οποίο καλούσε σε συνάν-
τηση για να νιώσει ψηλός (sic). Προχθές ξανα-
κτύπησε με δύο φωτογραφίες να αγκαλιάζει
κάποιον ψηλό που στη μία φωτογραφία είναι
όρθιος και στην άλλη είναι καθιστός και να γρά-
φει στη λεζάντα: «Τελικά ανακάλυψα τον τρό-
πο πως να είμαι γίγαντας! Απλά βάζεις τους

ψηλούς να κάθονται στην καρέκλα τους!».
Η απάντηση κάποιου από τους ακόλουθούς του
στο Twitter ήταν χαρακτηριστική: «Μα το χιού-
μορ σου Φούλη μου περιορίζεται στα του
ύψους σου;».

Υψηλόβαθμο, συναγερμικό, στέλεχος είχε δη-
λώσει μήνες πριν σε πηγαδάκι συναγερμικών:
«Αν τον νοιαζόμαστε θα πρέπει κάποια στιγμή
να του κόψουμε για λίγο το Twitter».
Μεγάλη συζήτηση γίνεται μεταξύ δημοσιογρά-
φων για τη μαεστρία με την οποία χειρίζεται
ΜΜΕ και λειτουργούς του τύπου ο ΥΠΕΞ Χρι-
στοδουλίδης. Κάποιοι μάλιστα θεωρούν ότι, ο
συμπαθής κατά τα άλλα ΥΠΕΞ, στην προσπά-
θεια του να είναι με «όλους και όλα» καλός χά-
νει σε αξιοπιστία. 

Ιδιαίτερα συζητήθηκε η τελευταία του πρωτο-
βουλία να αναλάβει τη μεταναστευτική πολιτι-
κή «σαν μπουκιά από το στόμα του Πετρίδη»,
του καθ’ ύλην αρμόδιου υπουργού. «Ειδικά σε
αυτή την περίπτωση θα μπορούσε να ήταν λι-
γότερο ενθουσιώδης, ιδιαίτερα όταν είχε άλ-
λες πέντε υποθέσεις να τρέχουν την ίδια μέ-
ρα», σχολίασε συνάδελφος.

ΚΟΥΪΖ: Ποιος ήταν έτοιμος για διορισμό στην
Κεντρική Τράπεζα από τον Healthy αλλά τελευ-
ταία στιγμή, ύστερα από φωνές, νεύρα και αν-
τιπαραθέσεις η θέση δόθηκε στον Μάκη Κε-
ραυνό; Αποκαλύψεις στη στήλη της Τρίτης.   

«Τελικά θα πάει μακριά η βαλίτσα»... 

Το πυρ και το άχτιν κατά Χάρη, 
ο κοντός με τη γραβάτα 2 και μια μπουκιά...

Και τι βλέπω εδώ; Το είδωλό μου ε; Ενδιαφέρον! Και πως το είπαμε αυτό το υλικό; Γυαλί; Α
πολύ ενδιαφέρον. Θα πάρω ένα για το σπίτι… 
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Του ΑΝΔΡΕΑ ΠΑΡΑΣΧΟΥ 

Δεκαέξι σχεδόν μήνες μετά το Κραν
Μοντάνα, ο Νίκος Αναστασιάδης,
μίλησε την Παρασκευή επιστρέ-
φοντας από το αεροδρόμιο Λευ-
κωσίας, όπου συναντήθηκε με τον
Μουσταφά Ακιντζί για πρώτη φορά
μετά το Κραν Μοντάνα για ΔΔΟ.
Είπε συγκεκριμένα ότι «η όλη συ-
ζήτηση διεξήχθη μέσα σε ένα τόσο
φιλικό κλίμα, επαναβεβαιώθηκε η
θέση ότι αυτό το οποίο επιδιώκουμε
είναι η λύση της διζωνικής, δικοι-
νοτικής ομοσπονδίας, αρκεί να
αποδίδει ένα λειτουργικό κράτος».
Μάλιστα, μετά από όσα έχουν για
πολλούς μήνες διαμειφθεί σχετικά
με τις βολιδοσκοπήσεις του Προ-
έδρου Αναστασιάδη, για σχέδιο β΄,
αποκεντρωμένη ομοσπονδία ή και
δύο κράτη, την Παρασκευή επα-
νέφερε, λεκτικά τουλάχιστον την
ε/κ πλευρά σε περιβάλλον ΔΔΟ δη-
λώνοντας παράλληλα ότι είχε την
ευκαιρία να αναπτύξει τις απόψεις
του για την αποκέντρωση εξουσιών,
έτσι ώστε, «να μπορεί να πετύχουμε
μια λειτουργική λύση, η οποία να
μπορεί να είναι και διάρκειας και
να είναι μια λύση που να δημιουργεί
ένα κράτος απόλυτα συμβατό με
τα όσα η Ε.Ε. αξιώνει, αλλά και
απόλυτα λειτουργικό».

Τώρα ένα ζήτημα που προκύπτει
είναι αν αυτά που ο Πρόεδρος δη-
λώνει επισήμως ενώπιον των Η.Ε.
συνάδουν και με όσα στα ενδότερα
λέει σε μέλη του Εθνικού Συμβου-
λίου και άλλους εμπλεκόμενους
στο Κυπριακό, βολιδοσκοπώντας
για το καλύτερο δυνατό σενάριο
λύσης, όπως λέει το περιβάλλον
του. 

Πάντως, οι πληροφορίες που
προκύπτουν από επαφές της τε-
λευταίας εβδομάδα συγκεκριμενο-
ποιούν τον στόχο που αποδίδεται
στον Πρόεδρο Αναστασιάδη: Λύση
συνομοσπονδίας! Μάλιστα, ενη-
μέρωση των τελευταίων ημερών
συνηγορεί στο ότι την Τετάρτη 24
Οκτωβρίου 2018, που ο Πρόεδρος
Αναστασιάδης είχε συνάντηση στο
προεδρικό μέγαρο, το πρωί με τον
Γιώργο Λιλλήκα και το απόγευμα
με τον πρόεδρο του ΔΗΚΟ Νικόλα
Παπαδόπουλο, με τον δεύτερο ετέ-
θη για πρώτη φορά στο τραπέζι το
ζήτημα της συνομοσπονδίας. Σύμ-
φωνα με ενημέρωση η οποία δεν
επιδέχεται αμφισβήτησης, ο Νίκος
Αναστασιάδης εξήγησε στον Νι-
κόλα Παπαδόπουλο, πως τα όσα ο
ίδιος (ο Πρόεδρος) λέει για χαλαρή
ομοσπονδία δεν ισχύουν και πως
αυτό που πραγματικά σκέφτεται
είναι μία συνομοσπονδία. Εξήγησε,
μάλιστα, ότι τη λύση της συνομο-
σπονδίας την βλέπουν θετικά και
οι Τούρκοι και αυτό προκύπτει από
τη συνάντηση που είχε με τον
Τούρκο υπουργό Εξωτερικών, Με-
βλούτ Τσαβούσογλου. Σύμφωνα
με τις ίδιες πηγές, ο Ν. Παπαδό-
πουλος εξέφρασε την αντίθεσή του
σε ένα τέτοιο σενάριο διατυπώ-
νοντας το ερώτημα, «πώς ο Πρό-
εδρος πιστεύει πως θα περάσει

κάτι τέτοιο από την ε/κ πλευρά;».
Κατά τον Νίκο Αναστασιάδη, ο
οποίος και θεωρεί εαυτόν ειδικό
πλέον στις αναλύσεις δημοσκοπή-
σεων και σφυγμομετρήσεων, τρία
ζητήματα τίθενται ως προϋπόθεση
για τους Ε/κ ώστε να ψηφίσουν
υπέρ μιας λύσης. Να επιστραφεί
στην ε/κ πλευρά ένα περίπου 10%
των κατεχομένων εδαφών, να δια-
τηρηθεί η σημαία της Κυπριακής
Δημοκρατίας και η ονομασία της.
Ο Πρόεδρος εκτιμά ότι η ΔΔΟ όπως
έχει σήμερα διαμορφωθεί σαν μον-
τέλο λύσης δεν θα είναι λειτουργική

και θα καταρρεύσει λόγω «της τ/κ
θετικής ψήφου» (βλ. βέτο) που θα
είναι αναγκαία για να λειτουργήσει
η ΔΔΟ. Μάλιστα, μετά το Κραν
Μοντάνα, σε συνεδρία του Υπουρ-
γικού του ο Αναστασιάδης είχε πει
ότι η ομοσπονδία δεν μπορεί να
δώσει λύση και πως μετά τις εκλογές
θα διαπραγματευόταν τα δύο κράτη
έναντι εδαφών. 

Οι πληροφορίες της «Κ» λένε
επίσης ότι ο Πρόεδρος Αναστασιά-
δης έχει πει στον Νικόλα Παπαδό-
πουλο ότι έχει ήδη συζητήσει το
θέμα με την καγκελάριο Μέρκελ
και τη Φεντερίκα Μογκερίνι, Ύπατη
Εκπρόσωπο της Ε.Ε. για θέματα
Εξωτερικής Πολιτικής και Πολιτικής
Ασφαλείας, καθώς και αντιπρόεδρο
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Εξή-

γησε ακόμα ο Πρόεδρος ότι το ζή-
τημα της λύσης συνομοσπονδίας
το συζήτησε και με τους πρέσβεις
των πέντε χωρών μελών του Συμ-
βουλίου Ασφαλείας. Διευκρίνισε
μάλιστα ότι ο πρέσβης της Γαλλίας
Ρενέ Τροκάζ και ο πρέσβης της Ρω-
σίας Στανισλάβ Οσάτσι διατύπωσαν
τη διαφωνία τους. Πάντως, πηγή
που έχει άψογη γνώση του διπλω-
ματικού παρασκηνίου είπε στην
«Κ» ότι ο Πρόεδρος Αναστασιάδης
στην απόφασή του, να πάει σε λύση
συνομοσπονδίας, έχει τη στήριξη
και περιφερειακών δυνάμεων που
δεν ευνοούν την παρουσία της
Τουρκίας έστω και εμμέσως (βλ.
ΔΔΟ) στη νότια και κεντρική Με-
σόγειο.

Οι δύο ΑΟΖ
Εδώ κολλά και κάνει και νόημα

η ατάκα Αναστασιάδη για τις δύο
ΑΟΖ στις 02/01/2018. Ο Πρόεδρος
είχε πει τότε: «Αν οι Τούρκοι επι-
λέγουν να προστατεύσουν τα δι-
καιώματα των Τουρκοκυπρίων σε
μια ξεχωριστή, ανεξάρτητη οντό-
τητα, τότε θα πρέπει να περιορι-
στούν εις όσα αναλογούν στην ΑΟΖ
της εν λόγω παρανόμου οντότητας.
Και συνεπώς δεν έχουν λόγο να
αμφισβητούν τα κυριαρχικά δι-
καιώματα της Κυπριακής Δημο-
κρατίας».

Η συγκεκριμένη ατάκα Αναστα-
σιάδη «φορέθηκε» πολύ κατά την
προεκλογική εκστρατεία (χωρίς,
ωστόσο, να του αφαιρέσει πόντους),
με την πιο σοβαρή ανάλυση, η
οποία και επαληθεύεται σήμερα
στο σενάριο συνομοσπονδίας, να
ανήκει στον Τουμάζο Τσιελεπή. Ο
κ. Τσιελεπής εκ μέρους του ΑΚΕΛ

(03/01/2018) χαρακτήρισε τη δή-
λωση Αναστασιάδη άκρως επικίν-
δυνη, προσθέτοντας ότι αυτό ση-
μαίνει αλλαγή πλεύσης από την
ομοσπονδία στα δύο χωριστά κρά-
τη: «Δεν είναι δυνατό ο ίδιος ο Πρό-
εδρος να δέχεται ότι μπορούν να
προστατεύονται δικαιώματα των
Τ/κ σε μια ξεχωριστή, ανεξάρτητη
οντότητα. Τόσο τα ατομικά όσο
και τα κοινοτικά τους δικαιώματα
μπορούν να τύχουν αποτελεσμα-
τικής προστασίας μόνο σε ένα ενω-
μένο κράτος υπό ομοσπονδιακή
σκεπή» […] «Δεν μπορεί ο ίδιος ο
Πρόεδρος να δέχεται ότι αναλογεί
ΑΟΖ στην παράνομη οντότητα. Η
ΑΟΖ της Κ.Δ. είναι μία και αδιαίρετη
και εκτείνεται σε ολόκληρο τον
θαλάσσιο χώρο, ελεύθερο και κα-
τεχόμενο. 

Το μόνο σχετικό ζήτημα που
εκκρεμεί είναι η οριοθέτηση της
ΑΟΖ με την Τουρκία σύμφωνα με
τις σχετικές πρόνοιες της Συνθήκης
του ΟΗΕ για το Δίκαιο της Θάλασ-
σας, κάτι που διασφαλίζεται με τις
συγκλίσεις Χριστόφια – Ταλάτ ανα-
φορικά με τις θαλάσσιες ζώνες.
Θέλουμε να πιστεύουμε ότι το με-
γάλο ατόπημα Αναστασιάδη δεν
σημαίνει αλλαγή πλεύσης από την
ομοσπονδία στα δύο χωριστά κρά-
τη. Θέλουμε να πιστεύουμε ότι η
αποχώρηση του Προέδρου από το
Κραν Μοντάνα την ώρα που ο γ.γ.
του ΟΗΕ, η Ε.Ε. Ένωση και η Βρε-
τανία απαιτούσαν από την Τουρκία
να αποδεχθεί τερματισμό των εγ-
γυήσεων και των όποιων επεμβα-
τικών δικαιωμάτων από την πρώτη
μέρα δεν έχει οποιαδήποτε σχέση
με διχοτομικούς προσανατολι-
σμούς». 

Και η συνομοσπονδία πλέον υπό συζήτηση 
Το έθεσε ενώπιον του Ν. Παπαδόπουλου την περασμένη Τετάρτη ο Πρόεδρος, ενώ είναι ήδη υπόψη και άλλων πολιτικών αρχηγών 

<<<<<<<

Ο Πρόεδρος ενημέρωσε
και τους πρέσβεις των
πέντε χωρών μελών του
Συμβουλίου Ασφαλείας,
με τον Γάλλο και τον Ρώ-
σο να μη συμφωνούν.

<<<<<<<

Ο Πρόεδρος Αναστασιά-
δης στην απόφασή του
να πάει σε λύση συνομο-
σπονδίας, έχει τη στήρι-
ξη και περιφερειακών
δυνάμεων που δεν ευνο-
ούν την παρουσία της
Τουρκίας έστω και εμμέ-
σως (βλ. ΔΔΟ) στη νότια
και κεντρική Μεσόγειο.

Είναι τρία ζητήματα που ο Πρόεδρος Αναστασιάδης, θεωρεί ότι αποτελούν προϋπόθεση για τους
Ε/κ ώστε να ψηφίσουν σε ένα δημοψήφισμα υπέρ μιας λύσης στο Κυπριακού που να τη θεωρούν
λειτουργική: Να επιστραφεί στην ε/κ πλευρά ένα περίπου 10% των κατεχομένων εδαφών, να δια-
τηρηθεί η σημαία της καθώς και η ονομασία της Κυπριακής Δημοκρατίας.

Ο Πρόεδρος έχει ενημέρωση και τη Φεντερίκα Μογκερίνι, όπως και την Άγκελα Μέρκελ για το ζή-
τημα της συνομοσπονδίας όπως έχει πει και στον Ν. Παπαδόπουλο, ενώ με τον Μεβλούτ Τσαβούσο-
γλου οι κατ’ ιδίαν συζητήσεις άρχισαν στο Κραν Μοντάνα, μια μέρα πριν από το ναυάγιο με πρωτο-
βουλία του Νίκου Αναστασιάδη και συνεχίστηκαν μέχρι τον περασμένο Σεπτέμβριο.

Ο Νικόλας Παπαδόπουλος αποχώ-
ρησε από το Προεδρικό Μέγαρο
την περασμένη Τετάρτη πολύ προ-
βληματισμένος, σύμφωνα με πηγές
προσκείμενες στον πρόεδρο του
ΔΗΚΟ, για το γεγονός ότι μέχρι
σήμερα στο πολιτικό τοπίο του Κυ-
πριακού η συνομοσπονδία ήταν
και είναι συνώνυμη των στόχων
του Ραούφ Ντενκτάς και της Άγ-
κυρας και ταυτόσημη με τη διχο-
τόμηση. Τώρα ο Πρόεδρος Ανα-
στασιάδης φαίνεται να έδινε άλλη
διάσταση στα πράγματα, φωτίζον-
τας τη συνομοσπονδία με μια λο-
γική του στιλ, η τουρκική πλευρά
θα έχει ένα 15% του εδάφους κι
εμείς το υπόλοιπο. 

Θα έχουν την ΑΟΖ μεταξύ Κε-
ρύνειας και Τουρκίας κι εμείς στη
νότια πλευρά. Θα έχουμε μια εκ-
προσώπηση στην Ε.Ε. και ο καθέ-
νας τη δουλειά του. Το γεγονός ότι
ο Πρόεδρος Αναστασιάδης δεν θε-
ωρεί πλέον τη λύσης ΔΔΟ ως λει-
τουργική, στην ουσία αποτελεί δι-

καίωση της πολιτικής του ΔΗΚΟ,
όπως μας ελέχθη από ΔΗΚΟϊκό
στέλεχος, «εξού και το σωστό πε-
ριεχόμενο, στο οποίο το κόμμα εμ-
μένει εδώ και χρόνια». Εκείνο που
ουδείς ανέμενε είναι ότι ο πιο σφο-
δρός επικριτής του Τάσσου Παπα-
δόπουλου, ο πολιτικός ηγέτης που
υποστήριξε το Σχέδιο Ανάν, ο Νίκος
Αναστασιάδης, 14 χρόνια μετά το
δημοψήφισμα του 2004, θα ανα-
γνώριζε δημοσίως ότι ο Τάσσος
Παπαδόπουλος είχε δίκαιο. Μάλι-
στα, ο συνομιλητής μας υπενθύμισε
τη στιχομυθία, στο Εθνικό Συμ-
βούλιο μεταξύ Αναστασιάδη και
Άντρου Κυπριανού, κατά τη συζή-
τηση για τη λειτουργικότητα της
λύσης, με τον εξής διάλογο να με-
ταφέρεται στη δημόσια σφαίρα
από όλα τα ΜΜΕ: «Δεν μπορούμε
να διαλύσουμε εμείς το κράτος για
να πάμε σε μια λύση που δεν θα
λειτουργεί», φέρεται να είπε ο Ανα-
στασιάδης. «Τώρα υιοθετείς τη ρη-
τορική του αείμνηστου Τάσσου

Παπαδόπουλου, ο οποίος δικαιώ-
νεται. Γιατί τον κατηγορούσες τό-
τε;», διερωτήθηκε ο Άντρος Κυ-
πριανού. Και ο Πρόεδρος Αναστα-
σιάδης φέρεται να απάντησε: Επει-
δή τώρα τα βιώνω». 

Ο πρόεδρος του ΔΗΚΟ, μετά τη
συνάντηση που είχε με τον Πρό-
εδρο της Δημοκρατίας, ενημέρωσε
στενούς συνεργάτες του για τα δια-
μειφθέντα. Στη συνέχεια συνομί-
λησε με πολιτικό αρχηγό τον οποίο
ενημέρωσε για το περιεχόμενο της
συνάντησης του με τον Νίκο Ανα-
στασιάδη. 

Την επομένη το πρωί στο Τρίτο
του ΡΙΚ, οι δηλώσεις του σχετικά
με το Κυπριακό θα μπορούσαν να
χαρακτηριστούν ως πρωτοφανώς
ευμενείς για τον Νίκο Αναστασιάδη.
Πάντως, τα περί της πρόθεσης του
Προέδρου της Δημοκρατίας για λύ-
ση συνομοσπονδίας-δύο κρατών,
η «Κ» τα έχει διασταυρώσει, από
πέντε τουλάχιστον μέλη του Εθνι-
κού Συμβουλίου και μάλιστα σε

δύο γύρους. Ο πρώτος όπως ήδη
έχουμε γράψει ήταν μεταξύ πρώτης
και δεύτερης Κυριακής των προ-
εδρικών εκλογών και ο δεύτερος
την τελευταία εβδομάδα. 

Κρατάει καιρό 
Ας σημειωθεί ότι οι βολιδοσκο-

πήσεις του Νίκου Αναστασιάδη
για το ενδεχόμενο λύσης συνομο-
σπονδίας-δύο κρατών πάνε πίσω
στην άνοιξη του 2017 αν όχι και
ενωρίτερα. Όπως έγραψε στον «Π»,
ο Διονύσης Διονυσίου (14.10.2018)
η πρώτη καταγραφή εντοπίζεται,
«στο δείπνο που είχε με τον Μου-
σταφά Ακιντζί στις 16 Απριλίου
2017 για να συζητήσουν πώς θα
προχωρούσαν μετά την κρίση που
προκάλεσε η ψήφιση του νόμου
για το ενωτικό δημοψήφισμα, ο κ.
Αναστασιάδης, σύμφωνα με τ/κ
πηγή, έθεσε στον Τ/κ ηγέτη την
ιδέα της λύσης δύο κρατών». Ήταν
τότε, που εξεμάνη όταν το άκουσε
από τον Πρόεδρο Αναστασιάδη

στο Προεδρικό και ο Ιωάννης Κα-
σουλίδης, ο οποίος και απάντησε
με την ατάκα: «Να μην πεις ποτέ
ξανά έτσι κουβέντα». 

Με τον Τσαβούσογλου το θέμα
τέθηκε πλέον σοβαρά –όπως έγρα-
ψε ο «Π» και ουδείς διέψευσε, «το
προηγούμενο βράδυ του δείπνου
με τον γ.γ. του ΟΗΕ στις 6 Ιουλίου
2017», ενώ υπήρξε συνέχεια τον
Σεπτέμβριο στο περιθώριο της Γε-
νικής Συνέλευσης του ΟΗΕ σε μια
συνάντηση που κανονίστηκε από
τον Νίκο Κοτζιά και η οποία κρα-
τήθηκε μακριά από τα φώτα της
δημοσιότητας. 

Μόλις στις αρχές Οκτωβρίου
(09/10/2018), όταν διέρρευσαν τα
περί της μυστικής συνάντησης ο
κυβερνητικός εκπρόσωπος Πρό-
δρομος Προδρόμου προχώρησε σε
επίσημη παραδοχή: «Ο Πρόεδρος
πράγματι ενημέρωσε σχετικά το
Εθνικό Συμβούλιο, και εν όψει του
γεγονότος ότι η πληροφορία έχει
ήδη διαρρεύσει στα μέσα ενημέ-

ρωσης πρέπει να επιβεβαιώσουμε
ότι όντως έγινε στη Νέα Υόρκη μια
τέτοια συνάντηση. Για το περιε-
χόμενο της ενημερώθηκαν τα Μέλη
του Εθνικού Συμβουλίου και δεν
χρειάζεται να προβούμε σε άλλα
σχόλια». 

Αξίζει τέλος να σημειωθεί ότι ο
Αποστόλης Ζουπανιώτης, έγραψε
στην «Κ» (5/8/2018) ότι ο Νίκος
Αναστασιάδης, «στον ένα ακριβώς
χρόνο (από το Κραν Μοντάνα) έχει
αναπτύξει «εμπιστευτικά» σε του-
λάχιστον χίλιους ανθρώπους, την
άποψή του ότι ίσως είναι προτιμό-
τερο για τα συμφέροντα του κυ-
πριακού Ελληνισμού ένα βελούδινο
διαζύγιο (είτε ως διχοτόμηση, είτε
ως χαλαρή συνομοσπονδία), δεν
εγράφη οτιδήποτε. 

Ούτε καν αποτέλεσε αντικείμενο
της μακράς προεκλογικής εκστρα-
τείας για τις προεδρικές εκλογές».
Και ούτε διαψεύσθηκε οποιαδήποτε
εκ των σοβαρών αυτών πληροφο-
ριών. 

Ο προβληματισμός Νικόλα και η δικαίωση του Τάσσου Παπαδόπουλου

Αν και η συνάντηση Αναστασιά-
δη-Ακιντζί την περασμένη Πα-
ρασκευή έστρεψε τους προβο-
λείς για λίγο ξανά στη διαδικασία
του κυπριακού και στο θετικό
πρόσημο που άφησε η εξαγγε-
λία για το άνοιγμα των δύο οδο-
φραγμάτων στη Δερύνεια και το
Απλίκι στις 12 Νοεμβρίου, καθώς
και στη ρύθμιση της τηλεφωνι-
κής σύνδεσης νότου και βορρά,
η προσοχή όλων των πλευρών
είναι στραμμένη στη θάλασσα.
Και πιο συγκεκριμένα στη διά-
τρηση στο τεμάχιο 10 από την
EXXON και ιδιαίτερα στα αποτε-
λέσματά της, που θα γίνουν γνω-
στά περί τα τέλη Νοεμβρίου. Τα
όσα διαδραματίζονται στην επι-
φάνεια της θαλάσσης και οι
«ναυμαχίες» που μεταδίδονται
σχεδόν κάθε βράδυ από τα κα-
νάλια, σύμφωνα με σοβαρές δι-
πλωματικές και πολιτικές πηγές,
είναι για το θεαθήναι. Η EXXON
έχει ήδη συνεννοηθεί με την
Άγκυρα, η οποία όπως μάλιστα
μας ελέχθη από τ/κ πηγή «ανα-

μένει τα αποτελέσματα της διά-
τρησης, με περισσότερη αγωνία
από τον Αναστασιάδη». Τούτου
λεχθέντος, η ίδια πηγή επιβε-
βαιώνει ότι κατά τις επαφές Νί-
κου Αναστασιάδη-Μεβλούτ Τσα-
βούσογλου, ο Πρόεδρος έλαβε
διαβεβαίωση ότι η Τουρκία θα
αποφύγει τη δημιουργία «φουρ-
τούνας» αναμένοντας να δει τα
αποτελέσματα από τις διατρή-
σεις το επόμενο διάστημα. Τα
συγκεκριμένα αποτελέσματα σε
συνδυασμό με αυτά άλλων δια-
τρήσεων που είναι προγραμμα-
τισμένες, θα καθορίσουν εν
πολλοίς και το γεωπολιτικό παι-
χνίδι στην περιοχή. Στο πλαίσιο
αυτό θα πρέπει να αναμένονται
οι επόμενες κινήσεις και στο Κυ-
πριακό, αφού έτσι κι αλλιώς τα
ενεργειακά έχουν διασυνδεθεί
ήδη με τις συνομιλίες στην τε-
λευταία έκθεση του γ.γ. του
ΟΗΕ, με τη λύση προφανώς να
ταλανίζεται στη ζυγαριά μεταξύ
της ομοσπονδίας και της συνο-
μοσπονδίας. 

Τι έπεται και στην κορφή Φ.Α.



–Δεν θα γίνει πιο λειτουργικό
το κράτος αν αποκεντρωθούν
εξουσίες; 

–Δηλαδή αν το Τμήμα Αρχαι-
οτήτων δεν θα είναι στο κεντρικό
κράτος και θα είναι στις συνιστώσες
οντότητες πώς θα καταστήσει το
κράτος πιο λειτουργικό; Στα μείζονα
ζητήματα ασφάλειας, της εξωτε-
ρικής πολιτικής πώς θα αντιμετω-
πιστεί η λειτουργικότητα του κρά-
τους; Όλο αυτό το διάστημα η κυ-
βέρνηση περιορίζεται σε συνθή-
ματα. Δεν είναι μόνο γι’ αυτόν τον
λόγο που ανησυχούμε όμως. Ο Πρό-
εδρός μας είπε πως ο κ. Τσαβού-
σογλου στη συνάντηση που είχαν
στη Νέα Υόρκη ζήτησε να συζη-
τήσουμε είτε συνομοσπονδία είτε
δύο κράτη και για να τα αποφύγει
ο Πρόεδρος έκανε αυτή την κίνηση
τακτικής για αποκεντρωμένη ομο-
σπονδία. Δεν καταλαβαίνω πώς θα
το αποφύγει μετά και τις δηλώσεις
Τσαβούσογλου ότι η ε/κ πλευρά
πρέπει να πει αν θέλει ομοσπονδία,
συνομοσπονδία ή δύο κράτη, δη-
λώνοντας έτοιμος να συζητήσει
και τα τρία. Διαψεύδει συνεπώς ο
κ. Τσαβούσογλου την τοποθέτηση
της κυβέρνησης. Διαψεύδει και
την τοποθέτηση της κυβέρνησης,
ότι η Τουρκία δεν είναι έτοιμη να
επαναρχίσουν οι διαπραγματεύσεις
λόγω των τοπικών εκλογών. Στο
Κραν Μοντάνα που είχαν προεδρι-

κές ήταν έτοιμοι να συζητήσουν
και τώρα δεν μπορούν εξαιτίας των
τοπικών εκλογών; Ο κ. Τσαβούσο-
γλου είπε τις προάλλες πως η ε/κ
πλευρά δεν θέλει να πάμε σε δια-
πραγματεύσεις πριν από τον Μάιο.
Δεν άκουσα την κυβέρνηση να του
απαντά δημόσια και παρακάλεσα
την κυβέρνηση να του απαντήσει
στις δημόσιες δηλώσεις. 
–Άρα οι συνομιλίες παρατείνον-
ται για τις ευρωεκλογές; 

–Εγώ θα δώσω στον κ. Αναστα-
σιάδη το πλεονέκτημα της αμφι-
βολίας. Όταν ο κ. Τσαβούσογλου
βγαίνει και λέει ακριβώς τα αντί-
θετα από εκείνα που λέει ο κ. Ανα-
στασιάδης δεν θα έπρεπε να του
απαντήσει και να τον διαψεύσει;
Δεν ένιωσε την ανάγκη να απαν-
τήσει η κυβέρνηση, όπως δεν νιώ-
θει την ανάγκη να απαντήσει σε
εκείνους ότι ο Πρόεδρος συζητά
για δύο κράτη. 
–Από τη δική σας ενημέρωση
συζητά κάτι τέτοιο; 

–Όταν ο ίδιος ο Πρόεδρος βγαί-
νει προεκλογικά και μας το λέει
κατ’ ιδίαν και μετεκλογικά να τρυ-
πήσει η Τουρκία στη δική της πε-
ριοχή στην Κύπρο, όταν ο Αρχιε-
πίσκοπος λέει πως θα στηρίξουμε
τον Πρόεδρο με την προϋπόθεση
ότι θα λειτουργούμε χωριστά και
δεν θα επεμβαίνει ο ένας στα εσω-
τερικά του άλλου και η κυβέρνηση

δεν νιώθει την ανάγκη να αντιδρά-
σει, τότε μου προκαλούνται πολλά
ερωτήματα για το ποιες είναι οι
πραγματικές προθέσεις του Προ-
έδρου της Δημοκρατίας. Όταν
ακούω ξένους διπλωμάτες, ξένα
πολιτικά πρόσωπα, να λένε ότι ο
Πρόεδρος συζητάει το ενδεχόμενο
δύο κρατών, όταν ο κυβερνητικός
εκπρόσωπος λέει πως συζήτησε ο
Πρόεδρος και με διπλωμάτες και
με ξένους ηγέτες το ενδεχόμενο
των δύο κρατών, προκαλούνται
πολλά ερωτηματικά. 
–Ο υπουργός Εξωτερικών διέ-
ψευσε ότι δημόσια ή επίσημα
συζήτησε ο Πρόεδρος λύση δύο
κρατών 

–Θα συμφωνήσω ότι δημόσια

δεν έχει τοποθετηθεί. Αλλά όλα
αυτά λέγονται από πολλές πλευρές.
–Οι δικές σας επαφές αυτό λέ-
νε;

–Μιλώ με πάρα πολύ κόσμο με
διπλωμάτες με ξένα πολιτικά πρό-
σωπα και όλοι αυτοί λένε ότι ο Πρό-
εδρος συζητά αυτά τα ζητήματα.
Το παραδέχτηκε ο κυβερνητικός
εκπρόσωπος ότι συζητάει τέτοιο
θέμα με ξένους αρχηγούς διπλω-
μάτες και προσπάθησε να το διορ-
θώσει στη συνέχεια. 
–Όταν ανησυχείτε όμως πως ο
Πρόεδρος διαβουλεύεται ένα
σχέδιο β΄ πώς τον εμπιστεύεστε
και τον παροτρύνετε να μπει σε
συνομιλίες και να διαχειριστεί
ένα σχέδιο λύσης; 

–Εμείς δεν λέμε να συνεχίσει
τις διαπραγματεύσεις είτε προς τα
δύο κράτη είτε προς μία νεφελώδη
αντίληψη για το τι είναι αποκεν-
τρωμένη ομοσπονδία. Λέμε να συ-
νεχίσει από εκεί που μείναμε στο
Κραν Μοντάνα στη βάση των 6 κε-
φαλαίων που κατέθεσε ο γ.γ. στη
βάση του πλαισίου Γκουτιέρες.
Λέμε ότι πρέπει να κατανοήσει οτι-
δήποτε άλλο δεν μπορεί να επι-
τευχθεί, ότι είναι καταστροφικό
για την Κύπρο και να επανέλθει
στη σωστή πορεία. Αν αποδεχτούμε
συνομοσπονδία ή δύο κράτη θα
αποτελεί νομιμοποίηση των τετε-
λεσμένων της εισβολής και της συ-

νεχιζόμενης κατοχής. Θα δικαιώ-
σουμε μετά από τόσα χρόνια τον
Ντενκτάς που ζητούσε να τον ανα-
γνωρίσουμε έστω και για ένα δευ-
τερόλεπτο και στη συνέχεια να
συμφωνήσει ό,τι θέλουμε. Αντι-
λαμβάνεστε ότι αν τον αναγνωρί-
ζαμε έστω και για ένα δευτερόλεπτο
θα είχαμε συνομοσπονδία. Αν λοι-
πόν κινηθούμε προς αυτή την κα-
τεύθυνση θα δικαιώσουμε τον Ρα-
ούφ Ντενκτάς. Ο Νίκος Αναστα-
σιάδης επιχειρούσε μέχρι πρόσφα-
τα να μας δώσει μαθήματα ότι τάχα
είμαστε υποχωρητικοί ότι του ζη-
τούσαμε να κάνει υποχωρήσεις
στο Κυπριακό και πουλούσε πα-
τριωτισμό στον κυπριακό λαό. Αν
συζητήσει αυτά τα πράγματα εγώ
το θεωρώ το λιγότερο απαράδεκτο
και οποιοσδήποτε διανοηθεί να
μας πάρει προς την κατεύθυνση
της συνομοσπονδίας ή των δύο
κρατών διαπράττει μία προδοτική
πράξη. 
–Εκεί οδηγούμαστε δηλαδή; 

–Υπάρχουν δύο τρόποι να πας
προς αυτή την κατεύθυνση. Ο ένας
τρόπος είναι να το θέσεις στις δια-
πραγματεύσεις, να το διαπραγμα-
τευθείς και, αν τα καταφέρεις, να
καταλήξεις. Ο άλλος τρόπος είναι
να ρίχνεις νεοφανείς ιδέες στο
τραπέζι ,να μπαίνει σε ένα παρα-
τεταμένο αδιέξοδο η διαδικασία,
να μην έχει αποτέλεσμα να απο-

τυγχάνουν όλες οι προσπάθειες
που κάνεις και να πεις στο τέλος
πως η μόνη επιλογή που έμεινε εί-
ναι η συνομοσπονδία ή τα δύο
κράτη. Όποιος δρόμος κι αν ακο-
λουθηθεί το αποτέλεσμα είναι το
ίδιο. Θα είναι καταστροφικό για
την Κύπρο. 
–Η κυβέρνηση λέει, όμως, πως
η Ε.Ε δεν θα δεχτεί κάτι τέτοιο. 

–Όχι, αυτό δεν είναι το επιχεί-
ρημα της κυβέρνησης είναι το επι-
χείρημα του Αβέρωφ Νεοφύτου. Η
κυβέρνηση ουδέποτε έχει πει κάτι
τέτοιο ότι η Ε.Ε. θα αρνηθεί να εν-
τάξει δύο χωριστές οντότητες στη
δύναμή της και το λέω με πλήρη
συνείδηση. γιατί εγέρθηκε το θέμα
στο Εθνικό Συμβούλιο και ξέρω
ποια είναι η απάντηση του Προ-
έδρου. Δεν είπε ότι δεν πρόκειται
να δεχτεί η Ε.Ε. 
–Τι είπε τότε ο Πρόεδρος; 

–Δεν θα πω τι είπε, λέω όμως τι
δεν είπε. Είναι και δική μας πεποί-
θηση ότι κάποιες χώρες, τουλάχι-
στον της Ε.Ε., πολύ δύσκολα θα
δεχτούν κάτι τέτοιο. Όμως, αν συμ-
βεί κάτι τέτοιο, θα εξαρτόμαστε
από την καλή θέληση των Ευρω-
παίων για να τον σταματήσουν.
Δεν νομίζω ότι αυτό πρέπει να είναι
το μέλλον της Κύπρου, εμείς οι
ίδιοι πρέπει να αποφασίσουμε ότι
δεν είναι επιλογή για εμάς ούτε η
συνομοσπονδία ούτε τα δύο κράτη. 
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Οποιοσδήποτε διανοηθεί να μας
πάρει προς την κατεύθυνση της
συνομοσπονδίας ή των δύο κρατών
διαπράττει μία προδοτική πράξη»,
λέει σε συνέντευξή του στην «Κ»
ο γ.γ. του ΑΚΕΛ Άντρος Κυπριανού,
ξεκαθαρίζοντας πως το ΑΚΕΛ θα
τις πολεμήσει με όλη του τη δύνα-
μη. Ο ίδιος αποκαλύπτει πως μιλάει
με πάρα πολύ κόσμο, με διπλωμά-
τες, με ξένα πολιτικά πρόσωπα και
όλοι αυτοί λένε ότι ο Πρόεδρος συ-
ζητάει αυτά τα ζητήματα. Χαρα-
κτηρίζει ανεύθυνο και πρόχειρο
να συζητάει με τον Τούρκο υπουργό
Εξωτερικών Μεβλούτ Τσαβούσο-
γλου χαλαρή ομοσπονδία τη στιγμή
που, όπως λέει, δεν έχει επεξεργα-
σμένη πρόταση για την αποκέν-
τρωση εξουσιών και που σύμφωνα
με τον κ. Κυπριανού έχει συγχυ-
σμένα στο μυαλό του τις εξουσίες
και τις αρμοδιότητες. Διερωτάται
για ποιο λόγο ο Πρόεδρος Αναστα-
σιάδης δεν βγαίνει να διαψεύσει
τον Τούρκο υπουργό Εξωτερικών
σε μία σειρά ζητημάτων που μας
αφήνουν εκτεθειμένους.
–Εκφράζατε έντονες ανησυχίες
πριν από την έκθεση του γ.γ.
των Ηνωμένων Εθνών. Βάσει και
των όσων καταγράφονται τελικά
στην έκθεση να θεωρήσουμε
πως οι ανησυχίες ίσως να ήταν
υπερβολικές; 

–Δεν είναι για την έκθεση που
εκφράζαμε ανησυχίες, αλλά για τις
ίδιες τις εξελίξεις. 
–Η έκθεση δεν συνδέεται με τις
εξελίξεις;

–Όχι, η έκθεση είναι περιγρα-
φική. Κάνει το αναμενόμενο, αφήνει
δηλαδή το παράθυρο των διαπραγ-
ματεύσεων ανοικτό, αλλά λέει κά-
ποια πράγματα που είναι ανησυ-
χητικά, όπως ότι ο χρόνος τελειώνει,
ότι επείγει να επαναρχίσουν οι δια-
πραγματεύσεις, οι οποίες δεν πρέπει
να πάνε σε βάθος χρόνου και αυτό
είναι ένα σαφέστατο μήνυμα προς
όλες τις κατευθύνσεις, αλλά και
προς τον ίδιο τον Νίκο Αναστασιά-
δη, ο οποίος λειτουργεί με τον συγ-
κεκριμένο τρόπο. Την ίδια στιγμή
κάνει την αναφορά για τα ενεργει-
ακά και αυτό πρέπει να μας κινη-
τοποιήσει. Εγώ αναμένω από τον
Πρόεδρο να εξηγήσει το πώς προ-
τίθεται να χειριστεί αυτό το ζήτημα
ενόψει των τουρκικών απειλών, αλ-

λά και των κινδύνων που ελλο-
χεύουν. Δεν υπαινίσσομαι ότι θα
πρέπει να τερματιστεί το ενεργειακό
πρόγραμμα, αλλά θα πρέπει να εξη-
γήσει πώς το θωρακίζει, έτσι ώστε
να μην μπορούν να υλοποιηθούν
οι τουρκικές απειλές. 
–Δεν το θωρακίζουν οι τριμερείς; 

–Καθόλου. Αν επιχειρήσει η
Τουρκία να προκαλέσει κρίση στην
ΑΟΖ, όσοι έχουν συνεργασία μαζί
μας θα μας στηρίξουν πολιτικά και
διπλωματικά. Δεν πρέπει να ανα-
μένουμε, όμως, ότι θα έρθει οποι-
οσδήποτε να πολεμήσει για εμάς
στην ΑΟΖ μας. Η θωράκιση πρέπει
να προέρχεται και από μας και η
πιο ασφαλής θωράκιση είναι η επα-
νέναρξη των διαπραγματεύσεων.
Ο κ. Αναστασιάδης, δίχως να συ-
νεννοηθεί με κανέναν, δίχως να
είναι επαρκώς προετοιμασμένος,
έθεσε και στον ίδιο τον γ.γ. γενικά
και αόριστα και πιο καθαρά στον
κ. Τσαβούσογλου την ιδέα του για
αποκεντρωμένη ομοσπονδία. Σή-
μερα, μετά από εβδομάδες που συ-

ναντήθηκε με τον κ. Τσαβούσογλου
δεν έχει δώσει σάρκα και οστά σε
αυτό που ονομάζει αποκεντρωμένη
ομοσπονδία. Πόσο ανεύθυνο και
πρόχειρο είναι να πεις στον άλλο
έλα να συζητήσουμε γι’ αυτό το
θέμα, αν δεν έχεις επεξεργασμένη
πρόταση και αν γνωρίζεις τις πα-
ρενέργειες που θα προκύψουν; Βέ-
βαια υπάρχει και η άλλη εκδοχή
να έχει στο μυαλό του τι θέλει και
να μη μας το λέει. Αυτό είναι ίσως
πιο επικίνδυνο. 

–Διαφωνείτε κάθετα με την ιδέα
της αποκεντρωμένης ομοσπον-
δίας;

–Σε ό,τι αφορά την ουσία δεν
μπορώ να έχω άποψη, γιατί δεν ξέ-
ρω τι λέει ο κ. Αναστασιάδης. Ανη-
σύχησα, ωστόσο, γιατί είναι προ-
φανές πως ο Πρόεδρος συγχύζει
τις εξουσίες και τις αρμοδιότητες
με τα όργανα που θα τις εφαρμό-
σουν. Προσπάθησα να του εξηγήσω
ότι είναι δύο διαφορετικά πράγματα
στη συνεδρία του Εθνικού Συμ-

βουλίου, γιατί είναι προφανές ότι
τα έχει συγχυσμένα στο μυαλό του.
Σε ό,τι αφορά την τακτική θεωρώ
ότι είναι μια λανθασμένη κίνηση,
γιατί αντί να δει τα έξι πιο σημαν-
τικά κεφάλαια του Κυπριακού που
μένουν ανοικτά, ο Νίκος Αναστα-
σιάδης τα αφήνει στο περιθώριο
αποφασίζει να συζητήσει ένα θέμα
που ο γ.γ. θεωρεί κλειστό, τις εξου-
σίες και αρμοδιότητες. Διερωτώμαι
προς τι η κίνηση του Προέδρου.
Δεν απαίτησε ούτε η Τουρκία ούτε

η τ/κ κοινότητα να συζητήσουμε
εξουσίες και αρμοδιότητες της κεν-
τρικής κυβέρνησης. Τα δέχτηκαν
τα συμφώνησαν, τα θεωρούν κλει-
στά. 
–Ως ΑΚΕΛ απορρίπτετε ιδέες
έξω από το κουτί;

–Να ακούσουμε ποιες είναι αυτές
οι νέες ιδέες. Εάν οδηγούν σε συ-
νομοσπονδία ή δύο κράτη δεν
υπάρχει περίπτωση το ΑΚΕΛ να
συναινέσει. Θα τις πολεμήσει με
όλη τη δύναμή του.

Ο ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ ΣΤΗΝ «Κ»

Προδοτική πράξη η συνομοσπονδία 
και η λύση δύο κρατών

Ξένοι μου λένε πως ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας συζητάει μαζί τους αυτά τα ζητήματα, λέει ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ

Δεν ένιωσε την 
ανάγκη να απαντήσει 
η κυβέρνηση, όπως 
δεν νιώθει την ανάγκη 
να απαντήσει σε εκείνους
που λένε ότι ο Πρόεδρος
συζητά για δύο κράτη.

Πόσο ανεύθυνο είναι 
να πεις στον άλλο έλα 
να συζητήσουμε γι’ αυτό 
το θέμα, αν δεν έχεις επε-
ξεργασμένη πρόταση;
Βέβαια υπάρχει και η 
άλλη εκδοχή να έχει στο
μυαλό του τι θέλει και να
μη μας το λέει. Αυτό είναι
ίσως πιο επικίνδυνο.

Να διαψεύσει τον Τσαβούσογλου ο Πρόεδρος Αναστασιάδης

Συμφωνούμε στην
ανάλυση με Αβέρωφ

–Με τον Αβέρωφ Νεοφύτου υπάρχει
σύγκλιση απόψεων; 
–Εγώ δεν συμφωνώ με τη μόνιμη
επωδό του κ. Νεοφύτου ότι ο Πρό-
εδρος καταβάλλει τεράστιες προ-
σπάθειες για επανέναρξη των δια-
πραγματεύσεων. Από εκεί και πέ-
ρα ο κ. Νεοφύτου τοποθετείται με
τρόπο που θεωρώ ότι είναι θετι-
κός, όμως, με ενδιαφέρει η ουσία,
η κατάληξη. Συμφωνούμε σε ό,τι
αφορά την ανάλυση στην οποία
προβαίνει για το ποια είναι η
πραγματική κατάσταση στο νησί
και οι κίνδυνοι που ελλοχεύουν. 
–Το ότι ο κ. Ακιντζί φαίνεται να ολο-
κληρώνει τον κύκλο του στην ηγεσία
της τ/κ κοινότητας είναι αρνητική
εξέλιξη; 
–Δεν τον έχει ολοκληρώσει τον
κύκλο του, άκουσα τις δηλώσεις
του Μπαρίς Μπουρτζού αυτή την
εβδομάδα που λέει ότι όταν θα
έρθει η ώρα ο κ. Ακιντζί θα αξιο-
λογήσει τα δεδομένα και θα πάρει
τις αποφάσεις του. Σίγουρα θα εί-
ναι πολύ αρνητική εξέλιξη, εάν
στην ηγεσία της τ/κ κοινότητας
βρεθεί κάποιος που δεν νιώθει
πρώτα και κύρια Κύπριος και δεν
ενδιαφέρεται για τα συμφέροντα
της Κύπρου.
–Όπως ο Κουντρέτ Οζερσάι;
–Θεωρώ ότι ο κ. Οζερσάι δεν θα
λειτουργήσει θετικά όπως ο κ.
Ακιντζί. 
–Πώς αξιολογείτε τις συχνές επαφές
πολιτικών αρχηγών με τον κ. Οζερσάι; 
–Δεν ξέρω ποιον ρόλο διαδραμα-
τίζει ο κ. Οζερσάι σε αυτά τα ζητή-
ματα. Εμείς είχαμε μια άτυπη συ-
νάντηση πριν από μερικά χρόνια,
όταν αποφάσισε να δημιουργήσει
το κόμμα του. Ήθελε να μας ακού-
σει για να δει τις σκέψεις μας στο
Κυπριακό. Μετά από εκείνη τη συ-
νάντηση μας είπε πως θα επανέλ-
θει για μία επίσημη συνάντηση και
ποτέ δεν επανήλθε. Ως εκ τούτου
δεν έχουμε επαφές με τον κ.
Οζερσάι και δεν ξέρουμε με ποια
ιδιότητα κάνει τις συναντήσεις τις
οποίες κάνει σήμερα. Για εμάς
ηγέτης είναι ο κ. Ακιντζί. Αυτός
χειρίζεται το Κυπριακό και ενόσω
βρίσκεται εκεί θεωρούμε πως εκ-
φράζει την τ/κ κοινότητα. 

Να ακούσουμε ποιες είναι αυτές οι νέες ιδέες. Εάν οδηγούν σε συνομοσπονδία ή δύο κράτη δεν υπάρχει περίπτωση
το ΑΚΕΛ να συναινέσει. Θα τις πολεμήσει με όλη τη δύναμή του, λέει ο γ.γ. του ΑΚΕΛ Άντρος Κυπριανού. 
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Των ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ
και ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ 

Με το βλέμμα στην ΑΟΖ και την
επικείμενη γεώτρηση της Exxon-
mobil αλλά και τις κινήσεις που
κάνει ήδη η Τουρκία τόσο προς
την Κύπρο όσο και προς την Ελ-
λάδα, διπλωμάτες στη Λευκωσία
κάνουν μια διπλή ανάγνωση. Από
τη μια ότι οι λεονταρισμοί της Τουρ-
κίας δεν έχουν αντίκτυπο στον
ενεργειακό προγραμματισμό της
Δημοκρατίας, και από την άλλη
πως δεν αποκλείεται να γίνει τελικά
η σύζευξη μεταξύ κυπριακού και
υδρογονανθράκων, με τον ρόλο
των εταιρειών που εμπλέκονται να
θεωρείται κομβικός. Εν πρώτοις,
πάντως, οι ίδιες πηγές επιμένουν
πως η πολιτική ηγεσία του τόπου
έχει πλήρη εικόνα των όσων συμ-
βαίνουν όχι μόνο στην ΑΟΖ αλλά
εν γένει στην ανατολική Μεσόγειο
και ότι «δεν υπάρχουν σημεία που
να προκαλούν ανησυχία», όπως ει-
πώθηκε χαρακτηριστικά.

Επισημαίνεται δε πως τα όσα
πράττει η Τουρκία και με το Πολε-
μικό Ναυτικό της Ελλάδας είναι
τακτικές του παρελθόντος, «παλαιά
εργαλεία που σκοπό έχουν τη δη-
μιουργία εντυπώσεων». Είναι ση-
μαντικό να τονιστεί σε αυτό το ση-
μείο πως δεν διαβλέπουν «νέα
Ίμια», εφόσον επικρατούν οι πιο
ψύχραιμες φωνές στα ανώτατα δώ-
ματα της στρατιωτικής ιεραρχίας.
Αυτή η ανάγνωση έχει ως ορίζοντα,

όπως θα διαφανεί και παρακάτω,
το ότι μπορεί να έχει προβολή
ισχύος η Άγκυρα στην περιοχή,
ωστόσο, δεν αναμένεται να ανε-
βάσει τώρα κατακόρυφα την έν-
ταση, εφόσον αυτό που αναμένει
το τι πράγματι περιέχει σε αποθέ-
ματα η κυπριακή ΑΟΖ. Έτσι, για
την ώρα, η συζήτηση μετατοπίζεται
στο Κυπριακό που δεν εξαιρείται
από τη μεγάλη εικόνα, ως προς τον
βαθμό που μπορεί είτε να επηρε-
άσει είτε να επηρεαστεί. 

Εξέλιξη ή λάθος; 
Στη σύζευξη Κυπριακού-ΑΟΖ

υπάρχουν δύο σχολές σκέψεις. Από
τη μία εκείνη που λέει ότι τώρα
δεν πρέπει να φέρουμε την Τουρκία
στο τραπέζι, να συναποφασίζει τα
επόμενα βήματα της Κυπριακής
Δημοκρατίας στο θέμα με την Άγ-
κυρα. Πηγές το χαρακτήρισαν, αν
γίνει κάτι τέτοιο, ως στρατηγικό
λάθος, προκρίνοντας ότι υπάρχουν
άλλοι τρόποι που θα μπορούσε η

Τουρκία να εμπλακεί. Από την άλλη
η δεύτερη σχολή σκέψης θέλει το
Κυπριακό να συμπλεύσει κάποια
στιγμή με τις ανακαλύψεις στην
κυπριακή ΑΟΖ, αλλά όταν η μεγάλη
εικόνα ολοκληρωθεί. Δηλαδή με
άλλα λόγια, όταν θα έχει αποσα-
φηνιστεί τι κρύβει ο βυθός στο τε-
μάχιο 10, τι μέλλει γενέσθαι με τα
επόμενα τεμάχια και αρχίσει ένας
βασικός κύκλος εκμετάλλευσης.
Σε αυτό το σημείο, διπλωμάτες εί-
παν στην εφημερίδα ότι θα είναι
κομβικός και ο ρόλος των εταιρειών,
όσο και αν δεν έχουν πολιτικό προ-
σανατολισμό. «Θα διαφανεί κατά
πόσον οι εταιρείες μπορούν ή και
ως ένα σημείο θέλουν να αρχίσει
η εκμετάλλευση με το Κυπριακό
λυμένο ή όχι.

Πρέπει να καταλάβουμε το εξής.
Μιλάμε για άτομα που μπορούν να
επηρεάσουν κυβερνήσεις, αλλά
δεν έχουν την πολιτική ανάγνωση
των δικών μας προβλημάτων. Αυτό
που θέλουν αυτό παίρνουν». Άρα
στην παρούσα φάση πραγμάτων,
δεν μπορεί κανείς να πει με σιγου-
ριά αν η συζήτηση για το να κάτσει
η Τουρκία στο τραπέζι και για το
Φ.Α. είναι σωστή ή λάθος συζήτηση.
«Αν είχε λυθεί το Κυπριακό στο
Κραν Μοντάνα, τι θα γινόταν με
το Φ.Α.; Ποια είναι η συζήτηση που
έχει γίνει για το θέμα; Καμιά», τό-
νισαν αρμόδιες πηγές. Σημείο που
ανοίγει τον διάλογο και σε άλλο
επίπεδο. Του να υπάρξει συζήτηση
πέριξ των ΑΟΖ με την Τουρκία, για

να ξεκαθαρίσει και η σχέση που
μπορεί να προκύψει μέσα από την
εκμετάλλευση των κυπριακών κοι-
τασμάτων. Ωστόσο, δεν διαφαίνεται
στον ορίζοντα μια τέτοια πιθανό-
τητα συζήτησης. 

Οι αντιδράσεις 
Ενδεικτικό πάντως της πορείας

που έχουν πάρει τα δεδομένα με
την κυπριακή ΑΟΖ, είναι και το ότι
από πολιτικής πλευράς διαφαίνεται
στροφή προς τον τεχνοκρατισμό
του θέματος τα τελευταία χρόνια,
πέραν του πρόσκαιρου ή όχι πο-
λιτικού οφέλους. Η «Κ» έθεσε το
ζήτημα σε αρμόδιες πηγές, με την
απάντηση να είναι πως μπορεί ο
πολιτικός να έχει κατά νου και τη
δική του καριέρα, αλλά στην κυ-
πριακή πολιτική σκηνή παρατη-

ρήθηκε μια στροφή σε πιο τεχνο-
κρατικές αποφάσεις που ώθησαν
μπροστά τον ενεργειακό προγραμ-
ματισμό, ασχέτως των εξελίξεων
στο Κυπριακό.

Σε αυτό το επίπεδο, ακόμη και
οι αντιδράσεις στις οποίες σε δι-
πλωματικό επίπεδο έχει προχωρή-
σει η Λευκωσία είναι αμιγώς τε-
χνοκρατικού επιπέδου, όπως θα
διαφανεί παρακάτω. Τα δε σημεία
επιτυχίας εντοπίζονται στο ότι η
Τουρκία αναγκάστηκε να προχω-
ρήσει σε αγορά γεωτρύπανου και
όχι υπηρεσιών και αφετέρου του-
λάχιστον τρεις εταιρείες που είχαν
επιδείξει ενδιαφέρον να συνεργα-
στούν με την Άγκυρα, υποστηρί-
ζοντας με επίγειες υπηρεσίες και
τεχνικά τον «Πορθητή», μετά από
σχετικές κινήσεις της Λευκωσίας

έχουν κάνει ήδη πίσω. «Όταν η
Τουρκία αναγκάζεται να αναδιπλω-
θεί είναι επιτυχία», τονίστηκε σχε-
τικά στην «Κ». Σε αυτό συντείνουν
και οι πληροφορίες που αφορούν
τόσο το πλήρωμα του «Πορθητή»
όπως και εταιρείες όπως ήδη ανα-
φέρθηκε, αλλά και το ότι εταιρείες
έχουν αρνηθεί συνεργασία με την
Τουρκία, για εργασίες που δύναται
να λάβουν χώρα πέραν των χωρι-
κών της υδάτων. Οι πληροφορίες
που υπάρχουν συγκλίνουν πως ο
πρώτος στόχος του τουρκικού γε-
ωτρύπανου θα είναι περιοχή ανοι-
κτά της Αττάλειας, επιλογή που
έχει να κάνει περισσότερο με τις
προαναφερόμενες αντιδράσεις.
Φέρεται, μάλιστα, εταιρεία να έχει
απαντήσει ότι δεν διατεθειμένη
να προσφέρει τις επιστημονικές
υπηρεσίες του προσωπικού της για
δημιουργία αμφισβητούμενων πε-
ριοχών από πλευράς Τουρκίας. 

Νηνεμία
Στη Λευκωσία η οποία έχει εξα-

φανίσει από την ημερήσια ατζέντα
της τα ενεργειακά και αφήνει τα
δεδομένα να εξελιχθούν, δεν πα-
ρατηρείται εφησυχασμός, αλλά επι-
κέντρωση στην κάθε ημέρα ξεχω-
ριστά, με τις πληροφορίες που δια-
τυπώνονται στο παρασκήνιο να
θέλουν την Τουρκία να μην προ-
χωράει σε κινήσεις ανεξέλεγκτες
μέσα στην κυπριακή ΑΟΖ. Εκτιμάται
πως η Άγκυρα θα συντηρεί το φρα-
στικό κλίμα έντασης στην περιοχή,
όμως, θα αναμένει τα αποτελέσματα
των ερευνητικών εργασιών σε οι-
κόπεδα της ΑΟΖ. Παράγοντας που
θα καθορίσει τη στάση της Τουρκίας
θα είναι η γεώτρηση της Exxon στο
τεμάχιο 10 και το κατά πόσο θα
επιβεβαιωθούν οι υπεραισιόδοξες
εκτιμήσεις που υπάρχουν για κοί-
τασμα ισάξιο ή και μεγαλύτερο από
το αιγυπτιακό Ζορ

Η τουρκική προβολή
ισχύος και η σύζευξη
Κυπριακού-ΑΟΖ
Τη μεγάλη εικόνα θα διαμορφώσει και η στάση των εταιρειών
για τις εξελίξεις στο εθνικό θέμα, λένε διπλωμάτες στην «Κ» 

Σε σχέση με το παρελθόν στην πα-
ρούσα φάση οι τουρκικοί λεοντα-
ρισμοί στην περιοχή κυρίως στρέ-
φονται κατά της Ελλάδας και με
αφορμή τα όσα φαίνεται να έλαβαν
χώρα σε περιοχή μεταξύ Καστελό-
ριζου και δυτικών ακτών της Κύ-
πρου με το «Μπαρμπαρός» και τη
φρεγάτα του ελληνικού Πολεμικού
Ναυτικού «Νικηφόρος Φωκάς». Η
μετακίνηση του τουρκικού ερευ-
νητικού σκάφους νοτιοδυτικά της
Κύπρου διπλωματικά θεωρείται ως
αντίδραση της Τουρκίας και απάν-
τηση στη διακήρυξη της πρόσφα-
της Τριμερούς Συνόδου Κορυφής
Κύπρου-Ελλάδας-Αιγύπτου στην
Ελούντα της Κρήτης.

Ένας επίσης παράγοντας που
σαφέστατα περιορίζει τις τουρκικές
κινήσεις στην περιοχή και λαμβά-
νεται υπόψη από την Άγκυρα είναι
και το πλέγμα των περιφερειακών

συνεργασιών με τον καθοριστικό
ρόλο που διαδραματίζει η Λευκω-
σία. Στο κομμάτι αυτό αρνητικό
πρόσημο για τη θέση της Τουρκίας
στα ενεργειακά της περιοχής είναι
οι κακές σχέσεις της Άγκυρας πρώ-
τα με το Τελ Αβίβ και μετά με το
Κάιρο. Η στροφή του Ισραηλινού
πρωθυπουργού Βενιαμίν Νετανιά-
χου από τη μία εξασθένησε ση-
μαντικά τα στηρίγματα της Τουρ-
κίας στην περιοχή και από την
άλλη ενίσχυσε τον ρόλο της Λευ-
κωσίας. Παρά τις προσπάθειες που
κατεβλήθησαν για εξομάλυνση των
σχέσεων των δύο χωρών μέσω ενός

αγωγού Φ.Α. προς την Τουρκία οι
απόψεις επιμένουν πως η σημερινή
εικόνα πολύ δύσκολα θα αναστρα-
φεί. Παρόμοια είναι και η εικόνα
που δίνεται με την Αίγυπτο που
και εδώ οι κακές σχέσεις του προ-
έδρου Σίσι με τον Ταγίπ Ερντογάν
επηρεάζουν αρνητικά τις τουρκικές
ενεργειακές επιδιώξεις. Είναι εν-
δεικτικό είπαν πηγές στην «Κ» πως
ο East Med αρχίζει και παίρνει σάρ-
κα και οστά, από απομακρυσμένο
σενάριο που ήταν, ως αντίδραση
στις κακές σχέσεις Τουρκίας-Ισ-
ραήλ, κάτι που δεν περίμεναν και
οι πλέον αισιόδοξοι των τεχνοκρα-
τών. Έτσι τόσο Ισραηλινοί όσο και
Αιγύπτιοι αξιωματούχοι, όπως λένε
πηγές, έχουν ναι μεν πλήρη εικόνα
για τα θέλω της Τουρκίας για τα
ενεργειακά της περιοχής, αλλά δεν
υπάρχει θέση αν δεν αλλάξει ρότα,
όπως λένε χαρακτηριστικά. 

Η διακήρυξη της Ελούντας
και οι συνέργιες που ενοχλούν 

<<<<<<

Δεν θέλουν να ακούσουν
Ισραηλινοί-Αιγύπτιοι για
Τουρκία και ενεργειακά.

<<<<<<

Για το δεύτερο πλοίο που
απέκτησε η Τουρκία
για εργασίες σε βαθιές
θάλασσες, πηγές λένε
πως θα τύχει ανάλυσης
το επόμενο διάστημα. 

Εταιρείες έχουν αρνηθεί συνεργασία με την Τουρκία, για εργασίες που δύνανται να λάβουν χώρα πέραν των χωρικών
της υδάτων. 

Το πεδίο της κυπριακής ΑΟΖ, τα όρια της ελληνικής και οι βλέψεις της Τουρκίας στην περιοχή. 

Ποια θα είναι τα επόμενα βήματα

Η αναμενόμενη μετακίνηση του
τουρκικού γεωτρύπανου νότια
της Αττάλειας, πληροφορίες την
προσδιορίζουν για τη Δευτέρα
29 Οκτωβρίου επέτειος ίδρυσης
του τουρκικού κράτους, ωστόσο,
μένει να διαφανεί, δεν αναμένε-
ται να διαφοροποιήσει δραματι-
κά την υφιστάμενη εικόνα. Ο δε
βαθμός αποφασιστικότητας της
Τουρκίας να τραβήξει ακόμα πε-
ρισσότερο το σχοινί των προκλή-
σεων θα διαφανεί το επόμενο
διάστημα από τη θέση που έχει
επιλεγεί για την επίσημη έναρξη
εργασιών του «Πορθητή». Για
την ώρα ο μεγαλύτερος πονοκέ-
φαλος για την Άγκυρα είναι σύμ-
φωνα με τις πληροφορίες της
«Κ» συγκεκριμένα λειτουργικά
προβλήματα του τουρκικού γεω-
τρύπανου, εφόσον παρά την κά-
λυψη του κενού που υπήρχε με

τον τεχνολογικό εξοπλισμό του
γεωτρύπανου η Τουρκική Εται-
ρεία Πετρελαίου δεν έχει επιλύ-
σει όλα τα προβλήματα που να
καθιστούν το τρυπάνι ετοιμοπό-
λεμο. Ωστόσο, όπως αποκάλυψε
η ηλεκτρονική έκδοση της «Κ»
την περασμένη Παρασκευή, η
Τουρκία προχώρησε στην από-
κτηση ενός δεύτερου πλοίου
προκειμένου να καλύψει τα κε-
νά που υπήρχαν στον «Πορθητή»
και την αδυναμία του να πραγμα-
τοποιεί εργασίες σε βαθιές θά-
λασσες όπως είναι της ανατολι-
κής Μεσογείου. Αρμόδιες πηγές
με γνώση των κινήσεων στο πα-
ρασκήνιο τόνισαν στην «Κ» σχε-
τικά με την εξέλιξη αυτή, πως
δεν αποτελεί παρά μια ακόμη κί-
νηση στη σκακιέρα και θα τύχει
ενδελεχούς ανάλυσης το αμέ-
σως επόμενο διάστημα. Εταιρεία φέρεται να έχει απαντήσει ότι δεν είναι διατεθειμένη να προσφέρει τις επιστημονικές υπηρεσίες του προ-

σωπικού της για δημιουργία αμφισβητούμενων περιοχών από πλευράς Τουρκίας. 
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Η ελληνική αιγιαλίτιδα ζώνη, περιήγηση και περιοδολόγηση

Η πρόσφατη ανακοίνωση από
τον τέως υπουργό των Εξω-
τερικών, στην τελετή παρά-

δοσης και παραλαβής του ΥΠΕΞ,
σηματοδοτεί την ανακοίνωση μιας
δίχρονης προετοιμασίας του σχε-
δίου Προεδρικού Διατάγματος για
τη διεύρυνση της αιγιαλίτιδας ζώ-
νης στο Ιόνιο Πέλαγος, από τα 6
ν.μ. στα 12 ν.μ. Αλλά το ίδιο το σχέ-
διο του Προεδρικού Διατάγματος
προβλέπει ότι η διεύρυνση στο Ιό-
νιο αποτελεί ένα πρώτο στάδιο,
που θα ακολουθηθεί και από άλλα,
με αποτέλεσμα όλος ο ηπειρωτικός
κορμός της Ελλάδας, καθώς και τα
νησιά Εύβοια και Κρήτη να απο-
κτήσουν με τη σειρά τους μια αι-
γιαλίτιδα ζώνη 12 ν.μ.

Η διεύρυνση της αιγιαλίτιδας
ζώνης στο Ιόνιο είναι το αποτέλε-
σμα μιας ευχέρειας που δίνει στα
παράκτια κράτη η Σύμβαση του
1982 για το Δίκαιο της Θάλασσας
να επεκτείνουν την αιγιαλίτιδα ζώ-
νη ώς τα 12 ν.μ., κανόνας ο οποίος,
λόγω της εκτεταμένης επικύρωσής
του από κράτη, και λόγω της πρα-
κτικής των κρατών που έχει ακο-
λουθήσει, έχει μετατραπεί και σε
εθιμικό κανόνα, που δεσμεύει και
τα μη συμμετέχοντα κράτη στη
Σύμβαση. Η διεύρυνση είναι από
τις ελάχιστες μονομερείς ενέργειες
που επιτρέπει το Δίκαιο της Θά-
λασσας, κι έτσι κάθε παράκτιο κρά-
τος έχει τη δυνατότητα αυτήν, χω-
ρίς τη ρητή συναίνεση των γειτό-
νων του ή της διεθνούς κοινότητας
στο σύνολό της.

Οι λόγοι που κατέστησαν επι-
τακτική την επέκταση της αιγια-
λίτιδας στο Ιόνιο, είναι η επανα-
διαπραγμάτευση της συμφωνίας
οριοθέτησης της Αποκλειστικής
Οικονομικής Ζώνης (AOZ) με την
Αλβανία και η αντίστοιχη με την
Ιταλία. Παράλληλα εφαρμόστηκαν,
με την ευκαιρία, το κλείσιμο των
κόλπων, που έγιναν έτσι νερά από-
λυτης κυριαρχίας, και οι ευθείες
γραμμές βάσης σε αντικατάσταση
της φυσικής ακτογραμμής, που και
μας στερούσε μικρών τμημάτων
εθνικής κυριαρχίας, και περιέπλεκε,
λόγω της πολυσχιδούς μορφολογίας
των ακτών, τα εξωτερικά όρια της
αιγιαλίτιδας, τα οποία ακολουθού-
σαν τις εκκεντρικές γραμμές της
φυσικής ακτογραμμής.

Οπως είναι γνωστό, η συμφωνία
οριοθέτησης με την Αλβανία δεν
κυρώθηκε ούτε, φυσικά, επικυρώ-
θηκε από την Αλβανία, γιατί το Συν-
ταγματικό Δικαστήριο των Τιράνων
την κήρυξε αντισυνταγματική και,
ως εκ τούτου, δεν συνεχίστηκε ποτέ
η διαδικασία κύρωσης/επικύρωσης
από τις αλβανικές αρχές. Σήμερα,
με τη βελτίωση των ελληνοαλβα-
νικών σχέσεων, προχωρούμε σε
συνολικές ρυθμίσεις στις εκκρεμό-
τητες με την Αλβανία, που περι-
λαμβάνουν και τη συμφωνία της
οριοθέτησης. Κατά συνέπεια, η επέ-
κταση της αιγιαλίτιδας θα έχει, ως
αποτέλεσμα, πρώτον να τροποποι-
ηθούν, υπέρ ημών, οι γραμμές βά-
σης, από φυσική ακτογραμμή σε
ευθείες γραμμές, δίνοντας ένα μικρό

ποσοστό θαλάσσιας έκτασης στην
Ελλάδα, όπως, κι αυτό είναι πιο ση-
μαντικό, περιοχές που στο παρελθόν
αποτελούσαν ανοιχτή θάλασσα,
υποκείμενη στο καθεστώς της υφα-
λοκρηπίδας/ΑΟΖ, να περιέρχονται
αυτομάτως στην Ελλάδα, μειώνον-
τας το προς διανομή τμήμα της
υφαλοκρηπίδας και της ΑΟΖ. Σχε-
τικά, τώρα, με την Ιταλία, οι προ-
σπάθειες που καταβάλλονται είναι
η μετατροπή της Συμφωνίας του
1977 για την οριοθέτηση της υφα-
λοκρηπίδας, έτσι ώστε να εκσυγ-
χρονιστεί και να γίνει συμφωνία
για την ΑΟΖ. Η επίτευξη της συμ-
φωνίας καθυστερεί διότι προ-
σκρούει στις αντιρρήσεις Ιταλών
αλιέων, που αλιεύουν ελεύθερα,
εκτός ελληνικής αιγιαλίτιδας ζώνης,
και που φοβούνται ότι ο εκσυγχρο-
νισμός της συμφωνίας για την υφα-
λοκρηπίδα σε συμφωνία ΑΟΖ θα
τους στερήσει πόρους, αφού το
αποκλειστικό δικαίωμα αλιείας, εν-
τός αυτής της ζώνης, θα περιέλθει
στην Ελλάδα. Με τη διεύρυνση της
αιγιαλίτιδας στα 12 ν.μ. το πρόβλημα
λύνεται αυτομάτως, διότι το ζήτημα
της αλιείας περιέρχεται στην Ελ-
λάδα, ως δικαίωμα κυριαρχίας, και
οι Ιταλοί αλιείς πρέπει να ζητήσουν
άδεια από τις ελληνικές αρχές, προ-
κειμένου να επιδοθούν στο αγα-
πημένο τους άθλημα. Mε δεδομένο
ότι οι Ιταλοί αλιείς αλιεύουν μέσα
στα 12 ν.μ. Αναφορικά με το ερώ-
τημα αν το γεγονός της μερικής
οριοθέτησης αποκλείει την περαι-
τέρω οριοθέτηση της αιγιαλίτιδας

του Αιγαίου, σημαντικό είναι να
αναφέρουμε τα εξής: η οριοθέτηση
της αιγιαλίτιδας του Ιονίου αποτελεί
τμήμα μόνο μιας συνολικής οριο-
θέτησης, που θα καλύπτει το σύ-
νολο των θαλασσών που περικλεί-
ουν τη χερσαία Ελλάδα. Θα ακο-
λουθήσει η οριοθέτηση της αιγια-
λίτιδας των ηπειρωτικών ακτών
του Αιγαίου, καθώς και των ακτών
της Εύβοιας και της Κρήτης όπως
αναφέραμε παραπάνω.

Για τα νησιά του Αιγαίου έχει
προκριθεί μια διαφοροποιημένη
οριοθέτηση, ούτως ώστε να απο-
φευχθεί η μετατροπή αυτού του
πελάγους σε ελληνική λίμνη. Και
τούτο επειδή η επέκταση της αι-
γιαλίτιδας σε όλα τα ελληνικά νησιά
θα έκλεινε το Αιγαίο στην ελεύθερη
ναυσιπλοΐα, αφού και το νομικό
καθεστώς της αιγιαλίτιδας προβλέ-
πει ασφυκτικό έλεγχο του πλου
ενός πλοίου, το οποίο βρίσκεται
υπό συνεχή παρακολούθηση των
τοπικών αρχών εάν τον πραγμα-
τοποιεί με τον όρο της αβλαβούς
διέλευσης. Εάν όχι, το παράκτιο
κράτος μπορεί να διακόψει τον
πλου και να υποχρεώσει το πλοίο
ή να συμμορφωθεί με την αβλαβή
διέλευση ή να εξέλθει από την αι-
γιαλίτιδα. Με δεδομένο ότι δεν είναι
η Τουρκία ο μοναδικός μαζί με την
Ελλάδα χρήστης του Αιγαίου, αλλά
τη θάλασσα αυτήν χρησιμοποιούν
ως μοναδική δίοδο προς και από
τον Εύξεινο Πόντο η Ρωσία, η οποία
μάλιστα τη θεωρεί ως τη μόνη θερμή
θάλασσα που την οδηγεί προς τη

Μεσόγειο και προς τον υπόλοιπο
κόσμο, και οι ΗΠΑ, οι οποίες έχουν
στρατηγικά συμφέροντα στον Πόν-
το, αντιλαμβάνεται κανείς τη ση-
μασία μιας διόδου ανοικτής θάλασ-
σας που να απολαμβάνει την ελευ-
θερία των θαλασσών. Και κάτι τέ-
τοιο προϋποθέτει τη διαφοροποι-
ημένη οριοθέτηση της ελληνικής
αιγιαλίτιδας, ώστε να υπάρξουν
τμήματα ανοικτών θαλασσών στο
Αιγαίο Πέλαγος.

Επίσης, η μερική οριοθέτηση
έφερε στο προσκήνιο το ζήτημα
της αχρησίας άσκησης του δικαιώ-
ματος επέκτασης. Εκτός από το γε-
γονός ότι είναι πολύ προβληματική
η ύπαρξη της αχρησίας στο Διεθνές
Δίκαιο, η Ελλάδα έχει επανειλημ-
μένως τονίσει ότι η επέκταση στα
12 ν.μ. στο Αιγαίο θα λάβει χώρα
όταν αυτή θεωρήσει ότι οι συνθή-
κες είναι κατάλληλες γι’ αυτήν την
ενέργεια. Σε ένα δίκαιο συναινετικό
και που στηρίζεται στην κρατική
βούληση, η οποία πρέπει να εκ-
φραστεί, θα ήταν παράξενο αν η
αχρησία αποτελούσε λόγο για την
αδρανοποίηση του δικαιώματος.

Εν κατακλείδι, πιστεύουμε ότι
το σχέδιο της μερικής οριοθέτησης
της αιγιαλίτιδας στο Ιόνιο Πέλαγος
αποτελεί ένα εγχείρημα εκσυγχρο-
νισμού του θεσμού, που παρά τον
τρόπο με τον οποίο κοινοποιήθηκε
αποτελεί μια μείζονα επιτυχία της
εξωτερικής μας πολιτικής.

Ο κ. Χρήστος Ροζάκης είναι ομότιμος κα-
θηγητής του Πανεπιστημίου Αθηνών.

Για τα νησιά του Αιγαίου
έχει προκριθεί μια δια-
φοροποιημένη οριοθέτη-
ση, ούτως ώστε να απο-
φευχθεί η μετατροπή
αυτού του πελάγους
σε ελληνική λίμνη.

Το σχέδιο της μερικής
οριοθέτησης της αιγιαλί-
τιδας στο Ιόνιο αποτελεί
εγχείρημα εκσυγχρονι-
σμού του θεσμού και μεί-
ζονα επιτυχία της εξωτε-
ρικής μας πολιτικής.

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Οι δηλώσεις Τούρκων αξιωματούχων
για τις θαλάσσιες ζώνες έναντι της
Κύπρου ή της Ελλάδας και το επα-
πειλούμενο casus belli σε συνδυα-
σμό με τα σενάρια περί τμηματικής,
ή όχι, επέκτασης της αιγιαλίτιδας
ζώνης της ελληνικής επικράτειας
από τα 6 στα 12 ναυτικά μίλια (ν.μ.)
έφεραν στην επιφάνεια μια υφέρ-
πουσα ένταση, ωστόσο δεν απο-
προσανατόλισαν από τον βασικό
στόχο που φαίνεται ότι έχει πλέον
η Αγκυρα: την ανατροπή του status
quo στην Ανατολική Μεσόγειο.

Η κινητοποίηση ήταν άμεση, ξε-
κίνησε από τον πρόεδρο της Τουρ-
κίας Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν και
έφθασε ώς το επίπεδο του υπουργού
Αμυνας, Χουλουσί Ακάρ. Ο τελευ-
ταίος παρουσίασε σειρά χαρτών,
ανάμεσα στους οποίους περιλαμ-
βάνονταν οι πιο ακραίες εκδοχές
της τουρκικής άποψης για την οριο-
θέτηση των θαλασσίων ζωνών στην
Ανατολική Μεσόγειο. Σύμφωνα με
αυτήν, η Τουρκία έχει Αποκλειστική
Οικονομική Ζώνη (ΑΟΖ) η οποία
εφάπτεται με αυτές της Αιγύπτου
και της Λιβύης. Ειδικά στο σκέλος
που αφορά τη Λιβύη, η Αγκυρα δεν
αναγνωρίζει ότι τα παρεμβαλλόμενα
Δωδεκάνησα και η Κρήτη διαθέτουν
υφαλοκρηπίδα, παρά μόνο 6 ν.μ.
χωρικών υδάτων. Για πρώτη φορά
σε χάρτη που παρουσιάζει δημοσίως
Τούρκος αξιωματούχος η τουρκική
ΑΟΖ εκτείνεται ακόμα και νότια της
Κρήτης, σε μια περιοχή δυτικά του
26ου μεσημβρινού, στο ύψος της
Ιεράπετρας.

Η συγκεκριμένη ενέργεια αποτελεί
σαφή μεταβολή της παραδοσιακής
τουρκικής θέσης, η οποία παρου-
σιάζει ως μέρος της τουρκικής ΑΟΖ
την περιοχή από τον 28ο (νότια Ρό-
δου) έως τον 32ο μεσημβρινό (πε-
ρίπου 5 ν.μ. δυτικά της Πάφου). Την
προωθημένη νέα θέση της τουρκικής
πολιτικής επιβεβαιώνουν και οι από-
ψεις της Αγκυρας για την Κρήτη στο
ζήτημα της επέκτασης της αιγιαλί-
τιδας ζώνης από τα 6 στα 12 ν.μ. Η
άποψη της Αγκυρας είναι ότι το
casus belli δεν αφορά μόνο το βόρειο
κομμάτι της Κρήτης, το οποίο σαφώς
βρίσκεται στο Αιγαίο, αλλά και τις
νότιες ακτές του νησιού στην Ανα-
τολική Μεσόγειο. Εν ολίγοις, για
την τουρκική άποψη το σύνολο της
Κρήτης «εξαιρείται» από τη δυνα-
τότητα επέκτασης των χωρικών υδά-
των από τα 6 στα 12 ν.μ.

Η προβολή της συγκεκριμένης
άποψης δεν είναι τυχαία και συν-
δέεται άμεσα –λένε διπλωματικές
πηγές– με τις πρωτοβουλίες που η
Αθήνα εμφανίστηκε ότι είναι έτοιμη
να αναλάβει ως προς την επέκταση
των χωρικών υδάτων. Η επανατο-
ποθέτηση του πρωθυπουργού Αλέξη
Τσίπρα περί προώθησης της τμη-
ματικής επέκτασης μέσω νομοσχε-
δίου και όχι προεδρικού διατάγματος
αποτελεί μάλλον ελιγμό τακτικής
παρά ουσίας, ως προς τις προθέσεις
της Αθήνας. Οι Τούρκοι επανέφε-
ραν, επίσης, το ζήτημα της απο-
στρατιωτικοποίησης των Δωδεκα-
νήσων, ενώ έχουν αφήσει το «Bar-
baros» να πλέει ανάμεσα στα οικό-
πεδα 4 και 5 της κυπριακής ΑΟΖ

και στο ανατολικό άκρο της ελλη-
νικής υφαλοκρηπίδας. Αποτελεί
πάγια θέση της τουρκικής διπλω-
ματίας ότι η οριοθέτηση ΑΟΖ ανά-
μεσα στην Ελλάδα και στην Aγκυρα
με βάση την –κατά την ελληνική
ερμηνεία– επήρεια του Καστελλό-
ριζου, θα οδηγούσε τις δύο χώρες
σε μια «παγίδα θανάτου», με ό,τι
αυτό συνεπάγεται.

Το νέο βήμα που αναμένεται ενα-
γωνίως από την Αθήνα και τη Λευ-
κωσία είναι η επόμενη κίνηση στην
κυπριακή ΑΟΖ και ο ρόλος που θα
διαδραματίσει το πλωτό γεωτρύπανο
«Φατίχ». Ανάμεσα στην εθνική εορτή
της Τουρκίας (29 Οκτωβρίου) και
στις 15 Νοεμβρίου, οπότε αναμένεται
η πρώτη γεώτρηση της αμερικανικής
Exxon/Mobil στο οικόπεδο 10 της
κυπριακής ΑΟΖ, μεσολαβούν λίγο
περισσότερο από δύο εβδομάδες,
οι οποίες κρίνονται ιδιαιτέρως κρί-
σιμες. Στο εσωτερικό της κυπριακής
κυβέρνησης επικρατεί ενθουσια-
σμός, καθώς υπολογίζεται ότι το κοί-
τασμα που υπάρχει στην περιοχή
(στόχοι «Δελφίνη» και «Γλαύκος»)
μπορεί να ξεπεράσει ακόμη και το
αιγυπτιακό «Ζορ». Υπάρχουν πλη-
ροφορίες ότι οι Τούρκοι δεν διαθέ-

τουν το απαραίτητο επιστημονικό
προσωπικό για να προβούν σε γε-
ωτρήσεις με το «Φατίχ». Παράλληλα,
ωστόσο, η Aγκυρα προσπαθεί να
συνεργαστεί με πολυεθνικές (όπως
η αμερικανική Schlumberger) για
διάφορα έργα δευτερεύουσας ση-
μασίας. Μέσω διπλωματικών διαύ-
λων η Κυπριακή Δημοκρατία επι-
χειρεί να αποφύγει τη «νομιμοποί-
ηση» των τουρκικών γεωτρήσεων
από μεγάλες εταιρείες.

Χαρτογράφηση της απειλής
Από τα πλέον ενδιαφέροντα ση-

μεία των τελευταίων ημερών είναι
η επαναφορά του casus belli από
την πλευρά των Τούρκων. Στην
Αθήνα παρακολουθούν με ψυχραι-
μία την εξέλιξη, γνωρίζοντας και
τα ουσιαστικά αλλά και διαδικαστικά
«ελαττώματα» της τουρκικής απει-
λής. Αυτά έχουν χαρτογραφηθεί
ποικιλοτρόπως από τον Γιώργο Γεν-
νηματά, γενικό γραμματέα της Προ-
εδρίας της Δημοκρατίας, πρέσβη
ε.τ., με θητεία στην Aγκυρα και με-
γάλη γνώση των ελληνοτουρκικών.

Στην εκτενή αρθρογραφία του,
ο κ. Γεννηματάς έχει κατά καιρούς
εξηγήσει ότι η επέκταση της αιγια-

λίτιδας ζώνης δεν αντιβαίνει στο
Διεθνές Δίκαιο, αλλά αντίθετα είναι
σύμφωνη προς τις θετικές διατάξεις
του. Επιπλέον, η απειλή χρήσης
βίας παραβιάζει το άρθρο 2 παρ. 4
του Χάρτη του ΟΗΕ, που απαγορεύει
στα κράτη-μέλη την απειλή ή τη
χρήση βίας στις διεθνείς σχέσεις
τους. Ως προς το διαδικαστικό σκέ-
λος, ο κ. Γεννηματάς είχε υπογραμ-
μίσει ότι η απόφαση του casus belli
ελήφθη διά βοής από την τουρκική
Εθνοσυνέλευση. Δεν είναι σαφές
εάν έγινε καταμέτρηση ψήφων, ενώ
στο άρθρο 129 του Κανονισμού της
τουρκικής Εθνοσυνέλευσης, που
παραπέμπει στο 92 του συντάγμα-
τος, είναι σαφές ότι η σχετική από-
φαση να θεωρηθεί κάποιο περιστα-

τικό casus belli λαμβάνεται μόνον
κατόπιν αιτήματος του υπουργικού
συμβουλίου. Κάτι που ουδέποτε
υπεβλήθη.

Στην εργώδη αρθρογραφία του
κ. Γεννηματά επισημαίνεται ότι η
διάσταση περί νομικής ισχύος του
casus belli έχει αμφισβητηθεί και
στο εσωτερικό της Τουρκίας από
επιστήμονες, πολιτικούς κ.ά. Εν-
δεικτικό παράδειγμα ο Μπουλέντ
Αρίντς, ο οποίος τον Απρίλιο του
2005 δήλωσε για το casus belli ότι
«στην ουσία δεν πρόκειται για από-
φαση. Κάποιος είπε να θέσουμε το
θέμα σε ψηφοφορία, αλλά ο αντι-
πρόεδρος της Εθνοσυνέλευσης Κα-
μέρ Γκεντς δεν το έθεσε. Αυτό θα
πρέπει να εξετασθεί».

Το εξοπλιστικό
Οι νέες συνθήκες στην Ανατολική

Μεσόγειο έχουν φέρει ξανά στο
προσκήνιο την ανάγκη προώθησης
προγράμματος αγοράς νέων μονά-
δων επιφανείας. Τις προηγούμενες
ημέρες, στο ανατολικό άκρο της ελ-
ληνικής υφαλοκρηπίδας έπλευσαν
οι πιο καλά εξοπλισμένες και σύγ-
χρονες φρεγάτες («Νικηφόρος Φω-
κάς», τύπου «S», και «Σαλαμίς», τύ-
που ΜΕΚΟ) που διαθέτει το Πολε-
μικό Ναυτικό. Ωστόσο, είναι σαφές
ότι στο επίπεδο μονάδων επιφανείας
που μπορούν να επιχειρήσουν σε
ανοιχτή θάλασσα όπως η Μεσόγειος,
η παλαιότητα των πλοίων είναι ένας
παράγοντας ανισορροπίας έναντι
της Τουρκίας. Δεδομένου ότι η Αθή-
να θα κληθεί να έχει ολοένα και με-
γαλύτερη παρουσία στην Ανατολική
Μεσόγειο, αναζητεί λύση η οποία
θα περιλαμβάνει και αντιαεροπο-
ρικές δυνατότητες.

Το τελευταίο διάστημα εντάθη-
καν ξανά οι επαφές ανάμεσα στην
Αθήνα και στο Παρίσι. Βασικό σε-
νάριο ήταν να προωθηθεί η αγορά
δύο γαλλικών φρεγατών τύπου «Be-
lh@rra» με χρήματα που θα προ-
έλθουν από τα κέρδη που έχουν
διακρατηθεί από τα ελληνικά ομό-
λογα. Το συγκεκριμένο μοντέλο
χρηματοδότησης δεν φαίνεται να
είναι εξασφαλισμένο. Η Αθήνα συ-
νομιλεί, επίσης, με τις ΗΠΑ. Η συ-
νεργασία στη φρεγάτα F-100 φαί-
νεται ότι δεν τελεσφορεί, ωστόσο
αναζητείται άλλο μοντέλο και αυτό
δεν αποκλείεται να είναι ο νέος τύ-
πος LCS που αναπτύσσεται, μεταξύ
άλλων, και από χώρες όπως η Σα-
ουδική Αραβία, πάντα σε συνεργα-
σία με τις ΗΠΑ.

Ανατροπή status quo θέλει η Αγκυρα
Η πρόθεση της Αθήνας να επεκτείνει τα χωρικά ύδατα στο Αιγαίο ανέδειξε εκ νέου τις τουρκικές βλέψεις στην Αν. Μεσόγειο

<<<<<<

Για πρώτη φορά, 
σε χάρτη που παρουσιά-
ζει δημοσίως Τούρκος
αξιωματούχος, 
η τουρκική ΑΟΖ 
εκτείνεται ακόμα 
και νότια της Κρήτης.
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Η Αθήνα εξετάζει 
την αγορά δύο γαλλικών
φρεγατών τύπου 
«Belh@rra» με χρήματα
από τα κέρδη που έχουν
διακρατηθεί από 
τα ελληνικά ομόλογα.

Οι Τούρκοι επανέφεραν το ζήτημα της αποστρατιωτικοποίησης των Δωδεκανήσων, ενώ έχουν αφήσει το σεισμογραφικό «Barbaros» (φωτ.) να πλέει ανάμε-
σα στα οικόπεδα 4 και 5 της κυπριακής ΑΟΖ και στο ανατολικό άκρο της ελληνικής υφαλοκρηπίδας.
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Πακέτα και νάρκες στο δρόμο της Ελλάδας προς τις κάλπες

Ε ίναι ώρα εκλογών. Θα ήταν
καλύτερο να έχουμε μια σύν-
τομη προεκλογική περίοδο.

Δεν θα αποφύγουμε, όμως –δυστυ-
χώς– όλα τα αρνητικά χαρακτηρι-
στικά μιας έντονης κομματικής
σύγκρουσης, στην οποία η κυβέρ-
νηση θα ξοδέψει πολλά δισεκα-
τομμύρια. Οι σχέσεις των στελεχών
του ΣΥΡΙΖΑ με τον Καμμένο έχουν
διαρραγεί. Πολιτικά, εδώ και καιρό,
όπως προβοκατόρικα αρέσκεται
να το υπενθυμίζει ο κ. Κοτζιάς ζη-
τώντας απάντηση στο ποιοι είναι
το «εμείς». Ψυχικά, από το τελευ-
ταίο υπουργικό συμβούλιο, στο
οποίο έκπληκτοι όλοι είδαν «τι ση-
μαίνει Καμμένος χωρίς το χαλινάρι
Τσίπρα». Ψηφολεκτικά, οποιαδή-
ποτε στιγμή νιώσει είτε ο ένας είτε
ο άλλος πως έχει την καλύτερη,
συγκριτικά, ελπίδα να γεμίσει τις
κάλπες.

Σε κάθε περίπτωση, η κυβέρ-
νηση έχει απολέσει τη στήριξη
Καμμένου. Διαθέτει όμως 150+1
ψήφους για το Σκοπιανό. Με τον
κατάλληλο χειρισμό και εφόσον
κατορθώσει να έχει πάρει προηγου-

μένως την ιδιότυπη ψήφο εμπι-
στοσύνης επί του προϋπολογισμού,
η ζωή της κυβέρνησης μπορεί να
παραταθεί: όσο κοντύτερα στις ευ-
ρωεκλογές του Μαΐου, τόσο το κα-
λύτερο. Μέχρι εκείνη τη στιγμή,
η ομάδα Τσίπρα θα ολοκληρώσει
την προετοιμασία για τα δύο πακέτα
με τα οποία θα αναμετρηθεί με τον
Κυριάκο Μητσοτάκη.

Το ένα πακέτο έχει τα «θετικά».
Τα οποία ο πρωθυπουργός θα ανα-
δείξει, με την ικανότητα που τον
διακρίνει να σχοινοβατεί μεταξύ
γεγονότων και ψευδαισθήσεων,
πασπαλισμένων με όση αύρα «sta-
tesman» κατορθώσει να αρπάξει
από τη διαχείριση των διπλωματι-

κών πληγών, που ο ίδιος αναξέει.
Τις επόμενες ημέρες, το οικονομικό
επιτελείο θα μάθει από τις Βρυξέλ-
λες πόσα δισεκατομμύρια μπορεί
να ξοδέψει για τις εκλογικές ανάγ-
κες και επομένως ποια από εκείνα
που υποσχέθηκε ο πρωθυπουργός
στη Θεσσαλονίκη πρέπει να ακυ-
ρώσει ώστε να μπορέσει να ισχυ-
ριστεί: «Σας έσωσα τις συντάξεις».
Με την υπερφορολόγηση που επέ-

τρεψαν οι Ευρωπαίοι θα ψηφίσουν
πολυνομοσχέδιο παροχών με δε-
σμεύσεις σε ορίζοντα τετραετίας!
Θέλουν την ανεργία να βρίσκεται
στο 17-18% («την κατέβασα 10 μο-
νάδες»), τις τράπεζες να έχουν πε-
ράσει το νέο τεστ («διέσωσα τις
καταθέσεις σας»), ο κατώτατος μι-
σθός να ανέβει 25 ευρώ («σας έδωσα
αυξήσεις 4%), το ΑΕΠ να βελτιώ-
νεται, έστω λίγο («έβαλα μπροστά

την οικονομία»). Το άλλο πακέτο
έχει τα «αρνητικά». Ο κ. Τσίπρας
«διασκεδάζει» με τον πιο σαδιστικό
τρόπο ανοίγοντας τρύπες για να
παραχώνει τις νάρκες που θα πρέπει
να αποφύγει ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης. Το κρατικό ταμείο θα είναι
μείον: ο δημοσιονομικός χώρος θα
έχει γίνει... αέρας και το κράτος θα
χρωστάει πολλά δισεκατομμύρια
σε προμηθευτές, συντάξεις, φάρ-
μακα και επιστροφές φόρων.

Αυτό θα είναι άλλωστε το μεγάλο
εμπόδιο για το κύριο μέτρο ανα-
πτέρωσης της επιχειρηματικής οι-
κονομίας, που είναι η σχεδιαζόμενη
μείωση φόρων. Η ανατίναξη της
συνταξιοδοτικής μεταρρύθμισης,
που ορθολογικά θέλει να επιτύχει
ο Μητσοτάκης, είναι μια ισχυρή
νάρκη Τσίπρα. Η μείωση των ει-
σφορών, αφού προηγουμένως τα
πήραν διπλά και τρίδιπλα, γίνεται
με αυτόν τον σκοπό. Είναι προφα-
νές ότι οι «έξω» θα σηκώσουν αμέ-
σως τον τόνο, ζητώντας από τη
νέα κυβέρνηση την τήρηση της
δημοσιονομικής τάξης. Μεγάλη
νάρκη είναι και η αστάθεια του

τραπεζικού συστήματος, τμήμα
της οποίας θα αποκαλυφθεί κατά
την προεκλογική περίοδο, ενώ οι
πλειστηριασμοί θα πρέπει να πολ-
λαπλασιαστούν μέχρι και στην
πρώτη κατοικία το ερχόμενο φθι-
νόπωρο. Πώς μπορεί να αντιδράσει
η αντιπολίτευση; Οπως δείχνει το
παράδειγμα με τους γενικούς γραμ-
ματείς. Ο ΣΥΡΙΖΑ βάζει τους δικούς
του ανθρώπους σε θέσεις-κλειδιά
στην ευρύτερη διοίκηση, στις ανε-
ξάρτητες αρχές και στη Δικαιοσύνη.
Ο κ. Μητσοτάκης προειδοποίησε
για την αντίδρασή του: «Θα καταρ-
γήσω όλες τις θέσεις γενικών γραμ-
ματέων», εξήγησε στους εμβρόν-
τητους Ευρωπαίους, οι οποίοι συ-
νεχίζουν να κάνουν πως δεν βλέ-
πουν.

Η μάχη μεταξύ του «καλού και
του κακού» ξεκίνησε. Με την «όχλη-
ση Καμμένου» να μη μετράει πλέον
στην ατζέντα Τσίπρα και τον «Κυ-
ριάκο» να είναι έτοιμος να παρα-
τάξει τις ανθρώπινες δυνάμεις του
και να ξεδιπλώσει το πρόγραμμά
του, οι επτά μήνες έως τον Μάιο
θα περάσουν γρήγορα.

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Όπως κατέγραψε ήδη η «Κ» η Άγ-
κυρα προσεγγίζει θετικά την ιδέα
της χαλαρής ομοσπονδίας και των
εναλλακτικών ιδεών στο Κυπριακό
κυρίως λόγω των συμφερόντων και
των μελλοντικών κερδών που δια-
κυβεύονται στο φυσικό αέριο της
ανατολικής Μεσογείου, και δη σε
βάθος χρόνου, από την εκμετάλ-
λευση των κοιτασμάτων της κυ-
πριακής ΑΟΖ. Πηγές τονίζουν έτσι
ότι πλέον ήρθε η στιγμή για να
εστιάσουν Αθήνα, Λευκωσία και
Άγκυρα διεξοδικά στα προβλήματα
που εμποδίζουν τη συνεργασία
τους σε πολλά πεδία. 

«Στην πραγματικότητα η τουρ-
κική πλευρά επιχείρησε να θέσει
επί τάπητος αυτήν την προοπτική
στο πρόσφατο ταξίδι του Προέδρου
Ερντογάν στην Αθήνα. Τότε, ο Πρό-
εδρος της Ελληνική Δημοκρατίας
έσπευσε να επισκιάσει αυτήν την
προοπτική, ισχυριζόμενος ότι η
τουρκική πλευρά στοχεύει στην
αναθεώρηση της Συνθήκης της
Λωζάννης», σημειώνουν οι πηγές,
οι οποίες προσθέτουν ότι πλέον
Ελλάδα, Τουρκία και Κύπρος χρει-
άζονται ένα συνολικής υφής «deal»
που εκτός από το Αιγαίο και τα ελ-
ληνοτουρκικά, θα αφορά την Κύ-
προ, το Κυπριακό και φυσικά τα
ενεργειακά ζητήματα. 

Τα ελληνοτουρκικά 
Η τουρκική πλευρά δρομολογεί

έτσι νέες διπλωματικές και στρα-
τιωτικές μανούβρες σε Αιγαίο και
ανατολική Μεσόγειο, με μπούσουλα
όμως την καχυποψία και τον έντονο
προβληματισμό απέναντι στις νέες
κινήσεις της Αθήνας και Λευκωσίας.
Ο ηγέτης της τ/κ κοινότητας Μου-
σταφά Ακιντζί συναντήθηκε με
τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας υπό
την επιρροή αυτού του αρνητικού
κλίματος, ενώ είναι ενδεικτικό ότι
πηγές τονίζουν στην εφημερίδα
τις αντιδράσεις που δημιουργούνται
στα όρια της κυπριακής ΑΟΖ, με
ουρά όμως τα όσα έγιναν στην Κρή-
τη. «Για ποιο λόγο, λίγο μετά την
διάσκεψη της Κρήτης, στην οποία
συμμετείχαν Κύπρος, Αίγυπτος και
Ελλάδα, ελληνική φρεγάτα παρε-
νοχλεί το Μπαρμπαρός», είναι σε
αυτό το πλαίσιο το ερώτημα που
θέτει ο εν αποστρατεία στρατηγός

και καθηγητής διεθνών σπουδών,
Μεσούτ Χακκί Τζασίν.

Η απάντηση για τον ίδιο του
συγκεκριμένου ερωτήματος είναι
απλή. Οι ΗΠΑ πιέζουν χώρες όπως
η Ελλάδα και το Ισραήλ για γρή-
γορες και συμβιβαστικές λύσεις
στην ανατολική Μεσόγειο, με απώ-
τερο στόχο την εκμετάλλευση του
φυσικού πλούτου της περιοχής και
τον περιορισμό της ενεργειακής
εξάρτησης της Δύσης από τη Ρωσία.
Τη συγκεκριμένη άποψη του κ.
Τζασίν την συμμερίζονται στην
τουρκική πρωτεύουσα οι κύκλοι
της τουρκικής κυβέρνησης. Συνε-
χίζοντας ο ίδιος τονίζει πως εκτός
από τον παραμερισμό του ρόλου
της Τουρκίας στα ενεργειακά δρώ-
μενα της ανατολικής Μεσογείου,
η Ελλάδα πραγματοποιεί και ένα
άλλο βήμα στα ελληνοτουρκικά,
το οποίο η τουρκική πλευρά χαρα-
κτηρίζει ως «απαράδεκτο».

Ξαφνικά και δίχως να υπάρχει
καμία πραγματική ανάγκη και φυ-
σικά διαβούλευση με την Άγκυρα,
η Αθήνα ανακοινώνει την επέκταση
των χωρικών υδάτων της: «[Η Ελ-
λάδα σ.σ.] επιθυμεί να εγκλωβίσει
την Τουρκία στο Αιγαίο. Πρόκειται
για μια εξέλιξη που επισκιάζει την
κυριαρχία μας. Αυτή είναι μια απα-
ράδεκτη εξέλιξη. Στο Αιγαίο υπάρ-
χουν περιοχές που είναι πιο «στε-

νές» από 12 μίλια. Σε αυτές τις πε-
ριοχές (επεκτείνοντας τα χωρικά
ύδατά της) η Ελλάδα θα διεκδικήσει
(εκτός από περιοχές των τουρκικών
παραλίων) και έδαφος της Τουρκίας.
Δεν μπορούμε να αποδεχτούμε
κάτι τέτοιο». Σε ό,τι αφορά δε την
ενεργειακή σκακιέρα στην ανατο-
λική Μεσόγειο τονίζει ότι κανένα
είδους σχέδιο, στο οποίο δεν θα
εμπλέκεται η χώρα του και η τ/κ
κοινότητα, δεν πρόκειται να είναι
βιώσιμο. Αυτήν την άποψη συμ-
μερίζεται ο Μουσταφά Ακιντζί, ενώ
τη συγκεκριμένη γραμμή της Άγ-
κυρας υπογράμμισε την προηγού-
μενη εβδομάδα ο υπουργός Εθνικής
Άμυνας της Τουρκίας, Χουλουσί
Ακάρ, ο οποίος ζήτησε από την
Αθήνα να μην επαναληφθεί στο
μέλλον το επεισόδιο με το «Μπαρμ-
παρός» και την ελληνική φρεγάτα
«Νικηφόρος».

Άσκηση πίεσης 
Σύμφωνα με την οπτική γωνία

της Άγκυρας, στο σημείο που έφτα-
σαν σήμερα οι εξελίξεις στα ελλη-
νοτουρκικά και στο Αιγαίο, όλα τα
σενάρια και τα ενδεχόμενα έχουν
τεθεί επί τάπητος. Η επίλυση του
Κυπριακού και μια συνολική διευ-
θέτηση των ενεργειακών ζητημά-
των και των προβλημάτων στα ελ-
ληνοτουρκικά είναι εφικτή όσο και

ένα «ανεπιθύμητο» συμβάν στην
ανατολική Μεσόγειο και στο Αιγαίο.
Το τελευταίο ενδεχόμενο προβλη-
ματίζει την τουρκική πλευρά, η
οποία παραδέχεται ότι την παρούσα
στιγμή Αθήνα και Άγκυρα καλούν-
ται να δείξουν ιδιαίτερη προσοχή
στους διπλωματικούς και στρατιω-
τικούς χειρισμούς, καθώς μια μικρή

αμέλεια ή λανθασμένη κίνηση θα
μπορούσε ανά πάσα στιγμή να οδη-
γήσει τις δύο πλευρές σε νέες πε-
ριπέτειες. Σε περίπτωση που κα-
ταφέρουν οι δύο πλευρές να προ-
σεγγίσουν τις εξελίξεις με ψυχραι-
μία, και η Αθήνα με τη Λευκωσία
παραιτηθούν από την «αδιάλλακτη»
γραμμή τους σε Κυπριακό και ενερ-
γειακά, η τουρκική διπλωματία θε-
ωρεί ότι θα δημιουργηθεί το κα-
τάλληλο έδαφος για διπλωματικούς
ελιγμούς και συμβιβαστικές λύσεις
σε διάφορα πεδία. 

Το Kυπριακό 
Στο Κυπριακό η Λευκωσία είναι

ξεκάθαρο πως παραμένει στη θέση
της για την κάθοδο της κ. Λουτ.
Την οποία πηγές καταδεικνύουν
ως απότοκη της κατάστασης που
επικρατεί σήμερα, με την έννοια
του ότι όπως τονίζουν, αν ήταν
εφικτό Αναστασιάδης-Ακιντζί να
επαναρχίσουν διαπραγματεύσεις
η κάθοδος της κ. Λουτ δεν θα ήταν

αναγκαία. Ωστόσο, τα βήματα εξε-
τάζονται ένα προς ένα δίχως καμιά
από τις πλευρές να κρατά μεγάλο
καλάθι. Εξού και το ότι η πιθανό-
τητα το ζήτημα της κινητής τηλε-
φωνίας ανοίγει ένα παράθυρο, αλλά
από ε/κ πλευράς δεν υπήρξε πρό-
θεση σχολιασμού για το ποια εξέ-
λιξη θα μπορούσε να ακολουθήσει.
Κι αυτό γιατί οι δηλώσεις που γί-
νονται από πλευράς Τουρκίας λαμ-
βάνονται τόσο υπόψη, που να θε-
ωρούνται ως και απαγορευτικές
για τη συνέχεια.

Στην Άγκυρα, διά του στόματος
του υπουργού Εξωτερικών, Με-
βλούτ Τσαβούσογλου, τονίστηκε
την προηγούμενη εβδομάδα ότι εί-
ναι έτοιμη να συζητήσει την χα-
λαρή ομοσπονδία ή άλλου είδους
εναλλακτικές φόρμουλες, αρκεί αυ-
τές να είναι επικεντρωμένες στο
τελικό αποτέλεσμα. Ο «πρωθυπουρ-
γός» Τουφάν Έρχιουρμαν ήρθε να
προσθέσει ότι αυτή η συζήτηση
θα πρέπει να είναι περιορισμένης
χρονικής διάρκειας. Παρόμοια είναι
και η άποψη του κ. Ακιντζί, ο οποίος
συνάντησε τον Πρόεδρο Αναστα-
σιάδη για να πληροφορηθεί για
την οπτική γωνία της ε/κ πλευράς.
Ωστόσο, είναι και σε δεύτερο επί-
πεδο ενδεικτικό και το κλίμα που
επικρατεί στα Κατεχόμενα, ένας
παράγοντας που δεν λείπει από
την εξίσωση, με την προοπτική
του ότι άλλοι πλην Ακιντζί έχουν
αρχίσει να κινούν εμφανώς τα νή-
ματα.

Δεν έχει ξεφύγει έτσι σύμφωνα
με τις πληροφορίες της «Κ» η συ-
ζήτηση της συνομοσπονδίας από
το τουρκικό τραπέζι, εφόσον εκεί
κινείται το ζήτημα όταν γίνεται
λόγος για άλλες λύσεις. Είναι όμως
ενδεικτικό ότι σε δηλώσεις του ο
Μουσταφά Ακιντζί εξεδήλωσε την
ικανοποίησή του για το ότι κατά
τη συνάντηση με τον Πρόεδρο
Αναστασιάδη, ο τελευταίος επα-
ναβεβαίωσε τις παραμέτρους του
γ.γ. των Η.Ε. Αντόνιο Γκουτιέρες.

<<<<<<

Τις επόμενες ημέρες, το
οικονομικό επιτελείο θα
μάθει από τις Βρυξέλλες
πόσα δισεκατομμύρια
μπορεί να ξοδέψει για τις
εκλογικές ανάγκες.

Αναζήτηση νέας
φόρμουλας εντός
και στην Τουρκία
Κυπριακό, ενεργειακά και ελληνοτουρκικά στοχεύει
η Άγκυρα, αναμένει τη Λουτ για τη διαδικασία η Λευκωσία

Στο Κυπριακό η Λευκωσία είναι ξεκάθαρο πως παραμένει στη θέση της για την κάθοδο της κ. Λουτ. Την οποία πηγές
καταδεικνύουν ως απότοκη της κατάστασης που επικρατεί σήμερα, με την έννοια του ότι όπως τονίζουν, αν ήταν εφικτό
Αναστασιάδης-Ακιντζί να επαναρχίσουν διαπραγματεύσεις η κάθοδος της κ. Λουτ δεν θα ήταν αναγκαία. 

<<<<<<

Ωστόσο, είναι και σε δεύ-
τερο επίπεδο ενδεικτικό
και το κλίμα που επικρα-
τεί στα Κατεχόμενα, ένας
παράγοντας που δεν λεί-
πει από την εξίσωση, με
την προοπτική του ότι
άλλοι πλην Ακιντζί
έχουν αρχίσει να κινούν
εμφανώς τα νήματα.

Πέραν των εξελίξεων στο Κυπριακό,
είναι δεδομένο πως η Άγκυρα δεν
θα μείνει με σταυρωμένα τα χέρια
το επόμενο διάστημα και διαφαίνεται
πως ήδη έχουν παρθεί αποφάσεις
που δρομολογούν σειρά πρωτοβου-
λιών στα ανοιχτά της Κύπρου. Αρχής
γενομένης με το «Μπαρμπαρός», το
ερευνητικό σκάφος της Τουρκίας
που έρχεται σύμφωνα με τις πλη-
ροφορίες για μείνει αρκετό χρονικό
διάστημα στην ανατολική Μεσόγειο.
Το σκάφος θα υποστηριχθεί από το
Πολεμικό Ναυτικό και την Πολεμική
Αεροπορία της Τουρκίας, κάτι που
πηγές στη Λευκωσία ήδη το περί-
μεναν.

Εξού και δεν έδιναν βάση σε δη-
μοσιεύματα των προηγούμενων ημε-
ρών που έδειχναν το «Μπαρμπαρός»
να συνοδεύεται από τουρκικά πο-

λεμικά και τις φωτογραφίες αυτές
να δίδονται μέσω κοινωνικών δι-
κτύων στην επικαιρότητα. Παράλ-
ληλα, όπως μεταδίδει σήμερα η «Κ»,
ο «Πορθητής» αναμένεται να κινηθεί
μέσα στο επόμενο διάστημα με την
Άγκυρα να θεωρεί εν γένει αναγκαία
την επίδειξη ισχύος στην παρούσα
φάση για την έναρξη συζητήσεων
για συμβιβαστικές φόρμουλες στα
ενεργειακά με την εμπλοκή της Αθή-
νας και της Λευκωσίας. Παρόμοια
είναι η άποψη της τουρκικής πλευ-
ράς και για το μέλλον των ελληνο-
τουρκικών, εφόσον προβάλλεται η
άποψη ότι με την επίδειξη ισχύος
στην ευρύτερη περιοχή και παράλ-
ληλα με τις συνομιλίες στο Κυπριακό,
στα ελληνοτουρκικά θα μπορούσε
να ανοίξει μια νέα σελίδα, η προ-
οπτική μιας συνολικής διευθέτησης. 

Τα θέματα ενέργειας

Η τουρκική πλευρά δρομολογεί έτσι νέες διπλωματικές και
στρατιωτικές μανούβρες σε Αιγαίο και ανατολική Μεσόγειο, με
μπούσουλα όμως την καχυποψία και τον έντονο προβληματισμό
απέναντι στις νέες κινήσεις της Αθήνας και Λευκωσίας.
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  ύο υπουργοί τσακώνονται μπρο-
στά σε 60 άλλους (υπουργούς,
γραμματείς κ.λπ.) για τα κον-

δύλια που είναι εθνικό μυστικό. Οι
διάλογοί τους, φυσικά, διαρρέουν.
Ολοι γνωρίζουν ότι ανταλλάχθηκαν
βαριές κατηγορίες για «μαύρα» λεφτά
των υπουργείων τους, που υποτίθεται
δρομολογούνται σε «εθνικούς σκο-
πούς». Λέμε «υποτίθεται», διότι ο
δημοκρατικός έλεγχος για τη δια-
χείριση αυτών των κονδυλίων είναι
ελλιπής. Με δεδομένο ότι ο τσακωμός
αφορά τα ευαίσθητα «εθνικά κον-
δύλια», τι πρέπει να κάνουν οι δη-
μοσιογράφοι; Να αποσιωπήσουν τον
καβγά; Να ψευσθούν ότι ο κ. Νίκος
Κοτζιάς παραιτήθηκε για προσωπι-
κούς λόγους; «Φυσικά όχι», θα είναι
η απάντηση των περισσοτέρων και
αυτό είναι το λογικό.

Με τη δημοσιοποίηση, όμως, της
αλήθειας δημιουργούνται εύλογες
απορίες στην κοινή γνώμη: Υπάρχει
διασπάθιση, όπως ισχυρίσθηκαν οι
υπουργοί; Αν κάποιος δημοσιογράφος
ανακαλύψει ότι υπήρχαν τρεις κω-
δικοί συνολικού ποσού 1.000.000 ευ-
ρώ και «ο πρώτος κωδικός αφορούσε
χρήματα που διοχετεύτηκαν σε μέσα
ενημέρωσης της Αλβανίας. Ο δεύτε-
ρος αφορούσε χρηματοδότηση μέσων
ενημέρωσης της ΠΓΔΜ. Ο τρίτος για
τη στήριξη ορθοδόξων εκκλησιών
και γενικά της Ορθοδοξίας» (iefime-
rida.gr 18.102018), τι πρέπει να κάνει;
«Να το κρύψει», λένε πολλοί στα
social media και στα πραγματικά κα-
φενεία, «διότι αυτό επιτάσσει το εθνι-
κό συμφέρον». Αν όμως το κρύψει,
θα συνεχίσουν να πλανώνται δηλη-
τηριώδεις υποψίες. Οχι μόνο για τον
πολιτικό κόσμο, αλλά και για τη δη-
μοσιογραφία: «τα ξέρετε, αλλά δεν
τα λέτε στον κόσμο».

Υπάρχουν κι άλλα ερωτήματα.
Πού σταματά το αποκαλούμενο «εθνι-
κό συμφέρον» που «οφείλει» να προ-
στατεύει ο δημοσιογράφος, ακόμη
και πάνω από το καθήκον του να
ενημερώνει; Τα τελευταία οκτώ χρό-
νια η οικονομία είναι ζήτημα εθνικής
επιβίωσης. Σε αυτήν την περίπτωση
οι δημοσιογράφοι κατηγορούνται
για το αντίθετο, ότι ήξεραν και δεν
τα είπαν όλα. Για παράδειγμα, η τω-
ρινή εκπρόσωπος της Νέας Δημο-
κρατίας χλευάστηκε ως «Η Μαρία
Σπυράκη έσωσε το έθνος!» («Αυγή»
30.4.2014). Αφορμή ήταν οι εξομο-
λόγηση της πρώην ρεπόρτερ του
Mega ότι ήξερε και δεν είπε πως «η
Ελλάδα είχε bankrun την περίοδο
ανάμεσα στις εκλογές του Μαΐου και

του Ιουνίου του 2012 (...). Και ήταν
η διαδικασία τροφοδοσίας της Ελ-
λάδας με μετρητά. Εφευγε το αερο-
πλάνο από την Ελευσίνα, πήγαινε
στην Ιταλία, επέστρεφε με μετρητά,
που πήγαιναν στην Τράπεζα της Ελ-
λάδος και μοιράζονταν στις τράπεζες.
Αυτό δεν το περιγράψαμε ποτέ. Δεν
είχαμε δικαίωμα να το πούμε ποτέ».

Υπάρχει ένα πρόβλημα με τα «εθνι-
κά μυστικά». Είναι τόσο μυστικά
που δεν ξέρουμε αν πράγματι είναι
εθνικά, ή αν κάποιος τα χρησιμοποιεί
για την πάρτη του. Δεν είναι τυχαίο
ότι τα περισσότερα κυβερνητικά
σκάνδαλα παγκοσμίως αφορούν εξο-
πλιστικά προγράμματα. Κάτω από

τη σφραγίδα του «εθνικού συμφέ-
ροντος» πολλοί κρύβουν μίζες. Αλλά
ακόμη κι αν δεν κρύβεται διασπάθιση
χρήματος, γεννάται το ερώτημα:
πώς ορίζεται και ποιος ορίζει το «εθνι-
κό συμφέρον», όταν τόσες πτυχές
του πρέπει να παραμένουν μυστι-
κές;

Η ιστορία αποδεικνύει ότι η ενη-
μέρωση δεν βοηθάει μόνο τη δημο-
κρατία, αλλά μπορεί να μας γλιτώσει
από μεγαλύτερες συμφορές. Το 1961
έγινε η απόβαση στον Κόλπο των
Χοίρων. Η επιχείρηση, η οποία είχε
την έγκριση του τότε προέδρου Τζον
Κένεντι, κατέληξε σε πλήρη αποτυχία
και σε διπλωματικό στραπάτσο των

ΗΠΑ. Δεν ήταν όμως μόνο αυτό. Η
απόβαση στον Κόλπο των Χοίρων
έσπρωξε τον ανασφαλή Φιντέλ Κά-
στρο στην αγκαλιά της Μόσχας. Το
1962 η ανθρωπότητα έφθασε στο
χείλος ενός θερμοπυρηνικού πολέμου
με αφορμή την εγκατάσταση σοβιε-
τικών βαλλιστικών πυραύλων στην
Κούβα. Χρόνια μετά, ο τότε διευθυν-
τής των New York Times αποκάλυψε
στα απομνημονεύματά του ότι η
εφημερίδα είχε την είδηση της επι-
κείμενης εισβολής. Δεν τη δημοσί-
ευσε όμως έπειτα από προσωπική
παρέμβαση του Τζον Κένεντι, ο οποί-
ος φυσικά επικαλέστηκε το εθνικό
συμφέρον. «Ηταν το μεγαλύτερο λά-

θος στη δημοσιογραφική μου καριέ-
ρα», έγραψε ο James Scotty Reston.
Τώρα γνωρίζουμε ότι το εθνικό (των
ΗΠΑ) και το πανανθρώπινο συμφέ-
ρον επέτασσε τη δημοσιοποίηση
της πληροφορίας, που θα ακύρωνε
την εισβολή.

Εκ των προτέρων ξέρουμε ότι η
δημοσιότητα είναι το οξυγόνο της
δημοκρατίας. Είναι αμφίβολο όμως
αν κάνει ζημιά στα εθνικά θέματα.
Πολλάκις ωφελεί, διότι οι κυβερνήσεις
χρησιμοποιούν τα εθνικά θέματα
για τις δικές τους εκλογικές ή άλλες
επιδιώξεις. Αυτό ήταν το νόημα μιας
μεγαλειώδους απόφασης του Ανω-
τάτου Δικαστηρίου των ΗΠΑ για τη
δημοσίευση των «εγγράφων του Πεν-
ταγώνου».

Το 1971, πάνω στην κορύφωση
του πολέμου στο Βιετνάμ, ο τότε
υπουργός Αμυνας Ρόμπερτ Μακνα-
μάρα ζήτησε από επιτροπή ειδικών
να αποτιμήσουν την εμπλοκή των
ΗΠΑ. Το μεγαλύτερο μέρος της έκ-
θεσης των 7.000 σελίδων διέρρευσε
στον Τύπο. Οι New York Times άρ-
χισαν να δημοσιεύουν τα κύρια ση-
μεία τους. Η κυβέρνηση Νίξον χρη-
σιμοποιώντας τον «Νόμο περί κα-
τασκοπείας» (που μοιάζει πολύ με
το δικό μας σχετικό άρθρο του Ποι-
νικού Κώδικα) απαγόρευσε τη δη-
μοσίευση. Οι εφημερίδες προσέφυ-
γαν στο Ανώτατο Δικαστήριο και
αυτό αποφάσισε να άρει την απα-
γόρευση. Η αιτιολόγηση της από-
φασης από τον δικαστή Χιούγκο
Μπλακ είναι ένα μνημείο  όχι της
ελευθερολογίας, αλλά της τυπικής
λογικής: «Η εξουσία της κυβέρνησης
να λογοκρίνει τον Τύπο έχει εξαλει-
φθεί έτσι ώστε ο Τύπος να είναι πάν-
τα ελεύθερος για να ελέγχει την κυ-
βέρνηση. (...) Μόνο ένας ελεύθερος

και χωρίς περιορισμούς Τύπος μπορεί
να εκθέτει τις απάτες της κυβέρνη-
σης. Και η μέγιστη των υποχρεώσεων
του Τύπου είναι το καθήκον να εμ-
ποδίζει κάθε υπηρεσία του κράτους
από το να εξαπατά τους πολίτες και
να τους στέλνει σε απόμακρες πε-
ριοχές για να πεθάνουν από ξένες
αρρώστιες, από ξένες σφαίρες. (...)
Μας ζητήθηκε να νομολογήσουμε
ότι η εκτελεστική, η νομοθετική και
η δικαστική εξουσία μπορούν να
κάνουν νόμους που θα περιορίζουν
το δικαίωμα του λόγου στο όνομα
της “εθνική ασφάλειας”. (...) Αν
πούμε ότι ο πρόεδρος έχει “εγγενή
εξουσία” να σταματήσει τη δημο-
σίευση ειδήσεων (...) αυτό θα εξα-
φανίσει την πρώτη τροπολογία του
συντάγματος και θα καταστρέψει
τη θεμελιώδη ελευθερία και την
ασφάλεια των ανθρώπων, αυτών
που η κυβέρνηση ελπίζει να κάνει
“ασφαλείς”. (...) Η έννοια “ασφάλεια”
είναι απέραντη, ασαφής γενικότητα
το περίγραμμα της οποίας δεν μπορεί
να συμπεριλαμβάνει την ακύρωση
του θεμελιώδους νόμου που περιέ-
χεται στην πρώτη τροπολογία. Η
φύλαξη των στρατιωτικών και δι-
πλωματικών μυστικών με κόστος
την πληροφόρηση των πολιτών της
αντιπροσωπευτικής δημοκρατίας
δεν προσφέρει πραγματική ασφά-
λεια. (...) Οι συντάκτες της πρώτης
τροπολογίας γνώριζαν πολύ καλά
την ανάγκη άμυνας του νέου έθνους
και την απειλή των αγγλικών και
αποικιακών κυβερνήσεων. Αλλά
επειδή επεδίωξαν να δώσουν σε αυ-
τήν την κοινωνία τη δύναμη και την
ασφάλεια, προέβλεψαν ότι ελευθερία
του λόγου, του Τύπου, της θρησκείας
και της συγκέντρωση δεν μπορούν
να περιοριστούν...».

Δ

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Σε μια «χρυσή ευκαιρία», με την
οποία επαναδιεκδικεί ηγετικό ρόλο
στη Μέση Ανατολή και στον σου-
νιτικό μουσουλμανικό κόσμο, με-
τατρέπει ο ισχυρός πολιτικός άν-
δρας της Τουρκίας την υπόθεση
Κασόγκι. Η τουρκική πλευρά στο-
χεύει σε πολιτική και διπλωματικά
οφέλη, τα οποία θα ενισχύσουν τη
θέση της τουρκικής διπλωματίας
στις σχέσεις της με τις ΗΠΑ και
τον μουσουλμανικό κόσμο και επι-
στρατεύει μια καινοτόμα επικοι-
νωνιακή και διπλωματική στρατη-
γική για τη διαχείριση του ζητή-
ματος. Τροφοδοτεί σε καθημερινή
βάση με πληροφορίες τα μεγάλα
ξένα δίκτυα, κρατώντας ζωντανό
το ενδιαφέρον της διεθνούς κοι-
νότητας. Την ίδια στιγμή, σε δι-
πλωματικό επίπεδο, επωφελείται
στο έπακρον από την όλη εξέλιξη
για να προβάλλει τη «λανθασμένη
γραμμή» του βασιλείου της Σαου-
δικής Αραβίας σε πολλά ζητήματα,
καθώς και τις δικές της θέσεις. 

Οι επιπτώσεις 
Νέα έκθεση του φιλοκυβερνη-

τικού κέντρου στρατηγικού μελε-
τών «SETA» ρίχνει φως στη στάση
της τουρκικής πλευράς στην υπό-
θεση Κασόγκι που λαμβάνει ευρύ-
τερες διαστάσεις. Το τουρκικό think
tank συμπεραίνει ότι ακολουθούν
σαρωτικές εξελίξεις σε διάφορα πε-
δία της Μέσης Ανατολής και ότι η
Άγκυρα εξασφαλίζει τη «χρυσή ευ-
καιρία» για να πιέσει τη Σαουδική
Αραβία και τους συμμάχους της
για την επιβολή της δικής της γραμ-
μής σε διάφορα ζητήματα. Σύμφωνα
με το «SETA», πρώτα απ’ όλα, η
όλη υπόθεση θέτει σε κίνδυνο το
πολιτικό μέλλον του διαδόχου του
θρόνου της Σαουδικής Αραβίας,
πρίγκιπα Μωάμεθ Μπιν Σαλμάν.
Ως γνωστόν, ανέβηκε τα σκαλιά
της εξουσίας και προχώρησε σε
πρόγραμμα ριζοσπαστικών μεταρ-
ρυθμίσεων. Παράλληλα, απομά-
κρυνε από την εξουσία χιλιάδες
πρίγκιπες, αξιωματούχους, στρα-
τιωτικούς και κεφαλαιοκράτες. Οι
σχέσεις του Σαλμάν με την Άγκυρα
διέπονται από μεγάλα προβλήματα,
καθώς οι δύο πλευρές προβάλλουν
συγκρουόμενες θέσεις και προ-

γράμματα για το μέλλον της Μέσης
Ανατολής. 

Σύμφωνα με το «SETA», λοιπόν,
η υπόθεση Κασόγκι, στην οποία
εμπλέκεται το παλάτι της Σαουδικής
Αραβίας δημιουργεί πολλά ερωτη-
ματικά σχετικά με το πολιτικό μέλ-
λον του πρίγκιπα Σαλμάν. Από τώρα
και στο εξής, το πολιτικό του μέλλον
εξαρτάται από ιδιαίτερα λεπτές
ισορροπίες. Την ίδια στιγμή, αμ-
φίβολο εμφανίζεται και το μέλλον
του νέου εγχειρήματος της ηγεσίας
του Ντόναλντ Τραμπ για τη Μέση
Ανατολή, στο επίκεντρο του οποίου
βρίσκονται οι περιφερειακές και
πυρηνικές φιλοδοξίες του Ιράν. Ως
γνωστόν, η ηγεσία Τραμπ εστιάζει
στο σχέδιο «Στρατηγικής Συμμαχίας
Μέσης Ανατολής», στην οποία θα
συμμετάσχουν αραβικές μοναρχίες,
η Αίγυπτος και η Ιορδανία. Η νέα
συμμαχία, η οποία αναμένεται να
έχει ως πρότυπο το ΝΑΤΟ, θα στρέ-

φεται κατά του Ιράν. Μια πρώτη
σημαντική σύσκεψη για τη δρο-
μολόγηση του νέου εγχειρήματος
θα λάμβανε χώρα στην Ουάσιγκτον
στις 12-13 Οκτωβρίου, ωστόσο, αυ-
τή ματαιώθηκε λόγω των εξελίξεων
στην υπόθεση του Κασόγκι. Αυτό
υπογραμμίζει η τουρκική έκθεση.
Η οποία επισημαίνει ότι οι νέες,
σαρωτικές εξελίξεις μπορούν να
κινητοποιήσουν τις «διπλωματικές
τεκτονικές πλάκες» στη Μέση Ανα-
τολή και έτσι δεν αποκλείεται να
έλθει σε αντιπαράθεση ο άξονας
Σαουδικής Αραβίας-Ηνωμένα Αρα-
βικά Εμιράτα με χώρες όπως το
Κουβέιτ και το Ομάν. Μια τέτοια
εξέλιξη θα διευκόλυνε τους χειρι-
σμούς του Κατάρ, το οποίο υπο-
στηρίζεται από την Άγκυρα. 

Παράλληλα, η υπόθεση Κασόγκι
δεν αποκλείεται να επηρεάσει το
Παλαιστινιακό, κυρίως το νέο σχέ-
διο των ΗΠΑ για την επίλυση του

προβλήματος. Ως γνωστόν, η ηγεσία
Τραμπ στηρίζεται στην υποστήριξη
και συνεργασία της Σαουδικής Αρα-
βίας για την εξομάλυνση των σχέ-
σεων του Ισραήλ με τον αραβικό
και μουσουλμανικό κόσμο και τη
δημιουργία ενός κοινού αντι-ιρα-
νικού άξονα. Η επιδείνωση της θέ-
σης του Ριάντ στη διπλωματική

σκακιέρα θα μπορούσε να πλήξει
αυτό το εγχείρημα. Τέλος, οι επι-
πτώσεις της υπόθεσης Κασόγκι θα
μπορούσαν να επηρεάσουν με αρ-
νητικό τρόπο την προσπάθεια που
καταβάλλει η Σαουδική Αραβία
στην Υεμένη για την αντιμετώπιση
του ιρανικού επεκτατισμού και των
ριζοσπαστικών δυνάμεων.

<<<<<<

Υπάρχει πρόβλημα με τα
«εθνικά μυστικά». Είναι
τόσο μυστικά, που δεν
ξέρουμε αν είναι εθνικά.

Οι ρεπόρτερ που αποκάλυψαν το Γουότεργκεϊτ, Μπομπ Γούντγουορντ και
Καρλ Μπέρνστιν. Σύμφωνα με το Ανώτατο Δικαστήριο των ΗΠΑ, μόνο ένας
πλήρως ελεύθερος Τύπος μπορεί να αποκαλύπτει τις απάτες της κυβέρνησης.

Δημοσιογραφία και μυστικά κονδύλια
ΑΡΘΡΟ / Του ΠΑΣΧΟΥ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗ

Ευκαιρία για Ερντογάν η υπόθεση Κασόγκι 
Σπεύδει να τονίσει τον ηγετικό ρόλο της χώρας του στη Μέση Ανατολή και αναμένει πολιτικά και διπλωματικά οφέλη σε διάφορα μέτωπα 

<<<<<<<

Η υπόθεση Κασόγκι 
δεν αποκλείεται να επη-
ρεάσει το Παλαιστινιακό,
κυρίως το νέο σχέδιο 
των ΗΠΑ για την επίλυ-
ση του προβλήματος.

Η υπόθεση θέτει σε κίνδυνο το πολιτικό μέλλον του διαδόχου του θρόνου της
Σαουδικής Αραβίας, πρίγκιπα Μωάμεθ Μπιν Σαλμάν.

Σε ποιους στόχους επικεντρώνει
την προσοχή της η Άγκυρα μέσα
από την αποδυνάμωση της θέσης
της Σαουδικής Αραβίας στην ευ-
ρύτερη περιοχή; Ποια είναι η
ατζέντα της κυβέρνησης Ρετζέπ
Ταγίπ Ερντογάν στην ευρύτερη
περιοχή; Με ποιον τρόπο η Άγ-
κυρα θα μετατρέψει σε «ευκαιρία»
την εξαφάνιση ενός δημοσιογρά-
φου; Η έκθεση του «SETA» μας
προϊδεάζει σε ό,τι αφορά την
απάντηση των προαναφερόμενων
ερωτημάτων και πρώτα απ’ όλα
αποσαφηνίζει ότι εξαιτίας των
νέων εξελίξεων, η Σαουδική Αρα-
βία, στο άμεσο μέλλον, θα υπο-
χρεωθεί να λάβει υπόψη της τη
γραμμή και τις προτεραιότητες
της Τουρκίας στη Συρία. Στο πλαί-
σιο αυτής της εκτίμησης, η Τουρ-
κία αναμένει τον τερματισμό της
παροχής παρασκηνιακής υπο-
στήριξης σε Κούρδους και συμ-
μάχους των ΗΠΑ στη Συρία και
την υποστήριξη των πρωτοβου-
λιών της τουρκικής διπλωματίας
για την επίλυση του προβλήματος
σε αυτήν τη χώρα. 

Την ίδια στιγμή, η Άγκυρα βλέ-
πει να ενισχύεται η θέση της στη
διένεξη που αφορά το Κατάρ. Η
Τουρκία, η οποία παραμένει στο
πλευρό του Κατάρ, συμπεραίνει
ότι στη νέα περίοδο, η Σαουδική

Αραβία δεν θα έχει άλλη επιλογή
παρά να τροποποιήσει την αυ-
στηρή και αδιάλλακτη γραμμή
της και σε αυτό το ζήτημα. Τέλος,
υπάρχουν άλλα δύο πεδία, στα
οποία η Τουρκία αναμένει θετικές
εξελίξεις που θα εξυπηρετήσουν
τα δικά της συμφέροντα. 

Πρώτον, στο Παλαιστινιακό η
Σαουδική Αραβία θα κληθεί να
αναγνωρίσει τον ρόλο και τις θέ-
σεις της Τουρκίας. 

Δεύτερον, στο ζήτημα του Ιράν,
το βασίλειο ενδέχεται να υποχρε-
ωθεί να αναθεωρήσει την αδιάλ-
λακτη γραμμή της. Η Τουρκία σε
αυτό το ζήτημα προβάλλει ότι η
κορύφωση της έντασης δεν εξυ-
πηρετεί τον μουσουλμανικό κό-
σμο και την ευρύτερη περιοχή.
Οι εμπλεκόμενες πλευρές καλούν-
ται να χρησιμοποιήσουν την δι-
πλωματία και τον διάλογο για να
περιορίσουν την ένταση.

Οι στόχοι της Τουρκίας

Η έκθεση του «SETA» αποσαφηνίζει ότι εξαιτίας των νέων εξελίξεων, η Σα-
ουδική Αραβία, στο άμεσο μέλλον θα υποχρεωθεί να λάβει υπόψη της τη
γραμμή και τις προτεραιότητες της Τουρκίας στη Συρία.

<<<<<<<

H Αγκυρα αναμένει 
τον τερματισμό της πα-
ροχής παρασκηνιακής
υποστήριξης σε Κούρ-
δους και συμμάχους
των ΗΠΑ στη Συρία.
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Ανησυχητική η έξαρση παραβατικότητας στα σχολεία 
Προσπάθεια ΟΕΛΜΕΚ - ΟΛΤΕΚ για πάταξη του φαινόμενου, διαφωνίες για την εθνική στρατηγική για πρόληψη και διαχείριση της βίας

Του ΝΙΚΟΛΑ ΠΕΤΡΟΥ

Την ανησυχία της για την αυξητική
τάση παραβατικότητας και αντι-
κοινωνικής συμπεριφοράς από με-
ρίδα μαθητών σε βάρος καθηγητών
που καταγράφεται τα τελευταία
χρόνια εξέφρασε η ΟΕΛΜΕΚ. Ανά-
μεσα στα πολλά μέτωπα που άνοιξαν
το τελευταίο διάστημα στην παιδεία,
προκειμένου μελλοντικά να έχουμε
ένα υγιές δημόσιο σχολείο, έχουν
αρχίσει να αναδεικνύονται τα προ-
βλήματα βίας και παραβατικότητας,
ενώ σε αυτό το πλαίσιο, συνέντευξη
Τύπου που έλαβε χώρα στο Υπουρ-
γείο Παιδείας προ ημερών παρου-
σιάστηκε η «Εθνική Στρατηγική για
την Πρόληψη και Διαχείριση της
Βίας στο Σχολείο». Η εν λόγω στρα-
τηγική συστάθηκε από το Παρατη-
ρητήριο για τη Βία στο Σχολείο και
αποτελείται από έξι πυλώνες. Ο
πρώτος πυλώνας αφορά στη δημι-
ουργία μηχανισμών συλλογής, κω-
δικοποίησης και ανάλυσης δεδο-
μένων και αναφοράς βασικών απο-
τελεσμάτων γύρω από το φαινόμενο
της βίας στο σχολείο τόσο σε επί-
πεδο σχολικών μονάδων όσο και
σε επίπεδο ΥΠΠ. Τέτοια δεδομένα
είναι απαραίτητα για τη χαρτογρά-
φηση της κατάστασης που αφορά
στην έκταση και τις μορφές της
βίας στο σχολείο, για τον εντοπισμό
των αναγκών και τον καταρτισμό
σχεδίων δράσης και παρεμβάσεων
και για την αξιολόγηση της αποτε-
λεσματικότητας των παρεμβάσεων
αυτών και του βαθμού στον οποίο
αυτές συμβάλλουν στη μείωση της

βίας. Ο δεύτερος αφορά νομικά και
διοικητικά μέτρα που αποσκοπούν
στην καλύτερη προστασία των μα-
θητών/τριών από κάθε μορφή βίας,
στη διευκόλυνση της πρόσβασής
τους σε υπηρεσίες αποκατάστασης
και στήριξης και στην ενίσχυση
των αναθεωρημένων Κανονισμών
Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων
Μέσης Εκπαίδευσης του 2017 και
των υπό αναθεώρηση Κανονισμών

Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων
Δημοτικής Εκπαίδευσης. Η τρίτη
δέσμη μέτρων στοχεύει στην ενί-
σχυση των δομών που συμβάλλουν
στην πρόληψη και διαχείριση της
βίας στο σχολείο. Συγκεκριμένα,
επιδιώκεται η ενδυνάμωση του πο-
λυθεματικού μοντέλου υπηρεσιών
που χρησιμοποιείται, το οποίο πε-
ριλαμβάνει τις υπηρεσίες κοινωνικής
πρόνοιας, υγείας, εκπαίδευσης, ψυ-
χολογικής στήριξης και καθοδήγη-
σης των παιδιών και των γονέων/κη-
δεμόνων τους. Ο τέταρτος πυλώνας
αφορά στον εμπλουτισμό των γνώ-
σεων και στην ενίσχυση δεξιοτήτων
στους/στις μαθητές/τριες, ώστε να
αναπτύξουν ειρηνικές στάσεις και

συμπεριφορές. Τα μέτρα που προ-
νοούνται ενισχύουν την ανάπτυξη
γνώσεων και δεξιοτήτων μέσα από
το Αναλυτικό Πρόγραμμα, τις δι-
δακτικές μεθόδους και το σχολικό
κλίμα και παράλληλα διασφαλίζουν
την ποιότητα των Προγραμμάτων
και των εκπαιδευτικών παρεμβά-
σεων που εφαρμόζονται προς την
κατεύθυνση αυτή. Ο πέμπτος πυ-
λώνας δράσεων επικεντρώνεται
στην προαγωγή της ενεργού συμ-
μετοχής των ίδιων των μαθητών
στην πρόληψη και αντιμετώπιση
του φαινομένου της βίας στο σχο-
λείο. Η συμμετοχή των ίδιων των
παιδιών συμβάλλει στην απόκτηση
γνώσεων και στην ανάπτυξη δε-

ξιοτήτων και στάσεων, διασφαλίζει
ότι οι παρεμβάσεις ανταποκρίνον-
ται στις ανάγκες τους, συμβάλλει
στην αποτελεσματικότητά τους
και, κατά συνέπεια, στη μείωση
των περιστατικών βίας στο σχολείο.
Ο τελευταίος πυλώνας δράσης επι-
διώκει την ενδυνάμωση των γονέ-
ων/κηδεμόνων, των εκπαιδευτικών
και της διευθυντικής ομάδας. Πε-
ριλαμβάνει μέτρα που στοχεύουν
τόσο στην ενίσχυση του θεσμού
της οικογένειας και των κοινωνικών
της λειτουργιών όσο και στην υπο-
στηρικτική λειτουργία που πρέπει
να έχει το σχολικό πλαίσιο, ώστε
να δίνει την ευκαιρία στον/στη μα-
θητή/τρια να ζει και να μαθαίνει

μέσα σε ένα ασφαλές και υποστη-
ρικτικό περιβάλλον.

Νέες εισηγήσεις 
Το Κεντρικό Διοικητικό Συμβού-

λιο της ΟΕΛΜΕΚ δεν δείχνει ικα-
νοποιημένο από το προαναφερό-
μενο σχέδιο και αποφάσισε να πα-
ραχωρήσει κοινή συνέντευξη Τύπου
με την ΟΛΤΕΚ, προκειμένου να ανα-
δειχθεί το όλο ζήτημα. Σύμφωνα με
πληροφορίες της «Κ» η διάσκεψη
αναμένεται να πραγματοποιηθεί
κατά τα τέλη της ερχόμενης βδο-
μάδας και θα κατατεθούν εισηγή-
σεις. Βάσει των όσων αναφέρει στην
ανακοίνωσή της η ΟΕΛΜΕΚ «θα
απαιτηθεί η λήψη άμεσων μέτρων

από πλευράς Υπουργείου Παιδείας
και Πολιτισμού». Επίσης, οι Γραμ-
ματείες των δύο εκπαιδευτικών ορ-
γανώσεων θα ζητήσουν συνάντηση
με τον υπουργό Παιδείας, Κώστα
Χαμπιαούρη. Η ΟΕΛΜΕΚ, μεταξύ
άλλων, δηλώνει πως θα υπάρξει
«στήριξη των αποφάσεων των Κα-
θηγητικών Συλλόγων των σχολείων
στα οποία σημειώνονται περιστα-
τικά βίας, συμπεριλαμβανομένων
και στάσεων εργασίας, όπου απο-
φασιστεί». Σε δηλώσεις του στην
«Κ» ο πρόεδρος της ΟΕΛΜΕΚ, Γιάν-
νος Σωκράτους αναφέρει πως «εμείς
δεν θέλουμε να δούμε απλώς δια-
κηρύξεις αλλά θέλουμε να δούμε
και απτά αποτελέσματα», ενώ προ-
σθέτει ότι «τα προβλήματα βίας δεν
είναι απλά ένα θέμα που μπορεί να
προκύψει μεταξύ ενός μαθητή και
ενός εκπαιδευτικού, αλλά επηρεάζει
όλη τη διαδικασία μέσα στο σχο-
λείο». «Δηλαδή σε περίπτωση που
υπάρξει θέμα παραβατικής συμπε-
ριφοράς εντός της τάξης, αυτό θα
επηρεάσει το μάθημα», σημείωσε.
Κληθείς να σχολιάσει ποιες ενέργειες
θα μπορούσαν να γίνουν προκει-
μένου να αποφευχθούν όλα αυτά
τα περιστατικά, απάντα, πως αυτό
χρειάζεται ολιστική αντιμετώπιση.
«Καταρχάς πρέπει να καλέσουμε
τους γονείς για να δούμε το θέμα
της οικογένειας, επίσης θέλουμε
να δούμε πώς οι κοινωνικοί λειτουρ-
γοί, οι εκπαιδευτικοί ψυχολόγοι,
αλλά και οι σύμβουλοι επαγγελμα-
τικής αγωγής, μπορούν να συμβά-
λουν στην αντιμετώπιση αυτού του
προβλήματος», κατέληξε.

Ο Χάρης 
Γεωργιάδης, 
ο ελεγκτής και 
ο εισαγγελέας 
Η αυτονόμηση Ελεγκτικής και Νομικής 
Υπηρεσίας, πίσω από τις αντεγκλήσεις 

Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ  

Την επικαιρότητα απασχόλησε εσχά-
τως ακόμη ένα επεισόδιο στη μακρά
διαμάχη τριών προσώπων. Του
ΥΠΟΙΚ Χάρη Γεωργιάδη, του γενι-
κού ελεγκτή Οδυσσέα Μιχαηλίδη
και του γενικού εισαγγελέα Κώστα
Κληρίδη. Αιτία αυτή τη φορά ήταν
η δαπάνη ύψους 400 χιλιάδων ευρώ,
προς τον νομικό οίκο Freshfields,
σε σχέση με την πώληση της ΣΚΤ
στην Ελληνική και με τις πλευρές
να τοποθετούνται για την επιλογή
του συγκεκριμένου οίκου. Εκ του
αποτελέσματος θετική σχολίασε
πέριξ της επιλογής ο Χάρης Γεωρ-
γιάδης, όταν ο γενικός εισαγγελέας
έκανε λόγο για αντισυνταγματική
επιλογή, παρουσία του γενικού
ελεγκτή της Δημοκρατίας Οδυσσέα
Μιχαηλίδη στη Βουλή. Είναι μόλις
η τελευταία πράξη ενός κατ’ εξα-
κολούθηση σίριαλ εφόσον και στο
παρελθόν είχαν δει πολλάκις το
φως της δημοσιότητας αντεγκλή-
σεις για σωρεία άλλων θεμάτων
όπως για παράδειγμα συνέβη με
τον δρόμο Πάφου-Πόλης Χρυσο-
χούς. Ο γενικός ελεγκτής, ξεπερ-
νώντας το πλαίσιο των αρμοδιο-
τήτων του κατά τον ΥΠΟΙΚ κάλεσε
με επιστολή του επικαλούμενος
τον νόμο περί Δημοσιονομικής Ευ-
θύνης, τον Χάρη Γεωργιάδη ν’ ανα-
καλέσει το έργο, χαρακτηρίζοντας
το μη βιώσιμο. Ο υπουργός Οικο-
νομικών απάντησε πως είναι ο ίδιος
αρμόδιος για την έγκριση ενός έρ-
γου, αν κρίνει πως αυτό είναι οι-
κονομικά προσιτό και οικονομικά
βιώσιμο και ικανοποιεί οποιαδήποτε
άλλα κριτήρια που καθορίζονται
από τον ίδιο. Επί του προκειμένου,
ήδη ξεκινούν τα έργα της πρώτης

φάσης. Ανάλογης έντασης κόντρα
ξέσπασε όταν ο γενικός διευθυντής
του Υπουργείου Οικονομικών Χρί-
στος Πατσαλίδης εξέδωσε εγκύκλιο,
η οποία προέβλεπε έλεγχο των
ελεγκτών της ίδιας της Ελεγκτικής
Υπηρεσίας από λειτουργούς του
Υπουργείου. Ο γενικός ελεγκτής
πήρε θέση χαρακτηρίζοντας «εχ-
θρική και παράνομη ενέργεια» την
κίνηση από πλευράς του ΥΠΟΙΚ.
Ωστόσο, το δεδομένο που ουσια-
στικά φαίνεται να υπήρξε καθορι-
στικό ως γενεσιουργός αιτία αυτών
των αντεγκλήσεων, είναι άλλο. 

Η ουσία
Κατά τη διήμερη κατάθεση του

γενικού ελεγκτή για τη ΣΚΤ, ειπώ-
θηκαν πολλαπλές εκτός πλαισίου
αναφορές. «Το γινάτι που επέδειξαν
για να μην μπούμε στον Συνεργα-
τισμό το ίδιο επέδειξαν όταν απο-
φάσισαν να δώσουν δωρεάν το 25%
των μετοχών απόφαση με την οποία
εμείς διαφωνήσαμε» ήταν μόνο ένας
από τους αρκετούς χαρακτηρισμούς
του κ. Μιχαηλίδη για τον Χάρη Γε-
ωργιάδη. Κάτι που προκάλεσε εν-
τύπωση με το μέλος της Επιτροπής
Γιώργο Γεωργίου να ρωτάει τελικά
τον κ. Μιχαηλίδη αυτό που συζη-
τείται έντονα στο παρασκήνιο: αν
υπάρχουν λόγοι για τα μη φιλικά
αισθήματα πρόσωπα στο ΥΠΟΙΚ.
Τα ελατήρια, απάντησε ο γενικός
ελεγκτής, δεν έχουν προσωπικό χα-
ρακτήρα. Ποια είναι λοιπόν η ουσία
των πραγμάτων; Η ανεξαρτησία σε
οικονομικό επίπεδο της Ελεγκτικής
Υπηρεσίας, που επήλθε ως αίτημα
μετά από αυτό της Νομικής Υπη-
ρεσίας, πίσω στο 2016. Αυτή είναι
λένε και άνθρωποι με γνώση του
παρασκηνίου, η πραγματική αιτία

που υποβόσκει πίσω από σχεδόν
κάθε διαμάχη. Το ότι ο ΥΠΟΙΚ δεν
βλέπει την αναγκαιότητα και το
πώς μπορεί να καταστεί πραγματι-
κότητα η οικονομική ανεξαρτησία
της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, υπό την
έννοια της απευθείας κατάθεσης
του προϋπολογισμού της στη Βουλή,
χωρίς προηγουμένως να πρέπει να
εγκριθεί από το Υπουργείο Οικονο-
μικών και το Υπουργικό Συμβούλιο.
Από την άλλη πλευρά και το ζήτημα
της διοικητικής και οικονομικής
αυτονόμησης της Νομικής Υπηρε-
σίας έχει τις δικές του προκλήσεις.    

Ζήτημα το πώς 
Από την πλευρά της Ελεγκτικής

Υπηρεσίας, υπέρ της οικονομικής
της αυτονόμησης τα επιχειρήματα
κινούνται στον άξονα των όσων

είχαν τεθεί από την Ε.Ε. το 2003,
και επαναλήφθηκαν ως μνημονιακή
υποχρέωση. Έχοντας όμως ανοίξει
το πλαίσιο συζήτησης για την οι-
κονομική αυτονόμηση, ο διάλογος
για το θέμα πέρασε και στην οικο-
νομική αυτονόμηση της Βουλής.
Ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ Αβέρωφ Νε-
οφύτου είχε διατυπώσει τις δια-
φωνίες του για τη Νομική και την
Ελεγκτική Υπηρεσία, τονίζοντας
πως θα πρέπει να προηγηθεί η οι-
κονομική αυτονόμηση της Βουλής.
Η οποία ξεκίνησε να παίρνει σάρκα
και οστά με σχετική πρόταση την
οποία προετοίμασε ο πρόεδρος της
Βουλής Δημήτρης Συλλούρης και
με τον ίδιο να παίρνει αποστάσεις
αλλά και να δέχεται κριτική για το
ότι αυτή δεν συμπεριλάμβανε ούτε
τη Νομική ούτε την Ελεγκτική Υπη-
ρεσία. Το νομοσχέδιο για την οι-
κονομική αυτονόμηση της Βουλής
έχει πάρει πράσινο φως από τους
αρχηγούς των κοινοβουλευτικών
κομμάτων και αναμένεται να προ-
χωρήσει το αμέσως επόμενο διά-
στημα. Επί της ουσίας όμως άπαν-
τες κατά τη διάρκεια των συζητή-
σεων για την Ελεγκτική και τη Νο-
μική υπηρεσία κλήθηκαν ν’ απαν-
τήσουν στο πώς μπορεί να καταστεί

εφικτή η αυτονόμηση όντας αμ-
φότερες υπηρεσίες του κράτους.
Πλήρης οικονομική ανεξαρτησία
δεν μπορεί να υπάρξει εκτός και
αν υπάρχουν ίδια έσοδα, είναι η
τοποθέτηση εκ μέρους του οικο-
νομικού επιτελείου της κυβέρνη-
σης. «Όπως ξέρει το Υπ. Άμυνας
ότι έχει τόσα να ξοδέψει, έτσι πρέ-
πει να ξέρουν όλοι» τόνισαν πηγές
για το θέμα, θέλοντας να καταδεί-
ξουν το γενικότερο πνεύμα.  

Κατευθείαν στη Βουλή 
Για το ζήτημα του προϋπολογι-

σμού της Ελεγκτικής Υπηρεσίας
διαφαίνεται όμως από τις πληρο-
φορίες της «Κ» ότι υπάρχουν βήματα
που μπορούν να γίνουν. Όχι ως
προς το ύψος των δαπανών αλλά
ως προς την κατάθεση του προϋπο-
λογισμού από την Ελεγκτική Υπη-
ρεσία κατευθείαν στη Βουλή χωρίς
να περνά από το ΥΠΟΙΚ και από το
Υπουργικό Συμβούλιο. Να γνωρίζει
δηλαδή η υπηρεσία ότι έχει ένα
συγκεκριμένο κονδύλι να διαχειρι-
στεί και το διαμοιράζει η ίδια βάσει
των αναγκών της, δίχως προηγού-
μενη έγκριση από ΥΠΟΙΚ και Υπουρ-
γικό. Ανάλογο αίτημα δεν έχει φτά-
σει στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας

ούτε στο Υπουργικό από την Ελεγ-
κτική Υπηρεσία, αλλά οι πληροφο-
ρίες δείχνουν πως δεν θα φέρει αν-
τιρρήσεις ο Υπ. Οικονομικών επί
του ζητήματος. «Εκείνο που έχει
σημασία, είναι το πόσο έχεις να ξο-
δέψεις εφόσον είσαι μέρος της κυ-
βέρνησης. Αυτό δεν μπορεί να το
καθορίζει άλλος από το Υπουργικό
Συμβούλιο» τόνισαν πηγές για να
προσθέσουν πως αν για παράδειγμα
ο προϋπολογισμός για την Ελεγκτική
Υπηρεσία είναι 10 εκατ. ευρώ, μπορεί
να γίνει η προετοιμασία του από
την Υπηρεσία και να σταλεί στη
Βουλή. Το πρόβλημα (με το βάθος
του ν’ αγγίζει εν γένει το δημοσιο-
νομικό σχεδιασμό σε περίπτωση
που απαιτηθεί συγκράτηση δαπα-
νών) είναι το να παίρνεται η από-
φαση από την ίδια την Υπηρεσία
ώστε τα 10 εκατ. ευρώ να γίνουν
20 εκατ. ευρώ για παράδειγμα, που
θα μπορούσε να έχει επιπτώσεις.
Από την άλλη πλευρά, οι πληροφο-
ρίες της εφημερίδας αναφέρουν
πως υπάρχει μια γενική αναφορά
στο μνημόνιο περί ενίσχυσης των
δυνατοτήτων της Υπηρεσίας, όπως
και της Επιτροπής Ανταγωνισμού
μεταξύ άλλων υπηρεσιών του κρά-
τους, όχι όμως υποχρέωση.

Για τη Νομική
Ως προς τη διοικητική ανεξαρ-
τητοποίηση της Νομικής Υπη-
ρεσίας, εκείνο που ζητείται εί-
ναι οι προσλήψεις, οι προαγω-
γές και τα πειθαρχικά παρα-
πτώματα να μην εξετάζονται
από την ΕΔΥ αλλά από τον ίδιο
τον γενικό εισαγγελέα. Ωστό-
σο στην Κύπρο δεν υπάρχει η
αυτονομία κινήσεων όπως
υπάρχει στην Ελλάδα, όπου
εκεί ο οποιοσδήποτε εισαγγε-
λέας μπορεί να κινηθεί αυτε-
πάγγελτα. Συν αυτού, επέρχε-
ται εκ μέρους της Νομικής
Υπηρεσίας και η μισθολογική
ευθυγράμμιση των υψηλό-
βαθμων νομικών λειτουργών
με τους Δικαστές του Επαρχια-
κού Δικαστηρίου. Η οποία,
όμως, θα γίνεται μέσα από τον
προϋπολογισμό του κράτους,
οπότε μιλάμε για το ζητούμενο
μιας εντός και εκτός κατάστα-
σης, εφόσον οι υπάλληλοι θα
πληρώνονται από τον προϋπο-
λογισμό της Νομικής, άρα του
κράτους, αλλά αν πάψουν να
έχουν το χαρακτήρα του δημο-
σίου υπαλλήλου θα πάψουν
να έχουν και τις συνακόλου-
θες υποχρεώσεις, όπως είναι
οι αποκοπές για παράδειγμα.Πλήρης οικονομική ανεξαρτησία δεν μπορεί να υπάρξει εκτός και αν υπάρχουν ίδια έσοδα, είναι η τοποθέτηση εκ μέ-

ρους του οικονομικού επιτελείου της κυβέρνησης.

<<<<<<<

Ο ΥΠΟΙΚ δεν βλέπει 
την αναγκαιότητα και το
πώς μπορεί να καταστεί
πραγματικότητα η οικο-
νομική ανεξαρτησία της
Ελεγκτικής Υπηρεσίας.

<<<<<<<

Η βία δεν είναι θέμα που
μπορεί να προκύψει με-
ταξύ ενός μαθητή και
ενός εκπαιδευτικού, αλ-
λά επηρεάζει όλη τη δια-
δικασία μέσα στο σχολείο. Οι Γραμματείες των δύο εκπαιδευτικών οργανώσεων θα ζητήσουν συνάντηση με τον υπουργό Παιδείας, Κώστα Χαμπι-

αούρη, για να συζητήσουν τα φαινόμενα βίας στα σχολεία. 
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Του ΝΙΚΟΛΑ ΠΕΤΡΟΥ 

Τεράστια είναι η συμβολή της κυ-
πριακής φαρμακοβιομηχανίας στην
οικονομία της Κύπρου, εφόσον τα
φάρμακα αποτελούν το πρώτο εξα-
γωγικό βιομηχανικό προϊόν και ο
όγκος εξαγωγών τους υπερβαίνει
το 37% των συνολικών εξαγωγών
της Δημοκρατίας, με παράλληλα με-
γάλη εισροή συναλλάγματος, η οποία
υπερβαίνει το συνολικό κόστος των
εισαγομένων φαρμάκων. Επιπλέον,
τα κυπριακά φάρμακα εξάγονται σε
περισσότερες από 135 χώρες του
κόσμου, ενώ το 20% αυτών των εξα-
γωγών μεταφράζεται σε εισροή πε-
ρίπου 250 εκατομμυρίων ευρώ στην
Κύπρο ετησίως. Η συμβολή της κυ-
πριακής φαρμακοβιομηχανίας όσο
αφορά την εργοδότηση είναι εξίσου
σημαντική, αφού απασχολεί πέρα
των 2.000 εργαζομένων. Σε ημερίδα
που συνδιοργάνωσε το Πρόγραμμα
Φαρμακευτικής του Πανεπιστημίου
με τον Σύνδεσμο Παρασκευαστών
Γενετικών Φαρμάκων, κορυφαίες
φαρμακοβιομηχανίες της Κύπρου
παρουσίασαν στο Πανεπιστήμιο
Λευκωσίας τη μεγάλη συνεισφορά
τους στην οικονομία και την κοι-
νωνία του τόπου, ενώ παράλληλα
εξέφρασαν τις ανησυχίες τους για
τη μη ύπαρξη συγκεκριμένης πολι-
τικής από το κράτος για στήριξη
του μοναδικού βιομηχανικού-πα-
ραγωγικού τομέα που έχει απομείνει
στην Κύπρο. Ο διευθύνων σύμβουλος
της Delorbis, Βάκης Φράγκος, ο δι-
ευθυντής Κυπριακών Πωλήσεων
της Medochemie, Νίκος Χριστίδης,
και ο διευθυντής Εθνικών Πωλήσεων
και Μάρκετινγκ της Remedica, Αν-
δρέας Χατζηπαναγής, μίλησαν στην
εν λόγω ημερίδα, για τις δραστη-
ριότητες και την πολύπλευρη συ-
νεισφορά των κυπριακών φαρμα-
κοβιομηχανιών αλλά και για την
ανάπτυξη των γενόσημων φαρμά-
κων. Σημειώνεται πως για την ανά-
πτυξη και την παραγωγή των γε-
νόσημων φαρμάκων τηρούνται όλοι
οι εθνικοί, ευρωπαϊκοί και διεθνείς
κανονισμοί ασφαλείας και τα πρό-
τυπα ποιότητας ενώ οι φαρμακο-
βιομηχανίες λειτουργούν σύμφωνα
με τους αυστηρούς κανόνες Καλής
Παρασκευαστικής Πρακτικής
(GMP). Ο υπουργός Υγείας σε χαι-
ρετισμό που απηύθυνε στην εκδή-
λωση ανέφερε πως «η συμβολή της
κυπριακής φαρμακοβιομηχανίας
στην κυπριακή οικονομία και κοι-
νωνία αποτελεί φωτεινό παράδειγμα
για όλους τους οικονομικούς κλά-
δους στον τόπο μας». 

Αποχή πολιτικής 
Σύμφωνα πάντως με τα όσα πλη-

ροφορείται η «Κ», υπάρχουν και
εκείνα τα σημεία στα οποία η κυ-
πριακή φαρμακοβιομηχανία στε-

ρείται δυναμικής στον τομέα των
εξαγωγών, σε σχέση με αυτές του
εξωτερικού. Σαν βασική αιτία εν-
τοπίζεται το ακριβό ρεύμα, και συ-
νακόλουθα η γραφειοκρατία αλλά
και ο κακός χειρισμός των αρμοδίων
υπηρεσιών. Όλα αυτά προκύπτουν
σύμφωνα με τις ίδιες πληροφορίες,
από το γεγονός ότι το κράτος δεν
έχει κάποια συγκεκριμένη πολιτική
προκειμένου να δώσει περισσότερη
ώθηση στις εξαγωγές των εταιρει-
ών, πιθανώς με κάποιες διευκο-
λύνσεις ή βοήθειες, ούτως ώστε
να μπορούν να κτυπήσουν τον διε-
θνή ανταγωνισμό, όπως λένε φορείς
της βιομηχανίας. 

Τα φάρμακα… στο ΓεΣΥ
Κατά τον χαιρετισμό του όσο

αφορά την προαναφερόμενη ημε-
ρίδα ο υπουργός Υγείας, Κωνσταν-
τίνος Ιωάννου, μίλησε μεταξύ άλ-
λων, για την αναμενόμενη εφαρ-
μογή του Γενικού Σχεδίου Υγείας
εκφράζοντας παράλληλα την ευχή
η κυπριακή φαρμακοβιομηχανία
να είναι αρωγός στην πετυχημένη
εισαγωγή του. Εξάλλου, με βάση
τα χρονοδιάγραμμα που έθεσε ο
Οργανισμός Ασφάλισης Υγείας τα
φαρμακεία θα εισαχθούν στο Γενικό
Σύστημα Υγείας την 1η Ιουνίου
2019 κατά την πρώτη φάση εφαρ-
μογής του συστήματος. Υπενθυ-

μίζεται πως οι δικαιούχοι θα κατα-
βάλλουν συμπληρωμή €1 για κάθε
συσκευασία φαρμάκου που θα παίρ-
νουν από τα φαρμακεία, είτε αυτό
είναι γενόσημο είτε καινοτόμο. Σε
περίπτωση που ο ασθενής θέλει
κάποιο άλλο φάρμακο από αυτό
που θα χορηγεί το σύστημα θα
μπορεί να το παραλάβει εφόσον
πληρώσει τη διαφορά. Για παρά-
δειγμα αν ένα γενόσημο φάρμακο
κοστίζει στο ΓεΣΥ €3 και το ανταλ-
λάξιμο φάρμακο που θέλει να προ-

μηθευτεί ο ασθενής είναι €8, τότε
ο δικαιούχος θα πρέπει να κατα-
βάλει το ποσό των €5. Αξίζει να
σημειωθεί ότι η συμπληρωμή του
ενός ευρώ που θα πληρώνει ο πο-
λίτης για κάθε συσκευασία φαρ-
μάκου θα καλύπτει και τα καινο-
τόμα φάρμακα. 

Το γενόσημο φάρμακο
Το γενόσημο ή γενετικό φάρμα-

κο είναι το φάρμακο που αναπτύχ-
θηκε έτσι ώστε να είναι πανομοι-

ότυπο με φάρμακα στα οποία έχει
ήδη χορηγηθεί άδεια κυκλοφορίας.
Ένα γενόσημο φάρμακο περιέχει
την ίδια ή τις ίδιες δραστικές ουσίες
με το φάρμακο αναφοράς και χο-
ρηγείται στην ίδια δόση για τη θε-
ραπεία της ίδιας ασθένειας με το
φάρμακο αναφοράς. Ωστόσο, τα
γενόσημα φάρμακα και τα φάρμακα
αναφοράς μπορεί να διαφέρουν ως
προς την ονομασία, την εμφάνιση
(π.χ. χρώμα ή σχήμα) και τη συ-
σκευασία τους. 

Medochemie
Η Medochemie ιδρύθηκε το

1976, και μέσα σε 42 χρόνια εξε-
λίχθηκε σε μία από τις μεγαλύτερες
βιομηχανίες παραγωγής γενόσημων
φαρμακευτικών προϊόντων διε-
θνώς. H εταιρεία έχει συνολικά
1650 εργαζόμενους στο δυναμικό
της ενώ το 60% αυτών αποτελεί
τις επιστημονικές μονάδες. Η Me-
dochemie κατέχει την πρωτιά όσο
αφορά τις εξαγωγές κυπριακών
προϊόντων αφού κατέχει το 28%
των συνολικών εξαγωγών της χώ-
ρας. Η έδρα της εταιρείας και οι
εννιά από τις παραγωγικές της μο-
νάδες βρίσκονται στη Λεμεσό, ενώ
η δέκατη βρίσκεται στην Ολλανδία
και οι άλλες τρεις είναι στρατηγικά
τοποθετημένες στο Βιετνάμ, για
να εξυπηρετούν καλύτερα την Άπω

Ανατολή. Επιπλέον, διατηρεί 21
ιδιόκτητα γραφεία σε όλο τον κό-
σμο, και ένα σύστημα πωλήσεων
μέσω συνεργατών σε 107 χώρες.
Τα προϊόντα τους μπορούν να τα-
ξινομηθούν σε 10 κύριες κατηγο-
ρίες, με ιδιαίτερη έμφαση στα αν-
τιβιοτικά, τα φάρμακα του κεντρι-
κού νευρικού συστήματος και τα
καρδιολογικά. Σε δηλώσεις του
στην «Κ» ο ιδρυτής της Medoche-
mie, δρ Ανδρέας Πίττας, μίλησε
για την αδράνεια του κράτους στο
να βοηθήσει τις φαρμακοβιομηχα-
νίες στις εξαγωγές. Όπως ανέφερε
«πολλά μπορούν να γίνουν και πολ-
λά θα έπρεπε να γίνουν. Για παρά-
δειγμα το κράτος θα μπορούσε να
δώσει κάποιες φορολογικές απαλ-
λαγές για νέα προϊόντα τα οποία
χρειάζονται μερικά εκατομμύρια
για να γίνουν και στις εξαγωγές».
Πρόσθεσε δε, πως η Medochemie
ξοδεύει περίπου 7 με 8 εκατομμύρια
τον χρόνο για καινοτομία και έρευ-
να, δηλαδή το 4% των εσόδων, το-
νίζοντας πως «η κυβέρνηση θα
μπορούσε να προσθέσει άλλα τόσα,
ενέργεια που θα μας επέτρεπε να
αναπτυχθούμε και αναπτύξουμε
νέα προϊόντα πιο γρήγορα». 

Remedica
Η Remedica ανήκει στις μεγάλες

κυπριακές φαρμακοβιομηχανίες
με εξαγωγικές δραστηριότητες σε
περισσότερες από 100 χώρες. Η
εταιρεία ιδρύθηκε το 1960 από τον
κ. Χριστάκη Παττίχη και παρήγαγε
διοξείδιο του άνθρακα, στη συνέ-
χεια πέρασε από διάφορα στάδια
ανάπτυξης και από το 1980 ειδι-
κεύεται στην ανάπτυξη, παραγωγή
και πώληση υψηλής ποιότητας,
ασφαλών και αποτελεσματικών
φαρμακευτικών προϊόντων. Επί
του παρόντος, η Remedica διαθέτει
πέντε εργοστάσια τελευταίας τε-
χνολογίας, τα οποία έχουν ελεγχθεί
και εγκριθεί από τις υγειονομικές
αρχές αρκετών κρατών μελών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και πολλών
άλλων διεθνών αρχών. Το χαρτο-
φυλάκιο υγείας και φροντίδας της
περιλαμβάνει αντικαρκινικά φάρ-
μακα, θεραπείες για το HIV / AIDS
και φάρμακα για τη θεραπεία κα-
ταστάσεων του κεντρικού νευρικού
και του καρδιαγγειακού συστήμα-
τος. Η Remedica εργοδοτεί πέραν
των 620 ατόμων και εξάγει σε Ευ-
ρώπη, Ασία, Αφρική, Αυστραλία
και Νότιο Αμερική, ενώ συγκατα-
λέγεται στις καλύτερες εταιρείες
της Ευρώπης. Το 2016, η Remedica
ανακοίνωσε την εξαγορά της από
τη διεθνή εταιρεία Ascendis Health,
εισηγμένη στο χρηματιστήριο του
Γιοχάνεσμπουργκ στη Νότιο Αφρι-
κή. Η συμφωνία προβλέπει την εν-
σωμάτωση της Remedica στο τμή-
μα Ascendis Pharma-Med.

Βαρόμετρο εξαγωγών η φαρμακοβιομηχανία 
Οι εξαγωγές κυπριακών φαρμάκων υπερβαίνουν το 37% επί του συνόλου, σε 135 χώρες και με 250 εκατ. ευρώ τον χρόνο έσοδα 

Για ένα Σύστημα Υγείας υπόδειγμα στην Ευρώπη
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Α ς συμφωνήσουμε καταρχήν
σε αυτό: η Κύπρος έχει τη
χρυσή ευκαιρία να πετύχει

ένα εθνικό success story, το οποίο
χρειάζεται σήμερα περισσότερο
από ποτέ.

Με μια σοβαρή και καλά μελε-
τημένη μεταρρύθμιση της δημό-
σιας υγείας, η πολιτεία μπορεί να
φέρει σε πέρας τρεις εθνικά ωφέ-
λιμους, συμπληρωματικούς στό-
χους: την ποιότητα, την αλληλεγ-
γύη και την ενδυνάμωση της διε-
θνούς της θέσης.

Να αναβαθμίσει ποιοτικά τις
σημερινές παρεχόμενες υπηρεσίες
δημόσιας ιατροφαρμακευτικής πε-
ρίθαλψης στο επίπεδο του ιδιωτικού
τομέα που κατά κοινή ομολογία εί-
ναι σε αξιοζήλευτο επίπεδο.

Να εκπληρώσει το κράτος τον
κοινωνικό του ρόλο παρέχοντας
πρόσβαση σε καλές υπηρεσίες υγεί-
ας στους πολίτες του, όπως συμ-
βαίνει σε όλη την ανεπτυγμένη Ευ-
ρώπη.

Να προβάλει αυτήν την επιτυχία
σε ευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο,
ενισχύοντας τη θέση της τόσο
έναντι των προκλήσεων που έχει
να αντιμετωπίσει όσο και στο πλαί-
σιο μιας συνολικής στρατηγικής
τοποθέτησης της χώρας ως διε-

θνούς προορισμού παροχής υπη-
ρεσιών υγείας.

Κανείς λογικός άνθρωπος δεν
θα διαφωνήσει στα παραπάνω. Πι-
στώνω με καλή πρόθεση όλους
όσους δραστηριοποιούνται στον
χώρο της Υγείας και δέχομαι ότι
κοινή επιθυμία και στόχος όλων
είναι να σχεδιαστεί και να υλοποι-
ηθεί ένα σύγχρονο και αποτελε-
σματικό Σχέδιο Υγείας. Κυρίως, απο-
τελεί υποχρέωση της Πολιτείας
έναντι των ασθενών και των φορο-
λογουμένων. 

Ας αφήσουμε στην άκρη πολι-
τικές θέσεις, κομματικούς ανταγω-
νισμούς, προσωπικούς εγωισμούς,
συνδικαλιστικές και δημοσιογρα-
φικές υπερβολές. Ας δούμε με ειλι-
κρίνεια πόσο κοντά είμαστε σήμερα
στο κοινό μας όραμα και τι οφείλει
να πράξει ο καθένας μας προς τον
σκοπό αυτό.

Πρώτον, δεν υπάρχει ειδικός,
από οποιαδήποτε χώρα του κό-
σμου, που να μη συμφωνήσει ότι
για να κάνεις σοβαρό σχέδιο υγείας
χρειάζεσαι μια ικανή επένδυση.
Χωρίς πόρους δημόσια υγεία δεν
υπάρχει.

Η κυβέρνηση έχει υπολογίσει
ότι τα ίδια χρήματα που δαπανού-
σαμε πριν από δέκα χρόνια είναι

αρκετά να στήσουν σήμερα ένα
σύγχρονο σύστημα υγείας. Το ΓεΣΥ
είναι βάναυσα υποχρηματοδοτού-
μενοκαι αυτό ιδιωτικά το ομολογούν
όλοι. Τα νούμερα του ΓεΣΥ δεν βγαί-
νουν.

Όχι, δεν είναι ο φορολογούμενος
που πρέπει να βάλει το χέρι στην
τσέπη. Είναι η κυβέρνηση που έχει
καθήκον να ιεραρχήσει διαφορετικά
τις δαπάνες της, θέτοντας τη δη-
μόσια υγεία πιο ψηλά στις προτε-
ραιότητές της.

Δεύτερον, φτιάχνουν γενικό σχέ-
διο υγείας χωρίς κλινικά πρωτόκολλα
διάγνωσης και θεραπείας. Αυτό δεν
έχει προηγούμενο ούτε στον τρίτο
κόσμο. Τα κλινικά πρωτόκολλα είναι
δομημένα σχέδια που περιγράφουν
με ακρίβεια τη διαδρομή της ιατρι-
κής πράξης, διασφαλίζουν την ποι-
ότητα, οριοθετούν το κόστος και
προστατεύουν από το ιατρονομικό
ρίσκο.

Αλλιώς περπατάμε στα τυφλά,
δεν έχουμε τρόπο παρακολούθησης
και αξιολόγησης που προστατεύει
και τον ασθενή και τον γιατρό. Με
αποτέλεσμα ο καθένας από εμάς
ανά πάσα στιγμή να κινδυνεύει να
βρεθεί υπόλογος.

Τρίτον, είναι εντελώς παράλογο
να μην αποκαλύπτουν στους για-

τρούς που θα συμβληθούν τους βα-
σικούς όρους εργασίας τους. Να
μην ξέρουν ακόμη και τώρα για κα-
θηκοντολόγιο, ωράρια, ρυθμίσεις
για υπερωρίες και άδειες.

Εδώ υπάρχει το οξύμωρο: Στε-
λέχη του ΟΑΥ απαντούν στα αιτή-
ματά μας ότι «είναι ελεύθερη αγο-
ρά», οπότε δεν υπάρχει πλαίσιο.
Τότε γιατί δεν επιτρέπουν στους
γιατρούς να χρησιμοποιήσουν τα
φάρμακα και τις θεραπείες που αυ-
τοί θεωρούν κατάλληλα για τους
ασθενείς τους; Γιατί δεν τους επι-
τρέπουν να ασκήσουν παράλληλα
με το ΓεΣΥ και την ιδιωτική τους
ιατρική; Δεν γίνεται στα αιτήματα
να είμαστε συνεργάτες και στις
υποχρεώσεις υπάλληλοι.

Τέταρτον, ας σταματήσουν να
παίζουν κρυφτούλι με τις αμοιβές.
Επειδή δεν είμαστε οικονομολόγοι,
ζητήσαμε από έναν συμβουλευτικό
κολοσσό, τη Deloitte, να μας πει τις
πραγματικά συμβαίνει με τις ασαφείς
και αντιφατικές προτάσεις του ΟΑΥ.
Το συμπέρασμα ήταν ξεκάθαρο: οι
αμοιβές των γιατρών όπως προτεί-
νονται από τον ΟΑΥ θα είναι χαμη-
λότερες από ό,τι τώρα.

Κανένας λογικός άνθρωπος δεν
θα αλλάξει την εργασία του και τη
ζωή του για να ενταχθεί σε ένα σύ-

στημα του οποίου τους όρους ερ-
γασίας δεν ξέρει, ενώ θα αμείβεται
λιγότερο. Ακόμα πιο τραγική είναι
η απειλή ότι αν δεν μας αρέσει, θα
εισάγουν γιατρούς από το εξωτερικό.
Η απάντησή μας είναι: Φέρτε τους
και καλή επιτυχία!

Πέμπτον, τους ζητούμε να εφαρ-
μόσουν τον νόμο που αυτοί ψήφι-
σαν και στον οποίον αναφέρεται
ότι «η διοικητική και οικονομική
αυτονόμηση των δημόσιων νοση-
λευτηρίων αποτελεί προϋπόθεση
για την εφαρμογή του Γενικού Συ-
στήματος Υγείας». Η αποτελεσμα-
τική οικονομική και διοικητική αυ-
τονόμηση των νοσοκομείων, με
πλήρη διασφάλιση των εργασιακών
δικαιωμάτων των γιατρών του δη-
μοσίου είναι αναγκαία προϋπόθεση
επιβίωσής τους. Αλλιώς η Πολιτεία
θα ωθήσει τα ιδιωτικά σε κλείσιμο.
Μετά είναι θέμα χρόνου τα νοσο-
κομεία μας να καταρρεύσουν από
το βάρος της μάζας των ασθενών.
Και τότε θα μιλάμε για συνθήκες
εξαθλίωσης πολύ χειρότερες από
τις σημερινές.

Θα μπορούσαμε να συνεχίσουμε:
Πού είναι η ηλεκτρονική υγεία, ο
ηλεκτρονικός φάκελος ασθενούς,
τα απαραίτητα λογισμικά κ.λπ., όλα
αυτά που θα έκαναν το κυπριακό

Σχέδιο Υγείας υπόδειγμα στην Ευ-
ρώπη; 

Δεν έχει νόημα. Σημασία δεν έχει
να ρίχνουμε το βάρος της αποτυχίας
ο ένας στον άλλον αλλά να κάνουμε
βήματα προς την επίλυση των προ-
βλημάτων.

Εμείς καλούμε όλους τους εμ-
πλεκόμενους να αφήσουν τα πεί-
σματα και τους εγωισμούς και να
κάνουν τα απαραίτητα βήματα
μπροστά για το Γενικό Σχέδιο Υγείας
που όλοι ονειρευόμαστε.

Το ΓεΣΥ που θα έχει ως πρώτη
προτεραιότητα την παροχή κορυ-
φαίας ποιότητας υπηρεσιών στους
ασθενείς, θα έχει γιατρούς που θα
νιώθουν ασφαλείς για το μέλλον
τους, θα αντιμετωπίζει τα θέματα
με σύγχρονους τρόπους ιατρικής
και management, θα αξιολογεί συ-
νεχώς τη λειτουργία του, διορθώ-
νοντας λάθη και παραλείψεις.

Εμείς είμαστε εδώ με διάθεση
συνεννόησης. Το Σάββατο γινόμα-
στε μια γροθιά, τη Δευτέρα τείνουμε
χείρα φιλίας. Όχι άλλος χρόνος χα-
μένος εις βάρος του ασθενούς, τους
φορολογούμενου, του πολίτη.

Ο δρ Πέτρος Αγαθαγγέλου, καρδιολόγος,
είναι πρόεδρος του Παγκύπριου Ιατρικού
Συλλόγου.

Σε ημερίδα κορυφαίες φαρμακοβιομηχανίες της Κύπρου παρουσίασαν στο Πανεπιστήμιο Λευκωσίας τη συνεισφορά τους στην οικονομία, ενώ εξέφρασαν τις ανη-
συχίες τους για τη μη ύπαρξη συγκεκριμένης πολιτικής από το κράτος για στήριξη του μοναδικού βιομηχανικού-παραγωγικού τομέα που έχει απομείνει στην Κύπρο.

Η συμβολή της Κυπριακής Φαρμακοβιομηχανίας όσο αφορά την εργοδότηση
είναι εξίσου σημαντική, αφού απασχολεί πέρα των 2.000 εργαζομένων.
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Για τα μάτια του Μάκη
Τελικά στο ΔΗΚΟ ή στη ΔΗΠΑ ανήκει η μεγά-
λη νίκη διορισμού του Μάκη Κεραυνού στο
Διοικητικό Συμβούλιο της Κεντρικής Τράπε-
ζας; Εδώ και καιρό φημολογείται ο διορισμός
του ως αποτέλεσμα των πιέσεων που ασκεί ο
Μάριος Καρογιάν στο Προεδρικό για διορι-
σμό δικών του προσώπων. Το γεγονός όμως
ότι η δημοσιοποίηση του ονόματός του έγινε
αμέσως μετά τη συνάντηση του Νικόλα Παπα-
δόπουλου με τον Πρόεδρο Αναστασιάδη στο
Προεδρικό ενίσχυσε τη φημολογία πως απο-
τελεί προϊόν συνδιαλλαγής με το ΔΗΚΟ. Κα-
θόλου τυχαίο και ότι στελέχη του ΔΗΚΟ συνε-
χάρησαν αμέσως τον κ. Κεραυνό για τα νέα
του καθήκοντα. Αυτό βεβαίως έκανε και ο
Μάριος Καρογιάν μέσω του αδρανή κατά τα
άλλα λογαριασμού του στο twitter, καταδει-
κνύοντας πως η αντιπαλότητα των δύο καλά
κρατεί! Ακόμα και στο ποιοι ανήκουν σε ποι-
ους. Καθόλου τυχαίο ότι τον Μάκη Κεραυνό
διεκδικούσαν και ο Μάριος Καρογιάν και ο Νι-
κόλας Παπαδόπουλος προεκλογικά. Τον κέρ-
δισε τελικά ο Νικόλας Παπαδόπουλος, όταν ο
Μάκης Κεραυνός βγήκε και δήλωσε δημο-
σίως ότι στηρίζει τον ΔΗΚΟϊκό πρόεδρο, στα-
ματώντας τις «κακές γλώσσες»

••••
Το ξέπλυμα
Ο διορισμός Κεραυνού όμως κινητοποίησε
κυρίως τα οικονομικά πηγαδάκια. Και δεν
πέρασε απαρατήρητος από τον πρώην κεν-
τρικό τραπεζίτη Πανίκο Δημητριάδη, ο οποί-
ος μέσω του λογαριασμού του στο twitter
αναφέρθηκε σε «ακόμη ένα ξέπλυμα τρα-
πεζίτη». Θυμήθηκε πολλά ο κ. Δημητριάδης
επί διοίκησης του κ. Κεραυνού στην Ελληνι-
κή Τράπεζα. Ότι από τον έλεγχο της Κεντρι-
κής Τράπεζας προέκυψαν σωρεία αδυνα-
μιών και παραλείψεων αναφορικά με τις
διαδικασίες της Ελληνικής Τράπεζας για την
καταπολέμηση του ξεπλύματος βρώμικου
χρήματος τα προηγούμενα χρόνια, με συνέ-
πεια την επιβολή προστίμου 1,1 εκατ. ευρώ.
Τώρα, όπως είπε με νόημα ο κ. Κεραυνός θα
εποπτεύει τις διαδικασίες καταπολέμησης
του ξεπλύματος βρώμικου χρήματος στις κυ-
πριακές τράπεζες.

••••
Ενδιάμεσοι μπελάδες
Σαπουνόπερα κατέληξε να είναι ο Ενδιάμε-
σος και οι ευρωεκλογές. Θα συνεργαστούν ή
θα ακολουθήσει ο καθένας τον δρόμο του; Η
Ελένη Θεοχάρους θέλει να είναι υποψήφια
φλερτάροντας παράλληλα με το ΔΗΚΟ. Ο
Γιώργος Περδίκης δεν θέλει πολιτικό αρχηγό
στο ψηφοδέλτιο, ο Μαρίνος Σιζόπουλος δεν
θέλει τον Γιώργο Λιλλήκα, ενώ είναι ψυχρα-

μένος και με τον Γιώργο Περδίκη, όταν ο τε-
λευταίος τον άδειασε δημοσίως κλείνοντας
την πόρτα συνεργασίας για να στηρίξει Λε-
βέντ. Κίνηση που τελικά ναυάγησε. Πάντως,
όπως μαθαίνουμε, πολιτικοί αρχηγοί του εν
λόγω χώρου βρίσκονται στο παρασκήνιο, και
συζητούν το ενδεχόμενο διάσπασης συνερ-
γασίας με αποκλεισμό κάποιων. 

••••
Το σχέδιο β΄
Στην πιο δύσκολη πάντως θέση από όλους
φαίνεται να βρίσκεται ο Γιώργος Λιλλήκας
και στη Συμμαχία Πολιτών το αντιλαμβάνον-
ται. Και αυτό γιατί το καθένα από τα άλλα
κόμματα έχουν να προβάλουν ένα δυνατό
πρόσωπο στο ψηφοδέλτιο, εκτός από τη
Συμμαχία. Η Ελένη Θεοχάρους την ίδια, οι
Οικολόγοι το δυνατό χαρτί που ονομάζεται
Χαράλαμπος Θεοπέμπτου και η ΕΔΕΚ τον
Δημήτρη Παπαδάκη. Πηγές, πάντως, αναφέ-
ρουν στη στήλη πως δεν υπάρχει σχέδιο β΄

από πλευράς Λιλλήκα. Ή μήπως σχέδιο β΄
υπάρχει τουλάχιστον για τον κ. Λιλλήκα και
δεν αφορά καθόλου τις ευρωεκλογές; 

••••
Υπερυπουργός
Όπως μαθαίνει η στήλη ο πρόεδρος της
Συμμαχίας Πολιτών προσβλέπει στο να ανα-
λάβει τη θέση του επικεφαλής του Συμβου-
λίου Εθνικής Ασφαλείας που εδώ και καιρό
ζητάει από τον Πρόεδρο Αναστασιάδη να
θεσπίσει. Ένα υπερυπουργείο στην ουσία
στο οποίο θα υπάγεται ακόμη και η Κυπρια-
κή Υπηρεσία Πληροφοριών. «Εδώ ένα υφυ-
πουργείο δε μπορούμε να κάνουμε και θα
θεσπίσουμε υπερυπουργείο;» λένε στους
διαδρόμους του Προεδρικού αμφιβάλλον-
τας αν η θέσπιση ενός τέτοιου συμβουλίου
θα έχει τις εξουσίες που φαντάζεται ο Γιώρ-
γος Λιλλήκας. 

••••

Επαφές και δείπνα
Εκστρατεία επαφών με πολιτικά πρόσωπα
από την τ/κ κοινότητα εγκαινίασε το τελευ-
ταίο διάστημα ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ Αβέ-
ρωφ Νεοφύτου. Πρώτη επαφή ήταν με τον
«υπουργό Εξωτερικών» Κουντρέτ Οζερσάι
και στη συνέχεια με τον Οζντίλ Ναμί. Το σί-
γουρο είναι πως οι επαφές του τού βγήκαν
μάλλον ξινές, καθώς αμέσως μετά τις συ-
ναντήσεις τους ο Κουντρέτ Οζερσάι αποκά-
λυψε πως στο παρασκήνιο γίνονται κου-
βέντες έξω από το κουτί και ο Οζντίλ Ναμί
προειδοποίησε την ε/κ πλευρά ότι Τουρκία
και ψευδοκράτος έχουν τις ίδιες απόψεις
στα ενεργειακά, έχουν στενή συνεργασία
και θα αντιδρούν με κοινή στάση. Αντιδρά-
σεις που σίγουρα δεν προκάλεσαν ευφο-
ρία στην Πινδάρου, με το κόμμα να προχω-
ράει σε γραπτή δήλωση ότι οι δηλώσεις
Ναμί δεν βοηθούν την επανέναρξη των συ-
νομιλιών. 

••••

Σας χρησιμοποιούν
Η ιστορία δεν πέρασε απαρατήρητη στο ΔΗ-
ΚΟ με το μέλος της γραμματείας του κόμμα-
τος Χρύση Παντελίδη να το ψέγει στο twitter.
Σημείωσε πως ο ΔΗΣΥ παρέλειψε να θυμί-
σει πως λίγες ώρες πριν από τις δηλώσεις
του ο Ναμί, δειπνούσε με τον πρόεδρο του
ΔΗΣΥ «σε φιλική ατμόσφαιρα» στην οικία
του στην κατεχόμενη Λευκωσία. «Άρα με βά-
ση το σκεπτικό σου, ή δεν έπρεπε να σχολιά-
σουμε τις απαράδεκτες δηλώσεις ή δεν πρέ-
πει να έχουμε καμία επαφή με την άλλη κοι-
νότητα» απάντησε ο εκπρόσωπος τύπου του
ΔΗΣΥ Δημήτρης Δημητρίου, με τον Χρύση
Παντελίδη να του ανταπαντά «εάν μετά από
κάθε επαφή σας με Τ/κ πολιτικό ακολουθεί
μια απαράδεκτη δήλωσή του, τότε προφα-
νώς σας χρησιμοποιούν». 

••••
Η κοσμοσυρροή της ΔΗΠΑ
Κοσμοσυρροή προκλήθηκε στο ιδρυτικό
συνέδριο της Δημοκρατικής Παράταξης την
περασμένη Κυριακή με πρόσωπα του Κέν-
τρου να δίνουν δυναμικά το παρών τους
στην πρεμιέρα του. Ήδη στελέχη του ενδιά-
μεσου χώρου άρχισαν να ανησυχούν για τη
δυναμική του νεοσυσταθέντος κόμματος,
ιδιαίτερα σε μία περίοδο που τα κόμματα
φυλλοροούν.

Ενδιάμεσος με φουρτούνες και χωρίς αλεξικέραυνο 

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
Νίκος Αναστασιάδης 

Ο Νίκος Αναστασιάδης που αφότου εί-
πε στους πολιτικούς αρχηγούς ότι δεν
έχει συγκεκριμένη πρόταση για την
αποκέντρωση εξουσιών, την ανέλυσε
στη συνάντησή του με τον Τ/κ ηγέτη.
Την ίδια στιγμή στο παρασκήνιο φαίνε-
ται πως αναλύει τις σκέψεις του στους
πολιτικούς αρχηγούς για συνομοσπον-
δία. Νίκαρος με τα ούλα του! 

Ζούσε κάποτε ένας αγρότης. Μια μέ-
ρα το άλογό του το έσκασε από τον
στάβλο. Ακούγοντας τα νέα, οι γείτο-
νες έσπευσαν να τον συλλυπηθούν.
«Τι ατυχία!» αναφώνησαν με κατα-
νόηση. « Ίσως», απάντησε ο αγρό-
της. Το επόμενο πρωί, το άλογο επέ-
στρεψε, φέρνοντας μαζί του άλλα
τρία άγρια άλογα. «Τι τύχη!», ενθου-
σιάστηκαν οι γείτονες. « Ίσως», απο-
κρίθηκε ο αγρότης. Την επομένη, ο
γιος του προσπάθησε να καβαλήσει
ένα από τα άγρια άλογα, έπεσε και
έσπασε το πόδι του. «Τι κακοτυχία!»,
συμπαραστάθηκαν αμέσως οι γείτο-
νες. « Ίσως», ήταν και πάλι η απάντη-
ση του αγρότη. Λίγες μέρες αργότε-
ρα κλιμάκιο του στρατού επισκέ-
φθηκε το χωριό για να στρατολογή-
σει τους νέους για το μέτωπο. Βλέ-
ποντας το σπασμένο πόδι του νεα-
ρού, τον προσπέρασαν χωρίς δεύτε-
ρη σκέψη. Οι γείτονες έσπευσαν να
συγχαρούν τον αγρότη για την καλή
του τύχη. « Ίσως», ήταν για ακόμη
μια φορά η απάντηση του σοφού
συγχωριανού τους (παραδοσιακή κι-
νέζικη ιστορία).

Η μόνη μας βεβαιότητα σ’ αυτή τη
ζωή είναι η αβεβαιότητα. Ακόμα κι ο
θάνατος, ο οποίος θεωρείται ως βε-
βαιότητα, καλύπτεται από ένα τερά-
στιο πέπλο μυστηρίου και αβεβαι-
ότητας. Αν σκεφτούμε λοιπόν τα συ-
ναισθήματα και τις σωματικές επι-
πτώσεις που έχει στον καθένα μας η
έννοια της αβεβαιότητας, θα ανακα-
λύψουμε ότι τα πιο συνηθισμένα εί-
ναι ο φόβος και το άγχος σε συναι-
σθηματικό επίπεδο, η ταχυκαρδία, η
εφίδρωση και πλειάδα διαταραχών
της υγείας σε σωματικό επίπεδο. Οι
απολυτήριες εξετάσεις του λυκείου,
η συνέντευξη για δουλειά, η πρώτη
γνωριμία με τα πεθερικά, μια απρο-
γραμμάτιστη ομιλία μπροστά σε κοι-

νό, αποτελούν λίγες από τις πιο
στρεσογόνες καταστάσεις που αντι-
μετωπίζει ο μέσος άνθρωπος. Το
κοινό τους στοιχείο; Η αβεβαιότητα.
Θα είναι εύκολα τα θέματα, θα κάνω
καλή εντύπωση, θα με συμπαθή-
σουν τα πεθερικά, θα τα καταφέρω
ή θα τα θαλασσώσω μπροστά σε τό-
σο κόσμο; 

Μέχρι ένα ορισμένο σημείο η αβε-
βαιότητα καλώς δημιουργούσε και
δημιουργεί αυτές τις ακούσιες αντι-
δράσεις στον οργανισμό, γιατί ενερ-
γοποιεί τον μηχανισμό της επιβίω-
σής μας (fight or flight mode). Είναι
ο μηχανισμός που προστάτευε τον
άνθρωπο από τα άγρια θηρία, όταν
ακόμα ζούσε στα σπήλαια και είναι ο
ίδιος μηχανισμός που κάποτε ενερ-
γοποιείται κατά την οδήγηση, όταν
ενστικτωδώς αντιδρούμε σε κάποιο
άμεσο κίνδυνο. Η αβεβαιότητά μας
φοβίζει αλλά ταυτόχρονα κρύβει και
ένα σημαντικό δώρο: απεριόριστες
δυνατότητες. Ασκητές και διαλογι-
στές καταθέτουν ότι κατά τη βαθιά
προσευχή ή το διαλογισμό, αφήνον-
τας το μυαλό ανοικτό και απελευθε-
ρωμένο από κάθε κανόνα και πεποί-
θηση, μπορούν να δουν ακόμα και τη
μοριακή δομή των αντικειμένων (δι-
δασκαλία Χοσέ Σίλβα). Τι σημαίνει
αυτό; Για την καθημερινότητά μας
σημαίνει ότι το να έχουμε ανοιχτό
μυαλό και να μην καλύπτουμε τις
σκέψεις και τις πράξεις μας με προ-
καταλήψεις και αυθαίρετα συμπε-
ράσματα, αυξάνει τις δυνατότητές
μας εκθετικά. 

Αν το τραπέζι πάψει να είναι τραπέ-
ζι και άρα ένα έπιπλο πάνω στο
οποίο τρώμε ή πίνουμε ή ακόμα και
γύρω από το οποίο συναναστρεφό-
μαστε άλλους, τότε μπορεί να απο-
κτήσει πολλές διαφορετικές έννοιες

και να μας δώσει άλλες δυνατότητες:
μπορεί να γίνει πλατφόρμα πάνω
στην οποία ο χειρουργός θα χει-
ρουργήσει, πίστα πάνω στην οποία
θα χορέψουμε το βράδυ σε ένα
κλαμπ, βήμα από το οποίο ο εργάτης
θα εμψυχώσει και εμπνεύσει τους
συναδέλφους του, καμβάς πάνω
στον οποίο ο ζωγράφος θα φτιάξει
έναν πίνακα… και ένα σωρό άλλες
χρήσεις τις οποίες δεν μπορώ να
σκεφτώ, γιατί εξακολουθώ να σκέ-
φτομαι το τραπέζι ως «τραπέζι». Δεν
εισηγούμαι να πάρουμε τα βουνά,
ούτε να γίνουμε όλοι ασκητές και
διαλογιστές και ούτε να αρχίσουμε
να «βλέπουμε» μόρια να κυκλοφο-
ρούν και να αποκαλούμε τα τραπέ-
ζια πίστες. Αυτό που θέλω να μοιρα-
στώ είναι πως οι δυνατότητες που
μας ανοίγονται αν αφήσουμε τη
φαντασία μας ελεύθερη και αν δεν
βάζουμε συνέχεια τους εαυτούς μας
σε καλούπια, είναι πολλές. 

Η απελευθέρωση από την υπερα-
πλουστευμένη σημειολογία και τις
πεποιθήσεις ισχύει ακόμη περισσό-
τερο για καταστάσεις και ανθρώ-
πους παρά για αντικείμενα. Δεν εί-
ναι όλες οι μελαχρινές πιο έξυπνες
από τις ξανθιές! Ακόμα και η ίδια η
λέξη «έξυπνος» είναι υπερβολικά
υποκειμενική και πολύπλευρη: Έξυ-
πνος σε τι; Σε λογικο-μαθηματική
νοημοσύνη, σε λεκτική-γλωσσική
νοημοσύνη, σε συναισθηματική νοη-
μοσύνη, σε πνευματική νοημοσύνη;
Ο Χάουαρντ Γκάρντνερ διακρίνει εν-
νέα τομείς νοημοσύνης. Ομοίως, οι
καταστάσεις μπορεί να μην είναι κα-
θόλου όπως, εκ πρώτης όψεως, φαί-
νονται. Ποιος μπορεί να ξέρει; Σας
αφήνω με τα λόγια του Βουδιστή μο-
ναχού, Ιάπωνα συγγραφέα, Yoshida
Kenko: «ίσως το πολυτιμότερο δώρο
στη ζωή να είναι η αβεβαιότητα».

ΓΝΩΜΗ / Της ΚΟΡΑΛΙΑΣ ΤΙΜΟΘΕΟΥ

Η βεβαιότητα του αβέβαιου Τα δοκτοράτα στον τοίχο
ΒΟΛΕΣ / Γράφει ο ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗΣ

Αξία στη ζωή, έχει ο
κόσμος να ξεχάσει
τη λέξη «δόκτωρ»
μπροστά από το
όνομά σας και να
θυμάται το όνομα

και των ανθρωπιά σας, ήταν η σύ-
σταση καθηγητή πανεπιστημίου,
με πολλές περγαμηνές, κατά την
τελετή αποφοίτησης ατόμων τα
οποία εξασφάλισαν τον υψηλό
ακαδημαϊκό τίτλο.

Τα «δοκτοράτα» είναι για να κρέ-
μονται σε κορνίζες στους τοίχους,
υπέδειξε ο καλός καθηγητής και
πρόσθεσε ότι σημασία στη ζωή έχει
η προσφορά προς τον συνάνθρωπο
και η χρήση της γνώσης προς όφε-
λος των ανθρώπων. Και αυτό αποτε-
λεί τον καλύτερο τίτλο τιμής και τη
μεγαλύτερη χαρά για ένα επιστήμο-
να, κατέληξε ο άνθρωπος, με τις
αληθινές περγαμηνές.

Ανάλογες είναι και οι ρήσεις πολ-
λών άλλων δασκάλων και καθηγη-
τών, οι οποίοι υποδεικνύουν στους
μαθητές τους ότι το σημαντικό στη
ζωή είναι να δίδουν αξία και όχι να
λαμβάνουν αξία από τη θέση την
οποία κατέχουν. Και συμπληρώ-
νουν οι καλοί δάσκαλοι με σκωπτι-
κό ύφος, αλίμονο σε όποιον λαμ-
βάνει αξία από την καρέκλα, γιατί
αργά ή γρήγορα θα μείνει με την
καρέκλα στο χέρι. Και τότε θα
κλαίει και θα οδύρεται.  

Είναι χιλιοειπωμένη, η ιστορία του
διευθυντή του Δημοσίου, ο οποίος
εξασφάλισε προαγωγή, έρποντας
και λείχοντας τους προϊσταμένους
του και τους κομματάρχες και τελι-
κά όχι μόνο δεν κατάφερε να χα-
ρεί τη θέση του, αλλά υποφέρει
και βασανίζεται. Πρώτα γιατί δεν

είχε τα κατάλληλα προσόντα για
τη θέση, δεύτερο γιατί δεν μπορεί
να επιβληθεί στους δυσαρεστημέ-
νους υφιστάμενούς του και τρίτο
γιατί μια ζωή θα προσπαθεί να
βγάλει την υποχρέωση από τους
ευεργέτες του, οι οποίοι θέλουν
και θέλουν και θέλουν ρουσφέτια. 

Χιλιοειπωμένη είναι και η δικαιο-
λογία ότι για όλα φταίει το «μουρ-
μουρκό της γεναίκας» η οποία
ήθελε να «χουμίζεται» στους συγ-
γενείς και στους «γειτόνους» για
τον υψηλό μισθό και την επιτυχία
του άντρα της. Χιλιοειπωμένες εί-
ναι και οι περιπτώσεις διευθυν-
τών, οι οποίοι δεν άντεξαν το βά-
ρος και έτρεχαν σε ψυχολόγους
και ψυχίατρους για να βρουν τη
γιατρειά τους.

Αφήστε και τις ιστορίες ανθρώ-
πων, οι οποίοι λόγω μεγαλομανίας
και ασυδοσίας κατέληξαν με τερά-

στια χρέη, τα οποία δεν τους αφή-
νουν να κοιμηθούν.

Σε επίπεδο πολιτικής ζωής, αλίμο-
νο στον πολιτικό, ο οποίος αποκτά
αξία, από το αξίωμα το οποίο κατέ-
χει και δεν προσφέρει αξία στο
αξίωμα, στο οποίο τον ανάδειξε ο
λαός. Ο σοφός λαός συμπληρώνει
απλά ότι ο ψεύτης και ο κλέφτης
τον πρώτο χρόνο χαίρονται, ακόμη
και αυτοί οι οποίοι διαβιούν σε πα-
λάτια και πολυτελέστατα γραφεία.
Και ο λαός, ο ψηφοφόρος ξέρει
και τιμωρεί αργά ή γρήγορα τους
«μικρούς», έστω και αν αυτοί συμ-
περιφέρονται σαν «μεγάλοι».

Είναι χαρακτηριστική και η ρήση
για τους υποψηφίους Προέδρους,
υπουργούς, βουλευτές και άλλους
αξιωματούχους του κράτους, ότι
πρέπει να «γεμίζουν» την καρέκλα
στην οποία κάθονται. Αν δεν πεί-
θουν, αν δεν έχουν τα προσόντα, αν
δεν έχουν το ψυχικό σθένος, τότε
όχι μόνο δεν θα πετύχουν, αλλά τα
αποτελέσματα της διακυβέρνησης
και των καθηκόντων τους, θα είναι
τραγικά, χωρίς να αποκλείεται να
καταλήξουν και στη φυλακή. 

Η ευαγγελική ρήση «μακάριοι οι
πραείς, ότι αυτοί κληρονομήσου-
σιν την γην» έρχεται να επιβεβαι-
ώσει ότι η πορεία για την απόκτη-
ση αγαθών επί της γης διέρχεται
από την πραότητα. Δηλαδή ευτυχι-
σμένοι είναι αυτοί οι οποίοι συγ-
κρατούν τον θυμό τους, είναι χα-
μηλών τόνων, γιατί αυτοί θα απο-
κτήσουν τα αγαθά της γης. Αντιθέ-
τως οι εγωιστές και οι φαύλοι εί-
ναι αυτοί οι οποίοι χάνουν και τον
παράδεισο στη γη, αλλά και τον
παράδεισο στους ουρανούς, για
όσους πιστεύουν στην άλλη ζωή. 

“Χιλιοειπωμένες είναι
και οι περιπτώσεις διευ-
θυντών, οι οποίοι δεν
άντεξαν το βάρος και
έτρεχαν σε ψυχολόγους
και ψυχίατρους για να
βρουν τη γιατρειά τους. 

Κι αν μας χτύπησε Κεραυνός, έχουμε ρίζες βαθιές και θα στέκουμε πάντα όρθιοι, γιατί είμαστε νέοι κι ωραίοι και θα το δείτε στην κάλπη. See
you there! (Ρε πότε έχουμε εκλογές;). 
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«Παραδίδουμε μια επανενωμένη πατρίδα,
μια πατρίδα που θα εγγυάται το μέλλον,
μια ευημερούσα χώρα, μια ευρωπαϊκή
καθ’ όλα σύγχρονη πατρίδα», έλεγε τον
Φεβρουάριο του 2016 ο Νίκος Αναστασιά-
δης, υποσχόμενος πως η λύση απείχε ένα

μόλις βήμα. Ένα βήμα που θα ολοκληρωνόταν κατά
την πρώτη του θητεία. Τρία περίπου χρόνια αργότερα
το βήμα δεν έγινε, το Κυπριακό παραπαίει επικίνδυνα
και ο Νίκος Αναστασιάδης αντί να παρευρίσκεται στην
εκδήλωση των Ηνωμένων Εθνών, υπογραμμίζοντας
την προσήλωσή του για λύση, επιλέγει τα εγκαίνια πο-
λυτελούς ξενοδοχείου υποσχόμενος την ανάπτυξη στη
Λάρνακα. Σε αυτό το θέατρο του παραλόγου, την Τρίτη
που πέρασε, ο πρώην πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου Μάρτιν Σουλτς, προσκεκλημένος σε εκδήλωση
που διοργάνωνε το ΑΚΕΛ για τις προοπτικές της Ε.Ε,
μοιραζόταν σκωπτικά με το κοινό την πρόσφατη στι-
χομυθία του με τον Νίκο Αναστασιάδη. Σε εκείνη τη
συζήτησή τους, λοιπόν, ρωτούσε χαρακτηριστικά τον
Πρόεδρο της Δημοκρατίας τι προνοεί η χαλαρή ομο-
σπονδία που έριξε στο τραπέζι του Εθνικού Συμβουλίου.
Ο τελευταίος τον διαβεβαίωσε πως ουδέποτε μίλησε
για χαλαρή ομοσπονδία και η συζήτηση έκλεισε εκεί. 

Μερικές ώρες πριν απαρνηθεί στον Μάρτιν Σουλτς
τη χαλαρή, προετοίμαζε βεβαίως τα ΜΜΕ πως στο Εθνικό
Συμβούλιο της επόμενης ημέρας και θα κατέθετε, αλλά
και θα άκουγε συγκεκριμένες προτάσεις για την απο-
κέντρωση εξουσιών. Ο ΔΗΣΥ μάλιστα είχε φροντίσει
στο μεσοδιάστημα να καλλιεργήσει το έδαφος της χα-
λαρής, υποστηρίζοντας ότι ήταν πάγια πρόταση του
κόμματος και δείγμα της κληριδικής σχολής σκέψης.
Για τι ομοσπονδία όμως μιλούσε και ποιες αρμοδιότητες
ήθελε να μεταφέρει στα συνιστώντα κράτη; Κανείς δεν
ξέρει και μάλλον κανείς δεν θα μάθουμε ποτέ, γιατί λίγες
ώρες αργότερα διαφαινόταν πως όχι μόνο δεν υπήρχε
καμία ολοκληρωμένη πρόταση, αλλά κατατέθηκαν την
υστάτη ανεμομαζώματα προτάσεων, που όλοι λίγο πολύ
γνώριζαν. Όλα αυτά θα μπορούσαν να μπουν στη σφαίρα
της προχειρότητας. Μια κυβέρνηση που έχει δείξει από
την αρχή πως λειτουργεί άτσαλα και άγαρμπα, αδύναμη
να ανατρέψει την κακή της εικόνα. Πριν από μερικές
εβδομάδες όμως δημοσίευμα στην εφημερίδα «Πολίτης»,
καταδείκνυε κάτι πολύ πιο σοβαρό από την προχειρότητα.
Παρουσίαζε τον Νίκο Αναστασιάδη να φλερτάρει με τη
λύση δύο κρατών μετά το ναυάγιο του Κραν Μοντάνα.
Ένα σχέδιο β΄, όπως καταγραφόταν, το οποίο συζήτησε
ανεπίσημα με τους στενούς του συνεργάτες και οι οποίοι
το απέρριψαν αναφανδόν. 

Μαζί και το δημοσίευμα στην «Καθημερινή» το κα-
λοκαίρι που πέρασε όπου καταγραφόταν από τον Από-
στολο Ζουπανιώτη ότι ο Πρόεδρος Αναστασιάδης είχε
αναπτύξει σε αρκετούς ανθρώπους την άποψή του ότι
ίσως να είναι προτιμότερο για τα συμφέροντα του κυ-
πριακού ελληνισμού ένα σχέδιο β΄ και στην ουσία ένα
βελούδινο διαζύγιο είτε ως διχοτόμηση είτε υπό τη
μορφή της χαλαρής ομοσπονδίας. 

Αληθεύουν τα δημοσιεύματα; Είναι ψευδή και κα-
κόβουλα και θέλουν να πλήξουν τον Πρόεδρο; Ένας
Πρόεδρος με νωπή ισχυρή εντολή και εκλεγόμενος με
την υπόσχεση ότι εργάζεται για μία επανενωμένη
Κύπρο, μία «καθ’ όλα ευρωπαϊκή σύγχρονη πατρίδα»
όπως έλεγε, θα τα διέψευδε κατηγορηματικά και θα
έβαζε τον καθένα που τα διαδίδει στη θέση του. Τήρησε
όμως σιγή ιχθύος. Και ο ίδιος και τα πρόσωπα που ανα-
φέρονται στα δημοσιεύματα. Ακόμα και οι συνεργάτες
του στο Προεδρικό. Αντ’ αυτού άρχισαν να μιλούν για
νέες ιδέες για ανάγκη να δούμε έξω από το κουτί το
Κυπριακό. Όταν όμως ένας Πρόεδρος δυσκολεύεται
να βρει λύση με προτάσεις που έχουν την πλήρη στήριξη
των Ηνωμένων Εθνών και του διεθνούς παράγοντα,
μπορεί να πείσει κάποιον πως οι νέες ιδέες που πλασάρει
είναι προς το δικό μας συμφέρον; Ότι δηλαδή θα ξεγε-
λάσει μόνος του την Τουρκία και θα τη φέρει με το
μέρος μας; Αντιλαμβάνεστε.

Είναι, λοιπόν, σαν να μην το θέλει. Και δίνει αυτή
τη αίσθηση πριν ακόμα να επανεκλεγεί. Σαν να έχει
προ πολλού αποβιβαστεί από το τρένο που λέγεται
λύση. Και αντιλαμβάνεστε πως το τι θέλει ή τι δεν θέλει
δεν θα το συζητούσαμε σήμερα, αν οι δικές του επιθυμίες
και χειρισμοί δεν συμπαρέσυραν αναπόφευκτα κι εμάς
μαζί του σε πολύ επικίνδυνα μονοπάτια. 

Είναι σαν
να μην το θέλει
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Σε τι είδους παιδιά θα
αφήσουμε τον κόσμο;

Τ ι σημαίνει να είσαι παιδί και να ζεις σε φτωχή οι-
κογένεια; Τι σημαίνει να είσαι μαθητής και να
ορμάς στο γραφείο του υπουργού Παιδείας ανοί-

γοντας με κλωτσιά την πόρτα του; Δύο διαφορετικά
ερωτήματα που εκκινούν από μια κοινή βάση: τη φτω-
χοποιημένη εκπαίδευση. Πριν από λίγες ημέρες μια
εκδήλωση της Κίνησης Πολιτών για μια Ανοικτή Κοινωνία
και της διαΝΕΟσις με θέμα τις «Νέες ανισότητες», με
ομιλητές τους Μάνο Ματσαγγάνη, Τάσο Γιαννίτση και
Γεωργία Καπλάνογλου (τη συζήτηση συντόνισε ο Βασίλης
Ράπανος), έφερε στο προσκήνιο μέρος της επικαιρο-
ποιημένης έρευνας για την «Ακραία φτώχεια στην Ελ-
λάδα». Η κυρία Καπλάνογλου, αναπληρώτρια καθηγήτρια
του τμήματος Οικονομικών Επιστημών στο ΕΚΠΑ,
εστίασε στη φτωχοποίηση του παιδικού πληθυσμού
που παρουσιάζει αυξητικές τάσεις. Το 2008 ένα στα
οκτώ παιδιά ζούσε στο φτωχότερο 20% του πληθυσμού.
Το 2016, ένα στα τέσσερα παιδιά. «Γιατί είναι σημαντικό
να ξέρουμε τι συμβαίνει ειδικά με τα παιδιά;», αναρω-
τήθηκε η κ. Καπλάνογλου προβάλλοντας διαφάνειες
με πολύ ενδιαφέροντα στοιχεία. Γιατί, πρώτα απ’ όλα,
λιγοστεύουν καθώς μειώνονται οι γεννήσεις· γιατί είναι
από τις πιο ευάλωτες κοινωνικά ομάδες· γιατί ταυτόχρονα
είναι αυτή η ομάδα που καθορίζει την αναπτυξιακή
προοπτική και το μέλλον ενός τόπου.

Επαρκείς λόγοι για να επιβεβαιώσουμε ότι τα πραγ-
ματικά μεγάλα προβλήματα της χώρας, και όχι αυτά
που τροφοδοτούν τις εύκολες ρητορείες και τις θεατρικές
αντιπαραθέσεις, βρίσκονται στη σφαίρα του απροσ-
διόριστου και ανέγγιχτου. Η υποτίμηση παρόμοιων
προβλημάτων, τα αργά ανακλαστικά και οι ανεπάρκειες
του πολιτικού συστήματος σε θέματα κοινωνικής πρό-
νοιας και εκπαίδευσης, συμβάλλουν στη γενικευμένη
γήρανση της χώρας, ηλικιακή και πνευματική. Πρόσφατα,
η ειδική επιστημονική επιτροπή για το δημογραφικό
της Βουλής ανέφερε στην έκθεσή της ότι έως το 2050
ο πληθυσμός της χώρας θα μειωθεί, στην καλύτερη πε-
ρίπτωση κατά 800.000 και στη χειρότερη κατά 2,5 εκα-
τομμύρια άτομα.

Αν συνθέσουμε τα αρνητικά, συμπεραίνουμε ότι ο
παιδικός πληθυσμός και συρρικνώνεται και φτωχοποι-
είται. Ακολουθεί με βήμα ταχύ η αποεπένδυση από την
εκπαίδευση των παιδιών.

Σύμφωνα με τα στοιχεία της κ. Καπλάνογλου, από
το 2008 έως το 2016 μειώθηκαν οι ετήσιες ιδιωτικές
δαπάνες των νοικοκυριών για την εκπαίδευση των παι-
διών κατά 20 με 30%. Από το 2016 ήδη το 25% του παι-
δικού πληθυσμού ζει με γονείς που βρίσκονται σε αδυ-
ναμία να «επενδύσουν» στην εκπαίδευσή τους. «Αν με-
γαλώνουν έτσι τα παιδιά ούτε τη χώρα μπορούν να
βοηθήσουν. Πώς θα γίνουν παραγωγικοί άνθρωποι;»,
τόνισε η καθηγήτρια. Σε ένα τόσο άγονο τοπίο τα
δημόσια σχολεία και πανεπιστήμια αποτελούν στοιχειώδη
δικλείδα ασφαλείας. Οι κρατικές δαπάνες για τη δημόσια
εκπαίδευση είναι περισσότερο από αναγκαίες, καθώς
οι κοινωνικές ανισότητες εξασθενίζουν και την κοινωνική
συνοχή, κάνοντας το έδαφος να υποχωρεί κάτω από
τα πόδια μας. Πώς μπορούμε να επενδύσουμε στον
σκεπτόμενο, κριτικό, ερευνητικό νέο άνθρωπο με μια
δημόσια εκπαίδευση, που στις δυο βαθμίδες (πρωτο-
βάθμια και δευτεροβάθμια) έχει χάσει τον βηματισμό
της, ενώ στην τριτοβάθμια παλεύει άνισα με την έκπτωση
– και με φαινόμενα ανομίας μέσα στους χώρους των
πανεπιστημίων;

Μια «απάντηση» στο ρητορικό, μάλλον, ερώτημα
ήταν και η έφοδος των μαθητών και φοιτητών στο γρα-
φείο του υπουργού Παιδείας Κώστα Γαβρόγλου, την
περασμένη εβδομάδα. Για ποιο λόγο, δεν απασχολεί.
Οταν είσαι μαθητής και ανοίγεις την πόρτα του υπουργού
με κλωτσιά, παύουν να έχουν σημασία τα αιτήματα. Η
εικόνα στα βίντεο άφησε την ισχυρή επίγευση ενός
κόσμου ακατέργαστου, σε κρεσέντο θυμού και ακαμψίας.
Ο «διάλογος» πήγε κάπως έτσι: «σας καλούμε να φύγετε,
δεν έχετε δουλειά εδώ πέρα», είπαν στον υπουργό οι
μαθητές, ένας αναφώνησε σε τόνο απειλητικό «είστε
το μεγαλύτερο τσιράκι των αστών, μας έχετε πατήσει
εντελώς, μιλάμε ήπια με αυτά τα δεδομένα και μας λέτε
ότι θέλετε σεβασμό;». «Τα παιδιά ήταν σε πλήρη σύγ-
χυση», δήλωσε απλώς την επόμενη μέρα ο υπουργός.

Ο Χάιμε Σαμπρούν, Γάλλος δοκιμιογράφος και με-
ταφραστής, είχε αντιστρέψει, από τα τέλη του ’90 ήδη,
το ενοχλητικό ερώτημα: «ποιον κόσμο θα αφήσουμε
στα παιδιά μας;», στο πραγματικά ανησυχητικό ερώτημα:
«σε τι είδους παιδιά θα αφήσουμε τον κόσμο;».

Νέους τρόπους καλλιέργειας αναζητεί η Κούβα για να αποφύγει οικονομικές περιπέτειες. 

Δεν γνωρίζω αν το έχετε συ-
νειδητοποιήσει αλλά αυτό το
κράτος κάνει ό,τι περνάει από
το χέρι του για να μας κρατάει
εγκλωβισμένους στο περίμε-
νε. Δεν μας έχει μείνει μισή

αεροπορική εταιρεία και στα ψηλά δώματα
της κυβέρνησης δεν ιδρώνει κανενός το
αφτί. Τα αεροπορικά ναύλα μετά το κλείσιμο
της Cobalt έχουν εκτοξευτεί και για να
πάς π.χ. στην Αθήνα πρέπει περίπου να
βάλεις υποθήκη.

Ο γενικός διευθυντής του αρμόδιου
Υπουργείου κ. Μιχαηλίδης, ωστόσο, παρα-
μένει ψύχραιμος (γιατί άραγε;) και εκτιμά
ότι η κατάσταση θα βελτιωθεί με την πάροδο
του χρόνου. Όπως όλα σ’ αυτή την απομί-
μηση χώρας. Η φράση κλειδί, η οποία συμ-
πυκνώνει τη στρατηγική δεινότητα των
κυβερνώντων και βέβαια τη διορατική τους
ικανότητα είναι… η πάροδος του χρόνου.

Το μόνο που μπορούμε να κάνουμε σ’ αυτό
το νησί είναι να ελπίζουμε να περάσει ο
χρόνος. Για να τελειώσει η πλατεία Ελευ-
θερίας, για να αξιωθούμε να ζήσουμε μια
αξιοπρεπή δημόσια υγεία, για να λύσουμε
το εθνικό μας πρόβλημα, για να αποκτή-
σουμε ένα σοβαρό σύστημα παιδείας, για
να βελτιωθούν τα οικονομικά μας, για να
μην υπάρχει ανεργία, για να βρούμε λύση
στο κυκλοφοριακό, για να τιμωρηθούν οι
υπαίτιοι των σκανδάλων κτλ. κτλ. κτλ.

Δεν υπάρχει καμία άλλη πολιτική πρό-
ταση ή στρατηγική ή όραμα πέραν της πα-
ρόδου του χρόνου. Κι αν στο ενδιάμεσο τα
νεύρα του πολίτη γίνουν κουρέλια κι αρχίσει
τα ψυχοφάρμακα για να αντέξει την αναμονή
ή αν στο ενδιάμεσο ο έρμος πολίτης χάσει
τη ζωή του περιμένοντας (και κυριολεκτικά
και συμβολικά), τότε κανένας από τα ψηλά
δώματα των κυβερνώντων δεν θα αισθανθεί
πως φέρει ευθύνη. Διότι αυτοί το μόνο που

είναι ικανοί να κάνουν είναι να μας προει-
δοποιούν πως όλα είναι θέμα… χρόνου.

Άφησαν αυτή τη χώρα στο έλεος της
διαπλοκής, της διαφθοράς και των συμφε-
ρόντων τους και εξακολουθούν να παρι-
στάνουν τις πάπιες, αλλά κατά τ’ άλλα ο
πολίτης πρέπει να περιμένει να περάσει ο
χρόνος για να περάσει παράλληλα και η
ζωή του στο περίμενε. Αυτή είναι η τραγική
εικόνα του κράτους που ζούμε και σαν να
μην έφτανε αυτή η διαπίστωση έρχεται

τώρα ακόμα μια για να μας διαταράξει την
ήδη διαταραγμένη μας ψυχολογική κατά-
σταση. Η διαπίστωση πως δεν έχουμε καν
την πολυτέλεια να φεύγουμε από αυτό το
νησί χωρίς να πρέπει πρώτα να πληρώσουμε
τα κέρατά μας (και τα κερατιάτικα όσων
των έκαναν μαντάρα). Κι αντί να βγει ένας
πολιτικός σοβαρός να κάνει ένα σοβαρό
σχεδιασμό ώστε να υπάρξει μια στρατηγική
δράση σε ό,τι αφορά το θέμα της ανυπαρξίας
εθνικού αερομεταφορέα και των επιλογών
που μας προσφέρονται, βγαίνει ένας κύριος
γενικός διευθυντής να μας πει πως η κα-
τάσταση θα βελτιωθεί… με την πάροδο
του χρόνου. Τίποτα, ωστόσο, δεν πρόκειται
να βελτιωθεί με την πάροδο του χρόνου
για τον απλούστατο λόγο ότι αυτή η πάροδος
δεν υπήρξε εδώ και χρόνια τίποτα άλλο
παρά στάχτη στα μάτια μας και παράλληλα
ένα τραγικό ξόδεμα της ζωής μας και των
προσδοκιών μας. Το μόνο αποτέλεσμα

κύριοι αρμόδιοι που θα έχει αυτή η «πολι-
τική» της παρόδου του χρόνου είναι το
εξής: Να πηγαίνουμε στο Ερτζάν για να πε-
τάξουμε στο εξωτερικό, όπως πάμε για βεν-
ζίνη μη μπορώντας πλέον να περιμένουμε
πότε θα τα βάλετε με τα μεγάλα συμφέροντα
για να ρίξετε τις φορολογίες ή όπως πάμε
να αγοράσουμε φάρμακα γιατί δεν μας αφή-
σατε έξτρα σεντ στην τσέπη να αγοράζουμε
τα τάχα νόμιμά σας. Ή όπως πάμε για να
πουλήσουμε τις περιουσίες μας ώστε να
πληρώσουμε τις συνέπειες του μεγάλου
φαγοποτιού και της διαφθοράς σας. Και
τότε ας τολμήσει κανείς από σας τους πα-
τριώτες του καναπέ και της business class
να μας χαρακτηρίσει προδότες επειδή αν-
τιληφθήκαμε, έστω και την υστάτη, το μά-
ταιο της χαλαρότητας με την οποία βαδίζετε
αμέριμνα στον χρόνο. 

Περιμένοντας την πάροδο του χρόνου
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Τα όσα λαμβάνουν χώρα στην κυ-
πριακή ΑΟΖ, είναι λογικό να προ-
καλούν ανησυχία στον κόσμο που
στερείται της πληροφόρησης, ακό-
μη και της δημοσιογραφικής, που
θα ήθελε. Ωστόσο, συζητώντας με

εκείνους που έχουν τα μάτια τους στην περιοχή,
διαπιστώνεται η ηρεμία με την οποία αντιμε-
τωπίζουν δρώμενα τα οποία άλλοι, πρώτοι οι
δημοσιογράφοι, προσπαθούν να μεταδώσουν
όχι πάντα με την απαραίτητη ψυχραιμία.

Είναι λογικό να θες να μεταδώσεις τις κινήσεις
της Τουρκίας στην ΑΟΖ, τις επιπτώσεις από τα
όσα γίνονται μέσω αναλύσεων στην καθημε-
ρινότητα των πολιτών, αλλά δεν σημαίνει αυτό
πως μπορεί να κάνει κάποιος πόλεμο μόνος
του. Εκείνοι που ξέρουν, απαντούν πως δεν
υπάρχει κανένα ενδεχόμενο για την ώρα που
θα μπορούσε να προκαλέσει πανικό σε οποι-
οδήποτε επίπεδο. Και προσω-
πικά τους πιστεύω, όχι μόνο
γιατί εκείνοι βλέπουν και άρα
ξέρουν, αλλά γιατί έχουν την
ευθύνη της αλήθειας που εξυ-
πηρετούν από τα πόστα τους.
Είναι μεγάλο το φορτίο, ανά-
λογη και η υπευθυνότητα που
δείχνουν. Οπότε, όποτε γίνε-
ται λόγος για ναυμαχία στην
ΑΟΖ, καλά είναι να κρατάμε
μικρό καλάθι. Δεν είναι εκείνα
τα κανόνια που μας απειλούν,
αλλά τα κανόνια της αλαζονείας μας. Τα οποία
δεν έχουν καμία σχέση με τις πλουτοπαραγω-
γικές πηγές. Είναι άλλες πηγές αυτές. Μίζερες,
που θέλουν να προστατεύσουν πάση θυσία το
δοβλέτι τους και όχι τη χώρα.

Μιλώ για εκείνους που σηκώνουν το δάχτυλο
και βάλλουν όχι κατά προσώπων αλλά κατά
της φήμης που φέρει η Κύπρος. Η οποία πέρασε
περιόδους οικονομικής ανομβρίας, για να πει
πως πατάει με μια κάποια σταθερότητα στο
σήμερα. Μιλώ για ελέγχους και ελεγχόμενους,
για συμβούλους και συμβουλάτορες, για βου-
λευτές που βρίσκονται σε ευθεία γραμμή με
εφημερίδες και οι επιθέσεις γίνονται συντονι-
σμένα. Αρκεί να κοιτάξει κανείς και θα δει τα
ψίχουλα που αφήνουν πίσω τους. Είτε το πι-
στεύετε είτε όχι, μπορεί να κάνει περισσότερο
κακό ένα άκυρο, επαναλαμβανόμενο, δημοσί-

ευμα στο εξωτερικό για το τι κάνει ή δεν κάνει
η χώρα με την οικονομία της, παρά τα όποια
παίγνια στην ΑΟΖ. Αυτό δεν το καταλαβαίνουν
αξιωματούχοι με θέσεις, όπως δημοσιογραφικά
δεν κατανοούν κάποιοι πως δεν παίζουμε ναυ-
μαχία για να τρομοκρατήσουμε, πως δεν κάνουμε
πλάτες στους δικούς μας για να βγάλουμε προς
τα έξω τη φήμη, γιατί πληροφορία δεν είναι
πως ακόμη η οικονομία της Κύπρου έχει σαθρά
πόδια. Κάποιοι πρέπει να σοβαρευτούν, θα
πείτε. Μην το περιμένετε θα σας πω. Είναι ένα
σύστημα που έχει σκοπό το δικό του όφελος
και που δεν χαμπαριάζει τίποτα μπροστά στη
δική του επιβίωση. Αυτό είναι που αποτελεί το
μεγάλο κίνδυνο για τη χώρα. Ο λαϊκισμός που
δεν έχει τέλος, η αέναη μάχη μεταξύ θεσμών,
το κούνημα του δαχτύλου του ενός προς τον
άλλο. Ας το καταλάβουμε. Όσα και να γράψαμε
τα τελευταία έξι χρόνια, η πληγή είναι ακόμη

εκεί. Αντί να βλέπουμε απο-
τελέσματα ερευνών, ανακα-
λύπτουμε αιτίες και εστίες αν-
τιπαράθεσης που εξοβελίζουν
την πραγματικότητα.

Η επιλογή των προσώπων
θα πρέπει να είναι σοφή. Δεν
ήταν ως τώρα, και τα αποτε-
λέσματα είναι όχι μόνο ορατά
αλλά επαναλαμβανόμενα. Τα
όσα έπαθε η Κύπρος και μπήκε
στο μάτι του κυκλώνα με την
οικονομία της δεν έχουν τε-

λειώσει. Το τι προβάλλουμε εμείς οι ίδιοι προς
τα έξω, τι πραγματικά ισχύει, και τι γράφεται
εκτός χώρας για την Κύπρο σαν να μην έχει
αλλάξει τίποτα, είναι μια εξίσωση η οποία θα
έπρεπε να κρατά θεσμούς, εξουσίες και πρόσωπα
ακόμη ξύπνιους. Φευ. Ούτε καν. Μπροστά στην
προσωπική εδραίωση, στην επανεκλογή, στο
«πέστα» των κοινωνικών δικτύων και της αρένας
επί δικαίων και αδίκων που στήνουμε εμείς οι
ίδιοι για να αποκαθηλώσουμε ο ένας τον άλλον,
αν μη τι άλλο το μόνο που έχουν να κάνουν οι
έξω από εμάς είναι να μας αφήσουν ήσυχους.
Ούτε καν να μας απειλήσουν. Να μας αφήσουν.
Να είστε σίγουροι πως θα βρούμε τρόπο να αυ-
τοκαταστραφούμε και πάλι, βαρώντας το κανόνι
της αλαζονείας. 

ΕΝ ΚΑΜΙΝΩ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Η ναυμαχία της ΑΟΖ και
το κανόνι της αλαζονείας

tsikalasm@kathimerini.com.cy

<<<<<<

Αυτό είναι που αποτελεί
το μεγάλο κίνδυνο για τη
χώρα. Ο λαϊκισμός που
δεν έχει τέλος, η αέναη
μάχη μεταξύ θεσμών, το
κούνημα του δαχτύλου
του ενός προς τον άλλο. 

<<<<<<

Άφησαν αυτή τη χώρα στο
έλεος της διαπλοκής, της δια-
φθοράς και των συμφερόντων
τους και εξακολουθούν να
παριστάνουν τις πάπιες...
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Η τ/κ κοινότητα αναζητάει τον κάθε
φορά νέο βηματισμό της. Οι εξελίξεις
(κατ’ ακρίβεια μη εξελίξεις) στο Κυ-

πριακό έχουν βοηθήσει πολλούς Ε/κ να
αποκτήσουν μία πιο ρεαλιστική αντίληψη
για την πορεία της. Η εκτίμησή μου για τις
εξελίξεις στους εξής πέντε κύκλους: 

Ο Μ. Ακιντζί έχει πείσει ότι είναι συνεπής
με τις αρχές του, ένας πολιτικός με κύρος
στην κοινότητά του, με καλή εικόνα σε με-
ρίδα Ε/κ και με συμπάθειες στο εξωτερικό.
Παρά τις πιέσεις από την πλευρά Τσαβού-
σογλου να κάνει στροφή στην πολιτική
των «δύο κρατών», καθώς «αυτό έρχεται
από την ε/κ πλευρά», απαντά ότι «έχω
εκλεγεί για να προωθήσω την ομοσπονδιακή
λύση και δεν θα προτείνω κάτι άλλο, αυτός
είμαι». Κατά συνέπεια κάθε κύπριος γνωρίζει
ότι όταν η πλειοψηφία των Τ/κ στηρίζει
τον Μ. Ακιντζί σημαίνει ότι επιλέγει το
«Πλαίσιο Γκουτιέρες» ως τη βάση για να
φτάσουμε σε σύντομη λύση. Οι συναντήσεις
στη Νέα Υόρκη στις 28 Σεπτεμβρίου έδειξαν
ότι ο Μ. Ακιντζί, ενώ διαθέτει τη στήριξη
της κοινότητάς του, δεν έχει την ίδια στήριξη
από την πλευρά της τουρκικής κυβέρνησης.
Η άρνηση του Τ. Ερντογάν και του ΥΠΕΞ
Μ. Τσαβούσογλου να τον συναντήσουν
στη Νέα Υόρκη (ούτε καν μια χειραψία...),
υπήρξε ένα σαφές μήνυμα ότι η Άγκυρα
ήθελε να γνωρίσει από πρώτο χέρι το φη-
μολογούμενο «σενάριο Αναστασιάδη» και
να κινηθεί πάνω σε μια διαφορετική κα-
τεύθυνση, αποδίδοντας την αλλαγή στην
ε/κ πλευρά. Έτσι ο Μ. Ακιντζί βρέθηκε
εκτός συζητήσεων, κάτι που προκάλεσε τη

δημόσια δυσφορία του «οι μόνοι που μπο-
ρούν να μου αφαιρέσουν τις εξουσίες είναι
αυτοί που με εξέλεξαν».

Παρά το γεγονός ότι ο Μ. Ακιντζί παρα-
μένει η αιχμή του δόρατος στην τ/κ κοινό-
τητα στην προσπάθεια για την αναζήτηση
λύσης, η οικονομία παίζει τον δικό της ρόλο
μέσα στις ιδιάζουσες σχέσεις Τουρκίας-
Τ/κ. Η κρίση στις σχέσεις ΗΠΑ-Τουρκίας,
η πτώση της αξίας της τουρκικής λίρας,
σχεδόν στο 40% έναντι του δολαρίου, επέ-
φερε αυξήσεις σε βασικά είδη διατροφής
και, κατά συνέπεια, επέφερε δυσφορία σε
μερίδα Τ/κ, η οποία βλέπει το εισόδημά της
να μειώνεται αισθητά. Εξαιτίας της εξάρ-
τησης των Τ/κ από την οικονομική υπο-
στήριξη της Άγκυρας, η τ/κ ηγεσία βρίσκεται
σε αδυναμία να κάνει οτιδήποτε σημαντικό
και αυτό με τη σειρά του επέφερε κόστος
στην ηγεσία Ακιντζί. 

Σε αυτή την ιστορική συγκυρία ο «κυ-
πριωτισμός» αποτελεί το κυρίαρχο πολιτικό
ρεύμα ανάμεσα στην τ/κ κοινότητα. Τα
κύρια χαρακτηριστικά του «τ/κ κυπριωτι-
σμού» συνίστανται σε: 

Α. Πολιτική μη ενσωμάτωσης στην Τουρ-
κία, 

Β. Μη επιστροφή στις συνθήκες της πε-
ριόδου 1964-74, 

Γ. Επιδίωξη λύσης με βάση τη δικοινο-
τική-διζωνική ομοσπονδία όπως αυτή δια-
μορφώθηκε από τον γ.γ. του ΟΗΕ Α. Γκου-
τιέρες στο Κραν Μοντάνα, 

Δ. Αποτελεσματική συμμετοχή στην
ομοσπονδιακή κυβέρνηση, με επίκεντρο
την εκ περιτροπής προεδρία με στάθμιση

της ψήφου στο 20% σύμφωνα με τις συγ-
κλίσεις Χριστόφια-Ταλάτ και Αναστασιά-
δη-Ακιντζί, Ε. Στήριξη στην κοσμική παιδεία,
μάχη κατά της «ισλαμοποίησης» και έτσι
διατήρηση της τ/κ ταυτότητας μέσα στην
ομοσπονδιακή δομή 

Μετά την υποχώρηση του «ντενκτασι-
σμού» –η μη λύση είναι λύση, δύο κράτη
δίπλα-δίπλα– η τ/κ κοινότητα έδειξε με
έργα πως εργάστηκε για να αλλάξει τα
πράγματα: διαδηλώσεις κατά Ντενκτάς το
2003, ψήφος στο σχέδιο του ΟΗΕ το 2004,
νίκη Ταλάτ στην ψηφοφορία το 2005, εν-
τυπωσιακή επικράτηση Ακιντζί το 2015.
Η ψήφος στον Ακιντζί, έναν μετριοπαθή
σοσιαλδημοκράτη πολιτικό, συνιστά την
τελευταία ελπίδα των Τ/κ για να προχω-
ρήσουν οι συνομιλίες για συνολική επίλυση.
Οι πολιτικοί εκφραστές του «κυπριωτισμού»
εμμένουν στην ομοσπονδιακή λύση, εκ-
φράζοντας –σε αυτή τη συγκυρία– την
πλειοψηφία της κοινότητάς τους. Η νέα
γενιά των Τ/κ πολιτικών δεν έχει το ιστορικό
βάρος που αντλούσαν από τις μνήμες τους
πολιτικοί όπως ο Μ. Α. Ταλάτ και ο Μ. Ακιν-
τζί. Μετά από τον Μ. Ακιντζί, η γενιά των
Τ/κ πολιτικών με μνήμες συνεργασίας με
τους Ε/κ θα υποχωρήσει και θα αναδειχθεί
μια καινούργια με άλλες παραστάσεις και
αντιλήψεις – Κ. Όζερσαι, Χ. Οζγκιουργκούν,
Ο. Ναμί, Σ. Σιμπέρ. Το 2020 παραμένει η
κρίσιμη χρονιά. Οι γενιές, οι μνήμες, οι
πολιτικές για τη μία Κύπρο έχουν ζωντανό
χρονοδιάγραμμα. 

www.larkoslarkou.org.cy

2020 βήματα του «κυπριωτισμού»
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Το Κυπριακό και ο ενεργειακός πλούτος
Του ΑΝΔΡΕΑ ΘΕΟΦΑΝΟΥΣ

Kυριακή 28 Οκτωβρίου 2018

Δ εν αποτελεί έκπληξη ότι η συντριπτική
πλειοψηφία των πολιτών δεν αναμένει
εξελίξεις που να οδηγούν σε μια βιώ-

σιμη λύση του Κυπριακού. Αντίθετα υπάρ-
χουν ανησυχίες ότι θα ασκηθούν σοβαρές
πιέσεις για κλείσιμο του Κυπριακού στη
βάση του υφιστάμενου πλαισίου διαπραγ-
μάτευσης. Ας μην τρέφουμε αυταπάτες.
Μπορεί οι διαπραγματεύσεις στο Μον Πε-
λεράν να κατέρρευσαν εξαιτίας της επιμονής
της Τουρκίας για τα θέματα εγγυήσεων και
των στρατευμάτων αλλά δεν μας διαφεύγει
ότι υπάρχει ένα μεγάλο χάσμα και στα άλλα
σοβαρά ζητήματα: διακυβέρνηση, εδαφικό,
προσφυγικό, περιουσιακό, οικονομία και
έποικοι. Ο Πρόεδρος Αναστασιάδης κατα-
νοώντας τις δυσκολίες αυτές κατέθεσε ως
εισήγηση την προοπτική μιας χαλαρής ομο-
σπονδίας. Για τη θέση του αυτή ο Πρόεδρος
κατηγορήθηκε ότι κατ’ ουσία προκρίνει
συνομοσπονδία ή ακόμα και λύση δύο κρα-
τών. Ούτως ή άλλως ακόμα και η χαλαρή
ομοσπονδία εμπίπτει μέσα στο πλαίσιο της
διζωνικής, δικοινοτικής ομοσπονδίας. Το
πρόβλημα για τη λειτουργία του κράτους
θα υφίσταται, είτε η συμφωνία θα προβλέπει
ισχυρή είτε χαλαρή διζωνική, δικοινοτική
ομοσπονδία, ενόσω η τουρκοκυπριακή ηγε-
σία δεν θα λειτουργεί ανεξάρτητα από την
Άγκυρα. Επιπρόσθετα, θα πρέπει να ανα-
λογισθούμε τις συνέπειες του συνεχιζόμενου
εποικισμού, καθώς οι Τουρκοκύπριοι ήδη
αποτελούν μειοψηφία στην κατεχόμενη
Κύπρο. Αξιοσημείωτες είναι και οι θέσεις
του λεγόμενου «υπουργού Εξωτερικών»
Κουντρέτ Οζερσάι και του τέως Τουρκοκύ-
πριου ηγέτη Μεχμέτ Αλί Ταλάτ – ότι «δεν
αποδέχονται τη χαλαρή ομοσπονδία». Θα
ήταν ευχής έργον εάν η έγνοια της τουρ-

κοκυπριακής ηγεσίας ήταν πράγματι μια
ανεξάρτητη ομοσπονδιακή Κύπρος. Η συν-
τριπτική πλειοψηφία των Ελληνοκυπρίων
θεωρεί, και όχι άδικα, ότι η τουρκοκυπριακή
ηγεσία προσφέρει οικειοθελώς τις υπηρεσίες
της στην Τουρκία προκειμένου να επιβάλει
την επικυριαρχία της σε ολόκληρη την Κύ-
προ. Είναι προφανές ότι η φιλοσοφία της
διζωνικής, δικοινοτικής ομοσπονδίας όπως
έχει εξελιχθεί είναι επικίνδυνη τόσο για
τον κυπριακό ελληνισμό όσο και για την
Κυπριακή Δημοκρατία. Στη σημερινή συγ-
κυρία ενώ καταβάλλονται προσπάθειες
επανέναρξης των συνομιλιών πάνω στην
ίδια βάση περιπλέκονται και τα ενεργειακά
ζητήματα. Στην πρόσφατη έκθεσή του προς
το Συμβούλιο Ασφαλείας ο Γενικός Γραμ-
ματέας του ΟΗΕ ανάφερε ότι τυχόν ερευ-
νητικές ενέργειες στην ανατολική Μεσόγειο
είναι δυνατό να δημιουργήσουν επιπλοκές
στις προσπάθειες επανέναρξης των δια-
κοινοτικών συνομιλιών για οριστική διευ-
θέτηση του Κυπριακού.

Τα ενεργειακά ζητήματα έχουν διασυν-
δεθεί με το Κυπριακό προ πολλού. Δεν
πρέπει να μας διαφεύγει ότι η Τουρκία αμ-
φισβητεί το μέγεθος της κυπριακής ΑΟΖ
και επιπρόσθετα απαιτεί την κοινή εκμε-
τάλλευση του ενεργειακού πλούτου με τους
Τουρκοκύπριους στα τεμάχια της Κυπριακής
Δημοκρατίας που δεν αμφισβητεί. Είναι
εκπληκτικό το ότι τόσο η Τουρκία όσο και
η τουρκοκυπριακή ηγεσία διεκδικούν κατά
το δοκούν τα δικαιώματα που πηγάζουν
από την Κυπριακή Δημοκρατία και το Σύν-
ταγμα του 1960, ενώ ταυτόχρονα αγνοούν
τις υποχρεώσεις που προκύπτουν από το
ίδιο Σύνταγμα. Ενώ η Άγκυρα κατέκτησε
διά της βίας το 37% της Κύπρου, δημιούρ-

γησε πάνω στην κλεμμένη γη των Ελλη-
νοκυπρίων την «ΤΔΒΚ» και θεωρεί την Κυ-
πριακή Δημοκρατία ως εκλιπούσα, διεκδικεί
δικαιώματα που πηγάζουν από αυτή. Αλλά
και η τουρκοκυπριακή ηγεσία δεν διαφο-
ροποιείται από την Άγκυρα. Παρακολου-
θώντας τους περισσότερους Τουρκοκύπρι-
ους αξιωματούχους εύλογα δημιουργείται
η εντύπωση ότι λειτουργούν ως εντολοδόχοι
της Τουρκίας στην Κύπρο. Οι συνεργασίες
που η Κύπρος και η Ελλάδα έχουν δημι-
ουργήσει στην ανατολική Μεσόγειο με τη
συμμετοχή του Ισραήλ και της Αιγύπτου
αποτελούν θετικές εξελίξεις. Δεν συνιστούν,
όμως, στρατιωτικές συνεργασίες, οι οποίες
να εξισορροπούν την τουρκική στρατιωτική
ισχύ. Από την πλευρά της η Τουρκία δια-
κηρύττει ότι θα προασπίσει τα συμφέροντά
της στο Αιγαίο και στην ανατολική Μεσόγειο,
ενώ επίσης χρησιμοποιεί την απειλή χρήσης
βίας για να εφαρμόσει την πολιτική της.
Εξ ορισμού δεν μπορούν να αγνοηθούν οι
τουρκικές κινήσεις και προειδοποιήσεις.

Η ουσία είναι να υπάρξει μια ολοκλη-
ρωμένη πολιτική, η οποία θα αποτρέψει
δυσάρεστες εκπλήξεις τόσο στο Κυπριακό
όσο και στα ενεργειακά ζητήματα. Απαι-
τούνται, μεταξύ άλλων, ένα πειστικό αφή-
γημα, ευρύτερες συνεργασίες, ακόμα και
συνεργασία με την Τουρκία στο πλαίσιο
όμως της ομαλοποίησης των σχέσεων της
με την Κυπριακή Δημοκρατία και του σε-
βασμού της ανεξαρτησίας, κυριαρχίας και
εδαφικής της ακεραιότητας. 

Ο κ. Ανδρέας Θεοφάνους είναι καθηγητής Πολι-
τικής Οικονομίας και πρόεδρος του Κέντρου Ευ-
ρωπαϊκών και Διεθνών Υποθέσεων του Πανεπι-
στημίου Λευκωσίας.

Η μάμα Τζούλια, 118 ετών, η γηραιότερη γυναίκα της Βολιβίας…

Η προσφυγιά
στην ευημερί(δ)α των αριθμών

Του ΑΝΤΩΝΗ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Α κούω και βλέπω χωρίς να καταλα-
βαίνω την αιωνόβια σιωπή μας. Τι
απαντούμε οι πολίτες στις ουρανο-

μήκεις ελληνορθόδοξες κραυγές που σπά-
ζουν τα τύμπανά μας; Νιώθουμε άναυδοι,
ή απλώς αδιάφοροι μπροστά στην 3η τρα-
πεζική εισβολή στις πρώτες κατοικίες εν
έτει 2018, ύστερα τον 1ο και τον 2ο γύρο
του Αττίλα το 1974; Οι τράπεζες έγιναν
παντού το ΥΠΕΡκράτος εν κράτει, με ή
χωρίς συμβόλαια. Κάνουν ό,τι θέλουν σ’
ένα θανάσιμο ανταγωνισμό μεταξύ τους
που χαντακώνει την πανανθρώπινη κοι-
νωνία εντός, εκτός και επί τα αυτά, σε πα-
ράλληλους δρόμους νεοφιλελεύθερης δια-
φθοράς, χωρίς να λογοδοτούν σε κανένα. 

Οι τράπεζες και οι θεσμοί ξέρουν πάρα
πολύ καλά και τους ριφιφίδες των θησαυ-
ροφυλακίων τους με το κλειδί στο χέρι και
τους στρατηγικούς κακοπληρωτές. Γνω-
ρίζουν επακριβώς πού και πώς οι (αν)αξιο-
πρεπέστατοι αυτοί κύριοι με το μαυρόα-
σπρο κολάρο «αξιοποιούν» τα μεροκάματα
της πείνας εναντίον των φτωχών. Γιατί
αυτή είναι η δουλειά τους που αν δεν την
ήξεραν, θα έβαζαν λουκέτο σε όλα τα μα-
γαζιά της τραπεζικής ασωτίας διεθνώς.

Σε κάθε γωνιά της γης οι φτωχοί ξεκοι-
λιάζονται για την ευημερία των αριθμών
που εγκυμονεί την παγκόσμια πείνα και
δυστυχία. Οι κρυφές καταθέσεις και το ξέ-
πλυμα μαύρου χρήματος συμβολίζουν τις
αριθμημένες θέσεις με ονοματεπώνυμο
στην πιο μαύρη βίβλο της επίγειας τρα-
πεζικής κολάσεως που έζησε ποτέ ο άν-
θρωπος σαν θύμα της πολεμικής τεχνο-
λογίας, ενώ εκ παραλλήλου, η προσωπική
λεία των ενόχων συνθέτει το «δημόσιο
κατηγορώ» της ιστορίας. Το οποίο οι ερευ-
νητές τεκμηριώνουν, ακολουθώντας τα
ίχνη της προσωπικής μεταβίβασης των
κλεμμένων, στους επιλεγμένους (κλεπτ)απο-
γόνους των δικαιούχων. 

Όσα δεν γράφονται ή καθυστερούν να
βγουν στο φως της δημοσιότητας, κορυ-
φώνουν απλώς τις αλήστου μνήμης προ-
σωπικές ευθύνες της ομήγυρης πρωταγω-
νιστών, διακόνων και κολαούζων. 

Μετά τους φοίνικες που διέπρεψαν εν
διασπορά και χάθηκαν χωρίς ονοματεπώ-
νυμα στην εμπορική τους ασωτία, η ιστορία
δεν χαρίστηκε σε όσους έκτοτε μαυροπι-
νακίζονται από μόνοι τους σ’ ένα διαχρονικό
εμφύλιο σπαραγμό που υποσκάπτει και
καταβαραθρώνει την ανθρώπινη δημι-

ουργία. Οι φωνές που δεν ακούγονται είναι
ασύγκριτα ουρανομήκεις από την εκκω-
φαντική σιωπή και τις ψυχολογικές επι-
βαρύνσεις που μοιραζόμαστε όλοι, μπροστά
στη διαχρονική και πανανθρώπινη αυτή
τραγωδία αυτοχειριασμού της ανθρώπινης
κοινωνίας. 

Βαδίζουμε αμέριμνοι σ’ ένα κατακλυσμό
χωρίς κιβωτό. Γιατί τα επιλεγμένα κοινωνικά
και κανονικά ζώα προς διαιώνιση των
ειδών, μαζί με κάποια τελευταία υπολείμ-
ματα ανθρώπινου ήθους, εξαφανίζονται
ολοταχώς με ημερομηνία λήξης. 

Εκκλησιαζόμενοι και μη. Πιστοί και
άπιστοι μαζί. Σε ανομολόγητη συμμαχία
με μαθητευόμενους μάγους υπεριώδους
ακαδημαϊκής ακτινοβολίας που σκοτώνει
αδιακρίτως, ψηφίζουμε την αυτοκατα-
στροφή μας ανυποχώρητοι. Τροφοδοτούμε
μια κρεατομηχανή που καρατομεί δικτα-
τορικά με διδακτορικά και κόντρα μετα-
διδακτορικά διπλώματα τις ανθρώπινες
κοινωνίες. Οι οποίες ανηφορίζουν εδώ κι
εκεί τον Γολγοθά του Ανθρώπου με αμε-
τανόητους αντίχριστους ληστές, οι οποίοι
ομνύουν πίστη στον «δικό τους Χριστό».
Μεταθέτοντας απλώς τον ατομικό τους
σταυρό στον όχλο που τους ακολουθεί.

Διερωτώμαι ειλικρινά. Όταν η γνώση
πουλιέται για να αυτοεξοντώνεται ο Άν-
θρωπος, ποιο είναι το όριο της δουλοπρέ-
πειας στον κατήφορο της ηγεμονικής σχι-
ζοφρένειας και ανεντιμότητας;

Στη Κύπρο την αέρινη, 44 χρόνια μετά
την εισβολή: Αντί να αυτομαστιγωνόμαστε
δημόσια με «τεσσαράκοντα παρά μία συν
πέντε» ισόχρονες και ισόποσες με την τρα-
γωδία μας καμουτσικιές, εμπεδώνουμε
την κατοχή με συνθήματα για την επι-
στροφή όλων των προσφύγων στα σπίτια
τους… Ενώ την ίδια στιγμή οι Τράπεζες
κοιλοπονούν και ξεσπιτώνουν δημοσίως
μια νέα γενιά προσφύγων, χωρίς ν’ αγγίζουν
τρίχα από τις αδιάβροχες, ανέκφραστες,
καραφλές και ανεγκέφαλες μάσκες των
πασίγνωστων υπαιτίων. 

Εν αναμονή «φυσικά» της μεγαλοψυχίας
των θεσμών, να εγκρίνουν «δημοσία δα-
πάνη» νέους καταυλισμούς προσφύγων...
τα χειρότερα έπονται ως συνήθως… σαν
άπιαστη και νεοφιλελεύθερη ευημερία
των αριθμών… χάριν των ολοένα και ολι-
γότερον ολίγων…

Ο κ. Αντώνης Δημητρίου είναι αρχιτέκτονας. 

Ο εθνικισμός
του Ντόναλντ Τραμπ

Του ΑΓΓΕΛΟΥ ΣΤΑΓΚΟΥ

Σ ε περίπου δέκα ημέρες, την Τρίτη 6
Νοεμβρίου, θα διεξαχθούν στις ΗΠΑ
οι εκλογές του μεσοδιαστήματος της

προεδρικής θητείας, στις οποίες Ρεπουμ-
πλικανοί και Δημοκρατικοί θα διεκδική-
σουν τις 435 έδρες της Βουλής των Αντι-
προσώπων, 35 έδρες της Γερουσίας και
τις κυβερνήσεις σε 35 πολιτείες. Το βασικό
διακύβευμα είναι ο έλεγχος των δύο σω-
μάτων του Κογκρέσου, που σήμερα βρί-
σκονται υπό την κυριαρχία των Ρεπουμ-
πλικανών, και ταυτόχρονα θα μετρηθεί
η δημοτικότητα του Ντόναλντ Τραμπ στο
εσωτερικό της χώρας του μετά τα πρώτα
δύο θυελλώδη χρόνια παρουσίας στον
Λευκό Οίκο. Ακριβώς αυτό περιμένει να
δει και ο υπόλοιπος κόσμος, ιδιαίτερα οι
φίλοι και σύμμαχοι των ΗΠΑ, που έχουν
νιώσει στο πετσί τους την «τραμπική»
συμπεριφορά στο ίδιο διάστημα.

Από την πρώτη στιγμή που ασχολήθηκε
με τα κοινά, ο σημερινός Αμερικανός πρό-
εδρος έβαλε ως συστατικό στη συμπερι-
φορά και στην ατζέντα του μια μεγάλη
δόση εθνικισμού. Δεν χαρακτήρισε τον
εαυτό του ανοικτά «εθνικιστή», αλλά ο
εθνικισμός που εξέπεμπε με τη ρητορική
του ήταν διάχυτος στην προεκλογική εκ-
στρατεία του, και όταν κατέκτησε τον
Λευκό Οίκο τον μετουσίωσε σε πράξη.
Τώρα, ενόψει των ενδιάμεσων εκλογών,
ο Ντόναλντ Τραμπ πήγε ένα βήμα πιο
πέρα και δήλωσε «εθνικιστής», για να μην
υπάρχει πλέον καμία αμφιβολία για την
ιδεολογία που πρεσβεύει. Ενδεχομένως
να επιθυμούσε να αυτοπροσδιοριστεί με
έναν ακόμη πιο ακραίο όρο, αλλά το ρίσκο
που θα έπαιρνε θα ήταν πολύ μεγάλο και
προφανώς δάμασε τον εαυτό του ώστε
να περιοριστεί στο «εθνικιστής»...

Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι ο Ντόναλντ
Τραμπ απευθύνεται συνεχώς στο δικό
του κοινό. Δεν το κρύβει και προκύπτει
άλλωστε από τη ρητορική, τη συμπεριφορά
και τις ενέργειές του. Είναι το κοινό της
«βαθιάς» Αμερικής, που στη συντριπτική
πλειονότητά της ζει μεταξύ των δυτικών

και της ανατολικών πολιτειών της χώρας.
Είναι εκείνο που ταυτίζει τον εθνικισμό
με τον πατριωτισμό και που έχει γαλου-
χηθεί επί πολλές δεκαετίες με την ανά-
κρουση του εθνικού ύμνου πριν από την
έναρξη όλων των αγώνων σε όλα τα σπορ
και σε όλες τις ερασιτεχνικές ή επαγγελ-
ματικές κατηγορίες. Αυτή η μείξη εθνικι-
σμού - πατριωτισμού έχει καλλιεργηθεί
ποικιλοτρόπως και δεν είναι καινούργιο
φαινόμενο. Υπήρχε και προ Τραμπ, τότε
που οι διπλωμάτες και τα μίντια των ΗΠΑ
αντιμετώπιζαν επιτιμητικά ηγέτες άλλων
χωρών, τους οποίους χαρακτήριζαν «εθνι-
κιστές». Ο δικός τους εθνικισμός όμως
δεν είχε αναγορευτεί ακόμη σε επίσημη
θέση της Ουάσιγκτον όπως τώρα, που αν-
τιμετωπίζει τους πάντες ως αντιπάλους
με το σύνθημα «πρώτα η Αμερική».

Είναι φανερό ότι ο Ντόναλντ Τραμπ
αποφάσισε να προβάλει τον εαυτό του
ανοικτά ως εθνικιστή πιστεύοντας ότι με
αυτόν τον τρόπο δεν θα επαληθευτούν
οι προσδοκίες των Δημοκρατικών για άλω-
ση του Κογκρέσου ή τουλάχιστον του
ενός από τα δύο νομοθετικά σώματα που
το αποτελούν. Θα το έκανε σίγουρα κάποια
στιγμή και επέλεξε τη δεδομένη λόγω των
επικείμενων εκλογών. Το αποτέλεσμά
τους δεν είναι προδιαγεγραμμένο και εξαρ-
τάται από τον συντηρητισμό ή όχι της
κάθε πολιτείας ή περιοχής, από την προ-
σωπικότητα των υποψηφίων και από το
όφελος ή τη ζημία που έχει προκαλέσει
η πολιτική Τραμπ τοπικά. Το βέβαιο είναι
ότι, δηλώνοντας «εθνικιστής», ο πρόεδρος
ρίχνει λάδι στη φωτιά του διχασμού στη
χώρα του.

Χωρίζει τους πολίτες στους δικούς του
εθνικιστές, άρα και πατριώτες, και στους
αντιπάλους μη πατριώτες, άρα με μειωμένη
εθνική συνείδηση. Ο διχασμός θα κλιμα-
κώνεται αν οι Ρεπουμπλικανοί διατηρή-
σουν τον έλεγχο του Κογκρέσου. Αν χά-
σουν, θα είναι μεν ήττα του Ντόναλντ
Τραμπ και όσων πρεσβεύει, αλλά δεν ξέ-
ρουμε ποια θα είναι η αντίδρασή του.
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  ια εμάς του επαγγέλματος αυτού,
είναι πάντα μια δυσκολία πώς
θα ξεκινήσεις το κομμάτι. Το

έχεις σκεφθεί καλά μες στο κεφάλι
σου, το έχεις συγκροτημένο, έτοιμο
να το γράψεις – αλλά πώς το ξεκινάς;
Οταν δεν μπορείς να βρεις την αρχή,
τότε ο μόνος τρόπος είναι η σπρωξιά
που σε ρίχνει στο νερό για να κο-
λυμπήσεις, δηλαδή η αλήθεια, η
πραγματική αφορμή για να γράψεις
το κομμάτι. Για το σημερινό, λοιπόν,
η αφορμή είναι ότι άκουσα προ ημε-
ρών τον Παύλο Γερουλάνο να πα-
ρουσιάζει την υποψηφιότητά του
για τον Δήμο Αθηναίων και τον
βρήκα πολύ καλύτερο από όσο πε-
ρίμενα. Συγκεκριμένα, ο Γερουλάνος
έδειξε να έχει συλλάβει την κεντρική
ιδέα των ερχομένων δημοτικών
εκλογών στην Αθήνα: ότι οι υπο-
ψήφιοι θα πρέπει να απευθυνθούν
στις απαιτήσεις των πολιτών και
όχι στις αρμοδιότητες του ρόλου
τον οποίο διεκδικούν.

Οκτώ χρόνια κρίσης και παρακμής
έχουν αλλάξει εντυπωσιακά την
Αθήνα· και όχι μόνο προς το χει-
ρότερο. Η κρίση, όπως φαίνεται,
κινητοποίησε δημιουργικές δυνά-
μεις και η Αθήνα αναδεικνύεται σε
πολιτιστικό κέντρο των σύγχρονων
ρευμάτων της τέχνης. (Βοήθησε
πάρα πολύ και η Documenta σε αυ-
τό, είναι αλήθεια.) Πολλοί είναι εκεί-
νοι σήμερα που βρίσκουν ομοιότη-
τες με το Βερολίνο της δεκαετίας
του 1980. Ομως οι μποέμ δεν ψη-
φίζουν – βαριούνται ή συνήθως κοι-
μούνται εκείνες τις ώρες. Δήμαρχο
Αθηναίων εκλέγουν οι πολίτες που
υφίστανται, στην κουραστική και

αβέβαιη καθημερινότητά τους, την
παρακμή της πόλης: την ντροπια-
στική βρώμα της, τη δυσωδία, το
σκουπιδαριό, την αταξία, την ανομία
και την ανασφάλεια.

Η δραματική πτώση (για τους Αθη-
ναίους) της ποιότητας ζωής στην
Αθήνα είναι ιδιαιτέρως σύνθετο φαι-
νόμενο ώστε η αντιμετώπισή του

να εξαρτάται από ένα άτομο, τον
δήμαρχο Αθηναίων – ο οποίος δεν
έχει και τις επαρκείς αρμοδιότητες
για να το κάνει. Ωστόσο, ο κόσμος
της Αθήνας έχει πραγματικά κου-
ραστεί από την παρακμή της πόλης
του και θέλει κάποιος έστω να εκ-
προσωπήσει αυτή την ανησυχία και
τις προσδοκίες του. Κανείς στην
Αθήνα δεν θα ενδιαφερθεί να πάει

στις κάλπες, προκειμένου να εκλέξει
έναν γραφειοκράτη που θα χειρίζεται
συγκεκριμένες και περιορισμένες
αρμοδιότητες – πλην, βεβαίως, των
λοβοτομημένων και όσων δεν έχουν
κάτι καλύτερο να κάνουν. Ο δήμαρ-
χος της Αθήνας, όπως αυτή διαμορ-
φώθηκε από την κρίση, θα πρέπει
να χειριστεί δυνατότητες και ελπίδες.
Θα πρέπει, δηλαδή, να κάνει πολιτική

– ό,τι δεν έκανε ο απερχόμενος δή-
μαρχος. Ειδάλλως, καλύτερα να προσ-
ληφθεί με προκήρυξη διαγωνισμού
για τη θέση.

Αυτό ο Γερουλάνος το έπιασε και
μπράβο του. Δεν αμφιβάλλω καθό-
λου ότι το έχει πιάσει και ο Κώστας
Μπακογιάννης, ο οποίος παρου-
σιάζει την υποψηφιότητά του στις

5 Νοεμβρίου. Και οι δύο τους έχουν
το χρήσιμο παράδειγμα της απο-
τυχίας του Γιώργου Καμίνη, που
ξεκίνησε με τόσο υψηλές προσδο-
κίες από το πρόσωπό του και κα-
τέληξε επίδοξος παράγοντας του
ΠΑΣΟΚΙΝΑΛ. Ο απερχόμενος δή-
μαρχος προσέφερε θαυμάσιες υπη-
ρεσίες στην εξυγίανση και ανασυγ-
κρότηση των οικονομικών του δή-
μου και στην αντιμετώπιση των
ανθρωπιστικών επιπτώσεων της
κρίσης. Σταματούσε όμως στα όρια
των αρμοδιοτήτων του. Ούτε διεκ-
δικούσε ούτε κινητοποιούσε· ήταν
ένας τεχνοκράτης με καρδιά γρα-
φειοκράτη. Δεν ήταν σε θέση να
συγκεράσει και να εκπροσωπήσει
τις απαιτήσεις των πολλών.

Μέχρι τις δημοτικές εκλογές υπάρχει
πολύς δρόμος και η πείρα δείχνει
ότι μια υποψηφιότητα εύκολα μπορεί
να εκτροχιασθεί. Αν όμως η αναμέ-
τρηση στην Αθήνα γίνει τελικά ανά-
μεσα σε Μπακογιάννη και Γερου-
λάνο, τότε έχω μία ελπίδα και μία
βεβαιότητα. Την ελπίδα ότι αυτή
θα είναι η πιο πολιτική αναμέτρηση
– όχι με την έννοια της σημαίας,
αλλά με την έννοια του τι θα κάνουμε
για να βελτιώσουμε την ποιότητα
ζωής στην πόλη. Η βεβαιότητά μου
αφορά την αισθητική αναβάθμιση
της αναμέτρησης. Και οι δύο τους
είναι ψηλοί, λεπτοί, από καλές οι-
κογένειες και με την ίδια εκπαιδευ-
τική διαδρομή (Κολλέγιο Ψυχικού,
Ivy League). Ενα ευχάριστο διάλειμ-
μα μετά από τόσο Τσίπρα...

Γ

Μία ελπίδα και μία βεβαιότητα
Tου ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η Σόφη Μούσκου μέλος επιτροπής
του Ιδρύματος Δρ Γιώτα Δημητρίου
– The Dancing Queen foundation,
με αφορμή τη μεγάλη γιορτή του
DQ Foundation, που φέτος γιορτάζει
10 χρόνια, μίλησε στην «Κ» για τις
δράσεις του ιδρύματος. Η ετήσια
φιλανθρωπική πορεία του DQ Fo-
undation έχει στόχο την ενημέρωση
για τους κινδύνους που ελλοχεύει
η οδήγηση υπό την επήρεια αλκοόλ
αλλά και τη συλλογή χρημάτων για
τη συνέχιση των θεραπειών που
προσφέρει στα παιδιά που το έχουν
ανάγκη. Η πορεία που θα γίνει στις
11 Νοεμβρίου, στις 8:30 το πρωί,
στον παραλιακό δρόμο της Λεμεσού
αποτελεί την κύρια πηγή εσόδων
για το ίδρυμα. Όπως είναι και το
μότο της εκδήλωσης όλοι μαζί μπο-
ρούμε. Η στήριξη των ευάλωτων
παιδιών και της εύθραυστης ψυχο-
λογίας τους είναι εκ των ων ουκ άνευ
για τη δημιουργία μιας καλύτερης,
ανθρώπινης κοινωνίας.

–Πότε ιδρύθηκε ο οργανισμός
και πού δραστηριοποιείται; Ποιο
κοινωνικό αποτύπωμα θέλει να
αφήσει και πώς το επιτυγχάνει;

–Το ίδρυμα Δρ. Γιώτα Δημητρίου
– The Dancing Queen foundation,
ιδρύθηκε το 2009 εις μνήμη της δρος
Γιώτας Δημητρίου της οποίας η ζωή
διακόπηκε πρόωρα από έναν μεθυ-
σμένο οδηγό στη Νέα Υόρκη τον
Νοέμβριο του 2008. Το ίδρυμα ιδρύ-
θηκε από φίλους και συγγενείς της
δρος Δημητρίου, της οποίας όνειρο
ήταν να βοηθήσει παιδιά στην Κύπρο
μέσω την ειδικότητας της στον τομέα

της ψυχικής υγείας. Παρόλο που η
ίδια η δρ Δημητρίου δεν έζησε να
δει το όνειρό της να πραγματοποι-
είται, το ίδρυμα το κρατάει ζωντανό,
προσφέροντας υποστήριξη σε παιδιά
και στις οικογένειές τους, στον τομέα
της ψυχικής υγείας και ειδικής αγω-
γής. Σκοπός του ιδρύματος είναι η
υλοποίηση του οράματος της μέσω
της βοήθειας για την βελτίωση της
ψυχικής υγείας παιδιών και εφήβων.
Στόχος του ιδρύματος η ευαισθη-
τοποίηση και ενημέρωση του κοινού
σε θέματα που αφορούν τον τομέα
της ψυχικής υγείας, αλλά και η εξεύ-
ρεση πόρων για προσφορά θερα-
πειών σε παιδάκια οικογενειών που
χρήζουν ανάγκης μέσω του δικτύου
επαγγελματιών του παραπάνω τομέα
και θεραπείες σε παιδιά με κινητικές
αναπηρίες μέσω του «Μιράντα
Fund». Οι θεραπείες που προσφέ-
ρονται είναι: ψυχοθεραπεία, λογο-
θεραπεια, Ειδική εκπαίδευση, Μου-
σικοθεραπεία και Αθλοθεραπεία, με
την πλειοψηφία των περιπτώσεων

να σχετίζονται με ψυχολογική υπο-
στήριξη.Όραμα του ιδρύματοςείναι
όλα τα παιδιά που έχουν ανάγκη να
βρίσκουν τη στήριξη που χρειάζον-
ται. Το ίδρυμα μέσω του δικτύου
επαγγελματιών έχει επιτύχει αυτά
10 χρόνια να βοηθήσει 201+ παιδιά. 
–Τα τελευταία χρόνια γίνεται πο-
λύς λόγος για τον σχολικό εκφο-
βισμό το ίδρυμά σας το έχει απα-
σχολήσει το φαινόμενο;

–Το bullying είναι ένα έντονο
φαινόμενο το οποίο επικρατεί στην
κοινωνίατης Κύπρουγια πάραπολλά
χρόνια. Η δημοσιοποίησή του τα
τελευταία χρόνια έχει βοηθήσει
στην καταπολέμησητου φαινόμενου
και στην ευαισθητοποίηση του κοι-
νού όσον αφορά τις επιπτώσεις που
έχει στα παιδιά μας. Το ίδρυμά μας
μέσω της δράσης του ενημερώνει
και ευαισθητοποιεί σε διάφορα θέ-
ματαπου απασχολούντην κοινωνία

μας. Το ίδρυμάμας έχεικάνει, επίσης,
σειρά από σεμινάρια δωρεάν προς
το κοινό στο θέμα του bullying. Η
Πολιτεία διαχειρίζεται επαρκώς τα
ζητήματα που αφορούν την παιδική
ηλικία και τα προβλήματά της; Γί-
νεται εμφανείς πρόοδος στα θέματα
της ψυχικής υγείας στην παιδική
ηλικία. Το Υπουργείοπαιδιάστηρίζει
έμπρακτατο τελευταίοκαιρότα παι-
διά που έχουν ανάγκη αλλά σίγουρα
υπάρχει πολύς δρόμος ακόμη να κα-
λυφθεί. 
–Έχουμε αναπτύξει επαρκή αν-
τανακλαστικά ως κοινωνία για
να αντιμετωπίζουμε δύσκολες
καταστάσεις που αφορούν τα
παιδιά; 

–Έχουμε ξεκινήσει να αναπτύσ-
σουμε. Υπάρχει ανάγκη για ενημέ-
ρωση και καλύτερη αντίληψη των
προβλημάτων που κυριαρχούν σή-
μερα. Το κοινό είναι σαφώς πιο δε-

χτικό και έτοιμο να ακούσει. Κάτι
που εμφανώς αντανακλά στην ευαι-
σθητοποίηση του κοινού. Να τονί-
σουμε ότι η ψυχική υγεία είναι ένα
σημαντικό μέρος της συνολικής
υγείας του παιδιού (σώμα, συμπε-
ριφορά, αντίληψη, κατανόηση, σκέ-
ψη, επικοινωνία). Η ψυχική υγεία
είναι σημαντική για τη φυσιολογική
του ανάπτυξη και για τη μελλοντική
του ολοκλήρωση ως υγιής ενήλικας
και ενεργό μέλος στην κοινωνία
μας. Κάθε παιδί έχει το δικαίωμα να
ζει και να μεγαλώνει σε ένα υγιές
περιβάλλον το οποίο να διασφαλίζει
τη σωματική και ψυχική του υγεία.
Για να επιτευχθεί η καλή ψυχική
υγεία απαιτείται συντονισμένη δρά-
σηαπό όλουςτους ενδιαφερομένους
όπως: Κρατικές αρχές, κοινωνικές
και σχολικές υπηρεσίες, μέσα ενη-
μέρωσης και το κάθε άτομο ξεχω-
ριστά. Η ψυχική υγεία των παιδιών
και έφηβων είναι η πιο σημαντική
επένδυση που μπορεί και έχει υπο-
χρέωση να κάνει ο κάθε γονιός και
το κάθε κοινωνικό πλαίσιο, αφού
τα παιδιά είναι το αύριο κάθε πολι-
τείας.
–Ποια είναι τα κυριότερα ζητή-
ματα που καλείστε να διαχειρι-
στείτε;

–Τα κυριότερα ζητήματα που
πρέπει να αντιμετωπίσουμε είναι
καταστάσεις με παιδιά που προέρ-
χονται από διαλυμένες ή δυσλει-
τουργικές οικογένειες, που είτε χρει-
άζονται ψυχολογική υποστήριξη
είτε στήριξη για την εκπαίδευσή

τους.
–Μιλήστε μου και για την εκδή-
λωση 10th Annual Charity Walk
2018.

–Το ίδρυμα Δρ Γιώτα Δημητρίου
– The Dancing Queen foundation,
γιορτάζει τα 10 χρονιά της φιλαν-
θρωπικής πορεία «Προτιμώ να περ-
πατήσω, παρά να πιω και να οδη-
γήσω». Μαζί καταφέραμε, να υλο-
ποιήσουμε το όραμα της δροςΓιώτας
Δημητρίου, και να προσφέρουμε
υποστήριξη στα παιδιά σας, στα
παιδιά μας! Γι’ αυτό, λοιπόν, σας κα-
λούμε άλλη μια χρονιά να δώσετε
το παρών στην μεγάλη γιορτή του
DQ Foundation, που φέτος γιορτάζει
10 χρόνια! Η ετήσια φιλανθρωπική
μας πορεία έχει στόχο την ενημέ-
ρωση για τους κινδύνους που ελλο-
χεύει η οδήγηση υπό την επήρεια
αλκοόλ αλλά και τη συλλογή χρη-
μάτων για τη συνέχιση των θερα-
πειών που προσφέρουμε στα παιδιά
που το έχουν ανάγκη.Η πορεία απο-
τελεί την κύρια πηγή εσόδων για
το ίδρυμα. Την Κυριακή, λοιπόν, 11
Νοεμβρίου, στις 8:30, στον παρα-
λιακό δρόμο της Λεμεσού. Γιατί όλοι
μαζί μπορούμε να αλλάξουμε ζωές.

Μόνο όλοι μαζί μπορούμε να βοηθήσουμε
Στις 11 Νοεμβρίου, στον παραλιακό της Λεμεσού η ετήσια πορεία του Ιδρύματος Δρ Γιώτα Δημητρίου – The Dancing Queen foundation

Κάθε παιδί έχει το δικαίωμα να ζει και να μεγαλώνει σε ένα υγιές περιβάλλον
το οποίο να διασφαλίζει τη σωματική και ψυχική του υγεία, σημειώνει η Σόφη
Μούσκου, μέλος της επιτροπής του Ιδρύματος Δρ Γιώτα Δημητρίου – The Dan-
cing Queen foundation.

<<<<<<

Η ετήσια φιλανθρωπική
πορεία του ιδρύματος
έχει στόχο την ενημέρω-
ση για τους κινδύνους
που ελλοχεύει η οδήγη-
ση υπό την επήρεια αλ-
κοόλ αλλά και τη συλλο-
γή χρημάτων για τη συ-
νέχιση των θεραπειών
που προσφέρει στα παι-
διά που το έχουν ανάγκη.

info

Εγγραφείτε από σήμερα και έως τις
4 Νοεμβρίου διαδικτυακά στο
www.dancingqueenfoundation.com
Για περισσότερες πληροφορίες κα-
λέστε στο 25818140. 
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  ο πρώτο ελληνοβρετανικό συμ-
πόσιο, στο Ναύπλιο πέρυσι, εγ-
καινίασε έναν υψηλού επιπέδου

διάλογο μεταξύ πολιτικών, επιχει-
ρηματιών, πανεπιστημιακών, τε-
χνοκρατών και δημοσιογράφων των
δύο χωρών, με στόχο τη βελτίωση
των ήδη καλών σχέσεων και την
αναζήτηση νέων τρόπων συνεργα-
σίας στο δύσκολο διεθνές περιβάλ-
λον. Η επιτυχημένη εκείνη αρχή
είχε συνέχεια φέτος, με το δεύτερο
συμπόσιο να φιλοξενείται στην επι-
βλητική έπαυλη Ντίτσλεϊ Παρκ, κον-
τά στην Οξφόρδη, στις 18-20 Οκτω-
βρίου. Το θέμα της συνάντησης, η
ανάγκη εξωστρέφειας των δύο χω-
ρών, συνέπεσε με μια στιγμή μεγάλης
εσωστρέφειας: το Σάββατο, πάνω
από 700.000 άνθρωποι διαδήλωσαν
στο Λονδίνο την αντίθεσή τους στο
Brexit, το ζήτημα που μονοπωλούσε
σχεδόν κάθε κουβέντα μεταξύ των
συμμετεχόντων στο συμπόσιο (κα-
θώς και σε όλη τη Βρετανία). Την
ίδια ώρα, στην Αθήνα ο υπ. Εξωτε-
ρικών είχε παραιτηθεί, ενώ η Βουλή
της ΠΓΔΜ προχωρούσε προς την
επικύρωση της συμφωνίας των Πρε-
σπών, προκαλώντας δονήσεις στην
ελληνική πολιτική σκηνή.

Σε τέτοιες ώρες «Είναι φυσικό
οι πολίτες, τα ΜΜΕ, οι πολιτικοί
αλλά και όλοι όσοι συμμετέχουν
στις πολιτικές διεργασίες να επι-
κεντρώνουν την προσοχή τους στο
εσωτερικό πολιτικό πεδίο», σημεί-
ωσε η Kate Smith, πρέσβειρα του
Ηνωμένου Βασιλείου, σε άρθρο
στην «Κ» στις 14 Οκτωβρίου. «Ομως,
όλοι εμείς που ασχολούμαστε με
το ελληνοβρετανικό συμπόσιο φέ-
τος, πιστεύουμε ότι η απάντηση σ’
αυτές τις προκλήσεις δεν βρίσκεται
μόνο στο εσωτερικό των χωρών
μας – αντίθετα, η απάντηση θα βρε-
θεί αν κοιτάξουμε προς τα έξω». Η
επιλογή των θεμάτων και το υψηλό
επίπεδο των συμμετεχόντων, από
πολιτικούς έως νέους επιχειρηματίες
που ασχολούνται με την καινοτομία,
προσέφεραν έναν πλούσιο και ει-
λικρινή διάλογο. Από την αρχή επι-
σημάνθηκαν οι ιστορικοί δεσμοί
Βρετανών και Ελλήνων και οι ισχυ-
ρές σημερινές σχέσεις. Πάνω από
τρία εκατ. Βρετανοί επισκέπτονται
την Ελλάδα κάθε χρόνο, δεκάδες
χιλιάδες Ελληνες ζουν στη Βρετανία
(μεταξύ αυτών περίπου 11.000 φοι-
τητές και 3.000 πανεπιστημιακοί).
Το City εξυπηρετεί Ελληνες εφο-

πλιστές, στους οποίους ανήκει το
20% του παγκόσμιου στόλου. Το
εμπόριο μεταξύ των δύο χωρών αυ-
ξάνεται. Οπως επισήμανε Βρετανός
υπουργός, «πρέπει να συνεργα-
στούμε για να αντιμετωπίσουμε τις
προκλήσεις του 21 αιώνα».

Οι προοπτικές της εξωστρέφειας
συζητήθηκαν σε θέματα όπως: οι
σχέσεις Βρετανίας - Ελλάδας  η οι-
κονομία και οι επενδύσεις  η συ-
νεργασία στα Δ. Βαλκάνια και στην
Αν. Μεσόγειο  η ασφάλεια και η
ανεκτικότητα  η χρήση της καινο-
τομίας στη ναυτιλία, στις τράπεζες
και στον τουρισμό  η σύνδεση της
ανώτατης εκπαίδευσης και της έρευ-
νας με τις επιχειρήσεις. Σε όλες τις
συζητήσεις υπήρξε ουσιαστικός
διάλογος. Δεν παρελείφθησαν ούτε
οι δυσκολίες που προκύπτουν από
το Brexit ούτε αυτές που αντιμε-
τωπίζουν επιχειρήσεις στην Ελλάδα.
Ενδεικτικό: παρά την αβεβαιότητα
που πηγάζει από την άγνωστη κα-
τάληξη των συνομιλιών Βρετανίας
- Ε.Ε., νέοι Ελληνες που ίδρυσαν
εταιρείες στη Βρετανία δεν προτί-
θενται να φύγουν απ’ εκεί.

Πέρυσι στο Ναύπλιο κυριαρχού-
σε η αίσθηση ότι η Βρετανία απο-

χωρεί από την Ε.Ε. την ώρα που η
Ελλάδα κατάφερε να παραμείνει
στον σκληρό πυρήνα και ότι αυτό
άνοιγε νέες ευκαιρίες για τις δύο
χώρες. Και τότε οι περισσότεροι
συμμετέχοντες ήταν αντίθετοι με
το Brexit, αλλά έτοιμοι να αντιμε-
τωπίσουν την πρόκληση που αυτό
παρουσιάζει. Εφέτος, παρά την προ-
σπάθεια κάποιων Βρετανών πολι-
τικών να εξηγήσουν την ανάγκη
να εισακουστεί η λαϊκή εντολή, ου-
δείς φάνηκε να έχει ισχυρό επιχεί-
ρημα υπέρ του Brexit. Αντιθέτως,
οι περισσότεροι Βρετανοί δήλωναν
με έμφαση ότι το διαζύγιο με την
Ε.Ε. μόνο ζημίες θα προκαλέσει σε
όλα τα επίπεδα. Η προσπάθεια τώρα
ήταν να αναπτυχθούν προοπτικές
παρά το Brexit.

Το συμπόσιο, προϊόν συνεργασίας
της βρετανικής πρεσβείας στην Αθή-
να, του Οικονομικού Φόρουμ Δελφών
και του Βρετανικού Συμβουλίου, πέ-
τυχε τον στόχο του να ενισχύσει
τους δεσμούς και να ανοίξει νέους
διαύλους μεταξύ των δύο χωρών.
Οταν, σε έναν χρόνο, διεξαχθεί το
τρίτο συμπόσιο, η Ευρώπη θα είναι
πολύ διαφορετική. Τότε η φιλία αυτή
θα είναι πιο πολύτιμη από ποτέ.

Τ

Συμπόσιο ελληνοβρετανικής συνεργασίας
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Η ελληνική Διασπορά
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

  ίμαστε οι Ελληνες, ενδεχο-
μένως, το μόνο έθνος επί
γης που εορτάζει τις επετεί-

ους των εξεγέρσεων και όχι τη
θετική κατάληξη ενός αγώνα
στον οποίο εμπλεκόμεθα. Τιμούμε
την έναρξη της Επαναστάσεως
της 25ης Μαρτίου 1821, εναντίον
της οθωμανικής κυριαρχίας, αλλά
ουδείς θυμάται την ημερομηνία
ανακηρύξεως της ανεξαρτησίας
της Ελλάδος. Ισως διότι το απο-
τέλεσμα υπήρξε υποδεέστερο
των προσδοκιών.

Τιμούμε το «Οχι» που αντέταξε
ο Ιωάννης Μεταξάς στο τελεσί-
γραφο της Ιταλίας την 28η Οκτω-
βρίου 1940, αλλά περιστασιακή
είναι η αναφορά στην ημερομηνία
της απελευθερώσεως των Αθηνών
και της Ελλάδος. Ισως διότι μετά
την ήττα των Δυνάμεων του Αξο-
νος, εξεδηλώθη η ανταρσία των
κομμουνιστών και η χώρα εβυ-
θίσθη σε έναν οικτρό εμφύλιο
πόλεμο. Ισως διότι σε κάποια στιγ-
μή αυτοσυνειδησίας εξαίρουμε
τις ελάχιστες στιγμές ομοψυχίας
του έθνους μας, που επιβιώνει
σπαρασσόμενο.

Η Αριστερά σε όλες τις εκφάν-
σεις της υποστηρίζει ότι το «Οχι»
το αντέταξε ο ελληνικός λαός,
που εκείνη την ώρα κοιμόταν τον
ύπνο του δικαίου. Οι Δημοκράτες
Φιλελεύθεροι υποστηρίζουν ότι
ο Μεταξάς, απορρίπτοντας το
ιταλικό τελεσίγραφο, εξέφραζε
το αίσθημα του ελληνικού λαού.
Κάπως παράδοξο το γεγονός ότι
ένας δικτάτορας, που επί μία τε-
τραετία στέρησε τα δικαιώματα
και τις ελευθερίες του λαού, εξαίφ-
νης, στις τρεις η ώρα μετά τα με-
σάνυκτα, εξέφρασε το αίσθημά
του. Κάπως ανακόλουθα ακού-
γονται όλα αυτά.

Στην πραγματικότητα, όμως,
αυτό που συνέβη –πέρα από ιδε-
ολογικές εμμονές και αμήχανα
τεχνάσματα– ήταν ότι η κραταιά
Ιταλική Αυτοκρατορία των σα-
ράντα οκτώ εκατομμυρίων εξύ-
πνησε αιφνιδιαστικώς έναν άν-

θρωπο και του εζήτησε εντός
τριών ωρών την Ελλάδα, και ο
άνθρωπος αυτός είπε «Οχι». Τόσο
απλά όσο τα περιγράφει ο Γεώρ-
γιος Βλάχος, στην «Κ», την εποχή
εκείνη.

Αλλά το «Οχι» του Μεταξά θα
μπορούσε να ήταν απλώς έκφρα-
ση συναισθηματική, εάν στη
διάρκεια της τετραετίας δεν είχε
δημιουργήσει κράτος. Και εκείνο
το κράτος λειτούργησε κατά τον
πλέον αποτελεσματικό τρόπο,
και έτσι τελικώς προέκυψε το
Επος του ’40, με τον ηρωισμό
και τη συμμετοχή όλων των Ελ-
λήνων.

Στη διάρκεια της ανεξαρτησίας
την Ελλάδα κυβέρνησαν πολιτικοί
ευφυείς, και ικανότατοι κάποιοι
από αυτούς. Αλλά μόνον ο Με-
ταξάς δημιούργησε κράτος ικανό
να αντιμετωπίσει τις ανάγκες του
πολέμου, την κομμουνιστική αν-
ταρσία αργότερα, και στη συνέ-
χεια τη μεταπολεμική ανοικοδό-
μηση της χώρας, έως την άνοδο
του Γεωργίου Παπανδρέου, οπότε
άρχισε η αποδόμησή του για να
οδηγηθούμε στην οριστική διά-
λυσή του σήμερα.

Από την άποψη αυτή, η 28η
Οκτωβρίου είναι ίσως ο μεγαλύ-
τερος σταθμός της ελληνικής
Ιστορίας. Ο Ελευθέριος Βενιζέλος
επέτυχε μέγα άθλο κατά την πρώ-
τη του κυβέρνηση και εξασφάλισε
την ανόρθωση της χώρας. Ετσι
οδηγηθήκαμε από την οικτρή ήτ-
τα του 1897 στον θρίαμβο των
Βαλκανικών Πολέμων του 1912-
13. Αλλά ο μοιραίος εκείνος πο-
λιτικός ενέσπειρε τον Μεγάλο Δι-
χασμό, με τις συνέπειες που ακό-
μη υφιστάμεθα.

Η στήλη αυτή θέλησε να τι-
μήσει σήμερα τον άνθρωπο, ο
οποίος –όπως έγραφε ο Γ.Α. Βλά-
χος– «αφού επί δεκαέξ έτη ηγω-
νίσθη εναντίον ημών των Ελλή-
νων εις μάτην διά να χρησιμεύση
εις την Ελλάδα, εις μεν τέσσαρα
έτη κατώρθωσε να την αναπλάση,
εις δε μία ώραν την έσωσεν».

Ε
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

  άθε φορά που συμμετέχω σε
δημόσια συζήτηση με θέμα
τις θεσμικές παθογένειες στην

Ελλάδα της κρίσης, όταν θα φτά-
σουμε στην ώρα των λύσεων, θα
βρεθεί οπωσδήποτε κάποιος που
θα πει δυνατά τη λέξη που σκέ-
φτονται όλοι. Παιδεία! Είναι σωστό,
είναι κοινώς αποδεκτό, αλλά είναι
ταυτόχρονα και τετριμμένο. Το
έχουμε ακούσει χιλιάδες φορές και
πρόκειται να το ακούσουμε άλλες
τόσες. Αλλά τι νόημα έχει απλώς
να το παπαγαλίζουμε; Εάν δεν κά-
νουμε κάτι ουσιαστικό για να βελ-
τιώσουμε την ποιότητα της Παι-
δείας στη χώρα μας; 

Σ’ αυτό το κείμενο θα αναφερθώ
σχεδόν αποκλειστικά στην ανώτατη
παιδεία. Γιατί αυτή γνωρίζω καλά
και αυτήν υπηρετώ σχεδόν δύο δε-
καετίες. Αλλά προηγούνται δύο πα-
ρατηρήσεις: α. Γνωρίζω αρκετά
καλά και τη δημόσια μέση εκπαί-
δευση από τη δική μου εμπειρία,
εκείνη των παιδιών μου, αλλά και
από την καθημερινή επαφή μου
με τις φοιτήτριες και τους φοιτητές
μου. Θα περιοριστώ απλώς στο να
τονίσω ότι η κατάσταση δεν είναι
καθόλου καλή και συνεχίζει να επι-
δεινώνεται. Τα παιδιά μπαίνουν
στο πανεπιστήμιο με αδικαιολό-
γητες αδυναμίες και απαράδεκτες
ελλείψεις. β. Είναι πλέον κοινώς
αποδεκτό ότι μια οικογένεια, αλλά
και μια χώρα, πρέπει να επενδύσει
όσα περισσότερα μπορεί στην προ-
σχολική και πρωτοβάθμια εκπαί-
δευση. Η χώρα μας δεν το κάνει.

Πάμε στην ανώτατη εκπαίδευση.
Είναι δύσκολο να κρατήσει κανείς
την ψυχραιμία του αυτήν την πε-
ρίοδο. Διότι πέραν όλων των άλλων

προβλημάτων, στα οποία θα ανα-
φερθούμε, έχουμε έναν ελέφαντα
στο δωμάτιο: οι πανεπιστημιακοί
χώροι είναι έρμαιο του οργανωμέ-
νου εγκλήματος. Αν νομίζετε ότι
το πρόβλημα είναι μερικοί εξαθλιω-
μένοι χρήστες και μερικοί γραφικοί
αντιεξουσιαστές, προφανώς δεν
έχετε ιδέα για το τι συμβαίνει. Στα
πανεπιστήμια έχουν εγκαταστήσει
τις έδρες τους κανονικές συμμορίες,
εργαζόμενοι σε μαφιόζικα δίκτυα
εμπορίας ναρκωτικών, εμπορίας
ανθρώπων, ακόμα και μέλη τρο-
μοκρατικών οργανώσεων. Τους το
επιτρέπει ο θεσμός του ασύλου.
Που από θεσμός προστασίας της
ακαδημαϊκής ελευθερίας έχει με-
τατραπεί σε απειλή για τη σωματική
ακεραιότητα, ακόμα και τη ζωή
των μελών της ακαδημαϊκής κοι-
νότητας. Δεν υπερβάλλω. Είναι
απολύτως βέβαιο ότι, αν συνεχί-
σουμε έτσι, θα βρεθεί κάποια «κακή
στιγμή». Τότε βέβαια θα θρηνούμε,
θα αγανακτούμε, θα αναζητούμε
ευθύνες και θα πέφτουμε από τα
σύννεφα. Αλλά είμαστε ήδη όλοι
υπεύθυνοι διότι δεν λύνουμε το
πρόβλημα άμεσα. Και περισσότερο
απ’ όλους μας όσοι είχαν, έχουν
και θα έχουν στο μέλλον θεσμικό
ρόλο και την ευθύνη να το επιλύ-
σουν. Οταν λοιπόν θα έρθει η «κακιά
στιγμή», δεν θα είναι το αποτέλεσμα
της μοίρας αλλά πράξεων και κυρίως
παραλείψεων συγκεκριμένων αν-
θρώπων. Και να είναι βέβαιοι ότι
οι ευθύνες θα αναζητηθούν.

Ας ξεκινήσουμε λοιπόν από αυ-
τό, το βασικό. Θα πρέπει να πετα-
χτεί έξω από τα πανεπιστήμια, με
τις διαδικασίες και τις εγγυήσεις
του κράτους δικαίου, ό,τι εξωπα-

νεπιστημιακό κυκλοφορεί εκεί.
Και συμπεριλαμβάνω τα κόμματα
και τις διάφορες οργανώσεις. Μόνο
οι εκλεγμένοι εκπρόσωποι των
φοιτητών δικαιούνται να χρησι-
μοποιούν χώρους και, εφόσον
υπάρχει η δυνατότητα, οι πολυ-
πληθείς, καθαρόαιμα φοιτητικές
οργανώσεις, με επιστημονικά, πο-
λιτιστικά ή πολιτικά (όχι κομματικά)
ενδιαφέροντα.

Η δεύτερη παρέμβαση που πρέ-
πει να γίνει άμεσα είναι η εξής: κα-
τάργηση όλων των πανεπιστημια-
κών «εθίμων» που έχουν πλέον
σχεδόν ισχύ νόμου και έρχονται
σε αντίθεση με την ακαδημαϊκή
ελευθερία, την παγκόσμια εμπειρία
λειτουργίας των πανεπιστημίων,
ακόμα και τους κανόνες της λογικής.
Για παράδειγμα: Δεν είναι δυνατόν
να έχει κάποιος τη δυνατότητα να
εξεταστεί σε ένα μάθημα 200 φορές.
Διότι τόσες φορές μπορεί να δώσει
από τα 18 του έως το τέλος της
ζωής του. Αν σας ακούγεται υπερ-
βολικό, σας ενημερώνω ότι υπάρ-
χουν εγγεγραμμένοι φοιτητές που
έχουν ξεπεράσει τα 90. Αλλά η δυ-
νατότητα αυτή είναι θεωρητική.
Κανείς δεν χρειάστηκε να την αξιο-
ποιήσει. Διότι η γελοιότητα των
συνεχών εξετάσεων υποχρεώνει
ουσιαστικά το διδακτικό προσωπικό
να δίνει τελικώς πτυχία σε άτομα
τα οποία σε καμία περίπτωση δεν
θα έπρεπε να λάβουν πανεπιστη-
μιακό τίτλο. Αυτό από μόνο του
αποτελεί ανεξάρτητο πρόβλημα.
Που ευτελίζει τα πτυχία.

Δεν είναι δύσκολο να εντοπί-
σουμε τα επείγοντα προβλήματα,
ούτε να συμφωνήσουμε στα βασικά.
Ας δούμε απλώς τη διεθνή εμπειρία.

Ας δούμε τον τρόπο που λειτουργούν
τα πανεπιστήμια ακόμα και στις
υπό ανάπτυξη χώρες της Αφρικής
και της Ασίας. Ας αναζητήσουμε
έναν κοινό παρονομαστή. Αλλά
πρέπει να το κάνουμε όλοι μαζί. Ή
τουλάχιστον όλοι όσοι αντιλαμβά-
νονται την παθογένεια και τις ρίζες
της και καταλαβαίνουν ότι δεν έχου-
με πλέον την πολυτέλεια της στα-
σιμότητας. Διότι το μέλλον των ατό-
μων και των κρατών σήμερα εξαρ-
τάται, όσο ποτέ άλλοτε, από την
ποιότητα της εκπαίδευσης. Εμείς
επενδύαμε και συνεχίζουμε να επεν-
δύουμε πολύ λίγα στην Παιδεία. Η
κρίση επιδείνωσε την κατάσταση.
Επιπλέον, κάναμε μια ανήθικη εθνι-
κή επιλογή. Το συρρικνωμένο μας
ΑΕΠ στηρίζει τους συνταξιούχους
και όσους υπηρετούν στο Δημόσιο,
ενώ δεν επενδύει στους νέους. Στους
οποίος, επιπλέον, έχουμε μεταφέρει
τα χρέη της γενιάς της μεταπολί-
τευσης. Μην απορείτε που όσοι
από αυτούς μπορούν εγκαταλείπουν
μια χώρα που τους χαντακώνει με
τόσους πολλούς τρόπους.

Δεν συγχωρούνται πια τα μπα-
λώματα, οι ιδεοληψίες και οι υπεκ-
φυγές. Αν έχουμε στοιχειώδες έν-
στικτο αυτοσυντήρησης, πρέπει
να δράσουμε άμεσα.

* Ο κ. Αριστείδης Χατζής είναι καθηγη-
τής Φιλοσοφίας Δικαίου & Θεωρίας
Θεσμών στο Πανεπιστήμιο Αθηνών. Τα
πρόσφατα βιβλία του «Φιλελευθερι-
σμός», «Επιχειρήματα Ελευθερίας» και
«Θεσμοί» κυκλοφορούν από τις εκδό-
σεις Παπαδόπουλος.

• Ο κ. Χρήστος Γιανναράς απουσιάζει
εκτάκτως.
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Η Παιδεία που δεν έχουμε

  άθε φορά που συναντώ δια-
κεκριμένους Ελληνες της
Διασποράς νιώθω μια στε-

νοχώρια. Αγαπούν την Ελλάδα
και την έχουν στο μυαλό τους
πολύ πιο ψηλά από πολλούς κυ-
νικούς μόνιμους κατοίκους της.
Δεν καταλαβαίνουν τη νεοελλη-
νική παρακμή, είτε αυτή εκδη-
λώνεται στην τραγική κατάστα-
ση των εκπαιδευτικών ιδρυμά-
των της χώρας είτε στην απόλυτη
επικράτηση της αναξιοκρατίας
σε πολλούς κρίσιμους τομείς. Σε
αντίθεση με την επικρατούσα
αντίληψη ότι «αυτά δεν γίνον-
ται», πιστεύουν ακράδαντα πως

«όλα γίνονται, αρκεί να υπάρχουν
η θέληση και ο επαγγελματι-
σμός». 

Είναι συγκινητικό και εμπνέει
αισιοδοξία να βλέπεις ανθρώπους
που δεν γεννήθηκαν ούτε οι ίδιοι
ούτε και οι παππούδες τους στην
Ελλάδα να νοιάζονται γι’ αυτήν.
Να φροντίζουν ώστε να την επι-
σκέπτονται νέοι Ελληνοαμερι-
κανοί φοιτητές για να μη χαθούν
οι δεσμοί με τη δεύτερη πατρίδα
τους.

Το νεοελληνικό μικρόβιο που
μας κάνει να τα μπλέκουμε όλα
σε ένα κουβάρι, με λίγη διαφθο-
ρά, λίγο προσωπικούς ανταγω-
νισμούς και έλλειψη σχεδιασμού,
έχει δυστυχώς μπολιάσει και τη
Διασπορά. Εξαιρετικές πρωτο-
βουλίες που ανακοινώθηκαν με

φανφάρες έχουν εκφυλιστεί σε
κοινωνικές ή κοσμικές εκδηλώ-
σεις χωρίς ουσία. Αντί να προ-
ωθούν την επιχειρηματικότητα,
όπως ήταν ο στόχος, εξελίχθη-
καν σε ανούσιες δημόσιες σχέ-
σεις. 

Ο Ελληνισμός της Αμερικής
περνάει μια πρωτόγνωρη και δο-
μική κρίση. Το κενό ηγεσίας
στην Εκκλησία, μαζί με τα σκάν-
δαλα κακοδιαχείρισης, έχει πα-
γώσει τους δυναμικούς Ελληνο-
αμερικανούς. Είναι πολλοί όσοι
θέλουν να αναμειχθούν και να
βοηθήσουν να αποκτήσει η ελ-
ληνοαμερικανική κοινότητα την
αίγλη περασμένων εποχών. Χρει-
άζονται όμως πρωτοβουλίες και
το κυριότερο, να αντιληφθούν
άπαντες στην Αθήνα, στο Φα-
νάρι και όπου αλλού ότι ο χρόνος
τελειώνει.

Η Ελλάδα μεγάλωσε σε κρίσι-
μες περιόδους της ιστορίας της
λόγω της πολιτικής, οικονομικής
και πολιτισμικής ισχύος που άντ-
λησε από τη Διασπορά της. Από
τη γέννηση του ελληνικού κρά-
τους έως την εποχή του Ελευθε-
ρίου Βενιζέλου και μετά, ο ρόλος
της ήταν καταλυτικός. Το χάσμα
ήταν βέβαια πάντοτε μεγάλο από
την εποχή που ο Υψηλάντης δεν
μπορούσε να συνεννοηθεί με
τους Πελοποννήσιους τοπάρχες.
Στο τέλος όμως της ημέρας η Δια-
σπορά ήταν ο καταλύτης που μας
πήγαινε μπροστά.

Σήμερα την έχουμε ανάγκη
όσο ποτέ. Είμαστε μια κουρα-
σμένη, γερασμένη χώρα που δεν
έχει πυξίδα, ενέργεια, έμπνευση.
Η Διασπορά θα μπορούσε να κά-
νει τη διαφορά, αρκεί να μπορέ-
σει να εμπιστευθεί την Ελλάδα
σαν μια χώρα με κανόνες, ήθος
και όραμα. Και βέβαια μην ξε-
χνάμε πόσο σημαντικός είναι ο
ρόλος της όταν έχουμε απέναντί
μας έναν απρόβλεπτο, ασταθή
γείτονα. Ας μην το σκεφθούμε
αυτό όταν θα την έχουμε άμεση
ανάγκη...

Κ

Με αφορμή μία επέτειο
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Ο Ελληνισμός 
της Αμερικής περνάει
μια πρωτόγνωρη 
και δομική κρίση. 
Χρειάζεται να αντιλη-
φθούν άπαντες 
στην Αθήνα, στο Φανά-
ρι και όπου αλλού 
ότι ο χρόνος τελειώνει.

Του ΑΡΙΣΤΕΙΔΗ ΧΑΤΖΗ*
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Του ΑΓΓΕΛΟΥ Μ. ΣΥΡΙΓΟΥ*

Τι είναι η αιγιαλίτιδα ζώνη;
Η αιγιαλίτιδα ζώνη (γνωστή και

ως χωρικά ύδατα ή χωρική θάλασσα)
είναι μια θαλάσσια ζώνη που βρί-
σκεται δίπλα ακριβώς στις ακτές
ενός κράτους. Περιλαμβάνει το νερό,
τον βυθό και το υπέδαφος και τον
υπερκείμενο εναέριο χώρο. Στη
ζώνη αυτή, το παράκτιο κράτος
ασκεί πλήρη κυριαρχία. Μοναδικός
περιορισμός της κυριαρχίας είναι
το δικαίωμα της αβλαβούς διελεύ-
σεως, που μπορούν να ασκούν πλοία
τρίτων κρατών χωρίς την προηγού-
μενη συγκατάθεση του κράτους.
Από τις αρχές της δεκαετίας του
1970 μέχρι σήμερα, όλα τα κράτη
του κόσμου (πλην της Ελλάδας...)
επέκτειναν τα χωρικά τους ύδατα
στα 12 μίλια. Ο εθιμικός αυτός κα-
νόνας αποτυπώθηκε και στη Σύμ-
βαση για το Δίκαιο της Θάλασσας.

Ποιο είναι το εύρος της ελληνικής
και της τουρκικής αιγιαλίτιδας
ζώνης;

Το 1936 η Ελλάδα καθόρισε το
εύρος των χωρικών της υδάτων στα
6 ναυτικά μίλια από τις ακτές. Πα-
ράλληλα, από το 1931 είχε θεσπίσει
εναέριο χώρο 10 μιλίων. Η Τουρκία
το 1964 επέκτεινε την αιγιαλίτιδα
ζώνη της από τα 3 στα 6 μίλια. Πα-
ράλληλα, όρισε ότι, εάν οι έναντι
των τουρκικών ακτών χώρες είχαν
χωρικά ύδατα μεγαλύτερα των 6 μι-
λίων, τότε και τα τουρκικά χωρικά
ύδατα καθορίζονταν βάσει της αρχής
της αμοιβαιότητας. Eκτοτε η Τουρκία
έχει χωρικά ύδατα 6 μιλίων στο Αι-
γαίο και 12 μιλίων στον Εύξεινο Πόν-
το και στην Ανατολική Μεσόγειο.

Τι σημαίνει casus belli;
Η Τουρκία, αντιλαμβανόμενη τη

σημασία της επεκτάσεως των χω-
ρικών υδάτων, δήλωσε από το 1974
ότι «επέκταση της ελληνικής αιγια-
λίτιδας ζώνης στα 12 μίλια θα σή-
μαινε ελληνoτουρκικό πόλεμο»,
γνωστότερο με τη λατινική φράση
casus belli (αιτία πολέμου). Η απειλή
πήρε τη μορφή ψηφίσματος από

την τουρκική Εθνοσυνέλευση το
1995. Αντίκειται κατάφωρα στον
θεμελιώδη κανόνα του διεθνούς δι-
καίου, που ορίζει ότι στις σχέσεις
μεταξύ κρατών δεν επιτρέπεται η
βία ή απειλή χρήσεως βίας.

Τι άλλο επικαλείται η Τουρκία για
να αποτρέψει την Ελλάδα από την
επέκταση της αιγιαλίτιδας;

Η Τουρκία αναφέρει ότι τα 12
μίλια αποτελούν το μέγιστο όριο
επεκτάσεως των χωρικών υδάτων
ενός κράτους. Δεν είναι υποχρεωτικό
για ένα κράτος να επεκτείνει τα χω-
ρικά του ύδατα πλήρως. Το Αιγαίο
είναι μία περιοχή με ξεχωριστές γε-
ωγραφικές συνθήκες (που ονομάζει
η Τουρκία «ειδικές περιστάσεις»),
οι οποίες δεν επιτρέπουν την αύξηση
της ελληνικής αιγιαλίτιδας ζώνης
στα 12 μίλια. Σε άλλη περίπτωση,
το Αιγαίο θα μετατραπεί σε «ελλη-
νική λίμνη». Κάτι τέτοιο είναι αντί-
θετο προς τα «ζωτικά συμφέροντα»
της Τουρκίας στην περιοχή. Επιπλέ-
ον επιμένει ότι ειδικώς σε κλειστές
ή ημίκλειστες θάλασσες, όπως το
Αιγαίο, η αύξηση των χωρικών υδά-
των θα έπρεπε να γίνεται με συναί-
νεση των παράκτιων κρατών.

Εχουν βάση οι τουρκικές θέσεις;
Οι νομικές θέσεις της Τουρκίας

είναι εξαιρετικά αδύναμες. Η ευρεία
πρακτική των κρατών, όπως δια-
μορφώθηκε από τη δεκαετία του
1960, οδήγησε στη δημιουργία ενός
κοινά αποδεκτού εθιμικού κανόνα
του διεθνούς δικαίου 12 μιλίων,
όσον αφορά το εύρος της αιγιαλί-
τιδας ζώνης. Η ίδια η Τουρκία έχει
επεκτείνει από το 1964 τα χωρικά
της ύδατα σε Εύξεινο Πόντο και
Μεσόγειο. Το Αιγαίο πράγματι απο-
τελεί κλειστή ή ημίκλειστη θάλασσα.
Σε κλειστές ή ημίκλειστες θάλασσες
υπάρχει υποχρέωση συνεργασίας
των παράκτιων κρατών μόνον σε
θέματα περιβάλλοντος και θαλάσ-
σιας επιστημονικής έρευνας. Εξάλ-
λου, υπάρχουν πολλές περιοχές του
πλανήτη που αποτελούν κλειστές
ή ημίκλειστες θάλασσες. Τα κράτη
της Βαλτικής διασχίζουν τα δανικά,

σουηδικά ή γερμανικά χωρικά ύδατα
προκειμένου να φθάσουν στη Βόρειο
Θάλασσα. Από τα Στενά του Ορμούζ,
στην είσοδο του Περσικού Κόλπου,
περνά το 50% του πετρελαίου που
μεταφέρεται ετησίως με πετρελαι-
οφόρα. Καμία χώρα δεν διανοήθηκε
να ισχυρισθεί ότι το Ιράν ή το Ομάν
(που είναι τα δύο παράκτια κράτη
στα Στενά) δεν είχαν δικαίωμα να
αυξήσουν τα χωρικά τους ύδατα
στα 12 μίλια επειδή η ναυσιπλοΐα
στο συγκεκριμένο στρατηγικό πέ-
ρασμα θα περνούσε υποχρεωτικώς
από τα χωρικά τους ύδατα.

Γιατί ενοχλεί τόσο την Τουρκία η
αύξηση των ελληνικών χωρικών
υδάτων;

Πιθανή επέκταση των ελληνικών
χωρικών υδάτων στα 12 μίλια θα

έχει καταλυτικά αποτελέσματα στις
περισσότερες από τις τουρκικές
διεκδικήσεις στο Αιγαίο:
• Η περιοχή της υφαλοκρηπίδας
του Αιγαίου που θα απομείνει να
διεκδικείται από τα δύο κράτη θα
περιορισθεί μόλις στο 5% του Αι-
γαίου. Αυτό θα καταστήσει τη δια-
φορά άνευ σημασίας.
• Το πρόβλημα του διαφορετικού
εύρους του εναερίου χώρου (10 μίλια)
εν σχέσει προς το εύρος των χωρικών
υδάτων (6 μίλια) θα πάψει να υφί-
σταται.
• Τα όρια του FIR Αθηνών και τα
όρια της Ζώνης Ερευνας και Διασώ-
σεως στο Αιγαίο θα περιλαμβάνουν
περιοχές ελληνικής κυριαρχίας σε
ποσοστό 72% από τη θαλάσσια επι-
φάνεια του Αιγαίου (έναντι 43% σή-
μερα). Η Τουρκία θα απονομιμοποι-
ηθεί εντελώς στην προσπάθειά της
να αλλάξει τα όρια.
• Οι λεγόμενες «γκρίζες ζώνες»
κυριαρχίας στο Αιγαίο ετέθησαν
από την Τουρκία για να καταστήσει
τη δικαστική οριοθέτηση της υφα-
λοκρηπίδας δεύτερο κατά σειράν
θέμα μετά τη διαπίστωση της κυ-
ριότητας επί κάποιων νησιών στο
Αιγαίο. Μετά την αύξηση των χω-
ρικών υδάτων, η τουρκική αμφι-
σβήτηση θα έχει μόνον συμβολικό
χαρακτήρα.

Παραμένουν ως ζητήματα που

θέτει η Τουρκία το καθεστώς απο-
στρατιωτικοποιήσεως των ανατο-
λικών νησιών του Αιγαίου και η
αμφισβήτηση της υφαλοκρηπίδας
του συμπλέγματος της Μεγίστης
(Καστελλόριζο).

Πρέπει να συμφωνήσουν τα δύο
κράτη για να προχωρήσει η Ελ-
λάδα στην αύξηση της αιγιαλίτι-
δας ζώνης;

Στο άρθρο 3 της Συμβάσεως για
το Δίκαιο της Θάλασσας (που απο-
τυπώνει κανόνα εθιμικού δικαίου
και συνεπώς δεσμεύει και την Τουρ-
κία) ορίζεται ότι «κάθε κράτος έχει
το δικαίωμα να καθορίσει το εύρος
της χωρικής του θάλασσας». Επο-
μένως, η επέκταση των ελληνικών
χωρικών υδάτων αποτελεί αποκλει-
στικό δικαίωμα της Ελλάδος. Δυ-
στυχώς στο παρελθόν η Ελλάδα, κα-
τά τις λεγόμενες διερευνητικές συ-
νομιλίες, δέχθηκε να συζητήσει με
την Τουρκία τον τρόπο ασκήσεως
του συγκεκριμένου (μονομερούς)
δικαιώματος. Οι δύο πλευρές συζή-
τησαν, χωρίς να καταλήξουν, εάν
σε κάποιες νησιωτικές περιοχές που
βρίσκονται κοντά στην Τουρκία γι-
νόταν περιορισμένη επέκταση των
χωρικών υδάτων ή σε κάποια σημεία
δεν υπήρχε καμία επέκταση.

Για ποιο λόγο η Ελλάδα δεν έχει

προχωρήσει στην αύξηση των χω-
ρικών της υδάτων;

Πάντοτε υπήρχε κάποιος λόγος
(συνήθως σοβαρός). Το 1973, που
πρωτοσυζητήθηκε το θέμα, είχαν
μόλις ξεκινήσει οι εργασίες της Συν-
διασκέψως για το Δίκαιο της Θάλασ-
σας. Η ρύθμιση αφέθηκε να ωριμάσει
παράλληλα με τις διεργασίες της συν-
διασκέψεως, που θεωρήθηκε ότι θα
ενδυνάμωναν τις θέσεις μας. Το 1982
ολοκληρώθηκε η Συνδιάσκεψη και
υπεγράφη μεν η Σύμβαση για το Δί-
καιο της Θάλασσας, αλλά μόλις το
1994 ετέθη εν ισχύι, ενώ η Ελλάδα
την επικύρωσε τον Μάιο του 1995.
Μετά τον Ιούνιο του 1995 την αφορμή
προσέφερε η απόφαση της τουρκικής
Βουλής για casus belli. Αντί η ελλη-
νική εξωτερική πολιτική να επικεν-
τρωθεί στην άσκηση του δικαιώμα-
τος, το βάρος δόθηκε στην άρση της
αποφάσεως της τουρκικής Βουλής,
που σε τελική ανάλυση είναι και εν-
τελώς παράνομη. Η Ελλάδα εδώ και
δεκαετίες μηρυκάζει μονότονα ότι
η αύξηση των χωρικών υδάτων απο-
τελεί μονομερές δικαίωμα που θα
ασκηθεί «όταν και όποτε» κρίνουμε
κατάλληλο. Το θέμα παραπέμπεται
στις ελληνικές καλένδες.

* Ο κ. Αγγελος Μ. Συρίγος είναι αναπληρω-
τής καθηγητής Διεθνούς Δικαίου και Εξωτε-
ρικής Πολιτικής στο Πάντειο Πανεπιστήμιο.

Αιγιαλίτιδα 
ζώνη,
όσα πρέπει
να γνωρίζουμε
Εννέα ερωτήσεις και απαντήσεις 
για το στάτους κβο στο Αιγαίο

Tου ΠΑΥΛΟΥ ΑΠΟΣΤΟΛΙΔΗ*

Η αναφορά του κ. Νίκου Κοτζιά, κατά
την τελετή παράδοσης του υπουρ-
γείου Εξωτερικών στον πρωθυπουργό,
σε πιθανή μερική επέκταση των χω-
ρικών μας υδάτων και σε χάραξη ευ-
θειών γραμμών βάσης που θα κλεί-
νουν τους κόλπους, έδωσε λαβή σε
πολλές αντιδράσεις και δημοσιεύματα
γύρω από τα θέματα τόσο των χωρι-
κών υδάτων όσο και της υφαλοκρη-
πίδας/αποκλειστικής οικονομικής
ζώνης. Οι αντιδράσεις αφορούσαν
τη σκοπιμότητα και τις επιπτώσεις
των σχεδιασθέντων μέτρων, όσο και
το επίκαιρο της ανακοίνωσής τους.
Επί της ουσίας: Η χώρα μας έχει θε-
σπίσει χωρικά μας ύδατα 6 ν.μ. από
την ακτή από το 1936. Η Σύμβαση
των Ηνωμένων Εθνών για το Δίκαιο
της Θάλασσας που κυρώθηκε το 1995
από την ελληνική Βουλή, επιτρέπει
την επέκτασή τους μέχρι τα 12 ν.μ.
Η επέκταση είναι μονομερής ενέργεια
του κάθε κράτους. Είθισται, και πάν-
τως αποτελεί σώφρονα πρακτική με-
ταξύ γειτονικών κρατών, να προηγεί-
ται μια ενημέρωση και να λαμβάνον-
ται κατά το δυνατόν υπόψη τυχόν
αντιρρήσεις, ώστε να μη προκύψει
διαφορά που μπορεί να συνεπάγεται

τη μη αναγνώριση της επέκτασης.
Σε ό,τι αφορά το θέμα που τέθηκε

με τις δηλώσεις του κ. Κοτζιά, παρό-
μοιες αντιρρήσεις δεν θα μπορούσαν
να διατυπωθούν εκ μέρους της Ιτα-
λίας, επειδή η ίδια έχει θεσμοθετήσει
τα 12 ν.μ. και επιπλέον υπάρχει συμ-
φωνία οριοθέτησης της υφαλοκρη-
πίδας μεταξύ των δύο χωρών από το
1977. Ούτε εκ μέρους της Αλβανίας
που έχει επεκτείνει τα δικά της στα
9 ν.μ. Υπάρχουν, όμως, έντονες εν-
στάσεις εκ μέρους της Τουρκίας σε
τυχόν επέκταση των ελληνικών χω-
ρικών υδάτων σε 12 ν.μ. στο Αιγαίο.
Το τουρκικό επιχείρημα είναι ότι,
λόγω της παρουσίας πολλών ελληνι-
κών νησιών, η καθιέρωση 12 ν.μ.
από την Ελλάδα θα μετέτρεπε το Αι-
γαίο σε ελληνική λίμνη, αναγκάζοντας
τα τουρκικά πλοία να διέρχονται
μέσω ελληνικών χωρικών υδάτων
(χ.υ.) για να εξέλθουν στη Μεσόγειο.
Θα περιοριζόταν, επίσης, ουσιαστικά
η δυνατότητα διεκδίκησης εκ μέρους
της Τουρκίας, σημαντικής από πλευ-
ράς έκταση υφαλοκρηπίδας, με τα
μεγάλα ανατολικά μας νησιά να εμ-
ποδίζουν τη διεκδίκησή της δυτικά
από αυτά. Η ελληνική επίσημη θέση
είναι ότι διατηρούμε το δικαίωμα
επέκτασης των χωρικών υδάτων σε

12 ν.μ., στο Αιγαίο αλλά δεν το ασκού-
με (αν και η συχνή επανάληψή της
θέσης, έστω σε απάντηση τουρκικών
δηλώσεων, ανησυχεί τους γείτονές
μας ότι την προετοιμάζουμε).

Η δήλωση περί προετοιμασίας επέ-
κτασης των χωρικών μας υδάτων στο
Ιόνιο κατηγορήθηκε από την αντι-
πολίτευση ότι είναι μερική και ισο-
δυναμεί με εγκατάλειψη του δικαιώ-
ματος στο Αιγαίο, ενώ η αντίδραση
της Τουρκίας βαίνει προς την αντίθετη
κατεύθυνση, με την προειδοποίηση
ότι δεν θα δεχθεί παρόμοια ενέργεια
στο Αιγαίο. Είναι μεν αλήθεια ότι επί
δεκαετίες οι ελληνικές κυβερνήσεις
δεν προέβησαν σε επέκταση των χ.υ.
στο Ιόνιο Πέλαγος, όπως θα μπορού-
σαν, με το σκεπτικό ότι θα ήταν δυ-
νατό να εκληφθεί ως εγκατάλειψη
του αντίστοιχου δικαιώματος στο Αι-

γαίο. Ομως δεν υπήρχε ζωτικό συμ-
φέρον που να επέβαλε την επέκταση
των χωρικών υδάτων στο Ιόνιο Πέ-
λαγος, πλην εκείνου της αύξησης
της εθνικής κυριαρχίας. Η κάθε θα-
λάσσια περιοχή έχει τα δικά της χα-
ρακτηριστικά, που δέχονται ή επι-
βάλλουν διαφορετικές λύσεις. Η ση-
μερινή κυβερνητική πρόθεση θέ-
σπισης χ.υ. 12 ν.μ. στο Ιόνιο ξεκινά
από την απαραίτητη από ελληνικής
πλευράς επέκτασή τους για την ορι-
στική οριοθέτηση της Υ/Κ ή ΑΟΖ
με την Αλβανία.

Νόμιμο από πλευράς Διεθνούς Δι-
καίου είναι και το κλείσιμο των κόλ-
πων με ευθείες γραμμές βάσης, που
διευκολύνουν τη ναυσιπλοΐα, ευθυ-
γραμμίζοντας τα όρια των χωρικών
υδάτων μιας χώρας. Ομως η χάραξη
ευθειών γραμμών βάσης αυξάνει τα
χωρικά ύδατα και επομένως μπορεί
στο Αιγαίο να θεωρηθεί από την Τουρ-
κία ως μονομερής ενέργεια που με-
τατρέπει το status quo, έστω και πε-
ριορισμένα, εις βάρος της. Ας σημει-
ωθεί ότι στη διεθνή πρακτική, κατά
την οριοθέτηση της υφαλοκρηπίδας
μεταξύ δύο κρατών δεν λαμβάνονται
συχνά υπόψη οι ευθείες γραμμές βά-
σης, εάν το ένα από τα δύο μέρη δεν
τις έχει υιοθετήσει.

Η διευθέτηση του οριστικού εύ-
ρους των χωρικών υδάτων στο Αιγαίο
αποτελεί προϋπόθεση για την έναρξη
διαπραγματεύσεων οριοθέτησης της
υφαλοκρηπίδας μεταξύ των δύο χω-
ρών. Η Τουρκία δεν δέχεται κατ’ αρ-
χάς την υποκατάσταση της έννοιας
της υφαλοκρηπίδας από εκείνη της
Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώνης,
στο πλαίσιο των γενικότερων θέσεών
της για την περιοχή.

Αν ξεκινούσαμε διαπραγματεύσεις
οριοθέτησης της Υ/Κ με βάση τα ση-
μερινά όρια των 6 ν.μ. στο Αιγαίο,
θα αποδυναμώναμε την τυχόν επέ-
κταση σε 12 ν.μ., έπειτα από συμ-
φωνία οριοθέτησης. Από την άλλη
μεριά, η θέσπιση 12 ν.μ. συναντά
τη γνωστή αμετακίνητη αντίδραση
της Τουρκίας.

Επομένως, δύο επιλογές υπάρχουν:
Συμβιβασμός ως προς τις περιοχές
όπου θα γίνει επέκταση και ίσως ως
προς τα μίλια της επέκτασης, ή δια-
τήρηση της σημερινής εκκρεμότητας.
Η πρώτη επιλογή, αν και ανεπίσημα
έχει συζητηθεί επί πολλά χρόνια, δεν
έχει καταλήξει σε τελικό συμβιβασμό,
υπό την έννοια ότι τα δύο κράτη θα
προβούν μονομερώς σε επέκταση,
έχοντας δεχθεί ότι δεν θα αντιδρά-
σουν η μία στην ενέργεια της άλλης.

Η άλλη επιλογή είναι η διατήρηση
της εκκρεμότητας στο βάθος χρόνου,
με ό,τι η διαιώνιση της διαφοράς συ-
νεπάγεται από κινδύνους για την ει-
ρήνη. Είναι λύση ευκολότερη πολι-
τικά, αλλά που διατηρεί ζωντανό τον
κύριο παράγοντα μη εξομάλυνσης
των ελληνοτουρκικών σχέσεων. Οχι
ότι η διαπραγμάτευση οριοθέτησης
της Υ/Κ στο Αιγαίο θα είναι εύκολη.
Τουλάχιστον, όμως, στο παρελθόν
υπήρχε μια ανεπίσημη συναντίληψη
Τουρκίας και Ελλάδος για παραπομπή
έπειτα από διαπραγματεύσεις του
υπόλοιπου της διαφοράς στο Διεθνές
Δικαστήριο της Χάγης, κάτι που μας
ικανοποιεί στον βαθμό που μας ευνοεί
το Διεθνές Δίκαιο, που τόσο συχνά
επικαλούμαστε. Για να τελεσφορή-
σουν οι εξελίξεις αυτές, πρέπει να
καλλιεργηθεί η ελληνική κοινή γνώμη,
που σταθερά τροφοδοτείται από την
πολιτική τάξη και από τα ΜΜΕ με
αντιτουρκικές κορώνες, δικαιολογη-
μένες ή μη. Και βεβαίως να υπάρξει
το αντίστοιχο κλίμα στην Τουρκία.

*O κ. Παύλος Αποστολίδης είναι πρέ-
σβης ε.τ., πρώην διοικητής της ΕΥΠ,
πρώην υπηρεσιακός υπουργός Διοικητι-
κής Μεταρρύθμισης και Ηλεκτρονικής
Διακυβέρνησης.

Οι δύο επιλογές για τη διευθέτηση των χωρικών υδάτων στο Αιγαίο
A Π Ο Ψ Η

Πού έχουμε οδηγηθεί ύστερα
από τόσα χρόνια ασκήσεως
αυτής της πολιτικής;
Η απειλή της Τουρκίας πε-
ρί casus belli είναι εντε-
λώς παράνομη. Δεν μπο-
ρούμε όμως να μη τη λά-
βουμε σοβαρά υπ’ όψιν.
Εμείς, όμως, έχουμε φτά-
σει στην άλλη άκρη. Προ-
κειμένου να μην «ενοχλή-
σουμε» την Τουρκία απέ-
χουμε από οποιαδήποτε
άσκηση δικαιωμάτων σε
όλες μας τις θάλασσες.
Στην πράξη ο χρόνος για
εμάς «πάγωσε» στο 1974.
Σήμερα έχουμε τα εξής
θλιβερά προνόμια. Είμα-
στε το μόνον από τα 149
παράκτια κράτη του πλα-
νήτη που δεν έχει επεκτεί-
νει τα χωρικά του ύδατα σε
12 μίλια. Μαζί με την Αλβα-
νία, το Κουβέιτ και το Μαυ-
ροβούνιο, είμαστε τα κρά-
τη εκείνα που δεν έχουν
κηρύξει ζώνες δικαιοδο-
σίας πέραν των χωρικών
υδάτων. Ενώ έχουμε (ρη-
τορικά) ως σημαία μας το
Διεθνές Δίκαιο της Θάλασ-
σας, ουσιαστικά είμαστε το
κράτος που έχει τη μικρό-
τερη θαλάσσια ζώνη δι-
καιοδοσίας στον κόσμο.
Κάτι κάνουμε στραβά και
πρέπει να το αλλάξουμε...

Ο χρόνος
«πάγωσε» το ’74

<<<<<<

Στο άρθρο 3 
της Συμβάσεως 
για το Δίκαιο 
της Θάλασσας ορίζεται
ότι «κάθε κράτος έχει 
το δικαίωμα να καθορίσει
το εύρος της χωρικής του
θάλασσας».

<<<<<<

Συμβιβασμός ως προς 
τις περιοχές όπου θα γίνει
επέκταση και ίσως ως προς
τα μίλια της επέκτασης 
ή διατήρηση της σημε ρινής
εκκρεμότητας.
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Της ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΙΑΣ ΠΕΛΩΝΗ

«Οσο η κυβέρνηση επενδύει στον
διχασμό, τόσο εγώ θα μιλάω για
το αύριο», είναι μια επαναλαμβα-
νόμενη αποστροφή που χρησιμο-
ποιεί στις τελευταίες παρεμβάσεις
του ο Κυριάκος Μητσοτάκης. Το
έκανε την περασμένη Δευτέρα
ενώπιον της πανεπιστημιακής κοι-
νότητας –σε μια εκδήλωση που
δεν είχε κομματικό χαρακτήρα–
μιλώντας αναλυτικά για το σχέδιό
του για την τριτοβάθμια εκπαί-
δευση. Ο πρόεδρος της Ν.Δ. έδωσε
σαφές στίγμα εξωστρέφειας, αλλά
και πρόθεσης να αποκαταστήσει
τους χώρους των πανεπιστημιακών
ιδρυμάτων, καταργώντας το άσυλο
με τη σημερινή του μορφή και
συγκρουόμενος με πάσης φύσεως
«Ρουβίκωνες».

Δεν είναι το μόνο στίγμα που
θα δώσει, καθώς από δω και στο
εξής ο τρίτος όροφος της Πειραιώς
εστιάζει σε εκδηλώσεις και πα-
ρεμβάσεις που θα αναδείξουν τις
θέσεις της Ν.Δ. για κρίσιμα ζητή-
ματα για τη χώρα και τους πολίτες.
Στο ζήτημα της Παιδείας ο κ. Μη-
τσοτάκης θα επιμείνει, καθώς,
σύμφωνα με πληροφορίες, στις 14
Νοεμβρίου σχεδιάζεται μεγάλη εκ-
δήλωση, στην οποία θα παρου-
σιάσει αναλυτικά το πρόγραμμά
του και για την πρωτοβάθμια και
τη δευτεροβάθμια εκπαίδευση.

Συνεχείς παρεμβάσεις
Δεν είναι η μόνη, καθώς αντί-

στοιχες εκδηλώσεις με παρέμβαση
του προέδρου της Ν.Δ. προγραμ-
ματίζονται και για άλλες θεματικές
με κορύφωση το συνέδριο της Ν.Δ.
που θα διεξαχθεί στις 14 Δεκεμ-
βρίου. Ενδεικτικά αναφέρεται ότι
το δεύτερο δεκαπενθήμερο του
Νοεμβρίου, ο κ. Μητσοτάκης ανα-
μένεται να παρουσιάσει σε ειδική
εκδήλωση το κυβερνητικό πρό-
γραμμα για την Υγεία. Οσο ο πι-
θανός χρόνος των εκλογών πλη-
σιάζει –όλες οι εκτιμήσεις της Πει-
ραιώς οδηγούν στο σενάριο του
Μαΐου–, τόσο περισσότερο ο κ.
Μητσοτάκης θα ξεδιπλώνει το δικό
του αφήγημα. Και μπορεί στις δη-
μοσκοπήσεις να κυριαρχεί συχνά

η αίσθηση ότι οι πολίτες θέλουν
να φύγει η σημερινή κυβέρνηση,
αλλά προκύπτει και θετική ψήφος
προς τη Ν.Δ. Αυτήν επιδιώκει ο κ.
Μητσοτάκης, σημειώνει η Πειραι-
ώς, για να μπορέσει να έχει σύμ-
μαχο την κοινωνία στην εφαρμογή
του προγράμματός του.

Και αυτή τη στρατηγική της θε-
τικής ατζέντας –με παράλληλη
κριτική προς την κυβέρνηση– θα
ακολουθήσει μέχρι το συνέδριο
της Ν.Δ. Το συνέδριο θα εκλέξει
μεν όργανα, ωστόσο, δεδομένης
της κρίσιμης συγκυρίας, καθώς
όλα δείχνουν ότι η χώρα βρίσκεται
στην τελική ευθεία για εκλογές,
αποκτά εκλογικό χαρακτήρα. Εκεί,
επιδίωξη του προέδρου της Ν.Δ.
είναι να πείσει για το δικό του
αφήγημα και να εμπνεύσει εμπι-
στοσύνη για την ετοιμότητά του
να αναλάβει τη διακυβέρνηση της
χώρας άμεσα. Υπό αυτό το πρίσμα,
θεωρείται δεδομένο ότι εκτός από
τους κεντρικούς προγραμματικούς
άξονες του σχεδίου του που θα
παρουσιάσει, θα προαναγγείλει
και τις άμεσες νομοθετικές πρω-
τοβουλίες που θα αναλάβει τους
πρώτους μήνες της διακυβέρνησής
του. Κυρίαρχη εκτίμηση στο στενό
περιβάλλον του κ. Μητσοτάκη
είναι ότι οι πρώτες 100 μέρες μιας
κυβέρνησής του θα είναι κρίσιμες
και θα δώσουν τον τόνο και το
ύφος της διακυβέρνησης που θα
ακολουθήσει. Ηδη προ ημερών ο
πρόεδρος της Ν.Δ. μιλώντας ενώ-
πιον 200 πανεπιστημιακών διε-
μήνυσε ότι ο νόμος-πλαίσιο για
την τριτοβάθμια εκπαίδευση θα
κατατεθεί και θα ψηφιστεί κατά
τους πρώτες τρεις μήνες μιας δικής
του κυβερνητικής θητείας. Τούτων
δοθέντων, από το συνέδριο ανα-
μένεται να προαναγγείλει ότι στα
άμεσα νομοσχέδια που θα κατα-
θέσει αμέσως μετά μια νίκη της
Ν.Δ. θα είναι το φορολογικό, νο-
μοθετική πρωτοβουλία για τα θέ-
ματα ασφάλειας και νέο εκλογικό
νόμο, μεταξύ άλλων. Η ασφάλεια
και η εκπαίδευση, λένε συνεργάτες
του προέδρου της Ν.Δ., αποτελούν
βασικά στοιχήματα για τον ίδιο.
Διαμηνύουν ακόμη ότι δεν προ-
τίθεται να κάνει πίσω και ότι θα

προχωρήσει, ανεξάρτητα από το
πολιτικό κόστος.

Ολα τα σενάρια ανοιχτά
Στην Πειραιώς εκτιμούν –λαμ-

βάνοντας υπ’ όψιν και τις τελευ-
ταίες μετρήσεις– ότι η στρατηγική
τους επιβραβεύεται. Την ίδια ώρα,
θεωρούν ότι η εικόνα «παρακμής»
και «αποσύνθεσης» που εκπέμπει
η κυβέρνηση, με αφορμή τα «αλ-
ληλοκαρφώματα» και τις ύβρεις
υπουργών, αφήνει όλα τα σενάρια
για το μέλλον και για τον χρόνο
των εκλογών ανοικτά. Κυρίαρχη
εκτίμηση στην Πειραιώς είναι –
εφόσον η κυβέρνηση περάσει και
στον σκόπελο της ψήφισης της
συμφωνίας των Πρεσπών– ότι είναι
αδύνατον ο Αλέξης Τσίπρας να συ-
νεχίσει για πολύ με μια κυβέρνηση
μειοψηφίας. Πολλώ δε μάλλον με
ένα «συνονθύλευμα» σκόρπιων
βουλευτών που θα προέρχονται
από κόμματα της αντιπολίτευσης,
και από τους ΑΝΕΛ, κάτι που θα
σήμαινε ευθεία ρήξη του κ. Τσίπρα
με τον Πάνο Καμμένο.

«Το πραγματικό δίλημμα του κ.
Τσίπρα είναι ο τρόπος που θα συ-
νεχίσει, καθώς θα διαλύσει δημο-
σίως με τις επιλογές του το κόμμα
Καμμένου», έλεγαν από την Πει-
ραιώς, όπου μιλούν για πολιτικό
αδιέξοδο. Στην Πειραιώς θεωρούν
ότι ο πρωθυπουργός δεν μπορεί
να βρει άλλου είδους πλειοψηφία,
παρά μόνο αν διαλύσει τους ΑΝΕΛ,
ενσωματώνοντας δυο - τρεις βου-
λευτές τους. Θεωρούν, ωστόσο,
ότι μια τέτοια λύση είναι θνησι-
γενής και αφήνει όλα τα σενάρια
ανοικτά, ακόμη και για εκλογές
νωρίτερα από τον Μάιο. Δεν είναι
τυχαίο το γεγονός ότι η Ν.Δ. συ-
νέχισε ολόκληρη την εβδομάδα
που πέρασε να αναδεικνύει την
υπόθεση Κοτζιά - Καμμένου, κα-
θιστώντας σαφές ότι θα χρησιμο-
ποιήσει όλα τα όπλα που έχει στη
διάθεσή της, συμπεριλαμβανομέ-
νης της Δικαιοσύνης, την επαύριο
μιας κυβέρνησης μειοψηφίας. Πέρα
από την επιμονή της Ν.Δ. να ζητεί
τη δημοσιοποίηση της επιστολής
παραίτησης του κ. Κοτζιά, η Πει-
ραιώς διατυπώνει πίσω από τις
γραμμές ήδη το αίτημά της, εφόσον
ο κ. Καμμένος άρει την εμπιστο-
σύνη του στην κυβέρνηση, αυτή
να επιβεβαιώσει ότι διαθέτει τους
151 με ψήφο εμπιστοσύνης. Αν
δεν το πράξει, η Ν.Δ. θα καταθέσει
νέα πρόταση δυσπιστίας έναντι
της κυβέρνησης, αξιώνοντας να
μετατραπεί σε παροχή ψήφου εμ-
πιστοσύνης προς την κυβέρνηση.

Θετική ατζέντα 
η απάντηση 
Μητσοτάκη
στην πόλωση
Σκληρή κριτική στην κυβέρνηση
για την εικόνα παρακμής της χώρας

Η συμμετοχή στη διοίκηση των ΑΕΙ πανεπιστημιακών από το εξωτερικό
και η ουσιαστική αξιολόγηση των ιδρυμάτων είναι δύο από τις δεσμεύσεις
του κ. Μητσοτάκη για την Παιδεία.

<<<<<<

Στην Πειραιώς
εκτιμούν –λαμβάνοντας
υπ’ όψιν και τις
τελευταίες μετρήσεις–
ότι η στρατηγική τους
επιβραβεύεται.

Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Σταθερός στον προσανατολισμό
του για τριπλές εκλογές τον προ-
σεχή Μάιο ή για εξάντληση της τε-
τραετίας παραμένει ο πρωθυπουρ-
γός Αλέξης Τσίπρας, παρά το γε-
γονός ότι τα σενάρια περί πρόωρης
προσφυγής στις κάλπες στις αρχές
του επόμενου χρόνου έχουν επα-
νέλθει, λόγω του συνεχιζόμενου
«χαμηλού βαρομετρικού» στις σχέ-
σεις με τον κυβερνητικό του εταίρο
και υπουργό Αμυνας Πάνο Καμμένο.
Εν μέσω της τοξικής ατμόσφαιρας
και των σφοδρότατων συγκρούσε-
ων που δημιουργούν η προφυλά-
κιση του κ. Γιάννου Παπαντωνίου
και οι αλληλοκατηγορίες Καμμένου
- Κοτζιά, ο κ. Τσίπρας επενδύει για
την ανάταξη του πολιτικού κλίματος
στην υλοποίηση των εξαγγελιών
στις οποίες προχώρησε από το βήμα
της ΔΕΘ, για φοροελαφρύνσεις και
μειώσεις εισφορών και οι οποίες
θα ψηφιστούν με οκτώ διαδοχικά
νομοσχέδια εντός του Νοεμβρίου.
Οπως αναφέρουν συνεργάτες του,
προκειμένου τα μέτρα να γίνουν
αντιληπτά «στις τσέπες» των πο-
λιτών, θα απαιτηθούν τουλάχιστον

τρεις μήνες. Ως εκ τούτου, η προ-
σφυγή στις κάλπες νωρίτερα κα-
θίσταται απαγορευτική, ενώ το ίδιο
σκεπτικό φέρεται να έχει και ο
υπουργός Αμυνας.

Μάλιστα, σύμφωνα με τον σχε-
διασμό του Μεγάρου Μαξίμου, οι
εξαγγελίες του κ. Τσίπρα θα νομο-
θετηθούν μέσω ονομαστικών ψη-
φοφοριών, που θα χρησιμοποι-
ηθούν για την πρόσδεση δύο του-
λάχιστον ανεξάρτητων βουλευτών
στο «άρμα» του ΣΥΡΙΖΑ, αυξάνον-
τας την κοινοβουλευτική του ομάδα
στα 148 μέλη.

Παράλληλα, όπως λέγεται, υπάρ-
χει άτυπη συνεννόηση με την ηγε-
σία της ΠΓΔΜ η συμφωνία των
Πρεσπών να μην έλθει προς κύ-
ρωση από την ελληνική Βουλή πριν
από τον προσεχή Μάρτιο, παρότι
με βάση τις υφιστάμενες προθε-
σμίες, η συνταγματική αναθεώρη-
ση στη γειτονική χώρα θα έχει ολο-
κληρωθεί το αργότερο μέχρι τα μέ-
σα Ιανουαρίου. Οπότε δεν υπάρχει
η «πίεση» για τη διάρρηξη, νωρί-
τερα, της κυβερνητικής συνεργα-
σίας μεταξύ ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ.
Πάντως, ο ανωτέρω σχεδιασμός
για ενδεχόμενο «βελούδινου δια-

ζυγίου» μεταξύ των κ. Τσίπρα και
Καμμένου τον Μάρτιο, δεν πρό-
κειται να μείνει αναπάντητος από
την πλευρά του προέδρου της Ν.Δ.

κ. Κυριάκου Μητσοτάκη. Σύμφωνα
με πληροφορίες, η Πειραιώς δεν
θα αναμείνει την κατάθεση της
συμφωνίας των Πρεσπών στη Βου-
λή στον χρόνο που θα επιλέξει ο
πρωθυπουργός. Ηδη, εξετάζεται
το ενδεχόμενο μετά την παρέλευση
του εξαμήνου –στα μέσα Δεκεμ-
βρίου– από την κατάθεση της τε-
λευταίας πρότασης μομφής κατά
της κυβέρνησης, η Ν.Δ. να υποβάλει
και νέα, προφανώς εντός του Ια-
νουαρίου. Εκεί, δε, ο πρωθυπουργός
θα προκληθεί από τον κ. Μητσο-
τάκη να μετατρέψει τη συζήτηση
σε διαδικασία παροχής ψήφου εμ-
πιστοσύνης προς την κυβέρνηση,
ώστε να διαπιστωθεί εάν διαθέτει
κοινοβουλευτική πλειοψηφία 151
βουλευτών ή όχι. Το δίλημμα με
το οποίο θα βρεθεί αντιμέτωπος ο
κ. Τσίπρας –εάν ο υπουργός Αμυνας
δεν κάνει στροφή 180 μοιρών από
τις θέσεις που έχει διατυπώσει μέ-
χρι τώρα– θα είναι ή να καταδειχθεί
πως δεν διαθέτει τη δεδηλωμένη
και ότι θα πορευθεί μετά την κύ-
ρωση της συμφωνίας των Πρεσπών
ως επικεφαλής μιας κυβέρνησης
μειοψηφίας ή να έλθει σε ευθεία
και πλήρη ρήξη με τον κ. Καμμένο,

αναζητώντας τη θετική ψήφο και
βουλευτών των ΑΝΕΛ.

Σε κάθε περίπτωση, τυχόν από-
πειρα του κ. Τσίπρα να ολοκληρώσει
μέσω νέας πλειοψηφίας την τετρα-
ετία, αποτελεί κίνηση υψηλού πο-
λιτικού ρίσκου, καθώς, ούτως ή άλ-
λως, μεσολαβούν τον Μάιο οι ευ-
ρωεκλογές και η αναμέτρηση για
την Τοπική Αυτοδιοίκηση. Οι υπέρ-
μαχοι, εντός ΣΥΡΙΖΑ, της στρατη-
γικής για ολοκλήρωση της τετρα-
ετίας υποστηρίζουν ότι στον ένα
χρόνο που θα μεσολαβήσει, η κα-
τάσταση της πραγματικής οικονο-
μίας θα έχει βελτιωθεί περαιτέρω
και η κυβέρνηση θα δώσει υπό κα-
λύτερους όρους τη μάχη των εθνι-
κών εκλογών. Παράλληλα, σημει-
ώνουν πως η ψήφος στις ευρωε-
κλογές είναι χαλαρή. Ετσι, πρώτον
δεν θα καταγραφεί μια «καθαρή»
νίκη της Ν.Δ. που θα δημιουργούσε
προβλήματα στην παραμονή της
κυβέρνησης στην εξουσία. Δεύτε-
ρον, ακριβώς λόγω της χαλαρότητας
της ψήφου, θα διευκολυνθεί η προ-
σπάθεια να αποκτήσουν «οντότη-
τα» πολιτικά σχήματα στις παρυφές
της Ν.Δ. που θα καταστήσουν δυ-
σχερέστερη την επίτευξη του στό-

χου της αυτοδυναμίας για τον κ.
Μητσοτάκη. Ομως, στον αντίποδα,
πολλοί θεωρούν ότι τυχόν προσπά-
θεια παράτασης της παραμονής
της κυβέρνησης στην εξουσία θα
αποδειχθεί «μπούμερανγκ» για τον
κ. Τσίπρα. Είναι προφανές ότι η
Ν.Δ. θα επιχειρήσει να προσδώσει
στις ευρωεκλογές χαρακτήρα εθνι-
κής ψήφου, με το σύνθημα «να φύ-
γουν», με αποτέλεσμα τελικώς να
μην επικρατήσει η λογική της «χα-
λαρής ψήφου». Επίσης, υπάρχει ο
κίνδυνος ο ΣΥΡΙΖΑ να καταγράψει
ιδιαίτερα χαμηλές πτήσεις στις
εκλογές για την Τοπική Αυτοδιοί-
κηση. Ηδη, μετά τα τραγικά γεγο-
νότα στη Μάνδρα και στο Μάτι,
προεξοφλείται ότι η Περιφέρεια
Αττικής θα περάσει στη Ν.Δ., ενώ
και ο κ. Κώστας Μπακογιάννης θα
επικρατήσει στον Δήμο Αθηναίων.
Είναι δε ενδεικτικό ότι στελέχη του
ΣΥΡΙΖΑ εκτιμούν πως και σε επίπεδο
Περιφερειών έχει ισχυρότατες πι-
θανότητες να νικήσει μόνο στο Ιό-
νιο, στη Δυτική Μακεδονία, στην
Κρήτη και στη Θεσσαλία, ενώ στις
δύο τελευταίες περιπτώσεις θα στη-
ρίξει υποψηφίους προερχόμενους
από το ΠΑΣΟΚ.

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

«Μπορεί το Ποτάμι να γυρίσει πί-
σω;». Σε αυτό το ερώτημα καλείται
να απαντήσει ο Σταύρος Θεοδω-
ράκης, αρχής γενομένης από το
συνέδριο του κόμματός του, το
επόμενο Σαββατοκύριακο 3 και 4
Νοεμβρίου. Και θα σηματοδοτήσει,
σύμφωνα με όσα έχει πει ο ίδιος,
την έναρξη ενός δεύτερου, «πιο
ώριμου» κύκλου του. Η προσπάθεια
μόνο εύκολη δεν είναι. Μέσα σε
ένα ιδιαίτερα ρευστό και πολωμένο
πολιτικό περιβάλλον, που «συν-
θλίβει» τους μικρότερους σχημα-
τισμούς, ο κ. Θεοδωράκης θα επι-
χειρήσει μία «επανεκκίνηση» πάνω
σε δύο βασικούς άξονες. Ο πρώτος
είναι ότι το Ποτάμι έχει κάποια
ποιοτικά χαρακτηριστικά που δεν
συναντώνται σε άλλα κόμματα.
Επί παραδείγματι, όπως λένε συ-
νεργάτες του κ. Θεοδωράκη, το
Ποτάμι έχει εκφράσει κατά καιρούς
πολύ προωθημένες προτάσεις για
μία σειρά ζητημάτων «ταμπού»
όπως η μονιμότητα των δημοσίων
υπαλλήλων, οι σχέσεις Κράτους -
Εκκλησίας, ενώ παράλληλα έχει
συγκρουστεί για ζητήματα όπως
το Σκοπιανό, πηγαίνοντας κόντρα
στο ρεύμα άλλοτε του λαϊκισμού
και άλλοτε του εθνικισμού. Και
όλα τα παραπάνω, χωρίς να διστά-
σει να συμφωνήσει με θέσεις άλλων
κομμάτων, χωρίς να περιχαρακώ-
νεται πίσω από σκοπιμότητες και
«πολιτικές γραμμές».

Το τελευταίο, περί μη σκοπιμο-
τήτων, έρχεται σε πλήρη συνάρ-
τηση με τον δεύτερο άξονα, που
ο κ. Θεοδωράκης θεωρεί ότι κάνει
το Ποτάμι «χρήσιμο». Ο λόγος για
το λεγόμενο «πολιτικό κόστος»,
το οποίο, όπως σημειώνουν συ-
νεργάτες του, «ουδέποτε φοβή-
θηκαν» και αυτό αποτελεί, προ-
σθέτουν, την πιο βασική ίσως ει-
δοποιό διαφορά του φορέα σε σχέ-
ση με όλα τα υπόλοιπα κόμματα.
Οι ίδιες πηγές, άλλωστε, υπενθυ-
μίζουν πως μόλις ο κ. Θεοδωράκης
αντιλήφθηκε πως το ΚΙΝΑΛ δεν
είχε την ίδια συγκρουσιακή διά-
θεση σε διάφορα ζητήματα με εκεί-
νον, αποχώρησε. Πάνω σε αυτούς
τους δύο άξονες λοιπόν, το Ποτάμι
θέλει να οικοδομήσει την επόμενη
μέρα, θεωρώντας πως υπάρχει
ακόμα «πολιτικός χώρος» που μπο-
ρεί να εκφράσει. Τα παραπάνω
όμως πώς μεταφράζονται στον πο-
λιτικό χάρτη; Οι ίδιες πηγές ανα-
φέρουν πως στο πολιτικό σκηνικό,
όπως έχει διαμορφωθεί, το κόμμα
τους είναι το μόνο που μπορεί να
αποκαλείται ως αμιγώς «φιλελεύ-
θερο», καθώς από τη μία ο ΣΥΡΙΖΑ
«φύσει και θέσει είναι μακριά από
τον φιλελευθερισμό», ενώ από την
άλλη η Ν.Δ. «υπό το βάρος των

συντηρητικών δομών της» έχει
απολέσει αυτό το στίγμα.

Στη Σεβαστουπόλεως λένε πως
όλα τα παραπάνω θα αποτυπωθούν
στο επικείμενο συνέδριο, μιλώντας
για έναν «ενδιάμεσο χώρο» μεταξύ
ΣΥΡΙΖΑ και Ν.Δ., που «δεν έχει στέ-
γη» και μπορεί να εκφραστεί μέσω
του Ποταμιού. Στο πλαίσιο αυτό
την επόμενη εβδομάδα στον χώρο
του Σινέ Κεραμεικός, όπου θα λάβει
χώρα το συνέδριο, θα υπάρχει η
συμμετοχή φορέων και κομμάτων,
που θα σηματοδοτούν αυτή την
προσπάθεια συνεργασίας σε αυτόν
τον «ενδιάμεσο χώρο». Μεταξύ άλ-
λων στις εργασίες του συνεδρίου
θα συμμετάσχoυν η Κοινωνία
Αξιών, το κόμμα ΕΔΗΚ –πρόκειται
για την ανασύσταση της παλιάς
ΕΔΗΚ και η οποία το 2012 είχε
στηρίξει τον ΣΥΡΙΖΑ, στήριξη που
απέσυρε το 2015–, οικολογικές

ομάδες αλλά και φιλελεύθερα σχή-
ματα. Το «παρών» δεν αποκλείεται
να δώσει και ο ανεξάρτητος ευρω-
βουλευτής Κώστας Χρυσόγονος,
ο οποίος αποχώρησε το 2017 από
τον ΣΥΡΙΖΑ.

Την ίδια ώρα το Ποτάμι θα προ-
χωρήσει σε αλλαγές και σε οργα-
νωτικό επίπεδο με τον Σταύρο Θε-
οδωράκη να επιλέγει σε όλες τις
θέσεις «δίδυμα». Ως εκ τούτου ανα-
μένεται να υπάρχει θέση αντιπρο-
έδρου και η ίδια λογική θα ακο-
λουθηθεί και για τις άλλες θέσεις-
κλειδιά, όπως αυτή του γραμματέα,
του επικεφαλής της νεολαίας αλλά
και των περιφερειακών συντονι-
στών. Μάλιστα, σύμφωνα με το
πάγιο αίτημα του κόμματος για δι-
καίωμα ψήφου για τους Ελληνες
του εξωτερικού, θα υπάρχει συμ-
μετοχή τους στο συνέδριο μέσω
ειδικής πλατφόρμας. Οσον αφορά
το κεντρικό μήνυμα, όπως προ-
αναφέρθηκε, θα έχει στον πυρήνα
του μία «φιλελεύθερη αντεπίθεση»,
όπως την περιγράφουν στελέχη
του κόμματος, που θα αφορά «κυ-
ρίως το μέλλον και όχι το παρελ-
θόν». Στις αλλαγές σχεδιάζεται
και νέο λογότυπο. Τέλος, στο συ-
νέδριο, ανάμεσα σε εκείνους που
θα δώσουν το «παρών» αναμένεται
να είναι «προσωπικότητες του χώ-
ρου», όπως ο κ. Νικ. Αλιβιζάτος,
που διατηρεί διαχρονικά δίαυλο
επικοινωνίας με τον κ. Θεοδωράκη,
ενώ έχει προσκληθεί και η κ. Γλύ-
κατζη-Αρβελέρ.

Συνέδριο «επανεκκίνησης» 
για το Ποτάμι, πάνω
σε δύο βασικούς άξονες 
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Τα εκλογικά διλήμματα και οι σχεδιασμοί Τσίπρα 
Στόχος του Ελληνα πρωθυπουργού είναι είτε να εξαντλήσει την τετραετία είτε να πάει σε τριπλές εκλογές τον Μάιο

<<<<<<<

Στόχος του Σταύρου 
Θεοδωράκη είναι 
να μπορέσει το κόμμα να
εκπροσωπήσει τον «εν-
διάμεσο» πολιτικό χώρο.

Ο κ. Τσίπρας επενδύει για την ανά-
ταξη του πολιτικού κλίματος στην
υλοποίηση των εξαγγελιών στις οποί-
ες προχώρησε από το βήμα της ΔΕΘ.
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Του ΓΙΩΡΓΟΥ Σ. ΜΠΟΥΡΔΑΡΑ

Ενα έγκλημα η προδοσία της Κύ-
πρου, ένα δεύτερο έγκλημα η ατι-
μωρησία των υπευθύνων, καθώς
και τα διδάγματα που ποτέ δεν φά-
νηκε να αντλήθηκαν, αποτυπώ-
νονται με δραματική «μεγαλοπρέ-
πεια» στις χιλιάδες σελίδες του Φα-
κέλου της Κύπρου. Πολύτιμο για
τη μελέτη της Ιστορίας υλικό που
παρέμενε επί τριάντα χρόνια χα-
ρακτηρισμένο ως «απόρρητο» κάτω
από άθλιες συνθήκες (αρμόδιοι κά-
νουν λόγο ακόμα και για μουχλια-
σμένους από την υγρασία χάρτινους
φακέλους αρχείου) στα υπόγεια του
Κοινοβουλίου, έρχεται τώρα στο
φως. Στους πρώτους τέσσερις, από
τους, κατά πληροφορίες, σχεδόν
έντεκα τόμους, καταγράφονται ση-
μαντικές πληροφορίες σχετικά τόσο
με τα πορίσματα στα οποία κατέ-
ληξαν οι δύο εξεταστικές επιτροπές
των Κοινοβουλίων σε Ελλάδα και
Κύπρο, αλλά και μέρος πρακτικών
από τις συνεδριάσεις, κυρίως με
καταθέσεις πρωταγωνιστών.

Τα συμπεράσματα
«Η απουσία ενότητας στο εσω-

τερικό μέτωπο» είναι ένας «από
τους παράγοντες που οδήγησαν
και συνέθεσαν την προδοσία κατά
της Κύπρου», υπογραμμίζεται στα
συμπεράσματα της επιτροπής που
λειτούργησε στους κόλπους της
Βουλής των Αντιπροσώπων στη
Λευκωσία. «Η κυπριακή τραγωδία
και η εξέλιξή της διδάσκουν ότι η
ενότητα και η ομοψυχία του λαού
μας αποτελεί αναγκαία προϋπόθεση
για την πρόοδο και την ευημερία
του έθνους μας», σημειώνεται αν-
τιστοίχως στον επίλογο της επι-
τροπής της Βουλής των Ελλήνων.

Οσα, ωστόσο, προηγούνται των
συμπερασμάτων εκείνων, αλλά και
όσα ακολούθησαν αυτών, έρχονται
στο μέτρο που τους αναλογεί να
αναδείξουν πτυχές αυτής ακριβώς
της απουσίας ενότητας και ομο-
ψυχίας, ακόμα και σε επίπεδο ανα-
ζήτησης των αιτίων της τραγωδίας,
και φυσικά καταλογισμού ευθυνών,
ώστε αφενός να αποδοθεί δικαιο-
σύνη και αφετέρου να αποφευχθεί
επανάληψη λαθών στο μέλλον.

Ακόμα και στο σημείο που έμοι-
αζε άπαντες να συμφωνούν, δηλαδή
στον αρνητικό για Ελλάδα και Κύ-
προ ρόλο των μεγάλων δυνάμεων
εκείνη την εποχή, υπάρχουν απο-
χρώσεις: Η προερχόμενη από το
ΠΑΣΟΚ πλειοψηφία σημείωνε στο
πόρισμά της τον ρόλο αυτό των
ΗΠΑ, της Μεγάλης Βρετανίας και
του ΝΑΤΟ. Το ΚΚΕ, διά του βου-
λευτή Κώστα Κάππου, έπραττε το
ίδιο, με εμφανώς πιο καταγγελτικό
λόγο. Η Ν.Δ., διά του Αναστάση
Παπαληγούρα σημείωνε: «Είναι
γεγονός ότι δεν περιήλθε στα χέρια
της επιτροπής στοιχείο που να απο-
δεικνύει την ενεργό ανάμειξη είτε
της Βρετανίας είτε των ΗΠΑ, είτε
του ΝΑΤΟ στην τραγωδία της Κύ-
πρου. Η “μη ανάμειξη” όμως ισο-
δυναμεί με ανοχή της τουρκικής
εισβολής και δημιουργεί έμμεσες
ευθύνες». Λίγο αργότερα, στο πό-
ρισμα των Κυπρίων διαβάζουμε
για «εμφανή επηρεασμό από εξω-
γενείς παράγοντες (ΗΠΑ, ΝΑΤΟ)»,
ενώ υπάρχουν σαφείς αιχμές και
για τον ρόλο των δυνάμεων του
ΟΗΕ στο νησί. Σε κάθε περίπτωση
η διαχρονικώς αμήχανη (κατ’ άλ-
λους αμυντική, ή και ηττοπαθής)
στάση της Ελλάδας έναντι του ξέ-
νου παράγοντα, συνέβαλλε όχι
μόνο στον μη καταλογισμό ευθυ-

νών σε όλους τους πρωταγωνιστές,
αλλά και στη μη έγκαιρη και πλήρη
δημοσιοποίηση των σχετικών με
την τραγωδία ντοκουμέντων.

«Νησίδα» στη θάλασσα των δια-
φοροποιήσεων ή και διαφωνιών
ως προς αιτίες και υπευθύνους στο
εσωτερικό, αναδεικνύεται μόνο
όταν η συζήτηση αφορά στο θέμα
του πραξικοπήματος κατά του Μα-
καρίου και του Αττίλα 1: Απαντες
«δείχνουν» η χούντα των Αθηνών.
Μόλις, όμως, η εξέταση άρχισε να
αγγίζει τον Αττίλα 2, την τουρκική
επέλαση, όταν στην Αθήνα υπήρχε
πλέον μεταχουντική κυβέρνηση
Εθνικής Ενότητας, οι διαφωνίες
επανεμφανίζονται, με την τότε
Ν.Δ. να υπερασπίζεται τον ιδρυτή
της και πρωθυπουργό εκείνης της
εποχής Κωνσταντίνο Καραμανλή
έναντι των επικριτών του. ΠΑΣΟΚ
και άλλα κόμματα της αντιπολί-
τευσης ευθέως ή εμμέσως κατα-
λόγισαν τόσο στον Καραμανλή όσο

και στο επίσης συμβολικό για τη
Ν.Δ. πρόσωπο, Ευάγγελο Αβέρωφ,
σοβαρές ευθύνες για τους χειρι-
σμούς τους: μεταξύ άλλων επειδή
επέλεξαν να στηριχθούν σε υπο-
δείξεις της στρατιωτικής ηγεσίας,
επικεφαλής της οποίας είχαν δια-
τηρηθεί πρόσωπα της χούντας.

Και εδώ, έρχεται να αναδειχθεί
μια παράμετρος που στο χάος της
εποχής και των επ’ αυτής μετέπειτα
συζητήσεων, μοιάζει να έχει πα-
ραμεληθεί: Ο κίνδυνος νέου πρα-
ξικοπήματος στην Ελλάδα, λίγο με-
τά τη μετάβαση της εξουσίας από
τους στρατιωτικούς στους πολιτι-
κούς. «Η κυβέρνηση Εθνικής Ενό-
τητας έχει ακόμα να αντιμετωπίσει
τους μηχανισμούς της χούντας που
παραμένουν ισχυροί, καθώς η εξάρ-
θρωσή τους μόνο σταδιακά μπο-
ρούσε να πραγματοποιηθεί, χωρίς
τον κίνδυνο παλινδρόμησης στο
δικτατορικό καθεστώς. Η δημο-
κρατική κυβέρνηση κινδύνευε κα-
θημερινά να ανατραπεί στην Αθή-
να» (Αναστάσης Παπαληγούρας).
Υπενθυμίζεται ενδεικτικώς ότι η
κυβέρνηση Εθνικής Ενότητας ανέ-
λαβε στις 24 Ιουλίου 1974 και πως
ο δικτάτορας Ιωαννίδης «τέθηκε
σε διαθεσιμότητα» λίγες ημέρες
αργότερα. Στις 14/8/1974 εκδηλώ-
νεται ο Αττίλας 2 και στις 19/8/1974
αντικαθίστανται οι Αρχηγοί των
Γενικών Επιτελείων στην πρω-
τεύουσα της Ελλάδας.

<<<<<<

ΠΑΣΟΚ και ΚΚΕ 
αναφέρονται σε ΗΠΑ,
Βρετανία και ΝΑΤΟ,
ενώ η Ν.Δ. θεωρεί 
ότι δεν υπήρξε στοιχείο
που να στοιχειοθετεί
ανάμειξή τους.

Ο Αττίλας 
και ο ρόλος 
των μεγάλων 
δυνάμεων
Διαφορετικές εκτιμήσεις των ελληνικών
κομμάτων στον Φάκελο της Κύπρου

Τούρκοι στρατιώτες προελαύνουν επί κυπριακού εδάφους την 20ή Ιουλίου
1974. «Η κυπριακή τραγωδία και η εξέλιξή της διδάσκουν ότι η ενότητα και η
ομοψυχία του λαού μας αποτελούν αναγκαία προϋπόθεση για την πρόοδο και
την ευημερία», σημειώνεται στον επίλογο της επιτροπής της Βουλής.
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Της ΛΙΝΑΣ ΓΙΑΝΝΑΡΟΥ

Πριν από λίγες ημέρες σερβιρίστη-
καν στο τραπέζι της κουζίνας στο
σπίτι της Κυψέλης τα τελευταία
σταφύλια της φετινής σοδειάς. Δεν
ειπώθηκε με λέξεις, αλλά εννοήθηκε:
και του χρόνου, να ’μαστε καλά.
Ζωή να ’χει, η κληματαριά της αυλής
έκανε και πάλι περήφανους τους
ιδιοκτήτες της. Λες και κάθε χρόνο
που περνάει βγάζει και πιο γλυκά
σταφύλια, με πιο μεγάλες και τρα-
γανές ρώγες και πιο ζωντανό ροζ
χρώμα. Η ποικιλία είναι κυπριακή
και λέγεται «βέρικο» – ο μύθος λέει
ότι όταν ο Ριχάρδος ο Λεοντόκαρδος
κατέλαβε την Κύπρο, το 1191, του
προσέφεραν αυτό το σταφύλι. Οταν
το έφαγε, είπε «very good». Το βέ-
ριγκουντ έγινε σταδιακά βέρικο.
Κανείς δεν ξέρει εάν ισχύει ο μύθος,
αλλά είναι μια ιστορία που ο Μάκης
Φουντούλης, «κηδεμόνας» του κλή-
ματος, αγαπάει να λέει.

Η άλλη ιστορία γύρω από αυτή
την κληματαριά είναι πιο πονεμένη.
Ο κ. Μάκης, στα 72 του σήμερα, τη
δεκαετία του ’80 εργαζόταν σε μια
εταιρεία φαρμάκων. Εκεί είχε γνω-
ρίσει τον Σάββα, από την Κύπρο,
με τον οποίο έγιναν αμέσως πολύ
καλοί φίλοι. Ο Σάββας καταγόταν
από το χωριό Δίκωμο, που σήμερα
βρίσκεται στο κατεχόμενο από την
Τουρκία τμήμα της επαρχίας Κερύ-
νειας, βόρεια της Λευκωσίας. Μέχρι
το 1974 το Δίκωμο ήταν ο μεγαλύ-
τερος σε πληθυσμό οικισμός της
επαρχίας Κερύνειας με 4.000 κατοί-
κους. «Το ’74, ο φίλος μου απολυόταν

από φαντάρος. Βρέθηκε πρόσφυγας
με τη γυναίκα του, τα δύο κοριτσάκια
του, λίγων μηνών, μια στρατιωτική
κουβέρτα και τίποτα άλλο», λέει ο
φίλος του. Η οικογένεια έζησε τον
πρώτο καιρό σε προσφυγικό καταυ-
λισμό στη Λευκωσία και μετά βρέ-
θηκαν στην Αθήνα.

Ο Μάκης και ο Σάββας είχαν τα-
ξιδέψει πολλές φορές στην Κύπρο,
αλλά το Δίκωμο το ατένιζαν μόνο
από τη Λευκωσία («όπως κοιτάς
την τουρκική σημαία, είναι κάπου
αριστερά»). Ως γνωστόν, το 2003,
η λεγόμενη κυβέρνηση των Τουρ-
κοκυπρίων αποφάσισε να επιτρέψει
τη διέλευση της πράσινης γραμμής
προς τα Κατεχόμενα. Ηταν μια μέρα
στη δουλειά που ο Σάββας λέει «θα
πάω να δω το σπίτι μου». «Πήγαμε
μαζί. Οι αδελφές του είχαν ήδη πάει,
η μάνα του, η κυρία Σαλώμη που
μέχρι τότε ζούσε στα προσφυγικά
της Λευκωσίας, δεν ήθελε. Μας
είπε, αν είναι να πάτε και να βάλετε
τα κλάματα, καλύτερα να μην πάτε
καθόλου», λέει ο κ. Φουντούλης.

Κάπως έτσι ξεκίνησαν για «το
χειρότερο της ζωής τους ταξείδιον».
Με σφιγμένη καρδιά, η παρέα πέ-
ρασε το φυλάκιο και έφτασε στο
Δίκωμο. «Ηταν ένα ταξίδι σε μια
άλλη διάσταση. Κανείς δεν μπορεί
να αντέξει ένα τέτοιο ταξίδι. Η εκ-
κλησία ήταν τζαμί, το Δημοτικό
αποθήκη του στρατού, το Γυμνάσιο
στρατόπεδο, το νεκροταφείο γή-
πεδο, το σπίτι του πατέρα του στά-
βλος. Ολο το χωριό ήταν μια στρα-
τιωτική βάση». Στο σπίτι του Σάββα
κατοικούσε ένας Τουρκοκύπριος

γυμναστής του Γυμνασίου. «Δεν
είχε βάλει ούτε μια δική του πινελιά
στο σπίτι, ούτε μία πρόκα. Οπως
το είχε πάρει, έτσι το είχε αφήσει.
Στη βιβλιοθήκη μέσα στο σπίτι του
ήταν ακόμη τα ελληνικά βιβλία,
ενώ πολύ συγκινητικό ήταν ότι

στον καθρέφτη υπήρχαν ακόμα
φωτογραφίες της οικογένειας του
Σάββα. Δεν τις είχε πειράξει. Ομως
στο σπίτι, τόσα χρόνια, δεν είχε
μπει ούτε μια πινελιά φροντίδας ή
έστω ασβέστη». Ο κ. Μάκης θυμάται
τον γυμναστή ως έναν ευγενικό
άνθρωπο, αλλά κάπως απόμακρο.
«Αυτός απόμακρος, κι εμείς μαγ-
κωμένοι. Σαν να είχαμε πάει σε
άλλη ζωή». Δεν μιλούσαν. Μόνο
παρατηρούσαν το περιβάλλον γύρω
τους προσπαθώντας να μην ακούν
τις φωνές των φαντάρων. 

Στην αυλή, η ίδια αίσθηση. Ο μέ-
τοικος δεν είχε περιποιηθεί ούτε
ένα από τα δένδρα, αλλά ούτε και
την κληματαριά. «Δεν την είχε κλα-
δέψει ποτέ και αυτή είχε αγριέψει

και κινδύνευε να ξεραθεί». Χωρίς
να το πολυσκεφθεί, ο κ. Φουντούλης
τραβάει μια βέργα από το κλήμα
και την παίρνει μαζί του. Εφυγαν
μουδιασμένοι.

«Εξαπλώνεται σαν ιδέα»
Γυρνώντας στην Αθήνα, ο κ. Μά-

κης φύτεψε τη βέργα αρχικά σε τε-
νεκέ, στην αυλή της Κυψέλης. Επια-
σε αμέσως και εξελίχθηκε σε μια
υπέροχη κληματαριά, που χαρίζει
πλούσια σκιά και ζουμερά σταφύλια.
Κληματόβεργες από την ίδια μήτρα,
έχουν ταξιδέψει και ευδοκιμήσει
στην Ικαρία, την πατρίδα του κ.
Φουντούλη, αλλά και στο Αστρος,
όπου έχει καταγωγή η γυναίκα του.
Μέσα στα χρόνια έχει δώσει επίσης

βέργες σε φίλους σε όλη την Ελ-
λάδα, από την Αλεξανδρούπολη ώς
το Ρέθυμνο. «Κάθε Γενάρη που κλα-
δεύουμε, κάνω μια λίστα και στέλ-
νω. Είναι και αυτό μια πράξη συμ-
παράστασης σε όλους εκείνους που
ξεριζώθηκαν και ξεριζώνονται. Πριν
από λίγα χρόνια, πήρα δέκα βέργες
και τις πήγα στον καταυλισμό του
Ελαιώνα. Σκέφθηκα ότι κάνει ωραία
σκιά για το καλοκαίρι και θα ήταν
καλό αυτοί οι άνθρωποι, οι πρό-
σφυγες, να έχουν ένα φυτό να φρον-
τίζουν, κάτι να δεθούν με αυτό το
χώμα, τουλάχιστον όσοι θέλουν να
μείνουν εδώ. Δεν ξέρω τι έγινε, αν
ποτέ φυτεύθηκαν. Αλλά αυτή η
κληματαριά είναι χωροκατακτητική,
σαν ιδέα εξαπλώνεται».

Προχθές, Τετάρτη, άνοιξε μετά
δεκαετίες ο Φάκελος της Κύπρου.
Τέσσερις από τους συνολικά 30 τό-
μους, 600 σελίδων ο καθένας, της
Ειδικής Εξεταστικής Επιτροπής
που είχε συσταθεί πριν από 33 χρό-
νια αναφορικά με το πραξικόπημα
στην Κύπρο και την τουρκική ει-
σβολή που ακολούθησε, παραδό-
θηκαν στον πρωθυπουργό Αλέξη
Τσίπρα από τον πρόεδρο της Βου-
λής Νίκο Βούτση. Οπως κάθε φορά
που το Κυπριακό έρχεται στην επι-
καιρότητα, ο κ. Φουντούλης θυμά-
ται εκείνο το ταξίδι. Από το μυαλό
του περνάει η σκέψη ότι το πρό-
βλημα αυτό δεν θα λυθεί όσο ο μέ-
τοικος δεν το κάνει σπίτι του, όσο
δεν αγαπάει τον τόπο.

Ο Σάββας πέθανε φέτος τον Ια-
νουάριο. Δεν ξαναπήγε ποτέ στο
χωριό του.

<<<<<<

«Πήρα δέκα βέργες και
τις πήγα στον καταυλι-
σμό του Ελαιώνα. Σκέ-
φθηκα ότι θα ήταν καλό
οι πρόσφυγες να ’χουν
κάτι να δεθούν 
με αυτό το χώμα».

Μια κληματαριά από τα Κατεχόμενα ριζώνει μνήμες ανά την Ελλάδα
Το συγκινητικό ταξίδι του φυτού που μαράζωνε στο Δίκωμο Κερύνειας, στο σπίτι ενός εκτοπισμένου Ελληνοκυπρίου

Η κληματαριά στην Κυψέλη, της κυπριακής ποικιλίας «βέρικο», συνεχίζει να
βγάζει γλυκά σταφύλια και να κρατάει ζωντανή τη μνήμη.

Ο Μάκης Φουντούλης, «κηδεμό-
νας» του κλήματος.

Η «επιστράτευση»
από τη χούντα
γύρισε μπούμερανγκ
Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ

Στο φύλλο της Πέμπτης η «Κ» απο-
κάλυψε την ιδιωτική συνομιλία που
ισχυρίζεται ότι είχε με τον ισχυρό
άνδρα της χούντας, Δημήτρη Ιωαν-
νίδη, ο συνταγματάρχης Κωνσταν-
τίνος Κομπόκης στις 2.7.1974, στην
οποία του έδωσε την οδηγία να φρον-
τίσει για την επιβίωση και τη διαφυγή
του Μακαρίου. Ο Ιωαννίδης, σύμ-
φωνα με τον Κομπόκη, επέμεινε η
συνομιλία να μείνει μεταξύ τους για
να μην εισπράξει την οργή των αξιω-
ματούχων που τον περιέβαλλαν (που
ήταν φανατικοί εχθροί του προέδρου
της Κυπριακής Δημοκρατίας) και
τον καθαιρέσουν.

Αποκαλυπτική είναι και η κατά-
θεση του Ιωάννη Μπίτου, που πε-
ριλαμβάνεται στον τέταρτο τόμο
του Φακέλου της Κύπρου. Ο Μπίτος
υπηρετούσε τις τραγικές μέρες του
Ιουλίου ως επικεφαλής του 3ου Γρα-
φείου Διεύθυνσης Κυπριακού στο
Αρχηγείο Ενόπλων Δυνάμεων. Μετά
την τουρκική εισβολή, εκλήθη από
το υπουργείο Αμυνας να συντάξει
πλήρη έκθεση για τα γεγονότα.

Σε ερώτηση του προέδρου της
επιτροπής αν οι Τούρκοι μπορεί να
είχαν διαβεβαιώσεις ότι δεν θα χτυ-
πούσε τα αεροπλάνα τους η Εθνική
Φρουρά, ο Μπίτος επικαλείται τη-
λεφώνημα (χαρακτηρίζει την πλη-
ροφορία «ηλεγμένη») του Τούρκου
πρωθυπουργού Μπουλέντ Ετσεβίτ
προς τον υπουργό Εξωτερικών των
ΗΠΑ Χένρι Κίσινγκερ το βράδυ της
21ης προς την 22η Ιουλίου. Στο τη-
λεφώνημα, ισχυρίζεται ο Μπίτος, ο
Ετσεβίτ λέει ότι ο ελληνικός στόλος
έπλευσε στην Κύπρο (επρόκειτο για
ένα αρματαγωγό, που είχε μεταφέρει
στο νησί τους αντικαταστάτες της
ΕΛΔΥΚ). Ο Κίσινγκερ, σύμφωνα με
τον μάρτυρα, λέει στον Ετσεβίτ να
«προσβάλει» τον ελληνικό στόλο –
με αποτέλεσμα, στην ομίχλη του
πολέμου, τουρκικά αεροσκάφη να
βυθίσουν τουρκικό αντιτορπιλικό.

Οι χειρισμοί
Ο Μπίτος χαρακτηρίζει «φιάσκο»

την επιστράτευση που διέταξε η
χούντα. Οπως αναφέρει, «μια επι-
στράτευση, για να επιτύχει, χρει-
άζεται κάποιο στάδιο προπαρα-
σκευής», που στις σχετικές ασκήσεις
ξεκινά 15 ημέρες από το γεγονός.

«Υποτίθεται ότι η κρίσις αρχίζει και
από τότε δημιουργείται και καλούνται
πυρήνες, επιστρατεύονται ορισμένα
οχήματα ή ενεργοποιούνται ορισμένα
οχήματα, τα οποία θα στείλουνε τις
ατομικές προσκλήσεις κ.λπ.». Σε
άλλο σημείο αναφέρει ότι η επιστρά-
τευση έγινε για «εκφοβισμό», αλλά
«απεδείχθη και μπούμερανγκ, γιατί
απεδείχθη ότι ήταν μπλόφα κι αυτό
μετά μέτρησε στις αποφάσεις της
Αγκυρας και, δεν ξέρω, ίσως και του
συμμαχικού παράγοντα». Παράλλη-
λα, ο συγκεκριμένος μάρτυρας ανα-
δεικνύει την κατάρρευση του ηθικού
στην ελληνική πλευρά. Αναφέρεται,
μεταξύ άλλων, σε ένα συμβάν που
έλαβε χώρα το βράδυ της 20ής του
μηνός. Είχε οργανωθεί μια μοίρα κα-
ταδρομών να μεταβεί στην Κύπρο
αλλά «δεν πήγε διότι αντέδρασαν οι
τέσσερις πιλότοι της Ολυμπιακής

Αεροπορίας οι οποίοι είχαν επιστρα-
τευθεί, και εν συνεχεία και ο διοι-
κητής της μοίρας», σταματώντας
εσκεμμένα για ανεφοδιασμό στην
Κρήτη. Ο Μπίτος αναφέρεται και
στην υπόθεση των ελληνικών υπο-
βρυχίων που προσέγγισαν την Κύ-
προ, αλλά δεν έβαλαν κατά των τουρ-
κικών δυνάμεων: «Δύο φορές τα υπο-
βρύχια έφθασαν, τη μία σε απόσταση
βολής τορπιλών, δεν ξέρω αν είναι
κανένας του ναυτικού κύριος εδώ,
δηλαδή περίπου 15 μίλια, 10 μίλια,
δεν ξέρω, 20 μίλια, κάτι τέτοιο, και
τη δεύτερη φορά πλησίασαν την Κύ-
προ στα 80 ναυτικά μίλια και επίσης
διατάχθηκαν και επέστρεψαν. Τη
δεύτερη φορά, βέβαια, ήταν κατά
τις 23-24 του μηνός». Οταν ρώτησε
τον αρχηγό του Ναυτικού γιατί συ-
νέβη αυτό, του απάντησε ότι πρέπει
να περιπολήσουν και να φυλάξουν
το στενό «μεταξύ Ρόδου, Καρπάθου
και Κρήτης, Κάσου, δεν θυμάμαι
ποια νησιά παρεμβάλλονται εκεί».

<<<<<<

Μοίρα καταδρομών 
που ήταν να μεταβεί
στην Κύπρο «δεν πήγε
διότι αντέδρασαν οι τέσ-
σερις πιλότοι της Ολυμ-
πιακής, οι οποίοι 
είχαν επιστρατευθεί...».
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Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Λιγότερο από δέκα μέρες απομένουν
πριν από τις κρίσιμες ενδιάμεσες
εκλογές της 6ης Νοεμβρίου στις
ΗΠΑ, που αναμένεται να αποτελέ-
σουν δημοψήφισμα για τη μέχρι
τώρα θητεία του προέδρου Ντό-
ναλντ Τραμπ. Αν οι Δημοκρατικοί
ρίχτηκαν στη μάχη με την προσ-
δοκία μιας μπλε λαίλαπας, ελπί-
ζοντας ότι θα σαρώσουν και θα
αναλάβουν τον έλεγχο και των δύο
σωμάτων του Κογκρέσου, οι τε-
λευταίες εκτιμήσεις τούς προσγει-
ώνουν στην πραγματικότητα.

Η στρατηγική της κατατρομο-
κράτησης του εκλογικού σώματος
από τους Ρεπουμπλικανούς και
τον ίδιο τον πρόεδρο με επιχειρή-
ματα όπως ότι η χώρα απειλείται
από μεταναστευτική εισβολή και
ακραίους Δημοκρατικούς-Σοσιαλι-
στές, που θέλουν να μετατρέψουν
τις ΗΠΑ σε Βενεζουέλα περιορίζει
το προβάδισμα του κόμματος όχι
μόνο στη Γερουσία, αλλά και στη
Βουλή. Αγνωστος είναι προς το πα-
ρόν ο αντίκτυπος του μπαράζ πα-

γιδευμένων δεμάτων που μεταξύ
άλλων απεστάλησαν αυτήν την
εβδομάδα στον πρώην προέδρο
Ομπάμα, τη Χίλαρι Κλίντον, τον
μεγιστάνα Τζορτζ Σόρος, και το
CNN. Θεωρητικά το κλίμα φόβου
ενισχύει τον πρόεδρο Τραμπ, αλλά
η δαιμονοποίηση του αντιπολι-
τευτικού Τύπου και των πολιτικών
του αντιπάλων από τον Αμερικανό

πρόεδρο καθώς και η μάλλον άνευ-
ρη τοποθέτησή του μετά τις από-
πειρες ενδέχεται να ευνοήσουν
τελικά τους Δημοκρατικούς.

Οι τελευταίες αναλύσεις, πάντως,
θεωρούν τη Γερουσία χαμένη υπό-
θεση για τους Δημοκρατικούς, ενώ
δεν αποκλείουν ακόμη και η πλει-

οψηφία τους στη Βουλή να είναι
οριακή. Αυτό που ανησυχεί, πάν-
τως, τον Τραμπ και τους Ρεπουμ-
πλικανούς περισσότερο είναι αυτό
που θεωρείται και το πιθανότερο
να συμβεί: η απώλεια του ελέγχου
της Βουλής. Από το σώμα αυτό ξε-
κινούν όλες οι νομοθετικές προ-
σπάθειες και αν κερδίσουν την
πλειοψηφία οι Δημοκρατικοί θα
μπορούσαν όχι μόνο να εμποδίσουν
την ατζέντα του προέδρου, αλλά
να προωθήσουν και τη δική τους.
Φυσικά θα μπορούσαν να συνεχί-
σουν οι Ρεπουμπλικανοί να ασκούν
την εξουσία μέσω της Γερουσίας,
αλλά δεν θα διαθέτουν την ίδια
ελευθερία κινήσεων με αυτήν που
απολαμβάνουν σήμερα. Το πιο ση-
μαντικό, ωστόσο, είναι ότι στη Βου-
λή θα ξεκινήσει –αν ξεκινήσει– εν-
δεχόμενη διαδικασία παραπομπής
του Τραμπ. Παρ’ όλο που οι Δημο-
κρατικοί έχουν αποφασίσει να μη
μιλήσουν γι’ αυτό το θέμα πριν από
την αναμέτρηση, αν κατακτήσουν
την πλειοψηφία, το πιθανότερο εί-
ναι πως θα θίξουν το θέμα τον Ια-
νουάριο, οπότε θα συγκληθεί το

σώμα με τη νέα του σύνθεση.
Πολλά από τα νεοεκλεγέντα, νε-

ότερα στελέχη του Κογκρέσου ανα-
μένεται να ασκήσουν πιέσεις προς
αυτήν την κατεύθυνση, ειδικά αν
ο ειδικός ανακριτής Ρόμπερτ Μι-
ούλερ βρει κάτι ενοχοποιητικό εις
βάρος του προέδρου των ΗΠΑ. Mία
από τις στρατηγικές των Ρεπουμ-
πλικανών είναι η αρνητική διαφή-
μιση και η επίμονη παρουσίαση
της Νάνσι Πελόζι στις καμπάνιες
τους. Η Δημοκρατική πρώην πρό-
εδρος της Βουλής (2007-2011) θε-
ωρείται από τα πιο μισητά πρόσωπα
στους κόλπους του κόμματος και
η άφατη απειλή είναι πως αν κερ-
δίσουν την πλειοψηφία οι Δημο-
κρατικοί στο σώμα, θα ξαναγίνει
πρόεδρός της η Πελόζι.

«Είμαι εθνικιστής!»
Τη Δευτέρα το βράδυ, στο Τέξας,

όπου βρέθηκε να ερωτοτροπεί με
τον άλλοτε θανάσιμο εσωκομματικό
του αντίπαλο, τον Τεντ Κρουζ, ο
οποίος δίνει μάχη για να διατηρήσει
την έδρα του στη Γερουσία, ο Τραμπ
αυτοπροσδιορίστηκε για πρώτη

φορά ευθέως ως εθνικιστής. «Ξέρετε
τι είναι ο υποστηρικτής της παγ-
κοσμιοποίησης ε; Είναι αυτός που
θέλει ο κόσμος να πάει καλά, χωρίς
να νοιάζεται και τόσο για τη χώρα
του. Και ξέρετε κάτι; Δεν μπορούμε
να το ανεχθούμε αυτό. Ξέρετε,
υπάρχει μια λέξη, λίγο παλιομοδί-
τικη, ο όρος εθνικιστής. Υποτίθεται
ότι δεν πρέπει να χρησιμοποιούμε
αυτή τη λέξη. Ξέρετε, λοιπόν, κάτι;
Είμαι εθνικιστής. Εντάξει;», εξήγ-
γειλε ενώπιον του πλήθους που
τον επευφημούσε στο Χιούστον.
Στο Τέξας θα δοθεί μία από τις πιο
δύσκολες αναμετρήσεις για τη Γε-
ρουσία, αφού η ψαλίδα του Κρουζ
με τον Δημοκρατικό αντίπαλό του,
Μπέτο Ο’ Ρουρκ, κλείνει διαρκώς.
Εκτός από το Τέξας αμφίρροπες
θεωρούνται οι μονομαχίες στην
Αριζόνα, στη Νεβάδα, στη Μοντάνα,
στη Βόρεια Ντακότα αλλά και στο
Νιου Τζέρσεϊ, το οποίο είναι κατε-
ξοχήν προπύργιο των Δημοκρατι-
κών. Με την εκπρόσωπό του Σάρα
Σάντερς και τους υπεύθυνους για
τον πολιτικό σχεδιασμό να έχουν
περιοριστεί στα παρασκήνια, ο

πρόεδρος έχει αναλάβει τον πλήρη
έλεγχο της προεκλογικής εκστρα-
τείας και η τύχη των Ρεπουμπλι-
κανών στο Κογκρέσο εξαρτάται
πλέον από το κατά πόσον οι ψη-
φοφόροι θα δώσουν ψήφο εμπι-
στοσύνης στον πρόεδρο ή όχι.

Ενδιαφέρουσα είναι η πρόσφατη
αποτίμηση των πολιτικών του εν-
στίκτων από τον γαμπρό του, Τζά-
ρεντ Κούσνερ. «Οσο περισσότερο
χρόνο περνάω μαζί του τόσο πιο
πολύ συνειδητοποιώ ότι δεν πρέπει
να στοιχηματίζω ενάντια στο έν-
στικτό του. Είναι ένας “μαύρος κύ-
κνος”. Αυτό υπήρξε σε όλη του τη
ζωή», είπε, αφήνοντας να εννοηθεί
ότι υπάρχει κάτι ανεξήγητο στο
πολιτικό ταλέντο του πεθερού του.

Ισως η πλέον καθοριστική ομάδα
του εκλογικού σώματος που ανα-
μένεται να παίξει ρόλο στο αποτέ-
λεσμα είναι οι γυναίκες με υψηλό
μορφωτικό επίπεδο. Η συγκεκρι-
μένη ομάδα έχει μακρά παράδοση
συμμετοχής στις ενδιάμεσες εκλο-
γές, καθώς οι έρευνες την εμφανί-
ζουν να ψηφίζει σε ποσοστό 62%
υπέρ Δημοκρατικών υποψηφίων.

<<<<<<

Αγνωστος είναι προς 
το παρόν ο αντίκτυπος
των τρομο-δεμάτων που
απεστάλησαν, μεταξύ
άλλων, σε Ομπάμα,
Κλίντον, Σόρος και CNN.

Δημοψήφισμα οι ενδιάμεσες στις ΗΠΑ
Η αναμέτρηση της 6ης Νοεμβρίου για Γερουσία και Βουλή λαμβάνει χαρακτήρα αποδοχής ή αποδοκιμασίας της θητείας Τραμπ

Του KIRK SEMPLE
THE NEW YORK TIMES

Τις τελευταίες ημέρες, ένα καρα-
βάνι ανθρώπων που προσπαθούν
να διαφύγουν από την τρομερή
φτώχεια και τη βία στο Ελ Σαλ-
βαδόρ, τη Γουατεμάλα και κυρίως
την Ονδούρα εισήλθε στο Μεξικό.
Κατά καιρούς, άνθρωποι από την
Κεντρική Αμερική ενώνονται σε
μεγάλες ομάδες ώστε να μετακι-
νηθούν με την ασφάλεια που προ-
σφέρει η δύναμη του πλήθους
και να διασωθούν από τους εγ-
κληματίες που καραδοκούν στη
διαδρομή προς Βορρά.

Ενώ υπάρχουν διαφορετικές
εκτιμήσεις για το μέγεθος του κα-
ραβανιού, από 4.500 έως 6.000
άτομα, η ύπαρξή του προξένησε
την οργή του Αμερικανού προ-
έδρου Ντόναλντ Τραμπ, ο οποίος
απείλησε να κλείσει τα νοτιοδυ-
τικά σύνορα των Ηνωμένων Πο-
λιτειών και να διακόψει τη βοήθεια
προς τη Γουατεμάλα, την Ονδούρα
και το Ελ Σαλβαδόρ εάν οι χώρες
αυτές δεν σταματήσουν το καρα-
βάνι.

Με τις ενδιάμεσες εκλογές της
6ης Νοεμβρίου κατά νου, ο Αμε-
ρικανός πρόεδρος έσπευσε να
αποδώσει ευθύνες στους αντιπά-
λους του στο Δημοκρατικό Κόμμα
και στην «αδύναμη νομοθεσία
τους».

Το καραβάνι σχηματίστηκε
στα μέσα Οκτωβρίου στο Σαν
Πέδρο Σούλα της βόρειας Ον-
δούρας, μια πόλη βυθισμένη στη
βία. Στην αρχή τα μέλη του ήταν
μόνο 200, αλλά όταν έφθασε στη
Γουατεμάλα είχαν γίνει 1.000,
εν συνεχεία 4.000 και μετά 6.000.
Ο πρόεδρος της Ονδούρας,
Χουάν Ορλάντο Χερνάντεζ, προ-
σπάθησε να αποτρέψει τη φυγή,
καλώντας τους πολίτες από τα
μέσα ενημέρωσης να μην ενω-
θούν με το καραβάνι, ενώ ανέ-
πτυξε δυνάμεις ασφαλείας στα
βασικά συνοριακά περάσματα.

Και το Μεξικό ανέπτυξε 700 άν-
δρες των δυνάμεων ασφαλείας
στα σύνορα, αλλά το καραβάνι τα
διέσχισε σε ένα σημείο στο οποίο
ήταν ιδιαίτερα δύσκολο να φυ-
λαχθεί, στον ποταμό Σουτσιάτε.

Δύσκολη πορεία
Στα μέσα της περασμένης εβδο-

μάδας, το καραβάνι βρισκόταν
στην πόλη Ουίξτλα του νότιου
Μεξικού, μόλις 75 χιλιόμετρα μα-
κριά από τα σύνορα με τη Γουα-
τεμάλα. Μέχρι τα σύνορα των
Ηνωμένων Πολιτειών τους απέ-
μεναν πάνω από 1.600 χιλιόμετρα,
απόσταση που, αν κρίνει κανείς
από το παρελθόν, ελάχιστοι θα
κατορθώσουν να διανύσουν.

Από το καραβάνι των 1.200 που
είχε σχηματισθεί την άνοιξη, κα-

τάφεραν να φτάσουν στα σύνορα
των ΗΠΑ περίπου 200 άτομα. Οι
περισσότεροι, άνδρες, γυναίκες
και παιδιά, αποσκοπούν στο να
αρχίσουν μια νέα ζωή στις Ηνω-
μένες Πολιτείες, ή τουλάχιστον
στο Μεξικό, όπου έχουν ήδη κα-
τατεθεί 1.699 αιτήσεις ασύλου.

«Οταν ακούσαμε ότι φτάνει το
καραβάνι, ήρθαμε. Υποφέρουμε
κι εμείς στη Γουατεμάλα από τη
φτώχεια, είναι μια ευκαιρία», είπε
η Ελσα Ρομέρο, η οποία προσπαθεί
να ακολουθήσει το καραβάνι με
τα τέσσερα παιδιά της.

«Τέσσερις μήνες κρύβομαι»
Κάποιοι, όπως η Ρομέρο, οδη-

γήθηκαν στη φυγή λόγω των χα-
μηλών μισθών και της ανεργίας,
ενώ άλλοι λόγω απειλών για τη
ζωή τους. Μετά δύο εβδομάδες
στον δρόμο, κάποιοι δέχθηκαν
να επιστρέψουν στην Ονδούρα,
αλλά για κάποιους άλλους το τα-
ξίδι είναι μονόδρομος. «Τους τε-

λευταίους τέσσερις μήνες κρύ-
βομαι. Δεν μπορώ ούτε να βγω
στον δρόμο. Δεν μπορώ να γυ-
ρίσω πίσω», είπε ο οδηγός φορ-
τηγού Χιμένες Φλόρες, ο οποίος
μπήκε σε μπελάδες επειδή τόλ-
μησε να καταγγείλει στην αστυ-
νομία το γεγονός ότι τα μέλη μιας
συμμορίας επιτέθηκαν στον αδελ-
φό του. Δημοσιογράφοι του πρα-
κτορείου Αssociated Press που
συνοδεύουν το καραβάνι μιλούν
για νύχτες ύπνου στη βροχή, ξύ-
πνημα με... συναυλία από βήχα,
ανθρώπους κουρασμένους, που
δοκιμάζουν τα όρια των αντοχών
τους, αλλά και ανθρώπους απο-
φασισμένους.

Οπως αποφασισμένος είναι
και ο Αμερικανός πρόεδρος, ο
οποίος χρησιμοποίησε το μετα-
ναστευτικό με επιτυχία ήδη μία
φορά, στις προεδρικές εκλογές,
και επιχειρεί το ίδιο στις εκλογές
του Νοεμβρίου.

Ο Ντόναλντ Τραμπ μίλησε για
«εγκληματίες», για «άγνωστους
μεσανατολίτες» που έχουν ανα-
μειχθεί στο πλήθος και για βαριές
ευθύνες του Δημοκρατικού Κόμ-
ματος. «Είναι κρίμα ένας τόσο
ισχυρός πρόεδρος να χρησιμο-
ποιεί αυτό το καραβάνι για πολι-
τική εκμετάλλευση», σχολίασε ο
ακτιβιστής για τα δικαιώματα των
προσφύγων Ιρινέο Μούχικα.

Προεκλογικό «χαρτί»
και το καραβάνι

<<<<<<

Περίπου 6.000 μετανά-
στες από την Ονδούρα, 
το Ελ Σαλβαδόρ και 
τη Γουατεμάλα εισήλ-
θαν στο Μεξικό και 
βαδίζουν προς τις ΗΠΑ.

Η μεγαλύτερη προσφυγική κρίση
των τελευταίων ετών στην αμερι-
κανική ήπειρο, η έξοδος από τη Βε-
νεζουέλα, δεν έχει επηρεάσει τις
ΗΠΑ, καθώς οι κάτοικοι της χώρας
οδεύουν κυρίως προς άλλες χώρες
της Νότιας Αμερικής. Ομως, η πα-
ρατεταμένη κρίση στην Κεντρική
Αμερική, την πολύπαθη «πίσω αυλή»
των ΗΠΑ, τροφοδοτεί συστηματικά
τη χώρα με εκατοντάδες χιλιάδες
πρόσφυγες και μετανάστες. Η οι-

κονομική και κοινωνική κρίση που
έπληξε τις τρεις ισχυρότερες οικο-
νομίες της Νότιας Αμερικής –Βρα-
ζιλία, Αργεντινή, Βενεζουέλα– έχει
προφανή αντίκτυπο στις μικρότερες
οικονομίες της Κεντρικής Αμερικής.
Στις δυσκολίες που αντιμετωπίζουν
ήρθε να προστεθεί η εκτεταμένη
πολιτική βία στη Νικαράγουα, που
διατάραξε βίαια τη μεταφορά εμ-
πορευμάτων αυτών των χωρών προς
το Μεξικό και τις ΗΠΑ. Ειδικά στην

Ονδούρα, τα δύο τρίτα των κατοίκων
βρίσκονται κάτω από το κατώφλι
της φτώχειας, ενώ η εγκληματικό-
τητα έχει πάρει τεράστιες διαστά-
σεις. Οσο σκληραίνει η πολιτική
των ΗΠΑ απέναντι στους πρόσφυ-
γες, τόσο εντείνονται φαινόμενα
όπως αυτά του καραβανιού. «Οταν
κλείνουν οι ομαλές δίοδοι ασύλου,
υπάρχει χάος», παρατήρησε η δι-
ευθύντρια του προγράμματος για
τα δικαιώματα των μεταναστών

στην Επιτροπή Γυναικών Μετανα-
στών, Μεσέλ Μπρανέ. Μια νέα πα-
ράμετρος, η αλλαγή κυβέρνησης
στο Μεξικό, μπορεί να καταστήσει
το μέγεθος του προβλήματος πιο
εμφανές για την Ουάσιγκτον. Η
εκλογή του αριστερού Λόπεζ Ομ-
πραδόρ, που αναλαμβάνει τον Δε-
κέμβριο την προεδρία, αναμένεται
να θέσει τη συνεργασία των δύο
χωρών για το θέμα της μετανάστευ-
σης σε νέες βάσεις.

Κρίση και χάος στην Κεντρική Αμερική
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Μετά την απόσυρση των ΗΠΑ από
τις διεθνείς συμφωνίες για την κλι-
ματική αλλαγή και για το πυρηνικό
πρόγραμμα του Ιράν, το κακό τρί-
τωσε το περασμένο Σάββατο. Μι-
λώντας σε προεκλογική συγκέν-
τρωση των Ρεπουμπλικανών στη
Νεβάδα –κατά δυσοίωνη σύμπτω-
ση, μια πολιτεία που φιλοξενεί
πεδίο πυρηνικών δοκιμών– ο Ντό-
ναλντ Τραμπ ανακοίνωσε την από-
συρση της χώρας του από την ιστο-
ρική συμφωνία ελέγχου των πυρη-
νικών όπλων μέσου βεληνεκούς
(INF), που υπέγραψαν τον Δεκέμ-
βριο του 1987 ο Αμερικανός πρό-
εδρος Ρόναλντ Ρέιγκαν και ο τε-
λευταίος ηγέτης της ΕΣΣΔ, Μιχαήλ
Γκορμπατσόφ.

Η νέα μονομερής κίνηση της κυ-
βέρνησης Τραμπ προκάλεσε διεθνή
ανησυχία για επιστροφή στο ψυ-
χροπολεμικό κλίμα εξοπλιστικού
ανταγωνισμού μεταξύ των δύο πυ-
ρηνικών υπερδυνάμεων. Οι Ευρω-
παίοι, οι οποίοι κινδυνεύουν να
βρεθούν και πάλι όμηροι μιας αμε-
ρικανορωσικής διαμάχης στα εδάφη
τους, αντέδρασαν άμεσα.

Γαλλία, Γερμανία και Ε.Ε. κατα-
δίκασαν την απόσυρση από την
INF και κάλεσαν την Ουάσιγκτον
να το ξανασκεφτεί. Οι προηγούμε-
νες εμπειρίες από τον αντίκτυπο
των διαμαρτυριών τους αναφορικά
με τη συμφωνία του Παρισιού και
το πυρηνικό πρόγραμμα του Ιράν
δεν αφήνουν, ωστόσο, παρά ελά-
χιστες ελπίδες για αλλαγή πλεύσης
από τον Λευκό Οίκο.

Αιτιολογώντας την απόφασή
του, ο Αμερικανός πρόεδρος ισχυ-
ρίστηκε ότι η Ρωσία παραβιάζει
τη συμφωνία. Ανάλογες κατηγορίες
είχαν διατυπωθεί και στο παρελθόν
τόσο από την Ουάσιγκτον όσο και
από το ΝΑΤΟ.

Με αφορμή τον NOVATOR
Αιχμή αυτών των καταγγελιών

είναι ο νέος ρωσικός πύραυλος NO-
VATOR 9M729, ο οποίος, κατά τους
Αμερικανούς, υπερβαίνει σε βελη-
νεκές τα 500 χιλιόμετρα, επομένως
παραβιάζει τους όρους της συμφω-
νίας. Οι Ρώσοι αρνούνται την κα-
ταγγελία και υποστηρίζουν ότι, αν-
τίθετα, είναι οι ΗΠΑ εκείνες που
παραβιάζουν τη συμφωνία.

Αρκετοί διεθνείς αναλυτές υπο-
στηρίζουν ότι πραγματικός στόχος
της απόφασης Τραμπ δεν είναι
τόσο η Ρωσία, όσο η Κίνα – ο κυ-

ριότερος δυνητικός ανταγωνιστής
των ΗΠΑ, τουλάχιστον στο οικο-
νομικό πεδίο, τον 21ο αιώνα. Η Κί-
να, όπως και όλες οι τρίτες χώρες,
δεν δεσμεύεται από την αμερικα-
νορωσική συμφωνία του 1987. Ο
ίδιος ο πρόεδρος Τραμπ δήλωσε
τη Δευτέρα ότι η ανάπτυξη του κι-
νεζικού πυρηνικού οπλοστασίου
ήταν ένας από τους βασικούς λό-
γους που τον ώθησαν στην από-
φασή του. Την ίδια αίσθηση ενί-
σχυσε η επίσκεψη του συμβούλου
Εθνικής Ασφαλείας του Λευκού Οί-
κου, Τζον Μπόλτον, στη Μόσχα
την περασμένη Τρίτη. Μόλις δύο
ημέρες μετά το σοκ από την κίνηση
Τραμπ, ο Αμερικανός αξιωματούχος
συζήτησε με τον Ρώσο πρόεδρο
Βλαντιμίρ Πούτιν το ενδεχόμενο
νέας συνάντησης των δύο προ-
έδρων στις 11 Νοεμβρίου στο Πα-
ρίσι, σε ατμόσφαιρα που παρέπεμπε
όχι σε ρήξη αλλά σε πραγματιστική
συνεννόηση. Οπως έγραψε το ρω-

σικό πρακτορείο RIA, οι Ρώσοι αξιω-
ματούχοι που συναντήθηκαν με
τον Μπόλτον αποκόμισαν την εν-
τύπωση ότι ο συνομιλητής τους
πήγε στη Μόσχα για να μεταφέρει
τις έντονες αιτιάσεις των ΗΠΑ για
τις οικονομικές και στρατιωτικές
πολιτικές της... Κίνας! Γεγονός είναι
ότι η κίνηση του Τραμπ ήταν απο-
λύτως συνεπής στο νέο πυρηνικό
δόγμα του Πενταγώνου, που ανα-
κοινώθηκε τον περασμένο Φε-
βρουάριο. Ενώ το δόγμα Ομπάμα
έβαζε στην πρώτη γραμμή τη μεί-
ωση των πυρηνικών όπλων, ο
Τραμπ, με τη σύμφωνη γνώμη του
υπουργού Αμυνας Τζιμ Μάτις, δια-
κήρυξε ανοιχτά την πιθανότητα
να χρησιμοποιήσουν πρώτες οι
ΗΠΑ πυρηνικά όπλα εναντίον των
όποιων αντιπάλων τους. Αξιοση-
μείωτο είναι ότι η νέα, επικίνδυνη
απόφαση του Τραμπ δεν βρήκε κα-
μία ισχυρή φωνή αντίδρασης από
τους Δημοκρατικούς.

Π.Γ.Π.

Στα τέλη της περασμένης εβδο-
μάδας η κυβέρνηση της Σαουδι-
κής Αραβίας αναγκάστηκε, υπό
το βάρος της διεθνούς κατακραυ-
γής, να παραδεχθεί ότι ο Τζαμάλ
Κασόγκι δολοφονήθηκε μέσα
στο προξενείο της, στην Κων-
σταντινούπολη. Ωστόσο η ομο-
λογία, που ήρθε με καθυστέρηση
σχεδόν τριών εβδομάδων, συνο-
δεύθηκε από δύο ισχυρισμούς
που προσβάλλουν τη νοημοσύνη
του πολιτισμένου κόσμου. Το
Ριάντ ισχυρίστηκε ότι ο Κασόγκι
σκοτώθηκε κατά λάθος στη διάρ-
κεια «αψιμαχίας» με τους ανα-
κριτές του – λες και ήταν δυνατό
ένας 60χρονος δημοσιογράφος
να εμπλακεί σε θανάσιμη πάλη
με 15 άνδρες επίλεκτων δυνάμε-
ων του καθεστώτος. Επιπλέον,
υποστήριξε ότι η εκτέλεση του
δημοσιογράφου ήταν αποτέλε-
σμα πρωτοβουλίας «ανεξέλεγ-
κτων στοιχείων», για τα οποία
δεν ήξεραν τίποτα ούτε ο βασιλιάς
Σαλμάν ούτε ο διάδοχος πρίγκι-
πας Μοχάμεντ. Και για μεν τον
πρώτο θα μπορούσε κανείς να
το δεχθεί δεδομένου ότι ο γηραιός
μονάρχης πάσχει από προϊούσα
άνοια λόγω Αλτσχάιμερ, αλλά για
τον γιο του και πραγματικό ισχυ-

ρό άνδρα του καθεστώτος, το
επιχείρημα είναι καταγέλαστο.
Αν είναι δυνατόν να εκτέλεσαν
μια τόσο σοβαρή αποστολή άν-
δρες από το στενό του περιβάλλον
χωρίς να το έχει εγκρίνει ο ίδιος!

Σε κάθε περίπτωση, ο Μοχά-
μεντ μπιν Σαλμάν δεν φαίνεται
να ανησυχεί ιδιαίτερα για το
μέλλον του. Την περασμένη Τρί-
τη εμφανίστηκε χαμογελαστός
στο πολυτελές ξενοδοχείο Ριτζ
- Κάρλτον (το ίδιο ξενοδοχείο
που πέρυσι τον Νοέμβριο είχε
μετατρέψει σε φυλακή πέντε
αστέρων για εκατοντάδες μέλη
της βασιλικής οικογένειας) για
τη διεθνή επενδυτική διάσκεψη
που έχει πολιτογραφηθεί ως
«Νταβός της Ερήμου».

Τον χειροκροτούσαν
Ορθιοι τον καταχειροκροτού-

σαν, χωρίς ίχνος ντροπής, πετρε-
λαιάδες, τραπεζίτες και κρατικοί
αξιωματούχοι των πέντε ηπείρων.
«Περισσότεροι άνθρωποι, περισ-
σότερα λεφτά», δήλωσε ο πρίγ-
κιπας, δικαιολογημένα ευτυχής,
παρότι είναι αλήθεια ότι αρκετοί
κρατικοί αξιωματούχοι και επι-
χειρηματίες της Δύσης ακύρωσαν
τη συμμετοχή τους για να απο-
φύγουν τον στιγματισμό.

Το θράσος των Σαούντ δεν εκ-
πλήσσει. Προτού καν αρχίσει η
έρευνα των Τούρκων για τη δο-
λοφονία Κασόγκι, ο Ντόναλντ

Τραμπ υιοθέτησε πρώτος την εκ-
δοχή των «ανεξέλεγκτων στοι-
χείων», αθωώνοντας προκατα-
βολικά τον θρόνο, ενώ κατέστησε
σαφές ότι δεν πρόκειται να δια-
ταράξει τη στρατηγική σχέση με
το βασίλειο και τις πωλήσεις
όπλων στο Ριάντ (οι ΗΠΑ καλύ-
πτουν το 60% των αγορών όπλων
από την πλευρά της Σαουδικής
Αραβίας). Ο κυνισμός προκαλεί,
αλλά επί του προκειμένου ο
Τραμπ δεν πρωτοτυπεί. Αρκεί να

θυμηθεί κανείς ότι, παρά το γε-
γονός ότι οι 15 από τους 19 αε-
ροπειρατές της 11ης Σεπτεμβρίου
ήταν Σαουδάραβες, η κυβέρνηση
Μπους έκανε το παν για να μη
διαταράξει τους δεσμούς με το
Ριάντ. Αλλωστε, η εταιρεία πε-
τρελαίων Halliburton, στην οποία
θήτευσε με το αζημίωτο ο τότε
αντιπρόεδρος Ντικ Τσένι έκανε
χρυσές δουλειές με τους Σαου-
δάραβες και με τον πόλεμο στο
Ιράκ και, βέβαια, δεν θα μπορούσε

να απουσιάζει από το Ριτζ - Κάρλ-
τον την περασμένη εβδομάδα.
Στο ίδιο μήκος κύματος με την
Ουάσιγκτον βρέθηκε και η Μό-
σχα. Το Κρεμλίνο διεμήνυσε ότι
θα πάρει θέση για την υπόθεση
Κασόγκι όταν έρθουν στο φως
τα «πραγματικά γεγονότα», λες
και υπάρχουν αμφιβολίες για το
τι διεπράχθη πίσω από την πύλη
του σαουδαραβικού προξενείου
της Κωνσταντινούπολης στις 2
Οκτωβρίου. Ο Κίριλ Ντιμίτριεφ,
διευθυντής ρωσικού fund που
διατηρεί σχέσεις με τον Βλαντιμίρ
Πούτιν, ήταν επίσης στο Ριτζ -
Κάρλτον, όπου δήλωσε ότι «η
Σαουδική Αραβία είναι σπουδαίος
εταίρος».

Αλλά και οι ισχυρότερες ευ-
ρωπαϊκές δυνάμεις, με μόνη
εξαίρεση τη Γερμανία, κινήθη-
καν στην ίδια γραμμή. Βρετανία,
Γαλλία, ακόμη και η Ισπανία του
σοσιαλιστή Σάντσεθ αρνήθηκαν
να αναστείλουν τις πωλήσεις
όπλων και άλλες εμπορικές συμ-
φωνίες, επικαλούμενες θέσεις
εργασίας και στρατηγικά συμ-
φέροντα. Οσο για τον Ταγίπ Ερν-
τογάν, παρά την υπόσχεση ότι
θα αποκαλύψει τη «γυμνή αλή-
θεια», εξακολουθεί να κρατά
στο απυρόβλητο την κορυφή
του καθεστώτος, παζαρεύοντας
για οικονομικά οφέλη από το
Ριάντ και γεωπολιτικά από την
Ουάσιγκτον.

Η διεθνής υποκρισία
στην υπόθεση Κασόγκι
Κυνικό παζάρι των μεγάλων δυνάμεων με τον οίκο των Σαούντ

<<<<<<

Γνωρίζουν ότι το παλάτι
έχει τα χέρια του
βαμμένα στο αίμα 
του δημοσιογράφου,
αλλά λίγοι τολμούν 
να διαταράξουν τις σχέ -
σεις τους με το Ριάντ.

<<<<<<

Η απόσυρση από 
την ιστορική συμφωνία
του 1987 με την ΕΣΣΔ 
ενδέχεται να έχει πραγ-
ματικό στόχο όχι τόσο 
τη Ρωσία όσο την Κίνα.

O Ρώσος πρόεδρος Βλαντιμίρ Πούτιν (αριστερά) ανταλλάσσει χειραψία με
τον σύμβουλο Εθνικής Ασφαλείας του Λευκού Οίκου Τζον Μπόλτον, ο οποίος
επισκέφθηκε τη Μόσχα την περασμένη Τρίτη.
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Τα επικίνδυνα
πυρηνικά παιχνίδια
του Ντόναλντ Τραμπ
Νέα μονομερής κίνηση των ΗΠΑ

Παρά την ασυλία που του προσφέρουν για την ώρα Τραμπ και Ερντο-
γάν, ο Μοχάμεντ μπιν Σαλμάν έχει υποστεί σοβαρό ηθικό και πολιτικό
πλήγμα από την υπόθεση Κασόγκι. Στις αμερικανικές εφημερίδες πυ-
κνώνουν τα άρθρα που καλούν τον βασιλιά Σαλμάν να θυσιάσει τον
πρίγκιπα διάδοχο και γιο του, ώστε να διασώσει το καθεστώς από τη
διεθνή απομόνωση και τις ενδεχόμενες οδυνηρές κυρώσεις. Οσο
προχωρημένο κι αν ακούγεται, ένα παρόμοιο μέτρο δεν θα ήταν πρω-
τοφανές, ούτε καν για τον Σαουδάραβα μονάρχη. Οταν ανέβηκε στον
θρόνο, το 2015, καθαίρεσε όχι έναν αλλά δύο πρίγκιπες διαδόχους
προκειμένου να ανοίξει τον δρόμο στον γιο του: πρώτα τον ετεροθα-
λή αδελφό του Μουρκίν μπιν Αμπντουλαζίζ και ύστερα τον ανιψιό του
Μοχάμεντ μπιν Νάγεφ, ένα από τα πιο ισχυρά πρόσωπα του καθεστώ-
τος. Στο παρελθόν, υπήρξε μία ακόμη θεαματικότερη ανατροπή. To
1964, ο ίδιος ο βασιλιάς Σαούντ μπιν Αμπντουλαζίζ υποχρεώθηκε να
παραιτηθεί ύστερα από παλατιανό πραξικόπημα, καθώς είχε αποκη-
ρυχθεί από το πανίσχυρο ιερατείο και το παλάτι του πολιορκούνταν
από την προεδρική φρουρά. Ορισμένοι αναλυτές εκτιμούν ότι δεν
αποκλείεται το Ριάντ να ξαναζήσει παρόμοιες εμπειρίες εάν δεν γί-
νουν ριζικές αλλαγές, ενώ οι πιο τολμηροί θεωρούν αναγκαία και
ώριμη την καθιέρωση συνταγματικής μοναρχίας.

Σε δεινή θέση ο πρίγκιπας διάδοχος

Πώς θα πατήσει ο άνθρωπος στον Αρη
H αμερικανική υπηρεσία Διαστή-
ματος, η NASA, δεν θα μπορέσει
να εφαρμόσει ένα πρόγραμμα επαν-
δρωμένης αποστολής στον Αρη
και γι’ αυτό επιζητεί την πιθανό-
τητα διεθνούς συνεργασίας που
θα μπορούσε να υλοποιήσει κάτι
τέτοιο, επεσήμανε ο επικεφαλής
της, Τζιμ Μπρίντενσταϊν σε συ-
νέντευξή του στο ρωσικό ειδησε-
ογραφικό πρακτορείο TASS. Πριν
από μία εβδομάδα ο Μπρίντενσταϊν
βρέθηκε στη Μόσχα και στο κο-
σμοδρόμιο Μπαϊκονούρ του Κα-
ζαχστάν και για πρώτη φορά συ-
ναντήθηκε με τον Ρώσο ομόλογό
του, τον επικεφαλής της

εταιρείας Roscosmos, Ντιμίτρι Ρογ-
κόζιν. «Θέλουμε να δημιουργήσου-
με ένα πρόγραμμα παγκόσμιας συ-
νεργασίας», δήλωσε. 

Σύμφωνα με τον Μπρίντενσταϊν,
οι ΗΠΑ αναπτύσσουν μία «αρχιτε-
κτονική στη Σελήνη, την ίδια αρ-
χιτεκτονική όταν σκεφτόμαστε για
παρόχους εκτόξευσης, διαστημικά
σκάφη, επαναχρησιμοποιούμενα
κέντρα διοίκησης, διαστημικά οχή-
ματα και οχήματα εκτόξευσης που
θα ξεκινούν από την επιφάνεια της
Σελήνης». «Ολες αυτές οι ικανότη-
τες και οι τεχνολογίες μπορούν να
αντιγραφούν και να χρησιμοποι-
ηθούν και για τη μεταφορά μας

στον Αρη. Ωστόσο, αξίζει να ση-
μειωθεί ότι οι ΗΠΑ δεν μπορούν
να κάνουν τα πάντα, αλλά αν δια-
θέτουμε διεθνείς εταίρους, οι οποίοι
θα συμμετέχουν σε αυτήν την αρ-
χιτεκτονική, μπορούμε να ανοικο-
δομήσουμε αυτές τις ικανότητες,
μπορούμε να κάνουμε περισσότερα
από όσα θα καταφέρναμε να κά-
νουμε ποτέ μόνοι μας. Δεν γνωρίζω,
επί του παρόντος, ποια χώρα θα
ήταν μέρος ποιου προγράμματος
και ποιου μέρους της αρχιτεκτονι-
κής, αλλά γνωρίζω ότι αν κάθε χώρα
φέρει εις πέρας το τμήμα που έχει
αναλάβει, μπορούμε να κάνουμε
περισσότερα από αυτά που θα μπο-

ρούσαμε μόνοι μας». Σύμφωνα με
προηγούμενες μελέτες, η NASA σχε-
διάζει την πρώτη επανδρωμένη απο-
στολή στον Κόκκινο Πλανήτη το
2030, χρησιμοποιώντας το νεοσχε-
διασμένο διαστημικό σκάφος
«Ωρίων» και τον προωθητικό πύ-
ραυλο SLS. Προτού, ωστόσο, μπο-
ρέσει ο «Ωρίων» να εκτοξευθεί με
προορισμό τον Αρη, θα αποσταλούν
στην επιφάνειά του πολλά μη επαν-
δρωμένα οχήματα προκειμένου να
εντοπίσουν την κατάλληλη τοπο-
θεσία όπου το διαστημόπλοιο με
τους αστροναύτες μπορεί να προ-
σεδαφιστεί.  

TASS
Ο επικεφαλής της NASA Τζιμ Μπρίντενσταϊν (αριστερά) με τον Ρώσο
ομόλογό του, επικεφαλής της εταιρείας Roscosmos, Ντιμίτρι Ρογκόζιν.
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Η ΜΑΧΗ ΤΩΝ ΤΙΤΑΝΩΝ: ΠΟΛΙΤIKH Ή ΑΘΛΗΤΙΚΑ;

ΠΡΩΤΗ

 ΜΙΧΑΛΗΣ ΤΣΙΚΑΛΑΣ ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΓΙΔΗΣ

O Eρμής υπό στενή παρακολούθηση
Η αποστολή του «Μπέπι Κολόμπο» στον μικρότερο πλανήτη του ηλιακού συστήματος, με τον δυσανάλογα μεγάλο πυρήνα σιδήρου

Toυ KENNETH CHANG
THE NEW YORK TIMES

Η Γη επιστρέφει στον Ερμή. Το «Μπέ-
πι Κολόμπο», μια κοινή αποστολή
της Ιαπωνικής και της Ευρωπαϊκής
Διαστημικής Υπηρεσίας, εκτοξεύ-
θηκε από τη γαλλική Γουιάνα, με
έναν προωθητικό πύραυλο Ariane
5. Αν το διαστημικό σκάφος ταξι-
δέψει σύμφωνα με το πρόγραμμα,
θα γίνει το τρίτο διαστημόπλοιο
που επισκέπτεται τον πιο εσωτερικό
πλανήτη του ηλιακού μας συστή-
ματος. Η αποστολή στην πραγμα-
τικότητα περιλαμβάνει δύο διαστη-
μικά σκάφη που θα κινηθούν από
κοινού προς τον Ερμή, αλλά θα τε-
θούν σε διαφορετικές τροχιές και
θα κάνουν διαφορετικές παρατη-
ρήσεις. Θα περιμένουμε πολύ για
την κύρια φάση της αποστολής, κα-
θώς τα σκάφη δεν πρόκειται να τε-
θούν σε τροχιά γύρω από τον Ερμή,
τον μικρότερο πλανήτη του ηλιακού

μας συστήματος, πριν από τον Δε-
κέμβριο του 2025. 

Γιατί χρειάζεται να περάσουν
επτά χρόνια για να φτάσουμε
στον Ερμή;

Eίναι εύκολο να φτάσει κανείς
στον Ερμή γρήγορα. Το δύσκολο
είναι να σταματήσει. Το ταξίδι
προς τον Ηλιο είναι σαν να τρέχεις
σε μία απότομη κατηφόρα. Κοντά
στο τέλος της είναι δύσκολο να

κόψεις ταχύτητα, που είναι ακρι-
βώς αυτό που πρέπει να κάνει το
«Μπέπι Κολόμπο» προτού τεθεί
σε τροχιά γύρω από τον Ερμή. Το
πρώτο διαστημικό σκάφος που πή-
γε στον Ερμή ήταν το «Mariner
10» της NASA, που πραγματοποί-
ησε το ταξίδι σε λιγότερο από πέντε
μήνες. Αυτό όμως έκανε μία προ-
σέγγιση σε απόσταση 600 χλμ.
από την επιφάνειά του. Εκανε και
άλλες προσεγγίσεις, αλλά ποτέ δεν

μπήκε σε τροχιά. Ως τροχοπέδη
θα μπορούσε να δράσει ο προωθη-
τικός πύραυλος, αλλά αυτό απαιτεί
περισσότερα καύσιμα από αυτά
που έχει το «Μπέπι Κολόμπο».
Οσον αφορά τη μηχανική της τρο-
χιάς, αυτό σημαίνει ότι θα κάνει
περιστροφές γύρω από κάποιους
πλανήτες. Το «Μπέπι Κολόμπο»
θα κάνει προσεγγίσεις στη Γη,
στην Αφροδίτη και στον Ερμή που
θα το επιβραδύνουν αρκετά ώστε

να αιχμαλωτιστεί από το πεδίο βα-
ρύτητας του Ερμή. 

Γιατί οι επιστήμονες μελετούν
τον πλανήτη Ερμή;

Οι τέσσερις εσωτερικοί πλανήτες
–Ερμής, Αφροδίτη, Γη και Αρης–
διαθέτουν έναν πυρήνα από σίδηρο
και ένα εξωτερικό κέλυφος από πιο
πετρώδες υλικό. Ο Ερμής είναι ο
μικρότερος πλανήτης της ομάδας.
Είναι λίγο μεγαλύτερος από τη Σε-

λήνη αλλά έχει έναν δυσανάλογα
μεγάλο πυρήνα σιδήρου. Οι ειδικοί
δεν κατανοούν πώς εμφανίστηκε
η παράξενη σύσταση του Ερμή, γε-
γονός που σημαίνει ότι δεν κατα-
νοούν πλήρως πώς εμφανίστηκαν
οι πλανήτες στο ηλιακό μας σύστη-
μα. Επιπροσθέτως, οι μελέτες του
τρόπου με τον οποίο οι ηλιακοί άνε-
μοι φυσούν πάνω και γύρω από τον
Ερμή μπορούν να μας δώσουν στοι-
χεία για την πιθανότητα ζωής σε

άλλους πλανήτες και αστέρια. Οι
επιστήμονες άρχισαν να μελετούν
πλανήτες με το μέγεθος της Γης
που εκτελούν τροχιά γύρω από μι-
κρά, αχνά αστέρια τα οποία είναι
γνωστά ως Κόκκινοι Νάνοι, τα τε-
λευταία χρόνια. Δεδομένα από το
«Μπέπι Κολόμπο» μπορεί να βοη-
θήσουν να μάθουμε αν αυτές οι
απομακρυσμένες γαίες διαθέτουν
ατμόσφαιρα ή αν ο αέρας μπορεί
να παρασυρθεί από τους ισχυρούς
αστρικούς ανέμους. 

Τι γνωρίζουμε για τον Ερμή;
Οι φωτογραφίες του «Mariner

10» δείχνουν μία επιφάνεια γεμάτη
κρατήρες που μοιάζει με την επι-
φάνεια της Σελήνης. Το «Μessenger»
μας έδωσε περισσότερες πληροφο-
ρίες για μεγαλύτερες εκτάσεις της
επιφάνειας, όπως για ένα σβηστό
ηφαίστειο, μεγαλύτερο από το Ντε-
λαγουέρ, ρήγματα στην εξωτερική
επιφάνεια καθώς ο πλανήτης ψύ-
χεται και συρρικνώνεται και μία
αραιή ατμόσφαιρα που δέχεται διαρ-
κή βομβαρδισμό από τα ενεργειακά
σωματίδια του Ηλίου. Τα δεδομένα
από το «Messenger» απέκλεισαν
και κάποιες υποθέσεις σχετικά με
το γιατί ο Ερμής είναι τόσο πλούσιος
σε σίδηρο. Κάποιοι επιστήμονες πί-
στευαν ότι ο πλανήτης βίωσε με-
γάλες περιόδους θέρμανσης κατά
τη διάρκεια και μετά τον σχηματι-
σμό του. Η αλήθεια είναι ότι ο Ερμής
διαθέτει και πιο πτητικά στοιχεία
τα οποία θα είχαν εξαφανιστεί αν
ίσχυε αυτή η υπόθεση. 

Γιατί το διαστημόπλοιο ονομά-
στηκε «Μπέπι Κολόμπο»;

Η αποστολή βαφτίστηκε έτσι από
τον Ιταλό επιστήμονα και μαθημα-
τικό Τζουζέπε Κολόμπο, ο οποίος
ανακάλυψε τη στρατηγική των προ-
σεγγίσεων για το «Mariner 10».
To χαϊδευτικό του ήταν Μπέπι.

<<<<<<

Πρόκειται για δύο 
διαστημικά σκάφη 
που θα τεθούν σε τροχιά
γύρω του – εγχείρημα 
δύσκολο λόγω της εγγύ-
τητάς του με τον Ηλιο. Το «Μπέπι Κολόμπο» ενώ εκτοξεύεται από τη γαλλική Γουιάνα, με έναν προωθητικό πύραυλο Ariane 5. Πρόκειται για μια κοινή αποστολή της ιαπωνικής και

της Ευρωπαϊκής Διαστημικής Υπηρεσίας, η κύρια φάση της οποίας δεν αναμένεται να ξεκινήσει πριν από τον Δεκέμβριο του 2025.



Πολύ καλή κίνηση
«Η Ακαδημία Ποδοσφαίρου της Ομό-
νοιας προχώρησε πρόσφατα στη δημι-
ουργία του ELITE GROUP, μια καινοτόμο
ενέργεια για τα κυπριακά δεδομένα. Οι
ποδοσφαιριστές που θα συμμετέχουν
στο ELITE GROUP, θα απολαμβάνουν
υψηλού επιπέδου υποστήριξη (αγωνι-
στική, ιατρική, επιστημονική κτλ.) ώστε
να επιτευχθεί η καλύτερη δυνατή ανέ-
λιξή τους. Το ELITE GROUP θα αποτε-
λείται από ποδοσφαιριστές των αγωνι-
στικών ομάδων U15 μέχρι U19 Σε μετα-
γενέστερο στάδιο, θα δίνουν και φιλικά
παιχνίδια. ». Αυτά αναγράφονται σε
ανακοίνωση που εξέδωσε η Ομόνοια.
Εξαιρετική κίνηση που είναι καλό να
βρει μιμητές. Γιατί αν αυτό το πράγμα
δουλέψει αποδοτικά στην πράξη μόνο
καλό θα κάνει. Γιατί θα αναδεικνύονται
επαρκέστεροι ποδοσφαιριστές για να
στελεχώνονται οι ομάδες. Την περισ-
σότερη όμως… δουλειά θα κάνει αυτό
που δεν αναγράφεται στην ανακοίνω-
ση και σας το αποκαλύπτουμε. Τα φιλι-
κά θα γίνονται και με ξένες ομάδες μέ-
σω τουρνουά που θα μετέχει το
γκρουπ. Εκεί δηλαδή που θα υπάρχει
ανταγωνισμός. Αυτό είναι το στοιχείο
που λειτουργεί καθοριστικά στη βελ-
τίωση των νεαρών. 

* * * * *

Σόφο… 
Ξεκίνησαν ήδη οι ψίθυροι στη Λεμεσό,
σχετικά με τον Ανδρέα Σοφοκλέους.
Έχουν λέει να λένε ότι άμα η ομάδα συ-
νεχίσει σ’ αυτό το επίπεδο τότε τον Ια-
νουάριο θ’ αναμειχθεί άμεσα. Μη φο-

βάσαι, δεν θα γίνει προπονητής, θα κά-
νει όμως όλα τα χατίρια του Κερκέζ για
να ενισχυθεί η ομάδα. Εν ολίγοις θα τα
τσοντάρει… κάτι άλλωστε που έχει ξα-
νακάνει κατά το παρελθόν. 

* * * * *

Απλήρωτοι… 
Σε μια από τις μεγάλες ομάδες του νη-
σιού, τα οικονομικά δεδομένα δεν θυμί-
ζουν σε τίποτα τις παλιές εποχές. Αντι-
θέτως ολοένα και πληθαίνουν οι φήμες
που φέρουν τη διοίκηση να μην αντα-
ποκρίνεται στις υποχρεώσεις τις απέ-
ναντι σε εργαζόμενους και άλλους
οφειλέτες. Προς το παρόν η όλη κατά-
σταση δεν έχει δει το φως της δημοσιό-
τητας. Άμα όμως συνεχιστεί κάτι τέτοιο,
δύσκολα δεν θα δει το φως της δημο-
σιότητας. 

* * * * *

Ελεύθερος ψάχνει ομάδα
Ένας πολύ αξιόλογος ποδοσφαιριστής

που αγωνίστηκε πρόσφατα μάλιστα στο
νησί μας είναι ελεύθερος και ψάχνει
για ομάδα. Στην Κύπρο, βεβαίως. Θα
τον δούμε άραγε ξανά στα κυπριακά γή-
πεδα τον Ιανουάριο;

* * * * *

Ολα υπό έλεγχο;
Φυσιολογικό είναι οι έχοντες εξουσία
να θέλουν να τσεκάρουν τα πάντα στο
πεδίο ενδιαφέροντός τους και να απο-
φεύγουν με αυτό τον τρόπο κριτικές
και άλλες παρομοίου είδους καταστά-
σεις. Πρέπει όμως και αυτοί να μην
αφήνουν το πράγμα να ξεφεύγει, για-
τί στο τέλος το αποτέλεσμα είναι να
τους γυρίζει ο κόσμος την πλάτη εντε-
λώς. Όσα διέρρευσαν περί εμπλοκής
της ομοσπονδίας στην ανάλυση των
φάσεων για τη διαιτησία στην τηλεό-
ραση μόνο προβληματισμό δημιουρ-
γούν κυρίως ως προς το ότι οι αρχές
με όσους είναι εκεί για να τις κρίνουν
με τον λόγο τους τελικά μόνο απέναν-
τι δεν είναι. Την ελευθερία του λόγου

στην Κύπρο όχι μόνο δεν την υπερα-
σπιζόμαστε αλλά φτάνουμε στο ση-
μείο μόνοι μας να την καταπατούμε
για τους εαυτούς μας. Ζήσαμε και
πρόσφατα περιστατικά με καταγγε-
λίες για slides από έρευνες που εξα-
φανίστηκαν και όλα αυτά σίγουρα δεν
πείθουν τον κόσμο να ασχοληθεί
όπως το έκανε παλιά.

* * * * *

Η άρση της εμπιστοσύνης
Να σας ενημερώσουμε πως το κεφά-
λαιο κάρτα φιλάθλου και οι αντιδράσεις
των σωματείων που έπονται, θα πάρουν
επίσημη μορφή, δεν είναι μονόπλευρο
και ούτε απλό. Πολλοί νομίζουν πως
έτσι απλά θα αντιδράσουν τα σωματεία
προς τον ΠτΔ και αυτός θα δει με κατα-
νόηση το θέμα και θα πάει στον κάλαθο
το μέτρο. Δεν είναι καθόλου τυπική η
διαδικασία αυτή και είναι σύνθετο.
Αφορά βέβαια πρώτα απ’ όλα τη βουλή,
το σώμα αυτό ψήφισε τον νόμο και μπο-
ρεί να εγκρίνει ή όχι σχετικές τροπολο-
γίες, αλλά και εξαγγελία του κυβερνών-
τος κόμματος που ήταν πέραν από ξεκά-
θαρη. «Θα είμαστε αμείλικτοι σε θέμα-
τα βίας» ήταν η μόνιμη επωδός τότε που
το συζητούσαμε. Ας μην ξεχνάμε πως
δεν ασχολείται όλη η κοινωνία με το πο-
δόσφαιρο και όσοι είναι εκτός του χώ-
ρου, με κάθετο τρόπο είναι υπέρ της
κάρτας και θα αντιδράσουν έντονα, αν
δουν την κυβέρνηση και τα κόμματα να
κάνουν πίσω. Εν ολίγοις, μπορεί τα σω-
ματεία να άρουν την εμπιστοσύνη τους
προς την κάρτα το ένα μετά το άλλο αλ-
λά έχει να σκεφτεί η κυβέρνηση και την
άρση των υπολοίπων προς την ίδια αν
αλλάξει τη στάση της. Για να δούμε τι
θα δούμε.
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Προπονητής; 
Aστο καλύτερα... 

ΑΠΟΨΕΙΣ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Φαινομενικά μοιάζει με γκλαμου-
ράτο επάγγελμα που προσδίδει
αναγνωσιμότητα και τις πλείστες
φορές αμείβεται και παρά πολύ
καλά. Πέραν τούτου, από μόνο
του το πόστο ενός προπονητή
βγάζει και ένα σεβασμό προς το
πρόσωπο του κατόχου, αφού μοι-
άζει να είναι κάτι αντίστοιχο του
καπετάνιου σ’ ένα πλοίο. Συνήθως
δε οι απόψεις τους αποτελούν

ευαγγέλιο για τους διοικούντες, αφού ως γνώστες
του αντικειμένου είναι οι προπονητές που δίνουν
τις κατευθύνσεις για το πώς πρέπει να πορευτεί
ένα ποδοσφαιρικό κλαμπ. 

Όλα αυτά σε προηγμένες ποδοσφαιρικά χώρες.
Εκεί όπου ο προπονητής αντιμετωπίζεται όπως πρέπει
ν’ αντιμετωπίζεται η σημαντικότερη θέση σε μια πο-
δοσφαιρική ομάδα. Στην Κύπρο είναι αλλιώς. Ο προ-
πονητής μοιάζει με αναλώσιμο υλικό, όπως αυτά που
προμηθεύεται μια εταιρεία από ένα χαρτοπωλείο. Ο
προπονητής αντιμετωπίζεται ως ένα άτομο που ανά
πάσα στιγμή μπορεί να αποχωρήσει. Λες και είναι
κανένας μαθητευόμενος ή υπό δοκιμή υπάλληλος. 

Η κυπριακή κουτοπονηριά ή ασχετοσύνη έχει κα-
ταντήσει το επάγγελμα του ποδοσφαιρικού προπονητή
σχεδόν εξευτελιστικό. Κατ’ αρχάς τις περισσότερες
φορές δεν του προσφέρονται οι κατάλληλες συνθήκες
για να εργαστεί. Δεν φτάνει αυτό, εάν σε σύντομο
χρονικό διάστημα δεν καταφέρει να παρουσιάσει
ένα σύνολο ισάξιο του Άγιαξ του ’70, τότε παίρνει
την αποζημίωσή του και αποχωρεί.  Πριν όμως αυτό
συμβεί, είναι καταδικασμένος να περάσει και από
την ψυχοφθόρα διαδικασία της απαξίωσης από τον
κάθε άσχετο. Ο άσχετος που δεν διστάζει να τον
προσβάλει, να τον βρίσει, να του βρει κανά κουσούρι
και πάει λέγοντας. Παλαιότερα έτρωγαν και ξύλο.
Ευτυχώς επ’ αυτού εκσυγχρονιστήκαμε εν μέρει. 

Αν νομίζεις ότι τα πιο πάνω θεωρούνται προϊόν
φαντασίας, να μου επιτρέψεις να υπενθυμίσω ότι
φτάσαμε λίγο πριν από την 28η Οκτωβρίου και οι
πέντε από τις δώδεκα συνολικά ομάδες της κατη-
γορίας έχουν στείλει τον προπονητή τους στο σπίτι. 

Απ’ αυτό και μόνο το στατιστικό αντιλαμβάνεσαι
ότι η περίοδος χάριτος σ’ έναν επαγγελματία στην
Κύπρο είναι περίπου δύο μήνες (!). Έτσι το αντι-
λαμβάνονται το άθλημα οι προεδράρες του τόπου
και οι περισσότεροι των οπαδών. Γι’ αυτό σου λέω
άσε το καλύτερα. Ψάξε κάτι άλλο για επαγγελματική
αποκατάσταση…

«Καταγγελία κατά… λόγω μη συμ-
μετοχής στην ενδεκάδα, κατά την
έναρξη του αγώνα, δύο ποδοσφαι-
ριστών που κατά το 18ο έτος της
ηλικίας τους ή προηγούμενα να
ήταν εγγεγραμμένοι ως ποδοσφαι-
ριστές στο αρχείο ποδοσφαιριστών
της ΚΟΠ… Απόφαση: Πρόστιμο».
Το μάθαμε απ’ έξω και ανακατωτά.
Είναι το πιο σύνηθες απόσπασμα
από τη δημοσιοποίηση, εκ μέρους

της ΚΟΠ, των καταγγελιών και των αποφάσεων του
αθλητικού δικαστή. 

Θέμα με πολλές πτυχές, κυριότερη εκ των οποίων
η αντιμετώπιση και διαχείριση των Κύπριων ποδο-
σφαιριστών. Δεν ανήκω σε αυτούς που υποστηρίζουν
πως η καταγωγή και μόνο θα πρέπει να εξασφαλίζει
παρουσία στην εντεκάδα, αναγνωρίζοντας την ίδια
ώρα την… ξενομανία, ως προς τις επιλογές στη
συγκρότηση ρόστερ και εντεκάδας, σε όλες τις ομά-
δες. Είναι βέβαια και το οικονομικό, σε εποχές δύ-
σκολες για όλους, ωστόσο, τα πρόστιμα του κυρίου
Βρυωνίδη δεν φαίνονται ικανά να ανατρέψουν δρα-
ματικά το σκηνικό.

Πρόσφατα στο όλο θέμα προστέθηκε άλλη μια
πτυχή. Έχει να κάνει με το επιχείρημα που πολλοί
παράγοντες προέβαλαν, θέλοντας να δικαιολογήσουν
το αίτημα για αύξηση των ομάδων πρώτης κατη-
γορίας. Αύξηση η οποία, εάν τελικά εγκριθεί, είναι
φυσιολογικό να προκύψει με ομάδες οι οποίες συγ-
καταλέγονται στην κατηγορία μικρομεσαίες και σε
σχέση με διαφοροποίηση των δεδομένων για υπο-
βιβασμό και άνοδο από πρώτη σε δεύτερη κατηγορία
και αντίστροφα. Αίτημα το οποίο υποστηρίχθηκε
από τη θέση, πως η παρουσία μεγαλύτερου αριθμού
τέτοιων ομάδων στην πρώτη κατηγορία, θα δημι-
ουργούσε περισσότερες ευκαιρίες για συμμετοχή
Κυπρίων ποδοσφαιριστών.

Έλα όμως που αλλιώς εξελίσσονται τα πράγματα.
Μια ματιά στην «ατζέντα» του αθλητικού δικαστή,
κάθε εβδομάδα, δεν εξαιρεί σχεδόν καμία ομάδα
από την καταγγελία περί μη συμμετοχής στην εν-
τεκάδα Κυπρίων ποδοσφαιριστών. Στοιχείο εμφανές
και κατά τη διάρκεια των αγώνων. Ακούς από το
ραδιόφωνο την εντεκάδα, διαβάζει την περιγραφή
ενός αγώνα και αν δεν είσαι γνώστης, διερωτάσαι
για το πρωτάθλημα ποιας χώρας γίνεται η σχετική
αναφορά…

Ας βρουν, λοιπόν, οι υποστηρικτές της αύξησης
των ομάδων άλλο επιχείρημα. Ούτε αυτό στέκει,
όπως και το προηγούμενο (αμίμητο, πριν από
μερικά χρόνια), περί της μείωσης του προϋπολο-
γισμού, λόγω μειωμένου ανταγωνισμού από την
παρουσία αρκετών μικρομεσαίων ομάδων! Μόνο
στην Κύπρο…

Κατά τ’ άλλα, 
αύξηση ομάδων!

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του ΧΡΙΣΤΟΥ ΖΑΒΟΥ

Το καλοκαίρι δεν την έψαχνε κανείς.
Ακόμη και οι οπαδοί της είχαν άλλα θέ-
ματα ν’ ασχοληθούν. Όπως παραδείγ-
ματος χάριν, το γνωστό, τα τελευταία
χρόνια στόρι του καλοκαιριού, «μένει,
δεν μένει ο Σοφοκλέους», κάτι Γενικές
Συνελεύσεις σχετικά με το σωματείο ή
ακόμη και το τι θα γίνει με την «κάρτα
οπαδού». 

Άμα κανείς λάβει υπόψη και τις υπο-
χρεώσεις που είχαν οι άλλοι μεγάλοι
στα προκριματικά των ευρωπαϊκών
διοργανώσεων συν το ότι η ΑΕΛ δεν
ήταν και πολύ μπασμένη μες στα δη-
μοσιογραφικά γραφεία… σχεδόν την
ξεχάσαμε. Δεν έφταναν όλα αυτά, πήρε
κιόλας την ομάδα ο Ντούσαν Κερκέζ
και την έκλεισε για τρεις περίπου εβδο-
μάδες στη Βουλγαρία, παίζοντας σωρεία
φιλικών με περίεργους κυρίως αντιπά-
λους. Ούτε ισοπαλία δεν έφερε με τους
αντιπάλους και κάποιοι θυμήθηκαν το
καλοκαίρι του ’95 όταν η ομάδα δεν
έχασε φιλικό και στο τέλος της σεζόν
έπεσε κατηγορία. 

Ακολούθως, φτάσαμε στον Αύγουστο
και μπήκε μες στο πρωτάθλημα, χωρίς
να εντυπωσιάσει ιδιαίτερα. Φάνηκε
πάντως ευθύς εξ αρχής ότι η ομάδα
είναι σουλουπωμένη, νοικοκυρεμένη.
Όπως δηλαδή κατά το καλοκαίρι οπότε
οι συνήθεις της εποχής φανφάρες και
λαφαζανιές απουσίαζαν πλήρως από το
κουβεντολόι γύρω από την ομάδα. Από
το πρώτο κιόλας ματς με τον Ερμή έκανε
μπαμ, το ότι η ομάδα έχει και αρχή και
τέλος. Ή καλύτερα μια συγκεκριμένη
φιλοσοφία την οποία θέλει να περάσει
ο προπονητής στους παίκτες. Όσο πέρ-
ναγαν τα ματς, η ΑΕΛ του Ντούσαν Κερ-
κέζ πέραν των φοβερών επιδόσεων,
όπως παραδείγματος χάριν ένα γκολ
παθητικό, πέντε νίκες, μία ισοπαλία και
αήττητη σε γήπεδα όπως το Παπαδό-
πουλος και το ΓΣΠ, βελτίωνε την εικόνα
της, αποπνέοντας στο γήπεδο ποδο-
σφαιρική υγεία. 

Δεν ήθελαν και πολύ, όλοι αυτοί που
θυμήθηκαν το καλοκαίρι του ’95, ανα-
πόλησαν την άνοιξη του 2012. Έτσι

είναι τα πράγματα στην Κύπρο και δη
στην ΑΕΛ. Μια μέση κατάσταση δύ-
σκολα επικρατεί στο μυαλό των ανθρώ-
πων. Από τη λύπη στη χαρά και από τη
διαβάθμιση στην κατάκτηση του πρω-
ταθλήματος. 

Οι τρεις άξονες… 
Το σούπερ ξεκίνημα της ομάδας στο

πρωτάθλημα και η κατάληψη στην κο-
ρυφή του βαθμολογικού πίνακα μετά
από έξι ματς, δεν ήρθε τυχαία, ούτε και
κανείς χαρίστηκε στην ομάδα.  Αντι-
θέτως, η φετινή ΑΕΛ είναι μια ομάδα
που δουλεύει καθημερινά σκληρά προ-
σπαθώντας να υιοθετήσει την ταυτότητα
που επιθυμεί να επιβάλει ο προπονητής
της. Ρεαλιστής όσο λίγοι στον χώρο του
κυπριακού ποδοσφαίρου, ο Ντούσαν
Κερκέζ θέλησε ευθύς εξ αρχής να δη-
μιουργήσει ένα σύνολο που θα παίζει
με την μπάλα κάτω. Γνωρίζοντας ότι η
ΑΕΛ σε καμία περίπτωση δεν διαθέτει
τα λεφτά που έχουν άλλα μεγάλα σω-
ματεία του τόπου, επέλεξε να πορευτεί
σε σίγουρα μονοπάτια.  Διατήρησε στο
ρόστερ τους παίκτες που απέδειξαν πέ-
ρυσι ότι αξίζουν να φοράνε τη φανέλα,
κινήθηκε για την απόκτηση αποδεδειγ-
μένα καλών παικτών από το κυπριακό
πρωτάθλημα, πρόσθεσε στην ομάδα
κύπριους δημιουργώντας βάθος στο ρό-
στερ και έβαλε κάποιες πινελιές παικτών
από τα ξένα πρωταθλήματα. 

Το κυριότερο όμως που θέλησε να
κάνει, ήταν να «καθαρίσει» τα αποδυ-
τήρια. Ν’ αφαιρέσει δηλαδή το παλιό
στοιχείο (Αϊρόσα, Σοάρες και Νικολάου)
και να δημιουργήσει μια ατμόσφαιρα
εντελώς καινούργια, έτσι όπως αυτός
επιθυμούσε. Εκ του αποτελέσματος φαί-
νεται ότι τα κατάφερε. Όσοι εργάζονται
γύρω από την ομάδα, χάζεψαν από την
αφοσίωση που δείχνουν οι παίκτες στη
συλλογική προσπάθεια που γίνεται. 

«Υπάρχουν φορές που οι παίκτες
αντί να αποχωρήσουν από το προπο-
νητικό κέντρο με το πέρας της προπό-
νησης, κάνουν ντους και μαζεύονται
στη νεόδμητη αίθουσα ψυχαγωγίας,
παίζοντας επιτραπέζια και κάνοντας
πλάκες μεταξύ τους» μας ανέφερε άν-

θρωπος που ζει από κοντά την ομάδα. 
Συνοψίζουμε. Η ΑΕΛ φέτος διαθέτει

ένα πολύ καλό ρόστερ με επιλογές από
νέους και έμπειρους παίκτες, έναν προ-
πονητή που κάνει το απόλυτο κουμάντο
και την αίσθηση συλλογικότητας ανά-
μεσα σ’ όλα τα μέλη της. Είναι όμως
αυτά αρκετά για να καταστήσουν την
ομάδα πρωταγωνίστρια; 

Ο ρόλος του Σόφο… 
Ωραία ακούγονται και διαβάζονται

τα πιο πάνω, σ’ ένα όμως επαγγελματικό

περιβάλλον το χρήμα είναι αυτό που
καθορίζει τις καταστάσεις. Αν το χρήμα
απουσιάζει από τον κύκλο εργασιών
μιας ομάδας, τότε το πράγμα δεν κυλά
ό,τι άλλο και να συμβαίνει. 

Σ’ αυτό τον τομέα τα δεδομένα πάνε
τόσο καλά όσο η αγωνιστική εικόνα
της ομάδας. Ακριβώς γιατί η συνέπεια
του Σοφοκλέους προς τους εργαζόμε-
νους είναι τέτοια, που τους αναγκάζει
να σκέφτονται μονάχα τα καθήκοντά
τους. 

Οι εποχές που οι επιταγές πήγαιναν
και έρχονταν στα ταμεία των τραπεζών
ανήκουν πια στο παρελθόν. Πλέον οι
παίκτες λαμβάνουν τα χρήματά τους
έγκαιρα χωρίς να υπάρχει καμία καθυ-
στέρηση. Αυτή του ακριβώς η στάση,
δημιούργησε μια σχέση εμπιστοσύνης
μεταξύ της εργοδοσίας και εργαζόμενων,
που βγάνει προς το παρόν μέσα στο
γήπεδο. 

Κανείς δεν γνωρίζει πόσο ψηλά θα
πάει τούτη η ομάδα. Ο ίδιος ο προπο-
νητής της εξέφρασε το διαχρονικό
«ποτέ μη λες ποτέ» σε πρόσφατη συ-
νέντευξή του, βγάζοντας έτσι μια αι-
σιοδοξία ως προς την πορεία που ακο-
λουθεί. Το σίγουρο είναι ότι τίποτα δεν
είναι τυχαίο. Η απόδοση και τα αποτε-
λέσματα της ομάδας προκύπτουν μέσα
από τη δουλειά που γίνεται και τη γε-
νικότερη ομαλή λειτουργία του ποδο-
σφαιρικού τμήματος. 

Τι όμως χρειάζεται για να συνεχιστεί
αυτή η ξέφρενη πορεία. Σίγουρα όχι
οι διαχρονικές παθήσεις των Λεμεσια-
νών που έχουν να κάνουν με ακραία
συναισθήματα ενθουσιασμού ή απο-
γοήτευσης. Μάλλον η συνταγή επιτυ-
χίας αν είναι να κρατήσει θα πρέπει
να εντοπιστεί στην προσωπικότητα
του Ντούσαν Κερκέζ. Με λίγα λόγια,
ρεαλισμός, επαγγελματισμός και τα-
πεινοφροσύνη. Τίποτα λιγότερο, τίποτα
περισσότερο.

ΡΙΚ και ΚΟΠ
Δικαίωμα των ανθρώπων και υπευθύνων του ΡΙΚ
να αποταθούν στην ΚΟΠ για αναλυτή επίμαχων
φάσεων. Αν τελικά οι πληροφορίες ευσταθούν, αν
όντως με το θέμα ασχολήθηκε η εκτελεστική επι-
τροπή της ΚΟΠ, πόσο αξιόπιστη και ανεπηρέαστη
θα είναι η άποψη ενός εργοδοτούμενου της πο-
δοσφαιρικής ομοσπονδίας και εν ενεργεία παρα-
τηρητή, σηκώνει συζήτηση αλλά όπως φαίνεται
δεν αποτελεί προτεραιότητα στην κρατική τηλεό-
ραση. Τι ώθησε τους υπευθύνους στο ΡΙΚ να απο-
ταθούν στην ΚΟΠ έχει επίσης μεγάλο ενδιαφέ-
ρον. Με το καλό να πάρουν γνώμη ή και γνωμά-
τευση και για παρουσιαστές εκπομπών!

Τίποτα δεν 
είναι τυχαίο
στη φετινή 
πορεία της ΑΕΛ
Tα αποτελέσματα προκύπτουν μέσα από τη 
δουλειά και την ομαλή λειτουργία της ομάδας

Οι Κύπριοι ποδοσφαιριστές  έχουν σημαντικό ρόλο στη φετινή ΑΕΛ.

<<<<<<<

Το κυριότερο που θέλησε 
να κάνει ο Κερκέζ ήταν να
«καθαρίσει» τα αποδυτήρια.
Οσοι εργάζονται γύρω από
την ομάδα, χάζεψαν από 
την αφοσίωση που δείχνουν
οι παίκτες στη συλλογική
προσπάθεια που γίνεται. 

Μια ΑΕΛ στα... μέτρα του έφτιαξε ο
Ντούσαν Κερκέζ και προς το παρόν με
εξαιρετικά αποτελέσματα.
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ΔΙΑΒΑΣΤΕ

«Μαγνήτης» για ξένους
τα Airbnb στην Αθήνα 
Σε «μαγνήτη» προσέλκυσης ξένων επι-
σκεπτών για την Αθήνα εξελίσσονται οι μι-
σθώσεις, τύπου Airbnb, μεταμορφώνον-
τας και την αγορά κατοικίας της πρω-
τεύουσας, καθώς οι αξίες και τα ενοίκια,
ιδίως στο κέντρο, άρχισαν να καταγρά-
φουν ανοδική τάση. Ο λόγος είναι το προ-
σιτό κόστος. Σελ. 12

ΔΙΑΓΩΝΙΣΜΟΣ ΓΙΑ ΛΟΓΙΣΜΙΚΟ

Νέα κίνηση για άνοιγμα
της αγοράς ηλεκτρισμού
Σε νέο διαγωνισμό για το λογισμικό που θα
αποτελέσει τη βάση για άνοιγμα της αγοράς
ηλεκτρισμού, ώστε να σπάσει το μονοπώ-
λιο της ΑΗΚ και να δώσει βήμα και σε ιδιώ-
τες, ετοιμάζεται να προχωρήσει ο Διαχειρι-
στής Συστήματος Μεταφοράς Ηλεκτρι-
σμού. Σε εξέλιξη οι διαβουλεύσεις. Σελ. 5

ΕΛΛΑΔΑ

Ψαλιδίζουν το πακέτο
μέτρων οι Βρυξέλλες
Σε περικοπές στο πακέτο που εξήγγειλε ο
πρωθυπουργός προσανατολίζονται οι θε-
σμοί. Θεωρούν πως δεν υπάρχει χώρος για
να μείνουν αλώβητες οι συντάξεις και να
εφαρμοστούν όλες οι παροχές. Εκτιμούν ότι
η πλήρης εφαρμογή του πακέτου θα στείλει
αρνητικά μηνύματα στις αγορές. Σελ. 7

ΔΙΕΘΝΗ

Αύξηση δημοσιονομικού
ελλείμματος στις ΗΠΑ
Κατά 17% αυξήθηκε φέτος το δημοσιονομι-
κό έλλειμμα των ΗΠΑ εξαιτίας της μείωσης
των δημοσίων εσόδων από τη μειωμένη φο-
ρολόγηση των επιχειρήσεων. Το έλλειμμα
στον φετινό προϋπολογισμό των ΗΠΑ φθά-
νει τα 779 δισ. δολάρια, από τα 666 δισ. δο-
λάρια που είχαν καταγραφεί το 2017. Σελ. 10
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Ένα μέρος από τη μεγάλη αύξηση
που παρουσιάζουν οι τουριστικές
αφίξεις στην Κύπρο πρέπει να απο-
δοθεί στη διάδοση της ενοικίασης
που γίνεται από ηλεκτρονικές πλατ-
φόρμες, όπως η Airbnb ή η Boo-
king.com. Παράλληλα, έχουν πα-
ρατηρηθεί μεγάλες επενδύσεις και
αύξηση των διαθέσιμων κλινών
από τα ξενοδοχεία. Θα μπορούσε
κάποιος, λοιπόν, να πει ότι οι ηλε-
κτρονικές πλατφόρμες απευθύ-
νονται σε μια άλλη αγορά διαφο-
ρετική από εκείνη των ξενοδοχείων
και των τουριστικών καταλυμάτων
γενικά. Τη εκτίμηση αυτή μάλλον
δεν τη συμμερίζονται αρκετοί ξε-
νοδόχοι αφού τους τελευταίους
μήνες παρατηρείται μια έντονη
κινητικότητα περιορισμού του φαι-
νομένου Airbnb με επιχειρήματα

που αφορούν αθέμιτο ανταγωνισμό
αλλά και δυσμενείς κοινωνικές
επιπτώσεις. Μάλιστα, βουλευτές
κατέθεσαν στη βουλή πρόταση
νόμου ρύθμισης του τομέα αυτού
η οποία, στην αρχική της τουλά-
χιστον μορφή, ήταν δυσμενέστατη
έως και καταστροφική. Προέβλεπε
ότι για να μπορεί κάποιος να νοι-
κιάσει διαμέρισμα μέσω αυτών
των εφαρμογών, θα έπρεπε να εξα-
σφαλίσει πρώτα τη συγκατάθεση
όλων των ενοίκων του κτιρίου. 

Θα ήταν πιο σωστό ένα τέτοιο
θέμα να ρυθμιστεί με νομοσχέδιο
που θα κατατεθεί από την κυβέρ-
νηση και όχι από ομάδα βουλευτών.
Η κυβέρνηση θα πρέπει να λάβει
υπόψη της τη σημαντική συνει-
σφορά αυτού του καινούργιου το-
μέα στην οικονομία. Μία οικογένεια

που κάνει διακοπές, νοικιάζοντας
ένα διαμέρισμα, θα χρησιμοποιήσει
περισσότερες υπηρεσίες από ό,τι
μία οικογένεια που μένει σε ένα
ξενοδοχείο με όλα πληρωμένα (All
inclusive). Εν γένει πρόκειται για
μια καινούργια αγορά που δεν αν-
ταγωνίζεται άμεσα τα ξενοδοχεία.
Δίνει, επίσης, ένα επιπρόσθετο ει-
σόδημα σε μερικές χιλιάδες οικο-
γένειες που νοικιάζουν το εξοχικό
τους ή κάποιο διαμέρισμα Θα πρέ-
πει να ρυθμιστεί; Ασφαλώς! Αυτό
αφορά κυρίως όμως τη φορολογική

πλευρά. Η Airbnb σε άλλες χώρες
έχει αποδεχτεί να εισπράττει το-
πικούς φόρους και να τους αποδίδει
στο κράτος. Αυτό θα μπορούσε να
γίνει με τον μειωμένο ΦΠΑ ή το
τέλος διανυκτέρευσης που επιβάλ-
λουν τα ξενοδοχεία και θα πρέπει
να υπάρχει και σε αυτές τις κρα-
τήσεις για να μην υπάρχει αθέμιτος
ανταγωνισμός. Το θέμα της φορο-
λογίας στο εισόδημα από την ενοι-
κίαση μέσω αυτών των εφαρμογών
είναι πιο πολύπλοκο. Θα μπορούσε
κάποιος να πει ότι το εισόδημα
από αυτά θα πρέπει να προστίθεται
στο συνολικό εισόδημα του ιδιο-
κτήτη. Σε μια τέτοια περίπτωση
όμως αυτός θα πληρώνει πιο υψηλό
φόρο από ό,τι ένα ξενοδοχείο το
οποίο δικαιούται αποσβέσεις και
πληρώνει τον εταιρικό συντελεστή. 

Τέλος, υπάρχει το αίτημα για
τη δημιουργία ενός μητρώου στο
οποίο θα είναι εγγεγραμμένα υπο-
στατικά που θα αδειοδοτούνται
για ηλεκτρονική ενοικίαση. Η δια-
δικασία αυτή έχει νόημα νοουμένου
ότι σε μεγάλο βαθμό θα είναι τυπική
και δεν θα αποτελεί ένα γραφει-
οκρατικό τρικ για να «σκοτώσει»
με κανονισμούς αυτήν την αγορά.
Σε σχέση δε με τα κοινωνικά προ-
βλήματα που προκύπτουν από πιέ-
σεις στα ενοίκια λόγω της διάδοσης
του Airbnb, αυτά σε μεγάλο βαθμό
είναι προσωρινά. Αν υπάρχει ζή-
τηση για ενοίκια, με κάποια καθυ-
στέρηση θα υπάρξει και η ανάλογη
προσφορά. Το θέμα, λοιπόν, είναι
να ρυθμιστεί ορθολογιστικά ο το-
μέας και όχι να εξοντωθεί μέσω
υπερβολικών ρυθμίσεων

Να υπάρξει ρύθμιση, αλλά όχι εξόντωση

AIRBUS

Με μεγάλη
καθυστέρηση
η παράδοση
αεροσκαφών

Σελ.  11

Νέα κίνηση για μείωση των κόκ-
κινων δανείων της ετοιμάζεται
να κάνει η Ελληνική Τράπεζα μέ-
σα στο 2019. Στόχος να μειώσει
στο μισό τα ΜΕΔ της, τα οποία
σήμερα ανέρχονται στα 2,11 δισ.
ευρώ. Στο πλαίσιο αυτό βρίσκεται

σε συζητήσεις με ξένα fund για
πώληση μεγάλου πακέτου κόκ-
κινων δανείων, ύψους περίπου
ενός δισ. ευρώ. Πρόκειται ουσια-
στικά για το μισό χαρτοφυλάκιο
των ΜΕΔ. Στην παρουσίαση των
αποτελεσμάτων της τράπεζας για

το πρώτο εξάμηνο του 2018, ο
ανώτατος εκτελεστικός διευθυν-
τής της Ελληνικής Ιωάννης Μά-
τσης είχε δηλώσει πως η τράπεζα
έχει σχέδια για πώληση δανείων.
Ωστόσο, δεν είχε ορίσει είτε ποσό
είτε χρονικό διάστημα που θα γί-

νει αυτό. Δεν είναι η πρώτη φορά
που η Ελληνική επιχειρεί να πω-
λήσει δάνεια, καθώς τον Ιανουά-
ριο του 2018 είχε προβεί στην
πώληση δανείων ύψους 145 εκα-
τομμυρίων ευρώ στην B2Kapital
Cyprus Ltd. Στο μεταξύ προχω-

ρούν οιδιαδικασίες για κλείσιμο
περίπου 100 καταστημάτων μέσα
στον επόμενο ένα χρόνο. Πρό-
κειται για καταστήματα τα οποία
ήταν στο πλάνο της ΣΚΤ να κλεί-
σουν, με τα 43 από αυτά να έχουν
κλείσει ήδη. Σελ. 4

Ξεφορτώνεται τα μισά ΜΕΔ η Ελληνική
Μέσα στο 2019 θα πωλήσει μεγάλο πακέτο κόκκινων δανείων - Συζητήσεις με ξένα fund

Οι ασιατικές χρηματιστηριακές αγορές έχουν χάσει πάνω από 4,9 τρισ. δολάρια από τις αρχές του έτους, η Wall Street διέγραψε όλα τα φετινά
κέρδη της και τα ευρωπαϊκά χρηματιστήρια κατρακύλησαν στο χαμηλό των τελευταίων 21 μηνών. Αυτήν την εβδομάδα, οι αντοχές των επενδυτών
δοκιμάστηκαν από πολλαπλούς παράγοντες. Η άνοδος των χρηματιστηρίων, την Πέμπτη στην Ευρώπη και τις ΗΠΑ ήταν διορθωτική σε ένα
περιβάλλον μεγάλης αβεβαιότητας και απότομων διακυμάνσεων. Μία ημέρα πριν, την Τετάρτη, ο δείκτης Nasdaq έχασε 4,6% και ο S&P 500
απώλεσε πάνω από το 3% της αξίας του. Σελ. 9

Οκτωβριανή αναστάτωση στα χρηματιστήρια ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ
Εκτός Ακάμα
να μείνουν 
οι γουρούνες
Βλέπει κενά στο σχέδιο
Οι τετράτροχες μοτοσυκλέτες
δεν πρέπει να μπαίνουν στον
Ακάμα, τονίζει σε συνέντευξη
στην «Κ» ο γ.γ. των Οικολόγων
Γιώργος Περδίκης. Αυτή είναι
και μία από τις βασικές διαφω-
νίες του για το εθνικό σχέδιο
για το πάρκο του Ακάμα. Χαρα-
κτηρίζει εγκληματική αμέλεια
το ότι δεν υλοποιήθηκε ακόμα
το σχέδιο και επισημαίνει ότι
εκτός από το Κακοσκαλί, υπάρ-
χουν κι άλλα επικίνδυνα σημεία
στην περιοχή. Σελ. 6

Εκτός Εστίας
τα εξοχικά και
οι λιμουζίνες
Εγιναν κάποιες αλλαγές
Ελαφρό λίφτινγκ θα γίνει τελικά
στο Εστία, το κυβερνητικό σχέδιο
επιχορήγησης δόσης δανείου για
ευάλωτους δανειολήπτες. Σύμ-
φωνα με πληροφορίες της «Κ»
θα εισαχθεί πρόνοια για τον αριθ-
μό των εξαρτώμενων μελών της
κάθε οικογένειας και θα διαφο-
ροποιηθεί ο όρος για το καθαρό
υπόλοιπο των περιουσιακών στοι-
χείων του δανειολήπτη. Σελ. 4

<<<<<<<

Για ηλεκτρονικές
πλατφόρμες τουρι-
στικών ενοικιάσεων.
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Αν το πιο πάνω απόφθεγμα στο έλεγε
ο παππούς σου πριν από 40 χρόνια,
θα το πίστευες. Μπορεί και να το
έκανες σημαία σου και να προσπα-
θούσες να το εφαρμόσεις ευλαβικά.
Γιατί όχι; Ένας άνθρωπος που ήταν
περπατημένος της ζωής, είχαν δει
πολλά τα μάτια του και τουλάχιστον
ως προς εσένα, ήταν άτομο εγνω-
σμένου και αδιαμφισβήτητου κύρους,
δεν θα ήθελε το κακό σου. Θα πίστευες
στη σοφία του λόγου του. Άλλωστε
η ίδια η αλληλουχία των λέξεων του
αποφθέγματος εκπέμπει μια σοφία.
Το ίδιο ενδεχομένως να ένιωθε ένα
νεαρό άτομο σήμερα αν ένας εγνω-
σμένου κύρους επιχειρηματίας στα
βαθειά του γεράματα του έλεγε ακρι-
βώς το ίδιο πράγμα. Παρά το νεαρό
της ηλικίας του, θα σκεφτόταν πως,
«αυτός ο άνθρωπος είναι από τους
πιο επιτυχημένους επιχειρηματίες,
έζησε όλους τους πολέμους και τις
κακουχίες από τον Δεύτερο Παγκό-
σμιο Πόλεμο και μετά και παρόλα
αυτά, με νουθετεί κατ’ αυτό τον τρόπο.
Σίγουρα κάτι θα ξέρει παραπάνω...».

Αν όμως αυτό το απόφθεγμα ήταν
ο τίτλος διαφήμισης ενός κτηματο-
μεσίτη ή ενός developer θα είχε την
ίδια απήχηση σε αυτά τα άτομα;

Μάλλον όχι. Το πιθανότερο είναι
πως οι πλείστοι θα το λαμβάναμε ως
ένα τυχάρπαστο μήνυμα από κάποιον
που το επάγγελμα του είναι να πουλά
ακίνητα και να ζει από αυτό. Παρόλη
την καχυποψία που θα είχαμε σε
αυτή την περίπτωση και την έλλειψη
βαρύτητας που θα του προσδίδαμε,
καλό θα ήταν να διερωτηθούμε για
το πόση δόση αλήθειας υπάρχει στο

πιο πάνω απόφθεγμα. Μια αντικει-
μενική ιστορική αναδρομή είναι σχε-
τικά εύκολη υπόθεση. Έχουμε ιστο-
ρικά καταγραμμένα δεδομένα, ξέ-
ρουμε τις συνθήκες που επικρατού-
σαν ανά περίοδο και μπορούμε να
ξέρουμε πόσα πουλιούνταν τα οικό-
πεδα, τα σπίτια, τα διαμερίσματα ανά
περιοχή κ.λπ. Σε όλες τις αστικές πε-
ριοχές, στις παραθαλάσσιες περιοχές,
στα κέντρα κοινοτήτων και σε μεγάλο
ποσοστό της υπαίθρου, είναι αδιαμ-
φισβήτητο γεγονός πως οι αξίες είχαν
μια πραγματική ανοδική πορεία. Δη-
λαδή, αν αφαιρέσουμε την απώλεια
αξίας του χρήματος λόγω του πλη-
θωρισμού, σε πραγματικούς όρους
η αξία των ακινήτων έχει αυξηθεί.

Για παράδειγμα, όταν ένα οικόπεδο
στον Στρόβολο πουλιόταν προς €900
το 1970, προς €10.000 το 1983, προς
€90.000 το 2000 και €250.000 σήμερα
είναι ηλίου φαεινότερο πως σε πραγ-
ματικούς όρους είχε πραγματική αύ-
ξηση στην αξία του άσχετα αν στα
μεσοδιαστήματα η πραγματική αύ-
ξηση ήταν μικρή ή μεγάλη ή ακόμη
αν σε ένα ενδιάμεσο διάστημα είχε
και μείωση. Η μεγάλη εικόνα δείχνει
ακριβώς μια καθαρή πραγματική αύ-
ξηση. Ανάλογες ιστορίες με διαφο-
ρετικά νούμερα συναντάμε σε πάρα
πολλές περιοχές της Κύπρου. Η σοφία
που εμπερικλείεται στο απόφθεγμα,
λοιπόν, έχει πολλές συνιστώσες. Η
μία είναι πως το ακίνητο ως επενδυ-
τικό μέσο είναι ασφαλέστερο από
πολλά άλλα είδη. Συνεπώς παρά τους
όποιους τριγμούς και να νιώσει, μα-
κροπρόθεσμα κερδίζει σε πραγμα-
τικούς όρους. Παρόλο που αυτή η

θεώρηση βρίσκει κάποιους διαφω-
νούντες, εντούτοις μια αντικειμενική
αντιπαραβολή επιχειρημάτων πείθει
για την ορθότητά της.

Άλλη συνιστώσα είναι η διάσταση
του χρόνου. Όσοι επεδίωξαν να βγά-
λουν γρήγορα χρήματα σε σύντομο
χρονικό διάστημα από την τοποθέ-
τησή τους σε ακίνητα, δύσκολα είδαν
το όνειρό τους να γίνεται πραγματι-
κότητα. Πότε οι χρονοβόρες διαδι-
κασίες μετατροπής ενός ακινήτου
σε κάτι άλλο, πότε η φορολόγηση,
πότε ο λανθασμένος υπολογισμός
του πραγματικού κόστους, πότε κάτι
άλλο, εξανέμισαν το προσδοκώμενο
γρήγορο κέρδος. Άρα το πραγματικά
σημαντικό κέρδος έρχεται με τη μα-
κροχρόνια τοποθέτηση σε ακίνητα
και όχι με την πρόσκαιρη. Άλλη συ-
νιστώσα είναι η ακριβότερη τοπο-
θέτηση που πηγάζει από την αναμονή
ή/ και την αναβολή λήψης απόφασης
για εξεύρεση καλύτερου σημείου το-
ποθέτησης. Εγώ δεν συστήνω να
κλείνετε τα μάτια και να αγοράζετε
οποιαδήποτε στιγμή. Αντίθετα, θα
πρέπει να αναλύετε όλα τα δεδομένα
που συμβαίνουν γύρω σας και ενη-
μερωμένοι να λαμβάνετε τις αποφά-
σεις σας. Αν οι προοπτικές έχουν θε-
τικό ορίζοντα, μη διστάσετε. Μπείτε.
Αλλά και σε αρνητική πορεία να βρί-
σκονται τα πράγματα, δείτε πότε το
πράγμα πάει να σταθεροποιηθεί και
μπείτε. Μην είστε από αυτούς που
νομίζουν ότι είναι επενδυτικοί γκου-
ρού και στοχεύουν να μπουν στο χα-
μηλότερο σημείο και να βγουν στο
ψηλότερο σημείο για να μεγιστοποι-
ήσουν το κέρδος τους. Ακόμα δεν

γνώρισα έναν τέτοιο. Μετά είναι το
θέμα της ανάπτυξης της κοινωνίας.
Σε μεγάλο βάθος χρόνου αλλάζουν
οι αριθμοί, οι συνήθειες, οι τάσεις,
τα θέλω κ.λπ. Αυτά δεν είναι τόσο
ορατά σε διαστήματα του ενός έτους
ή των πέντε. Σε ορίζοντα εικοσαετίας
όμως για παράδειγμα, πολλά είναι
που αλλάζουν. Αυτές οι αλλαγές είναι
που επιφέρουν και την πρόσθετη
πραγματική αξία. Άτομα μεγάλης ηλι-
κίας που έζησαν ιστορικά γεγονότα,
κοινωνικές, οικονομικές, πολιτιστικές
αλλαγές κ.λπ., είναι σε θέση να βλέ-
πουν τη μεγάλη εικόνα. Εκεί είναι η
αξία της εμπειρίας, εκεί είναι η αξία
και της νουθεσίας. Οι μικρές εικόνες
είναι σημαντικές τόσο για όσο υπάρ-
χουν και για τα όσα λιθαράκια συ-
νεισφέρουν για να κτιστεί η μεγα-
λύτερη εικόνα. Και αυτό σε πολλές
περιπτώσεις φάνηκε και το 2013.
Άτομα μεγάλης ηλικίας αντιμετώπι-
σαν πιο ψύχραιμα το τι συνέβη και
έδιναν θάρρος στους νεαρότερους
οι οποίοι ήταν μέσα στη μιζέρια, στην
ανασφάλεια και στην αβεβαιότητα.
Και βοήθησαν στο γύρισμα της ψυ-
χολογίας. Όταν, λοιπόν, δείτε τα ακί-
νητο με το σωστό φακό, υπάρχει με-
γάλη δόση αλήθειας στο πιο πάνω
απόφθεγμα. Κάντε την κίνησή σας
και καθίστε «κλούβα»! Επειδή όπως
είπε και κάποιος άλλος σοφός, «η κα-
λύτερη στιγμή να αγοράσετε ένα ακί-
νητο είναι πάντα πριν από πέντε χρό-
νια».

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO, APS Andreou Property Strategy -
Chartered Surveyors.

Ανώμαλη προσγείωση 
της Cobalt
Οι προκλήσεις του ανταγωνισμού είναι μεγάλες
στον τομέα των αερομεταφορών, ωστόσο, οι
πληροφορίες της στήλης αναφορικά με το κλεί-
σιμο της Cobalt κάνουν λόγο για κακή διαχείριση
και διακυβέρνηση. Οι ελπίδες εξεύρεσης νέου
επενδυτή δεν έχουν σβήσει εντελώς, ωστόσο,
τα χρονικά περιθώρια στενεύουν ιδιαίτερα μετά
την ανάκληση της άδειας. 

••••
Πολιτικό πόκερ με φόντο 
την Κεντρική Τράπεζα 
Για άλλη μία φορά η κυβέρνηση Αναστασιάδη
εμπλέκει την Κεντρική Τράπεζα στις πολιτικές
συναλλαγές της κυβέρνησής του. Αυτή τη φο-
ρά με τον διορισμό του δηκοϊκού Μάκη Κεραυ-
νού ως εκτελεστικού συμβούλου στο πλαίσιο
πολιτικών συναλλαγών με το δεύτερο μεγαλύ-
τερο κόμμα της αντιπολίτευσης. Ο κ. Κεραυνός
θεωρείται επίσης άνθρωπος του αρχιεπισκό-
που, ενώ επί θητείας του ως διευθύνοντα σύμ-
βουλο στην Ελληνική Τράπεζα φρόντισε να
αγοραστούν τεμάχια γης στη Λεμεσό από την
αρχιεπισκοπή όχι για να ανεγερθούν γραφεία,
όπως αρχικά ανακοίνωσε η τράπεζα, με αποτέ-
λεσμα η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς να επιβάλει
διοικητικό πρόστιμο στην Ελληνική. Ο Μάκης
Κεραυνός ευθύνεται επίσης για την ανεπιτυχή
επέκταση στην Ελλάδα αλλά και το μεγάλο
χαρτοφυλάκιο μη εξυπηρετούμενων χορηγή-
σεων που άφησε πίσω του στην Ελληνική. Με-
τά την αποχώρησή του από την Ελληνική η τρά-
πεζα χρειάστηκε δύο αυξήσεις κεφαλαίου. 

••••
Μεγαλομέτοχος στη Lordos
Hotels η Δήμητρα
Η αποχώρηση της μεγαλύτερης εγχώριας δημό-
σιας επενδυτικής εταιρείας από την εταιρεία
Tsokkos Hotels επιτεύχθηκε την περασμένη
εβδομάδα με ανταλλαγή πακέτων μετοχών που
αφήνει τη Δήμητρα κερδισμένη κατά ένα περί-
που εκατομμύριο ευρώ και μεγαλομέτοχο στην
επίσης δημόσια εταιρεία Lordos Hotels. Πληρο-
φορίες μας αναφέρουν ότι στόχος της Δήμητρας
Επενδυτική είναι να αυξήσει τη μετοχική αξία
στην Lordos Hotels όπου η συμμετοχή της ξε-
περνά το 16%. Το ποσοστό αυτό το κατείχε προ-
ηγουμένως η Tsokkos Hotels το οποίο έδωσε
στην Δήμητρα ως αντιπαροχή για το ποσοστό
που κατείχε η τελευταία στην ίδια. 

••••
Το ιερό δίδυμο ξανακτυπά 
Η «ιερά συμμαχία» του γενικού ελεγκτή με τον
γενικό εισαγγελέα έβαλε ως στόχο αυτή τη φο-
ρά τον υπουργό Οικονομικών τον οποίο κατηγό-
ρησαν για την επιλογή του διεθνούς νομικού οί-
κου Freshfields, Bruckhaus Deringer στο πλαίσιο
της διαδικασίας πώλησης της Συνεργατικής. Από
πλευράς του ο κ. Γεωργιάδης απέρριψε τις κα-
τηγορίες αναφέροντας ότι το υπουργικό συμ-
βούλιο ακολούθησε ορθές διαδικασίες καθώς

είχε την ευχέρεια της απευθείας ανάθεσης ως
μεγαλομέτοχος. Ανάφερε επίσης ότι την αμοιβή
του οίκου θα καταβαλλόταν από τη Συνεργατική
όπως άλλωστε συνέβη και με άλλους οίκους. Ο
Οδυσσέας Μιχαηλίδης διά επιστολής του ζητάει
από τον γενικό Εισαγγελέα να διερευνηθεί το
ενδεχόμενο ποινικού αδικήματος ή αστικής ευ-
θύνης από τον υπουργό Οικονομικών ή άλλο
πρόσωπο. 

••••
Καταδίκη τραπεζιτών 
και η προοπτική επιτυχίας
της έφεσης
Δικαίως πολλοί θεωρούν επιτυχία της Νομικής
Υπηρεσίας την καταδίκη υψηλόβαθμων στελε-
χών της πρώην Λαϊκής στο πρωτόδικο δικαστή-
ριο. Στην πραγματικότητα το ήμισυ της επιτυ-
χίας ανήκει στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς η
οποία ερεύνησε και τιμώρησε με διοικητικό
πρόστιμο τους ενόχους. Ωστόσο, η προοπτική
αθωωτικής απόφασης στο Ανώτατο δικαστήριο
όπως συνέβη στην περίπτωση της Τράπεζας
Κύπρου πριν από δύο περίπου μήνες θα ακυρώ-

σει εκ νέου αυτή την νομική επιτυχία. Σε αυτή
την περίπτωση θα τεθεί το αυτονόητο ερώτημα
τι πέτυχε ο γενικός εισαγγελέας ξοδεύοντας
εκατομμύρια στην προσπάθεια να αποδοθεί δι-
καιοσύνη. 

••••
Ποιες μειώσεις;
Γούρλωσαν τα μάτια τους στην ΑΗΚ στο άκου-
σμα των περί μείωσης στην τιμή του ηλεκτρικού
ρεύματος από τη ΡΑΕΚ. Κοίταζαν και ξανακοίτα-
ζαν τους πίνακες των τιμών πετρελαίου διεθνώς
στο γραφείο του διευθυντή, και πάλι τα νούμερα
δεν έβγαιναν. Ίσως τελικά μειώσεις να μη δουν
οι καταναλωτές, αλλά θα δουν οι της ΑΗΚ στα
κέρδη της Αρχής, που αναμένεται ότι θα επωμι-
στούν επιπλέον 1,5 εκατ. ευρώ μηνιαίως. Τόσα
στοιχίζει η λειτουργία της μονάδας 3 στο Βασιλι-
κό και το ακριβότερο καύσιμο που χρησιμοποιεί,
μετά την καταστροφή των εγκαταστάσεων της
προ δύο ετών. 

••••
Τα βρόντηξε και έφυγε
Είδε και απόειδε η Pafilia με τη Μαρίνα Λεμε-
σού, και μετά από δέκα χρόνια διαδικασίας δια-
γωνισμών, τα βρόντηξε και έφυγε. Ατέρμονες
δικαστικές διαμάχες δεν έχουν επιτρέψει την
κατακύρωση της προσφοράς, σχολίασε σχετικά
η εταιρεία. Δεν αποκλείεται με αυτά τα δεδομέ-
να ο διαγωνισμός για την κατασκευή της Μαρί-
νας να επαναπροκηρυχθεί. Εξελίξεις και απο-
φάσεις θα πρέπει να αναμένονται σύντομα.

••••
Ακριβό μου εισιτήριο
Μπορεί το κενό της αγοράς που δημιούργησε το
κλείσιμο της Cobalt να καλύφθηκε με επιπλέον
πτήσεις, αλλά με τις τιμές των εισιτηρίων τί γίνε-
ται; Όταν για να πας Αθήνα μπορεί να πληρώ-
σεις μέχρι και 1500 ευρώ, τότε είναι ηλίου φαει-
νότερο ότι η αγορά δεν επανήλθε ακόμα στα φυ-
σιολογικά για την εποχή επίπεδα.

A Π Ο Ψ Η  Του ΜΙΧΑΛΗ ΟΛΥΜΠΙΟΥ

Η μεγάλη παραπλάνηση
του κουρέματος

A Π Ο Ψ Η  Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Λίγοι θεωρούν πλέον τον Αθα-
νάσιο Ορφανίδη ως ένα ικανό
και αξιόπιστο διοικητή της Κεν-
τρικής Τράπεζας. Ακόμα και οι
ποιο πιστοί του συνεργάτες, όπως
ο Αβέρωφ Νεοφύτου και ο Νικό-
λας Παπαδόπουλος, έπαψαν να
ασχολούνται μαζί του ή να τον
επικαλούνται. Μετά τα όσα είδαν
το φως της δημοσιότητας σε σχέ-
ση με τα γεγονότα που οδήγησαν
στην κατάρρευση των τραπεζών,
ο κοινός άνθρωπος κατανοεί πλέ-
ον τις ασήκωτες ευθύνες του
Αθανάσιου Ορφανίδη για την
αλόγιστη πιστωτική επέκταση
του πιστωτικού συστήματος που
προκάλεσε το μεγαλύτερο πρό-
βλημα στην κυπριακή οικονομία
μετά το 1974, αυτό των μη εξυ-
πηρετούμενων δανείων. 

Όλοι κατανοούν πλέον ότι
δεν είναι το δημοσιονομικό έλ-
λειμμα ή το δημόσιο χρέος της
Κυπριακής Δημοκρατίας αλλά
αυτό της Ελληνικής που προκά-
λεσε τεράστιες ζημιές στις δύο
μεγαλύτερες συστημικές τράπε-
ζες διά των επενδύσεών τους στα
ελληνικά ομόλογα τα οποία στα-
διακά υποβαθμίστηκαν από τους
οίκους αξιολόγησης και απώλε-
σαν αγοραία αξία που οδήγησε
στα ύψη τις αποδόσεις τους μέχρι
που τον Οκτώβριο του 2011 η
Ε.Ε. αποφάσισε για πρώτη φορά
την απομείωση τους ώστε να κα-
ταστεί το ελληνικό δημόσιο χρέος
πιο διαχωρίσιμο. Σε μια προσπά-
θεια του να καθησυχάσει τους
καταθέτες και να στηρίξει την
πολιτική συγκάλυψης των προ-
βλημάτων που ακολουθούσαν οι
τραπεζίτες της εποχής, κάποιοι
εκ των οποίων έχουν καταδικα-
στεί από δικαστήρια, ο Αθανάσιος
Ορφανίδης εξέδωσε ανακοίνωση
στις 27 Οκτωβρίου 2011, δηλαδή
την επόμενη μέρα του δεύτερου
μεγάλου κουρέματος των Ελλη-
νικών Κρατικών Ομολόγων η
οποία είχε αναρτηθεί στην ιστο-
σελίδα της Κεντρικής Τράπεζας
της Κύπρου και η οποία έχει μυ-
στηριωδώς εξαφανισθεί. Εκ πρώ-
της όψεως το περιεχόμενό
της δεν φαίνεται παραπλανητικό,
πλην όμως όταν το διαβάσει κα-
νείς προσεκτικά εντοπίζει τα
εξής στοιχεία που δεν συνάδουν
με ανακοίνωση εποπτικής αρχής
και που ουσιαστικά, αντί να προ-
ειδοποιούν, παραπλανούν κατα-
θέτες και επενδυτές: 

(1) Αναφέρει ότι η απαίτηση
της ΕΑΤ (European Banking Au-
thority) έναντι των τραπεζών για

επιπλέον κεφάλαια, μέχρι το τέ-
λος Ιουνίου 2012, «αντικατοπτρί-
ζει τη συντηρητική αποτίμηση
του κυβερνητικού χρέους». Με
απλά λόγια, μην ανησυχείτε παρ’
όλο το κούρεμα των ελληνικών
κρατικών ομολόγων, που κατέ-
χουν η Τράπεζα Κύπρου και η
Λαϊκή Τράπεζα, η αποτίμηση που
έκανε η ΕΑΤ ήταν «συντηρητική»
δηλαδή υπερβολική. 

(2) Τον υπολογισμό των επι-
πλέον κεφαλαίων που έκανε
η ΕΑΤ για τις δύο τράπεζες (ευρώ
3,6 δισ.) τον χαρακτηρίζει «προ-
καταρκτικό» και την προσέγγιση
της ΕΑΤ «γενικευμένη», σε «αν-
τιδιαστολή με τη δυνατότητα
των (δύο) τραπεζών και της Κεν-
τρικής Τράπεζας να προβούν σε
λεπτομερή αποτίμηση κατά ομό-
λογο» οπότε «το προαναφερόμενο
ποσό μειώνεται σημαντικά». Δη-
λαδή και πάλι μην ανησυχείτε ο
υπολογισμός της ΕΑΤ ήταν υπερ-
βολικός και γενικευμένος, τον
ορθό υπολογισμό μπορεί να τον
κάνουν μόνον οι δύο τράπεζες
και η Κεντρική Τράπεζα. Πλήρης
ταύτιση επόπτη με εποπτευόμε-
νους. Σημειώνεται ότι η τελική
ζημιά του κυπριακού τραπεζικού
τομέα από το κούρεμα των ελ-
ληνικών κρατικών ομολόγων
ανήλθε σε ευρώ 4,5 δισ. ή στο
25% του Ακαθάριστου Εγχώριου
Προϊόντος. 

(3) Υιοθετεί πλήρως τις ανα-
κοινώσεις των δύο εποπτευόμε-
νων τραπεζών αναφέροντας ότι
αυτές «επεξηγούν τον τρόπο με
τον οποίο προχωρούν» για την
κεφαλαιακή ενίσχυσή τους. Και
πάλι πλήρης ταύτιση επόπτη με
εποπτευόμενους. Αυτό στη βι-
βλιογραφία είναι γνωστό ως su-
pervisory capture, δηλαδή ο επό-
πτης γίνεται υποχείριο των επο-
πτευομένων. Λαμβάνοντας υπό-
ψη ότι και οι δύο τράπεζες απέ-
τυχαν να αυξήσουν τα κεφάλαιά
τους μέχρι τις 30.6.2012 και ζή-
τησαν κυβερνητική στήριξη,
αποδεικνύεται στην πράξη η πα-
ραπληροφόρηση της ίδιας της
εποπτικής αρχής.

Το κούρεμα των ΕΚΟ σύμφω-
να με τον  Αθανάσιο Ορφανίδη
του 2011 δεν δημιούργησε πρό-
βλημα στις δύο τράπεζες, προ-
φανώς για να μην προκύψει ανάγ-
κη να λογοδοτήσει για τη χείρι-
στη εποπτεία που ασκούσε, ωστό-
σο, ο ίδιος άνθρωπος το 2016 το
χαρακτήρισε ως εγκληματικό και
καταστροφικό για τις δύο τρά-
πεζες. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Επιτόκιο Επανεπένδυσης
Επιτόκιο επανεπένδυσης
καλείται το επιτόκιο με το
οποίο θα επανατοκιστεί μια
επένδυση μετά την πρώτη
λήξη της. Το επιτόκιο αυτό
χρησιμοποιείται για σκο-
πούς σύγκρισης επενδύσε-

ων με διαφορετική ημερομηνία λήξης.
Μάριος Χαραλαμπίδης

Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 
Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus

Business School

Μέχρι και η φωτογραφία δείχνει πως τον έβαλαν στη μέση.

«Μην περιμένεις να αγοράσεις ακίνητο. Αγόρασε ακίνητο και περίμενε»
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Για δεύτερο «κόλπο γκρόσο» ετοι-
μάζεται η Ελληνική Τράπεζα, μετά
την εξαγορά του καλού μέρους της
Συνεργατικής Κυπριακής Τράπεζας
το 2018. Μάλιστα, η απορρόφηση
του υγιούς Συνεργατισμού επετεύχ-
θη ομαλώς και δίχως πολλές ανα-
ταραχές. Μελανά σημεία μόνο η
κρίσιμη εβδομάδα στις αρχές Ιουλίου
που έπρεπε να εγκρίνει η Βουλή των
Αντιπροσώπων τις κρατικές εγγυή-
σεις για δάνεια που κληρονόμησε
και μεμονωμένες διαμαρτυρίες για
το κλείσιμο μερικών Συνεργατικών
σε απομακρυσμένες περιοχές. Εντός
του 2019 αναμένεται πώληση με-
γάλου πακέτου Μη Εξυπηρετούμε-
νων Δανείων το οποίο θα δώσει τη
λύση που αναζητεί για το πρόβλημα
των κόκκινών της δανείων. Όπως

πληροφορείται η «Κ», η Ελληνική
θα πωλήσει πέραν του μισού της
χαρτοφυλακίου ΜΕΔ σε επενδυτικό
Ταμείο εντός του καινούργιου χρό-
νου, ένα χαρτοφυλάκιο που αποτε-
λείται από δάνεια ύψους 2,11 δισε-
κατομμυρίων ευρώ.Άρα προσβλέπει
να κυμαίνεται για δάνεια ύψους 1
δισ. ευρώ κατά προσέγγιση.Τα ΜΕΔ
της Ελληνικής από 52% που ήταν
πριν από τη συναλλαγή με τη ΣΚΤ.
Με την απορρόφηση των καλών
στοιχείων της ΣΚΤ, τα ΜΕΔ της τρά-
πεζας προσεγγίζουν πλέον το 25%,
με το ακριβές ποσοστό να ανακοι-
νώνεται στα επόμενα οικονομικά
αποτελέσματα της τράπεζας. Όταν
η Ελληνική συζητούσε με τα επεν-
δυτικά ταμεία που την είχαν προ-

σεγγίσει για να συμμετάσχουν στην
αύξηση κεφαλαίου που χρειαζόταν
για να απορροφήσει την «καλή»
ΣΚΤ, όπως είναι λογικό, είχε συζη-
τηθεί και το επιχειρηματικό πλάνο
της τράπεζας για την επόμενη τριετία
– πενταετία. Από εκεί προκύπτει η
πληροφόρηση για πώληση του μισού
και πλέον χαρτοφυλακίου Μη Εξυ-
πηρετούμενων της Τράπεζας εντός
του 2019. Στην παρουσίαση των
αποτελεσμάτων της τράπεζας για
το πρώτο εξάμηνο του 2018, ο ανώ-
τατος εκτελεστικός διευθυντής της
Ελληνικής Ιωάννης Μάτσης είχε αρ-
κεστεί στη δήλωση πως η τράπεζα
έχει σχεδιασμό για πώληση δανείων.
Ωστόσο, δεν είχε ορίσει ποσό, αλλά
ούτε και το χρονικό διάστημα.

Δεν είναι η πρώτη φορά που η
Ελληνική επιχειρεί να πωλήσει δά-
νεια, καθώς τον Ιανουάριο του 2018
είχε προβεί στην πώληση δανείων
ύψους 145 εκατομμυρίων ευρώ
στην B2Kapital Cyprus Ltd. Η συμ-
φωνία πώλησης αφορούσε εξασφα-
λισμένα και μη εξασφαλισμένα δά-
νεια κυρίως μη λιανικής τραπεζικής,
προς τη νορβηγικών συμφερόντων
B2Kapital Cyprus και 100% θυγα-
τρική της B2HoldingASΑ. Το χαρ-
τοφυλάκιο διέθετε πέρα των 1.000
δανειοληπτών και περίπου 2 χιλιά-
δες δάνεια.

Οι υποψήφιοι
Αν και πολύ νωρίς για να γράψει

η «Κ» οποιοδήποτε όνομα Επεν-

δυτικού Ταμείου – αγοραστή του
πακέτου, τραπεζικές πηγές σημει-
ώνουν ότι τα επενδυτικά Ταμεία
τα οποία δραστηριοποιούνται στις
μεσογειακές τις χώρες είναι συγ-
κεκριμένα. 

Τα πέντε εξ αυτών που ενδεχο-
μένως προσεγγίσουν την Ελληνική
για τα κόκκινα δάνεια θα είναι τα
ίδια που την προσέγγισαν και πριν
από λίγους μήνες για να τη στηρί-
ξουν ώστε να απορροφήσει τον
Συνεργατισμό. Ονομάτισαν τα εξής:
Atlas Merchant Capital, J.C. Flo-
wers, Pimco, Lone Star, Apollo Glo-
bal Management, ενώ στον χάρτη
της εξαγοράς μπορεί να προστε-
θούν και άλλα Ταμεία που έχουν
ενδιαφερθεί ήδη για ΜΕΔ ελληνι-

κών τραπεζών, όπως το βρετανικό
Intrum, το γερμανικό EOS και το
σουηδικό Hoist. Μεγάλες πιθανό-
τητες, ωστόσο, για την ολοκλήρωση
της συναλλαγής κατά τις ίδιες πηγές
έχουν οι δύο εταιρείες που ήδη συ-
νεργάστηκε η Ελληνική, η τσεχική
APS, η οποία διαχειρίζεται τα δάνειά
της και η νορβηγική B2 Holding
στην οποία πώλησε τα 145 εκατ.
ευρώ δανείων. 

Θα αποκομίσει τα οφέλη
Η Ελληνική ήταν ένας από εκεί-

νους που υπεραμύνθηκε της βελ-
τίωσης του νομικού πλαισίου για
την αντιμετώπιση των Μη Εξυπη-
ρετούμενων Δανείων στην Κύπρο.
Τους καρπούς του νομοσχεδίου

που πέρασε από τη Βουλή των Αν-
τιπροσώπων αρχές Ιουλίου έχει
απολαύσει μέχρι στιγμής μόνο η
Τράπεζα Κύπρου, αφού πώλησε
στο τέλος του καλοκαιριού δάνεια
ύψους 2,8 δισ. ευρώ, εκ των οποίων
τα 2,7 δισ. ευρώ ήταν ΜΕΔ. 

Η Ελληνική τον Σεπτέμβριο του
2018 ολοκλήρωσε τη συναλλαγή
των καλών στοιχείων της ΣΚΤ. Σύμ-
φωνα με την ίδια, η απόκτηση ανα-
μένεται να επιταχύνει τη στρατη-
γική της τράπεζας για ανάπτυξη
και ενίσχυση των δραστηριοτήτων
της σε όλη την Κύπρο με μια διευ-
ρυμένη και διαφοροποιημένη πε-
λατειακή βάση. 

Το υφιστάμενο δανειακό χαρ-
τοφυλάκιο της Ελληνικής εστιάζεται
σε μεγάλες και μικρομεσαίες επι-
χειρήσεις, και με την επέκταση
που έγινε, η πελατειακή βάση της

Ελληνικής Τράπεζας θα ξεπέρασε
τους 550.000 πελάτες. Το μερίδιο
αγοράς καταθέσεων αυξήθηκε από
12% σε 31%, ενώ το μερίδιο αγοράς
δανείων σε πολλαπλασιάστηκε από
7% σε 22%. Όσο αφορά το δίκτυο
καταστημάτων, η τράπεζα θα προ-
χωρήσει στο κλείσιμο 100 περίπου
καταστημάτων μέσα στον επόμενο
ένα χρόνο. 

Πρόκειται για καταστήματα τα
οποία ήταν στο πλάνο της ΣΚΤ για
να κλείσουν, με τα 43 από αυτά τα
καταστήματα (28 μερικής χρήσης
και 15 πλήρους χρήσης) να έχουν
κλείσει ήδη. Τέλος, όσον αφορά το
προσωπικό, η Ελληνική Τράπεζα
απορρόφησε 1.100 άτομα πρώην
υπαλλήλους της ΣΚΤ.

Ετοιμάζει νέο «κόλπο γκρόσο» η Ελληνική
Θα μειώσει τα ΜΕΔ της στο μισό εντός του 2019 με πώληση μεγάλου πακέτου, ύψους περίπου ενός δισ. ευρώ
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Δεν είναι η πρώτη φορά
που η Ελληνική επιχει-
ρεί να πωλήσει δάνεια,
καθώς τον Ιανουάριο
του 2018 είχε προβεί
στην πώληση δανείων
ύψους 145 εκατομμυ-
ρίων ευρώ στην B2Kapi-
tal Cyprus Ltd.

<<<<<<<

Oσο αφορά το δίκτυο
καταστημάτων, η Ελλη-
νική τράπεζα θα προχω-
ρήσει στο κλείσιμο 
περίπου 100 μέσα 
στον επόμενο ένα χρό-
νο. Οι διαδικασίες προ-
χωρούν ενώ ήδη έκλει-
σαν τα 43.

Στην παρουσίαση των αποτελεσμάτων της Τράπεζας για τo πρώτο εξάμηνο του 2018, ο ανώτατος εκτελεστικός διευθυντής της Ελληνικής Ιωάννης Μάτσης είχε
αρκεστεί στη δήλωση πως η τράπεζα έχει σχεδιασμό για πώληση δανείων.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Μετά το πέρας της παρουσίασης
του Σχεδίου ΕΣΤΙΑ, του κυβερνη-
τικού σχεδίου επιχορήγησης δόσης
δανείου για ευάλωτους δανειολή-
πτες που δημιουργήθηκε σε συ-
νεργασία με τις κυπριακές τράπεζες,
ασκήθηκε αρκετή κριτική. Τα κρι-
τήρια που τέθηκαν για να ενταχθεί
ένας δανειολήπτης στο Σχέδιο χα-
ρακτηρίστηκαν γενναιόδωρα, αλλά
και με πτυχές που η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή (αυτή που θα είχε και

τον τελευταίο λόγο) θα το απέρρι-
πτε. Ωστόσο, αυτό δεν έγινε και η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, όπως είναι
σε θέση να γνωρίζει η «Κ», θα το
εγκρίνει με μερικές διαφοροποι-
ήσεις. Ενώ ορισμένοι ανέφεραν
ότι αναμένονταν αλλαγές στις μέ-
γιστες ετήσιες απολαβές του δα-
νειολήπτη που έχουν καθοριστεί
στις 50 χιλιάδες ευρώ τον χρόνο,
αλλά και στην αξία της πρώτης κα-
τοικίας που έχει καθοριστεί στις
350 χιλιάδες ευρώ, δεν πρόκειται
να αλλάξουν. Θα αλλάξουν δύο πτυ-

χές επί του Σχεδίου. Επιβεβαιωμέ-
νες πληροφορίες αναφέρουν πως
πρώτον θα εισαχθεί πρόνοια για
τον αριθμό των εξαρτώμενων με-
λών της κάθε οικογένειας, κάτι το
οποίο μέχρι στιγμής δεν υπήρχε.
Δεύτερον, θα διαφοροποιηθεί ο
όρος που έχει τεθεί στο Σχέδιο και
που αναφέρει ότι το καθαρό υπό-
λοιπο των περιουσιακών στοιχείων
του δανειολήπτη δεν θα πρέπει να
υπερβαίνει το 125% της αξίας της
ενυπόθηκης κατοικίας. Το ποσοστό

αυτής της πρόνοιας θα μειωθεί
ώστε να μη γίνεται επιλέξιμος ένας
δανειολήπτης για την ΕΣΤΙΑ, ο
οποίος οφείλει δάνειο και έχει στην
κατοχή του οικία, εξοχικό και οχή-
ματα. Έως τώρα, επιλέξιμος για το
Σχέδιο ΕΣΤΙΑ ήταν ένας δανειολή-
πτης, ο οποίος δεν εξυπηρετεί το
δάνειό του, έχει πρώτη κατοικία
αξίας μέχρι 350 χιλιάδες ευρώ, συ-
νολικό οικογενειακό εισόδημα μέ-
χρι 50 χιλιάδες ευρώ τον χρόνο,
αλλά εξοχικό και οχήματα που δεν

ξεπερνούν τα 437 χιλιάδες ευρώ. 
Μετά το λίφτινγκ που θα δεχθεί

το ΕΣΤΙΑ, το εξοχικό ή το σύνολο
των οχημάτων που θα διαθέτει ο
κάθε δανειολήπτης δεν θα μπορεί
να φτάνουν τα 437 χιλιάδες ευρώ,
το ποσό θα γίνει σαφώς λιγότερο.
Ήταν εξάλλου ένα από τα σημεία
που δέχθηκε αρκετή κριτική μετά
την παρουσίαση του Σχεδίου.

Από την άλλη, σημείο επίσης
που δέχθηκε αρκετή κριτική, ήταν
ότι άλλη δυναμική έχει το ετήσιο

οικογενειακό εισόδημα με όριο τα
50 χιλιάδες ευρώ τον χρόνο, όταν
μια οικογένεια αποτελείται από
δύο άτομα (π.χ. παντρεμένο ζευ-
γάρι) και άλλη όταν αποτελείται
από τέσσερα (π.χ. ανδρόγυνο και
δύο τέκνα). Στη δεύτερη περίπτω-
ση, η απόφαση να εντάξουν τρά-
πεζες και κράτος την οικογένεια
στο ΕΣΤΙΑ είχε εκφραστεί πως είναι
κοινώς αποδεκτή, ενώ ανδρόγυνο
ή ένας δανειολήπτης (μονάδα) με
ετήσιο εισόδημα λίγο λιγότερα από
το όριο των 50 χιλ. ευρώ, ενδεχο-
μένως να μην επιλεγεί.

Η συζήτηση αύριο
Το θέμα του Σχεδίου Εστία θα

ανοίξει εκ νέου τη Δευτέρα στην
Επιτροπή Οικονομικών, που αν και
δεν χρειάζεται η έγκριση της Βου-
λής για να αρχίσει να εφαρμόζεται,
οι βουλευτές θέλουν να συζητηθεί
για δεύτερη φορά. Η πρώτη φορά
που είχε συζητηθεί ήταν αρχές Ιου-
λίου, ως προαπαιτούμενο για να
ψήφιζαν στη Βουλή οι βουλευτές
το καινούργιο νομικό πλαίσιο για
την αντιμετώπιση των Μη Εξυπη-
ρετούμενων Δανείων. 

Οι πρόνοιες
Το Σχέδιο Εστία θα αφορά δά-

νεια ή πιστωτικές διευκολύνσεις
που το δάνειο –οικιστικό ή άλλο–
είναι εξασφαλισμένο με υποθήκη
κύριας κατοικίας, αλλά με την αγο-
ραία αξία της κύριας κατοικίας να
μην υπερβαίνει τις 350.000 ευρώ.
Για να γίνει επιλέξιμος κάποιος δα-
νειολήπτης θα πρέπει να μην υπερ-
βαίνει το ετήσιο οικογενειακό ει-
σόδημά του τα 50 χιλιάδες ευρώ
ετησίως. Για να εμπίπτει ο δανει-

ολήπτης στην Εστία, θα πρέπει
στο τέλος Σεπτεμβρίου του 2017
να είχε ένα μη εξυπηρετούμενο
δάνειο για περισσότερες από 90
ημέρες. 

Η τράπεζα θα μπορεί –ανά πε-
ριπτώσεις– να κουρεύει το δάνειο
του δανειολήπτη έως και 32%, ενώ
η μείωση θα είναι αναλογικά με-
γαλύτερη στις περιπτώσεις όπου
η αγοραία αξία της υποθηκευμένης
κύριας κατοικίας θα είναι μικρότερη
σε σχέση με το υπόλοιπο του δα-
νείου. Το κράτος μέσω του Υπουρ-
γείου Εργασίας θα καταβάλει το
1/3 της δανειακής δόσης του δα-
νείου του δανειολήπτη με την προ-
ϋπόθεση αυτός ότι θα καταβάλει
ανελλιπώς τα 2/3. Μόλις φτάσει
στο επιθυμητό σημείο αποπληρω-
μής, η τράπεζα εν συνεχεία θα προ-
χωρά στο κούρεμα έως 32% του
δανείου του. 

Το κράτος για τα παραπάνω υπο-
λογίζει πως θα επιβαρύνεται 33
εκατομμύρια ευρώ τον χρόνο, σε
ανώτατο βάθος χρόνου διευθέτη-
σης και εφαρμογής του Σχεδίου τα
25 έτη. Υπολογίζεται πως το Σχέδιο
θα έχει 15.000 δανειολήπτες και
το ποσό των δανείων που θα εξυ-
πηρετεί θα φτάνει τα 3,4 δισεκα-
τομμύρια ευρώ. Οι τράπεζες θα
στέλνουν επιστολές στους δανει-
ολήπτες, ενημερώνοντάς τους πως
είναι επιλέξιμοι για το Σχέδιο και
θα τους καλούν για να συζητήσουν
την αναδιάρθρωση του δανείου
τους. Η Τράπεζα Κύπρου έχει προ-
βεί ήδη σε αποστολή περίπου 5 χι-
λιάδων επιστολών, δανειολήπτες
που σίγουρα εμπίπτουν στο Σχέδιο
ανεξαρτήτως «μακιγιαρίσματος»
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.

Σε μικρό λίφτινγκ υποβλήθηκε το Σχέδιο ΕΣΤΙΑ
Στον αριθμό των εξαρτώμενων μελών της οικογένειας, στα εξοχικά και στα αυτοκίνητα οι αλλαγές

<<<<<<<

Μετά τις αλλαγές το 
σύνολο των πρόσθετων
περιουσιακών στοιχεί-
ων που θα διαθέτει 
ο κάθε δανειολήπτης
δεν θα μπορεί να φτά-
νουν πλεόν τα 437 
χιλιάδες ευρώ.

Το θέμα του Σχεδίου Εστία θα ανοίξει εκ νέου τη Δευτέρα στην Επιτροπή Οικονομικών, που αν και δεν χρειάζεται η έγ-
κριση της Βουλής για να αρχίσει να εφαρμόζεται, οι βουλευτές θέλουν να συζητηθεί για δεύτερη φορά.
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Η πρώτη προσπάθεια του Διαχει-
ριστή Συστήματος Μεταφοράς
Ηλεκτρισμού Κύπρου για ανάπτυξη
λογισμικού το οποίο θα άνοιγε τον
δρόμο για την ελεύθερη αγορά
ηλεκτρισμού περί τις αρχές του
χρόνου δεν ευδοκίμησε. Με προ-
ϋπολογισμό περί τα πέντε εκατομ-

μύρια ευρώ κατόπιν σχετικής ει-
σήγησης των συμβούλων του Δια-
χειριστή, η κυβέρνηση επιχειρούσε
στην ουσία άνοιγμα στην ελεύθερη
ανταγωνιστική αγορά ηλεκτρι-
σμού. Παρά τις προσδοκίες για εκ-
δήλωση μεγάλου ενδιαφέροντος
από ιδιωτικές εταιρείες, μόλις μία,
η Logicom, υπέβαλε τελικά την
προσφορά της το ύψος της οποίας
ήταν τριπλάσιο του ποσού που
διέθετε η κυβέρνηση για την ανά-
πτυξη του συστήματος, ως εκ τού-

του απορρίφθηκε, μόλις τον Σε-
πτέμβριο. Η εταιρεία προσέφυγε
στην αναθεωρητική αρχή προ-
σφορών με την διαδικασία να είναι
σε εξέλιξη. Στην περίπτωση που
η αναθεωρητική αρχή αποφασίσει
υπέρ της Logicom τότε η εταιρεία
έχει την δυνατότητα να προσφύγει
σε πολιτικό δικαστήριο, το οποίο
θα κρίνει αν μπορεί να δοθεί απο-
ζημίωση για τα διαφυγόντα κέρδη.
Ο στόχος είναι να μειωθεί η τιμή
του ηλεκτρικού ρεύματος, επιση-
μαίνει ο εκπρόσωπος Τύπου του
διαχειριστή συστήματος μεταφο-
ράς ηλεκτρισμού στην Κύπρο,
Γιώργος Ασιηκαλής, τονίζοντας
ότι ο προϋπολογισμός για την προ-
μήθεια και την εγκατάσταση του
λογισμικού συστήματος δεν θα
πρέπει να είναι πολύ μεγαλύτερος
των πέντε εκατ., καθώς τότε οι τι-
μές του ρεύματος δεν θα διαφο-
ροποιηθούν.

Αλλάζουν προδιαγραφές
Πάντως, ο διαχειριστής συστή-

ματος μεταφοράς ετοιμάζεται ήδη
να προχωρήσει σε δεύτερο δια-
γωνισμό για το λογισμικό το οποίο
θα αποτελέσει τη βάση για το
άνοιγμα της αγοράς ηλεκτρισμού,
ώστε να σπάσει το μονοπώλιο της
ΑΗΚ και να δώσει βήμα και στον
ιδιωτικό τομέα. Μετά την ατυχή
κατάληξη της πρώτης απόπειρας,
ο διαχειριστής επικεντρώνεται

αυτή την φορά σε αλλαγές, οι οποί-
ες αναμένεται ότι θα υπάρξουν
στις προδιαγραφές, με ζητούμενο
είναι να διασφαλιστεί ότι ο δια-
γωνισμός θα συγκεντρώσει ικα-
νοποιητικό ενδιαφέρον, πέραν
της μιας εταιρείας. Το αρμόδιο
τμήμα και η ομάδα η οποία επι-
λαμβάνεται του τελικού κειμένου
των όρων των προσφορών (στην
οποία λαμβάνουν μέρος το τμήμα
λειτουργίας αγοράς, το τμήμα δια-
χείρισης συστήματος, το τμήμα
οικονομικών, και οι σύμβουλοι
του έργου) είχαν συνάντηση για
το θέμα την περασμένη Παρα-
σκευή, ενώ οι διαβουλεύσεις ανα-
μένεται ότι θα συνεχιστούν μέχρι
τέλος του χρόνου. Για τις όποιες
αλλαγές θα πρέπει να ληφθεί η
σύμφωνος γνώμη της γενικής λο-
γίστριας αλλά και του γενικού ελεγ-
κτή. Έτσι, λοιπόν, ο νέος διαγω-
νισμός με διαφοροποιημένες τις
προδιαγραφές αναμένεται ότι θα
επαναπροκηρυχθεί τέλη Δεκεμ-
βρίου ή αρχές Ιανουαρίου του 2019.

Χρηματιστήριο ενέργειας
Το λογισμικό, το οποίο έχει επι-

λεγεί μετά από εντολή της ΡΑΕΚ,
θα μπορούσε να χαρακτηριστεί
ως «χρηματιστήριο ενέργειας», το
οποίο με τη λειτουργία του θα δώ-
σει την ευχέρεια σε παραγωγούς
και προμηθευτές να αγοράζουν
μεταξύ τους διμερή συμβόλαια.

Με τη λειτουργία της ανταγωνι-
στικής αγοράς θα μπορεί ο ενδια-
φερόμενος συμπεριλαμβανομένης
και της ΑΗΚ να πουλάει ή να αγο-
ράζει ηλεκτρικό ρεύμα, ενώ κάθε
μέρα σε συγκεκριμένο χρόνο, θα
μπαίνουν όλοι ηλεκτρονικά στο
σύστημα, ώστε να υποβάλουν τις
προσφορές τους. Σε αυτό θα μπο-
ρούν να συμμετέχουν παραγωγοί
και προμηθευτές, οι οποίοι θα
έχουν αδειοδοτηθεί από τη ΡΑΕΚ.
Αυτόματα το σύστημα θα αποφα-
σίζει πώς θα κατανεμηθεί η πα-
ραγωγή της ημέρας και τυχόν ελ-
λείψεις θα καλύπτονται από άλλες
προσφορές για εφεδρικές υπηρε-
σίες. Ανάλογα με τη συνεισφορά
των παραγωγών θα λαμβάνουν τέ-
λος του μήνα το ποσό που αντι-
στοιχεί στις υπηρεσίες τους.

Στο 9,5%
Η Κύπρος θα πρέπει μέχρι το

2020 να καταφέρει να ανεβάσει το
ποσοστό συνεισφοράς των ΑΠΕ
στην συνολική παραγωγή ηλεκτρι-
σμού στην Κύπρο στο 16%, αλλιώς
θα βρεθεί αντιμέτωπη με πρόστιμα
από την Ε.Ε. Με δεδομένο ότι αυτή
τη στιγμή το ποσοστό των ΑΠΕ
στην παραγωγή ηλεκτρισμού είναι
στο 9,5%, η κυβέρνηση τρέχει, λοι-

πόν, να προλάβει προωθώντας σχέ-
διο για παραγωγή ηλεκτρικής ενέρ-
γειας από ανανεώσιμες πηγές για
οικιακούς καταναλωτές, και εγκα-
τάσταση συστημάτων ΑΠΕ με τη
μέθοδο συμψηφισμού λογαρια-
σμών (net billing), καθώς και την
εγκατάσταση αυτόνομων φωτο-
βολταϊκών συστημάτων, μη ενω-
μένων με το δίκτυο, ενώ υπάρχει
διαδικασία για εγκατάσταση φω-
τοβολταϊκών ισχύος 120 μεγαβατ
και αιολοικών πάρκων ισχύος 17
μεγαβατ. Πάντως, για το 2018, το
ποσοστό των ΑΠΕ έχει αυξηθεί
κατά 1% σε σχέση με το 2017 που
ήταν στο 8,4%. 

Από το σύνολο της παραγωγής
ηλεκτρικού ρεύματος, τη μερίδα
του λέοντος καταλαμβάνει η ΑΗΚ
με ποσοστό της τάξης του 91,
65% . Ακολούθως, το 4,2% στο
σύστημα μεταφοράς προέρχεται
από την αιολική ενέργεια, στο
3,7% ανέρχεται το ποσοστό πα-
ραγωγής φωτοβολταϊκών επί της
συνολικής παραγωγής ενέργειας,
ενώ ελάχιστα είναι τα ποσοστά
της βιομάζας 0,73% και της πα-
ραγωγής αιολικών πάρκων στο
σύστημα διανομής (πάρκα που
είναι συνδεδεμένα σε υποστατικά
και είναι χαμηλής τάσης).

ΕΚΔΗΛΩΣΗ ΕΝΔΙΑΦΕΡΟΝΤΟΣ ΓΙΑ ΑΓΟΡΑ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ
ΔΗΜΟΣΙΟΓΡΑΦΟΥ/ΑΝΤΑΠΟΚΡΙΤΗ ΣΤΗ ΛΑΡΝΑΚΑ ΚΑΙ

ΤΗΝ ΕΛΕΥΘΕΡΗ ΕΠΑΡΧΙΑ ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΥ ΓΙΑ ΤΗΝ ΤΗΛΕΟΡΑΣΗ,
ΤΟ ΡΑΔΙΟΦΩΝΟ ΚΑΙ ΤΗΝ ΙΣΤΟΣΕΛΙΔΑ ΤΟΥ ΡΙΚ

Το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, ζητά την υποβολή αιτήσεων εκδήλωσης ενδιαφέροντος από δη-
μοσιογράφους/ανταποκριτές με έδρα τη Λάρνακα, με στόχο τη συνεργασία με τη μορφή της παροχής
υπηρεσιών, η οποία θα αφορά την κάλυψη τοπικών γεγονότων στην επαρχία Λάρνακας και, συμπληρωματικά
την επαρχία Αμμοχώστου (ελεύθερη και κατεχόμενη) για τα Δελτία Ειδήσεων, τις ενημερωτικές
εκπομπές της Τηλεόρασης και του Ραδιοφώνου του ΡΙΚ καθώς και τις διαδικτυακές υπηρεσίες του Ορ-
γανισμού.

Το άτομο που θα επιλεγεί θα συνεργάζεται με τη δημοσιογράφο / ανταποκρίτρια που διαθέτει το
ΡΙΚ στην Αμμόχωστο, ούτως ώστε να καλύπτει και θέματα της επαρχίας Αμμοχώστου, όταν η εκεί
ανταποκρίτρια απουσιάζει ή έχει φόρτο εργασίας. Θα συνεργάζεται, επίσης, με τους τοπικούς κινημα-
τογραφιστές του Ιδρύματος.

Η αμοιβή θα συμφωνηθεί με βάση τα προσόντα και την εμπειρία του ατόμου που θα επιλεγεί. 

Όροι και προϋποθέσεις συμμετοχής 
Δικαίωμα υποβολής αίτησης έχουν άτομα τα οποία διαθέτουν τα ακόλουθα προσόντα:
• Κάτοχοι Απολυτηρίου αναγνωρισμένης Σχολής Μέσης Εκπαίδευσης 
• Πολύ καλή γνώση της Ελληνικής και καλή γνώση της Αγγλικής γλώσσας
• Καλή γνώση ηλεκτρονικών υπολογιστών 
• Πολίτες της Κυπριακής Δημοκρατίας ή κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης
• Αποδεδειγμένη δημοσιογραφική εμπειρία τουλάχιστον πέντε (5) ετών σε ραδιοτηλεοπτικό σταθμό,

εφημερίδα ή ειδησεογραφική ιστοσελίδα. 
• Ικανότητα για εκφώνηση ρεπορτάζ για την Τηλεόραση και το Ραδιόφωνο και παροχής ζωντανών

τηλεφωνικών ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών ανταποκρίσεων στα δελτία ειδήσεων και τις επικαιρικές
εκπομπές του ΡΙΚ.

• Το άτομο που θα επιλεγεί πρέπει να είναι διαθέσιμο να εργαστεί κατά τις νυχτερινές ώρες, τα σαβ-
βατοκύριακα και αργίες, ύστερα από συνεννόηση με το Τμήμα Ειδήσεων του ΡΙΚ

• Το άτομο που θα επιλεγεί πρέπει να μην συνεργάζεται με άλλο ραδιοτηλεοπτικό σταθμό ως
δημοσιογράφος ή ανταποκριτής.

• Το άτομο που θα επιλεγεί θα συμβληθεί αρχικά με το ΡΙΚ για δοκιμαστική περίοδο έξι (6) μηνών.
Οι ενδιαφερόμενοι θα πρέπει να συμπληρώσουν το « Έντυπο Αίτησης Παροχής Υπηρεσιών» που έχει

αναρτηθεί στην ιστοσελίδα του ΡΙΚ.
Οι αιτήσεις μαζί με τα συνοδευτικά πιστοποιητικά πρέπει να τοποθετηθούν σε κλειστό φάκελο με

την ένδειξη: Προς Γενικό Διευθυντή ΡΙΚ «Εκδήλωση ενδιαφέροντος για την αγορά υπηρεσιών ανταποκριτή
στην επαρχία Λάρνακας» και να κατατεθούν στο κιβώτιο προσφορών, που βρίσκεται εντός των κτηριακών
εγκαταστάσεων του ΡΙΚ στη Λεωφόρο ΡΙΚ, Αγλαντζιά, Λευκωσία το αργότερο μέχρι την Παρασκευή 2
Νοεμβρίου 2018 στις 12:00 το μεσημέρι. Mπορεί επίσης να αποστέλλονται στο ΡΙΚ με συστημένη
ταχυδρομική επιστολή , η οποία θα πρέπει, με ευθύνη του Προσφέροντα, να παραληφθεί από το ΡΙΚ
μέχρι την τελευταία προθεσμία υποβολής προσφορών. Δεν λαμβάνονται υπόψη και θεωρούνται
εκπρόθεσμες, προσφορές που είτε υποβλήθηκαν στο κιβώτιο προσφορών μετά την καθορισμένη
ημερομηνία και ώρα είτε ταχυδρομήθηκαν έγκαιρα, αλλά δεν έφθασαν έγκαιρα στο ΡΙΚ. 

Για περισσότερες πληροφορίες οι ενδιαφερόμενοι μπορούν να επικοινωνήσουν με την Γραμματεία
του Τμήματος Ειδήσεων και Επικαίρων στο τηλ. 22862196 μεταξύ των ωρών 08.30-14.30 από Δευτέρα
μέχρι Παρασκευή.

Νέα προσπάθεια για
την ελευθεροποίηση
αγοράς ηλεκτρισμού
Επαναπροκηρύσσεται μέχρι τον Ιανουάριο του 2019
και δεύτερος διαγωνισμός για το ειδικό λογισμικό

Πέντε εκατομμύρια ευρώ είναι ο προϋπολογισμός για την αγορά και την εγκατάσταση του λογισμικού, το οποίο θα
ανοίξει την αγορά ηλεκτρισμού και στον ιδιωτικό τομέα.

<<<<<<<

Στο 16% ο στόχος για το
ποσοστό του ηλεκτρι-
σμού από ανανεώσιμες
πηγές ενέργειας μέχρι
το 2020, φέτος υπολογί-
ζεται στο 9,5% της συ-
νολικής παραγωγής.

Ετοιμάζεται 
για Φ.Α. η ΑΗΚ
Η προσπάθεια απεξάρτησης από το
πετρέλαιο στην παραγωγή ηλεκτρι-
σμού γίνεται και από την ΑΗΚ, η οποία
προσαρμόζει τις εγκαταστάσεις της
ώστε να είναι σε θέση να δεχτούν το
φυσικό αέριο. Πρόκειται για έργο
ύψους 19,4 εκατομμυρίων ευρώ το
οποίο θα καλυφθεί από τα αποθέματα
της Αρχής, ενώ θα είναι έτοιμο μέχρι
την 1η Ιανουαρίου του 2020. Στα τελι-
κά στάδια για την εξασφάλιση περι-
βαλλοντικής άδειας από τις Βρετανι-
κές Βάσεις είναι και το φωτοβολταϊκό
πάρκο στο Ακρωτήρι της Λεμεσού,
ισχύος 20 μεγαβάτ, ενώ στα σκαριά εί-
ναι και η ανάπτυξη φωτοβολταϊκού με-
γαλύτερης ισχύος (66 μεγαβάτ) στην
περιοχή Αχερά, το οποίο θα υλοποι-
ηθεί σε δύο φάσεις. Με την αύξηση
της χρήσης των ΑΠΕ στην παραγωγή
ηλεκτρισμού, δεν επιχειρείται μόνο η
υλοποίηση του στόχου που έχει θέσει
η Ε.Ε. αλλά παράλληλα και η μείωση
των τιμών στους λογαριασμούς της
ΑΗΚ, οι οποίοι αποτυπώνουν τους τε-
λευταίους μήνες την αύξηση της τιμής
της πρώτης ύλης στις διεθνείς αγορές.
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Συνέντευξη στη 
ΜΑΡΙΑ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ 

Η ανάγκη υλοποίησης του Εθνικού
Σχεδίου για το Πάρκο του Ακάμα το
οποίο επρόκειτο να τεθεί από τον
Σεπτέμβριο ενώπιον Υπουργικού
Συμβουλίου δεν είναι θέμα το οποίο
συζητείται για πρώτη φορά. Πλη-
σιάζοντας τα τέλη Οκτωβρίου το ζή-
τημα ακόμα εκκρεμεί, ενώ το τραγικό
δυστύχημα με θύματα δύο τουρίστες,
στον δρόμο Λουτρά της Αφροδίτης-
Κακοσκαλί θορύβησε την κυβέρνηση
και πλέον αναμένεται ότι το θέμα
του Ακάμα θα τεθεί σε μια από τις
επόμενες συνεδρίες του Υπουργικού
Συμβουλίου, ώστε να πάρει τον δρό-
μο της και η ρύθμιση για τον συγ-
κεκριμένο δρόμο. Ωστόσο, το σημείο
στο Κακοσκαλί δεν είναι το μόνο
που είναι επικίνδυνο για το κοινό,
επισημαίνει ο γ.γ. των Οικολόγων
Γιώργος Περδίκης και αναφέρει χα-
ρακτηριστικά ότι ο Ακάμας δεν είναι
ο παραλιακός της Λεμεσού. Κάνει
λόγο για εγκληματική αμέλεια του
κράτους στην αναβάθμιση του Εθνι-
κού Δασικού Πάρκου, ενώ βλέπει
κενά και στο υπό εξέταση σχέδιο,
θέτοντας τις ενστάσεις του και ενώ-
πιον του υπουργού Γεωργίας Κώστα
Καδή. Κεντρικό σημείο της διαφω-
νίας είναι η πρόνοια για χρήση τε-
τράτροχης μοτοσικλέτας εντός του
πάρκου, κάτι το οποίο ξενίζει τους
Οικολόγους που ζητούν την άμεση
και οριστική απαγόρευσή τους από
όλους τους χώρους εντός του Δασι-
κού Πάρκου. 
–Με αφορμή το τραγικό περι-
στατικό θανατηφόρου δυστυ-
χήματος στον δρόμο Λουτρά
της Αφροδίτης- Κακοσκαλί, οι
τοπικές αρχές επέρριψαν ευθύ-
νες στους Οικολόγους αλλά και
σε περιβαλλοντικές οργανώσεις
για τη μη επιδιόρθωση του δρό-
μου. Όντως υπήρξε σχεδιασμός

για επιδιόρθωσή του που ναυά-
γησε λόγω περιβαλλοντικών αν-
τιδράσεων;

–Σε καμιά περίπτωση. Το αντί-
θετο συνέβη. Εμείς υποδείξαμε ότι
ο δρόμος αυτός είναι παράνομος
και επικίνδυνος και ζητήσαμε επα-
νειλημμένα να κλείσει προσωρινά
μέχρι την ολοκλήρωση των σχεδίων
για το Εθνικό Πάρκο Ακάμα. Αυτοί
που δεν σεβάστηκαν το θάνατο
δύο ανθρώπων και προσπάθησαν
να τον εκμεταλλευτούν για χάριν
συμφερόντων, δεν συμφωνήσαν
να κλείσει ο επικίνδυνος δρόμος.
Είναι αυτοί που ικανοποιούνται
διαχρονικά με τις λεγόμενες επι-
διορθώσεις που έγιναν ως τώρα
πάρα πολλές φορές, χωρίς να λύ-
νουν το πρόβλημα. 

–Διαφωνείτε με το ενδεχόμενο
διαπλάτυνσης του δρόμου Λου-
τρών της Αφροδίτης - Κακο-
σκαλί;

–Σκοπός δεν είναι η διαπλάτυνση
ή η εγγραφή του δρόμου όπως θέ-
λουν κάποιοι, για να ανοίξει η πόρτα
για το τσιμέντωμα του Ακάμα. Σκο-
πός είναι η ασφάλεια των επισκε-
πτών. Τα σχέδια του Εθνικού Πάρ-
κου θα καθορίσουν αν επιβάλλεται
η διαπλάτυνση, ή το οριστικό κλεί-
σιμο, ή οτιδήποτε άλλο αποφασιστεί
μετά από την κατάλληλη επιστη-
μονική /περιβαλλοντική μελέτη.
Εάν αυτό επιτρέπεται ή επιβάλλεται,
αυτό ας γίνει. Πριν από τις αποφά-
σεις για το Εθνικό Πάρκο η ασφα-
λέστερη λύση είναι το κλείσιμο για
μηχανοκίνητα τροχοφόρα.
–Τι μέτρα έπρεπε να ληφθούν
που δεν έχουν ληφθεί;

–Έπρεπε από καιρό να απαγο-
ρευτεί η χρήση του Ακάμα σε σα-
φάρι 4 Χ 4 αυτοκινήτων και τετρά-
τροχων μοτοσυκλετών. Περνούν
μέσα από τους χωμάτινους δρόμους
του Ακάμα και τους καθιστούν ακα-
τάλληλους, ενώ προκαλούν σοβαρή
ρύπανση από τη σκόνη και το θό-
ρυβο. Η κίνηση των άλλων μηχα-
νοκίνητων πρέπει να είναι αυστηρά
ελεγχόμενη και από ελεγχόμενες
εισόδους, με προτίμηση στα λεω-
φορεία και στα ειδικά οχήματα ξε-
νάγησης στο πάρκο. Όλα αυτά πε-
ριλαμβάνονται στο σχέδιο Ακάμα
που καθυστερούν για χρόνια να
εφαρμόσουν οι αρχές.
–Γνωρίζουμε για την περίπτωση
του συγκεκριμένου δρόμου, αλ-
λά πρόκειται για την μοναδική
περίπτωση;

–Υπάρχουν πολλά επικίνδυνα
σημεία στον Ακάμα και για τα οχή-
ματα και για τους πεζούς. Δεν είναι
ο Ακάμας ο παραλιακός της Λεμε-
σού, ούτε η λεωφόρος Μακαρίου
(όπου ωστόσο σημειώνονται συχνά

θανατηφόρα ατυχήματα). Για πα-
ράδειγμα η κατάσταση στο φα-
ράγγι του Άβακα, που είναι μια
από τις πιο πολυσύχναστες τοπο-
θεσίες στη χερσόνησο, εγκυμονεί
σοβαρούς κίνδυνους λόγω συχνών
κατολισθήσεων. Παραδείγματα
υπάρχουν πολλά. Γι’ αυτό και απο-
τελεί εγκληματική αμέλεια από το
κράτος το γεγονός ότι για τόσα
χρονιά δεν προχωρά στην υλοποί-
ηση του σχεδίου για το Εθνικό
Πάρκο Ακάμα.
–Έχει κενά κατά την άποψή
σας το Εθνικό Σχέδιο για το Δα-
σικό Πάρκο του Ακάμα;

–Το Εθνικό Σχέδιο για το Δασικό
Πάρκο Ακάμα πρέπει να συμφωνεί
με το διαχειριστικό σχέδιο για την
Ευρωπαϊκή περιοχή προστασίας
της φύσης Natura 2000 και το το-
πικό σχέδιο. Όλα αυτά τα σχέδια
–επειδή αφορούν λίγο πολύ την
ίδια γεωγραφική περιοχή– πρέπει
να συνάδουν μεταξύ τους. Έχουμε

καταθέσει τις απόψεις μας και πε-
ριμένουμε να γίνουν αποδεκτές
κατά το δυνατόν. Η διαδικασία της
διαβούλευσης, εξ όσων γνωρίζω,
βρίσκεται σε εξέλιξη.
–Ποιες είναι οι ενστάσεις σας;

–Οι ενστάσεις μας έχουν να κά-
νουν με διαφορά θέματα. Για πα-
ράδειγμα, θέλουμε οι είσοδοι να
είναι από τα χωριά και όχι από τις
παραλίες. Οι παραλίες δεν χρει-
άζονται άλλους επισκέπτες. Τα χω-
ριά πρέπει να ενισχυθούν μέσα
από τις πρόνοιες του σχεδίου. Οι
χώροι στάθμευσης πρέπει να χω-
ροθετηθούν εκτός του πάρκου και
όχι μέσα στα όρια της προστατευό-
μενης περιοχής. Ορισμένα σημεία
των διαδρομών των ιδιωτικών οχη-
μάτων πλησιάζουν σε σημεία με-
γάλης οικολογικής σημασίας. Επί-
σης, δεν μπορούμε να δεχτούμε
ότι παράνομες κατασκευές στον
Ακάμα θα νομιμοποιηθούν διά του
σχεδίου Ακάμα κ.ο.κ.

–Σε επιστολή σας στην «Κ» μετά
από ρεπορτάζ μας για την πρό-
σβαση τετράτροχων μοτοσικλε-
τών στην περιοχή κάνατε λόγο
για σκανδαλώδη αδειοδότηση
εταιρείας κατασκευής τετρά-
τροχων μοτοσικλετών.

–Είναι ένα δυσάρεστο γεγονός
που έγινε περί τα τέλη Οκτωβρίου
του 2017 και αφορά την αδειοδό-
τηση μιας εταιρείας κατασκευής
τετράτροχων μοτοσυκλετών με βά-
ση τον Καναδά, στην οποία επι-
τράπηκε να οργανώσει μία εβδο-
μαδιαία εκδήλωση test-drive τε-
τράτροχων μοτοσυκλετών δίπλα
από την παραλία ωοτοκίας των
θαλάσσιων χελωνών στη Λάρα. Η
αδειοδότηση έγινε από τον τότε
διευθυντή του Τμήματος Δασών
παρά την αντίθεση του Τμήματος
Περιβάλλοντος. Το γεγονός αυτό
είχε προκαλέσει την έντονη αντί-
δραση των περιβαλλοντικών ορ-
γανώσεων.

Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΓΙΑΝΝΗ ΚΟΤΌΦΩΛΟΥ

Πολλά τα επικίνδυνα
σημεία στον Ακάμα
Να κλείσει μέχρι την υλοποίηση του Εθνικού Σχεδίου 
ο δρόμος στο Κακοσκαλί εισηγείται ο Γιώργος Περδίκης

<<<<<<<

Διαφωνία για το σχέδιο
για το Εθνικό Δασικό
Πάρκο, για τη χρήση του
δρόμου για το Κακοσκα-
λί, και ανησυχίες για τις
κατολισθήσεις στο Φα-
ράγγι του Άβακα. 

<<<<<<<

Πλήρης η διαφωνία με
τη διακίνηση των τετρά-
τροχων μοτοσυκλετών,
ενώ ζητείται η πλήρης
απαγόρευση της πρό-
σβασης και διακίνησής
τους εντός του Δασικού
Πάρκου.

Εγκληματική αμέλεια από το κράτος χαρακτηρίζει ο κ. Περδίκης το γεγονός ότι δεν έχει υλοποιηθεί ακόμα το σχέδιο
για το Εθνικό Πάρκο Ακάμα.

–Συμφωνείτε με τις πρόνοιες
του σχεδίου όσον αφορά τις τε-
τράτροχες;

–Διαφωνούμε πλήρως με τη δια-
κίνηση των τετράτροχων μοτοσυ-
κλετών και ζητούμε την πλήρη
απαγόρευση της πρόσβασης και
διακίνησής τους εντός του Δασικού
Πάρκου. Οι λόγοι είναι περιβαλ-
λοντικοί: οι τετράτροχες μοτοσυ-
κλέτες χρησιμοποιούνται ευρέως
ομαδικά από νεαρούς και λόγω των
τεχνικών τους δυνατοτήτων επι-
τρέπει σε άτομα που δεν έχουν ιδι-
αίτερη εξειδίκευση και γνώση οδή-
γησης να μπαίνουν με ευκολία σε
ευαίσθητες περιοχές όπως αμμου-
διές, θαμνώδεις περιοχές, αγρούς,
ρυάκια κ.ο.κ. Οι τετράτροχες μο-

τοσυκλέτες έχουν πολύ μεγαλύτερη
δυνατότητα από τις κοινές μοτο-
συκλέτες, εκτός των ειδικών αγω-
νιστικού τύπου, οι οποίες επίσης
πρέπει να απαγορευτούν από το
πάρκο. 

Όπως κινούνται ομαδικά, ση-
κώνουν σύννεφα σκόνης που επη-
ρεάζουν την ευαίσθητη χλωρίδα
και πανίδα. Η δυνατότητά τους να
μπαίνουν σχεδόν παντού δημιουρ-
γεί κινδύνους για επηρεασμό ειδών
της χλωρίδας και της πανίδας που
διαβιούν σε ευαίσθητες περιοχές.
Ως εκ τούτου δεν μπορούμε να συμ-
φωνήσουμε με τις πρόνοιες ενός
σχεδίου το οποίο επιτρέπει την
διέλευσή τους. Η θέση μας βασί-
ζεται σε λογική με περιβαλλοντική

προέκταση. Αν αντί για τέσσερις
τετράτροχες μοτοσυκλέτες διπλο-
καβάλλα, ενοικιάζεται ένα τετρα-
κίνητο 4 Χ 4 με οδηγό και ξεναγό
του πάρκου από τις υπηρεσίες πάρ-
κου για παράδειγμα, αντιλαμβάνε-
ται κανείς ότι τα κέρδη πάνε στην
κοινωνία και όχι μόνο, όπως γρά-
φεται σε άλλο σημείο του κειμένου
του σχεδίου, σε «επιχειρήσεις ενοι-
κίασης οχημάτων στην Πάφο». 
–Έχετε θέσει τις απόψεις σας
ενώπιον του υπουργού Γεωργίας.
Ποια ήταν η ανταπόκρισή του;

–Βεβαίως, τις απόψεις μας αυτές
τις έχουμε κατ’ επανάληψή –και
πρόσφατα ακόμα – καταθέσει στον
υπουργό Γεωργίας και ελπίζουμε
να ληφθούν υπόψη.

Οι διαχωριστικές γραμμές στον πο-
λιτικό χάρτη της Ευρώπης έχουν
αλλάξει και αυτή είναι μια νέα
πραγματικότητα την οποία πρέπει
να λάβουμε πολύ σοβαρά υπόψη.
Τα στρατόπεδα των μεγάλων δυ-
νάμεων, που θα αναμετρηθούν
για τα ποσοστά των ψήφων και
τα κλειδιά των μηχανισμών εξου-
σίας, δεν διακρίνονται πλέον με-
ταξύ της Δεξιάς και της Αριστεράς,
με βάση τις κοσμοαντιλήψεις που
εκφράζουν. 

Χωρίζονται κάθετα, μεταξύ
των υποστηρικτών της Ευρώπης
από τη μια και των πολέμιων της
Ευρώπης από την άλλη. Και αυτό
το ρήγμα, που διχάζει και παρα-
λύει τις ευρωπαϊκές εξελίξεις (βλέ-
πε π.χ. τώρα Ιταλία), θα αποτυ-
πωθεί αναμφίβολα στις προσεχείς
ευρωεκλογές. Ποιο είναι το πιο
επικίνδυνο όμως στοιχείο της
όλης υπόθεσης; Οτι οι δυνάμεις

που αντιμάχονται την ευρωπαϊκή
προοπτική στην ουσία αρνούνται
τη δημοκρατία, στρέφονται κατά
του κράτους δικαίου, πολεμούν
κάθε έννοια ανοικτής κοινωνίας.
Αντιστρατεύονται δηλαδή τις
ίδιες τις θεμελιώδεις αξίες της
Ευρώπης και έναν αξιοθαύμαστο
πολιτισμό αλληλεγγύης, συνερ-
γασίας και προόδου, που οικοδο-
μήθηκε μετά τον πόλεμο.

Η δημοκρατία είναι προϋπό-
θεση της Ευρώπης, αυτός είναι ο
θεμελιώδης κώδικας και το βασικό
εργαλείο εξέλιξης. Η Ευρώπη είναι
ένα δημοκρατικό συμβόλαιο ει-
ρήνης, συνοχής και ανάπτυξης.
Είναι ένα πολιτικό μοντέλο και
αυτό το μοντέλο είναι που απει-
λείται σήμερα θανάσιμα, όσο και
εάν ακούγεται κλισέ.

Κινδυνεύει όντως να διαλυθεί
από το διογκούμενο κύμα του αυ-
ταρχισμού, του εθνικισμού και

του λαϊκισμού, που αναπτύσσεται
από την περιφέρεια έως το κέντρο
της Ευρώπης, με κορυφαίο αρνη-
τικό πρωταγωνιστή τον πρωθυ-
πουργό της Ουγγαρίας Ορμπαν,
ο οποίος αμφισβητεί και πολεμά
εντέχνως τα πάντα.

Στην ουσία αποδομεί κάθε δη-
μοκρατική αξία. Ασκεί έναν τρο-
μακτικά ασφυκτικό έλεγχο σε κά-
θε κέντρο και ανεξάρτητη αρχή
εξουσίας στη χώρα του, αυθαιρε-

τεί και μεταδίδει με θόρυβο αυτό
το μήνυμα. 

Ελέγχει απόλυτα πλέον τη Δι-
καιοσύνη, την Παιδεία, τις τρά-
πεζες, τον Τύπο, την Εκκλησία
και πάει λέγοντας. Το φαινόμενο
Ορμπαν είναι ένα αντι-μοντέλο,
σε σχέση με τα ευρωπαϊκά κε-
κτημένα, το οποίο όμως βρίσκει
μιμητές σε αρκετές χώρες και
αυτό είναι το άκρως επικίνδυνο.

Το επισημαίνουμε με έμφαση
ενόψει των ευρωεκλογών, με δε-
δομένο ότι θα σηκώσουν ψηλά
τους τόνους και τις σημαίες τους
τούς επόμενους μήνες.

Εάν λοιπόν οι αντιευρωπαϊκές
πολιτικές δυνάμεις αποσπάσουν
συνολικά ένα ποσοστό της τάξης
του 40% μέσα στο Ευρωκοινο-
βούλιο, πράγμα που δεν αποκλεί-
ουν οι ειδικοί των προβλέψεων,
αντιλαμβάνεται κανείς ότι το θέ-
μα της διακυβέρνησης της Ευ-

ρώπης γίνεται ακόμη πιο δύσκο-
λη υπόθεση. Πολύ δε περισσό-
τερο με τη συσπείρωση των κυ-
βερνήσεων που επιχειρεί να συμ-
πτύξει σε μέτωπο ο Ορμπαν, από
τον Σαλβίνι της Ιταλίας μέχρι
τον Μοραβιέσκι της Πολωνίας,
τις κυβερνήσεις της Σλοβακίας,
της Τσεχίας, της Ρουμανίας κ.ο.κ.
Το φαινόμενο δυστυχώς μπορεί
να πάρει τη μορφή επιδημίας και
να γενικευτεί ο «ορμπανισμός»,
η τοξικότερη όπως φαίνεται απει-
λή για τη δημοκρατία και τη συ-
νοχή της Ευρώπης.

Αυτό είναι το μείζον θέμα σή-
μερα, περισσότερο και από την
αποσταθεροποίηση που δημιουρ-
γεί η κόντρα με την Ιταλία για
τον προϋπολογισμό, με δεδομένο
ότι εκεί τη λύση εξισορρόπησης
θα δώσουν μοιραία οι διεθνείς
αγορές. Με τη δημοκρατία όμως,
το κράτος δικαίου και τις άλλες

ανθρωπιστικές αξίες τι γίνεται;
Οι παραδοσιακές ηγεσίες της Ευ-
ρώπης παραμένουν πολιτικά αμή-
χανες, αδύναμες θα έλεγε κανείς
να αντιδράσουν και να αντιστρέ-
ψουν τη φορά των πραγμάτων
γρήγορα. Και αυτό είναι επίσης
πολύ ανησυχητικό.

Ο Ορμπαν δουλεύει πιο μεθο-
δικά, δεν χάνει χρόνο. Ούτε δεξιά
ούτε αριστερά, παίρνει το μετα-
ναστευτικό πρόβλημα και την οι-
κονομική κρίση και ανάβει το φι-
τίλι από τη μία άκρη στην άλλη.
Στέλνει τα δικά του μηνύματα,
γίνεται ο αντι-Μακρόν ή ο αντι-
Μέρκελ ενόψει των πανευρωπαϊ-
κών εκλογών. Δημιουργεί ένα
προσωποπαγές κράτος επειδή –
όπως λέει– αυτόν εξέλεξαν οι ψη-
φοφόροι, τα παραδείγματα τύπου
Πούτιν ή Ερντογάν δηλαδή ανα-
παράγονται. Αλλά πού; Στην καρ-
διά της Ευρώπης!

<<<<<<

Το φαινόμενο Ορμπαν
είναι ένα αντι-μοντέλο,
σε σχέση με 
τα δημοκρατικά
κεκτημένα, που βρίσκει
όμως μιμητές.

Τοξικότερη απειλή ο «ορμπανισμός»

Οι γουρούνες δεν έχουν θέση στο πάρκο

Οι τετράτροχες μοτοσυκλέτες καταστρέφουν την χλωρίδα και την πανίδα, τονίζει ο Γιώργος Περδίκης. 
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Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Για μια «ενδιάμεση λύση» στο θέμα
της περικοπής των συντάξεων μι-
λούν πλέον πηγές στις Βρυξέλλες,
επιβεβαιώνοντας ότι η εξασφάλιση
του ελληνικού αιτήματος κάθε
άλλο παρά περίπατος θα είναι και
ότι οι ευρωπαϊκοί θεσμοί θα απαι-
τήσουν κάποιες «θυσίες», ώστε
να μη σταλεί το μήνυμα ότι η Ελ-
λάδα δεν κάνει τίποτα από αυτά
για τα οποία δεσμεύθηκε.

Στο πλαίσιο της ενδιάμεσης αυ-
τής λύσης, για την οποία συζητούν
θεσμοί και κυβέρνηση, εξετάζεται
–σύμφωνα με ενημερωμένη ευρω-
παϊκή πηγή– ένα «νέο μείγμα» μέ-
τρων και αντιμέτρων. Οι προτάσεις
που βρίσκονται στο τραπέζι προ-
βλέπουν να περικοπούν σταδιακά
ή εν μέρει οι συντάξεις ή/και κάποια
από τα αντίμετρα, αλλά και να έρθει
νωρίτερα, από 1/1/2019 και να
εφαρμοστεί σταδιακά η μείωση
του αφορολογήτου.

«Είναι γεγονός ότι η Ελλάδα έχει
ένα επιχείρημα στο θέμα των συν-
τάξεων, αλλά αν δοθεί το σήμα ότι
δεν κάνει τίποτα απ’ όσα συμφω-
νήθηκαν δεν θα είναι θετικό, όχι
μόνο για τις αγορές αλλά και για
ορισμένα από τα κράτη-μέλη», δια-
μηνύει η πηγή. Στόχος, όπως εξηγεί
η ίδια, είναι να υπάρξει συμφωνία
με την ελληνική κυβέρνηση πριν
από την κατάθεση του προϋπολο-
γισμού, στις 21 Νοεμβρίου.

Οι Ευρωπαίοι κατέστησαν σαφές
τις προηγούμενες μέρες, μέσω του
επικεφαλής του ESM Κλάους Ρέγ-
κλινγκ, ότι μια εξέλιξη σαν αυτή
που διαφημίζει η κυβέρνηση, με
πλήρη αναστολή των περικοπών
των συντάξεων (με δημοσιονομικό
κόστος 2,065 δισ. ευρώ) και ταυ-
τοχρόνως εφαρμογή πρόσθετων
δημοσιονομικών παρεμβάσεων 766
εκατ. ευρώ (που περιλαμβάνει τη
μείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 10%, των

ασφαλιστικών εισφορών και τη χο-
ρήγηση, έστω και σε μικρότερη
ομάδα από την αρχικώς σχεδιαζό-
μενη, του επιδόματος ενοικίου),
δεν είναι εφικτή. Ο τέως πρόεδρος

του Eurogroup Γερούν Ντάισελ-
μπλουμ διεμήνυσε και αυτός ότι
το πρόβλημα με την αναστολή των
μειώσεων είναι ότι στέλνεται αρ-
νητικό σήμα.

Οι επιφυλάξεις των Ευρωπαίων
κινούνται σε πολλά επίπεδα.
• Πρώτον, υπάρχει το δημοσιονο-
μικό πρόβλημα. Παρότι αναγνωρί-
ζεται ότι θα υπάρξει υπερπλεόνα-
σμα το 2019, οι θεσμοί και η κυ-
βέρνηση δεν έχουν ακόμη συμφω-
νήσει ως προς το ύψος του. Η δια-
φορά των δύο πλευρών είναι της
τάξης του 0,2% του ΑΕΠ (350-400
εκατ. ευρώ), αν και οι διαπραγμα-
τεύσεις επί του ποσού συνεχίζονται.

Οι Ευρωπαίοι, επιπλέον, θέλουν
και ένα περιθώριο ασφαλείας από
τον στόχο για πρωτογενές πλεό-
νασμα 3,5% του ΑΕΠ. Ακόμη όμως
κι αν υπάρξει συμφωνία για το
υπερπλεόνασμα του 2019, αμφι-
σβητούν ότι το περιθώριο θα πα-
ραμείνει ίδιο τα επόμενα χρόνια,
ώστε να μπορούν να διατηρηθούν
χωρίς περικοπές οι συντάξεις.
• Δεύτερον, υπάρχει πάντα το διαρ-
θρωτικό ζήτημα, η μακροπρόθεσμη
βιωσιμότητα του ασφαλιστικού συ-
στήματος και η αποστέρηση πόρων
από άλλους πιο σημαντικούς προ-
ορισμούς. Το θέμα θέτει το ΔΝΤ,
παρότι κρατάει χαμηλούς τόνους

και πολλοί Ευρωπαίοι συμμερίζον-
ται την άποψή του.
• Τρίτον, ενοχλεί το μήνυμα της
αμφισβήτησης των μεταρρυθμίσε-
ων. Μάλιστα, αυτό δεν προέρχεται
μόνο από τις συντάξεις. Ηδη έχει
ανακοινωθεί η πρόθεση της κυ-
βέρνησης να ζητήσει να μη μειωθεί
το αφορολόγητο από 1/1/2020, ενώ
προχωρούν οι αλλαγές στα εργα-
σιακά, με επέκταση των κλαδικών
συμβάσεων, αλλά και με ενεργο-
ποίηση της διαδικασίας για αύξηση
του κατώτατου μισθού. Αν σε αυτά
προστεθούν τα πρόσφατα αιτήματα
από κυβερνητικούς αξιωματούχους
για κάθε λογής ανατροπές, όπως
π.χ. η αύξηση του ακατάσχετου
στους λογαριασμούς στα 10.000
ευρώ, ή η πλήρης προστασία της
πρώτης κατοικίας, το μήνυμα για
κυβερνητική επιχείρηση ξηλώματος
των μεταρρυθμίσεων, ενόψει εκλο-
γών, γίνεται εκκωφαντικό και αυτό
οι Ευρωπαίοι δεν είναι διατεθειμένοι
να το δεχθούν.

Σημειώνεται ότι στα πρόσφατα
αιτήματα παροχών φέρεται να αν-
τιδρά και ο υπουργός Οικονομικών
Ευκλείδης Τσακαλώτος, καθώς
θεωρεί ότι εξασθενίζουν τη δια-
πραγματευτική του θέση για τη
διεκδίκηση μόνο των συντάξεων
και του κατώτατου μισθού, αλλά
και θέτουν σε κίνδυνο γενικότερα
την πορεία ομαλής εξόδου από το
μνημόνιο.

Το τελευταίο είναι αυτό που ανη-
συχεί πάνω απ’ όλα και τους Ευ-
ρωπαίους. Θεωρούν, όπως διαμη-
νύουν πηγές τους, ότι αν παγιωθεί
η εντύπωση πως η Ελλάδα ξηλώνει
τις μεταρρυθμίσεις, η πρόσβαση
στις αγορές θα είναι αδύνατη, οι
επενδύσεις δεν θα έρθουν ποτέ και
γενικότερα το σχέδιό τους θα έχει
αποτύχει. Σε μια τέτοια περίπτωση,
φοβούνται μήπως κληθούν να συν-
δράμουν τη χώρα για άλλη μια φορά
με ένα νέο δάνειο και μνημόνιο.

Μπορεί το ΔΝΤ να έχει
επιλέξει να κρατήσει χα-
μηλούς τόνους στο θέμα
των συντάξεων και να το
παραπέμπει για απόφαση
στους Ευρωπαίους, αλλά
αυτό δεν σημαίνει ότι τα
επιχειρήματά του δεν επη-
ρεάζουν τους τελευταίους
και –βεβαίως– τις αγορές.
Η βασική θέση του Ταμεί-
ου είναι ότι το ασφαλιστι-
κό σύστημα είναι ακριβό
(οι δαπάνες αντιστοιχούν
στο 17,3% του ΑΕΠ, έναντι
13% στην Ε.Ε. το 2017) και
περιορίζει τα περιθώρια
για άλλες παρεμβάσεις και
μείωση των φόρων που εί-
ναι υψηλοί. Επιπλέον,
υπάρχουν κίνδυνοι αύξη-
σης του κόστους από δικα-
στικές αποφάσεις, ενώ η
μέση ηλικία συνταξιοδότη-
σης είναι ακόμη σχετικά
χαμηλή. Είναι επίσης άδι-
κο, υποστηρίζουν πηγές
του Ταμείου, να είναι υψη-
λότερη η σύνταξη κάποιου
που συνταξιοδοτήθηκε λί-
γο πριν σε σχέση με κά-
ποιον που συνταξιοδοτή-
θηκε λίγο μετά το νέο σύ-
στημα. Αντίστοιχα, για το
αφορολόγητο, το επιχεί-
ρημα του Ταμείου είναι ότι
βρίσκεται σε πολύ υψηλό-
τερο επίπεδο από άλλες
χώρες και ότι η φορολογι-
κή βάση στην Ελλάδα είναι
μικρή. Η αύξηση του κατώ-
τατου μισθού και οι συλλο-
γικές διαπραγματεύσεις
είναι επίσης βέβαιο ότι
βρίσκονται στο ραντάρ του
Ταμείου.

Η θέση του ΔΝΤ

Οι Ευρωπαίοι κατέστησαν σαφές τις προηγούμενες μέρες, μέσω του επικεφαλής του ESM Κλάους Ρέγκλινγκ, ότι
μια εξέλιξη σαν αυτή που διαφημίζει η κυβέρνηση, με πλήρη αναστολή των περικοπών των συντάξεων και ταυτοχρό-
νως εφαρμογή πρόσθετων δημοσιονομικών παρεμβάσεων 766 εκατ., δεν είναι εφικτή.

<<<<<<

Στόχος είναι να υπάρξει
συμφωνία με την
ελληνική κυβέρνηση
πριν από την κατάθεση
του προϋπολογισμού,
στις 21 Νοεμβρίου.

Περιορισμούς στο πακέτο Τσίπρα βάζουν οι Βρυξέλλες
Δεν υπάρχει χώρος για μη περικοπή συντάξεων και ελαφρύνσεις – Ενοχλεί το μήνυμα αμφισβήτησης των μεταρρυθμίσεων
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Σχέδιο στήριξης του έντυπου Τύπου  

Ανοικτή πρόσκληση
εκδήλωσης ενδιαφέροντος

Το Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών απευθύνει
Ανοικτή Πρόσκληση Εκδήλωσης Ενδιαφέροντος
για Συμμετοχή στο Σχέδιο Καταβολής Ήσσονος
Σημασίας (De Minimis) για Στήριξη του Έντυπου
Τύπου (Εφημερίδων) για το έτος 2018, το οποίο
έχει εγκριθεί με Απόφαση του Υπουργικού
Συμβουλίου, Αρ. Απόφασης 82.713, ημερ.
25/5/2017. 

Λεπτομέρειες για το Σχέδιο καθώς και το έντυπο
αίτησης είναι διαθέσιμα στην ιστοσελίδα του ΓΤΠ
www.pio.gov.cy . 

Οι ενδιαφερόμενοι καλούνται να υποβάλουν τις
αιτήσεις τους δια χειρός ή ταχυδρομικά μέχρι τις
5 Νοεμβρίου, στις 9 πμ, στο Γραφείο Τύπου και
Πληροφοριών, Οδός Απελλή 5-7, 1080 Λευκωσία. 

ΜΕΤΑΦΟΡΑ
ΟΦΘΑΛΜΙΑΤΡΕΙΟΥ

Το Οφθαλμιατρείο της Μαρίας Δρουσιώτου –
Φυλακτού μεταφέρεται στη Λεωφόρο
Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄ 95, 4ος

όροφος, γραφείο 401, 1071 Λευκωσία.

Η οφθαλμίατρος θα δέχεται τους ασθενείς
της στην παραπάνω διεύθυνση,

από τις 29 Οκτωβρίου 2018.

Tηλ. 22667471 και 99435510.

ΕΚΠΟΙΗΣΗ
ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΟΥ ΑΚΙΝΗΤΟΥ 

Eκποιείται ένα άρτιο και οικοδομήσιμο
οικόπεδο εντός σχεδίου στα Ανω Λιόσια
Αττικής [ΒΙΟ.ΠΑ], επιφάνειας 3.366,16 τ.μ.
με κτίριο αποτελούμενο από ισόγειο κτίριο
1.090,00 τ.μ. και υπόγειο 658,00 τ.μ. με
ελάχιστο τίμημα 650.000 Ευρώ [ΠΛΗΣΙΟΝ
ΑΤΤΙΚΗΣ ΟΔΟΥ]. ΤΗΛ. 6977040320

Ζητούνται ακίνητα
Ζητούνται άμεσα ακίνητα για σκοπούς ενοικίασης &
αγοράς για το πελατολόγιο μας σε όλη τη Κύπρο.
Διαμερίσματα, κατοικίες, γραφεία, οικόπεδα κλπ.

Πληροφορίες Χρίστος Καϊμακλιώτης,
εγγεγραμμένος και αδειούχος κτηματομεσίτης.
Α.Μ.: 777 – Α.Α.: 413, 24000010,
info@propwellgroup.com, www.propwellgroup.com

ΠΡΟΚΗΡΥΞΗ ΔΙΑΓΩΝΙΣΜΟΥ

Ο Κυπριακός Οργανισμός Αγροτικών Πληρωμών (ΚΟΑΠ) ανακοινώνει την προκήρυξη ανοικτού
διαγωνισμού με κριτήριο ανάθεσης την πλέον συμφέρουσα από οικονομική άποψη προσφορά
βάσει τιμής, για Παροχή Ασφαλιστικών Υπηρεσιών (CPV66000000), με αριθμό
ΟΑΠ/ΠΑΥ/01/18/09.  Εκτιμώμενη Αξία Σύμβασης €130,200 χωρίς ΦΠΑ.

Για τα έγγραφα, πρόσθετες πληροφορίες και διευκρινήσεις επί των εγγράφων του διαγωνισμού
οι ενδιαφερόμενοι οικονομικοί φορείς μπορούν να αποταθούν στο Ηλεκτρονικό Σύστημα
Δημόσιων Συμβάσεων, στη διεύθυνση:  https://www.eprocurement.gov.cy/ceproc/home.do.

Οι Προσφορές υποβάλλονται ηλεκτρονικά μέσω του χώρου για τον συγκεκριμένο διαγωνισμό
στο Ηλεκτρονικό Σύστημα Σύναψης Συμβάσεων (www.eprocurement.gov.cy) μέχρι τις
09/11/2018 και ώρα 10:00 πμ.  

Για οποιεσδήποτε πληροφορίες, παρακαλώ όπως επικοινωνείτε με την αρμόδια λειτουργό
αγορών, κα Έλενα Αντωνίου, στο ηλεκτρονικό ταχυδρομείο eantoniou@capo.gov.cy, ή στο
τηλέφωνο 22557664

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Το φράγμα των 20.000 ξεπέρασαν
οι πλειστηριασμοί που έχουν «ανε-
βεί» στην ηλεκτρονική πλατφόρμα
eauction, αλλά το επενδυτικό εν-
διαφέρον παραμένει ακόμη περιο-
ρισμένο, καθώς η πλειονότητα των
ακινήτων που μεταβιβάζονται κα-
ταλήγει στις τράπεζες.

Συγκεκριμένα, μέσω της ηλεκτρο-
νικής πλατφόρμας eauction έχουν
προγραμματιστεί να γίνουν 20.160
πλειστηριασμοί έως και τον Μάιο
του 2019, επιβεβαιώνοντας την επι-
τάχυνση των διαδικασιών, έτσι ώστε
οι πλειστηριασμοί ακινήτων να φθά-
σουν σταδιακά τις 40.000 κάθε χρό-
νο. Οπως προκύπτει από στοιχεία
της «Κ», μέχρι σήμερα έχουν ολο-
κληρωθεί 10.410 πλειστηριασμοί
ακινήτων. Πρόκειται για πλειστη-
ριασμούς που πραγματοποιήθηκαν
ηλεκτρονικά μέσω της πλατφόρμας
eauction από τον περασμένο Νο-
έμβριο, οπότε και τέθηκε σε λει-
τουργία η πλατφόρμα. Από τους
10.410 πλειστηριασμούς που έχουν
ολοκληρωθεί μέχρι σήμερα –οι πε-
ρισσότεροι από τον Φεβρουάριο και
μετά– γόνιμοι υπήρξαν λιγότεροι
από τους μισούς, και συγκεκριμένα
4.810. Αγονοι, δηλαδή χωρίς να
υπάρξει κανένα ενδιαφέρον, κη-
ρύχθηκαν οι 5.600. Σύμφωνα με τα
στοιχεία της «Κ», από το σύνολο
των 4.810 ακινήτων που μεταβιβά-
στηκαν μέσω της ηλεκτρονικής
πλατφόρμας, η συντριπτική πλει-
ονότητα κατέληξε στα χαρτοφυλάκια
των τραπεζών. Συγκεκριμένα, οι
τράπεζες αγόρασαν πάνω από το

80% των ακινήτων που οι ίδιες έβγα-
λαν στον πλειστηριασμό, δηλαδή
περί τα 3.800 ακίνητα. Για τα ακίνητα
αυτά δεν υπήρξε ενδιαφέρον από
τρίτους και έτσι μεταβιβάστηκαν
στην τιμή εκκίνησης που προβλέπει
η διαδικασία και η οποία είναι κοντά
στην εμπορική αξία τους. Οι τράπεζες
αναμένεται να συνεχίσουν την πο-
λιτική αγοράς των ακινήτων που
βγάζουν σε πλειστηριασμό, σε μια
προσπάθεια να ανακτήσουν μέρος
από οφειλών που έχουν καταστεί
ληξιπρόθεσμες, το ύψος των οποίων
προσεγγίζει τα 69 δισ. ευρώ. Τα ακί-
νητα που επιλέγουν να αγοράσουν
είναι αυτά που θεωρούνται εμπο-
ρεύσιμα, δηλαδή αυτά που μπορούν
στη συνέχεια να προσελκύσουν
αγοραστές. Οπως εξηγούν αρμόδια
στελέχη, η σταδιακή επανάκαμψη
των τιμών στην αγορά ακινήτων
στηρίζεται κυρίως στις ενοικιάσεις
τύπου Airbnb, αλλά και στη ζήτηση
που υπάρχει για την απόκτηση «χρυ-
σή βίζας». Πρόκειται για ακίνητα
με συγκεκριμένα χαρακτηριστικά
που οι τράπεζες, και εφόσον δεν
υπάρξει ενδιαφέρον μέσω της πλατ-
φόρμας, τα αγοράζουν οι ίδιες και
τα οποία στη συνέχεια τα διαθέτουν
σε funds κυρίως μέσω πακέτων ακι-
νήτων που βγάζουν προς πώληση
ή μεμονωμένα μέσω των εταιρειών
διαχείρισης ακινήτων που έχουν.
Τα στοιχεία αυτά επιβεβαιώνουν
ότι η ζήτηση στην αγορά ακινήτων
μέσω του eauction είναι απογοη-
τευτική, στον βαθμό που δεν έχει
καταφέρει να λειτουργήσει ως ερ-
γαλείο για την επανεκκίνηση της
αγοράς ακινήτων, κινητοποιώντας

το ενδιαφέρον δυνητικών αγορα-
στών. Αυτός είναι και ο λόγος που
οι εποπτικές αρχές πιέζουν για την
αποτελεσματικότερη λειτουργία
του συστήματος των ηλεκτρονικών
πλειστηριασμών μέσα από την ανα-
βάθμιση της πλατφόρμας και τον
εμπλουτισμό της με πρόσθετες πλη-
ροφορίες. Στόχος είναι να καταστεί
ευκολότερη η αναζήτηση ακινήτων
και οι χρήστες της πλατφόρμας να
είναι σε θέση μέσα από λέξεις-κλει-
διά (keywords) να εντοπίζουν τα
ακίνητα που τους ενδιαφέρουν με
κριτήρια όπως η περιοχή, το εμβα-
δόν, η τιμή του ακινήτου κ.ά. Η στα-
διακή αύξηση, πάντως, του αριθμού
των ακινήτων που εκπλειστηριά-

ζονται παραπέμπει στον στόχο που
έχει τεθεί από τους θεσμούς για τη
διενέργεια 40.000 πλειστηριασμών
τον χρόνο. Αν και ο αριθμός δείχνει
μεγάλος, πρόκειται ουσιαστικά για
την επάνοδο στην «κανονικότητα»
μετά το «πάγωμα» πολλών ετών που
έληξε οριστικά το 2017. Είναι χα-
ρακτηριστικό ότι το 2008, δηλαδή
λίγο πριν από το ξέσπασμα της κρί-
σης, οι πλειστηριασμοί ήταν 42.540,
ενώ το 2009 ξεπέρασαν τις 52.000.
Από τότε, και λόγω μιας σειράς προ-
στατευτικών μέτρων που ίσχυσαν,
έφθιναν σταθερά κάθε χρόνο για
να φτάσουν μόλις τις 5.600 το 2017.

etzortzi@kathimerini.gr

Στις τράπεζες 
8 στα 10 ακίνητα  
που πωλήθηκαν 
σε πλειστηριασμό
Αγοράζουν τα περισσότερα ακίνητα, 
καθώς δεν υπάρχει επενδυτικό ενδιαφέρον

H αύξηση του κατώτατου μισθού,
η ενεργοποίηση κλαδικών συμβά-
σεων, η μη περικοπή των συντά-
ξεων, αλλά και η διατήρηση του
αφορολόγητου ορίου τουλάχιστον
στα σημερινά επίπεδα, είναι σύμ-
φωνα με τη ΓΣΕΕ τα όπλα για να
διατηρηθεί ο ρυθμός μεγέθυνσης
του ΑΕΠ σε θετικά επίπεδα. Με το
72,8% των μισθωτών να αμείβεται
με μισθούς κάτω των 1.000 ευρώ,
η συνομοσπονδία στην ενδιάμεση
έκθεσή της για την ελληνική οι-
κονομία επισημαίνει πως για να
γίνει η θετική δυναμική διατηρή-
σιμη, θα πρέπει να υπάρξουν εν-
δογενείς μηχανισμοί δημιουργίας
εισοδημάτων και ροών ρευστότη-
τας. Επιπλέον, υπογραμμίζει πως
η σταθερότητα και η φερεγγυότητα
των ελληνικών τραπεζών είναι απο-
λύτως εξαρτημένες από τη δημι-
ουργία εισοδημάτων και ροών ρευ-
στότητας στην οικονομία, καθώς
μια τέτοια εξέλιξη θα βελτίωνε σω-
ρευτικά την ποιότητα του ενεργη-
τικού τους και την καταθετική τους
βάση, οι οποίες υπονομεύτηκαν
από τις πολιτικές της δημοσιονο-
μικής λιτότητας και της εσωτερικής
υποτίμησης. Είναι χαρακτηριστικό,
όπως φαίνεται και στην έκθεση,
πως η μείωση των ονομαστικών
ωριαίων μισθών και ημερομισθίων
κατά την περίοδο 2010-2018, δη-
λαδή συμπεριλαμβάνοντας και τη
μερική ανάκαμψη των τελευταίων
χρόνων, φτάνει στο 20%.  Την ίδια
περίοδο η παραγωγικότητα της ερ-
γασίας μειώνεται κατά 6% αποτυ-
πώνοντας έτσι και τις μεσοπρόθε-
σμες συνέπειες της καταστροφής
του παραγωγικού δυναμικού της
οικονομίας. Σχετικά με την κατα-
νομή των μισθών, το 72,8% των
εργαζομένων λαμβάνει καθαρές
μηνιαίες αποδοχές κάτω από 1.000
ευρώ, ενώ μόλις το 10% πάνω από
1.300 ευρώ. Σε κλαδικό επίπεδο,
οι χαμηλότερες αποδοχές εμφανί-
ζονται  στον κλάδο της
γεωργίας, όπου ο καθαρός μέσος
μισθός ανέρχεται σε 607 ευρώ, ενώ
ακολουθούν οι δραστηριότητες
που σχετίζονται με τον τουρισμό

(668 ευρώ) και οι διοικητικές και
υποστηρικτικές δραστηριότητες
(674 ευρώ). Αντίθετα, οι υψηλότερες
μηνιαίες αποδοχές εμφανίζονται
στον κλάδο της παραγωγής ηλε-
κτρικής ενέργειας (1.237 ευρώ),
ενώ ακολουθούν οι τράπεζες και
οι ασφάλειες (1.151 ευρώ), τα ορυ-
χεία και λατομεία (1.140 ευρώ) και
η δημόσια διοίκηση και άμυνα
(1.101 ευρώ). Αναφορικά με την εξέ-
λιξη του μέσου μισθού ανά ομάδα
επαγγέλματος για την ίδια περίοδο,
οι χαμηλότερες αποδοχές κατα-
γράφονται στους ανειδίκευτους

εργάτες, με μέσο μισθό 633 ευρώ,
ενώ ακολουθούν τα επαγγέλματα
που σχετίζονται με τη γεωργία (683
ευρώ) και οι απασχολούμενοι στην
παροχή υπηρεσιών και στο εμπόριο
(726 ευρώ). Αντίθετα, οι υψηλότερες
αποδοχές εμφανίζονται στα ανώ-
τερα διευθυντικά και διοικητικά
στελέχη (1.522 ευρώ) και ακολου-
θούν οι επαγγελματίες (1.098 ευρώ)
και οι τεχνικοί (1.007 ευρώ).

Οσον αφορά τις εξελίξεις στην
αγορά εργασίας, παρατηρούνται
σημάδια αργής αλλά σταθερής βελ-
τίωσης. Ειδικότερα, σύμφωνα με
τη ΓΣΕΕ η μείωση της ανεργίας
στα προ κρίσης επίπεδα, ήτοι κάτω
του 10%, δεν προβλέπεται πριν
από το 2025. Επίσης, η μερική και
η εκ περιτροπής απασχόληση κυ-
ριαρχούν στις νέες συμβάσεις ερ-
γασίας, ενώ σημαντικό τμήμα των
ανέργων εμφανίζεται αποθαρρυ-
μένο από τις προοπτικές εισόδου
στην αγορά εργασίας και οδηγείται
είτε στην έξοδο από το εργατικό
δυναμικό είτε στη μετανάστευση.

Το 72,8% των μισθωτών 
αμείβεται με μισθούς 
κάτω των 1.000 ευρώ

<<<<<<

Αύξηση κατώτατου μι-
σθού, κλαδικές συμβά-
σεις, μη περικοπή συν-
τάξεων και διατήρηση 
του αφορολόγητου
ορίου ζητεί η ΓΣΕΕ.

Ενώ κυβέρνηση και αξιωματική αντι-
πολίτευση διαγκωνίζονται για τις ψή-
φους των συνταξιούχων, υποσχόμενες
ότι δεν θα εφαρμόσουν τη νομοθετη-
μένη περικοπή των συντάξεων, καλό
είναι να αναλογιστούμε τον όρο “δια-
γενεακή δικαιοσύνη”, δηλαδή την
ανάγκη των σημερινών ανθρώπων να
ζήσουν μια άνετη ζωή, χωρίς να επη-
ρεάζουν τη δυνατότητα της επόμενης
γενιάς να έχει ένα παρόμοιο βιοτικό
επίπεδο. Καθώς η Ελλάδα είναι τελευ-
ταία ανάμεσα στις 28 χώρες της Ευ-
ρωπαϊκής Ενωσης στη διαγενεακή δι-

καιοσύνη, η περικοπή των συντάξεων
από 1/1/2019 και η ανακατανομή των
πόρων προς τις επόμενες γενιές είναι
μέτρα απολύτως αναγκαία για την ελ-
ληνική κοινωνία, για τους ακόλουθους
λόγους:

Πρώτον, η συνταξιοδοτική δαπάνη
στην Ελλάδα ως ποσοστό του ΑΕΠ πα-
ραμένει πολύ υψηλότερη (16%) σε
σχέση με τον ευρωπαϊκό μέσο όρο
(10%). Η διαφορά αυτή στη δαπάνη
δεν δικαιολογείται από το επίπεδο γή-
ρανσης του ελληνικού πληθυσμού, το
οποίο είναι αντίστοιχο του ευρωπαϊκού.

Σημειωτέον ότι 370.000 συνταξιούχοι
λαμβάνουν μεικτές συντάξεις άνω των
1.500 ευρώ και 220.000 συνταξιούχοι
έχουν ηλικία μεταξύ 26 και 60 ετών.

Δεύτερον, το δημογραφικό πρόβλημα
της Ελλάδας είναι σοβαρό, αφού ο πλη-
θυσμός της το 2040 προβλέπεται να
έχει μειωθεί κατά 13%, ενώ ο πληθυσμός
της Ευρωπαϊκής Ενωσης (Ε.Ε.) προβλέ-
πεται να έχει αυξηθεί κατά 4%. Καθώς
η χώρα δεν θα είναι ελκυστικός προ-
ορισμός οικονομικών μεταναστών για
αρκετά χρόνια ακόμα, η στήριξη της
ελληνικής οικογένειας αποτελεί επιτα-

κτική ανάγκη. Στον τομέα αυτό, και
παρά τις πρόσφατες αυξήσεις στο οι-
κογενειακό επίδομα, η Ελλάδα δαπανά
3 φορές μικρότερο ποσοστό του ΑΕΠ
σε σχέση με τον ευρωπαϊκό μέσο όρο
(0,6 έναντι 1,7%). Ενδεικτικά, τετραμελής
οικογένεια με συνολικό εισόδημα μεταξύ
12 και 20.000 ευρώ εισπράττει μόλις
84 ευρώ τον μήνα.

Τρίτον, ένας άλλος σημαντικός τρό-
πος με τον οποίο μια κοινωνία επενδύει
στις επόμενες γενιές είναι μέσω των
δαπανών σε έρευνα και ανάπτυξη. Η
σχετική δαπάνη της Ελλάδας είναι η

μισή από τον αντίστοιχο ευρωπαϊκό
μέσο όρο. Αν στα παραπάνω προσθέ-
σουμε και το δυσθεώρητο δημόσιο
χρέος που η προηγούμενη γενιά έχει
φορτώσει στις πλάτες των επόμενων,
είναι ξεκάθαρο ότι, σε επίπεδο κοινω-
νίας, τα παιδιά και οι νέοι του σήμερα
έχουν κάθε λόγο να αισθάνονται αδι-
κημένοι από την αμέσως προηγούμενη
γενιά.

Συνεπώς, η προβλεπόμενη ανακα-
τανομή 2,5 δισ. ευρώ από τους συν-
ταξιούχους με υψηλές συντάξεις στους
γονείς ανήλικων τέκνων και σε επι-

δοτήσεις για προσέλκυση νέων ερευ-
νητών του εξωτερικού σε εγχώρια πα-
νεπιστήμια και επιχειρήσεις είναι ένα
μέτρο αυτονόητο για το παρόν και το
μέλλον της ελληνικής κοινωνίας. Τέλος,
το μέτρο αυτό δεν είναι αναγκαίο να
είναι πολιτικά καταστρεπτικό, αφού
ο αριθμός των συνταξιούχων που θα
δουν μείωση 50-100 ευρώ στη σύνταξή
τους δεν είναι μεγαλύτερος από τον
αριθμό των γονέων ανηλίκων παιδιών
που θα δουν το οικογενειακό επίδομα
που εισπράττουν να διπλασιάζεται.
* Διδάκτωρ Βιολογίας.

H περικοπή των υψηλών συντάξεων και η αποκατάσταση της διαγενεακής δικαιοσύνης
Α Π Ο Ψ Η / Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΓΟΝΙΔΑΚΗ*
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Της ΖΩΡΖΕΤ ΖΟΛΩΤΑ

Οι ασιατικές χρηματιστηριακές αγο-
ρές έχουν χάσει πάνω από 4,9 τρισ.
δολάρια από τις αρχές του έτους,
η Wall Street διέγραψε όλα τα φε-
τινά κέρδη της και τα ευρωπαϊκά
χρηματιστήρια κατρακύλησαν στο
χαμηλό των τελευταίων 21 μηνών.
Αυτήν την εβδομάδα, οι αντοχές
των επενδυτών δοκιμάστηκαν από
πολλαπλούς παράγοντες. Την Πέμ-
πτη η άνοδος των χρηματιστηρίων
στην Ευρώπη και τις ΗΠΑ ήταν
διορθωτική σε ένα περιβάλλον με-
γάλης αβεβαιότητας και απότομων
διακυμάνσεων. Μία ημέρα πριν,
την Τετάρτη, ο δείκτης Nasdaq
έχασε 4,6% και ο S&P 500 απώλεσε
πάνω από το 3% της αξίας του.

Ο λαϊκισμός και η οικονομική
εσωστρέφεια κυριαρχούν σε πολλές
γωνίες του κόσμου, από τις ΗΠΑ
και την Ιταλία ή τη Βρετανία μέχρι
την Τουρκία, απειλώντας να ανα-
τρέψουν ισορροπίες δεκαετιών.
Αυτόν τον μήνα οι ανησυχίες των
επενδυτών κορυφώθηκαν έπειτα
από μια αλληλουχία γεγονότων
που επιβεβαίωσαν την πολυπλο-
κότητα του διεθνούς πολιτικού και
οικονομικού τοπίου. 

Ο Οκτώβριος ξεκίνησε δυσάρε-
στα από την προς τα κάτω αναθε-
ώρηση των προβλέψεων για την
ανάπτυξη της παγκόσμιας οικονο-
μίας από το Διεθνές Νομισματικό
Ταμείο (ΔΝΤ), αναγνωρίζοντας ως
μεγαλύτερο κίνδυνο την πολιτική
εμπορικού προστατευτισμού της
κυβέρνησης Τραμπ. Η επιβράδυνση
της κινεζικής οικονομίας το γ΄ τρί-
μηνο στο χαμηλό δεκαετίας επι-
βεβαίωσε τους φόβους για τις επι-
πτώσεις του εμπορικού πολέμου
ανάμεσα στην Ουάσιγκτον και το
Πεκίνο. Πλήγματα από την πολιτική
προστατευτισμού του Λευκού Οί-
κου διαφαίνονται και στην κερδο-
φορία των αμερικανικών πολυε-
θνικών. Χαρακτηριστικό, αλλά όχι
μεμονωμένο, είναι το παράδειγμα
της Caterpillar. Η μετοχή του ομίλου
υποχώρησε την Τρίτη κατά 7,5%
αφού προειδοποίησε για αύξηση
του κόστους παραγωγής και μετα-
φοράς λόγω των δασμών που έχει
επιβάλει η κυβέρνηση Τραμπ στις
εισαγωγές χάλυβα και αλουμινίου.

Τον Οκτώβριο ανέβηκαν, επίσης,
οι τόνοι στην αντιπαράθεση Ρώμης
και Βρυξελλών για τον προϋπολο-
γισμό της Ιταλίας το 2018. Η αύ-
ξηση του στόχου για το δημοσιο-
νομικό έλλειμμα από τη Ρώμη και
η απόρριψη του προϋπολογισμού
της Ιταλίας από τις Βρυξέλλες πυ-

ροδότησαν φόβους για νέα κρίση
στην Ευρωζώνη. Σε μεγάλες απώ-
λειες οδηγήθηκαν οι τραπεζικές
μετοχές της Ιταλίας και σε άνοδο
οι αποδόσεις των κρατικών ομο-
λόγων της χώρας, καθώς είναι διά-
χυτος ο φόβος μιας υποβάθμισης
του δημόσιου χρέους στην τρίτη
μεγαλύτερη οικονομία της Ευρω-
ζώνης. Μία ακόμη παράμετρος

αστάθειας στην Ευρώπη είναι οι
άκαρπες διαπραγματεύσεις μεταξύ
Λονδίνου και Βρυξελλών για τις
σχέσεις Βρετανίας - Ε.Ε. στη μετά
Brexit εποχή.

Η κατάσταση γίνεται ακόμη πιο
δύσκολη για τους επενδυτές διότι
οι κεντρικές τράπεζες στις ΗΠΑ
και την Ευρώπη εγκαταλείπουν τη
χαλαρή νομισματική πολιτική που
επικρατούσε επί σειρά ετών μετά
τη χρηματοπιστωτική κρίση του
2009. Αν και αναμενόταν η αναδί-
πλωση των μέτρων πολιτικής χα-
λάρωσης και στις δύο πλευρές του
Ατλαντικού, οι αγορές είχαν συνη-
θίσει στην άφθονη ρευστότητα και
το μηδενικό κόστος δανεισμού που
προσέφερε η Ομοσπονδιακή Τρά-
πεζα των ΗΠΑ (Fed) και αργότερα
η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα.
Ηδη έχουν σημειωθεί μεγάλες εκρο-
ές κεφαλαίων από τις αναδυόμενες

αγορές, καθώς επενδυτές βλέπουν
εκεί αύξηση εξυπηρέτησης του
ομολογιακού χρέους που έχει εκ-
δοθεί σε δολάρια. Ενώ φάνηκε να
εξομαλύνονται οι πιέσεις στην τουρ-
κική λίρα μετά την απελευθέρωση
του Αμερικανού πάστορα Μπράν-
σον, το νόμισμα σημείωσε εκ νέου
απώλειες μέσα στην εβδομάδα από
τις εντάσεις μεταξύ Αγκυρας και
Ριάντ αλλά και της γενικευμένης
πολιτικής και οικονομικής αστά-
θειας που αποπνέει το καθεστώς
του προέδρου Ρετζέπ Ταγίπ Ερν-
τογάν. Επιρρεπείς σε κραδασμούς
είναι, τέλος, οι αγορές και λόγω γε-
ωπολιτικών εξελίξεων. Οι αγορές
του πετρελαίου βάλλονται παντα-
χόθεν. Επιμένει η αβεβαιότητα για
την παγκόσμια προσφορά πετρε-
λαίου από την επαναφορά των αμε-
ρικανικών κυρώσεων εις βάρος του
Ιράν στις αρχές Νοεμβρίου.

Ο δύσκολος Οκτώβριος
των διεθνών χρηματιστηρίων
Οι ευρωπαϊκές αγορές σε χαμηλό 21 μηνών, ενώ η Wall έχασε τα κέρδη του 2018

<<<<<<

Η κατάσταση γίνεται
ακόμη πιο δύσκολη
για τους επενδυτές,
καθώς Fed και ΕΚΤ 
εγκαταλείπουν τη 
χαλαρή νομισματική
πολιτική.

Ο λαϊκισμός και η οικονομική εσωστρέφεια κυριαρχούν σε πολλές γωνιές του κόσμου, από τις ΗΠΑ και την Ιταλία
ή τη Βρετανία μέχρι την Τουρκία, απειλώντας να ανατρέψουν ισορροπίες δεκαετιών. H αναταραχή που επικρατεί
αντανακλάται στα ταμπλό των χρηματιστηριακών αγορών.

Ψυχρό το κλίμα μεταξύ
ΗΠΑ - Κίνας ενόψει 
της συνόδου του G20
Ο Αμερικανός πρόεδρος Ντόναλντ
Τραμπ πρόκειται να συναντηθεί
με τον Κινέζο ομόλογό του, Σι Τζι-
πίνγκ, στη σύνοδο κορυφής του
G20 που θα πραγματοποιηθεί στο
Μπουένος Αϊρες της Αργεντινής
τον επόμενο μήνα. Ομως, το απο-
τέλεσμα μιας μεταξύ τους συνάν-
τησης παραμένει μεγάλο ερώτημα.
Προς το παρόν, δεν διαφαίνεται
φως στο τούνελ για την επίλυση
των εμπορικών διαφορών ανάμεσα

στις δύο ισχυρότερες οικονομίες
του κόσμου. Ο οικονομικός σύμ-
βουλος του Αμερικανού προέδρου,
Λάρι Κάντλοου, στις αρχές της
εβδομάδας, δήλωσε πως οι δύο ηγέ-
τες θα «συναντηθούν για λίγο».
Ουσιαστικά, οι εμπορικές διαβου-
λεύσεις μεταξύ Ουάσιγκτον και Πε-
κίνου έχουν «παγώσει» από τα τέλη
Σεπτεμβρίου, όταν ο Λευκός Οίκος
προχώρησε στην επιβολή νέων δα-
σμών. Σε συνέντευξη που έδωσε
τη Δευτέρα στη βρετανική εφημε-
ρίδα Financial Times, o κ. Κάντλοου
είπε πως το Πεκίνο αρνείται να
συμμετάσχει στις διαπραγματεύσεις
με τις ΗΠΑ. «Τους δώσαμε μια λε-
πτομερή λίστα με τα αιτήματά μας,
σε ό,τι αφορά π.χ. την τεχνολογία
αλλά τίποτα δεν έχει αλλάξει εδώ
και πέντε ή έξι μήνες». Σύμφωνα
με την ειδησεογραφική ιστοσελίδα

Axios, ο κ. Τραμπ θεωρεί πως θα
χρειαστεί περισσότερος χρόνος
για να αποφέρουν αποτελέσματα
οι δασμοί που έχει επιβάλει ο Λευ-
κός Οίκος σε εισαγωγές προϊόντων
από την Κίνα, συνολικής αξίας άνω
των 250 δισ. δολ. Οικονομικοί ανα-
λυτές κρούουν ήδη τον κώδωνα
του κινδύνου για μεγαλύτερη επι-
βράδυνση της κινεζικής οικονομίας
από τον εμπορικό πόλεμο των ΗΠΑ.
Την Παρασκευή ανακοινώθηκαν
στοιχεία που έδειξαν τον χαμηλό-
τερο ρυθμό ανάπτυξης στην Κίνα
εδώ και μία δεκαετία.

Η κυβέρνηση Τραμπ θεωρεί πως
το εμπορικό έλλειμμα των ΗΠΑ με
την Κίνα καθιστά ευάλωτη την αμε-
ρικανική οικονομία. Η Ουάσιγκτον
είναι, παράλληλα, εξαιρετικά επι-
φυλακτική ως προς τα σχέδια του
Πεκίνου να αναδείξει την Κίνα σε
τεχνολογική υπερδύναμη. Τονίζει
πως το Πεκίνο υποχρεώνει τις ξένες
εταιρείες να μοιραστούν την τε-
χνογνωσία τους με Κινέζους αντα-
γωνιστές εάν επιθυμούν να δρα-
στηριοποιηθούν στη χώρα. Αν και
τα πυρά της κυβέρνησης Τραμπ
στρέφονται, κυρίως, κατά της Κίνας,
οι ΗΠΑ εφαρμόζουν σήμερα μια
γενικευμένη πολιτική εμπορικού
προστατευτισμού.

Κίνα και Ευρώπη ζητούν από τον
Παγκόσμιο Οργανισμό Εμπορίου
(ΠΟΕ) να διεξαγάγει έρευνες για
να διαπιστωθεί εάν είναι δικαιο-
λογημένοι οι επιπλέον δασμοί που
επέβαλαν οι ΗΠΑ σε όλες σχεδόν
τις εισαγωγές χάλυβα και αλουμι-
νίου. Παράλληλα, οι ΗΠΑ έχουν
ζητήσει από τον ΠΟΕ να αποφανθεί
για τα αντίποινα που έχουν επιβάλει
οι κυβερνήσεις αυτών των χωρών.
Ο κ. Τραμπ έχει, τέλος, απειλήσει
πως θα αποσύρει τις ΗΠΑ από τον
Παγκόσμιο Οργανισμό Εμπορίου.

Οι εμπορικές διαβουλεύσεις μεταξύ Ουάσιγκτον και Πεκίνου έχουν «πα-
γώσει» από τα τέλη Σεπτεμβρίου, όταν ο Λευκός Οίκος προχώρησε στην
επιβολή νέων δασμών.

<<<<<<

Προς το παρόν, δεν
διαφαίνεται φως στο
τούνελ για την επίλυση
των εμπορικών
διαφορών ανάμεσα
στις δύο οικονομίες.

Της ανταποκρίτριάς μας στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ
ΕΛΕΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗ

H εικόνα του Ιταλού ευρωβουλευτή
της Λέγκας του Βορρά να βγάζει
το παπούτσι του και να πατάει με
την ιταλική σόλα του τις σημει-
ώσεις του επιτρόπου Μοσκοβισί,
ο οποίος έχει μόλις ανακοινώσει
την επιστροφή του ιταλικού προ-
ϋπολογισμού στη Ρώμη για διορ-
θώσεις, ήταν μάλλον πρωτόγνωρη.
Πρωτόγνωρη και η απόφαση της
Επιτροπής να στείλει πίσω τον
προϋπολογισμό ενός κράτους-μέ-
λους καθώς δεν πληρούσε τους
δημοσιονομικούς κανόνες της Ε.Ε.
Σίγουρα όμως όχι αρκετή για να
δικαιολογεί το παραπάνω περι-
στατικό, το οποίο είναι ενδεικτικό
για το πού σκοπεύει να φτάσει
την αντιπαράθεση η Ρώμη με τις
Βρυξέλλες.

Η Ιταλία μπορεί να μην είναι
Ελλάδα, όχι μόνο γιατί δεν έχει τα
ίδια προβλήματα που είχε η ελλη-
νική οικονομία πριν από 10 χρόνια,
αλλά και γιατί έχει πλεόνασμα τρε-
χουσών συναλλαγών σε αντίθεση
με την Ελλάδα, ενώ πάνω από το
70% του χρέους της βρίσκεται σε
ιταλικά χέρια. Ομως η Ιταλία δεν
είναι Ελλάδα καθώς τα μεγέθη όχι
μόνο είναι τελείως διαφορετικά,

αλλά ικανά να δημιουργήσουν μια
παγκόσμια και βαθιά οικονομική
κρίση. Η Ιταλία είναι η τρίτη με-
γαλύτερη οικονομία της Ευρωζώ-
νης: αν ζητούσε πρόγραμμα διά-
σωσης, ο Ευρωπαϊκός Μηχανισμός
Στήριξης (ESM) δεν θα είχε τα ανά-
λογα κεφάλαια για να καλύψει ένα
πρόγραμμα διάσωσης για τη χώρα
με το μεγαλύτερο δημόσιο χρέος
μετά τις ΗΠΑ και την Ιαπωνία.

Και μπορεί η ιταλική κυβέρνηση
να μη θέλει να πηδήξει στον γκρε-
μό, αλλά σίγουρα ακροβατεί στην
άκρη του. «Στην άκρη υπάρχει
πάντα ο κίνδυνος ένας απρόσμενος
άνεμος να σε σπρώξει στον γκρε-
μό», λένε στις Βρυξέλλες. Μπορεί
το 2,4% έλλειμμα του ΑΕΠ, που
αποτελεί και τον βασικό λόγο που
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή δεν δέχ-
θηκε τον ιταλικό προϋπολογισμό,
να μην ακούγεται τόσο καταστρο-
φικό, αλλά δεν παύει να είναι τρεις
φορές μεγαλύτερο από τις δεσμεύ-
σεις της προηγούμενης κυβέρνη-
σης και 0,8% του ΑΕΠ μεγαλύτερο
από αυτό που είχε υποδείξει η Επι-
τροπή. Συγχρόνως, πολλοί αναλυ-
τές υποστηρίζουν στις Βρυξέλλες
ότι το 2,4% που προβλέπει η ιτα-
λική κυβέρνηση είναι πολύ αισιό-
δοξο και το έλλειμμα τελικά θα ξε-
περάσει κατά πολύ το 3% του ΑΕΠ.

«Οταν το χρέος σου είναι πάνω
από το 130% του ΑΕΠ και συνεχίζει
να μεγαλώνει ακόμα και σε καιρούς
οικονομικής ευμάρειας, η αύξηση
του ελλείμματος μπορεί να απο-
δειχθεί εκρηκτικός συνδυασμός»,
λένε αναλυτές.

Η αντίδραση των αγορών μέχρι
στιγμής δεν εμφανίζεται τόσο έν-
τονη όσο μερικοί ανέμεναν, παρά
την υποβάθμιση από τον οίκο Μο-
ody’s, ο οποίος είναι ο μόνος από
τους τρεις οίκους που υποβάθμισε
την πιστοληπτική ικανότητα της
χώρας σε ένα επίπεδο πάνω από
τα «σκουπίδια» και άλλαξε τις οι-
κονομικές προοπτικές από στα-
θερές σε αρνητικές. Ομως οι αγο-
ρές, όπως λένε αναλυτές στις Βρυ-
ξέλλες, συνήθως αντιδρούν πολύ
αργότερα και η αντίδρασή τους
είναι πολύ πιο ισχυρή από την
αναμενόμενη. Αλλωστε στη συγ-
κεκριμένη περίπτωση είχαν ήδη
προεξοφλήσει ότι η Επιτροπή θα
επέστρεφε τον προϋπολογισμό
της Ιταλίας και για αυτό δεν βλέ-
πουμε ιδιαίτερες αναταράξεις.

Ο κ. Σαλβίνι και ο κ. Ντι Μάιο,
από την πλευρά τους, μιλούν για
την αύξηση των ιταλικών spreads
σαν να αναφέρονται σε ακόμη έναν
πολιτικό εχθρό, παρόλο που η μέ-
τρηση των spreads είναι η πιο ισχυ-

ρή ένδειξη στις αγορές για την
υγεία των οικονομιών της Eυρω-
ζώνης. Ο Τζουζέπε Κόντε, πρωθυ-
πουργός της Ιταλίας, υπονόησε
ότι οι Eυρωπαίοι αξιωματούχοι
προσπαθούν να αυξήσουν τους
φόβους για την ιταλική οικονομία
έτσι ώστε να αυξηθεί το spread
και τελικά η ιταλική κυβέρνηση
να υποκύψει στους ευρωπαϊκούς
κανόνες, ενώ ο κ. Ντι Μάιο τόνισε
ότι «οι εχθροί των Ιταλών» είναι
αυτοί που αυξάνουν το spread. Αλ-
λωστε στην Ιταλία η σημασία των
spreads δεν είναι άγνωστη. Το
2011 ο τότε Ιταλός πρωθυπουργός
Σ. Μπερλουσκόνι αναγκάστηκε να
παραιτηθεί λόγω έλλειψης εμπι-
στοσύνης από τις διεθνείς αγορές.

Γνωρίζοντας ότι η ιταλική κυ-
βέρνηση δεν πρόκειται να κάνει
αλλαγές στον προϋπολογισμό της,
η Επιτροπή πρέπει να δει ποια
και πότε θα είναι τα επόμενα βή-
ματά της. Αυτό που συζητούν στις
Βρυξέλλες είναι το πότε θα θέσουν
την Ιταλία στη διαδικασία υπερ-
βολικού ελλείμματος. Κάθε χώρα
που μπαίνει στη διαδικασία πρέπει
να παράσχει ένα σχέδιο διορθω-
τικών ενεργειών και πολιτικών
που θα ακολουθήσει, καθώς και
τις προθεσμίες για την επίτευξή
τους. Από τη στιγμή που μπαίνει

μια χώρα στην παραπάνω διαδι-
κασία έχει ένα χρονοδιάγραμμα
τριών μηνών για να ακολουθήσει
τις συστάσεις, αλλιώς μπορεί να
της επιβληθεί πρόστιμο. Αυτό που
σίγουρα δεν θέλουν οι Βρυξέλλες
είναι να φτάσει η διαδικασία έως
τον Μάιο, πριν από τις ευρωεκλο-
γές, καθώς θα εξελιχθεί σε πολι-
τικό παιχνίδι.

Από την άλλη, αυτό που τονί-
ζουν αναλυτές που γνωρίζουν την
ιταλική πολιτική σκηνή είναι ότι
ο Σαλβίνι θα κάνει ό,τι περνάει
από το χέρι του για να φτάσει την
κόντρα με την Ε.Ε. μέχρι τις ευ-
ρωεκλογές και εκεί να δείξει την
πολιτική δύναμη της Λέγκας του
Βορρά σε σχέση κυρίως με το κόμ-
μα της συγκυβέρνησής του, το
Κίνημα 5 Αστέρων. Δεν υπάρχει
διάθεση για συμβιβασμό πριν από
τον Μάιο, καθώς όλη αυτή η σύγ-
κρουση με τις Βρυξέλλες έχει ανε-
βάσει σημαντικά τα ποσοστά του
κόμματός του, ακόμα και μέχρι 7
μονάδες το τελευταίο διάστημα,
τη στιγμή που η στήριξη των Ιτα-
λών για την Ευρωζώνη βρίσκεται
σε ελεύθερη πτώση.

Μπορεί να έχει το παραπάνω
σχέδιο στο μυαλό του ο κ. Σαλβίνι,
αλλά αυτό που είναι σημαντικό
να παρακολουθήσει κανείς το επό-

μενο διάστημα είναι η τιμή του
πετρελαίου, που αναμένεται ότι
θα ανέβει, αλλά και τις συνέπειες
που θα έχει στην ιταλική οικονομία
η σταδιακή απόσυρση της ποσο-
τικής ελάφρυνσης της ΕΚΤ. Αυτό
θα έχει σημαντικές συνέπειες στα
ιταλικά spreads, και παρά τις πιέ-
σεις που θα δεχθεί ο Ιταλός ευρω-
τραπεζίτης Μάριο Ντράγκι, η πο-
σοτική χαλάρωση δεν αναμένεται
να επεκταθεί, με ό,τι αυτό σημαίνει
για την ιταλική οικονομία.

Στο χείλος του γκρεμού ακροβατεί η Ιταλία

Ο Σαλβίνι θα κάνει ό,τι περνάει από
το χέρι του για να φτάσει την κόντρα
με την Ε.Ε. μέχρι τις ευρωεκλογές
και εκεί να δείξει την πολιτική δύνα-
μη της Λέγκας του Βορρά σε σχέση
κυρίως με το Κίνημα 5 Αστέρων.
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Κατά 17% αυξήθηκε φέτος το δη-
μοσιονομικό έλλειμμα των ΗΠΑ
από πέρυσι εξαιτίας της μείωσης
των δημοσίων εσόδων από τη μει-
ωμένη φορολόγηση των επιχειρή-
σεων. Το έλλειμμα στον φετινό
προϋπολογισμό των ΗΠΑ φθάνει
τα 779 δισ. δολάρια, από τα 666
δισ. δολάρια που είχαν καταγραφεί
το 2017. Ενισχύονται, έτσι, τα σε-
νάρια για τη διόγκωση του δημο-
σίου χρέους στις ΗΠΑ από τη φο-
ρολογική μεταρρύθμιση που προ-
ώθησε η κυβέρνηση Τραμπ. Υπο-
λογίζεται πως το δημοσιονομικό
έλλειμμα των ΗΠΑ θα έχει ξεπε-
ράσει το ένα τρισ. δολάρια μέχρι
τις επόμενες προεδρικές εκλογές,
σύμφωνα με προβλέψεις μελών της
κυβέρνησης Τραμπ και ανεξάρτη-
των οικονομικών αναλυτών. Εκτι-
μάται, επίσης, πως θα αυξηθούν
τα φορολογικά βάρη για το 10,9%
των νοικοκυριών στη μεσαία τάξη
μέχρι το 2025, διότι δεν ανανεώ-
νονται ορισμένες φοροαπαλλαγές.

Στις αρχές του έτους τέθηκε σε
ισχύ νόμος για τη φορολογική με-
ταρρύθμιση στις ΗΠΑ, στο επί-
κεντρο του οποίου ήταν η μείωση
της φορολόγησης των επιχειρή-
σεων από το 35% στο 21%. Το επί-
μαχο νομοσχέδιο ψηφίστηκε από
το Κογκρέσο και επικυρώθηκε από

τον Αμερικανό πρόεδρο, Ντόναλντ
Τραμπ, στα τέλη του περυσινού
έτους.

Ο υπουργός Οικονομικών, Στίβεν
Μνούτσιν, απέδωσε τη διψήφια
αύξηση του δημοσιονομικού ελ-
λείμματος σε επενδύσεις που δρο-
μολογήθηκαν στον τομέα της Αμυ-
νας. Ο Λευκός Οίκος ισχυρίζεται
πως η φορολογική μεταρρύθμιση
έδωσε μεγαλύτερη ώθηση στην
ανάπτυξη της αμερικανικής οικο-
νομίας. Ο κ. Μνούτσιν είπε χαρα-
κτηριστικά πως «η οικονομική πο-
λιτική του προέδρου έχει τονώσει
την ανάπτυξη και μαζί με προτά-
σεις για τη μείωση περιττών δα-
πανών θα ανοίξουν τον δρόμο σε
μια βιώσιμη δημοσιονομική κα-
τάσταση».

Ωστόσο, τα στοιχεία του προ-
ϋπολογισμού δείχνουν εκ διαμέ-
τρου αντίθετη εικόνα. Οικονομικοί
αναλυτές προειδοποιούν εδώ και
καιρό για μεγάλη αύξηση των υπο-
χρεώσεων του ομοσπονδιακού
κράτους μέσα στα επόμενα χρόνια.
Βασική πηγή ανησυχίας των ανα-
λυτών ήταν πως δεν είχε βρεθεί
εναλλακτική πηγή για την ενίσχυ-
ση των δημοσίων εσόδων, ώστε
να αναπληρωθεί το κενό από τη
μείωση του φορολογικού συντε-
λεστή των επιχειρήσεων. Οι ει-

σπράξεις φόρων από τις επιχειρή-
σεις διαμορφώθηκαν στα 205 δισ.
δολάρια το 2018, από τα 297 δισ.
δολάρια το 2017.

Πράγματι, όπως επισημαίνεται
από τους New York Times, τα έσο-
δα του ομοσπονδιακού κράτους

ενισχύθηκαν μόνον κατά 0,4% από
το περυσινό δημοσιονομικό έτος
έναντι του 1,5% την περίοδο 2016-
17. Από το 2015 μέχρι το 2016, τα
δημόσια έσοδα παρουσίασαν αύ-
ξηση της τάξεως του 0,5% λόγω
της μικρής υποχώρησης των ρυθ-
μών ανάπτυξης από τα υψηλά επί-
πεδα των προηγούμενων ετών. 

Το 2014-15, οι εισπράξεις του
ομοσπονδιακού κράτους είχαν ενι-
σχυθεί κατά 7,5%. Το 2018, η συ-
νεισφορά των δημοσίων εσόδων
στην οικονομία έφθασε στο 16,5%,
από το 17,2% έναν χρόνο πριν. Τα
έσοδα του ομοσπονδιακού κράτους
είναι, ουσιαστικά, χαμηλότερα κα-
τά μία ποσοστιαία μονάδα από
τον μέσο όρο που έχει καταγραφεί
εδώ και μία 40ετία.

<<<<<<

Το έλλειμμα 
στον φετινό
προϋπολογισμό 
των ΗΠΑ φθάνει 
τα 779 δισ. δολ., 
από τα 666 δισ. δολ. 
το 2017.

Αύξηση
δημοσιονομικού
ελλείμματος
στις ΗΠΑ κατά 17%
Φόβοι για εκτροχιασμό του χρέους,
λόγω της φορολογικής μεταρρύθμισης

Μείωση εσόδων από εταιρείες
Οι ΗΠΑ παρουσίασαν φέτος το μεγα-
λύτερο δημοσιονομικό έλλειμμα από
το 2012, όταν η οικονομία ανέκαμπτε
ακόμη από την ύφεση που προκάλεσε
η χρηματοπιστωτική κρίση της πε-
ριόδου 2007-09. Το φορολογικά έσοδα
από τις επιχειρήσεις μειώθηκαν κατά
το ένα τρίτο το 12μηνο που έληξε
τον Σεπτέμβριο, ενώ πολύ μικρή
ήταν η αύξηση των φορολογικών
εσόδων από τα φυσικά πρόσωπα.

Αύξηση εσόδων παρουσίασε το
ομοσπονδιακό κράτος των ΗΠΑ από
την επιβολή δασμών στις εισαγωγές
χάλυβα και αλουμινίου, αλλά και
τους δασμούς σε εισαγωγές από την
Κίνα, συνολικού ύψους 250 δισ. δολ.

Τα έσοδα αυτά διαμορφώθηκαν στα
41,3 δισ. δολ. με άνοδο 20% από πέ-
ρυσι, που όμως, δεν επαρκούν για
την μείωση του δημόσιου χρέους
της χώρας όπως είχε υποσχεθεί ο
πρόεδρος Τραμπ, επισημαίνει ο Τζιμ
Τάνκεσρλεϊ των New York Times.
Κεντρικό επιχείρημα της κυβέρνησης
Τραμπ για την προώθηση της φο-
ρολογικής μεταρρύθμισης ήταν πως
η μείωση των φόρων επιχειρήσεων
κατά 1,5 τρισ. δολ. θα οδηγούσε σε
μεγαλύτερη τόνωση της ανάπτυξης
στις ΗΠΑ. Το ΔΝΤ προβλέπει, ωστό-
σο, πως η αμερικανική οικονομία
θα βαδίσει σε ηπιότερους ρυθμούς
ανάπτυξης την επόμενη διετία.

S&P: Στα 5,7 τρισ. δολ. μπορεί να φθάσει το κρυφό χρέος των τοπικών αρχών της Κίνας
Μεγάλους κινδύνους εγκυμονεί το
«κρυμμένο» χρέος των τοπικών αρ-
χών στην Κίνα, το οποίο μπορεί να
φθάνει ακόμη και τα 40 τρισ. γουάν
ή τα 5,78 τρισ. δολάρια, προειδοποιεί
σε πρόσφατη έκθεση ο οίκος πιστο-
ληπτικής αξιολόγησης S&P. Το δη-
μόσιο χρέος της δεύτερης μεγαλύ-
τερης οικονομίας του κόσμου μπορεί
να φθάσει στο «ανησυχητικό επί-
πεδο» του 60% του ΑΕΠ εάν ενσω-
ματωθούν αυτές οι υποχρεώσεις
των τοπικών κυβερνήσεων που είναι
εκτός ισολογισμών.

Η έκθεση της S&P προσθέτει έναν
ακόμη πονοκέφαλο για το Πεκίνο,
το οποίο έχει δεσμευτεί να περιορίσει
και να εκλογικεύσει τα χρέη των πε-
ριφερειών της χώρας. Αλλά οι περι-
φέρειες έχουν δανειστεί για να χρη-
ματοδοτήσουν, μεταξύ άλλων, έργα
υποδομής με απώτερο στόχο την
τόνωση της ανάπτυξης στην εγχώρια

οικονομία. Η S&P υπολογίζει πως η
κεντρική κυβέρνηση της Κίνας θα
χρειαστεί μια δεκαετία, ίσως και πα-
ραπάνω, για να καταπολεμήσει το
πρόβλημα του κρυμμένου χρέους
των τοπικών κυβερνήσεων.

Οι υποχρεώσεις εκτός ισολογι-
σμών είναι δάνεια που έχουν λάβει
οι τοπικές αρχές εκτός του ετήσιου
πλαφόν που εγκρίνει η κεντρική κυ-
βέρνηση για τα χρέη τους και δεν
αφορούν κεφάλαια που έχουν αντ-

ληθεί από τις αγορές ομολόγων. Η
S&P υπολογίζει πως τα δάνεια αυτά
κυμαίνονταν ανάμεσα στα 30 με 40
τρισ. γουάν προς τα τέλη του 2017.
«Είναι νέο βουνό χρέους με τιτάνιους
πιστωτικούς κινδύνους», αναφέρεται
στην έκθεση της S&P. Το μεγαλύτερο
κομμάτι αυτού του χρέους έχει συσ-
σωρευτεί από ειδικά οχήματα χρη-
ματοδότησης (LGFVs), τα οποία
έχουν δημιουργήσει οι τοπικές αρχές
για να αποφύγουν το πλαφόν που
ορίζει το Πεκίνο. Η συγκυρία, όμως,
δεν είναι ευνοϊκή για να αντιμετω-
πίσει η κεντρική κυβέρνηση ένα
ακόμη πρόβλημα στην εγχώρια οι-
κονομία. Η επιβράδυνση της ανά-
πτυξης και ο εμπορικός πόλεμος που
έχει κηρύξει η Ουάσιγκτον εις βάρος
του Πεκίνου δυσχεραίνουν τις προ-
σπάθειες για την αναχαίτιση του
συνολικού χρέους της χώρας. Το
Διεθνές Νομισματικό Ταμείο (ΔΝΤ)

προέβλεψε πως η ανάπτυξη στην
Κίνα θα υποχωρήσει στο 6,2% το
2019 από το 6,6% το 2018.

Το Πεκίνο καταφεύγει σε μέτρα
στήριξης για την τόνωση της ανά-
πτυξης. Πρόσφατα, η Λαϊκή Τράπεζα
της Κίνας μείωσε το κατώτατο όριο
καταθέσεων για τις εμπορικές τρά-
πεζες, μια πρωτοβουλία που μετα-
φράζεται σε ένεση ρευστότητας άνω
των 170 δισ. δολαρίων στην οικο-
νομία μέσω του χρηματοπιστωτικού
συστήματος της χώρας. Οπως σχο-
λιάζει η S&P στην έκθεσή της, «θε-
ωρούμε πως τα πρόσφατα μέτρα που
έλαβε η Κίνα για τη σταθεροποίηση
της ανάπτυξης και την ενίσχυση της
ρευστότητας ως αντίβαρο στα εσω-
τερικά και εξωτερικά προβλήματα,
δεν ανταποκρίνονται απαραιτήτως
σε μια προσπάθεια για τη μείωση
των κινδύνων στην οικονομία».

REUTERS

Το δημόσιο χρέος της δεύτερης μεγαλύτερης οικονομίας του κόσμου μπορεί
να φθάσει στο «ανησυχητικό επίπεδο» του 60% του ΑΕΠ εάν ενσωματωθούν οι
υποχρεώσεις των τοπικών κυβερνήσεων που είναι εκτός ισολογισμών.

<<<<<<

Η S&P προσθέτει 
έναν ακόμη πονοκέφαλο
για το Πεκίνο, το οποίο
έχει δεσμευθεί να περιο-
ρίσει τα χρέη των περι-
φερειών της χώρας.

Στις αρχές του έτους τέθηκε σε ισχύ ο νόμος για τη φορολογική μεταρρύθμιση στις ΗΠΑ, στο επίκεντρο του οποίου ήταν η μείωση της φορολόγησης
των επιχειρήσεων από το 35% στο 21%. Το επίμαχο νομοσχέδιο ψηφίστηκε από το Κογκρέσο και επικυρώθηκε από τον Αμερικανό πρόεδρο, Ντόναλντ
Τραμπ, στα τέλη του προηγούμενου έτους.
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Κεφάλαια αντιστάθμισης κινδύνου,
συνταξιοδοτικά ταμεία και άλλοι
επενδυτές τοποθετούνται σε το-
μείς της οικονομίας που επικεν-
τρώνονται στην αντιμετώπιση
του φαινομένου του θερμοκηπίου.
Μέσα από τις επενδύσεις αυτές
μπορεί να σχηματίσει κανείς μια
εικόνα για τις επιπτώσεις της κλι-
ματικής αλλαγής στο μεσοπρόθε-
σμο μέλλον. Αντιπλημμυρικά έργα
στις ακτές της θάλασσας, εργο-
στάσια αφαλάτωσης σε περιοχές
που είναι εκτεθειμένες στην ξη-
ρασία και νέες μέθοδοι καλλιέρ-
γειας της γης προσελκύουν σήμερα
επενδυτικά κεφάλαια.

Τα σημάδια είναι ήδη ανησυχη-
τικά. Εδώ και μία διετία, οι ΗΠΑ
έχουν υποστεί έναν μεγάλο αριθμό
ακραίων καιρικών φαινομένων (τυ-
φώνες, πλημμύρες, πυρκαγιές κ.λπ.).
Η κατασκευή φραγμάτων στις ακτο-
γραμμές είναι μία από τις επενδύ-
σεις που έχουν κεντρίσει το ενδια-
φέρον της JPMorgan Asset Mana-
gement. 

Επιστήμονες διαβλέπουν τη δρα-
ματική άνοδο της στάθμης της θά-
λασσας μέσα στα επόμενα χρόνια
και κρούουν τον κώδωνα του κιν-

δύνου για το 40% των Αμερικανών
που κατοικούν στην ακτογραμμή.
«Η κατασκευή φραγμάτων προ-
στασίας από καταιγίδες στη Νέα
Υόρκη και τμήματα του Νιου Τζέρ-
σεϊ υπολογίζεται ότι θα κοστίσει
2,7 εκατ. δολ. ανά μέτρο», γράφει
ο Μάικλ Σέμπαλεστ, ο επικεφαλής
επενδυτικής στρατηγικής της
JPMorgan Asset Management σε
ειδική έκδοση της αμερικανικής
τράπεζας που κυκλοφόρησε τον
Απρίλιο. 

Προσέθεσε πως οι κυβερνήσεις
θα συναντήσουν τεράστια προβλή-
ματα για να χρηματοδοτήσουν τόσα
μεγάλα έργα, καταλήγοντας στην
έκδοση ομολόγων ή την απευθείας
ιδιωτικοποίηση.

Μία άλλη σοβαρή διάσταση της
κλιματικής αλλαγής είναι η ξηρασία.
Την τελευταία τριετία καταγράφη-
καν οι υψηλότερες θερμοκρασίες
στην ιστορία. Σε ό,τι αφορά την
Ευρώπη, η WWF προειδοποιεί σε
μελέτη που δημοσιεύθηκε τον Σε-
πτέμβριο πως η ευρύτερη περιοχή
της Μεσογείου είναι ιδιαίτερα εκτε-
θειμένη στην αύξηση της θερμο-
κρασίας, με λιγότερες βροχοπτώσεις
και αισθητά υψηλότερες θερμο-

κρασίες. Στις ΗΠΑ, οι εκπομπές ρύ-
πων έφθασαν πέρυσι σε ιστορικό
υψηλό μαζί με τη συγκέντρωση διο-
ξειδίου του άνθρακα στην ατμό-
σφαιρα. 

Η κατάσταση αναμένεται να επι-
δεινωθεί μέσα στα επόμενα χρόνια.
«Σε αυτή τη φάση δεν μπορεί κανείς
να σταματήσει την κλιματική αλ-
λαγή», σχολιάζει ο Τζέιμς Εβερτ,
συνέταιρος και συνιδρυτής της Eco-
system Intergrity Management,
μιας εταιρείας που επενδύει σε και-
νοτομίες που βρίσκεται στο Μπέρ-
κλεϊ της Καλιφόρνια. «Λίγο έως
πολύ κάθε οικοσύστημα στον κόσμο
θα υποστεί αλλαγές. Θα πρέπει να
προσαρμοστούμε σε αυτή τη νέα
πραγματικότητα». Εως σήμερα οι
επενδύσεις που αφορούσαν το πε-
ριβάλλον επικεντρώνονταν, κυρίως,
στις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας
και ηλεκτροκίνητα αυτοκίνητα. Σή-
μερα οι επενδυτές αρχίζουν να
ασχολούνται με τις αλυσιδωτές αν-
τιδράσεις που μπορεί να προκλη-
θούν από το φαινόμενο του θερμο-
κηπίου σε διάφορους τομείς της οι-
κονομίας. Το περιθώριο επιλογών
των επενδυτών διευρύνεται, ως εκ
τούτου, όσο εξερευνώνται τρόποι

για την καταπολέμηση διάφορων
πτυχών της κλιματικής αλλαγής,
όπως η ξηρασία και η άνοδος της
στάθμης των υδάτων. Ο Τζέι Κοχ,
συνιδρυτής και γενικός διευθυντής
της Lightsmith Group, επισημαίνει
πως «προτιμώ να χαράξω μια επεν-
δυτική στρατηγική ώστε να είμαι
προετοιμασμένος για παν ενδεχό-
μενο ακόμη και εάν δεν είναι 100%
επιτυχημένη».

Μεταβολές αναμένονται, επίσης,
στον τομέα της παραγωγής τρο-
φίμων. 

Καθώς το εξωτερικό περιβάλλον
γίνεται όλο και πιο απρόβλεπτο,
μεγαλύτερο βάρος θα δοθεί στις
καλλιέργειες εσωτερικού χώρου
και στις υδατοκαλλιέργειες. Επεν-
δυτικές ευκαιρίες στον αγροτικό
κλάδο, στις ασφάλειες, στον κλάδο
υγείας και στα ακίνητα θα ανοι-
χτούν όσο βρίσκεται σε εξέλιξη η
κλιματική αλλαγή. Αν και δεν δέ-
χτηκε να μιλήσει για την επενδυ-
τική στρατηγική της εταιρείας του
Voloridge Investment Management
LLC, ο Ντέιβιντ Βόγκελ αποκάλυψε
πως έχει αγοράσει εκτάσεις γης
σε περιοχές της Φλόριντα με υψηλό
υψόμετρο.

Επενδυτικά κεφάλαια για την αντιμετώπιση του φαινομένου του θερμοκηπίου

Ενας άνδρας απαθανατίζει τις πλημμύρες στη Βαλτιμόρη μετά το πέρασμα
τυφώνα από την αμερικανική πόλη.
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Τα τελευταία δύο χρόνια η ευρω-
παϊκή αεροναυπηγική εταιρεία
της Airbus είχε αναγκαστεί να
καθυστερήσει τις παραδόσεις
αεροσκαφών, διότι υπήρχαν ελ-
λείψεις στους κινητήρες της. Σή-
μερα παραδίδονται σε αυτήν πο-
λύ γρήγορα οι κινητήρες, δεν
μπορεί, όμως, η ίδια με ανάλογη
ταχύτητα να τους τοποθετήσει
και να συναρμολογήσει τα αντί-
στοιχα αεροσκάφη μονού δια-
δρόμου, τα οποία είναι και από
τα πιο δημοφιλή. 

Σύμφωνα με καλά πληροφο-
ρημένες πηγές του κλάδου της
αεροναυπηγικής, τα προβλήματα
εστιάζονται σε ένα από τα εργο-
στάσια της εταιρείας στο Αμ-
βούργο της Γερμανίας. Οι καθυ-
στερήσεις επιδεινώνονται, επειδή
η Αirbus πρέπει να λύσει και διά-
φορα τεχνικά ζητήματα, όπως
την καλωδίωση των τζετ – κι
αυτό φέρνει στη μνήμη ανάλογα
θέματα του σουπερτζάμπο Α380
προ δεκαετίας. Και ένας επιπρό-
σθετος λόγος είναι ότι στο εργο-
στάσιο του Αμβούργου κατα-
σκευάζεται παράλληλα και το
νέο μοντέλο μονού διαδρόμου
A321neo ACF, χωρίς να αναθε-
ωρηθούν προς τα κάτω οι αυξη-
μένοι στόχοι παραγωγής. Ορι-
σμένοι παρομοιάζουν την κατά-
σταση σαν να συμμετέχεις σε
ποδηλατικό αγώνα, να ανεβαίνεις
πολύ απότομη ανηφόρα και πα-
ράλληλα να αλλάζεις λάστιχο.

Αστοχία
Κι έτσι η Airbus δεν ήταν σε

θέση να εκπληρώσει τον στόχο
της παράδοσης 76 αεροσκαφών
μονού διαδρόμου τον μήνα το
προηγούμενο τρίμηνο από το Αμ-
βούργο και προσδοκά να το κάνει
το τρέχον, όπως αναφέρει η εται-
ρεία επιχειρηματικών συμβούλων
Flight Ascend. Ο στόχος αυτός
ήταν κατά 9,6% αυξημένος εν
συγκρίσει με το προηγούμενο ρε-
κόρ της εταιρείας. Πρέπει να ση-
μειωθεί ότι τα αεροσκάφη μονού
διαδρόμου είναι και τα πιο περι-
ζήτητα, αλλά κι εκείνα τα οποία
αποφέρουν τα υψηλότερα έσοδα
στην αεροναυπηγική εταιρεία.
Συνολικά, πάντως, ο ετήσιος στό-

χος της είναι για παράδοση 800
αεροσκαφών όλων των τύπων μέ-
χρι τη λήξη του 2018. Με τον τρό-
πο αυτό θα ανταποκριθεί και
στους οικονομικούς της στόχους.
Βέβαια, οι καθυστερήσεις προ-
καλούν έντονες αντιδράσεις στην
πελατεία της και ενδεχομένως να
λειτουργούν θετικά για τη μεγάλη
ανταγωνίστριά της, την αμερικα-
νική Boeing, αν και εκείνη εμφα-
νίζει κάποιες καθυστερήσεις. «Εί-
ναι όλοι εξοργισμένοι με την Air-
bus. Καθυστερούν και προσπα-

θούν να κρυφτούν πίσω από το
πρόβλημα με τους κινητήρες»,
αναφέρει υψηλόβαθμο στέλεχος
εταιρείας, που αγοράζει αεροσκά-
φη Airbus. Ο συγκεκριμένος ανα-
φερόταν στην τάση που υπάρχει
στην προμηθευτική αλυσίδα, να
δίνεται έμφαση σε εκείνα τα τμή-
ματα που εμφανίζουν τις μεγα-
λύτερες καθυστερήσεις, αλλά να
μη γίνεται προσπάθεια να αντι-
μετωπιστούν τα προβλήματα κατά
την περίοδο αναμονής.

Αλλες πηγές του κλάδου της
αεροναυπηγικής επισημαίνουν
ότι το εργοστάσιο του Αμβούργου
δεν είναι η εστία των προβλημά-
των. Απλώς εκεί γίνεται πολύ
κραυγαλέο το θέμα των καθυστε-
ρήσεων για τον εξής λόγο: ενόσω
η παραγωγική διαδικασία γίνεται
γρηγορότερα από ποτέ, ταυτό-

χρονα κατασκευάζεται και η νέα
έκδοση του A321neo ACF. Κι ενώ
οι παραδόσεις των αεροσκαφών
αυτού του τύπου επισπεύσθηκαν
τον Μάιο, επειδή είχαν φθάσει
γρηγορότερα οι κινητήρες, επι-
βραδύνθηκαν τον Σεπτέμβριο.
Πάντως, ανεξαρτήτως των προ-
βλημάτων, η Airbus είναι πεπει-
σμένη ότι θα επιτύχει τον στόχο
παράδοσης 60 αεροσκαφών μονού
διαδρόμου τον μήνα σε όλα της
τα εργοστάσια έως τα μέσα του
2019 έναντι των 55 αεροσκαφών
σήμερα. Τέλος, η εταιρεία απο-
σκοπεί σύντομα να αυξήσει τον
στόχο παραγωγής στα 70-73 αε-
ροσκάφη τον μήνα, ώστε να κα-
λύψει τη ζήτηση-ρεκόρ για ταξίδια
από τους επιβάτες και τις αερο-
πορικές εταιρείες.

REUTERS

Η Airbus καθυστερεί σημαντικά
τις παραδόσεις αεροσκαφών
«Αδύναμος κρίκος» η μονάδα του Αμβούργου, που αντιμετωπίζει τεχνικά προβλήματα

<<<<<<

Στελέχη αεροπορικών
εταιρειών δηλώνουν
εξοργισμένα 
με την Airbus.

Aνεξαρτήτως των προβλημάτων, η Airbus είναι πεπεισμένη ότι θα επιτύχει τον στόχο παράδοσης 60 αεροσκαφών
μονού διαδρόμου τον μήνα σε όλα της τα εργοστάσια έως τα μέσα του 2019 έναντι των 55 αεροσκαφών σήμερα.

Ο Τζέιμς Ντάισον, ο Βρετανός ιδιο-
κτήτης της ομώνυμης εταιρείας Dy-
son, η οποία κατασκευάζει πρωτο-
πόρες ηλεκτρικές σκούπες, ανακοί-
νωσε πως το πρώτο ηλεκτρικό του
αυτοκίνητο θα παραχθεί στη Σιγ-
καπούρη. Ενας από τους στόχους
του είναι να ανταγωνιστεί την Tesla
σε αυτήν την πολλά υποσχόμενη
αγορά. Η εταιρεία Dyson, η οποία
είναι επίσης γνωστή για τους στε-
γνωτήρες χεριών και τις συσκευές
καθαρισμού του αέρα, σχεδιάζει να
αποπερατώσει το εργοστάσιο έως
το 2020, ενώ μέχρι το 2021 θα έχει
έτοιμο να λανσάρει στην αγορά και
το πρώτο αυτοκίνητο. 

Οι επενδύσεις του Τζέιμς Ντάισον
για το συγκεκριμένο εγχείρημα της
ηλεκτροκίνησης ανέρχονται σε 2,6
δισ. δολάρια. Hδη στην περιοχή
Χάλβινγκτον στην Αγγλία γίνεται η
ανέγερση εργοστασίου της Dyson,
το οποίο αποκλειστικά θα χρησιμο-
ποιηθεί για να γίνονται δοκιμές των
οχημάτων. Θα στελεχωθεί με 400
τεχνικούς, μηχανικούς, σχεδιαστές
κ.λπ.

Πρέπει να επισημάνουμε στο ση-
μείο αυτό ότι η επιλογή της Σιγκα-
πούρης γίνεται από την Dyson, σε
μία περίοδο κατά την οποία η Tesla
ενδιαφέρεται να κατασκευάσει ερ-
γοστάσιο στην Κίνα, όπου τα κόστη
είναι χαμηλά. Η Σιγκαπούρη, αντι-
θέτως, δεν έχει κανένα άλλο εργο-
στάσιο αυτοκινήτων και το να αγο-
ράσει κανείς εκεί ένα αμάξι κοστίζει
πάρα πολύ. Βέβαια, η απόφαση του
Τζέιμς Ντάισον να πάει εκεί συνιστά
μία νίκη για τη συγκεκριμένη πό-
λη-κράτος. 

Πέραν τούτου, η Σιγκαπούρη δια-
θέτει ένα από τα μεγαλύτερα διεθνή
λιμάνια, αλλά και εργοστάσιo κι-
νητήρων αεροσκαφών, πολύ καλά
εκπαιδευμένο ανθρώπινο δυναμικό
στην τεχνολογία και αυστηρή νο-
μοθεσία σχετικά με την πνευματική
ιδιοκτησία. Eπιπροσθέτως, στα
υπέρ της Σιγκαπούρης συγκαταλέ-
γεται και το ότι έχει υπογράψει ση-
μαντική συμφωνία ελεύθερου εμ-
πορίου με την Κίνα, η οποία απο-
τελεί δυνητικά τη μεγαλύτερη αγορά
του κόσμου για την ηλεκτροκίνη-
ση.

Προβλέπεται ότι έως τουλάχιστον
το 2040 η Κίνα θα είναι πρωτοπόρος
στα ηλεκτρικά οχήματα. Κατά τις
εκτιμήσεις του Bloomberg NEF,
έως τότε άνω του 50% των πωλή-

σεων θα αφορά ηλεκτρικά αυτοκί-
νητα. Ο δε συνολικός στόλος αυ-
τοκινήτων σε παγκόσμια κλίμακα
θα κινείται κατά το ένα τρίτο με
ηλεκτρισμό – αυτό μεταφράζεται
σε 559 εκατομμύρια οχήματα. Ο
ιδρυτής της Dyson, ένας από τους
νεοεισερχόμενους στον αγώνα για
την κατάκτηση των ηλεκτροκίνη-
των οχημάτων, θα βρεθεί αντιμέ-
τωπος με τις Tesla, Daimler, Volk-
swagen αλλά και την General Elec-
tric. 

Εχει δε μεταθέσει το κέντρο βά-
ρους των υφιστάμενων δραστηριο-
τήτων του στη νοτιοανατολική
Ασία, επειδή συνεισφέρει μεγάλο
μερίδιο στα συνολικά έσοδα. Πέρυσι
το 75% της αύξησης εσόδων προ-
ήλθε από τη συγκεκριμένη αγορά.
«Το να πάρουμε την απόφαση για
το πού θα είναι η βάση της παρα-
γωγής των οχημάτων συνιστά ένα
περίπλοκο θέμα», τονίζει, τέλος, ο
διευθύνων σύμβουλος της Dyson,
Τζιμ Ρόουαν. «Πρέπει να εξετάσουμε
το σύστημα της προμηθευτικής
αλυσίδας, αλλά και την πρόσβαση
στην αγορά και τη διαθέσιμη τε-
χνογνωσία».

BLOOMBERG

Στη Σιγκαπούρη η παραγωγή
του ηλεκτρικού οχήματος
της βρετανικής Dyson

<<<<<<

Οι επενδύσεις 
του Τζέιμς Ντάισον 
για το συγκεκριμένο
εγχείρημα της ηλεκτρο-
κίνησης ανέρχονται 
σε 2,6 δισ. δολάρια.

EP
A

Μικρά φωτοβολταϊκά πάνελ τοπο-
θετούνται πάνω σε συσκευές χα-
μηλών ενεργειακών απαιτήσεων
όπως ανιχνευτές καπνού, θερμο-
στάτες, κάμερες ασφαλείας και θυ-
ροτηλέφωνα, μετατρέποντας το
φως σε ηλεκτρισμό. Αυτό είναι το
προϊόν που προωθεί η ισραηλινή
νεοφυής επιχείρηση 3GSolar Ph-
otovoltaics με στόχο να αντικατα-
στήσει πλήρως τις μπαταρίες. Τα
ημιδιαφανή πάνελ χρησιμοποιούν
ηλιακή μπογιά, η οποία παγιδεύει
την ενέργεια του φωτός από εξω-
τερικό ή ακόμα και από εσωτερικό
περιβάλλον και τη μετατρέπει σε
ηλεκτρική. Τα μικροσκοπικά φω-
τοβολταϊκά κύτταρα των πάνελ
αξιοποιούν κυρίως εσωτερικό ή χα-
μηλό φως. Η λειτουργία του προ-
ϊόντος προσομοιάζει τη φυσική
διαδικασία της φωτοσύνθεσης.

Τα ηλιακά πάνελ που ανέπτυξε
η 3GSolar αποτελούν μεγάλη βελ-
τίωση σε σχέση με άλλα φωτοβολ-
ταϊκά συστήματα. Είναι αξιοσημεί-
ωτο ότι παράγονται με πολύ μικρό
κόστος. Με την τοποθέτηση ενός

φωτοβολταϊκού πάνελ στην ηλε-
κτρική συσκευή, το κόστος της αυ-
ξάνεται κατά ένα μόλις δολάριο,
σύμφωνα με τον Μπάρι Μπιν, δι-
ευθύνοντα σύμβουλο της 3GSolar.
Μετά τη μαζική παραγωγή εξοπλι-
σμού από την Κίνα, το κόστος της
ηλιακής ενέργειας έχει μειωθεί ση-
μαντικά παγκοσμίως, επιτρέποντας
την εισαγωγή της στην καθημερινή
ζωή. Το μέγεθος των κυττάρων
είναι από 2 μέχρι 200 τετραγωνικά
εκατοστά και κινείται ανάλογα με
το μέγεθος της ηλεκτρικής συ-
σκευής στην οποία τοποθετούνται.
Επίσης, δίνεται ευρεία επιλογή
στην κλίμακα διαφάνειας και στο
χρώμα του ηλιακού πάνελ, ώστε

να ταιριάξει στην αισθητική εμφά-
νιση της συσκευής. H 3GSolar σκο-
πεύει να βελτιώσει ακόμη περισ-
σότερο την τεχνολογία παραγωγής,
δημιουργώντας τελείως διαφανή
και λεπτά πάνελ. Είναι ιδιαίτερα
εντυπωσιακό ότι για τα πάνελ έχουν
προσδοκώμενο χρόνο ζωής όσο
της ασύρματης συσκευής, στην
οποία τοποθετούνται, δηλαδή δέκα
έως δεκαπέντε χρόνια, σύμφωνα
με τον διευθύνοντα σύμβουλο της
3GSolar.

Ο τελευταίος δήλωσε στο Blo-
omberg ότι τα ηλιακά κύτταρα θα
μπορούσαν στο μέλλον να παρά-
γουν ρεύμα για ένα ολόκληρο κτίριο
και να περισσέψει αρκετό, ώστε
να πουληθεί στο δίκτυο. Τα ηλιακά
πάνελ έχουν επίσης πολύ καλή από-
δοση σε εσωτερικό φωτισμό, σε
αντίθεση με ηλιακά στοιχεία προ-
ηγούμενης γενιάς. Οι στόχοι της
νεοσύστατης επιχείρησης ενέργει-
ας, που ιδρύθηκε το 2010 και
εδρεύει στην Ιερουσαλήμ, είναι η
αντικατάσταση των μπαταριών με
ηλιακή ενέργεια σε μικρές ασύρ-

ματες συσκευές, ώστε να αποφεύ-
γεται η συντήρηση. Συνεργάζεται
με κατασκευαστές στην Ευρώπη
και την Κίνα αναζητώντας ενερ-
γειακές λύσεις, ενώ σκοπεύει μέχρι
το 2020 να παραγάγει 36 εκατομ-
μύρια πάνελ. Προς το παρόν, η
3GSolar εστιάζει στην παραγωγή
εντός Ισραήλ, όπου με τη βοήθεια
της Υπηρεσίας Ηλεκτρισμού Ισραήλ
(IEC) έχει ήδη συλλέξει 9 εκατ. δο-
λάρια, ενώ για την ολοκλήρωση
του επεκτατικού της σχεδίου απαι-
τούνται ακόμα 7,5 εκατ. δολάρια.
Η εταιρεία στοχεύει κατά κύριο
λόγο σε μικρές ηλεκτρικές συσκευές
και σκοπεύει να εκσυγχρονίσει και
προϊόντα που φοριούνται, όπως
έξυπνα ρολόγια. Στο πλαίσιο της
ψηφιοποίησης των κτιρίων, για να
επιτευχθεί μεγαλύτερη ενεργειακή
αποδοτικότητα, η 3GSolar έχει ως
μελλοντικό στόχο τη δημιουργία
μεγαλύτερων ηλιακών πάνελ που
θα αντικαταστήσουν τα γυάλινα
παράθυρα στα κτίρια, δήλωσε στο
Bloomberg o διευθύνων σύμβουλος
της 3GSolar.

Ηλιακά πάνελ... εσωτερικού χώρου από ισραηλινή startup

Ο στόχος της νεοσύστατης επιχείρησης ενέργειας, που ιδρύθηκε το
2010 και εδρεύει στην Ιερουσαλήμ, είναι η αντικατάσταση των μπατα-
ριών με ηλιακή ενέργεια σε μικρές ασύρματες συσκευές, ώστε να απο-
φεύγεται η συντήρηση.

<<<<<<

Τα μικροσκοπικά
φωτοβολταϊκά κύτταρα
των πάνελ αξιοποιούν 
κυρίως εσωτερικό 
ή χαμηλό φως.
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Στην Αθήνα το φθηνότερο Airbnb
Με το χαμηλότερο κόστος διαμονής μεταξύ 18 ευρωπαϊκών πόλεων – Κύμα αγορών ακινήτων στο κέντρο

Η φοροδιαφυγή
Καμία απολύτως αρνητική επί-
δραση δεν έχουν επιφέρει η
πρόσφατη προσπάθεια του οικο-
νομικού επιτελείου για να φορο-
ελεγχθεί η αγορά των βραχυχρό-
νιων μισθώσεων, με τη δημιουρ-
γία του σχετικού μητρώου κατα-
χώρισης των σχετικών ακινήτων.
Τα έσοδα είναι τέτοια, που η εξά-
λειψη της δυνατότητας φοροα-
ποφυγής δεν λειτουργεί ως αντι-
κίνητρο.

Οι περιορισμοί
Τα τελευταία χρόνια, πολλές πό-
λεις στο εξωτερικό, όπως το
Λονδίνο, το Βερολίνο, το Αμ-
στερνταμ και η Βαρκελώνη,
έχουν προσπαθήσει να ελέγ-
ξουν τη μεγάλη εξάπλωση του
Airbnb, προστατεύοντας το δι-
καίωμα στη στέγαση, μέσω της
επιβολής περιορισμών στις επι-
τρεπόμενες ημέρες εκμίσθω-
σης, π.χ. σε 60 ή 90 ημέρες τον
χρόνο.

Και η συμμόρφωση
Στην πράξη έχει αποδειχθεί,
όμως, ότι είναι δύσκολο να
ελεγχθεί το κατά πόσον οι ιδιο-
κτήτες έχουν συμμορφωθεί με
τους κανόνες αυτούς. Αυτό που
είναι βέβαιο από τα στοιχεία εί-
ναι ότι η ανάπτυξη του Airbnb
δεν έχει περιοριστεί στις πόλεις
που θέσπισαν τέτοια μέτρα, κάτι
που καταδεικνύει ότι ίσως θα
πρέπει να αλλάξει η σχετική
προσέγγιση.

Εως και 35% αυξήθηκαν οι τιμές ενοικίων σε περιοχές κοντά στην Ακρόπολη

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Σε «μαγνήτη» προσέλκυσης ξένων
επισκεπτών για την Αθήνα εξελίσ-
σονται οι βραχυχρόνιες μισθώσεις,
τύπου Airbnb, μεταμορφώνοντας
και την αγορά κατοικίας της πρω-
τεύουσας, καθώς οι αξίες και τα
ενοίκια, ιδίως στο κέντρο της πόλης,
έχουν αρχίσει να καταγράφουν ανο-
δική τάση. Ο λόγος είναι απλός και
δεν είναι άλλος από το προσιτό κό-
στος. Σύμφωνα με στοιχεία της
πλατφόρμας AirDNA και σχετική
συγκριτική έρευνα που πραγματο-
ποίησε η εταιρεία παροχής υπηρε-
σιών ακινήτων Colliers International
και παρουσιάζει σήμερα η «Κ», η
Αθήνα είναι η φθηνότερη πόλη με-
ταξύ 18 πόλεων της Ευρώπης και
μάλιστα με σημαντική διαφορά της
δεύτερης. Συγκεκριμένα, το ημε-
ρήσιο κόστος διαμονής μέσω Airbnb
στην Αθήνα διαμορφώνεται σε 52

ευρώ κατά μέσον όρο, τη στιγμή
που στην αμέσως φθηνότερη πόλη,
τη Βουδαπέστη της Ουγγαρίας, το
μέσο ημερήσιο κόστος ενοικίασης
ενός ακινήτου μέσω Airbnb ανέρ-
χεται σε 61 ευρώ. Σήμερα, υπολο-
γίζεται ότι οι ενεργές αγγελίες ακι-
νήτων στο κέντρο της Αθήνας ανέρ-
χονται σε 9.242, ενώ συνολικά στην
Αττική, ο εν λόγω αριθμός εκτιμάται
ότι ξεπερνά τις 12.000.

Υψηλή πληρότητα
Μπορεί το μέσο κόστος ενοικία-

σης ενός διαμερίσματος στην Αθήνα
να φαντάζει χαμηλό για έναν ξένο
επισκέπτη, ιδίως σε σχέση με άλλες
πόλεις της Ευρώπης, ωστόσο μόνο
έτσι δεν είναι, τουλάχιστον για τους
Ελληνες ιδιοκτήτες. Με βάση τα
στοιχεία της AirDΝΑ, κατά τη διάρ-
κεια των τελευταίων 30 ημερών,
δηλαδή από τα μέσα Σεπτεμβρίου
μέχρι τα μέσα Οκτωβρίου, η πλη-

ρότητα για ακίνητα στο κέντρο της
Αθήνας άγγιξε το 80%. Αυτό μετα-
φράζεται σε μέσο μηνιαίο εισόδημα
της τάξεως των 960 ευρώ, το οποίο
κρίνεται ιδιαίτερα υψηλό, ιδίως αν
συγκριθεί με μια συμβατική μίσθω-
ση μακροχρόνιου χαρακτήρα. Τέ-
τοια ποσά μπορεί να προσελκύσει
ένας ιδιοκτήτης μόνο σε σύγχρονα
διαμερίσματα άνω των 100 τ.μ. σε
περιοχές των νοτίων ή των βορείων
προαστίων και όχι στο κέντρο της
Αθήνας.

Μάλιστα, σε περιοχές υψηλής
ζήτησης, όπως το εμπορικό τρίγωνο
της πόλης, τα έσοδα μπορεί να είναι
πολλαπλάσια, καθιστώντας την εκ-
μετάλλευση μέσω Airbnb σαφώς
επικερδέστερη, ακόμα και αν συ-
νυπολογιστούν και άλλες δαπάνες,
όπως τα κοινόχρηστα και οι λογα-
ριασμοί κοινής ωφελείας (που στην
περίπτωση της συμβατικής μίσθω-
σης καταβάλλονται από τους ενοί-

κους). Σύμφωνα με τα στοιχεία του
AirDNA, στο εμπορικό τρίγωνο κα-
ταγράφονται σήμερα 1.354 αγγελίες
ακινήτων, με τη μέση τιμή να δια-
μορφώνεται σε 76 ευρώ/διανυκτέ-
ρευση και την πληρότητα στο 83%,
κάτι που σημαίνει ότι το μηνιαίο
εισόδημα εκτοξεύεται στα 1.540
ευρώ την τρέχουσα περίοδο, εξη-
γώντας έτσι και τη φρενίτιδα επεν-
δύσεων που καταγράφεται την τε-
λευταία διετία στη συγκεκριμένη
περιοχή από Ελληνες και ξένους,
οι οποίοι αγοράζουν σωρηδόν οι-
κιστικά ακίνητα, τα ανακαινίζουν
και τα διαθέτουν προς εκμίσθωση
μέσω του Airbnb. 

Βεβαίως, δεδομένου του σημαν-
τικού κόστους, οι περισσότεροι ιδιο-
κτήτες ακινήτων στη συγκεκριμένη
περιοχή είναι επαγγελματίες, δη-
λαδή κατά κανόνα εταιρείες, κάτι
που αποδεικνύεται και από το ότι
το 63% των αγγελιών ακινήτων

αφορά ιδιοκτήτες με πολλαπλές κα-
ταχωρίσεις ακινήτων.

Επαγγελματική διαχείριση
Ενα ακόμα χαρακτηριστικό συμ-

πέρασμα της έρευνας είναι ακριβώς
το γεγονός ότι ο κλάδος των βρα-
χυχρόνιων μισθώσεων έχει αρχίσει
πλέον να κινείται σε πιο επαγγελ-
ματικό πλαίσιο σε αρκετές χώρες,
όπως προκύπτει από τη σημαντική
διείσδυση των ιδιοκτητών που εκ-
μεταλλεύονται περισσότερα από
τρία ακίνητα.  Για παράδειγμα, στην
Αθήνα, πάνω από τα μισά ακίνητα
που είναι αναρτημένα στην πλατ-
φόρμα Airbnb (53%) αφορούν επαγ-
γελματίες ή επενδυτές. Υψηλά πο-
σοστά καταγράφονται επίσης στη
Βαρκελώνη και τη Μαδρίτη με 49,8%
και 48,2%, αντίστοιχα, όπως επίσης
και στο Λονδίνο με 45,7%. Το ίδιο
ισχύει και στην Πράγα με 56,6%,
αλλά και στη Βουδαπέστη με 50,3%.

Η διείσδυση του Airbnb έχει δια-
φοροποιήσει άρδην και τα δεδο-
μένα στην αγορά ακινήτων. Ενα
από τα βασικά χαρακτηριστικά εί-
ναι η αλλαγή των όρων στην αγορά
των ενοικιάσεων, καθώς, πλέον,
το κόστος μίσθωσης ενός διαμε-
ρίσματος στο Κουκάκι είναι υψη-
λότερο (αναλογικά με την επιφά-
νεια) απ’ ό,τι στην Εκάλη και στη
Νέα Ερυθραία. 

Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τα
στοιχεία της πρόσφατης ετήσιας
έρευνας του δικτύου μεσιτικών γρα-
φείων RE/MΑΧ Ελλάς, στο Κουκάκι
η μέση τιμή ενοικίασης διαμορφώ-
νεται σήμερα σε 6,5 ευρώ/τ.μ. σε
μηνιαία βάση, έναντι 6,2 ευρώ/τ.μ.
στην Εκάλη και 6 ευρώ/τ.μ. στη Ν.

Ερυθραία, έχοντας καταγράψει αύ-
ξηση της τάξεως του 35% σε διά-
στημα μόλις 12 μηνών. Στο Κουκάκι
σήμερα καταγράφονται σχεδόν 500
αγγελίες ακινήτων στο Airbnb, με
το μέσο ημερήσιο κόστος διαμονής
να ανέρχεται στα 60 ευρώ, με απο-
τέλεσμα, με βάση την υφιστάμενη
πληρότητα του 86%, να προκύπτει
μέσο μηνιαίο εισόδημα ύψους 1.313
ευρώ!

Η άνθηση των βραχυχρόνιων μι-
σθώσεων έχει ως αποτέλεσμα να
«συνωστίζονται» πολλοί Ελληνες
υποψήφιοι ενοικιαστές σε λιγότερα
ακίνητα, καθώς σημαντικό μέρος
του αποθέματος των διαμερισμάτων
δεν είναι διαθέσιμο για το ευρύ κοι-
νό, παρά μόνο για ξένους επισκέπτες.

Ετσι, οι ιδιοκτήτες σπεύδουν να
επωφεληθούν της τάσης αυτής και
να προχωρούν σε αύξηση των ζη-
τούμενων τιμών ενοικίασης, όχι μό-
νο στις περιοχές του κέντρου της
Αθήνας, αλλά ακόμα και σε άλλες
περιοχές του Λεκανοπεδίου της Ατ-
τικής, που δεν έχουν μεγάλη ζήτηση.
Συνολικά, στην Αττική, οι τιμές ενοι-
κίασης αυξήθηκαν κατά 7% κατά
τη διάρκεια του τελευταίου 12μήνου
(πρόκειται για τον ταχύτερο ρυθμό
αύξησης των ενοικίων από την έναρ-
ξη της οικονομικής κρίσης και μέχρι
σήμερα).Είναι χαρακτηριστικό ότι
στο κέντρο της Αθήνας η μέση άνο-
δος άγγιξε το 20%, αλλά σε περιοχές
υψηλής ζήτησης για βραχυχρόνιες
μισθώσεις, όπου εκ των πραγμάτων

η προσφορά είναι περιορισμένη, η
άνοδος εκτοξεύθηκε. Εκτός από το
Κουκάκι, στα Εξάρχεια οι τιμές εκτι-
νάχθηκαν κατά 34%, σε 5,5
ευρώ/τ.μ., ενώ άνοδος της τάξεως
του 23% καταγράφηκε και στο Κο-
λωνάκι, σε 9 ευρώ/τ.μ. Αύξηση κατά
19% και κατά 20% σημειώθηκε επί-
σης και σε Νέο Κόσμο και Νεάπολη.
Στην περιοχή των Εξαρχείων και
της Νεάπολης εντοπίζονται σήμερα
πάνω από 800 αγγελίες βραχυχρό-
νιων μισθώσεων. Το μέσο ημερήσιο
κόστος διαμονής αγγίζει τα 43 ευρώ,
με την πληρότητα να διαμορφώνεται
σε 80%. Αυτό σημαίνει ότι ένας ιδιο-
κτήτης μπορεί να εξασφαλίσει μη-
νιαίο εισόδημα της τάξεως των 780
ευρώ, ή και ακόμα παραπάνω κατά

τη διάρκεια των καλοκαιρινών μη-
νών, σε μια περιοχή, μάλιστα, όπου
η ζήτηση από Ελληνες είναι πλέον
πολύ χαμηλή, για τους γνωστούς
λόγους.

Ανοδικά και στο μέλλον
Ετσι, λαμβάνοντας υπόψη και το

ότι η συντριπτική πλειονότητα των
ελληνικών νοικοκυριών αδυνατεί
να αποκτήσει πρόσβαση σε τραπε-
ζική χρηματοδότηση και συνεπώς
να προχωρήσει σε αγορά ακινήτου,
είναι δεδομένη η διατήρηση της
υφιστάμενης στροφής προς τις ενοι-
κιάσεις. Ως εκ τούτου, οι τιμές των
ενοικίων εκτιμάται ότι θα συνεχί-
σουν να κινούνται ανοδικά και κατά
τη διάρκεια των επόμενων ετών.

Εκτός από την αγορά ενοικιάσεων,
το φαινόμενο των βραχυχρόνιων μι-
σθώσεων έχει προσφέρει τόνωση
στο σύνολο της αγοράς ακινήτων
και της οικονομίας, από την πορεία
των τιμών πώλησης και τον αριθμό
των συναλλαγών, μέχρι τα φορολο-
γικά έσοδα και την άνοδο του του-
ρισμού πόλης.

Ως προς το τελευταίο, σύμφωνα
με τα στοιχεία έρευνας της Τράπεζας
της Ελλάδος και του ΣΕΤΕ (Σύνδεσμος
Ελληνικών Τουριστικών Επιχειρή-
σεων), το 2017 οι διανυκτερεύσεις
που πραγματοποιήθηκαν στην πε-
ριοχή της Αττικής ανήλθαν σε 29,4
εκατ., έναντι 24,7 εκατ. το 2016.

Οι ξένοι επισκέπτες ανήλθαν σε

5,1 εκατ., ενώ οι συνολικές εισπράξεις
ξεπέρασαν τα 2 δισ. ευρώ. Η δε μέση
δαπάνη διανυκτέρευσης υπολογίζεται
ότι διαμορφώθηκε σε 68 ευρώ. Είναι
λοιπόν σαφές ότι η Αττική εξελίσσεται
σε σημαντικό «γρανάζι» για την ελ-
ληνική τουριστική βιομηχανία και
σε αυτό έχει συνεισφέρει σημαντικά
και ο κλάδος των βραχυχρόνιων μι-
σθώσεων, καθώς το προσιτό κόστος
διαμονής έχει αυξήσει σημαντικά
την εισροή ξένων επισκεπτών.

Στις συναλλαγές, η ζήτηση για
την αγορά διαμερισμάτων στο κέντρο
της πόλης, με στόχο την την εκμε-
τάλλευσή τους, μέσω της αγοράς
των βραχυχρόνιων μισθώσεων τύπου
Airbnb, βρίσκεται σε πλήρη άνθηση.

Είναι χαρακτηριστικό ότι, κατά το
φετινό οκτάμηνο (περίοδος Ιανουα-
ρίου – Αυγούστου), ο αριθμός των
συμβολαίων αγοραπωλησίας ακινή-
των που έχουν κατατεθεί στο Υπο-
θηκοφυλακείο Αθηνών έχει κατα-
γράψει αύξηση της τάξεως του 60%,
συγκριτικά με την αντίστοιχη περυ-
σινή περίοδο. Μάλιστα, όπως προ-
κύπτει, ο ρυθμός των συναλλαγών
καταγράφει αυξητική τάση, καθώς
κατά το πρώτο πεντάμηνο η άνοδος
σε ετήσια βάση διαμορφωνόταν σε
50%. Αντιστοίχως, το 2017 είχε ση-
μειωθεί αύξηση των αγοραπωλησιών
της τάξεως του 18%, ενώ το 2016 η
άνοδος είχε ανέλθει σε 27,7%.

Το σημαντικότερο βέβαια είναι

ότι, αν συγκριθεί η Αθήνα με άλλες
μεγάλες πόλεις της Ευρώπης, όπου
ανθεί το φαινόμενο Airbnb, το κόστος
αγοράς ακινήτων, με στόχο την εκ-
μετάλλευσή τους, είναι πολύ χαμη-
λότερο και ταυτόχρονα προσφέρεται
και η προοπτική των μελλοντικών
υπεραξιών. Εν ολίγοις, ο επενδυτής
μπορεί να προσδοκά σε διπλό όφελος,
αποκομίζοντας και κέρδη κατά την
πώληση, πέραν των εσόδων από την
εκμίσθωση.

Στο πλαίσιο αυτό, Κινέζοι, Ρώσοι,
Ισραηλινοί και Τούρκοι, όπως επίσης
και Ελληνες με υψηλή ρευστότητα,
προχωρούν σε αγορές διαμερισμάτων
σε διάφορες περιοχές του κέντρου,
προκειμένου να τα αναβαθμίσουν

και να τα εκμισθώσουν μέσω των
σχετικών ψηφιακών πλατφορμών.
Μάλιστα, πλέον επεκτείνονται σε
περιοχές εκτός του ιστορικού κέν-
τρου, όπου οι τιμές έχουν αυξηθεί
πολύ, αναζητώντας επενδυτικές ευ-
καιρίες. Τα παραπάνω έχουν τονώσει
και τις τιμές πώλησης βέβαια, με τα
στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδος
να κάνουν λόγο για ετήσια αύξηση
κατά 0,8% κατά το δεύτερο τρίμηνο.
Στην Αθήνα, μάλιστα, οι τιμές αυ-
ξήθηκαν κατά 1,2% το συγκεκριμένο
διάστημα και, όπως όλα δείχνουν, η
πορεία των αξιών θα συνεχίσει να
είναι ανοδική και τους επόμενους
μήνες του έτους.

Παράλληλα, σημαντική αύξηση

παρουσιάζουν τα έσοδα από τον
φόρο μεταβίβασης ακινήτων στο
επτάμηνο του έτους έπειτα από αρ-
κετά χρόνια στασιμότητας, σύμφωνα
με την έκθεση της Ανεξάρτητης Αρ-
χής Δημοσίων Εσόδων. Συγκεκρι-
μένα, τα έσοδα αυξήθηκαν κατά
40,8% το διάστημα Ιανουαρίου - Ιου-
λίου, συγκριτικά με το αντίστοιχο
περυσινό διάστημα. Από την επε-
ξεργασία των στοιχείων προκύπτει
ότι στο προαναφερθέν διάστημα οι
εισπράξεις από τους φόρους στις με-
ταβιβάσεις και συγκεντρώσεις κε-
φαλαίων, που αφορούν κυρίως αγο-
ραπωλησίες ακινήτων, έφθασαν τα
204,63 εκατ., έναντι 145,30 εκατ. το
2017.

Αύξηση φορολογικών εσόδων λόγω αναθέρμανσης της οικονομίας του κέντρου
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Του ΝΙΚΟΥ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΥ

Ενα θαύμα αποκατάστασης είναι το
παλαιό αθηναϊκό σπίτι, στην οδό
Θουκυδίδου 13, στην Πλάκα, όπου
στεγάζεται το Μορφωτικό Ιδρυμα
της Εθνικής Τράπεζας (ΜΙΕΤ). «Είναι
από τα αθηναϊκά σπίτια που είχε
περιγράψει ο Αρης Κωνσταντινί-
δης», λέει ο ποιητής Διονύσης Κα-
ψάλης, που είναι ο διευθυντής του
ΜΙΕΤ. Εχω εισέλθει από την εσω-
τερική αυλή και φέρνω στον νου,
πριν από πολλά χρόνια, τον αρχι-
τέκτονα Αλέξανδρο Καλλιγά να μι-
λάει στους δημοσιογράφους για το
έργο της αποκατάστασης. Ηταν ένα
δύσκολο εγχείρημα. Σήμερα, χαί-
ρεται κανείς το φως όπως φιλτρά-
ρεται από τα παράθυρα της αυλής
και γλυκαίνει την εσωτερική ξυλεία.
Καθόμαστε στο γραφείο του Διο-
νύση Καψάλη. Ενα έργο του Δημο-
σθένη Κοκκινίδη βρίσκεται στον
κεντρικό τοίχο.

Με έχει φέρει εδώ ένα επείγον
ζήτημα. «Ξεκινάμε μια εκστρατεία
συλλογής χρημάτων, έναν έρανο,
για την επισκευή του κτιρίου του
ΕΛΙΑ, που ανήκει στο ΜΙΕΤ», λέει
ο Διονύσης Καψάλης. Το ΕΛΙΑ είναι
το Ελληνικό Λογοτεχνικό και Ιστο-
ρικό Αρχείο, που εμπνεύστηκε και
οργάνωσε ο Μάνος Χαριτάτος, ως
μια μοναδική κιβωτό τεκμηρίων
του νεότερου ελληνικού πολιτισμού.
Από το 2009, επί διοικήσεως Αρά-
πογλου, μετά την πρόταση του Μά-
νου Χαριτάτου, που έβλεπε το μέλ-
λον, «συμφωνήσαμε για τη σύμ-
πραξη». Εκτοτε, το ΜΙΕΤ/ΕΛΙΑ είναι
ένας ισχυρός πόλος ιστορικής αυ-
τογνωσίας, μοναδικός ίσως σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο με αυτή τη φυ-
σιογνωμία και αποστολή. «Μείζων
προτεραιότητα είναι η διασφάλιση
του παλαιού ακινήτου του ΕΛΙΑ,
στην οδό Αγίου Ανδρέου 5, στην
Πλάκα, καθώς περιλαμβάνει χάρ-
τινους θησαυρούς που είναι εύφλε-
κτοι». Φαινομενικά το κτίριο δείχνει
γερό και εκπέμπει εκείνη την αθη-
ναϊκή ευγένεια των αρχών του 20ού
αιώνα. Αυτό οφείλεται σε τμημα-
τικές εργασίες συντήρησης, αλλά
το μεγάλο θέμα της πυρασφάλειας
έχει μείνει πίσω. Ο προϋπολογισμός
του ιδρύματος αδυνατεί να καλύψει
το σύνολο των επισκευών.

Οι εργασίες
Παρ’ όλα αυτά, το κτίριο της οδού

Αγίου Ανδρέου 5 στεγανώθηκε και
επισκευάστηκε. Υπήρξε στατική
υποστήριξη από το υπόγειο προς
τα πάνω. Από τον προϋπολογισμό
του ΜΙΕΤ δημιουργήθηκαν φέρου-
σες βιβλιοθήκες, η πρόσοψη απο-
καταστάθηκε με φροντίδα της Εθνι-
κής Τράπεζας και η στέγη συντη-

ρήθηκε με ιδιωτική χορηγία. Αλλά
η θωράκιση απέναντι στο μέλλον
δεν έχει ολοκληρωθεί και η ευθύνη
είναι μεγάλη. Οι επισκευές κρίνον-
ται απαραίτητες για τη διάσωση
του κτιρίου, τη σωστή φύλαξη των
συλλογών και την ασφάλεια των
εργαζομένων και των ερευνητών
που μελετούν στα αναγνωστήρια
(το απέναντι κτίριο του ΕΛΙΑ ανήκει
στο Ριζάρειο Ιδρυμα και έχει επι-
σκευαστεί παλαιότερα με συνδρομή
του Ιδρύματος Στ. Νιάρχος).

«Αρχικά απευθυνθήκαμε στην
Εθνική Τράπεζα, τη μητέρα-εται-
ρεία, για οικονομική συνδρομή.
Ομως υπήρξε γραφειοκρατική εμ-
πλοκή αλλά και ουσίας, καθώς το
κτίριο δεν ανήκει στην Εθνική αλλά
στο ΜΙΕΤ», λέει ο Διονύσης Καψά-
λης. «Δεν μπορεί να εντάξει το έργο
στις τακτικές επισκευές των κτιρίων
της. Μας βοηθούν οι τεχνικές υπη-
ρεσίες, με επιστασία και επίβλεψη,
αλλά αδυνατούν να αναλάβουν το
κόστος συνολικής αποκατάστασης.
Απευθυνθήκαμε τότε στο Ιδρυμα
Σταύρος Νιάρχος με τη σύμφωνη

γνώμη της ΕΤΕ. Η επικοινωνία ήταν
άριστη, παρουσιάσαμε πλήρη με-
λέτη σε πλήρη φάκελο. Ημασταν
έτοιμοι να ξεκινήσουμε αν εξασφα-
λίζαμε τη χρηματοδότηση». Ο προ-
ϋπολογισμός, βάσει της μελέτης
που έχει ετοιμάσει το ΜΙΕΤ, ανέρ-
χεται σε 650.000 ευρώ με τον ΦΠΑ.

Αλλά, τελικά, το αίτημα του ΜΙΕΤ
δεν εγκρίθηκε από το Ιδρυμα Σταύ-
ρος Νιάρχος, ίσως γιατί υπήρξε
αμηχανία έγκρισης ενός ιδρύματος
που ανήκει στην οικογένεια της
Εθνικής Τράπεζας.

Μετά τις εξελίξεις αυτές, το ΜΙΕΤ
αποφάσισε να αναπτύξει εξωστρέ-

φεια και να απευθυνθεί στην κοι-
νωνία. Είναι και ένας τρόπος «να
προβληθεί το έργο του ιδρύματος».
«Ετοιμάζουμε σειρά δράσεων απο-
βλέποντας να συγκεντρώσουμε
χρήματα», λέει ο Διονύσης Καψάλης.
«Να προβάλουμε συγχρόνως και το
πρόβλημα και τη φυσιογνωμία μας.
Απευθυνθήκαμε σε φίλους εικαστι-
κούς καλλιτέχνες που εκτιμούν το
ίδρυμα και τους ζητήσαμε να μας
χαρίσουν ένα ή περισσότερα έργα,
προκειμένου να οργανώσουμε μια
δημοπρασία με στόχο να διατεθούν
όλα τα έσοδα υπέρ του σκοπού».

Η δημοπρασία των έργων ζω-
γραφικής θα γίνει από τον οίκο του
Πέτρου Βέργου και όλα τα έργα θα
εκτεθούν από τις 15 Νοεμβρίου
στο Μέγαρο Εϋνάρδου του ΜΙΕΤ,
κοντά στο Εθνικό Θέατρο. Αντα-
ποκρίθηκαν σημαντικοί εικαστικοί,
όπως οι Γιώργος Ρόρρης, Γιάννης
Ψυχοπαίδης, Δημοσθένης Κοκκι-
νίδης, Ειρήνη Ηλιοπούλου, Θανά-
σης Μακρής, Αλέξης Κυριτσόπου-
λος, Ρόμπερτ Μακέιμπ, Αλέκος Λε-
βίδης, Μάρκος Καμπάνης, Μιχάλης

Μανουσάκης, Χρήστος Μποκόρος,
Χρόνης Μπότσογλου, Μιχάλης Κα-
τζουράκης, Τάσος Μαντζαβίνος,
και πολλοί ακόμη, ενώ παραχωρή-
θηκαν επίσης έργα του Ανδρέα
Βουρλούμη, του Θόδωρου, του Γιώρ-
γου Μαυροΐδη... Αυτή η εντυπω-
σιακή συστράτευση δείχνει αυτό
που λέει και ο Διονύσης Καψάλης,
ότι το ΜΙΕΤ επικοινωνεί με τους
φυσικούς αποδέκτες του.

Ευαισθητοποίηση
Αλλά να που το «πρόβλημα» δη-

μιουργεί την ευκαιρία του ανοίγ-
ματος στην ευρύτερη κοινωνία.
«Είναι σημαντικό να μας γνωρίσουν
περισσότεροι», λέει ο Διονύσης Κα-
ψάλης. Το πρώτο δεκαήμερο του
Δεκεμβρίου θα διοργανωθεί επίσης
συναυλία στην Αίθουσα «Δημήτρης
Μητρόπουλος» στο Μέγαρο Μου-
σικής, στην οποία προσκλήθηκαν
φίλοι μουσικοί, όπως η Μαρία Φα-
ραντούρη, η Ντόρα Μπακοπούλου,
ο Νίκος Ξυδάκης κ.ά. Είναι η πρώτη
φορά που το ΜΙΕΤ δημιουργεί τέ-
τοια γεγονότα ευαισθητοποίησης.

Με πόλους την Αθήνα και τη
Θεσσαλονίκη, με βιβλιοπωλεία και
εκθεσιακούς χώρους, το ΜΙΕΤ συ-
νεχίζει μια παράδοση μισού και
πλέον αιώνα. «Το 2016, για να τι-
μήσουμε τα 50 μας χρόνια», λέει ο
Διονύσης Καψάλης, «είχαμε προ-
βάλει ένα επετειακό ντοκιμαντέρ
στο Αμφιθέατρο “Θεόδωρος Καρα-
τζάς”. Ηταν και μια ευκαιρία να
συνομιλήσουμε με το Δ.Σ. της Εθνι-
κής, να γνωρίσουν το ΜΙΕΤ».

Τυπικά το έτος ίδρυσης είναι το
1966, όταν ο Γεώργιος Μαύρος, δι-
οικητής τότε της ΕΤΕ, αναλαμβάνει
την πρωτοβουλία να συστήσει το
ΜΙΕΤ και να τοποθετήσει διευθυντή
τον Εμμανουήλ Χ. Κάσδαγλη και
εκλεκτό Δ.Σ. Ολα αυτά ναυάγησαν
με τη δικτατορία, αλλά το ΜΙΕΤ
επανασυστήθηκε επί της ουσίας
το 1974, πάλι από τον Γεώργιο Μαύ-
ρο, που ήταν αντιπρόεδρος της κυ-
βέρνησης εθνικής ενότητας, με
τον Εμμ. Χ. Κάσδαγλη και πάλι δι-
ευθυντή. Το τεράστιο έργο που
έχει επιτελέσει το ΜΙΕΤ συνεχίζεται,
αλλά οι καιροί έχουν αλλάξει. «Υπάρ-
χει διεθνές ρεύμα απαξίωσης των
ανθρωπιστικών σπουδών», λέει ο
Διονύσης Καψάλης. «Η επιβίωση
όμως των ανθρωπιστικών σπουδών
είναι θέμα επιβίωσης των θεσμών.
Δεν νοείται ζωντανή δημοκρατία
χωρίς το πνεύμα αυτό. Για εμάς,
είναι στόχος να μπορούμε να υπάρ-
χουμε και να προσφέρουμε έργο
και ύστερα από 20 και πλέον χρόνια.
Είναι θέμα συνέχειας, που γίνεται
επιτακτικό, καθώς υπάρχει τεράστιο
έλλειμμα σε θέματα ιστορικής αυ-
τογνωσίας».

Ανοιγμα στην κοινωνία
Εκστρατεία του Μορφωτικού Ιδρύματος Εθνικής Τραπέζης για τη θωράκιση του Ελληνικού Λογοτεχνικού και Ιστορικού Αρχείου

Ο διευθυντής του Μορφωτικού Ιδρύματος Εθνικής Τραπέζης Διονύσης Κα-
ψάλης στον χώρο της βιβλιοθήκης του ΕΛΙΑ (Ελληνικό Λογοτεχνικό και Ιστο-
ρικό Αρχείο), στην οδό Αγίου Ανδρέου 5.

ΕΛ
ΙΣ

ΑΒ
ΕΤ

 Μ
Ω

ΡΑ
ΚΗ

Η πρόσοψη του κτιρίου του ΕΛΙΑ
στην Πλάκα. Το ΜΙΕΤ αγωνίζεται να
προστατεύσει το κτίριο για το μέλλον.
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Ιδιαίτερα ατμοσφαιρικό και γεμάτο
κειμήλια και χάρτινους θησαυρούς
είναι το κτίριο του ΕΛΙΑ.
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Τ α πρώτα ταξίδια έγιναν με τα
«φτερά» της οικογένειας, στα
μέσα της δεκαετίας του ’80.

Χωρίς Ιντερνετ, χωρίς σόσιαλ μίντια,
κυρίως χωρίς Instagram να μας δίνει
οπτικές πληροφορίες για εστιατόρια,
ταβέρνες, καλό street food, τον τέλειο
εσπρέσο, το «μη χάσετε» μπέργκερ,
φαλάφελ και πάει λέγοντας, τώρα
συνειδητοποιώ ότι για όσους δεν
γνώρισαν αυτή την εποχή, πρέπει
να μοιάζουν με ταξίδια στα τυφλά.

Υπήρχαν βέβαια κάποιοι ταξιδιω-
τικοί οδηγοί, αλλά δεν τους συμβου-
λευόμασταν ιδιαίτερα. Το κριτήριο
για το γεύμα ή το δείπνο λ.χ., ήταν
«να καθήσουμε εδώ που έχει κόσμο».
Το αντίθετο δηλαδή απ’ ό,τι ισχύει
σήμερα, που στις χώρες που επισκε-

πτόμαστε, αναζητάμε τα «κρυμμένα»,
τα αγαπημένα των ντόπιων, τα κα-
θόλου τουριστικά.

Φαντάζομαι ότι υπάρχουν στον
καθένα αρκετές ιστορίες είτε μιας
συναρπαστικής ανακάλυψης είτε
μιας παταγώδους αποτυχίας στην
επιλογή φαγητού. Προσωπικά, δεν
θα ξεχάσω μια οικογενειακή τρατορία
στην εξοχή της Ιταλίας, την οποία
βρήκαμε τυχαία έχοντας χάσει τον
δρόμο για τον προορισμό μας. Η κα-
λοσύνη των ιδιοκτητών και η νο-
στιμιά των λίγων πιάτων που σέρ-
βιραν δεν έχει ξεβάψει από τη μνήμη
μου κι ας έχουν περάσει περισσότερα
από 20 χρόνια. Τις γαστρονομικές
απογοητεύσεις, που σίγουρα υπερ-
τερούν, δεν υπάρχει λόγος να τις

θυμάμαι. Οπως περνούσαν τα χρόνια,
η διαδικασία του ταξιδιού γινόταν
πιο οργανωμένη. Οι πληροφορίες
ήταν όλο και περισσότερες, όλο και
πιο αναλυτικές, όλο και πιο εξειδι-
κευμένες. Σήμερα βρισκόμαστε στο
άλλο άκρο. Είναι τόσο πολλές, τόσο
σύνθετες, που η επιλογή γίνεται γρί-
φος. Αυτό που κάποιος παρουσιάζει
ως το ιδανικό, κάποιος άλλος το σχο-
λιάζει ως απαράδεκτο. Από τα πέντε
αστέρια, πέφτεις ξαφνικά στο ένα,
εκεί που είχες διαμορφώσει άποψη
και κατασταλάξει στην επιλογή σου,
μια καλογραμμένη κριτική με επι-
χειρήματα που ακούγονται αρκετά
πειστικά, έρχεται να σε κλονίσει.
Ξαφνικά, βρίσκεσαι θαμμένος κάτω
από τόνους πληροφορίας, ειδικών

και μη. Στο τελευταίο μου ταξίδι,
αποφάσισα να δοκιμάσω κάτι δια-
φορετικό. Μπήκα στη μηχανή του
χρόνου και ξαναβρέθηκα στη δε-
καετία του ’80. Περπατούσα σε και-
νούργιους δρόμους και άγνωστες
γειτονιές χωρίς να κοιτάω το google
maps στην οθόνη του κινητού μου.
Κοίταζα γύρω μου, σταματούσα, πα-
ρατηρούσα τον κόσμο, τα μαγαζιά
κι αν κάτι μου φαινόταν ενδιαφέρον
του έδινα μια ευκαιρία.

Ξαναταξίδεψα στα τυφλά και εμ-
πιστεύθηκα την καλοσύνη των ξέ-
νων. Ο ρεσεψιονίστ μου πρότεινε
να δοκιμάσω ένα μικρό συνοικιακό
εστιατόριο που πηγαίνει τα Σαββα-
τοκύριακα με την οικογένειά του.
Ηταν απίθανο.

Ταξίδι ξανά, στα «τυφλά»
MISE EN PLACE / Της ΓΙΟΥΛΗΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

Στο τελευταίο μου ταξίδι
περιηγήθηκα χωρίς
Google maps. Ο ρεσε-
ψιονίστ μου πρότεινε
να δοκιμάσω ένα μικρό
συνοικιακό εστιατόριο.
Ηταν απίθανο.

Διοργανώνεται μεγάλη
δημοπρασία εικαστικών
έργων που προσέφεραν
φίλοι ζωγράφοι, καθώς
και συναυλία στο Μέγαρο
Μουσικής Αθηνών.

Υπάρχει έτοιμη μελέτη
προϋπολογισμού
650.000 ευρώ για
την πλήρη προστασία
του παλαιού
κτιρίου του ΕΛΙΑ.
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ΕΚΘΕΣΗ
«Surface Phenomena», Ali Tapt k
Η γκαλερί eins παρουσιάζει την πρώτη στην Κύπρο ατομική έκθεση τoυ
Ali Tapt k με τίτλo «Surface Phenomena». Η έκθεση «Surface Phenome-
na» (2013, σε εξέλιξη) είναι μια αποσπασματική αφήγηση η οποία συγκεν-

τρώνει ποικίλα θέματα όπως την τεχνολογία, τη
συντήρηση και τη χλωρίδα, με παραδείγματα από
τους δρόμους της Κωνσταντινούπολης. Τα έργα
της νέας σειράς του Ali Tapt k αποτελούνται από
μια επιλογή φωτογραφιών υψηλής ευκρίνειας
προσαρμοσμένες σε εικόνες χαμηλής ανάλυσης.
Στη συνέχεια των δύο βιβλιών του, «Kaza ve Ka-
der» (2009) και «Nothing Surprising» (2015). Η
έκθεση εστιάζει στην ιδέα της ανάπτυξης, της
εξέλιξης και της δυνατότητας δημιουργίας ενός

άξονα συνομιλίας σε έναν κόσμο όπου επικρατεί η πόλωση. Διάρκεια έκ-
θεσης μέχρι 1 Δεκεμβρίου. Γκαλερί eins, Θέμιδος 28, Λεμεσός.
Πληροφορίες τηλ. 99 522977, www.einsgallery.com info@einsgallery.com

Ο πολυχώρος Εστία παρουσιάζει
το έργο «Ξαφνικά πέρσι το καλο-
καίρι» του Τενεσί Ουίλλιαμς. Το
θεατρικό αυτό παρουσιάστηκε για
πρώτη φορά στο Broadway τον
χειμώνα του 1958 ως το δεύτερο
μέρος ενός δίπτυχου με τίτλο Gar-
den District. Στις τέσσερις σκηνές
που αποτελούν αυτό το μεγάλο
μονόπρακτο τα γεγονότα που
προσδιορίζουν την πλοκή έχουν
ήδη συμβεί ενώ ο κεντρικός
ήρωας, ο Σεμπάστιαν, είναι απών.
Ο εφιαλτικός θάνατός του –μια
ομάδα αγριεμένων, πεινασμένων
νεαρών τού επιτέθηκε και τον κα-
τασπάραξε– συνέβη απροσδόκη-
τα το περσινό καλοκαίρι. Ήταν
ένας μπον-βιβέρ, που συνοδευό-
ταν πάντα από τη Βάιολετ, την
εξαιρετικά κομψή μητέρα του και
ήταν πάντα περιτριγυρισμένος
από νέους και ωραίους άντρες,

ενδεχομένως εραστές του. Εννέα
μήνες του χρόνου ζούσε την ανέ-
μελη, κοσμική ζωή του τζετ σετ
της εποχής, ενώ τους τρεις μήνες
του καλοκαιριού έγραφε ένα ποί-
ημα. Το μοιραίο καλοκαίρι ο Σεμ-
πάστιαν δεν έκανε διακοπές με τη
μητέρα του, Βάιολετ, η οποία πα-
ρουσίασε κάποιο πρόβλημα υγεί-
ας, αλλά με την ξαδέλφη του, Κά-
θριν. Σκηνοθεσία Άγις Παΐκος. Με
τους: Μήδεια Χάννα, Ελεωνόρα
Σερένα, Γιώργος Χατζηκυριάκος,
Ζήνα Καυκαρίδου, Χρήστος Χρυ-
σάνθου, Μαρία Ζίττη, Σταματία
Γκρέκο. Σκηνικά-κουστούμια: Μα-
ρίζα Παρτζίλη. Πρεμιέρα Παρα-
σκευή 2 Νοεμβρίου. Παραστά-
σεις: Παρασκευή στις 8:30 μ.μ.,
Κυριακή στις 7:00 μ.μ. Πολυχώ-
ρος Εστία, Ολυμπίας 7, Λυκαβητ-
τός, Λευκωσία. Πληροφορίες
99588330.

Μετά την επιτυχία της πρώτης προβολής
του στο Διεθνές Φεστιβάλ Ντοκιμαντέρ
Λεμεσού τον περασμένο Αύγουστο, το
νέο μεγάλου μήκους ντοκιμαντέρ, Birth
Days, σε παραγωγή- σκηνοθεσία Δανάης
Στυλιανού, προβάλλεται ξανά για το κοινό
στο Θέατρο Ριάλτο, στη Λεμεσό, την Τε-
τάρτη 31 Οκτωβρίου, και ώρα 8.30 μ.μ. Θα
ακολουθήσουν τρεις προβολές σε Λευκω-
σία και Λάρνακα. Πρόκειται για ένα ντοκι-
μαντέρ για την εμπειρία της γέννας στα
χρόνια των ανεξέλεγκτων ιατρικών πα-
ρεμβάσεων. Σε μια χώρα όπου τα επίπεδα
των καισαρικών τομών ξεπερνούν κατα 4
φορές το όριο που συνιστά ο Παγκόσμιος
Οργανισμός Υγείας, μια μητέρα θα κάνει
το δικό της ταξίδι για να μπορέσει να γεν-

νήσει φυσιολογικά μετά από καισαρική,
και να ανακτήσει εμπιστοσύνη στο ίδιο της
το σώμα αλλά και στο σύστημα παροχής
μαιευτικής φροντίδας. Προβολές Θέατρο
Ριάλτο, Τετάρτη, 31 Οκτωβρίου, 8:30 μ.μ.
www.birthdaysdocumentary.com. 

ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ
Ο λογοτέχνης
Πέτρος Στυλιανού

Ο Όμιλος Φίλων Δημοτικής Βιβλιοθή-
κης Στροβόλου διοργανώνει τιμητική
βραδιά αφιερωμένη στον λογοτέχνη
Πέτρο Στυλιανού. Ομιλητές στην εκ-
δήλωση θα είναι ο ποιητής και κριτι-
κός Χρήστος Μαυρής και ο ποιητής και
φιλόλογος Κώστας Βασιλείου. Τετάρ-
τη 31 Οκτωβρίου, ώρα 7:30 μ.μ. Πολι-
τιστικό Κέντρο Στροβόλου, αρχ. Κυ-
πριανού 34, Στρόβολος.
Πληροφορίες τηλέφωνο 22311534.

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Οσα δεν χωρούν 
σε ένα πορτρέτο

«Θ έλετε να με φωτογραφίσετε; Μα
δεν φοράω κραγιόν. Ξέρετε εγώ

είμαι καλλιτέχνις της νύχτας». Η φιλαρέ-
σκεια της ηλικιωμένης κυρίας εκδηλώθηκε
μόνο στα λόγια. Γιατί αυτό που κατέγραψε
εντέλει ο φωτογραφικός φακός είναι ένα
χαμογελαστό πρόσωπο με ξανθά κοντά
μαλλιά, που ποζάρει αυθορμήτως και έχει
ένα βλέμμα πονηρό και αγαθό την ίδια
στιγμή. «Εχουν και τα πετεινά του ουρανού
προβλήματα», όπως έγραφε σε ένα ποίημά
του ο Κώστας Ζαφειρόπουλος. Γιατί πρώτα
ασχολήθηκε με τις λέξεις και ύστερα έκανε
τις λέξεις εικόνες. Κάπως έτσι. Ο 63χρονος
ποιητής και ζωγράφος συγκέντρωσε μέσα
σε περίπου ένα χρόνο 204 φωτογραφίες
ανθρώπων που συναντούσε στις διαδρομές
του στο κέντρο της Αθήνας: άστεγοι, με-
τανάστες, περιπλανώμενοι, ο Δαβίδ, ο Νί-
κος, η Ελένη, Αιγύπτιοι, Αιθίοπες, Σύροι,
Αλβανοί, Ελληνες... Ανθρωποι εκτεθειμένοι
και απροστάτευτοι. 

Κανείς δεν έχει φωτογραφηθεί εν αγνοία
του ή αιφνιδιαστικά. Εχει προηγηθεί προ-
σέγγιση, το ερώτημα αν θέλουν, η δική
τους συναίνεση. Αυτό που βλέπουμε ως
τελικό αποτέλεσμα δεν είναι όμως ούτε
η δυστυχία ούτε ο τρόπος ζωής τους που
έχει όψεις δύσκολες, αβάσταχτες και τα-
πεινωτικές. Αλλά τα πρόσωπά τους, το
βλέμμα τους. Η έκθεση, στον 4ο όροφο
της Εθνικής Βιβλιοθήκης στο Κέντρο Πο-
λιτισμού Ιδρυμα Σταύρος Νιάρχος, με πρω-
τοβουλία και επιμέλεια του προέδρου της
ΕΒΕ Σταύρου Ζουμπουλάκη (έως τις 25/11),
είναι, όπως σημειώνει στο κείμενό του
στον μικρό κατάλογο, «μια έκκληση φι-
λοξενίας».

Ο Κ. Ζαφειρόπουλος δεν εξωραΐζει ζωές
ούτε δραματοποιεί, ασφαλώς δεν τρέφει
οίκτο για τα πρόσωπα αυτά, δεν υμνεί χα-
μένες αθωότητες αλλά ούτε και θρηνεί,
δεν καταγγέλλει σε μορφή κοινωνικού μα-
νιφέστου. Καταγράφει αυτή τη στιγμιαία
συνύπαρξη. Δεν είναι η καλλιτεχνική αξία
του πορτρέτου εκείνο που μετράει. Αλλά
η ανάγκη να αιχμαλωτίσει τη βραχύβια
επικοινωνία, είτε επιτυγχάνεται είτε μένει
μετέωρη είτε προσπερνάει. Γιατί συμβαίνει
και αυτό, όπως και το αντίθετό του. Ομο-
λογεί, μερικές φορές, ότι το μέγεθος της
μικρής ιστορίας «δεν μπόρεσε να χωρέσει
στη μηχανή του».

Ετυχε να επιστρέψει σε ένα μέρος για
να συναντήσει και πάλι τον μικροπωλητή
ή τον άστεγο ή τον επαίτη. Και δεν τον
βρήκε. Μπορεί να είχε φύγει ή μετανα-
στεύσει ή να είχε πεθάνει. Υπάρχουν πε-
ριπτώσεις που οι αφηγήσεις των ανθρώπων
τον καθήλωναν. Διαδρομές ζωής που ούτε
διανοείται κανείς πώς κατέληξαν σε ένα
παγκάκι, στη γωνία ενός δρόμου, στην
ανάγκη για 2 ευρώ, που, καμιά φορά, ήταν
το αντίτιμο για μια φωτογραφία. Πόζαραν.
Με γέλιο, αυταρχικά, απείθαρχα, καχύ-
ποπτα, θυμωμένα, πονεμένα, αδιάφορα,
απρόθυμα, ειρωνικά, έκπληκτα. Η γκάμα
συναισθημάτων είναι απεριόριστη, όπως
και οι αποχρώσεις, οι εκφράσεις που δεν
μπορούν να περιγραφούν, που δεν μπο-
ρούν, τουλάχιστον, να δηλωθούν με μια
μόνο λέξη, γιατί με μια δεύτερη ματιά η
λέξη μοιάζει άστοχη ή εξαιρετικά κοινό-
τοπη.

«Τα πετεινά – Πορτραίτα Αθήνα 2017»
είναι μια ασυνήθιστη έκθεση ενώ το θέμα
της δεν είναι καθόλου ασυνήθιστο.

Αυτά τα 160 κοντινά πορτρέτα (στο σύ-
νολο των 204 φωτογραφιών) δημιουργούν
μια ανθρώπινη αλυσίδα που διασχίζει την
πόλη. Συμπορεύεσαι μαζί τους, δεν πε-
ριορίζονται στο κάδρο, στην κορνίζα. Σε
ακολουθούν και τους ακολουθείς. «Ακούς»
τις ιστορίες τους έστω κι αν απλώς τις
υποψιάζεσαι ή τις επινοείς. Δεν κρίνεις
αισθητικά το αποτέλεσμα αλλά ψυχικά.
Κάθε φωτογραφία έχει το δικό της φορτίο.
Είτε το φιλοξενείς είτε το εγκαταλείπεις,
υπάρχει. Ανακατεύεται στους ρυθμούς
της πόλης, συμβάλλει στη φυσιογνωμία
της. Η προσωπική, παράξενη, πινακοθήκη
του Κ. Ζαφειρόπουλου, ακατάτακτη κι
όμως τόσο συμμετρική, εξοικειώνει με το
(ν) άγνωστο.

Σε αυτήν την πυκνή στοίχιση προσώπων
παρεισφρέουν και φίλοι του καλλιτέχνη
καθώς και μια δική του φωτογραφία τρα-
βηγμένη από τον ίδιον. Κανείς δεν ξεχω-
ρίζει ως διαφορετικός. Η συνήθης κανο-
νικότητα εντάσσεται στο κατ’ εξαίρεση
των υπολοίπων: στην Αιγύπτια που πουλάει
αναπτήρες (αυτή είναι πληροφορία που
δεν εγγράφεται στην εικόνα ή αλλού) ή
στον Ελληνα επαίτη που φοράει ένα φθαρ-
μένο κουστούμι. Η κάμερα στοχεύει μόνο
στο βλέμμα. Κι αυτό που «βλέπει» επι-
στρέφει στον κάθε επισκέπτη διαφορετικά.
Τα βλέμματα σημαίνουν τόσα όσα και οι
οι άνθρωποι που τα κοιτούν.

«Σιγά και θα μου το ματιάσετε», κάθε πρωί
η ίδια κουβέντα με τους γείτονές τους.
Βλέπετε, το είχαν μονάκριβο, εδώ και
χρόνια μόνο με αυτό είχαν να κάνουν.
Και αν καμιά φορά έπρεπε να λείψουν
για μερικές ημέρες, γύριζαν τον κόσμο
ανάποδα για να βρουν κάποιον να το
φροντίζει, «νερό, ταγή και αγάπη να του
δίνεις», έλεγαν. Φυσικά, δεν εμπιστευόν-
τουσαν τον καθένα, ζύγιαζαν καλά αυτόν
που θα πήγαιναν να το βλέπει. Πολλές
φορές, βέβαια, η γυναίκα του αναρωτιόταν,
«εγώ και δεν κάνω κι έτσι, που στο κά-
τω-κάτω έχω και παραπάνω λόγους». Η
αλήθεια είναι ότι είχε σηκώσει το βάρος
του για περισσότερο καιρό, χωρίς να βα-
ρυγκωμήσει. 

Είχε χίλιους λόγους, και αυτός και η
γυναίκα του για να το προσέχουν σαν τα
μάτια τους, αλλά μη φανταστείτε, όποιος
ζητούσε να το δει, να το αγκαλιάσει, να
το χαϊδέψει, τον άφηναν, πάντα βέβαια
υπό την επίβλεψή τους. «Σιγά και θα μου
το ματιάσετε» έλεγε και σιγομουρμούριζε
ένα τραγούδι που κάποτε το είχε ακούσει
όταν είχε πάει διακοπές, και του είχε
κάνει τόση εντύπωση που το έμαθε απέξω
και πήγαινε κάπως έτσι «ευρέθ’ ένα πα-
γώνι, ω το παγώνι μας τ’ όμορφο», και

αμέσως του έλεγε η γυναίκα του, «πε, ρε,
και το άλλο», και άρχιζε «μια κόρη ρόδα
εμάζωνε κι ανθούς εκορφολόγα, να πλέξει
τζόγια με τσ’ ανθούς και στεφάνι με τα
ρόδα» και αυτό του είχε εντυπωθεί και
μάλιστα της το αφιέρωνε. Πολλά βράδια
μαζευόντουσαν με φίλους και τους
τα τραγουδούσε. Πάντα, έλεγε
«σιγά και θα μου το ματιάσετε»
και πρόσθετε «να αλαφροπα-
τάτε, να μη μου το ξυπνή-
σετε» και η γυναίκα
του συγκατάνευε…
και όσοι ήξεραν σι-
γανά μουρμούρι-
ζαν σκοπούς και
έμοιαζαν σαν
νανούρισμα.

Πρώτη
ασχολία
τους κάθε
πρωί ήταν να
το δουν, να το
φροντίσουν, να
ελέγξουν ότι όλα
είναι εντάξει…
και αν τύχαινε να
περάσει κανείς από
εκεί και σταματούσε για

να ποθαυμάσει εκείνοι με μια φωνή του
έλεγαν «σιγά, μη μα το ματιάσεις». Για
να λέμε την αλήθεια ήταν πραγματικά
όμορφο, δεν είχαν άδικο που το φυλούσαν
σαν τα μάτια τους. Πολλοί δεν μπορούσαν
να καταλάβουν προς τι η τόση αγάπη –

πολλές φορές έφταναν στην ψύχωση,
η αλήθεια να λέγεται – και

αναρωτιόντουσαν, καλά,
σιγά την περιουσία πια, ο
καθένας μας μπορεί να
έχει ένα τέτοιο. «Είναι
αλήθεια, ο καθένας μπο-

ρεί να έχει ένα τέτοιο,
αλλά όχι το ίδιο, δεν

θα είναι ποτέ το
ίδιο με το δι-
κό μας», έλε-
γαν. Υπερ-

βολές, έλεγαν
όσοι δεν ήξε-
ραν, και όσοι
γνώριζαν δεν

μιλούσαν, άλλοι
από αμηχανία, άλ-

λοι από φόβο, άλλοι από
αλαφρή καρδιά. «Σωπάστε

και θα μας το ματιάσετε».
Κάποια μέρα, όπως κάθε

πρωί άνοιξαν το παράθυρό τους, άκουσαν
βουή και φασαρία ασυνήθιστη για την
ώρα και τον τόπο, βγήκαν στην αυλή
τους και τι να δουν; Κόσμο πολύ μαζεμένο,
μεγάλα μηχανήματα και έναν υπάλληλος,
καλά γραβατωμένος, με ένα χαρτί στο
χέρι, κράδαινέ το και φώναζε, «πια δεν
σας ανήκει, δεν το ορίζετε. Βγήκε από-
φαση για τούτο». «Πώς είναι δυνατόν;»,
κοιτούσαν ξιστικοί ο εις τον άλλο. «Μά-
λιστα, κύριοι, είναι δυνατόν», απάντησε
ο υπάλληλος, και οι εργάτες κοντά του
έτοιμοι να λάβουν εντολές, «Μα εγώ με
δώδεκα ζευγάρια βόδια τη γη αυτή όργωσα
την αιματοποτισμένη και τόσα χρόνια
να ανθίσει η δάφνη περιμένουμε και δέν-
τρα ζωής όλα αυτά που βλέπετε να γίνουν
και το περιβόλι μας, η άμπελός μας να
απλωθεί ως τα πέρατα της οικουμένης...».
«Αυτά που λέτε, μόνο εσείς τα καταλα-
βαίνετε και ο κόσμος χρειάζεται την άνοι-
ξη, το άνοιγμα.

Εμπρός, κάνετε στην άκρη, η άνοιξη
δεν μπορεί να περιμένει». Έμειναν απο-
σβολωμένοι να κοιτούν ο ένας τον άλλο.
Τότε, βρήκαν δυο κουβέντες να πουν
«άμμα ξερε, πώς η άνοιξη δεν έρχεται,
χωρίς χειμώνας να διαβεί, χωρίς η γης
να ποτιστεί και να ανθίσει». 

ΕΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Σιγά μη μου το ματιάσετε!

Η Hxos Chor Berlin (μαέστρος: Στέλιος
Χατζηκτωρής) και η Χορωδία Δωματίου
«Πολυφωνία» (μαέστρος: Mάρω Σκορ-
δή) ενώνουν τις δυνάμεις τους για να
παρουσιάσουν σε Λευκωσία και Λεμε-
σό το αριστούργημα του Johannes
Brahms «Ένα Γερμανικό Ρέκβιεμ» στην
εκδοχή του για χορωδία με συνοδεία
πιάνο τέσσερα χέρια. Οι συναυλίες θα
περιλαμβάνουν επίσης και έργα a ca-
pella με την Hxos Chor Berlin. Τις συ-
ναυλίες θα διευθύνει ο Στέλιος Χατζη-
κτωρής και τα σολιστικά μέρη θα ερμη-
νεύσουν οι Κύπριοι καλλιτέχνες Μαρί-
ζα Αναστασιάδου (σοπράνο) και ο Σταύ-
ρος Μάντης (βαρύτονος). Το έργο συ-
νοδεύουν στο πιάνο τέσσερα χέρια οι
Elina Linchevskaya και Zbynek Maru-
ska. Το έργο αυτό του Johannes
Brahms είναι ένα μεγάλης κλίμακας έρ-
γο για συμφωνική ορχήστρα, μικτή χο-
ρωδία και σόλι για σοπράνο και βαρύτο-
νο το οποίο συνέθεσε ανάμεσα στο

1865 και το 1868. Αποτελεί αναμφισβή-
τητα ένα από τα μεγαλύτερα αριστουρ-
γήματα που γράφτηκαν ποτέ στο είδος
του. Πέμπτη, 1 Νοεμβρίου, ώρα 8:30
μ.μ. Καθολική Εκκλησία Τιμίου Σταυ-

ρού, πλησίον Πύλης Πάφου, Λευκωσία,
και Παρασκευή 2 Νοεμβρίου, ώρα 8:30
μ.μ. Θέατρο Ριάλτο, Ανδρέα Δρουσιώτη
19, Λεμεσός. Μέρος των εσόδων θα δο-
θούν στον Caritas Cyprus.

ΘΕΑΤΡΟ
«Με το ίδιο μέτρο»
του Ουίλιαμ Σαίξπηρ
Το Φανταστικό Θέατρο παρουσιάζει το
έργο «Με το ίδιο μέτρο» του Ουίλιαμ
Σαίξπηρ σε σκηνοθεσία Μαγδαλένας
Ζήρα. Όπως σημειώνουν οι συντελε-
στές πρόκειται για ένα έργο για τη δι-
καιοσύνη, τη συγχώρεση, την ελευθε-
ρία, τον έρωτα, την ψυχή, το σώμα. Εί-
ναι ένα έργο που θεωρείται ύψιστο πα-
ράδειγμα της σαιξπηρικής ιδιοφυίας,
καθώς συνδυάζει το ιερό με το γήινο, το
υπερβατικό με το χωματένιο, ένα έργο
που βάζει την φθορά απέναντι στην αι-
ωνιότητα. Ο Σαίξπηρ σ’ αυτό το έργο
δείχνει με το δάχτυλο τις μάσκες που οι
ίδιοι οι εξουσιαστές φορούν, το «θέα-
τρο» που οι ίδιοι παίζουν, όταν παίρνουν
στα χέρια τους την εξουσία. Πρεμιέρα:
2 Νοεμβρίου. Παραστάσεις: 3, 4, 9, 10,
11, 16, 17Νοεμβρίου, ώρα 8:30 μ.μ. Αί-
θουσα Εκδηλώσεων Ιδρύματος Αρχιεπι-
σκόπου Μακαρίου Γ.
Πληροφορίες: 99602428, Facebook
Φανταστικό Θέατρο και στο blog
https://magdalenazira.wordpress.com

ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ
Ντοκιμαντέρ «Birth Days» στο Θέατρο Ριάλτο

ΘΕΑΤΡΟ

«Ξαφνικά πέρσι το καλοκαίρι» του Τ. Ουίλλιαμς 

ΜΟΥΣΙΚΗ

«Ein Deutsches Requiem» του Johannes Brahms
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Συνάντησα τη Ράνια Σχίζα το από-
γευμα της Τρίτης, σε κάποια ανά-
παυλα από τις πρόβες του έργου «Ο
ήχος του όπλου» για να μου μιλήσει
για τον ρόλο της στην παραγωγή
του ΘΟΚ, που θα ανεβάσει στη Νέα
Σκηνή ο Οργανισμός και που πα-
ρουσιάζεται για πρώτη φορά στην
Κύπρο, σε σκηνοθεσία του Άδωνι
Φλωρίδη. «Ο ήχος του όπλου» της
συγγραφέως Λούλας Αναγνωστάκη
είναι ένα από τα από τα καλύτερα
έργα του σύγχρονου ελληνικού θε-
άτρου, το οποίο ήταν και η τελευταία
σκηνοθετική δουλειά του Καρόλου
Κουν στο Θέατρο Τέχνης το 1987.
Η ηθοποιός Ράνια Σχίζα σκιαγρά-
φησε στην «Κ» τον ρόλο που θα υπο-
δυθεί, αυτόν της Κάτιας. Η κ. Σχίζα
μού λέει ότι το έργο είναι και σήμερα
είναι επίκαιρο, οι ανησυχίες του
τότε είναι και σήμερα παρούσες,
έντονες. Σημειώνει, επίσης, ότι στο
έργο υπάρχει διάχυτη η ανάγκη για
επικοινωνία, τόσο της Κάτιας, καθώς
και των υπόλοιπων ηρώων. Η πα-
ράσταση αυτή είναι ένας καθρέπτης
της κοινωνίας μας, ο καθένας μπορεί
να αναγνωρίσει τον εαυτό του, συμ-
περιφορές του, ζητήματα που τον
απασχολούν.

–Να ξεκινήσουμε με το τι πραγ-
ματεύεται το έργο «Ο ήχος του
όπλου»; 

–Παραμονές εκλογών η Κάτια κα-
τεβαίνει στην Αθήνα, από την επαρ-
χία όπου ζει, για να ψηφίσει. Εκεί
συναντάει τον γιο της, ο οποίος είναι
φοιτητής, αλλά και ανθρώπους από
το παρελθόν της, κάνει και καινούρ-
γιες γνωριμίες και σε αυτό το διά-

στημα, και σε ατμόσφαιρα προεκλο-
γικής καμπάνιας – το έργο εκτυλίσ-
σεται μέσα σε μία ημέρα – βλέπουμε
τις σχέσεις αυτών των ανθρώπων,
πώς αναπτύσσονται και πώς φτά-
νουν και στα άκρα. Μέσα από την
παράσταση φαίνεται αυτό το προ-
εκλογικό παιχνίδι, η ελπίδα, αλλά
και οικογενειακά δράματα, αλλά και
το ίδιο το δράμα μιας χώρας. Μέσα
όλο αυτό το πλαίσιο περιφέρεται
και ένα όπλο. Εν ολίγοις το έργο έχει
να κάνει πάρα πολύ με τις ανθρώ-
πινες σχέσεις, κατ’ αρχάς με τη σχέ-
ση μητέρας – γιου, αλλά και με άλλες,
όπως αυτή της Κάτιας με την παλιά
της, αγαπημένη φίλη, την οποία ξα-
ναβρίσκει. Να πω ότι σημαντικό
ρόλο στην παράσταση παίζουν πολύ

μεγάλο ρόλο και τα πρόσωπα που
είναι απόντα από τη σκηνή, όπως
είναι ο άντρας της Κάτιας, η κόρη
της. 
–Τι κάνει αυτό το έργο διαχρονικό
νομίζετε; 

–Το έργο αυτό νομίζω ότι υπερ-
βαίνει τον χρόνο. Το πλαίσιο των
εκλογών δεν αλλάζει, επαναλαμβά-
νεται η ίδια ιστορία, με διαφορετικό
τρόπο ίσως. Πάντοτε σε τέτοιες πε-
ριόδους υπάρχει μια αναζωπύρωση
της ελπίδας για κάτι καλύτερο. Πάντα
ελπίζεις, το ζεις. Όπως κάθε προ-
εκλογική περίοδος δεν αλλάζει, έτσι
και οι ανθρώπινες ιστορίες εν πολλοίς
παραμένουν ίδιες. Οι ανθρώπινες
αγωνίες που εκφράζει το έργο είναι
διαχρονικές, η ανεργία, ένα καλύτερο

αύριο, οι διαπροσωπικές μας σχέσεις,
παραμένουν ίδιες. 
–Ο ήχος του όπλου, αλλά και το
όπλο τι είναι για την Κάτια, μια
εσωτερική έκρηξη;

–Το όπλο που κυκλοφορεί πολύ
στο έργο το έχει ο Γιαννούκος, ένας
άλλος ήρωας λέει κάποια στιγμή
«Το έχω εδώ κρυμμένο, έχω τη δύ-
ναμή του, δεν χρειάζεται να το χρη-
σιμοποιήσω». Τώρα στη περίπτωση
της Κάτιας νομίζω ότι αισθάνεται
ότι δεν υπάρχει ανάγκη να πυρο-
βολήσεις, να σκοτώσεις με ένα
όπλο, μπορείς να το κάνεις και με
έναν λόγο, με ένα βλέμμα. Ο ήχος
του που δεν ακούγεται καθόλου
στο έργο πάντως ίσως να είναι η
καταπίεσή της. Η Κάτια δεν μιλάει,

έχει εγκλωβιστεί, έχει σκοτώσει
τον εαυτό της. 
–Η Κάτια έρχεται αντιμέτωπη με
καταστάσεις που δεν είχε υπολο-
γίσει, καταφέρνει να τις διαχειρι-
στεί;

–Με τον γιο της πολύ δύσκολα.
Στο έργο φαίνεται μία πολύ μεγάλη
ανάγκη για επικοινωνία, και όχι
μόνο της Κάτιας, αλλά όλων των
ηρώων. Ενυπάρχει η έντονη ανάγκη
για έναν προσωπικό χώρο. Η Λούλα
Αναγνωστάκη είδε αυτή την έλλειψη
το 1985, που έγραψε το έργο και το
βλέπουμε και σήμερα.
–Οι ήρωες του έργου πώς συνδέ-
ονται με την Κάτια; 

–Συνδέονται με πάρα πολλούς
τρόπους, όπως είπα και πριν εκτός
από τον γιο της, τεράστιο ρόλο παί-
ζουν και ο άντρας της, τον οποίο
ερωτεύτηκε παράφορα, η κόρη της
που αντιμετωπίζει διάφορα ψυχο-
λογικά προβλήματα, ο φίλος του
γιου της κ.λπ. όλοι με κάποιον τρόπο

έχουν να κάνουν με την Κάτια. 
–Πώς θα τη χαρακτηρίζατε, εν
τέλει την Κάτια; 

–Η Κάτια είναι μία γυναίκα που
τελικά, λόγω της επιλογής της να
παντρευτεί έναν τελείως διαφορετικό
άνθρωπο από εκείνη, έζησε χωρίς
να ζήσει. Παντρεύτηκε παρά τη θέ-
ληση των γονιών της, έφυγε από
την Αθήνα για να πάει στην επαρχία.
Εκτός από τον σύζυγό της, παντρεύ-
τηκε και την οικογένειά του. Η Κάτια
από τότε σωπαίνει, αν και τον αγα-
πάει τον άντρα της δεν μπορεί να
επικοινωνήσει. Αναπτύσσεται, λοι-
πόν, ένα οιδιπόδειο σύμπλεγμα, επα-
ναλαμβάνεται ένα μοντέλο συνεχώς,
αυτό της μάνας – γιου. Η Κάτια είναι
πολύ καταπιεσμένη, τελικά δεν μπο-
ρεί να κάνει διαχείριση της αγάπης
της προς τον γιο της. Την καταπίεση
αυτή τη μεταφέρει, άθελά της, στα
παιδιά της, κυρίως στον γιο της. Η
Κάτια έχει εγκλωβιστεί στην κουζίνα,
είναι μάλλον αυτοκαταστροφική,
παίζει τον εαυτό της. 
–Τι σας άφησε ο ρόλος της Κάτιας;

–Αυτό το έργο με αναστατώνει,
με αφορά και νομίζω ότι δεν υπάρχει
θεατής που να μη δει κάτι μέσα σε
αυτό το έργο, να μην αναγνωρίσει
ίσως και τον εαυτό του. Είναι ένα
έργο καθρέφτης της κοινωνίας μας. 

Μια παράσταση καθρέφτης της κοινωνίας
Η ηθοποιός Ράνια Σχίζα μιλάει στην «Κ» για τον ρόλο της στην παράσταση «Ο ήχος του όπλου» που ανεβαίνει στη Νέα Σκηνή του ΘΟΚ 

info

«Ο ήχος του όπλου», της Λούλας Ανα-
γνωστάκη, σε σκηνοθεσία Άδωνι
Φλωρίδη. Νέα Σκηνή, ΘΟΚ. Πρεμιέρα
9 Νοεμβρίου. Παραστάσεις έως 26 Ια-
νουαρίου 2019. Παίζουν Γιώργος Ανα-
γιωτός, Λουκάς Ζήκος, Αντρέας Κου-
τσόφτας, Μαρία Μιχαήλ, Ράνια Σχίζα,
Βικτώρια Φώτα.

Η Λούλα Αναγνωστάκη
εντόπισε και ενέταξε στο
έργο της την ανάγκη επι-
κοινωνίας των ανθρώπων
αλλά και την αναζήτηση
του προσωπικού χώρου
που υπήρχε τότε, και συ-
νεχίζει και σήμερα να εί-
ναι ζητούμενα. 

Το έργο αυτό με αναστάτωσε, ένιωσα έντονα ότι με αφορά και νομίζω ότι δεν υπάρχει θεατής που δεν θα αναγνωρίσει
τον εαυτό του, λέει η Ράνια Σχίζα.
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο ηθοποιός Βασίλης Χαραλάμπους
υποδύεται τον Πωλ, στην παράστα-
ση «Κρεβάτι από Ψευδάργυρο» του
Ντέιβιντ Χέαρ, σκηνοθεσία Ανδρέα
Αραούζου που ανεβαίνει στη Δεύ-
τερη Σκηνή της ΕΘΑΛ, στη Λεμεσό.
Ο Βασίλης λέει ότι ο χαρακτήρας
του Πωλ συμβολίζει τη μάχη ανά-
μεσα στον εθισμό και στη δίψα για
ζωή, σε μια εμμονική προσπάθεια
θεραπείας, απεξάρτησης από το πο-
τό και σημειώνει: «Αυτός ο ρόλος
ήταν πρόκληση για εμένα. Αφορά
έναν σύγχρονο άνθρωπο που είναι
εθισμένος στο ποτό. Για να μπορέσω
να τον αποδώσω με σεβασμό, έκανα
έρευνα για τους ΑΑ, διάβασα για
τον εθισμό και όλη αυτή η διαδικα-
σία, αναμφίβολα με ιντρίγκαρε».
Στο έργο αυτό του Ντέιβιντ Χέαρ
είναι έντονες οι αντιθέσεις και η
ανάγκη προσδιορισμού, αλλά και
τελικής λύσης, που για τον Πωλ
είναι η απεξάρτηση. Στο κάδρο,
όμως, υπάρχουν ο Βίκτορ και η Έλ-
σα, οι οποίοι είναι για τον χαρακτήρα
που υποδύεται ο Βασίλης δύο ανα-
φορές, η καθεμιά με τη δική της
αξία και επιρροή.

–Ο στόχος του Πωλ είναι απλώς
η εύρεση εργασίας;

–«Ένα στόχο έχω στη ζωή. Ο στό-
χος μου είναι να πάω στο κρεβάτι
νηφάλιος απόψε. Αυτός είναι ο στό-
χος μου». Επομένως, είναι ξεκάθαρο
ότι ο στόχος του Πωλ είναι πρωτί-
στως η ανάρρωσή του! Αποδέχτηκε,
παρόλα αυτά, τη δουλειά που του
πρόσφερε ο Βίκτορ Κουίν, γιατί θε-
ωρούσε ότι θα ήταν «ευτυχισμένος
να μουτζουρώνει σε ένα χαρτί, να
κατασκευάζει προτάσεις».
–Ποιο είναι το βασικότερο χα-
ρακτηριστικό του ρόλου σου;

–Θεωρώ ότι το βασικότερο χα-
ρακτηριστικό του Πωλ είναι ο εθι-
σμός και η εμμονή. Αν και ο ίδιος

θεωρεί ότι είναι εθισμένος μονάχα
στο ποτό, μέσα από τους διαλόγους,
γίνεται αντιληπτό ότι είναι εθισμένος
στο φταίξιμο, στη φασαρία, στον
κίνδυνο. 
–Τι πιστεύεις ότι συμβολίζει σή-
μερα ο Πωλ; 

–Ο Πωλ συμβολίζει τη μάχη ανά-
μεσα στον εθισμό και στη δίψα για
ζωή, σε μια εμμονική προσπάθεια
θεραπείας. Άνθρωποι σαν τον Πωλ
υπάρχουν παντού γύρω μας, ακόμα
και μέσα μας.
–Τι συνδέει τον Πωλ και την Έλ-
σα; Η ανάγκη τους να σωθούν;
Έχουμε ανάγκη σήμερα από
επώδυνες λύσεις ως κοινωνία;

–Ο Πωλ και η Έλσα, αν και αρχικά
φαίνονται πολύ διαφορετικοί, ακόμα
και από άλλη κοινωνική τάξη, εν-
τούτοις είναι και οι δύο θύματα του
εθισμού. Αυτή η πάλη τους με τον
εθισμό είναι που τους συνδέει και
που τους κάνει να συμπάσχουν.
«Μοιάζουμε εγώ και εσύ, είμαστε
το ίδιο». Παλεύουν και οι δύο να ξε-
φύγουν, ο καθένας με τον τρόπο
του, αλλά η ουσία παραμένει η ίδια,
κανένας από τους δύο δεν έχει θε-
ραπευτεί. Σε αυτές τις περιπτώσεις
λοιπόν, «θέλεις κάποιον ο οποίος
να είναι σταθερός, να μη γλιστρά»
και το να σμίξουν αυτοί οι δύο χα-

ρακτήρες αποτελεί αναμφίβολα μια
επώδυνη λύση, αλλά και ένα σύγ-
χρονο φαινόμενο της κοινωνίας
μας. 
–Υπάρχει στο έργο ένα δίπολο,
από τη μία η εξουσία και από
την άλλη η υπόλοιπη κοινωνία;

–Το δίπολο, στο οποίο αναφέρε-
σαι, γίνεται εμφανές από την πρώτη
σκηνή του έργου, από την είσοδο
του Βίκτωρ Κουίν. Τα λόγια του, η
στάση του, η συμπεριφορά του απο-
τελούν ξεκάθαρα ένα παιχνίδι εξου-
σίας απέναντι στον Πωλ. Ουσιαστι-
κά, ο Βίκτωρ κινεί τα νήματα, ώστε
τα πράγματα να πάρουν την τροπή
που παίρνουν. Στο τέλος, αποδει-
κνύεται ότι όλα ήταν ένα καλοστη-
μένο παιχνίδι από τη μεριά του. Στο
τρίγωνο που δημιουργείται, ο Βίκτωρ
βρίσκεται πάντα στην κορυφή. Αυτό,
άλλωστε, συμβαίνει και στην κοι-
νωνία στην οποία ζούμε. 
–Τι σε ιντρίγκαρε περισσότερο
σε αυτό τον ρόλο;

–Αυτός ο ρόλος ήταν πρόκληση
για μένα. Αφορά έναν σύγχρονο άν-
θρωπο που είναι εθισμένος στο ποτό.
Για να μπορέσω να τον αποδώσω
με σεβασμό, έκανα έρευνα για τους
ΑΑ, διάβασα για τον εθισμό και όλη
αυτή η διαδικασία, αναμφίβολα με
ιντρίγκαρε, γιατί είναι κάτι με το
οποίο πρώτη φορά ήρθα σε επαφή
και ευχαριστώ πολύ τον σκηνοθέτη
μου, τον Ανδρέα Αραούζο, για την
ευκαιρία που μου έδωσε. 

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Οι νέες τεχνολογίες και οι ευκαιρίες
που προσφέρουν, όπως και η βοή-
θειά του, αλλά και η ψηφιακή κοι-
νωνικοποίηση είναι πια μέρος της
ζωής του καθένα, ίσως περισσότερο
στις νεότερες ηλικίες, στις οποίες
δεν υπάρχει η έννοια της αναλο-
γικής τεχνολογίας. Δυστυχώς, στις
εφηβικές ηλικίες αυτή η διαχείριση
αποδεικνύεται να είναι μην είναι
επαρκής. Οι αιτίες γι’ αυτό πολλές,
αλλά μία βασική είναι η έλλειψη
κατάλληλης εκπαίδευσης των εφή-
βων και η ευαισθητοποίησής τους
σε παράπλευρα θέματα, που όμως
γίνονται κύρια πηγή προβλημάτων
και δυσλειτουργιών. Ποιος πρέπει
να εκπαιδεύσει τους νέους; Η Πο-
λιτεία, οι γονείς, οργανωμένοι φο-
ρείς, αλλά ποιος μπορεί να το κάνει
χωρίς διδακτισμό και υψηλή φιλο-
σοφία; Κατά την άποψή μου ο πο-
λιτισμός. Νέοι με σεβασμό προς το
διαφορετικό, τον άλλο, δημιουρ-
γούν πολιτισμό, που όσο τον καλ-
λιεργείς, ανθεί και φέρει κι άλλο.
Κάτι τέτοιο προσπαθεί να κάνει
και η θεατρική ομάδα Intra Portas,
του εφηβικού θεάτρου «Βαλίτσα»
οι οποίοι δύο χρόνια, αυτή είναι η
τρίτη τους, ασχολούνται με το εφη-
βικό θέατρο, και έχουν μπει στα
σχολεία της Κύπρου, με θεατρικές
παραστάσεις κοινωνικού προβλη-
ματισμού. 

Την περασμένη Δευτέρα (22/10)
οι Intra Portas έκαναν την πρώτη
τους εμφάνιση σε λύκειο της επαρ-
χίας Λεμεσού, όπου παρουσίασαν
το έργο «#Το δωμάτιο του Γιώργου»
σε πανελλήνια πρώτη σε σκηνο-
θεσία της Ελένη Αναστασίου. Το
κείμενο είναι του Τάσου Αγγελό-
πουλου, δασκάλου θεατρικής αγω-
γής στην πρωτοβάθμια εκπαίδευση,

σκηνοθέτη και παίζουν οι ηθοποιοί
Νάγια Τ. Καρακώστα και Αντρέας
Κουτσόφτας και αφορά το cyber-
bullyling. Ξεκινήσαμε την κουβέντα
μας μιλώντας για την επίσημη πρώ-
τη τους με την Ελένη να λέει, γε-
μάτη ευχαρίστηση ότι οι πρώτες
αντιδράσεις ήταν πολύ ενθαρρυν-
τικές, «αν και είχαμε τη θετική εμ-
πειρία από τις προηγούμενες δύο
χρονιές, κάθε φορά αγωνιούμε για
το πώς θα μας δεχθούν οι μαθητές,
αλλά και φέτος ξεκινήσαμε πολύ
όμορφα».

Ο Αντρέας τόνισε ότι αυτό φά-
νηκε από τις αντιδράσεις των παι-
διών, κατά τη διάρκεια της παρά-
στασης, αλλά και μετά από την

20λεπτη συζήτηση που ακολούθη-
σε. «Η παράσταση, στο μέσον της
περίπου», λέει ο Ανδρέας «σταμα-
τάει, τότε ηθοποιοί και μαθητές
παίζουν ένα παιχνίδι σχετικό με
την ιστορία που μόλις είδαν» με
την Ελένη να προσθέτει «ένα δια-
δραστικό παιχνίδι, που για πρώτη
φορά εφαρμόζουμε φέτος και φαί-
νεται ότι λειτούργησε». Η επιλογή
αυτής της θεματικής δεν χρειάζεται
νομίζω περαιτέρω αιτιολόγηση,
«ζητήσαμε από τον Τάσο να μας
γράψει για το cyberbullyling, ένα
κείμενο αποκλειστικά για εμάς»,
μου λέει η Ελένη, με τον Ανδρέα
να παρεμβαίνει λέγοντας, θέλοντας
να τονίσει τη σημασία της ανάδει-

ξης του καρκινώματος που λέγεται
cyberbullyling: «Μα είναι κάτι επί-
καιρο, και δεν υπάρχει επαρκής
ενημέρωση και πληροφόρηση για
ένα σοβαρό ζήτημα όπως αυτό»,
και προσθέτει «μπορεί να σοκάρει
αυτό το ζήτημα», και η Ελένη προ-
σθέτει: «οι στατιστικές δείχνουν
ότι στις ηλικίες 12 με 16 υπάρχουν
τα περισσότερα κρούσματα διαδι-
κτυακού εκφοβισμού, θύματα και
θύτες. Η επιλογή του θέματος έγινε
επίσης συζητώντας με καθηγητές
κατά την περσινή παράσταση, όταν
τους ρωτήσαμε τι θα τους ενδιέφερε
να παρουσιάσουμε κα να θίξουμε
με το θέατρό μας. Σχεδόν όλοι μάς
έδειξαν το cyberbullyling».

Όλο θέρμη η Ελένη και ο Ανδρέ-
ας μου περιγράφουν τη θερμή υπο-
δοχή από τα παιδιά: «Ξέρεις, είναι
παρεξηγημένο το σχολικό κοινό»,
μου λέει ο Ανδρέας, «εμείς είδαμε
μια εντελώς διαφορετική εικόνα.
Τα παιδιά ήταν εκεί, μαζί μας», με
την Ελένη να προσθέτει: «πολλές
φορές, όταν μπαίνουμε σε μία τάξη,
παρατηρούμε κάποια παιδιά, που
μάλλον δεν ενδιαφέρονται για ό,τι
κάνουμε. Ε, αυτά είναι και τα παιδιά
που θα συμμετάσχουν και περισ-
σότερο. Ίσως γιατί νιώθουν ελεύ-
θερα να εκφραστούν, να πουν τη
δική τους εκδοχή πέρα από τα μα-
θήματα, επειδή ίσως τους αφορά
το θέμα που παρουσιάζουμε». Είναι
εμφανές ότι όσο κουβεντιάζω με
την Ελένη και τον Ανδρέα κατα-
λαβαίνω τη σημασία σε αυτό που
κάνουν: «Τα παιδιά που πολλές φο-
ρές δεν συμμετέχουν στις συζη-
τήσεις στο μάθημα, στο δικό μας
θεατρικό πλαίσιο συμμετέχουν και
μάλιστα πολύ ενεργά». 

Η συζήτησή μας προχώρησε πά-
ρα πολύ και σε κάθε τους λέξη οι
συντελεστές της παράστασης έδει-
χναν πόσο χαίρονται γι’ αυτό που
κάνουν και εγώ αντιλαμβανόμουν
τη σημασία του εφηβικού θεάτρου
intra portas. Η Ελένη και ο Αντρέας
φτιάχνουν τους αυριανούς θεατές,
όπως μου είπαν, αλλά και τους ενερ-
γούς πολίτες του αύριο. 

Εθισμός και ανάγκη για κανονική ζωή
Ο Βασίλης Χαραλάμπους μιλάει στην «Κ» για τον ρόλο του στην παράσταση «Κρεβάτι από Ψευδάργυρο» που ανεβαίνει στην ΕΘΑΛ

Οι δύο χαρακτήρες του
έργου, ο Πωλ και η Έλσα
παλεύουν και οι δύο να
ξεφύγουν, ο καθένας με
τον τρόπο του, αλλά η
ουσία παραμένει η ίδια,
κανένας από τους δύο
δεν έχει θεραπευτεί.

info

«Κρεβάτι από Ψευδάργυρο» του
Ντέιβιντ Χέαρ, σκηνοθεσία Ανδρέα
Αραούζου. Πρωταγωνιστούν οι Βαρ-
νάβας Κυριαζής, Βασίλης Χαραλάμ-
πους και Νίκη Δραγούμη. Δεύτερη
Σκηνή της ΕΘΑΛ, Τεχνοχώρος της
ΕΘΑΛ, Λεμεσός. Παραστάσεις: κάθε
Τετάρτη και Σάββατο στις 8:30 μ.μ. και
Κυριακή στις 6:30 μ.μ.
Πληροφορίες, κρατήσεις: 25877827.

info

«#Το δωμάτιο του Γιώργου». Διάρ-
κεια 25 λεπτά παράσταση και 20 λε-
πτά συζήτηση με τα παιδιά. Κείμενο
Τάσος Αγγελόπουλος, σκηνοθεσία
Ελένη Αναστασίου. Ηθοποιοί Νάγια Τ.
Καρακώστα, Αντρέας Κουτσόφτας.
F/b: Θέατρο Βαλίτσα “Intra Portas”.

Χαραλάμπους σημειώνει ότι ο Πωλ θεωρεί ότι είναι εθισμένος μονάχα στο ποτό, μέσα από τους διαλόγους, όμως, γίνε-
ται αντιληπτό ότι είναι εθισμένος στο φταίξιμο, στη φασαρία, στον κίνδυνο. 

Θύτες και θύματα μιας ψηφιακής παράνοιας 
Η θεατρική ομάδα Intra Portas, του Θεάτρου Βαλίτσα, παίζει θέατρο στις σχολικές αίθουσες για τον διαδικτυακό εκφοβισμό 

Το έργο «#Το δωμάτιο
του Γιώργου» έχει
θέμα το Cyberbullying,
τον διαδικτυακό εκφοβι-
σμό και παρουσιάζεται
σε πανελλήνια/
παγκύπρια πρώτη.

Εφηβικό θέατρο
στα σχολεία 

Η θεατρική ομάδα «intra por-
tas» δραστηριοποιείται στο χώ-
ρο του εφηβικού θέατρου βα-
λίτσα τα τελευταία δύο χρόνια
και έχει καταφέρει να σημει-
ώσει μια τομή σε αυτό το είδος
θεάτρου στην Κύπρο, ταξι-
δεύοντας με τις παραστάσεις
της σε σχολεία σε όλη την Κύ-
προ. Την πρώτη παραγωγή της
ομάδας, «Η ιστορία του Βίκτω-
ρα και της Μαρίας» με θέμα τον
σχολικό εκφοβισμό παρακο-
λούθησαν πάνω από 7.000 μα-
θητές σε όλο το νησί, ενώ η
ομάδα προσκλήθηκε και πολλά
ευρωπαϊκά προγράμματα με
μαθητές/ εκπαιδευτικούς/ εμ-
ψυχωτές από διάφορες χώρες
που ασχολούνται με το θέατρο
στην εκπαίδευση και τον σχολι-
κό εκφοβισμό. Η θεατρική ομάδα intra portas του θεάτρου Βαλίτσα Νάγια Τ. Καρακώστα και Αντρέας Κουτσόφτας, με τη σκηνοθετική

ματιά της Ελένης Αναστασίου, μπαίνουν στις σχολικές αίθουσες και παίζουν θέατρο.
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Συνέντευξη στη ΜΑΡΙΑ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Στις ταινίες των Κριστομπάλ Λεόν
και Χοακίν Κοσίνια περιπλανιέται
κανείς με ταχύτητα στον χώρο του
υποσυνειδήτου, μετέωρος ανάμεσα
στις διαρκείς μεταμορφώσεις του
καλού και του κακού· ανάμεσα στο
αλλόκοτο όνειρο και στον σουρεα-
λιστικό –κάποτε και πραγματικό–
εφιάλτη. Ανάμεσα στο αίσθημα ενός
απροσδόκητου έργου τέχνης, το
οποίο μπορεί να συναντήσει σε μια
γκαλερί και μιας ταινίας animation,
που παρακολουθεί σε μια κινημα-
τογραφική αίθουσα. Οι δύο 38χρονοι
Χιλιανοί εικαστικοί και σκηνοθέτες,
με παρουσία σε μεγάλες διοργανώ-
σεις (Μπιενάλε Βενετίας, Φεστιβάλ
Βερολίνου, Ρότερνταμ, Λοκάρνο,
κ.ο.κ), θα βρεθούν φέτος στο 59ο
Φεστιβάλ Κινηματογράφου Θεσσα-
λονίκης (1-11 Νοεμβρίου), για ένα
αφιέρωμα στο έργο τους.

Σε 9 μικρού μήκους ταινίες και
μία μεγάλου χρησιμοποιούν την
ίδια, σύνθετη, τεχνική που συνδυάζει
φιγούρες από παπιέ μασέ, πραγμα-
τικά σκηνικά και αντικείμενα, σκίτσα
και φωτογραφίες. Οι φιγούρες «δια-
λύονται» και ανασυντίθενται, μετα-
κινούμενες διαρκώς από έναν ανη-
συχητικό, και μάλλον άβολο, κόσμο
παραμυθιού στη σκληρή δυστοπία.
Oπως στο «To Σπίτι - Λύκος», μια
εκδοχή του παραμυθιού με τα τρία
γουρουνάκια που τοποθετείται στη
διαβόητη χιλιανή «Αποικία της αξιο-
πρέπειας» (Colonia Dignidad), έργο
των ναζί, κέντρο βασανιστηρίων
του Πινοσέτ. Μια απομονωμένη κοι-

νότητα, για 40 χρόνια, της οποίας
οι κάτοικοι ήταν στην πραγματικό-
τητα αιχμάλωτοι: γύρω από την αποι-
κία υπήρχαν φράχτης και ηλεκτρο-
φόρα σύρματα. Στη συνέντευξη, με
μέιλ, θέλησαν να απαντήσουν και
οι δύο δημιουργοί στις ερωτήσεις.

– Η διαρκής μεταμόρφωση αν-
θρώπων και αντικειμένων είναι
χαρακτηριστικό της δουλειάς σας.
Από πού ξεκινά η ιδέα;

Κοσίνια: Είναι δύσκολο να απαν-
τήσουμε γιατί η μεταμόρφωση, ο
μετασχηματισμός, είναι στη βάση
κάθε εγχειρήματος, άρα έχει πολλές
αιτίες και αφορμές. Κατά μία έννοια
η ταινία είναι σαν ένα κόμικ ζωγρα-
φισμένο στο χαρτί (σ.σ. storyboard)
που μπορείς να δεις να ξεδιπλώνεται
μπροστά σου. Δεν είναι πολλές οι
ρεαλιστικές σκηνές των κινουμένων
σχεδίων. Τα περισσότερα animation
μεταμορφώνονται και έτσι η μία

σκηνή διαδέχεται την άλλη, το ένα
υλικό ή αντικείμενο τροποποιείται
σε κάτι άλλο. Τα υλικά είναι πρωτα-
γωνιστές σε ένα παράλληλο σενάριο.
Ενας από τους βασικούς κανόνες
της δουλειάς μας είναι ότι τα πάντα
στο φιλμ μπορούν να μεταμορφω-
θούν όπως σε ένα γλυπτό. Νομίζω
ότι αυτό συνδέεται με τα όνειρα και
τη λειτουργία της μνήμης. Μέσα
στο μυαλό όλα αναμειγνύονται. Αυτό
που φαντάζει ως καλό δεν σημαίνει
ότι πιστεύουμε πως είναι καλό.

Λεόν: Πολλά από αυτά που κά-
νουμε, οπτικά και αφηγηματικά,
γεννιούνται από την αμφιβολία για
το τι πιστεύουμε ότι είναι σωστό ή
όχι. Εχουμε υιοθετήσει μία σειρά
από διαφορετικούς ρόλους για τις
ταινίες μας, τις οποίες γυρίζουμε
ακριβώς επειδή δεν εμπιστευόμαστε
και πολύ τις δικές μας αντιλήψεις
για τον κόσμο. Πιστεύω ότι κάθε αν-
τίληψη του καλού και του κακού

είναι αυθαίρετη και ιστορικά προ-
καθορισμένη.
– Το γκροτέσκο, η σκοτεινή πλευρά
των ονείρων, είναι κεντρικά στοι-
χεία στην αφήγησή σας. Εχουν τη
ρίζα τους στις παραδόσεις της Λα-
τινικής Αμερικής; 

Κοσίνια: Είναι δύσκολο να απαν-
τήσουμε συνολικά για τη Λατινική
Αμερική... Το γκροτέσκο έχει δια-
φορετική σημασία στο Μεξικό και
διαφορετική στην Αργεντινή. Στη
Χιλή, το γκροτέσκο και οι εφιάλτες
συνδέονται με πολιτικά ζητήματα.
Αυτό είναι προσωπική άποψη, αλλά
κανένα κακό όνειρο δεν είναι χει-
ρότερο από μια δικτατορία ή από
την «Αποικία της αξιοπρέπειας».

Λεόν: Νομίζω ότι το γκροτέσκο,
ο σουρεαλισμός και η σκοτεινή πλευ-
ρά των ονείρων, υπάρχουν και στους
αρχαίους ελληνικούς μύθους. Η «ταυ-
τότητα» είναι, σε μεγάλο μέρος, η
απάντηση που προσπαθούμε να δώ-

σουμε όταν κάνουμε ταινίες και τέ-
χνη γενικότερα. Για μένα, η τέχνη
λειτουργεί κοινωνικά ως αντανά-
κλαση της ταυτότητάς μας. Η τέχνη
πρέπει να είναι το όνειρο και όχι για
τα όνειρα.
– Η πολιτική ιστορία της χώρας
σας, ειδικά η περίοδος Πινοσέτ,
σας στοιχειώνει.

Κοσίνια: Ασφαλώς. Και οι δύο
γεννηθήκαμε σε καθεστώς δικτα-
τορίας (1973-1990). Εως την ηλικία
των 9 χρόνων μας ο γηραιός Πινοσέτ
κυβερνούσε τη χώρα. Είχα μια καλή
παιδική ηλικία, αλλά θυμάμαι να αι-
σθάνομαι περισσότερο ασφαλής μέ-
σα στο σπίτι παρά στους δρόμους.
Ο κόσμος εκτός σπιτιού δεν ήταν ο
κόσμος μας. Υποθέτω ότι αυτός είναι
ο λόγος που οι περισσότερες ταινίες
μας είναι γυρισμένες μέσα σε ένα
σπίτι και ποτέ δεν βλέπεις ένα πα-
ράθυρο ανοικτό. Αυτός είναι και
ένας πολύ συνηθισμένος τρόπος

ζωής στη Χιλή, πάντα οι κουρτίνες
καλύπτουν τα παράθυρα. Αλλά στην
περίπτωση της ταινίας «To Σπίτι -
Λύκος», το πολιτικό αντικείμενο
είναι η «Αποικία της αξιοπρέπειας»
που υπήρχε από τη δεκαετία του
’60 ώς το τέλος του περασμένου αι-
ώνα. Αυτή η υπόθεση αφορά κυρίως
τις ρίζες του κακού στη Χιλή παρά
ειδικά τον Πινοσέτ. Φυσικά συνδέ-
ονται. Τα μέλη της αποικίας διδά-
σκονταν πώς να βασανίζουν, ήταν
ένα στρατόπεδο συγκέντρωσης και
σωφρονιστικό κέντρο. Κυριαρχού-
σαν η παιδοφιλία και μια καταπιε-
στική θρησκευτική δομή.

Λεόν: Νομίζω ότι είναι σημαντικό
να αναθεωρήσουμε την ιστορία της
κοινωνίας μας, μέσα από νέους δρό-
μους και προοπτικές. Είναι απαραί-
τητο να αποβάλουμε βίαια, όπως
συμβαίνει με τον εμετό, τις ποιητικές
και υποκειμενικές εκδοχές της Ιστο-
ρίας μας.

«To Σπίτι - Λύκος» (2018), μια εκδοχή του παραμυθιού με τα τρία γουρουνάκια, που τοποθετείται στη διαβόητη χι-
λιανή «Αποικία της αξιοπρέπειας» (Colonia Dignidad), κέντρο βασανιστηρίων του Πινοσέτ. Θα προβληθεί στο 59ο Φε-
στιβάλ Κινηματογράφου Θεσσαλονίκης (1-11 Νοεμβρίου).

Οι μετρ της δυστοπίας
έρχονται Θεσσαλονίκη
Μιλούν στην «Κ» οι Κριστομπάλ Λεόν και Χοακίν Κοσίνια

Χοακίν Κοσίνια: Στη Χιλή, το γκρο-
τέσκο και οι εφιάλτες συνδέο-νται
με πολιτικά ζητήματα.

Κριστομπάλ Λεόν: Είναι απαραίτη-
το να αποβάλουμε βίαια τις ποιη-τι-
κές εκδοχές της Ιστορίας μας.
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Μ Α Τ Ι Ε Σ

ΜΑΡΙΖΑ ΝΤΕΚΑΣΤΡΟ
2.651 ημέρες δικτατορίας.
21 Απριλίου - 24 Ιουλίου 1974
εικον. Βασίλης Παπαγεωργίου
εκδ. Μεταίχμιο, σελ. 87

  ίναι ένα κρίσιμο βιβλίο. Καθώς
οι δεκαετίες περνούν και η μνή-

μη αδυνατίζει, οι μεγάλοι ξεχνούν.
Οσο για τους νεότερους, οι στρε-
βλώσεις που έχουν μεσολαβήσει
αποτελούν σκάνδαλο, όπως το αδια-
νόητο «Η χούντα δεν έπεσε το ’74».
Δεκατριάχρονη μαθήτρια όταν κη-
ρύχθηκε η «εθνοσωτήριος επανά-
στασις» του 1967, φοιτήτρια όταν
το 1974 η χούντα κατέρρευσε ύστε-
ρα από την τουρκική εισβολή στην
Κύπρο, η αφηγήτρια της Μαρίζας
Ντεκάστρο παρακολουθεί με λόγο
σύντομο, απλό και σαφή, όλα τα
γεγονότα της απεχθούς επταετίας
των συνταγματαρχών, που έβαλε
την Ελλάδα σε δικτατορικό «γύψο».
Η συγγραφέας προσέφυγε σε ανα-
μνήσεις και συζητήσεις με παλαιούς
φίλους κι έκανε έρευνα σε εφημε-
ρίδες, βιβλία, αρχεία και μπλογκ
προκειμένου να συγκεντρώσει τα
πλέον ενδεικτικά: Πώς ντυνόμα-
σταν, τι μουσική ακούγαμε, τι βιβλία
διαβάζαμε, αλλά και ποια μεγάλα,
εμβληματικά γεγονότα συνέβησαν
στην ελληνική και διεθνή πολιτι-
κοκοινωνική σκηνή. Στην αριστερή

σελίδα τρέχουν οι περιγραφές με
στοιχεία που δεν ξέραμε ή που εί-
χαμε ξεχάσει: ότι το πραξικόπημα
ξεκίνησε λόγου χάρη στις 9 το βρά-
δυ της 20ής Απριλίου 1967 όταν οι
συνωμότες Γεώργιος Παπαδόπου-
λος και Δημήτριος Ασλανίδης συγ-
κεντρώθηκαν στο σπίτι του Νικο-
λάου Μακαρέζου
στην οδό Φρύνης
στο Παγκράτι,
έφαγαν μακαρο-
νάδα και κανόνι-
σαν τις τελευταίες
λεπτομέρειες. Μέ-
σα στη νύχτα, τα
τανκς της μάχιμης
μονάδας του τα-
ξίαρχου Στυλιανού
Παττακού βγήκαν
στους δρόμους
από το Κέντρο Εκ-
παιδεύσεως Τεθω-
ρακισμένων που
βρισκόταν στη σημερινή Πολυτε-
χνιούπολη, και κατευθύνθηκαν
προς τη Βουλή, τα υπουργεία, το
Εθνικό Ιδρυμα Ραδιοφωνίας, τον
ΟΤΕ και τα ανάκτορα. Οταν δεν το
έχεις ζήσει, δεν το ξέρεις. Σχετικώς,
πρόσφατη διαφήμιση του ραδιο-
σταθμού Red που ήθελε νεαρό να
φωνάζει στη διάρκεια της χούντας
«Λοιπόν, παιδιά, να μαζευτούμε
όλοι στη Νομική να διαδηλώσουμε»,

υπήρξε αξιοθρήνητα αφελής. Στη
δικτατορία κανείς δεν μπορούσε
να μιλήσει ανοιχτά, πολύ περισ-
σότερο να φωνάξει· υπήρχε τρόμος.
Στις μέρες που ακολούθησαν το
πραξικόπημα, γράφει η Μαρίζα
Ντεκάστρο, συνελήφθησαν 8.270
άνδρες και γυναίκες, κυρίως αρι-

στεροί. Εγκλείσθη-
καν στον ιππόδρο-
μο του Φαληρικού
Δέλτα, στο Στάδιο
Καραϊσκάκη, στο
γήπεδο της ΑΕΚ
και στις φυλακές
Αβέρωφ. Αρκετοί
στάλθηκαν για
χρόνια εξορία στα
νησιά Γυάρο και
Λέρο. Η Ασφάλεια
και η ΕΣΑ βασάνι-
σαν απάνθρωπα
όσους πολέμησαν
το καθεστώς.

Υπήρχαν σιωπή και ελάχιστοι αν-
τιστασιακοί πυρήνες.

Στις δεξιές σελίδες του βιβλίου,
ο 27χρονος εικαστικός Βασίλης Πα-
παγεωργίου αποδίδει μέσα από
«πειραγμένες» φωτογραφίες μερικά
από τα σπουδαιότερα ελληνικά και
ξένα πολιτικοκοινωνικά και πολι-
τιστικά γεγονότα. Ηταν ο καιρός
υπέροχων δράσεων και ελπιδοφό-
ρων οραμάτων! Μάης του ’68, αν-

τιπολεμικές διαδηλώσεις για το
Βιετνάμ και Ανοιξη της Πράγας·
κηρύγματα Μάρτιν Λούθερ Κινγκ,
Μαύροι Πάνθηρες και πορτογαλική
επανάσταση των γαριφάλων· άν-
θρωπος στο φεγγάρι, Γούντστοκ
και «Imagine all the people» του
Τζον Λένον. Και ακόμα, ήταν η επο-
χή εμβληματικών θυσιών και τραυ-
ματικών γεγονότων: εισβολή στην
Τσεχοσλοβακία, δολοφονίες Ρόμ-
περτ Κένεντι και Σαλβαδόρ Αλιέντε,
λιμός στην Μπιάφρα. Μαζί με την
τρομοκρατία ήταν επίσης η εποχή
της κούφιας ρητορείας, των ανόη-
των λογυδρίων και της γελοίας προ-
παγάνδας: εορτασμοί της χούντας
στο Παναθηναϊκό Στάδιο με άρματα
μάχης και χλαμύδες, δενδροφυτεύ-
σεις στο χουντικό τάμα του Εθνους,
κυνήγι των μακρυμάλληδων νεα-
ρών και αναγκαστικό κούρεμά τους
με την ψιλή. Καθώς ο καιρός περ-
νούσε όμως, τα τέσσερα χρόνια
1970-74 έγιναν και περίοδος ανα-
τρεπτικών πολιτιστικών και πολι-
τικών ζυμώσεων – Ελληνοευρω-
παϊκή Κίνηση Νέων, κινηματογρα-
φικές προβολές στην Αλκυονίδα
και στο Στούντιο, φοιτητική κατά-
ληψη της Νομικής, Πολυτεχνείο.
Ανάμεσα στα επιτεύγματα της Μα-
ρίζας Ντεκάστρο είναι ότι ανέπλασε
εύστοχα το κλίμα και το πνεύμα
όλης της εποχής.

Ε

Το «όχι» που μας έμεινε
  τις 28 Οκτωβρίου του 1940, η

τότε ιταλική κυβέρνηση απέ-
στειλε στην Ελλάδα τελεσίγραφο
διά του του Ιταλού πρέσβη στην
Αθήνα Εμανουέλε Γκράτσι, με το
οποίο απαιτούσε να περάσει ελεύ-
θερα ο ιταλικός στρατός από την
ελληνοαλβανική μεθόριο. Μετά
την ανάγνωση του κειμένου, ο
Ιωάννης Μεταξάς εξέφρασε την
αρνητική θέση της Ελλάδας επί
των ιταλικών αιτημάτων με την
ιστορική φράση στην επίσημη δι-
πλωματική γλώσσα «Alors, c’est la
guerre» (Λοιπόν, αυτό σημαίνει πό-
λεμο). Η άρνησή του να επιτρέψει
τη διέλευση συνοδεύθηκε με τη
συνειδητοποίηση ότι η Ελλάδα θα
μπει σε πόλεμο.

Από τότε μέχρι σήμερα γιορτά-
ζουμε το περίφημο «Οχι» των Ελ-
λήνων απέναντι στη διάθεση των
κατακτητών. Και αυτή η κίνηση
θα λέγαμε με ψυχαναλυτικούς
όρους ότι ήταν μια κίνηση ωριμό-
τητας. Το «Οχι» δεν ήταν ένα «όχι»
αντίδρασης, ήταν ένα «όχι» που
αποδεχόταν τις συνέπειες μιας
επιλογής.

Εκτοτε η χώρα ή μερίδα της χώ-
ρας έχει πει πολλά «όχι» σε διάφορα
κρίσιμα ζητήματα, με τελευταίο το
«Οχι» πλειοψηφούσας μερίδας του
πληθυσμού στο δημοψήφισμα της
5ης Ιουλίου του 2015. Σε αντίθεση
με το 1940, το δηλωμένο «Οχι» της
πλειοψηφίας δεν συνοδεύθηκε από
την κυβέρνηση με την αποδοχή
των συνεπειών της απόφασης. Θα
έλεγε κανείς ότι μετά το «Οχι» ακο-
λούθησε τεράστια αναδίπλωση. Σε
αυτήν την περίπτωση, ο νους μας
πάει στο «όχι» των παιδιών. Πολλές
φορές αντιδρούν μόνο και μόνο
για να αντιδράσουν. Χωρίς να είναι
σε θέση να αναλάβουν την ευθύνη
της αντίδρασής τους.

Το «όχι» στα στάδια της ψυχο-
σεξουαλικής ανάπτυξης του Φρόιντ
κατέχει σημαντική θέση. Εδράζει
στον δεύτερο χρόνο της ανάπτυξης
του ανθρώπου, στη λεγόμενη πρω-
κτική φάση.

Μετά τον πρώτο χρόνο, όπου
το βρέφος είναι απόλυτα ενσωμα-
τωμένο και εξαρτημένο από τη
μητέρα, περνάει τον δεύτερο χρόνο
στη συνειδητοποίηση ότι είναι
ανεξάρτητο ον, άρα μπορεί να έχει
δική του θέση και άποψη στον κό-
σμο. Οσοι έχουν μεγαλώσει παιδιά
θα θυμούνται ότι από τα δύο έτη
και μετά το «όχι» ήταν ίσως η συ-
χνότερη λέξη που εκστόμιζε σε

εκείνη τη φάση το παιδί τους. Για
αυτό και είναι τόσο σημαντικό,
γιατί φθάνει στον πυρήνα της εξέ-
λιξης. Μια αναγκαιότητα για την
ύπαρξη, γιατί, όταν γεννιέται το
«όχι», γεννιέται και ο άλλος.

Για παράδειγμα, λέω όχι και αμέ-
σως διαφοροποιούμαι, βάζω έναν
προστατευτικό τοίχο ανάμεσα σε
μένα και στον άλλον, ακόμα και
αν ο άλλος είναι η μητέρα μου.
Λέω όχι και αμέσως νιώθω ότι έχω
τη δική μου αξία. Λέω όχι, άρα
στέκομαι στα πόδια μου, μετράω
τις δυνάμεις και τις δυνάμεις του
άλλου. Λέω όχι και δεν παραδίνο-
μαι στις τυφλές ταυτίσεις με τον
άλλον, δεν συγχωνεύομαι. Λέω
όχι και κοιτώ ποιοι είναι άλλοι,
σε ποιους πρέπει να πω όχι. Λέω
όχι και δέχομαι να μπω στη δια-
δικασία σκέψης, να θυμώσω, να

ικανοποιηθώ, να μαλακώσω, να
ευεργετηθώ. Φυσικά λέω όχι και
πληρώνω το τίμημα. Γίνομαι υπεύ-
θυνος. Στόχος της πρωκτικής φά-
σης του παιδιού στην ανάπτυξή
του είναι το μεγάλο «όχι» να γίνει
αντικείμενο επεξεργασίας και να
γίνει μικρότερο αλλά παρόν ανά-
μεσα σε διάφορα άλλα ναι. Να
ανεξαρτητοποιηθεί το παιδί αλλά
να κατανοήσει τη θέση του, την
ηλικία του, τις δυνάμεις, τα όριά
του. Είναι η πιο κατάλληλη ηλικία
να δομηθούν όρια στον εαυτό. Το
«όχι» είναι σημαντικό γιατί είναι
το πρώτο όριο ανάμεσα στον εαυ-
τό και στον άλλο. Δεν μπορεί όμως
να μείνει κανείς μόνον εκεί. Γιατί
με την έλευση του τρίτου χρόνου,
το παιδί μπαίνει στην οιδιποδειακή
θέση, στην τριαδικότητα. Και προ-
ετοιμάζεται μέσω του έρωτα του
γονέα του άλλου φύλου για την
αγάπη.

Μετά τον τρίτο χρόνο και μέχρι
το τέλος της ζωής του, ο άνθρωπος
πραγματεύεται εκ νέου τα μικρά
και μεγάλα «όχι» του. Ποιο «όχι»
είναι σημαντικό και πιο καθίσταται
επιζήμιο για την ίδια την ύπαρξη.

Ποιο «όχι» είναι φαντασιωσικό,
παντοδύναμο, και πιο είναι πραγ-
ματικό και άξιο να υποστηριχθεί.
Και φυσικά «όχι» χωρίς αντιπρό-
ταση δεν υφίσταται. Συνεχής αν-
τίδραση χωρίς συναίνεση απομο-

νώνει το υποκείμενο από τους κόλ-
πους της οικογένειας. Και όχι χωρίς
συνέπειες είναι ένα «όχι» ανώριμου
υποκειμένου, χωρίς λόγο.

Σκέφτομαι, με αφορμή την επέ-
τειο της 28ης Οκτωβρίου, ότι είμα-
στε υπερήφανοι για εκείνο το «Οχι»
του 1940. Ηταν ένα «Οχι» που έπρε-
πε να ειπωθεί και ο πόλεμος που
ακολούθησε ήταν συνέπεια αυτού.
Δεν γιορτάζεται μόνον το «Οχι» αλ-
λά και το «Ναι» του πολέμου, το
«Ναι» της αυτονομίας.

Αναρωτιέμαι αν θα μπορέσουμε
να νοηματοδοτήσουμε με τον ίδιο
τρόπο τα επίκαιρά μας «όχι»; Αν
το «Οχι», για παράδειγμα, της 5ης
Ιουλίου, που πολύ γρήγορα έγινε
ένα ηχηρότατο «Ναι», μας τιμά για
την εξέλιξή μας ως κοινωνίας. Ανα-
ρωτιέμαι πώς νιώθουν οι άνθρωποι
όταν λένε όχι γνωρίζοντας μέσα
τους ότι δεν μπορούν να το υπο-
στηρίξουν. Ή ακόμα χειρότερα,
πώς νιώθει ένας ενήλικος όταν λέει
όχι σε μεγάλες αποφάσεις, χωρίς
να έχει καν συνειδητοποιήσει τι
λέει και σε ποιον.

Το «όχι» είναι σημαντικό. Ζωτικό.
Φτιάχνει τομές, κάνει ρήξεις, οδηγεί
σε προχωρήματα, θεραπεύει ή αλ-
λάζει τελματωμένες καταστάσεις.
Δεν ξέρω όμως τελικά σε τι δια-
στρέβλωση έχει φθάσει ο νους μας,
αν δεν αναγνωρίζουμε τι σημαίνει
όχι και τι σημαίνει ναι.

Σ

<<<<<<

Θα μπορέσουμε 
να νοηματοδοτήσουμε
με τον ίδιο τρόπο 
τα επίκαιρά μας «όχι»; 
Tο «Οχι», για
παράδειγμα, της 5ης
Ιουλίου 2015, που έγινε
«Ναι», μας τιμά; 

Η Μαρία Σκιαδαρέση γεννήθηκε
στην Aθήνα το 1956. Σπούδασε
Iστορία και Aρχαιολογία στο Πα-
νεπιστήμιο Aθηνών. Εχει γράψει
μυθιστορήματα, νουβέλες, διη-
γήματα και βιβλία για παιδιά και
εφήβους. Είναι μέλος της Εταιρείας
Συγγραφέων. Τελευταίο βιβλίο
της είναι το «Γιλάν, η πριγκίπισσα
των φιδιών» (2017, εκδόσεις Πα-
τάκη).

Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό
πλάι στο κρεβάτι σας;
Το «Η έξωση από την κόλαση» του
Ρόμπερτ Μενάσε και το «Η μορφή
των λειψάνων» του Χουάν Γκαμ-
πριέλ Βάσκες.

Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας
θα θέλατε να είστε και γιατί;
Kανένας. Ξέρω καλά, όμως, πως
δεν θα ήθελα να είμαι δύο ήρωες
που με έχουν συγκλονίσει: ο
Γκρέγκορ Σάμσα του Κάφκα, που
ξαφνικά μεταμορφώνεται σε έντο-
μο μη ακριβώς αναγνωρίσιμο άρα
μη οικείο από τον περίγυρο, πράγ-
μα που σηματοδοτεί την απομόνω-
ση και τον ψυχικό πρωτίστως θάνα-
τό του  και ο ήρωας της «Πείνας»
του Χάμσουν. Και ως συγγραφέας
και ως άνθρωπος δεν θα ήθελα να
βρεθώ ποτέ στη θέση του.

Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους
ποιητές καλείτε, ζώντες και τεθνε-
ώτες;
Πρωτίστως τον Σολωμό. Μαζί του
τον Μποντλέρ, τον Ελιοτ, τον Εμ-

πειρίκο. Επίσης τον Γιώργο Μαρκό-
πουλο και τον Ράμι Σαάρι για την
τελευταία συλλογή του «Ο προσκυ-
νητής του Βυζαντίου».

Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Η κακότητα σταθερά και νομοτελει-
ακά επιστρέφει στον αποστολέα
της. Μου το θύμισε ο Ραγκαβής
στον «Συμβολαιογράφο», που πρό-
σφατα ξαναδιάβασα.

Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε πρό-
σφατα για πρώτη φορά;
To μυθιστόρημα του Τσαρλς Μα-
τούριν, «Μέλμοθ ο περιπλανώ-
μενος».

Και ποιο είναι το βιβλίο που έχετε
διαβάσει τις περισσότερες φορές;
Συχνά επανέρχομαι στα βιβλία. Αυ-
τά που έχω διαβάσει πάμπολλες
φορές είναι τα πεζά του Βιζυηνού,
που ιδιαιτέρως αγαπώ.

Η τρέχουσα επικαιρότητα, με το
προσφυγικό πόσο δύσκολο είναι
να μεταστοιχειωθεί σε λογοτεχνία;
Θεωρώ πως τίποτα δεν είναι δύ-
σκολο για να μεταστοιχειωθεί σε
λογοτεχνία. Απλώς, πρέπει να κα-
τασταλάξει μέσα μας το γεγονός
ώστε να το δούμε με την κατάλλη-
λη αποστασιοποίηση. Το θέμα αυτό
είναι ακόμα πολύ ζεστό και δημο-
σιογραφικό.

Τι ήταν αυτό που σας συγκίνησε
στις ιστορίες των σύγχρονων προ-
σφύγων – εκτός από την προφανή
περιπέτεια που βιώνουν; 
Η εκμετάλλευση των ανθρώπων
αυτών από επιτήδειους εγκλημα-
τίες πάσης φύσεως, συστηματικά
και οργανωμένα, μέσα σε ένα σκο-
τεινό παράλληλο σύμπαν επιμελώς

προφυλαγμένο από τη δική μας νοι-
κοκυρίστικη πραγματικότητα.

Εχετε Facebook, Twitter κ.λπ.; Εάν
ναι, εμποδίζουν ή εμπλουτίζουν το
γράψιμο και το διάβασμα;
Μπαίνω στο Facebook για λίγο κά-
θε μέρα. Σίγουρα μας αποσπά από

το διάβασμα, αλλά το γράψιμο,
όταν είσαι σε φάση δημιουρ-

γίας, τίποτα δεν το εμποδί-
ζει. Σε τραβάει από το μα-
νίκι!

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤH ΜΑΡΙΑ ΣΚΙΑΔΑΡΕΣΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ
Της ΜΑΡΙΑΛΕΝΑΣ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

ΚΡΙΤΙΚΗ
Της ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

Το πνεύμα και το κλίμα της εποχής του «γύψου»

Ιταλοί στρατιώτες, με υψωμένη λευκή σημαία, ετοιμάζονται να παραδοθούν στους Ελληνες κατά τη διάρκεια του πο-
λέμου του 1940. Ο Μουσολίνι δεν μπορούσε να παραδεχθεί την ήττα της επίλεκτης μεραρχίας «Τζούλια».
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MΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ
ΚΟΣΜΟ

ΡΟΥΜΠΕ
Εννέα εκατομμύρια ευρώ κόστισε η
διετής ανάπλαση της «Πισίνας», του
αρχιτεκτονικού ορόσημου της πόλης
Ρουμπέ, στη βόρεια Γαλλία κοντά στη
Λιλ. Είναι ένα αρ ντεκό κομψοτέχνη-
μα, χτισμένο ανάμεσα στο 1927 και το
1932, και σχεδιασμένο από τον επιφα-
νή αρχιτέκτονα της Λιλ του Μεσοπο-
λέμου Aλμπέρ Μπερτ. Ο χώρος λει-
τουργούσε ως δημοτικά λουτρά έως
το έτος 1985 όταν έκλεισε για να με-
τατραπεί σταδιακά σε μουσείο από

τον αρχιτέκτονα Ζαν-Πολ Φιλιπόν. Εγ-
καινιάστηκε το 2000. Η ανάγκη για
ένα τόσο γοητευτικό μουσείο αντανα-
κλά την οικονομική αίγλη της πόλης
από τα μέσα του 19ου αιώνα έως του-
λάχιστον και τη δεκαετία του 1970,
όταν η πόλη Ρουμπέ ήταν η πόλη της
κλωστοϋφαντουργίας. Γνώρισε θεα-
ματική ανάπτυξη, και από χωριό στις
αρχές του 1800 εξελίχτηκε σε δυναμι-
κή και ευημερούσα πόλη το 1900. Γέ-
μισε με ωραία κτίρια, κοσμοπολίτικα
και αρ νουβό, και στον Μεσοπόλεμο

απέκτησε και τα μοντέρνα αρ ντεκό. Η
«Πισίνα» συμβολίζει αυτήν την ακμή.
Από τα πρώτα χρόνια της οικονομικής
ανόδου της πόλης, άρχισε να δημι-
ουργείται μια δημοτική συλλογή έρ-
γων τέχνης που σταδιακά έγινε ση-
μαντική και διαρκώς διεκδικούσε με-
γαλύτερο χώρο. Η δημιουργία της
συνδέθηκε με τον σωρευόμενο πλού-
το που έφερναν η ανάπτυξη της κλω-
στοϋφαντουργίας και η στερέωση
μιας αστικής τάξης στη μικρή πόλη.
Η συλλογή κατέληξε να στεγάζεται

στο Δημαρχείο, ώσπου εμφανίστηκε
η λύση της «Πισίνας». Το μουσείο λει-
τούργησε με την είσοδο του 21ου αι-
ώνα, αλλά γεννήθηκε και πάλι η ανάγ-
κη για πλήρη εκσυγχρονισμό του κτι-
ρίου και δυνατότητας δημιουργίας
ενός υπερσύγχρονου μουσείου σε
έναν φαντασμαγορικό χώρο. Το απο-
τέλεσμα, όπως μαρτυρούν οι φωτο-
γραφίες, είναι το απαύγασμα της αστι-
κής τέχνης του 20ού αιώνα, με κατα-
γωγή από τον προηγούμενο, τον αι-
ώνα δηλαδή της απογείωσης του υλι-

κού πολιτισμού. Η συνύπαρξη του
υδάτινου στοιχείου με τα έργα τέχνης
θυμίζει ελληνιστικές και ρωμαϊκές βί-
λες και η νέα πορεία του μουσείου της
πόλης δίνει τη δυνατότητα για προ-
σέλκυση χιλιάδων τουριστών από τη
Γαλλία, το Βέλγιο, την Ολλανδία και τη
Γερμανία επί καθημερινής βάσεως. Οι
επισκέπτες μπορούν να περιηγηθούν
στον χώρο και παράλληλα να θαυμά-
σουν μια συλλογή 70.000 έργων τέ-
χνης του 19ου και τον 20ού αιώνα από
Φλαμανδούς και Γάλλους καλλιτέχνες.

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Τα δημοτικά λουτρά που έγιναν ναός της τέχνης
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ΣΑΟ ΠΑΟΛΟ
Τα ποδήλατα του Αϊ Ουέι Ουέι
Το εικονιζόμενο έργο έχει τίτλο «Πο-
δήλατα για πάντα» και αποτελεί μέρος
της νέας έκθεσης του διεθνούς Κινέ-
ζου καλλιτέχνη Αϊ Ουέι Ουέι. Είναι η
ατομική του έκθεση που εγκαινιάστη-
κε στο Σάο Πάολο, στο πάρκο Ιμπιρα-
πουέρα, και θεωρείται η μεγαλύτερη
που έχει κάνει έως τώρα. Για πρώτη
φορά συνεργάζεται με κατασκευα-
στές από τη χώρα που τον φιλοξενεί
και για πρώτη φορά επίσης αφήνει να
διαφανεί λατινοαμερικάνικη επιρροή.
Ολα τα έργα του είναι κατασκευασμέ-
να από Βραζιλιάνους τεχνίτες.

ΒΙΕΝΝΗ
Για τον Εγκον Σίλε
Tα 100 χρόνια, φέτος, από τον πρό-
ωρο θάνατο του Εγκον Σίλε (1890-
1918) σηματοδοτούνται από πλήθος
εκδηλώσεων στην Αυστρία και κυρίως
στη Βιέννη, όπου εγκαινιάστηκε άλλη
μία έκθεση αφιερωμένη στο έργο
του. Η έκθεση με τίτλο «Εγκον Σίλε - Η
δημιουργία μιας συλλογής» παρου-
σιάζεται στο συγκρότημα του Μπελ-
βεντέρε, στα μπαρόκ ανάκτορα που
έχουν μετατραπεί σε μουσεία. Εκεί,
μπορεί να δει κανείς και το «Φιλί» του
Γκούσταφ Κλιμτ. Η έκθεση θα διαρκέ-
σει έως τις 17 Φεβρουαρίου 2019.

ΛΟΣ ΑΝΤΖΕΛΕΣ
Από κόκκινο ατσάλι
Η συμβολή της φαντασμαγορικής αρ-
χιτεκτονικής στη διαφήμιση των μου-
σείων και στην ταυτότητα των πόλεων
φαίνεται και στην περίπτωση του Λος
Αντζελες, όπου βρίσκεται το Μουσείο
Αυτοκινήτων Petersen. Ανασκευάστη-
κε πλήρως το 2015 από το αρχιτεκτο-
νικό γραφείο Kohn Pedersen Fox, που
το προίκισε με 100 τόνους κορδέλα
από ανοξείδωτο χάλυβα. Το μουσείο
παρουσιάζει στους επισκέπτες του
πάνω από 100 οχήματα σε 25 αίθου-
σες. Αλλα τόσα οχήματα παραμένουν
σε θολωτά υπόγεια.
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ΒΑΣΙΛΕΙΑ
Ο Ελβετός «δάσκαλος»
Στο Μουσείο Τέχνης της Βασιλείας,
εγκαινιάστηκε η έκθεση που φωτίζει
το έργο του Ελβετού ζωγράφου Γιόχαν
Χάινριχ Φίσλι ή Χένρι Φιούζελι (1741-
1825), όπως ήταν επίσης γνωστός χά-
ρη και στις αγγλικές καταβολές του. Η
έκθεση εστιάζει στο δραματικό στοι-
χείο της θεατρικότητας και του υπερ-
φυσικού που χαρακτήριζε το έργο του
Φίσλι. Επηρεασμένος από τα βασικά
θέματα του ρομαντισμού του 18ου αι-
ώνα, ο Ελβετός ζωγράφος, που έζησε
κυρίως στην Αγγλία, επανέρχεται προς
μελέτη με την έκθεση αυτή.
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ΒΑΓΙΑΔΟΛΙΔ
Ο Σάουρα για τον Πιάνο
Συνάντηση δύο ιδιοφυών ανθρώπων
θα μπορούσε κανείς να χαρακτηρίσει
το ντοκιμαντέρ του Ισπανού σκηνοθέ-
τη Κάρλος Σάουρα (φωτ.) για τον Ιτα-
λό αρχιτέκτονα Ρέντσο Πιάνο. Το ντο-
κιμαντέρ προβλήθηκε στο Διεθνές
Κινηματογραφικό Φεστιβάλ Seminci
του Βαγιαδολίδ στην Ισπανία, που
διοργανώθηκε φέτος 63η φορά, και
εστιάζει στη μεγάλη παρέμβαση του
Πιάνο στο Σανταντέρ. Ο Κάρλος Σάου-
ρα φωτογραφήθηκε την ώρα που έδι-
νε συνέντευξη στο ισπανικό πρακτο-
ρείο ειδήσεων EFE.

  έθανε όπως έζησε: αθόρυβα,
διακριτικά. Αλλά αυτή είναι
η μία πλευρά της ιστορίας

της – και του εαυτού της εν τέλει.
Κάποιος έχει πει ότι ζούμε τρεις
ζωές: μία δημόσια, μία ιδιωτική και
άλλη μία που δεν ξέρει κανένας άλ-
λος. Ή σχεδόν κανένας άλλος.

Η γυναίκα αυτή δεν θα μπορούσε
να αποτελέσει εξαίρεση. Οπότε, η
γνωστή της ιστορία ήταν ότι παν-
τρεύτηκε έναν άνδρα που τον αγά-
πησε αλλά δεν τον ερωτεύτηκε.
Εκείνος την ερωτεύτηκε.

Οι γονείς τους, που γνωρίζονταν,
ενθουσιάστηκαν στην προοπτική
αυτού του γάμου. Εκείνη απλώς
συγκατένευσε. Ηξερε, εξάλλου, ότι
ο άνδρας που την ερωτεύτηκε ήταν
ένας καλός άνδρας με ωραία πρά-
σινα μάτια.

Εζησε κοντά του, ταξίδεψε μαζί
του, τον φρόντισε με σπάνια αυ-
ταπάρνηση και αφοσίωση. Αθόρυ-
βα, διακριτικά πάντοτε. Ισως διότι
ήθελε να ελέγχει την κατάσταση.

Τη ζωή της. Επασχε και αυτή η γυ-
ναίκα από τη γνωστή, παγκόσμια
αυταπάτη ότι μπορούμε να ελέγ-
ξουμε τις ζωές μας. Ακόμα και τις
ζωές που δεν αποφασίσαμε εμείς
οι ίδιοι.

Ετσι πορεύτηκε. Πιστή στους
γονείς της και πιστή στον άνδρα
της ώς το τέλος. Αφού αρρώστησε
αυτός, τον στήριξε, πιστεύοντας
ότι μπορεί να ελέγξει και αυτό: να
τον φροντίζει μέχρι αυτός να κλείσει
τα μάτια του και μετά να ζήσει δι-
καιωμένη το υπόλοιπο της ζωής
της. Εκείνη όμως έφυγε πρώτη.

Σκαλίζοντας τα από χρόνια θαμ-
μένα πράγματά της (επιστολές,
ημερολόγια, σημειωματάρια, κάρ-

τες, φωτογραφίες), οι δικοί της άν-
θρωποι γνώρισαν έναν άλλο άν-
θρωπο ξαφνικά. Μια άλλη γυναίκα,
πιο ατίθαση, πιο ελεύθερη και, κυ-
ρίως, πιο ερωτευμένη.

Μέσα της δεκαετίας του ’60. Ζει
στην Αθήνα με τους θείους της
διότι οι γονείς της λείπουν μετα-
νάστες στο εξωτερικό. Ερωτεύεται
ένα παιδί με πάθος. Την ερωτεύεται
και αυτός.

Αρραβωνιάζονται και πολύ σύν-
τομα έρχεται μια εγκυμοσύνη. Γνω-
ρίζεται με τους γονείς του, μένει
για λίγο καιρό σπίτι τους. Βιάζονται,
τα θέλουν όλα. Και θέλουν να τα
ζήσουν μαζί. Παρέα.

Αλλά το παιδί χάνεται προτού
γεννηθεί. Επειτα, έρχεται κάποια
κακή φήμη και σπιλώνει το αγόρι
που ερωτεύτηκε. Αδικα το πιθανό-
τερο. Ο πατέρας της την παίρνει
από την Ελλάδα με συνοπτικές δια-
δικασίες. Λίγα χρόνια μετά την
παντρεύει. Και αυτό ήταν.

Η άτυχη εκείνη εγκυμοσύνη εξή-

γησε στους δικούς της ανθρώπους
γιατί δεν έγινε ποτέ μητέρα στα
κατοπινά χρόνια: δεν μπορούσε
πια. Αλλη μία απώλεια. Την οποία
όμως ουδέποτε παρουσίασε προς
τα έξω ως τέτοια. Απλώς έζησε.

Στην κηδεία της είδαν έναν άγνω-
στο ηλικιωμένο άνδρα να στέκει
μόνος και απαρηγόρητος. «Πώς το
έμαθε; Ποιος του το είπε; Είχαν
επαφές όλα αυτά τα χρόνια;» Κα-
νένας δεν θα μάθει. Οπως ήρθε
έτσι και αποχώρησε από το κοιμη-
τήριο χωρίς να δώσει καμία εξή-
γηση. Την αποχαιρέτισε και αυτό
του έφτανε.

«Ολοι έχουμε ένα άλλο μισό που
δεν φαίνεται», σχολιάζει ο κύριος
Γκρι ακούγοντας την (αληθινή)
ιστορία ενός ακόμη ανολοκλήρωτου
έρωτα. «Κάποιοι δεν το αντέχουμε
καν. Υποκρινόμαστε ότι δεν υπάρ-
χει. Αλλοι το κρύβουμε, το φρον-
τίζουμε. Αυτόν τον αθέατο εαυτό
που ζει μια ζωή, μερικές φορές, πιο
αληθινή από την πραγματική».

Π
Το μισό που δεν φαίνεται
Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ / Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

«Καλοκαιρινό απόγευμα» (1947), πίνακας του Αμερικανού ζωγράφου
Εντουαρντ Χόπερ.

<<<<<<

«Πώς το έμαθε; Ποιος
του το είπε; Είχαν επα-
φές όλα αυτά τα χρόνια;»
Κανένας δεν θα μάθει.
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Ε Π Ε Τ Ε Ι Ο Σ

Της ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΣ ΓΙΑΓΚΟΥ

Ο Επίσκοπος Πάφου, τοποτηρητής
του αρχιεπισκοπικού θρόνου (1933-
1947) Λεόντιος, απετέλεσε την κο-
ρυφαία μορφή του εθνικού αγώνα
των Ελλήνων Κυπρίων για ένωση
με την Ελλάδα κατά τη δύσκολη
περίοδο της Παλμεροκρατίας (1933-
1939) και του Δευτέρου Παγκοσμίου
Πολέμου (1939-1945). Ο Λεόντιος
διώχθηκε από τους Βρετανούς κατά
τη δεκαετία του 1930 οι οποίοι
είχαν προσπαθήσει με διάφορους
τρόπους – ανεπιτυχώς καθώς φά-
νηκε στη συνέχεια – να αποδυνα-
μώσουν το ενωτικό κίνημα. Η συμ-
βολή του Λεοντίου στον Δεύτερο
Παγκόσμιο Πόλεμο ήταν πολυεπί-
πεδη ιδιαίτερα μετά την είσοδο
της Ελλάδας στις εχθροπραξίες. Η
28η Οκτωβρίου 1940 απετέλεσε
ημερομηνία σταθμό για την Κύπρο:
Από τη μια συνετέλεσε στην κα-
τάρρευση πολλών από τους ανε-
λεύθερους νόμους που η αποικιακή
κυβέρνηση εφάρμοσε μετά την κα-
ταστολή της εξέγερσης των Οκτω-
βριανών του 1931.

Από την άλλη η ταύτιση πλέον
των ελληνοβρετανικών συμφερόν-
των επανέφερε στο προσκήνιο δυ-
ναμικά το θέμα της ένωσης της
Κύπρου με την Ελλάδα. Πράγματι
στο άκουσμα της είδησης οι Έλ-
ληνες Κύπριοι πραγματοποίησαν
διαδηλώσεις σε όλες τις μεγάλες
πόλεις του τόπου στις οποίες, σύμ-
φωνα με τον Βρετανό Κυβερνήτη
Battershill «το πνεύμα ενθουσια-
σμού έφτανε τα όρια της υστερίας».
Ο Λεόντιος ήταν η κεντρική φι-
γούρα των ενωτικών εκδηλώσεων:
Στη Λάρνακα έγινε δεκτός από ένα
ενθουσιώδες πλήθος στο οποίο
είπε τα εξής: «Λησμονούμεν το πα-
ρελθόν.

Δεν είναι ώρα λόγων αλλά έργων.
Εις τον αγώναν άλλοι ας προσφέ-
ρουν τα χρήματά των και άλλοι το
αίμα των...». Στη Λεμεσό τον υπο-
δέχθηκε πλήθος κόσμου το οποίο
ζητωκραύγαζε υπέρ της Ελλάδος
και της Βρετανίας. Στη νέα του ομι-
λία ο Λεόντιος σημείωσε: «[…] Θα
εξετάσωμεν τον τρόπον του σχη-
ματισμού εθελοντικού σώματος.
Χωρίς Αγγλίαν και χωρίς Ελλάδα
ο κόσμος δεν αξίζει. Τώρα δεν έχο-
μεν να λύσωμεν άλλα ζητήματα.

Όλα θα τα λύση η κοινή νίκη».
Πράγματι σημαντική ήταν η προ-
σπάθεια του Λεοντίου να οργανώσει
τους Κυπρίους εθελοντές για κα-
τάταξη όχι στο Κυπριακό Σύνταγμα
(Cyprus Regiment), το οποίο δη-
μιουργήθηκε από την αποικιακή
κυβέρνηση τον Φεβρουάριο του
1940, αλλά στον ελληνικό στρατό.
Ο Λεόντιος εξέδωσε αρχικά σχετική
ανακοίνωση και στη συνέχεια προ-
χώρησε στην εγγραφή εθελοντών
για τον ελληνικό στρατό. Η ευρεία
απήχηση που είχε η έκκλησή του
ανησύχησε ιδιαίτερα τους Βρετα-
νούς, οι οποίοι θεώρησαν ότι με
την επιστροφή τους στην Κύπρο
οι εθελοντές θα ενίσχυαν περαιτέρω
το ενωτικό κίνημα.

Έτσι προώθησαν αίτημα στην
ελληνική κυβέρνηση ώστε να δη-

λωθεί στους Κυπρίους εθελοντές
ότι ήταν προτιμότερο να κατατα-
γούν στις βρετανικές δυνάμεις του
Κυπριακού Συντάγματος. Ταυτό-
χρονα ζήτησαν από τον Έλληνα
πρόξενο στη Λευκωσία να ειδοποι-
ήσει τον Λεόντιο ότι η ελληνική
κυβέρνηση δεν θεωρούσε ότι οι
σχετικές ενέργειες ήταν ωφέλιμες
για τον συμμαχικό σκοπό, όπως
και έγινε. Αν και το θέμα τελικά
σταμάτησε, ο τοποτηρητής δεν
σταμάτησε σε καμία περίπτωση
να προωθεί το ζήτημα της ένωσης.
Είχε, μάλιστα, την ευκαιρία να το
θέσει και κατά τη διάρκεια της σύν-
τομης επίσκεψης του Βρετανού
πρωθυπουργού Winston Churchill
στην Κύπρο, το 1943, με τον οποίο
συναντήθηκε. Παράλληλα, ο Λε-
όντιος πρωτοστάτησε στη διεξα-
γωγή παγκυπρίων εράνων υπέρ
του ελληνικού στρατού και της Ελ-

λάδας γενικότερα, οι οποίοι γνώ-
ρισαν πρωτοφανή επιτυχία και
συγκέντρωσαν υπέρογκα για την
εποχή ποσά. Μάλιστα, ο Βρετανός
κυβερνήτης σημείωνε σε ιδιωτική
αλληλογραφία ότι «ο κόσμος εδώ

προσφέρει τις βέρες του για να ενι-
σχύσει την ελληνική προσπάθεια.
Φοβάμαι ότι οποιαδήποτε προσπά-
θεια για ενίσχυση του Βρετανικού
Πολεμικού Ταμείου θα αποτύχει,
όταν όλοι προσφέρουν αποκλει-

στικά στο Ελληνικό Ταμείο». Επί-
σης, κατά την περίοδο του πολέμου
ο Λεόντιος μερίμνησε για τη φιλο-
ξενία χιλιάδων Ελλήνων προσφύ-
γων που κατέφυγαν στην Κύπρο
από τα νησιά κυρίως του βορειοα-
νατολικού Αιγαίου. 

Η πολιτική ζωή
Η συμβολή των Κυπρίων στη

συμμαχική πολεμική προσπάθεια
ανάγκασε την αποικιακή κυβέρ-
νηση να είναι πιο διαλλακτική σε
σχέση με την πολιτική ζωή του τό-
που. Έτσι την περίοδο αυτή επα-
νεκκινήθηκε η πολιτική ζωή του
τόπου – την οποία οι Βρετανοί
είχαν παγώσει μετά τα γεγονότα
των Οκτωβριανών – και δημιουρ-
γήθηκαν νέα κόμματα και οργα-
νώσεις, όπως το Ανορθωτικό Κόμμα
Εργαζομένου Λαού (1941), η Πα-
ναγροτική Ένωση Κύπρου (1943)
και το Κυπριακό Εθνικό Κόμμα
(1943).

Ταυτόχρονα, επιτράπηκε από
τους Βρετανούς και η συνδικαλι-
στική δραστηριότητα, ενώ διεξήχ-
θησαν το 1943 δημοτικές εκλογές,
οι οποίες ήταν οι πρώτες μετά το
1931. Παράλληλα με τις άλλες του
κινήσεις, ο Λεόντιος προσπάθησε
επανειλημμένα να ενώσει τις πο-
λιτικές δυνάμεις του τόπου και να
γεφυρώσει το χάσμα μεταξύ της
κυπριακής Αριστεράς και Δεξιάς
το οποίο μεγάλωνε καθώς ο πόλεμος
πλησίαζε στο τέλος του. Ωστόσο,
δέχθηκε έντονη κριτική από τη
Δεξιά για τη μετριοπάθεια με την
οποία αντιμετώπιζε το ΑΚΕΛ και
την Αριστερά γενικότερα. Σε κάθε
περίπτωση στόχος του Λεοντίου
ήταν η δημιουργία ενός ενιαίου
μετώπου με τη συμμετοχή όλων
των πολιτικών δυνάμεων του τόπου
το οποίο θα προωθούσε τον ενωτικό

αγώνα. Μέχρι το καλοκαίρι του
1944, παρά τις προσπάθειες, δεν
έγινε κατορθωτό να χαράξουν όλοι
οι φορείς του τόπου κοινή πολιτική.
Η απελευθέρωση της Αθήνας τον
Οκτώβριο του 1944 έδωσε ώθηση
στα κυπριακά κόμματα να συμφω-
νήσουν στο συντονισμό των ενερ-
γειών τους για την επίτευξη της
ένωσης υπό την ηγεσία του Λεον-
τίου. Η συμφωνία αυτή επιτεύχθηκε
στις 24 Νοεμβρίου 1944 και παρόλο
που ήταν εξαιρετικά εύθραυστη
και διήρκησε μόνο μερικές μέρες,
ήταν ωστόσο πολύ σημαντική, διότι
(πέρα από το γεγονός ότι όλα τα
κόμματα του τόπου αποφάσισαν
κοινή δράση για πρώτη φορά) προ-
κάλεσε τρομερή ανησυχία στις
αποικιακές αρχές.

Στην πραγματικότητα δεν υπήρ-
χε τίποτα χειρότερο για τους Βρε-
τανούς από το ενδεχόμενο συνερ-
γασίας των πολιτικών κομμάτων
του τόπου. Γι’ αυτό και όταν η προ-
σπάθεια κατέρρευσε, με το ξέσπα-
σμα των Δεκεμβριανών στην Αθή-
να, ο Κυβερνήτης δήλωσε ανακου-
φισμένος.

Το τέλος του πολέμου είδε την
εντατικοποίηση των ενωτικών διεκ-
δικήσεων υπό την ηγεσία του Λε-
οντίου και την τελική άνοδό του
στον αρχιεπισκοπικό θρόνο τον
Ιούνιο του 1947. Πέθανε μόλις 36
μέρες μετά την εκλογή του εν μέσω
των κρίσιμων γεγονότων της Δια-
σκεπτικής. Αποτελεί χωρίς αμφι-
βολία μία κορυφαία προσωπικότητα
της σύγχρονης ιστορίας της Κύπρου
την οποία υπηρέτησε με τρόπο πο-
λυδιάστατο, ακούραστο και ανι-
διοτελή. 

Η κ. Αναστασία Γιάγκου (PhD, University
of London) είναι ιστορικός. Υπηρετεί στη
Μέση Εκπαίδευση ως φιλόλογος.

Το πνεύμα
ενθουσιασμού
έφτανε τα όρια
της υστερίας
Η συμβολή του επισκόπου Πάφου,
τοποτηρητή του αρχιεπισκοπικού θρόνου,
Λεοντίου στον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο

Στιγμιότυπο από την επίσκεψη του Βρετανού πρωθυπουργού Winston Churchill, 1 Φεβρουαρίου 1943.  Διακρίνονται επίσης ο Τοποτηρητής Λεόντιος και ο Κυ-
βερνήτης Charles Woolley.

Στιγμιότυπο από την επίσκεψη: Ο Churchill και ο Λεόντιος. 
Κυπρίες εθελόντριες της Auxiliary Territorial Service (A.T.S.) στη Βόρεια Αφρική. (Παγκύπριος Σύνδεσμος Πολεμιστών
Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου).

Ο επίσκοπος Πάφου
Λεόντιος αποτελεί
χωρίς αμφιβολία μία
κορυφαία προσωπικό-
τητα της σύγχρονης
ιστορίας της Κύπρου.

O Επίσκοπος Πάφου, Τοποτηρητής του Αρχιεπισκοπικού θρόνου Λεόντιος.



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     9Kυριακή 28 Οκτωβρίου 2018

Κ Ι Ν Η Μ Α Τ Ο Γ Ρ Α Φ Ο Σ

Συνέντευξη στον ΔΙΟΝΥΣΗ ΜΑΡΙΝΟ

Την πρώτη φορά που ήρθε στην Ελ-
λάδα ήταν ένας ένθερμος εικοσάρης.
Πήρε το πρώτο πλοίο που βρήκε
μπροστά του, πήγε στην Κρήτη και
επί έναν μήνα έζησε την ανεμελιά
των διακοπών. Τώρα, δεκαετίες
μετά, ο Δανός συγγραφέας Μίκαελ
Κατς Κρέφελ επέστρεψε στη χώρα
μας, προσκεκλημένος από το Ινστι-
τούτο της Δανίας και τις εκδόσεις
Ψυχογιός, ως διάσημος μετρ της
αστυνομικής λογοτεχνίας.

Το τελευταίο του μυθιστόρημα
«Η σέχτα» εντάσσεται σ’ ένα συγ-
γραφικό πρότζεκτ σε συνέχειες με
ήρωα τον πρώην ντετέκτιβ Τόμας
Ράουνσχολτ. Ο «Ράουντ» είναι το
λογοτεχνικό «όχημα» του Κρέφελ
προς τα βραβεία και τις υψηλές πω-
λήσεις σε διάφορες χώρες.

Εκανε το συγγραφικό του ντεμ-
πούτο με το θρίλερ «Before the
Storm», με το οποίο κέρδισε το
2007 το βραβείο First Book της δα-
νέζικης ακαδημίας αστυνομικής
λογοτεχνίας, ενώ το 2012 ψηφί-
στηκε κορυφαίος Δανός συγγρα-
φέας αστυνομικού μυθιστορήματος.
Η σειρά με τα βιβλία που έχουν
πρωταγωνιστή τον «Ράουν» κατέ-
λαβαν την τρίτη θέση στα αστυ-
νομικά βιβλία όλων των εποχών

στο Φεστιβάλ Αστυνομικού Βιβλίου
της Δανίας 2017. Ο Κρέφελ βιώνει
ήδη την όχι και τόσο απατηλή δύ-
ναμη της φήμης. Για τον ίδιο, μι-
λώντας στην «Κ», αυτό δεν αποτελεί
ανάχωμα στο συγγραφικό του ταμ-
περαμέντο: «Είναι ωραίο να είσαι
γνωστός. Κατ’ αρχάς μπορώ να
πληρώσω ένα καλό ξενοδοχείο.
Επίσης, είναι όμορφο να ασχολούν-
ται μαζί σου τα ΜΜΕ, να έρχονται
αναγνώστες να σου πουν τη γνώμη
τους για τα βιβλία σου».

Ξεκίνησε την καριέρα του ως σε-
ναριογράφος για ταινίες μικρού μή-
κους και τηλεοπτικές σειρές. Ομως,
όπως θυμάται: «Από μικρός μου άρε-
σε να σκαρώνω ιστορίες. Τα χρόνια
που πέρασα ως σεναριογράφος ήταν
καλά, αλλά ήθελα να κάνω κάτι μό-
νος μου και να μη στηρίζομαι στον
σκηνοθέτη και στους ηθοποιούς.
Φυσικά δεν ήταν εύκολο το πέρασμα
από τη μια μορφή γραψίματος στην
άλλη. Χρειάστηκα άσκηση και κα-
θημερινή δοκιμή. Είναι τελείως δια-
φορετικό να διαβάζεις ένα βιβλίο
από το να το γράφεις. Οταν έχεις
μπροστά σου μια λευκή σελίδα κα-
ταλαβαίνεις πως τα πράγματα αλ-
λάζουν». Η επιλογή του ήταν εξαρχής
δεδομένη, η αστυνομική λογοτεχνία
τον τράβηξε αμέσως. Ζητούσε να
γράψει κάτι συγκεκριμένο: «Ναι,

ήθελα το δράμα που προσφέρει η
αστυνομική λογοτεχνία. Να γράψω
κάτι που να ξεφεύγει από την κα-
θημερινή ζωή. Δεν ήταν οι φόνοι
που με τραβούσαν, όσο η δημιουρ-
γική φάση να ανακαλύπτω πτυχές
της ανθρώπινης ιδιοσυγκρασίας.
Το σημαντικό ήταν να βρω τους χα-
ρακτήρες, να τους ακούσω, να συ-
νεργαστώ μαζί τους. Μόνο όταν
τους ξέρω καλά ξεκινάω να γράφω.
Να βρεις το κίνητρο του ήρωά σου
είναι το πιο δύσκολο, αλλά και το
πιο ενδιαφέρον. Ειδικά εκείνων που
δεν είναι οι καλοί της ιστορίας. Προ-
σωπικά γίνομαι πάντα ο δικηγόρος
των ηρώων μου. Θέλω να κατανοή-
σω ακόμη και τις πιο σκοτεινές πλευ-
ρές τους. Θέλω να τους κάνω ανα-
γνωρίσιμους».

Το ίδιο έπραξε και για τον περι-
βόητο Τόμας Ράουνσχολτ: «Ηθελα
να έχω έναν ενδιαφέροντα πρωτα-
γωνιστή. Να είναι κάτι σαν φίλος
μου, όχι κάποιος αποσταμένος ντε-
τέκτιβ. Ψάχνω από βιβλίο σε βιβλίο
να τον εξελίσσω. Ναι, τον ακολουθεί
μια τραγωδία και έχει ένα κυνικό

στοιχείο μέσα του, αλλά ταυτόχρονα
διαθέτει και το χάρισμα της ενσυ-
ναίσθησης για τις τραγωδίες των
άλλων. Τον ήθελα να είναι καλός
στη δουλειά του, ενεργός και να
μπορεί να διαχειριστεί τα ζητήματα
που προέκυψαν στη ζωή του».

Η εξήγηση της επιτυχίας
Η δόξα που απολαμβάνουν οι

συγγραφείς αστυνομικής λογοτε-
χνίας, ιδιαιτέρως οι Σκανδιναβοί,
δεν είναι άγνωστη στον Κρέφελ.
Κατά τον ίδιο, η εξήγηση για τη ρα-
γδαία άνοδο της crime fiction είναι
η εξής: «Είμαστε πιο κοντά στον
θάνατο δίχως να το αντιλαμβανό-
μαστε. Κατά μία έννοια μας αρέσει
να αισθανόμαστε την ένταση, ακό-
μη και τον φόβο. Θέλουμε κάτι που
να μας βγάλει από τη ρουτίνα της
καθημερινότητας. Αυτό μπορεί να
το καταφέρει η αστυνομική λογο-
τεχνία». Οι υψηλές πωλήσεις έχουν
δημιουργήσει συγγραφείς-αστέρες
(βλ. Νέσμπο). Ο Κρέφελ δεν διστάζει
να μιλήσει για το παράδοξο του
αποκαλούμενου Nordic crime novel:

«Αν το δει κανείς απέξω δεν μπορεί
να καταλάβει πώς γίνεται να γρά-
φουν τέτοιου είδους μυθιστορήματα
συγγραφείς που προέρχονται από
χώρες δίχως εγκληματικότητα. Κι
όμως, συμβαίνει. Στη Σκανδιναβία
όλοι είναι χαρούμενοι, έχουν καλό
σύστημα υγείας και διάφορες πα-
ροχές, όμως δεν πρέπει να ξεχνάμε
πως υπάρχει μια παράδοση πάνω
στην οποία στηρίζεται αυτό το είδος.
Μήπως και η Αγκάθα Κρίστι το ίδιο
δεν έκανε;».

Ο Κρέφελ παίζει με τους μύθους
της χώρας του και τους αντίστοιχους
της αστυνομικής λογοτεχνίας, αλλά
αποποιείται εκείνους που φτιάχνουν
οι αναγνώστες για τους συγγραφείς:
«Ας αφήσουμε κατά μέρος τους μύ-
θους. Είναι μια κοπιαστική δουλειά
η συγγραφή. Είναι ωραία, αλλά και
δύσκολη. Ποτέ δεν ξέρεις αν οι ιδέες
που έχεις θα γίνουν ένα καλό βιβλίο.
Προσωπικά γράφω για τη χαρά των
ιστοριών. Μου αρέσουν όλες οι τέ-
χνες και προσπαθώ να φτιάχνω ει-
κόνες με τα βιβλία μου όπως κάνει
ο κινηματογράφος ή η ζωγραφική».

«Ηθελα να έχω έναν ενδιαφέροντα πρωταγωνιστή», λέει ο Κρέφελ για τον περιβόητο ήρωά του, Τόμας Ράουνσχολτ.

Γίνομαι πάντα
ο δικηγόρος
των ηρώων μου
Ο μετρ της αστυνομικής λογοτεχνίας
Μίκαελ Κατς Κρέφελ μιλάει στην «Κ»

Δεν ήταν οι φόνοι που με
τραβούσαν, όσο η δημι-
ουργική φάση να ανακα-
λύπτω πτυχές ανθρώπι-
νης ιδιοσυγκρασίας.

Ας αφήσουμε κατά
μέρος τους μύθους,
είναι μια κοπιαστική
δουλειά η συγγραφή.

Παραδέχεται πως η σχολή της
Δανίας είναι εντελώς διαφορετι-
κή από την αντίστοιχη της Νορ-
βηγίας ή της Σουηδίας: «Ναι, για-
τί είμαστε άλλη χώρα, με διαφο-
ρετική κουλτούρα. Επομένως,
μας απασχολούν άλλα ζητήμα-
τα». Του αναφέρω πως ο Νέ-
σμπο, η μεγάλη «κεφαλή» της
αστυνομικής λογοτεχνίας, είναι
λάτρης του Σαίξπηρ, και ο Κρέ-
φελ αντιπροτείνει τον δικό του
αγαπημένο: «Δίχως δεύτερη
σκέψη ο Κόρμακ Μακ Κάρθι. Εί-
ναι εκπληκτικός στο πώς στήνει
το σκηνικό στα βιβλία του. Ο
“Δρόμος” είναι πολύ δυνατό βι-
βλίο, όπως κι όλα τα άλλα που
έχει γράψει».

O Κόρμακ
Μακ Κάρθι
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Θ Ε Α Μ Α ΤΑ

ΡΙΚ1          ΤHΛ.: 22862000 ΡΙΚ2          ΤHΛ.: 22862000

05.30 Τώρα ό,τι συμβαίνει
Ενημερωτική εκπομπή,
με τη Φαίη Μαυραγάνη.

09.45 Έλα, χαμογέλα
Ψυχαγωγικό μαγκαζίνο,
με τη Σίσσυ Χρηστίδου.

12.45 Τροχός της τύχης - (E)
Τηλεπαιχνίδι, με τον 
Πέτρο Πολυχρονίδη.

14.00 Κουζίνα για δύο
Ριάλιτι μαγειρικής, με
την Αθηναΐδα Νέγκα. 

15.00 Greece’s next top model 
Διαγωνισμός μόδας.

16.30 Για πάντα παιδιά - (Ε)
Κωμική σειρά, με τους
Αποστόλη Τότσικα, 
Τζένη Θεωνά, κ.ά.

17.30 Χαρούμενος ταξιδιώτης
Πρεμιέρα. Νέα ψυχαγω-
γική εκπομπή, με τον 
Αλέξανδρο Ταραμουντά. 

18.00 ΟΜΕGA NEWS 
18.10 Χαρούμενος ταξιδιώτης

Συνέχεια. 
18.30 MasterChef Junior 

Διαγωνισμός μαγειρικής,
με τους Ελένη Ψυχούλη, 
Μανώλη Παπουτσάκη, 
Μάγκυ Ταμπακάκη.        

20.10 ΟΜΕGA NEWS 
21.05 Ο πρίγκιπας της φωτιάς

Κοινωνική σειρά με τους
Αντίνοο Αλμπάνη,
Μάξιμο Μουμούρη, κ.ά.

23.05 Ου φονεύσεις - (E)
Νέα σειρά αυτοτελών 
επεισοδίων με πραγματι-
κές ιστορίες.

00.50 ΟΜΕGA NEWS 
01.00 Hannibal 

Ξένη σειρά.
03.10 Dansing Junior - (Ε)
05.00 UNA Fatsa - (Ε)

ΟMEGA      ΤHΛ.: 22477777 ANT1         ΤHΛ.: 22200200 ΣΙΓΜΑ       ΤHΛ.: 22580100 CAPITAL    ΤHΛ.: 25577577 MOVIES BEST

08.40 Mιας δραχμής τα γιασεμιά
10.10 Η κόρη του ήλιου
11.50 Ένας Γερμανός

στα Καλάβρυτα
13.25 Οι γενναίοι πεθαίνουν

δύο φορές
15.00 Το μπλόκο
16.30 Προδοσία
18.15 Η δασκάλα με τα ξανθά

μαλλιά
20.05 Κοντσέρτο για πολυβόλα
22.00 Υπολοχαγός Νατάσσα
01.05 Η Αλίκη δικτάτωρ
03.05 Διακοπές στην Αίγινα

21.05 Ο πρίγκιπας της φωτιάς 21.20 Νοmads, II 21.15 Eλλάδα έχεις ταλέντο

ΑLPHA      ΤHΛ.: 22212400

21.15 Λούης Night Show 21.00 Megan Leavey

22.00 Υπολοχαγός Νατάσσα

TV PLUS    ΤHΛ.: 22259000

12.00 Oggy & The Cockroaches
13.00 Angels Friends
14.00 Glimmies
15.00 Nonty
16.00 Heidi
17.00 Rabbids, II
18.00 Oggy & The Cockroaches
19.00 Popples
19.30 Glitter Force
20.00 Digimon Fusion
20.30 Rabbids, II
21.00 Pacman
21.30 Dragonball
22.00 Super Mario
22.30 Dinofroz
23.00 Extreme Dino

SMILE TV   ΤHΛ.: 25715126

GREEK CINEMA

08.15 Midnight Special
10.10 Love Is All You Need?
12.20 The Killings Of Tony Blair
14.00Theeb
15.45 The Sinking Of The

Laconia (Part 1 & 2)
18.50 Camp X-Ray
21.00 Megan Leavey
23.05 Flowers In The Attic
00.40 Gone Missing
02.15 Awaken
04.00 Hollywood’s Best Film

Directors
04.30 Profile Of A Killer

07.30 Θεία λειτουργία
10.00 Τηλεαγορά
10.10 Καμώματα τζι αρώματα

Κυπριακή κωμική σειρά.
10.40 Ελ Αλαμέιν - Ήταν 

και η Κύπρος εκεί - (E)
Ιστορικό ντοκιμαντέρ.

11.10 Άκου να δεις - (E)
Κυπριακή κωμική σειρά.

12.10 Xάλκινα χρόνια - (E)
Κυπριακή σειρά εποχής.

13.30 Αμύνεσθαι περί Πάτρης 
Εκπομπή με τον 
Πέτρο Κωνσταντίνου.

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15 ArtCafe, II - (E)

Εκπομπή πολιτισμού.
15.15 EU4U - (E)

Κοινωνική εκπομπή, 
με την Βίβιαν Κανάρη.

16.15 Tετ - Α - Τετ - (E)
Τalk show.

17.30 Σπίτι στη φύση, V
Περιβαλλοντική εκπομπή.

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20 Ο θκυοπίθαμος - (E)

Kυπριώτικο σκετς.    
19.20 Πεταλούδα

Κυπριακή σειρά εποχής.
20.00 EIΔHΣEIΣ
21.05 Αθλητική Κυριακή
21.35 Tετ - Α - Τετ 

Τalk show, με τον Τάσο
Τρύφωνος.

22.45 Au Revoir Les Enfants
Δραματική ταινία, 
με τους Γκασπάρ Μανές, 
Ραφαέλ Φεζτό, κ.ά.

23.30 EIΔHΣEIΣ 
23.45 Συνέχεια της ταινίας
00.45 Graham Norton Show
01.45 EIΔHΣEIΣ
02.45 Αθλητική Κυριακή - (E)
03.15 Επαναλήψεις

07.00 Πάμε πακέτο - (Ε)
Κοινωνική εκπομπή. 

08.30 Έλα στη θέση μου - (Ε)
Κωμική σειρά.

10.00 Σαββατοκύριακο
με τον Μάνεση
Ενημερωτική εκπομπή, 
με τον Νίκο Μάνεση.    

13.00 24 ώρες - (Ε)
Σειρά ντοκιμαντέρ,
με τον Κωνσταντίνο
Κωνσταντίνου.

13.50 Kαλύτερα δε γίνεται! 
Ψυχαγωγική εκπομπή, 
με τη Ναταλία Γερμανού  

16.50 Πάμε πακέτο - (Ε)
Κοινωνική εκπομπή. 

17.55 ΕΙΔΗΣΕΙΣ (νοηματική)
18.00 Πάμε πακέτο - (E)

Κοινωνική εκπομπή. 
18.40 Η φαμίλια - (E)

Κωμική σειρά, με τους
Δημήτρη Σταρόβα, 
Χριστόδουλο Μαρτά, κ.ά

19.15 Το σόι σου, V
Kωμική σειρά με τη Μίρ-
κα Παπακωνσταντίνου, 
Ρένια Λουιζίδου, κ.ά.

20.15 ALPHA NEWS
21.15 Λούης Night Show - (E)

Σατιρική εκπομπή, 
με τον Λούη Πατσαλίδη.

23.15 Bake Off Greece
Εκπομπή ζαχαροπλαστι-
κής, με την Ιωάννα 
Τριανταφυλλίδου.  

00.30 Μετά τα μεσάνυχτα
Σειρά ντοκιμαντέρ με
την Ελεονώρα Μελέτη.

02.15 Καλύτερα δε γίνεται! - (Ε)
Ψυχαγωγική εκπομπή, 
με τη Ναταλία Γερμανού. 

04.00 Σαββατοκύριακο
με τον Μάνεση - (Ε)

06.10 Πρωινή ενημέρωση
Ενημερωτική εκπομπή.

06.40 Super μπαμπάς - (E) 
Ελληνική σειρά.

07.30 Santa Γιολάντα - (E)
Κυπριακή σειρά.

08.50 ROUK ZOUK - (E)
Τηλεπαιχνίδι.  

09.40 Άκρως οικογενειακόν (E)
Ελληνική σειρά.

10.30 Oργή - (E)
Ελληνική σειρά.

12.00 Συνεντεύξεις
από το πρωινό
Ψυχαγωγική εκπομπή.

12.20 Υγεία πάνω απ’ όλα
Εκπομπή για την υγεία.

13.00 Την πάτησα - (E) 
Κυπριακή σειρά. 

13.45 Μια γυναίκα 
στην αντίσταση
Ελληνική ταινία.       

15.30 Follow Live
Ψυχαγωγική εκπομπή με
την Αφροδίτη Γεωργίου. 

17.30 La Pasta Pomilώri, 2 (E)  
Kυπριακή σειρά.  

18.15 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.30 Εσύ στον κόσμο σου - (Ε)

Kωμική σειρά.
20.20 Tα νέα του ANT1
21.20 Νοmads, II 

Παιχνίδι περιπέτειας με
τον Σάββα Πούμπουρα, 
και τον Γιώργο Λέντζα.    

23.30 Shades of blue - (E) 
Δραματική σειρά.

00.10 Τίτλοι ειδήσεων
00.20 Έγκλημα και πάθος

Αστυνομική σειρά.         
01.10 Πάνω από το νόμο - (E) 

Αστυνομική σειρά.
02.00 Η εκδρομή - (E) 
02.50 Το σόι μου μέσα - (E)

07.30 Παιδική ζώνη
α. Ο ταχυδρόμος Πατ
β. Ντετέκτιβ Νόντι
γ. Η μικρή εξερευνήτρια
δ. Γιούπι Γιούπι Για
ε. Οι αγκαλίτσες
στ. Πιμ και Πίμπα
ζ. Μπίλι Μπαμ Μπαμ
η. Παπούτσια της Φράνι
θ. Η Μάρθα μιλά
ι.   Σούπερ Γουάι

11.00 Στη χώρα του Γιατί - (Ε)
11.30 Παιδική ζώνη

α.  Παιχνιδούπολη
β. Οι Σούπερ Γουίνγκς 
γ. Γιούπι Γιούπι Για
δ.  Οι αγκαλίτσες
ε. Πιμ και Πίμπα

13.00 Παιδική ζώνη
15.3 Στη χώρα του Γιατί - (Ε)
16.00 Το πλοίο της αγάπης- (E)

(Love Boat, ΙΙΙ).
17.00 Εuromaxx Design

Mαγκαζίνο.
17.30 Τhe art of space

Σειρά ντοκιμαντέρ. 
18.00 Global Ideas

Σειρά ντοκιμαντέρ. 
18.30 Classified:World War II

Σειρά ντοκιμαντέρ. 
19.30 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.40 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00 Know it - (E)

Σειρά ντοκιμαντέρ. 
20.30 The Great Outdoors - (E)

Σειρά ντοκιμαντέρ.
21.05 Graham Norton Show

Chat show.
22.00 Oι Σεφ (Chef, II)

Kοινωνική σειρά, με τους 
Κλόβις Κορνιγιάκ,
Χιούγκο Μπέκερ, κ.ά. 

23.50 EIΔHΣEIΣ
00.10 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ

21.35 Tετ - Α - Τετ 

06.20 Παιδική ζώνη
07.45 Τηλεαγορά
09.45 Έλα χαμογέλα!

Ψυχαγωγική εκπομπή.
12.50 Για πάντα παιδιά - (Ε)

Κωμική σειρά.
14.20 Aποκαλυπτικά

Ψυχαγωγική εκπομπή.
17.40 Tηλεαγορά
20.10 EIΔHΣEIΣ
20.30 Τηλεαγορά
21.30 Ξένη ταινία
23.40 Gold case - Ξένη σειρά.
00.40 Fringe - Ξένη σειρά.
02.30 Ξένη σειρά

08.15 Smart house). 
09.55 It takes two
11.55 Akeelah and the bee
14.00 Tηλεαγορά
15.10 Woman’s husband
17.00 Tηλεαγορά
19.10 The dog who saved 

Halloween
21.00 Υanks

Πολεμικό δράμα. 
00.00 Carjacked

Θρίλερ.         
01.35 Cuba
03.45 7 Seconds
05.30 Three secrets

05.50 Οι Τάκκοι - (E)
Κυπριακή κωμική σειρά,

07.00 Βασιλική - (Ε)
Δραματική σειρά.  

08.00 Θέκλα... μιλάμε ανοιχτά
Κοινωνική εκπομπή,
με τη Θέκλα Πετρίδου.

09.30 Μια βαλίτσα γεύσεις - (E)
Ταξιδιωτική εκπομπή.

11.00 Boυράτε γειτόνοι - (E)
Kυπριακή κωμική σειρά.

11.30 Εύκολα και σπιτικά
Εκπομπή μαγειρικής 
με τη Αθηνά Λοϊζίδου.     

12.00 Παραδοσιακή βραδιά (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.  

14.00 Ελλάδα έχεις ταλέντο (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.    

16.20 Παντρεμένοι κι οι δυο (E)
Κωμική σειρά, με τους
Άννα Μονογιού,
Τόνυ Δημητρίου, κ.ά.

17.00 Τhe Voice of Greece ΙΙΙ (E)
Μουσικό show.

18.20 Γεγονότα σε συντομία
18.30 Τhe Voice of Greece ΙΙΙ (E)

Μουσικό show με τον
Γιώργο Καπουτζίδη και
κριτές τους Κωστή Μα-
ραβέγιας, Πάνο Μουζου-
ράκης, Ελενα Παπαρίζου
και Σάκη Ρουβά.

20.20 Τομές στα γεγονότα
21.15 Eλλάδα έχεις ταλέντο

Ψυχαγωγική εκπομπή με
τον Γιώργο Λιανό. Κριτές
οι Γιώργος Καπουτζίδης,
Μαρία Μπακοδήμου και
Σάκης Τανιμανίδης.   

00.15 Γεγονότα σε τίτλους 
00.20 Success Story - (E)

Ψυχαγωγική εκπομπή.
03.50 Zωή ποδήλατο - (Ε)
04.40 Σε φόντο κόκκινο - (Ε)

21.05 Graham Norton Show

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Μέσα στον κυκεώνα της κουβέντας
αλλά και των έργων της τέχνης –
όχι μόνο ταινιών– που επιχειρούν
τα τελευταία χρόνια να αναδείξουν
ξανά στις ΗΠΑ το θέμα της φυλε-
τικής ταυτότητας, συχνά με άτσαλα
αποτελέσματα, ξεχωρίζουν και με-
ρικά απροσδόκητα διαμαντάκια.
Ενα τέτοιο είναι και το «Τυφλό ση-
μείο», ανεξάρτητο φιλμ, το οποίο
απέσπασε εξαιρετικά σχόλια στο
φεστιβάλ του Σάντανς και αυτή
την εβδομάδα έρχεται στις ελλη-
νικές αίθουσες. Μια ματιά στους
συντελεστές του μας δείχνει πως
έχουμε να κάνουμε με έναν πρω-
τοεμφανιζόμενο σκηνοθέτη (Κάρ-
λος Λόπεζ Εστράδα) αλλά και δύο
εξίσου πρωτάρηδες σεναριογρά-
φους που κρατούν μάλιστα και
τους πρωταγωνιστικούς ρόλους

της ταινίας. Κι αν το πράγμα φω-
νάζει DIY από μακριά, αυτό είναι
μάλλον για καλό.

Στο Οουκλαντ της Καλιφόρνιας,
ο αποφυλακισθείς Κόλιν έχει μόλις
τρεις μέρες για να λήξει η αστυ-
νομική του επιτήρηση. Αφροαμε-
ρικανός ο ίδιος, περνά τη μέρα του
δουλεύοντας σε μεταφορική εται-
ρεία, στο πλάι του λευκού κολλητού
του, Μάιλς. Ο τελευταίος είναι,
ωστόσο, ειδικός στο να προσελκύει
μπελάδες, γεγονός που θα κάνει
αυτές τις τελευταίες τρεις μέρες
ακόμα πιο περίπλοκες. Οι δύο νε-
αροί σεναριογράφοι τα καταφέρ-
νουν περίφημα, απεικονίζοντας
με ωμό ρεαλισμό την πραγματικό-
τητα εκατοντάδων χιλιάδων (όχι
μόνο Αφροαμερικανών) μη προ-
νομιούχων, ακόμα και σε θεωρη-
τικά εύπορες γειτονιές όπως η πε-
ριοχή του κόλπου του Σαν Φραν-
σίσκο. Φυσικά το επίκεντρο της
ταινίας είναι μία από τις όψεις της
μαύρης Αμερικής. Οι ζωές που με
ψυχρότητα αντιμετωπίζονται ως
πιο ασήμαντες από άλλες, η υπέρ-
μετρη αστυνομική βία, η κατα-
στροφική οπλοκατοχή· όλα περ-
νούν μπροστά από τον φακό απο-
γυμνωμένα από διδακτισμούς και
αχρείαστο μελόδραμα.

Ισορροπημένο μείγμα
Σε ένα φιλμ που οι ρυθμοί συχνά

συμβαδίζουν με τις χιπ-χοπ ρίμες
που τόσο αρέσουν στους δύο πρω-
ταγωνιστές, πολύ θετικό στοιχείο
είναι το ισορροπημένο μείγμα χι-
ούμορ και δράματος που οδηγεί τις

εξελίξεις. Σε κάποιο σημείο π.χ. η
μελαμψή σύζυγος του Μάιλς δια-
βάζει ένα βιβλίο με τίτλο «Τhe Talk»
και φυσιολογικά περιμένεις να δεις
κάποιο εγχειρίδιο περί σεξουαλικής
διαπαιδαγώγησης, όμως ο υπότιτλος
είναι «How to talk to your kids abo-
ut the Police». Από την άλλη, σε
μια πανέξυπνη όσο και απολαυστι-
κή σκηνή ο μαύρος Κόλιν αποκαλεί
τον λευκό Μάιλς «nigga» (που είναι
συνηθισμένο μεταξύ Αφροαμερι-
κανών), ο δεύτερος όμως αρνείται
να κάνει το ίδιο, θεωρώντας πως
έτσι θα προσβάλει τον φίλο του.

Γενικώς, σε μια χώρα όπου η περί
ταυτότητας φυλής και φύλου συ-
ζήτηση, έρχεται κάθε μέρα και πε-
ρισσότερο στο προσκήνιο, έχει
πάντα ενδιαφέρον να παρατηρούμε
πώς οι Αμερικανοί κινηματογρα-
φιστές την προσεγγίζουν. Η «Πα-
ρείσφρηση» του Σπάικ Λι, άλλωστε,
έχει ήδη ανοίξει τον χορό, ενώ νέες
ταινίες αναμένονται φέτος και από
τους βραβευμένους με όσκαρ, Στιβ
Μακ Κουίν («12 Χρόνια Σκλάβος»),
Τζόρνταν Πιλ («Get Out») και Μπάρι
Τζένκινς («Moonlight»).

Η ωμή όψη
της μαύρης
Αμερικής
Στο «Τυφλό σημείο» οι δύο σεναριογράφοι
κρατούν τους πρωταγωνιστικούς ρόλους

Δύο αδελφικοί φίλοι, ένας λευκός κι ένας μαύρος, περνούν τις δικές τους περιπέτειες με φόντο την κοινότητα του Οουκλαντ της Καλιφόρνιας.

«Τυφλό σημείο» HHH½
ΔΡΑΜΑ (2018)
Σκηνοθεσία: Κάρλος Λόπεζ
Εστράδα
Ερμηνείες: Νταβίντ Ντιγκς,
Ράφαελ Κασάλ, Τζανίνα
Γκαβάνκαρ, Ιθαν Εμπρι

Στον «Ψυχρό πόλεμο»,
ο Πολωνός δεξιοτέχνης
Πάβελ Παβλικόφσκι
(«Ιda») επιστρέφει με

ένα ακόμα αρτιότερο φιλμ. Ο πια-
νίστας Βίκτορ θα γνωρίσει την
όμορφη χωριατοπούλα και επίδο-
ξη τραγουδίστρια Ζούλα, στα χαλά-
σματα της μεταπολεμικής Πολω-
νίας. Πολύ διαφορετικοί μεταξύ
τους, οι δύο άνθρωποι θα ερωτευ-
θούν με πάθος, ωστόσο οι προσω-
πικοί τους δαίμονες αλλά και τα
γρανάζια της Ιστορίας δεν θα τους
επιτρέψουν να στεριώσουν μαζί.
Με μια αφήγηση που διατρέχει
την ανατολική και δυτική Ευρώπη
σε διάστημα 15 χρόνων, ο Παβλι-
κόφσκι καταφέρνει να παρουσιά-
σει την πρώτη, πραγματικά εξαι-
ρετική ταινία της χρονιάς.

Στη «Νύχτα με τις Μά-
σκες» ο αυθεντικός
Μάικλ Μάγερς επιστρέ-
φει, με την Τζέιμι Λι

Κέρτις να ερμηνεύει ξανά τη
Λόρι, σαράντα χρόνια μετά την
ορίτζιναλ ταινία. Ο ψυχοπαθής
δολοφόνος καταφέρνει να 
αποδράσει ανήμερα το Hallo-
ween, σπέρνοντας (αναπόφευ-
κτα) τον τρόμο.

TO BAΡΟΜΕΤΡΟ
ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Στη «Διαπαιδαγώγηση
της Κάμερον Ποστ» η Νε-
οϋορκέζα Ντέζιρε Ακαβαν
δημιουργεί μια ιδιαίτερη

ιστορία ενηλικίωσης με πρωταγω-
νίστρια την ταλαντούχα Κλόι Γκρέις
Μόρετς («Ασε το κακό να μπει»). Η
Κάμερον θα πιαστεί να φιλιέται με
μια άλλη κοπέλα τη βραδιά του
σχολικού χορού και οι δικοί της
αποφασίζουν να τη στείλουν σε
ένα θρησκευτικού τύπου κέντρο
«αποκατάστασης» της σεξουαλικής
της ταυτότητας. Εκεί η κοπέλα θα
περάσει δύσκολα, ταυτόχρονα
όμως θα γνωρίσει και μερικούς πο-
λύτιμους φίλους. Το φιλμ της Ακα-
βαν θίγει το επίκαιρο θέμα της σε-
ξουαλικής ταυτότητας με τρόπο
τρυφερό και άμεσο, βασισμένο σε
ένα βιβλίο της Εμιλι Μ. Ντάνφορθ.
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Α Φ Η Γ Η Σ Ε Ι Σ

ΜΑΡΙΑ ΚΑΡΑΒΙΑ
«Παράπλευρες απώλειες»
Παιδικά χρόνια στην Αθήνα
της Κατοχής και του Εμφυλίου
εκδ. Καπόν, σελ. 144

Του ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

«Είχα ακούσει τις φωνές των παιδιών
που φώναζαν στον δρόμο “Πεινάω”.
Στο Ζάππειο είχα δει μια σκηνή
που μου είχε ματώσει την καρδιά:
Ενα ξυπόλυτο κουρελιάρικο αγόρι,
με κεφάλι κουρεμένο γουλί, ακο-
λουθούσε έναν κύριο και ζητούσε
βοήθεια. Εκείνος το έδιωχνε. Εκείνο
επέμενε. Για ν’ απαλλαγεί του έδωσε
μια καρπαζιά. Εκείνο συνέχισε να
τον ακολουθεί. Ο κύριος γύρισε
τότε κι έφτυσε σ’ εκείνο το κουρε-
μένο κεφάλι».

Το σκηνικό που περιγράφει η
Μαρία Καραβία λαμβάνει χώρα κα-
ταμεσής της Κατοχής και στο βιβλίο
της «Παράπλευρες απώλειες» το
φέρνει στον νου της συνδυαστικά
με μια άλλη θύμηση, λιγότερο σκλη-
ρή για τον αναγνώστη, όχι όμως
και για την ίδια: η προτροπή της
ραδιοφωνικής Θείας Λένας να δω-
ρίσουν οι μικροί ακροατές της στο
Εθνικό Ιδρυμα Ραδιοφωνίας (ΕΙΡ)

μερικά από τα παιχνίδια τους για
όσα παιδιά δεν έχουν κανένα, την
κάνει να διαλέξει ανάμεσα στα δικά
της. Αλλά όταν η μητέρα της βλέπει
τι ξεχώρισε, τη μαλώνει: πρέπει να
δώσουμε ό,τι καλύτερο έχουμε, της
λέει. Ο κλήρος πέφτει στην αγα-
πημένη της κούκλα. Της την έχει
φέρει δώρο η νονά της και φοράει
«οργκαντινένιο φόρεμα και ίδιο
καπέλο. Θα πρέπει να είχε ξεμείνει
σε κάποιο παλαιό κατάστημα παι-
χνιδιών και διοχετεύθηκε ύστερα
στη μαύρη αγορά».

Με την κούκλα στο ΕΙΡ
Την ημέρα που μάνα και κόρη

πάνε με το τραμ να παραδώσουν
την κούκλα στα γραφεία του ΕΙΡ,
στην οδό Ρηγίλλης, τα Χριστούγεννα
του 1943, η αφηγήτρια είναι «έτοιμη
να κλάψει», παρά τα πολλά μπράβο
που εισέπραξε από τους υπαλλήλους.
Η Μαρία Καραβία είναι μια ολόκληρη
ιστορία από μόνη της, τόσο ως πο-
λυγραφότατη και έξοχη συγγραφέας
οδοιπορικών, ταξιδιωτικών, χρονι-
κών και άλλων κειμένων για την τέ-
χνη όσο και ως εξαιρετική δημο-
σιογράφος. Αφησε την ανεξίτηλη
σφραγίδα της σε αυτήν  εδώ τη εφη-
μερίδα, όπως επίσης στην κρατική

τηλεόραση με σειρά εμβληματικών
εκπομπών πάνω στην εικαστική
δημιουργία της χώρας.

Το βιβλίο της «Παράπλευρες απώ-

λειες» μπορεί να διαβαστεί ως ένα
συναρπαστικό, συγκινητικό ακόμα,
προσωπικό χρονικό πάνω στην τα-
ραγμένη δεκαετία του ’40 αλλά και
ως ένα γοητευτικότατο αθηναιογρά-
φημα (εμπλουτισμένο με επιλεγμένες
προσωπικές φωτογραφίες εποχής).
Δίχως ίχνος γραφικότητας και εύ-
κολης νοσταλγίας, μεταφέρει τον
αναγνώστη σε μια Αθήνα «πολύ μι-
κρή. Οι κάτοικοί της διασταυρώ-
νονταν, οι ζωές τους επίσης…».
Είναι μια Αθήνα ζόρικη και σκληρή,
όμορφη, από την άλλη, ανθρώπινη
μα και κρύα, τρομακτική – όσο τρο-
μακτική μπορεί να είναι μια πόλη
εν καιρώ πολέμου αλλά και όσο αν-
θρώπινη μπορεί να είναι μια κοινό-
τητα όπου οι ζωές των κατοίκων
της διασταυρώνονται κάθε τόσο.

Θαυμάζει κάποιος την ψύχραιμη,

αποστασιοποιημένη, αλλά ολοζών-
τανη, περιγραφή της συγγραφέως
όταν, τα Χριστούγεννα του 1944,
όλμοι του ΕΛΑΣ πετυχαίνουν το πα-
τρικό της, στην οδό Πλάτωνος 32,
στην Καλλιθέα. Μεταξύ των άλλων,
θα τραυματιστούν μοιραία η γιαγιά
της αλλά και η μητέρα της. «Δεν
μπορούσε κανείς να βγει στον δρόμο.
Οι σφαίρες έπεφταν από παντού. Η
γιαγιά ήπιε μια γουλιά (κονιάκ), έγει-
ρε το κεφάλι και ξεψύχησε. Την έθα-
ψαν σ’ ένα κηπάκι στην Καλλιθέα.
Δεν υπήρχε πρόσβαση στα νεκρο-
ταφεία. Εγώ δεν ξέρω τι έγινα. Δεν
είδα τίποτα απ’ όλα αυτά. Τα άκουσα
εκ των υστέρων. Θα με κράτησαν
σε κάποιο σπίτι. Σε λίγες μέρες φύ-
τευαν και τη μητέρα μου σ’ έναν
άλλο κήπο, τον κήπο της Ριζαρείου
Σχολής στην οδό Βασιλίσσης Σο-

φίας». Δυσάρεστες αναμνήσεις,
εφιαλτικές. Κι όμως, για την Μ. Κα-
ραβία η Αθήνα ήταν μια πατρίδα.
Υπάρχει μια γλυκύτητα σε αυτές τις
αναμνήσεις και η συγγραφέας έχει
την ικανότητα να μεταφέρει τον
αναγνώστη στους χρόνους και στους
χώρους της παιδικής και νεανικής
της ηλικίας. Στο τέλος, βέβαια, μένει
κάτι σαν πίκρα. Οταν τα πρωινά,
πριν από το σχολείο, η μητέρα μιας
φίλης της, σπεύδει να δώσει και
στην αφηγήτρια ένα φιλί και όχι
μόνον στην κόρη της, η συγγραφέας
σχολιάζει: «Στα παιδικά μου χρόνια
τα χάδια ήταν είδος εν ανεπαρκεία».

Στην δε τελευταία σελίδα, έχουμε
το εκπληκτικό φινάλε σε ένα βιβλίο
αθόρυβο φαινομενικά αλλά εσωτε-
ρικά υψηλών θερμοκρασιών: ενώ
αρχικά η αφηγήτρια περιφρονεί
την ψυχανάλυση, αργότερα το ξα-
νασκέφτεται. «“Πολλές φορές, στη
μέση της νύχτας, ακούω να χτυπάει
το τηλέφωνο. Πετάγομαι. Δεν απαν-
τάει κανείς. Και στον πίνακα ανα-
γνώρισης κλήσης δεν έχει κατα-
γραφεί αριθμός”. “Φόβος της ξαφ-
νικής απώλειας”, αποφάνθηκε ο
ψυχολόγος της παρέας. “Το τηλέ-
φωνο δεν χτυπάει”. Υστερα η συ-
ζήτηση γύρισε αλλού».

Πόλη όμορφη
και ταυτόχρονα
τρομακτική
Ενα συναρπαστικό, συγκινητικό
χρονικό για τη δεκαετία του ’40

1944: Η Μαρία Καραβία (τρίτη από αριστερά) στην πλατεία Συντάγματος, με τον πατέρα και τα ξαδέλφια της, Πέτρο
και Θωμά, που είχαν έρθει από την Αίγυπτο με το ελληνικό ναυτικό στην Απελευθέρωση. Φωτογραφία από το βιβλίο.

«Ενα ξυπόλυτο κουρελιά-
ρικο αγόρι ακολουθούσε
έναν κύριο και ζητούσε
βοήθεια. Για ν’ απαλλα-
γεί του έδωσε μια καρπα-
ζιά. Εκείνο συνέχισε να
τον ακολουθεί».

«Αστυγραφία» τιτλοφορείται το αυ-
τοβιογραφικό πόνημα του Στράτη
Στρατήγη, που θα κυκλοφορήσει
εντός ολίγων ημερών από τις εκ-
δόσεις Παπαδόπουλος, με υπότιτλο
«Η ζωή μου, η Αθήνα, η πολιτική».
Παράξενος τίτλος; Οχι και τόσο.
Οπως εύστοχα αναφέρεται στο δελ-
τίο Τύπου του βιβλίου, «μια ιστορία
λιγότερο ειπωμένη μετά το 1945
είναι η ιστορία του Ελληνα αστού».
Οντως, ο υπό έκδοσιν τόμος είναι
η αφήγηση ενός «βέρου αστού και
οπαδού της αστικής ταυτότητας».
Ενός γνήσιου Αθηναίου, γεννημέ-
νου το 1933, μόνιμου κάτοικου ανά-
μεσα Λυκαβηττό και Ακρόπολη, κα-
ταξιωμένου νομικού και πολιτικού,
ο οποίος έζησε από κοντά κρίσιμες
στιγμές της πολιτικής και κοινωνι-
κής ζωής της χώρας. Η «Κ» προδη-
μοσιεύει απόσπασμα από το βιβλίο,
από τις ημέρες της πτώσης της δι-
κτατορίας και της επιστροφής του
Κωνσταντίνου Καραμανλή. Το βι-
βλίο εντάσσεται στη σειρά «Σύγ-
χρονη Ιστορία» των εκδόσεων Πα-
παδόπουλος που διευθύνει η κα-
θηγήτρια Κωνσταντίνα Μπότσιου.

Η. Μ.

Οταν μάθαμε ότι ο Καρα-
μανλής θα έφθανε το ίδιο
βράδυ με το αεροπλάνο του

Γάλλου προέδρου της δημοκρατίας
Ζισκάρ ντ’ Εστέν, βγήκαμε και στη-
θήκαμε, αργά το απόγευμα, στο πε-
ζοδρόμιο μπροστά στη Γαλλική Πρε-
σβεία, μαζί με όσους είχαν και αυτοί
μάθει τα καλά νέα και άρχισαν να
μαζεύονται γύρω από τη Βουλή. Το
τι έγινε μετά είναι γνωστό. Οσοι έζη-
σαν τα γεγονότα αυτά δεν θα ξεχά-
σουν ποτέ τις συνταρακτικές στιγμές
τους. Μαζί την αγωνία για την τελική
πτώση της επτάχρονης Δικτατορίας
και τη γενική ανάταση για τον σχη-
ματισμό πολιτικής κυβέρνησης.

Μείναμε όλοι στους δρόμους τρα-
γουδώντας, ζητωκραυγάζοντας και
ανεμίζοντας ελληνικές σημαίες μέχρι

το ξημέρωμα, πραγματική λαοθά-
λασσα.

Παρόμοιο γεγονός είχαμε να ζή-
σουμε εμείς οι μεγαλύτεροι από τις
12 και 13 Οκτωβρίου 1944, όταν
έφευγαν οι Γερμανοί από την Αθήνα.
Νωρίτερα, είχαμε κάνει μια τεράστια
«γκάφα». Μόλις ακούσαμε ότι επέ-
στρεφε ο Καραμανλής, τρέξαμε χα-
ρούμενοι να αναγγείλουμε τα χαρ-
μόσυνα νέα στον θείο της Αμαλίας
Παναγιώτη Κανελλόπουλο, στο σπίτι
του στην Ξενοκράτους. Ηταν εκεί
με φίλους και μερικούς πρώην υπουρ-
γούς της ΕΡΕ, μεταξύ των οποίων
και ο Παναγής Παπαληγούρας. Μόλις
είχαν ακούσει και αυτοί το νέο και
ήταν μάλλον συνοφρυωμένοι. Λόγω
Γεωργίου Μαύρου, είχαν χάσει την
ευκαιρία να σχηματίσουν την πρώτη
μεταδικτατορική κυβέρνηση. Ιδιαί-
τερα δύσθυμος ήταν ο Παπαληγού-
ρας, ο οποίος περπατούσε νευρια-
σμένα στο διαμέρισμα, γνωρίζοντας
ενδεχομένως ότι για κάποιο λόγο οι
σχέσεις του με τον Καραμανλή δεν
ήταν οι καλύτερες εκείνη την περίοδο.
Πράγματι, στην κυβέρνηση Εθνικής
Ενότητας το υπουργείο Συντονισμού
ανέλαβε ο Ξενοφών Ζολώτας και
των Οικονομικών ο Γιάγκος Πεσμα-
ζόγλου. Ο Παπαληγούρας, εξαίρετος
και αποτελεσματικός όπως ήταν πάν-
τα, ανέλαβε υπουργός Συντονισμού
αργότερα στην κυβέρνηση που προ-
έκυψε μετά τις πρώτες μεταδικτα-
τορικές εκλογές στις 17 Νοεμβρίου

1974, και παρέμεινε μέχρι το 1977,
οπότε έπαιξε πρωταγωνιστικό ρόλο
στις ενταξιακές διαπραγματεύσεις
της Ελλάδας με την ΕΟΚ. (...)

Πριν από την άφιξη του Καραμανλή
και μετά την πρώτη τουρκική εισβολή
στην Κύπρο στις 20 Ιουλίου είχε ήδη
συγκληθεί στη Γενεύη σύσκεψη των
εμπλεκομένων στο Κυπριακό υπουρ-
γών Εξωτερικών Αγγλίας, Ελλάδας
και Τουρκίας. Την Ελλάδα εκπροσώ-
πησε ακόμη ο τελευταίος υπουργός
Εξωτερικών της τελευταίας χουντικής
κυβέρνησης Ανδρουτσοπούλου, ο
Σπυρίδων Τετενές. Τον Αύγουστο
συνεκλήθη νέα σύσκεψη, η λεγόμενη
«Γενεύη ΙΙ», στην οποία την Ελλάδα
εκπροσώπησε ο Γεώργιος Μαύρος,
υπουργός Εξωτερικών πια. Η απο-
τυχία της να αποτρέψει τον αιματη-
ρότερο «Αττίλα 2», που ακολούθησε,
ανάγκασε τον Καραμανλή να συγ-
καλέσει Πολεμικό Συμβούλιο στις
14 Αυγούστου 1974 στις 6 το πρωί
στο Πεντάγωνο. Αφού πρώτα δια-

πιστώθηκε η αδυναμία να αντιμε-
τωπισθεί επιχειρησιακά η τουρκική
προέλαση στην Κύπρο από την Κρήτη,
αποφασίστηκε η έξοδος της Ελλάδας
από το στρατιωτικό σκέλος του ΝΑΤΟ.
Ολα αυτά αναζωπύρωσαν και πάλι
ελπίδες σε χουντικούς στο στράτευμα,
να ανατρέψουν τη δημοκρατική κυ-

βέρνηση. Το γεγονός ότι στο Ναυτικό
οι αξιωματικοί του Κινήματος του
1973 είχαν αντικαταστήσει στον Ναύ-
σταθμο τους κυβερνήτες των αντι-
τορπιλικών και ότι η Αεροπορία στή-
ριζε την κυβέρνηση ματαίωσε τα
σχέδιά τους. Με εντολή του Καρα-
μανλή είχαν επίσης αντικατασταθεί
στις 19 Αυγούστου 1974 οι τότε αρ-
χηγοί στον Στρατό, στρατηγοί Γρη-
γόριος Μπονάνος και Ανδρέας Γα-
λατσάνος, με τους Διονύσιο Αρμπούζη
και Κωνσταντίνο Μπράβο. Για μερικές
ημέρες χρειάστηκε ο Καραμανλής
και πολλά μέλη της κυβέρνησης να
κοιμηθούν σε άγνωστα μέρη για να
μη συλληφθούν, όπως είχε συμβεί
με τους πολιτικούς το 1967.

Στις αρχές Σεπτεμβρίου 1974, τα
πράγματα είχαν κάπως ηρεμήσει. Συ-
νεχίζαμε να μένουμε με την Ελένη
στη Βάρκιζα απ’ όπου πήγαινα με το
υπηρεσιακό αυτοκίνητο στον Πειραιά,
καθώς είχα αναλάβει τότε γενικός
γραμματεύς στο υπουργείο Εμπορικής

Ναυτιλίας (ΥΕΝ) τότε. Το πρωί της
Παρασκευής 6 Σεπτεμβρίου 1974, η
Ελένη αισθάνθηκε πρόωρα τους πό-
νους του τοκετού. Μετά από μια επει-
σοδιακή και αγωνιώδη για εμάς επι-
χείρηση επιστροφής από διακοπές
του γυναικολόγου της Νώντα με την
Αμαλία, γεννήθηκε φυσιολογικά στο
μαιευτήριο Λητώ, υγιέστατη αλλά λι-
ποβαρής, η κόρη μας. Μετά από ολι-
γοήμερη παραμονή εκεί, κυρίως για
να αποκτήσει βάρος, την παραλάβαμε
και την πήγαμε στη νέα κατοικία μας
μετά τη Διδότου, στην οδό Λουκιανού
16 στο Κολωνάκι, σε ένα διαμέρισμα
του 6ου ορόφου. Στη βάπτισή της,
την άνοιξη του 1975 με νονά την Αι-
μιλία Γερουλάνου, η Ελένη πρόσθεσε
στο όνομα της μητέρας μου Δέσποινας
και το Αμαλία, προς τιμήν της φίλης
και προτύπου της, της απόλυτης Κυ-
ρίας με κεφαλαίο «Κ» της μεταπο-
λεμικής αστικής Αθήνας,
Αμαλίας Κανελλοπούλου-
Μεγαπάνου.

Η ιστορία ειπωμένη από έναν βέρο αστό
Τα γεγονότα από το 1945 και έπειτα όπως τα καταγράφει στο βιβλίο του ο νομικός και πολιτικός Στράτης Στατήγης

«Διακρίνομαι όρθιος, δεύτερος από αριστερά...», γράφει ο συγγραφέας Στράτης Στρατήγης στη λεζάντα της φωτογραφίας που δημοσιεύεται στο αυτοβιο-
γραφικό του βιβλίο «Αστυγραφία».

Π Ρ ΟΔ Η Μ Ο Σ Ι Ε Υ Σ Η

«Χρειάστηκε ο Καραμαν-
λής και πολλά μέλη της
κυβέρνησης να κοιμη-
θούν σε άγνωστα μέρη
για να μη συλληφθούν,
όπως είχε συμβεί με τους
πολιτικούς το 1967».
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 ΙΣΤΟΡΙΕΣ ΣΕ ΠΡΩΤΗ 

ΚΥΚΛΟΦΟΡΙΑ!
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